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Αθήνα, σήµερα στις 28 Ιουλίου 2020, ηµέρα Τρίτη και ώρα
10.14’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια, για να συνεδριάσει υπό την προ-
εδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 27-7-2020
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΡΠΗ’ συνεδριάσεώς του, της Δευτέρας
27 Ιουλίου 2020, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του σχε-
δίου νόµου: «Διυπηρεσιακή Μονάδα Ελέγχου Αγοράς, ρύθµιση
της οικονοµικής δραστηριότητας, αντιµετώπιση του παράνοµου
εµπορίου, πρόστιµα για τη διακίνηση και εµπορία αποµιµητικών/
παραποιηµένων προϊόντων, ρύθµιση θεµάτων για τη βιοµηχανία,
τις ιδιωτικές επενδύσεις, τις συµπράξεις δηµοσίου και ιδιωτικού
τοµέα, την έρευνα, την καινοτοµία και το Οικονοµικό Επιµελητήριο
Ελλάδος και λοιπές διατάξεις».)

Αν ακούσετε να κάνω και κάποιο λάθος να µου το συγχωρέ-
σετε, γιατί είναι η πρώτη φορά που ανεβαίνω στην Έδρα µετά
από µια επέµβαση που έκανα στο µάτι και µπορεί να µου ξεφύγει
κάτι, γιατί είµαι σε ανάρρωση. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Περαστικά!
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Σιδερένιος!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστώ πολύ.
Εισερχόµαστε στη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων: «Εκσυγχρονισµός της ιδιωτικής εκπαίδευσης και
άλλες επείγουσες διατάξεις αρµοδιότητας Υπουργείου Παιδείας
και Θρησκευµάτων».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 23 Ιουλίου 2020 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία συνε-
δρίαση ενιαία επί της αρχής, επί των άρθρων και των τροπολο-
γιών. 

Νοµίζω ότι επί της βασικής εισήγησης ήταν και οµόφωνη η
θέση στη Διάσκεψη των Προέδρων. 

Συµφωνεί το Σώµα;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Το Σώµα συνεφώ-

νησε.
Οι εγγραφές θα γίνουν ηλεκτρονικά. Μόλις ανέβει, δηλαδή,

στο Βήµα η κ. Πιπιλή, θα ανοίξει το σύστηµα και µόλις κατέβει ο
κ. Φίλης, θα κλείσει. Θα δούµε πόσοι οµιλητές θα έχουν εγγραφεί

και εκεί σε συνεννόηση µε την Ολοµέλεια, θα ορίσουµε το πέρας
της συζήτησης απόψε. Άρα αυτή τη στιγµή δεν εισηγούµαι ώρα,
γιατί δεν ξέρω πόσοι συνάδελφοι θα εγγραφούν.

Το δεύτερο που έχω να παρακαλέσω είναι το εξής. Αν κάποιο
κόµµα θέλει να κάνει ονοµαστική ψηφοφορία, η παράκληση είναι
µέχρι τις 14.00’ το µεσηµέρι να έχει γνωστοποιηθεί στην Έδρα,
για να µπορέσουν οι υπηρεσίες της Βουλής να προετοιµάσουν
το Σώµα για την ψηφοφορία και να το έχουµε υπ’ όψιν µας, ώστε
σε σχέση και µε το πόσοι θα έχετε εγγραφεί, θα καθορίσουµε
την ώρα που θα τελειώσει η συζήτηση για να γίνει η ψηφοφορία. 

Εγώ δεν έχω να πω κάτι άλλο. 
Έχει ζητήσει επί της διαδικασίας –υποθέτω- τον λόγο η κ. Ξε-

νογιαννακοπούλου.
Ορίστε, κ. Ξενογιαννακοπούλου, έχετε τον λόγο.
Δεν σας βάζω χρόνο, εσείς είστε λιτή. 
ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Θα είµαι πολύ σύν-

τοµη, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ και σιδερένιος. Πάνω απ’ όλα η

υγεία!
Θα ήθελα να απευθυνθώ στην κυρία Υπουργό και στην Κυβέρ-

νηση, επειδή ξέρουµε ότι πάντα την τελευταία εβδοµάδα πριν
κλείσει η Βουλή, υπάρχουν πάρα πολλές τροπολογίες, που έρ-
χονται και από άλλα Υπουργεία -όχι σχετικά µε το νοµοσχέδιο-
και επειδή ακούσαµε χθες ότι ίσως υπάρξουν κάποιες τροπολο-
γίες του Υπουργείου Εργασίας, να ενηµερωθούµε, κυρία
Υπουργέ εγκαίρως –παρακαλώ να το µεταφέρετε και στους συ-
ναδέλφους σας- και όχι τελευταία στιγµή πριν την ψηφοφορία.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εάν η κυρία Υπουρ-

γός έχει να πει κάτι τώρα, θα της δώσω τον λόγο -εάν το θέλει-
αλλά θα φροντίσω και εγώ να µεταφέρω το αίτηµα, κυρία Ξενο-
γιαννακοπούλου. 

Έχετε εικόνα, κυρία Υπουργέ; 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Εγώ δεν έχω καµµία. Δεν το ξέρω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όχι. 
Μέχρι στιγµής δεν έχει ενηµερωθεί, αλλά θα το µεταφέρω και

εγώ, κυρία Ξενογιαννακοπούλου.
Εποµένως, µπορούµε να αρχίσουµε τη συζήτηση.
Η Βουλευτής κ. Φωτεινή Πιπιλή, γενική εισηγήτρια της Νέας

Δηµοκρατίας, έχει τον λόγο. 
Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα εγγραφών. 
Για τους εισηγητές θα υπάρξει µια µικρή ανοχή –το λέω για

όλους, αν χρειαστεί- δύο τριών λεπτών. 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Καληµέρα σας, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι. 

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

Θ’ ΑΝΑΘΕΩΡΗΤΙΚΗ ΒΟΥΛΗ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Α’
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Η αναβάθµιση της παιδείας αποτελούσε κύριο µέληµα του
τότε Προέδρου της Νέας Δηµοκρατίας και Αρχηγού της αξιωµα-
τικής αντιπολίτευσης, Κυριάκου Μητσοτάκη, ο οποίος σε οποι-
αδήποτε δηµόσια παρουσία του έδινε ιδιαίτερη έµφαση στο θέµα
αυτό. 

Θυµάµαι χαρακτηριστικά την εντύπωση που είχε προκαλέσει
η τελευταία οµιλία του, ως Αρχηγός της αξιωµατικής αντιπολί-
τευσης, στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης, το 2018.

Η Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων κ. Νίκη Κεραµέως,
µε τρόπο µεθοδικό και χωρίς βιασύνες, µόλις πριν από ενάµιση
µήνα, αν θυµάµαι καλά, µπήκε στη φάση υλοποίησης των εξαγ-
γελιών µε το νοµοσχέδιο «Αναβάθµιση του σχολείου και άλλες
διατάξεις», ν.4692/2020, που αναµόρφωσε σε πρώτο βαθµό τη
δηµόσια παιδεία και είµαι σίγουρη ότι θα ακολουθήσουν και
άλλες ανάλογες νοµοθετικές ρυθµίσεις, γιατί πρώτη στο καθή-
κον της πολιτείας, πρώτη στο καθήκον του Πρωθυπουργού και
της Κυβέρνησης, είναι η µε κάθε τρόπο αναβάθµιση της δηµό-
σιας παιδείας. 

Γιατί για όλους µας η παιδεία αποτελεί κινητήριο µοχλό για την
ανάπτυξη και την πρόοδο της χώρας, µιας χώρας της οποίας,
όπως απεδείχθη κατά την περίοδο της κρίσης, τα παιδιά της, τα
µυαλά της έχουν διασκορπιστεί στην παγκόσµια κοινότητα και
ξεχωρίζουν ο καθένας στον τοµέα του ελπίζοντας, όπως δηλώ-
νουν οι ίδιοι, όταν µε το καλό επιστρέψουν να βρουν µια πατρίδα
απαλλαγµένη από το λαϊκισµό, τον ιδεοληπτικό οπισθοδροµισµό
και τις παρελθοντολογικές αγκυλώσεις.

Ο ιδιωτικός τοµέας, ο πρώτιστος µοχλός χρηµατοδότησης και
ανάπτυξης της οικονοµίας της χώρας, χτυπήθηκε πάρα πολύ
από την οικονοµική κρίση περισσότερο από όλους τους άλλους
τοµείς και ειδικότερα από τη στεγνά κρατικίστικη πολιτική της
επί τεσσεράµισι χρόνια κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, κυνηγήθηκε
µε φοροµπηχτικό τρόπο όπου οι ελεύθεροι επαγγελµατίες αντι-
µετωπίστηκαν συλλήβδην παραδείγµατος χάριν στα φορολογικά
ή στα ασφαλιστικά ή ως ζάµπλουτοι που έπρεπε να πληρώσουν
για τη διατήρηση του δηµόσιου status quo ή το πιο απλό, το πιο
γνωστό, το πιο σύνηθες ως στυγνοί εκµεταλλευτές και φοροφυ-
γάδες. 

Ο τότε, επί ΣΥΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ, Υπουργός Παιδείας, ο κ. Νίκος
Φίλης, ταυτισµένος µε την πολιτική αντίληψη του κόµµατός του
έφερε νοµοθετικές διατάξεις χωρίς ίχνος διαβούλευσης τότε µε
µια πολιτική που γονάτισε την ιδιωτική εκπαίδευση και την υπο-
βάθµισε ολοκληρωτικά. 

Και το ξαναλέω, το είπα και στην πρωτολογία µου, ότι ευτυχώς
που ανήκουµε στην Ευρώπη, γιατί διαφορετικά από εκείνη την
εποχή θα είχε ολοκληρωθεί το όραµα της Αριστεράς και των
ακροδεξιών και σκληρών δεξιών να καταργηθεί η ιδιωτική εκπαί-
δευση αγνοώντας πεισµατικά την παγκόσµια αντίληψη για την
ελεύθερη βούληση και πρωτοβουλία εκατοντάδων εκατοµµυρίων
γονέων σε όλο τον πλανήτη να σπουδάσουν σε αυτή την ιδιωτική
εκπαίδευση τα παιδιά τους ακόµη και µε το υστέρηµά τους. 

Πραγµατικά πόση υποκρισία το ότι πολλοί από το χώρο της
Αριστεράς, αλλά και των άλλων κοµµάτων της αντιπολίτευσης,
που αντιδρούν ολοκληρωτικά στο νοµοσχέδιο επιλέγουν, επίσης,
τα ιδιωτικά σχολεία για την εκπαίδευση των παιδιών τους. 

Με τη διάταξη Φίλη, τελικά, δηµιουργήθηκαν πολλά και σο-
βαρά προβλήµατα. Αυτά τα ζητήµατα που δυσχέραιναν την εύ-
ρυθµη λειτουργία των ιδιωτικών σχολείων πρωτοβάθµιας και
δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης έρχεται να εξοµαλύνει το σηµε-
ρινό νοµοσχέδιο. 

Επιγραµµατικά καταργεί τους περιορισµούς ή τις αναχρονιστι-
κές διατάξεις που έθεταν υπέρµετρα εµπόδια σε ευκαιρίες για και-
νοτοµία στο παρεχόµενο εκπαιδευτικό έργο, ενισχύεται η
δυνατότητα και η ευελιξία των ιδιωτικών σχολείων να διαµορφώ-
νουν και να οργανώνουν πιο ελεύθερα το διευρυµένο ωρολόγιο
πρόγραµµα τους, ενισχύεται δηλαδή το ζητούµενο όπου κάποιοι
αρνούνται πεισµατικά την αξιολόγηση του εκπαιδευτικού έργου
και των εκπαιδευτικών, αλλά και των δοµών των ιδιωτικών σχο-
λείων, καθώς και γίνεται πραγµατικότητα η ελευθερία των ιδιωτι-
κών σχολείων να αξιοποιήσουν αποτελεσµατικά τις εγκαταστάσεις
και τις υποδοµές τους. 

Εδώ να τονίσω, γιατί κάποιοι το ξεπερνούν και συντηρούν µύ-

θους, ότι η παιδεία στην ολότητά της δηµόσια και ιδιωτική προ-
στατεύεται. Η µεν δηµόσια προστατεύεται απαρεγκλίτως στο
άρθρο 16, αλλά άλλα άρθρα του Συντάγµατος προστατεύουν την
ιδιωτική πρωτοβουλία, όπως και το κατοχυρωµένο δικαίωµα επι-
λογής των γονέων για το πώς και πού θα σπουδάσουν τα παιδιά
τους.

Φυσικά µε προτεινόµενη ρύθµιση προβλέπεται ότι αξιολογούν-
ται, όπως είπα και προηγουµένως και οι δοµές των ιδιωτικών σχο-
λείων γιατί κάποια οπωσδήποτε δεν τις τηρούν τις προδιαγραφές
και πρέπει να κλείσουν, ενώ ορίζεται και πάλι ότι τα ιδιωτικά σχο-
λεία ακολουθούν το ισχύον εκάστοτε ωρολόγιο και αναλυτικό
πρόγραµµα του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων, δη-
λαδή δεν είναι ανεξέλεγκτα. 

Πάντως αυτό το νοµοσχέδιο δεν είναι µονοθεµατικό και όπως
λέει ο τίτλος εµπεριέχει και άλλες επείγουσες διατάξεις, στις
οποίες θα µείνω και θα επιµείνω, γιατί οι επείγουσες άλλες δια-
τάξεις αναφέρονται αποκλειστικά στην αναβάθµιση της δηµό-
σιας παιδείας. 

Με ειδικό άρθρο θεσµοθετείται για πρώτη φορά στα δηµόσια
σχολεία της χώρας η συστηµατική διδασκαλία των ειδικών µα-
θηµάτων που εξετάζονται στις πανελλαδικές εξετάσεις. Μέχρι
σήµερα για την πρόσβαση σε ορισµένες σχολές, τµήµατα της
τριτοβάθµιας εκπαίδευσης οι µαθητές και οι µαθήτριες της τρί-
της τάξης των γενικών και επαγγελµατικών λυκείων εξετάζονταν
κατά τις πανελλήνιες εξετάσεις στα αντίστοιχα ειδικά µαθήµατα
χωρίς όµως τα ειδικά αυτά µαθήµατα να διδάσκονται συνολικά
και στοχευµένα στο δηµόσιο εκπαιδευτικό σύστηµα.

Επίσης, συµπεριλαµβάνεται ρύθµιση µε την οποία επιλύεται
το χρόνιο πρόβληµα και πολύ συγκινητικό λόγω επικαιρότητας
της ισοτιµίας των πιστοποιητικών σπουδών, που χορηγούνται
από το ελληνικό γυµνάσιο και λύκειο της Ίµβρου κατόπιν της
επαναλειτουργίας του. 

Δυστυχώς, θα αναφερθώ σε µια διαχρονική πληγή στον τοµέα
της εκπαίδευσης στην Ελλάδα, µια πληγή που αγγίζει τα όρια
της εµµονικής παραφροσύνης, αποτρέπει κάθε προσπάθεια προ-
σαρµογής της πατρίδας µας στη σύγχρονη εποχή και τις ανάγ-
κες της, δηλαδή στην ίδρυση µη κρατικών πανεπιστηµίων, µια
πληγή που εξακολουθεί να αφαιµάζει τη µέση ελληνική οικογέ-
νεια, που είναι κυρίως αυτή που ακόµη και τώρα λόγω της µη αλ-
λαγής του άρθρου 16 στην πρόσφατη αναθεώρηση του
Συντάγµατος θα συνεχίσει τουλάχιστον για δέκα χρόνια να πλη-
ρώνει τη νύφη µε τα παιδιά της που αναγκαστικά ξενιτεύονται.

Γιατί κάνω αυτή την ανηφόρα; Διότι η σύγχρονη ελληνική πο-
λιτεία διά της αρµόδιας Υπουργού, κ. Νίκης Κεραµέως, έρχεται
µε διάταξη του παρόντος νοµοσχεδίου να διευκολύνει τους ξέ-
νους σπουδαστές, που παρακολουθούν στην Ελλάδα ξενό-
γλωσσα προγράµµατα µε την υποσηµείωση πως τα τελευταία
χρόνια έχει αυξηθεί σηµαντικά ο αριθµός ξένων σπουδαστών
που τα παρακολουθούν και όπως τονίζεται αυτοί οι ξένοι σπου-
δαστές όχι µόνο είναι αιµοδότες στην εθνική µας οικονοµία, αλλά
το κυριότερο επιστρέφοντας στις πατρίδες τους γίνονται εξαι-
ρετικοί πρεσβευτές της Ελλάδας. 

Να το ξαναπώ, φανταστείτε τα τεράστια οικονοµικά οφέλη που
θα είχαµε έως τώρα µε τις χιλιάδες ξένους φοιτητές που θα προ-
τιµούσαν τα µη κρατικά πανεπιστήµια, καλή ώρα που προτιµούν
την Κύπρο, ειδικά αυτή την περίοδο, που θα έχει και διάρκεια δυ-
στυχώς, που η Ελλάδα κατάφερε να είναι η χώρα παγκόσµιο
πρότυπο στην αντιµετώπιση του κορονοϊού ως χώρα αποκλειστι-
κής ασφάλειας. 

Θα µου επιτρέψετε να σταθώ ιδιαίτερα σε ένα κλίµα πολύ δυ-
σάρεστο που δηµιουργήθηκε από τη διαβούλευση copy-paste
όπου σε σύνολο χιλίων πεντακοσίων είκοσι ενός σχολείων από
οκτακόσιους σαράντα πέντε σχολιαστές δηµιουργήθηκε µια ει-
κόνα απαράδεκτη για ευρωπαϊκή χώρα µε θεσµούς και νόµους,
γιατί παρουσιάστηκε το σύνολο των ιδιωτικών εκπαιδευτηρίων
να παρανοµεί, να εκµεταλλεύεται, να εκβιάζει, να απειλεί, να τρο-
µοκρατεί το σύνολο των εργαζόµενων εκπαιδευτικών. Σε αντί-
θεση µε αυτή την εικόνα στη διαβούλευση οι γονείς, όπως ήταν
φυσικό, επικροτούν τις δυνατότητες, που δίνει το νοµοσχέδιο για
τη βελτίωση της εκπαίδευσης των παιδιών τους. 

Το είπα και στην πρωτολογία µου παρουσιάζεται µια ελεεινή
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εικόνα για την πατρίδα µας, η οποία στην πραγµατικότητα δεν
πρέπει να ξεχνάµε ότι είναι η ευρωπαϊκή χώρα µε τη σκληρότερη,
την πιο αυστηρή εργατική νοµοθεσία και αυτό αποδεικνύεται για
όποιους παρακολουθούν αποφάσεις των εργατικών δικαστηρίων
στην Ελλάδα ότι τουλάχιστον το 90% των αποφάσεων είναι
πάντα υπέρ των εργαζοµένων. 

Πρέπει, λοιπόν, αυτός ο µύθος ο πλασµατικός ότι όλοι του
ιδιωτικού τοµέα είναι παραβάτες, εκβιαστές, λαµόγια, φοροφυ-
γάδες, ενώ όλοι οι εργαζόµενοι του ιδιωτικού ή του δηµόσιου
τοµέα είναι πάντα οι καλύτεροι, οι πλέον επιπέδου, οι πιο απο-
δοτικοί στη δουλειά τους να σταµατήσει, όλοι οι άνθρωποι που
παρανοµούν στην Ελλάδα τιµωρούνται.

Και εδώ, κυρία Υπουργέ, όπως σας είπα και στην πρωτολογία,
είναι πολύ σηµαντική η διασφάλιση πως οτιδήποτε γίνεται και
στην ιδιωτική εκπαίδευση θα περνάει από την αυστηρή κρίση της
αρµόδιας δικαστικής αρχής.

Επανέρχοµαι στο νοµοσχέδιο. Κανείς από την Αντιπολίτευση
δεν ανέφερε έστω ένα ελάχιστο θετικό, όπως ότι η διεύρυνση
των προσφεροµένων, πέραν του ωρολογίου προγράµµατος που
ρυθµίζει το Υπουργείο Παιδείας και Θρησκευµάτων, εκπαιδευτι-
κών δραστηριοτήτων, αλλά και αθλητικών, µορφωτικών καλλιτε-
χνικών και άλλων απασχολήσεων θα δώσουν την ευκαιρία να
δηµιουργηθούν επιπλέον θέσεις εργασίας στους εκπαιδευτικούς
που επιλέγουν την ιδιωτική εκπαίδευση και δίνει στους ίδιους εκ-
παιδευτικούς, που ήδη εργάζονται στην ιδιωτική εκπαίδευση τη
δυνατότητα να αυξήσουν το εισόδηµά τους µε νόµιµο τρόπο.

Κλείνοντας, θα αναφερθώ σε ένα πολύ ενδιαφέρον άρθρο
ενός εξειδικευµένου επιστήµονα, εργατολόγου και πανεπιστη-
µιακού, του κ. Ιωάννη Ληξουριώτη, οµώνυµου καθηγητή του Ερ-
γατικού Δικαίου του Παντείου Πανεπιστηµίου, που δηµοσιεύθηκε
στην κυριακάτικη «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» µόλις προχθές. Ο έγκριτος
νοµικός θέτει, λοιπόν, το εύλογο ερώτηµα: «Γιατί είναι «απαρά-
δεκτη»…» -εντός εισαγωγικών- «…όπως υποστηρίζει η ΟΙΕΛΕ…»
-το συνδικαλιστικό όργανο των ιδιωτικών εκπαιδευτικών- «…η
πρόβλεψη του νοµοσχεδίου ότι οι ιδιωτικοί εκπαιδευτικοί θα πρέ-
πει να προσλαµβάνονται και να απασχολούνται µε συµβάσεις
εξαρτηµένης εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου, ότι
δηλαδή θα ισχύουν και γι’ αυτούς οι εκτεταµένες διασφαλίσεις
που εµπεριέχει το εργατικό δίκαιο µε την εφαρµογή, παραδείγ-
µατος χάριν, των αρχών της µη καταχρηστικής άσκησης του δι-
ευθυντικού δικαιώµατος, της ίσης µεταχείρισης, της µη
διάκρισης, της ισότητας των φύλων, της απαγόρευσης µονοµε-
ρούς µεταβολής των όρων της σύµβασης εργασίας και άλλων
αντίστοιχων προστατευτικών ρητρών, την ίδια στιγµή που δεν αλ-
λάζει η πλήρης εξοµοίωσή τους µε τους εκπαιδευτικούς των δη-
µοσίων σχολείων; 

Το διοριστήριο των ιδιωτικών εκπαιδευτικών από την οικεία δη-
µόσια υπηρεσία παραµένει ως έχει και γενικά δεν θίγονται ου-
σιαστικά σηµεία της ήδη προνοµιακής µεταχείρισης των
ιδιωτικών εκπαιδευτικών απέναντι στους εργαζόµενους άλλων
κλάδων του ιδιωτικού τοµέα…», όπως παραδείγµατος χάριν,
τους γιατρούς του ιδιωτικού τοµέα; Αυτό το τελευταίο το συµ-
πληρώνω εγώ.

«Το εργατικό δίκαιο καλύπτει κάθε εργαζόµενο, ανεξαρτήτως
µορφωτικού επιπέδου και µε κανέναν τρόπο η υπαγωγή σ’ αυτό
δεν συνιστά υποτίµηση του εργαζοµένου, ούτε πλήττει το εκπαι-
δευτικό έργο»

Γίνεται, λοιπόν, σαφές ότι το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παι-
δείας επαναφέρει την ισονοµία και την ισορροπία µεταξύ δηµό-
σιας και ιδιωτικής εκπαίδευσης, µειώνοντας τον κρατικό
παρεµβατισµό που οδηγεί προς τα κάτω και ποτέ προς τα πάνω,
εισάγοντας όµως παράλληλα και για πρώτη φορά τον θεσµό της
αξιολόγησης των ιδιωτικών σχολείων ασκώντας ουσιαστική επο-
πτεία και αντικαθιστώντας έτσι ένα καθεστώς παρωχηµένης αντί-
ληψης για τη διοίκηση και τον έλεγχο των ιδιωτικών εκπαιδευτη-
ρίων.

Η ουσία του παρόντος νοµοσχεδίου, αποτέλεσµα µεθοδικής
εργασίας, πολύ σωστά, κατά τη γνώµη µου, συµπυκνώνεται στο
τρίπτυχο «εµπιστοσύνη- ευελιξία-προστασία». Είναι ένα νοµοσχέ-
διο βασισµένο στις συνταγµατικές επιταγές, αλλά και τους ειδι-
κούς νόµους περί παιδείας, σεβόµενο το δικαίωµα της γονεϊκής

επιλογής σχολείου, στηρίζοντας και ενισχύοντας συντεταγµένα,
ουσιαστικά και µε έλεγχο την ιδιωτική πρωτοβουλία.

Και ολοκληρώνω. Ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης, η
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά και η Κοινοβουλευτική
µας Οµάδα παραµένουµε πιστοί στο βασικό δόγµα κάθε σύγχρο-
νου ευρωπαϊκού δηµοκρατικού σχηµατισµού, στον διαχωρισµό
των εξουσιών, στην πίστη στα δικαιώµατα όλων των πολιτών,
στην τήρηση των νόµων, στον σεβασµό στη δικαιοσύνη, στις πτυ-
χές που συνθέτουν την υπέρτατη αξία, την ελευθερία του ατόµου
και των επιλογών του, είτε στην εξέλιξή του είτε στα προσωπικά
του δικαιώµατα.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και τώρα τον λόγο
έχει ο γενικός εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ, ο συνάδελφος κ. Νικόλαος
Φίλης. 

Ορίστε, κύριε Φίλη, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Για ποιον λόγο αποφάσισε η Κυβέρνηση να φέρει εσπευσµένα,

βιαστικά και έξω από τον προγραµµατισµό που είχε ανακοινώσει,
τώρα το καλοκαίρι, το νοµοσχέδιο για την ιδιωτική εκπαίδευση,
όπως λέει; Είναι τόσο σηµαντικό; Αφορά τόσους πολλούς µαθη-
τές και τόσους πολλούς εκπαιδευτικούς; Μόνο το 6% του σχολι-
κού πληθυσµού αφορά. 

Γιατί, λοιπόν, η Κυβέρνηση το έφερε βιαστικά και εκτός προ-
γραµµατισµού; Πρόκειται για νοµοσχέδιο µε το οποίο εξοφλεί
προεκλογικά γραµµάτια. Είναι γραµµένα στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» τα
ποσά που έχουν δώσει ιδιωτικά εκπαιδευτήρια στον προεκλογικό
αγώνα της Νέας Δηµοκρατίας και τώρα υπάρχει η αντιπαροχή. 

Όµως, δεν είναι µόνο αυτό. Πρόκειται για µια κίνηση µε την
οποία η Νέα Δηµοκρατία µετακινείται και στον χώρο της εκπαί-
δευσης προς τον ακραίο νεοφιλελευθερισµό. Ξηλώνετε το µετα-
πολιτευτικό δηµοκρατικό, συνταγµατικό κεκτηµένο, όπως αυτό
κατοχυρώνεται στο Σύνταγµα του 1975, άρθρο 16, που ήταν έµ-
πνευση και γραφή από τον Ευάγγελο Παπανούτσο. Άραγε, κυρία
Υπουργέ, γνωρίζετε τον Ευάγγελο Παπανούτσο; Διότι σε µια
προηγούµενη οµιλία του ο κ. Μητσοτάκης είχε πει ότι ακολουθεί
τη µεταρρύθµιση Παπανούτσου. Αυτή ξηλώνει, στην ουσία το
άρθρο 16. Επίσης, ξηλώνετε τους νόµους Ράλλη -κυβέρνηση Κα-
ραµανλή-, καθώς και τους νόµους Ευθυµίου-Γκεσούλη –κυβέρ-
νηση Σηµίτη. Ξηλώνετε ακόµα και τη νοµοθεσία που εφήρµοσε
η κ. Γιαννάκου -κυβέρνηση Καραµανλή-, ενώ βεβαίως ξηλώνετε
τους νόµους του ΣΥΡΙΖΑ. 

Πρόκειται για ένα νοµοθετικό συνεχές µε διαφοροποιήσεις, το
οποίο ανταποκρίνεται στα µεγάλα προτάγµατα της µεταπολιτευ-
τικής περιόδου, στο «Ψωµί, Παιδεία, Ελευθερία» και στην ανάγκη
η ελευθερία µαζί µε την ισότητα να βρουν έκφραση στο εµβλη-
µατικό πεδίο της εκπαίδευσης. Πρόκειται για έκφραση των αγώ-
νων και των αγωνιών για τον εκδηµοκρατισµό της εκπαίδευσης
στην Ελλάδα και την Ευρώπη. Πρόκειται για µια µεγάλη κατά-
κτηση των νέων και του λαού µας τα τελευταία πενήντα χρόνια
στη χώρα µας. Κι εσείς θεωρείτε ότι χρειάζεται να υπάρξει κα-
ταστροφή αυτού του συνταγµατικού κεκτηµένου. 

Βεβαίως, η επικαιρότητα είναι µεγάλη. Δεν είναι αξιολογία η
συζήτηση για το Σύνταγµα του 1975 και τις νοµοθετικές πρωτο-
βουλίες. Όχι! Διότι βρισκόµαστε µπροστά σε νέες διακρίσεις και
ανισότητες που σαρώνουν τον πλανήτη και τη χώρα µας. Και
εσείς συµπράττετε σε αυτή την κατάσταση της αποδιοργάνωσης
των συνταγµατικών και νοµοθετικών δικαιωµάτων των πολιτών
και της νεολαίας. Το Σύνταγµα και αυτοί οι νόµοι κατοχύρωναν
και διεύρυναν το κοινωνικό κράτος, αυτό που εσείς συστηµατικά
υπονοµεύετε. 

Ας µην είµαι, όµως, άδικος. Επαναφέρετε επί τα χείρω τη νο-
µοθεσία που ψηφίστηκε από την τρόικα, από την κυβέρνηση Σα-
µαρά, µε Υπουργό τον Αρβανιτόπουλο, µια νοµοθεσία που
ικανοποιούσε τα βασικά αιτήµατα της εργοδοσίας των σχολείων,
των σχολαρχών.  

Εµείς, κόντρα στην τρόικα, προχωρήσαµε στο ξήλωµα αυτής
της αντιδηµοκρατικής παρέκβασης και στην εφαρµογή της συν-
ταγµατικής νοµιµότητας.

Επαναφέραµε, λοιπόν, τις αιτιολογηµένες απολύσεις και, µά-
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λιστα, κατοχυρώσαµε να υπάρχει κρίση από τριµελές Δικαστικό
Συµβούλιο, το οποίο θα αποφασίσει εντός ενενήντα ηµερών για
το αν είναι νόµιµη ή καταχρηστική µια απόλυση.

Φέραµε συγκεκριµένες διατάξεις για την κρατική εποπτεία,
όπως ορίζει το Σύνταγµα, γιατί το Σύνταγµα µιλάει για µη κρατική
εκπαίδευση που τελεί υπό την εποπτεία του κράτους.

Κατοχυρώσαµε σαραντάωρο ωράριο –τριάντα δύο, όπως είναι
στο δηµόσιο, συν οκτώ, αν θέλει ένα ιδιωτικό σχολείο- και διεύ-
ρυνση ωραρίου µετά από σύµφωνη γνώµη της διεύθυνσης εκ-
παίδευσης, αυτό που εσείς ονοµάζετε «έλεγχο σκοπιµότητας»
και το καταδιώκετε. Είναι έλεγχος που απορρέει από την κρατική
εποπτεία. Δεν κάνει κάθε σχολάρχης στο σχολείο του ό,τι του
υπαγορεύει κέρδος. Και αυτός ο νόµος λειτούργησε χωρίς προ-
βλήµατα. 

Μ’ αυτόν τον νόµο, λοιπόν, εσείς σήµερα µετατρέπετε ένα
σχολείο σε µία κοινή ιδιωτική επιχείρηση. Σφαγιάζετε τα εργα-
σιακά δικαιώµατα των εκπαιδευτικών. Μα, θα µου πείτε, το σχο-
λείο υπάρχει για τους µαθητές και όχι για τους εκπαιδευτικούς.
Πλάνη µεγάλη! Το σχολείο για να υπάρξει για τους µαθητές, πρέ-
πει να είναι κατοχυρωµένη η αξιοπρέπεια και η διασφάλιση η
επαγγελµατική του εκπαιδευτικού. Με φοβισµένο και καταδιω-
κόµενο εκπαιδευτικό δεν µπορεί να υπάρξει σχολείο υπέρ του
µαθητή. Και εσείς, µε αυτές τις διατάξεις που έχετε, µε την πε-
ριβόητη «ευελιξία», όπως λέτε, που εφαρµόζει πάντοτε το δι-
καίωµά του και το προνόµιό του ο εργοδότης, προσβάλλετε την
ελευθερία στη διδασκαλία, την αξιοπρέπεια του εκπαιδευτικού,
δηµιουργείτε κλίµα εκφοβισµού και κατατροµοκράτησης και
υπονοµεύετε το δικαίωµα στη µόρφωση.

Τι µέτρα προβλέπετε; Προβλέπετε ακόµη και απόλυση ενός
εκπαιδευτικού στο µέσο της χρονιάς, επειδή δεν συνεµορφώθη
προς τας υποδείξεις, για παράδειγµα δεν έβαλε την αρεστή βαθ-
µολογία. Υπάρχουν καταγγελίες για αυτά παλαιότερα για το τι
γινόταν στα ιδιωτικά σχολεία. Ένα τέτοιο απολυτήριο, όµως, στα
ιδιωτικά σχολεία –επαναλαµβάνω, όχι σε όλα, αλλά σε αρκετά-
αποσταθεροποιεί συνολικά την εκπαίδευση και δηµιουργεί έναν
αθέµιτο ανταγωνισµό –σας αρέσουν αυτές οι φράσεις, έτσι κι αλ-
λιώς- ανάµεσα στα παιδιά του δηµόσιου και του ιδιωτικού σχο-
λείου, διότι ο βαθµός του απολυτηρίου λαµβάνεται υπ’ όψιν στις
εισαγωγικές εξετάσεις στα πανεπιστήµια, όπως επίσης και στις
εξετάσεις του ΑΣΕΠ.

Μας λέτε «Ας πάνε στα δικαστήρια οι απολυµένοι, βρε αδερφέ,
όπως όλοι». Δηλαδή, όχι λύση σε ενενήντα ηµέρες, όπως προ-
βλέπει η νοµοθεσία κατ’ επιταγήν του Συντάγµατος µε την έννοια
της ιδιαίτερης κρατικής εποπτείας που πρέπει να υπάρχει στην
εκπαίδευση, αλλά σε τρία έως πέντε χρόνια. Και µε ποια νοµο-
θεσία; Απόλυση χωρίς αιτιολογία! Αυτό, όµως, αντίκειται στην
κρατική εποπτεία. Ακόµα και η Επιστηµονική Επιτροπή της Βου-
λής, έστω στρογγυλεµένα, διατυπώνει µία αίρεση: «Να δούµε
πώς θα εφαρµοστεί η κρατική εποπτεία από τον νόµο».

Άρα, λοιπόν, όταν µας λέτε: «Να πάνε στα δικαστήρια», προ-
βλέψατε να υπάρξει και µία διάλυση του εργατικού δικαίου, γιατί
η πρώτη πράξη που κάνατε τον Σεπτέµβρη που βγήκατε κυβέρ-
νηση, ήταν η κατάργηση των αιτιολογηµένων απολύσεων. Αυτό
που εµείς ως Υπουργείο Παιδείας το κατορθώσαµε µέσα στα
µνηµόνια –ειδικά στον χώρο της ιδιωτικής εκπαίδευσης- και αυτό
που µετά η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ το επεξέτεινε σε όλο το φάσµα
των εργασιακών σχέσεων, το καταργείτε και βάλλετε εναντίον
της κρατικής εποπτείας στον χώρο της εκπαίδευσης.

Σχολεία µε απόλυτο έλεγχο του ιδιοκτήτη είναι ελεύθερα και
αυτόνοµα, όπως λέτε; Αυτό θα αποφασίζει προσλήψεις και απο-
λύσεις, χωρίς καµµία παρεµβολή του αρµόδιου δικαστικού τρι-
µελούς οργάνου που είχαµε συγκροτήσει. Μάλιστα, η
συγκρότηση δεν ήταν του Υπουργείου, αλλά γινόταν µε από-
φαση του δικαστηρίου.

Δεύτερον, ο εργοδότης είναι αυτός ο οποίος αποφασίζει την
αξιολόγηση, όπως λέτε. Μιλάµε, όµως, για την εκφοβιστική αξιο-
λόγηση, διότι την αξιολόγηση –τσάτρα, πάτρα, διαφωνούµε
όπως την είπατε- την έχετε κατοχυρώσει και στη δηµόσια εκπαί-
δευση. Μάλιστα. Γιατί επιπλέον στοιχεία αξιολόγησης στην ιδιω-
τική και ποια είναι αυτά; Ποιος τα κατοχυρώνει; Ποιος τα βάζει;
Τα βάζει ο εργοδότης. Αυτή η διαδικασία είναι εκφοβιστική.

Τρίτον, υπάρχει το επιπλέον πρόγραµµα, χωρίς να υπάρχει η
σύµφωνη γνώµη του διευθυντή εκπαίδευσης. 

Τέταρτον, µιλάµε για τη λειτουργία ξένων γλωσσών µέσα στον
χώρο του σχολείου και άλλες δραστηριότητες όχι αµιγώς εκπαι-
δευτικές, το περιβόητο «εργοδοτικό δικαίωµα», όπως ασκείται
µε έναν τρόπο κερδοσκοπικό, υπεράνω της µόρφωσης των παι-
διών. Αυτό είναι το µήνυµα που δίνετε µε το νοµοσχέδιο αυτό.

Το νοµοσχέδιό σας είναι προάγγελος για ακόµη πιο αντιδραστι-
κές ρυθµίσεις στη δηµόσια εκπαίδευση: µερικές εκατοντάδες σχο-
λεία µε υψηλό επίπεδο, όπως λέτε και τα υπόλοιπα εγκατα-
λελειµµένα. Στο βάθος –το ακούσαµε εχθές από Βουλευτές της
Νέας Δηµοκρατίας- υπάρχουν τα περίφηµα voucher, δηλαδή τα
κουπόνια της δήθεν ελεύθερης γονεϊκής επιλογής. Δίνουµε κου-
πόνια στον γονιό να επιλέγει σε ποιο σχολείο θα πάει, δηµόσιο ή
ιδιωτικό –προσέξτε, και στο ιδιωτικό µε voucher και στο δηµόσιο-
και την πλειοψηφία των σχολείων την αφήνουµε να βουλιάζει.

Είναι προφανές ότι σε αυτή την αντίληψη του βουλιάγµατος της
δηµόσιας εκπαίδευσης είναι και η ρύθµιση µε την οποία τα καλλι-
τεχνικά µαθήµατα τα οποία υπήρχαν –όχι επαρκώς- στο πρό-
γραµµα της δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, τα βγάλατε από το
πρόγραµµα της υποχρεωτικής και προαιρετικής παρακολούθησης
και τα βάζετε στη λεγόµενη «αντισταθµιστική αγωγή», δηλαδή µε
κονδύλια από τα ΕΣΠΑ, εντελώς υποβαθµισµένα, προσωρινά,
εκτός από την εκπαίδευση. Αυτό κάνετε. Το ίδιο κάνατε και µε την
Κοινωνιολογία και µε τις πολιτικές επιστήµες. Έχετε ένα σχολείο
στο µυαλό σας κλασικού εγγραµµατισµού µακριά από την πραγ-
µατικότητα και τις ανάγκες τις σηµερινές, µακριά από ένα όραµα
σύγχρονης και δηµοκρατικής διαπαιδαγώγησης των παιδιών µας.

Η φράση «µη κρατική εκπαίδευση» δεν υπάρχει στο νοµοσχέ-
διο. Μιλάτε συνέχεια για ιδιωτική. Το Σύνταγµα µιλάει για µη κρα-
τική εκπαίδευση. Θα µου πείτε τώρα, θα αρχίσουµε τους βυζα-
ντινισµούς; 

Ακούστε. Στη συζήτηση τότε για το Σύνταγµα είχαν διατυπωθεί
απόψεις για την ανάγκη κατάργησης της ιδιωτικής εκπαίδευσης
και η διατύπωση «µη κρατική εκπαίδευση», που ήταν, επαναλαµ-
βάνω, µία συµβιβαστική πρόταση –ρηξικέλευθη, όµως- του Ευάγ-
γελου Παπανούτσου και συµπεριελήφθη στο Σύνταγµα,
αφορούσε ακριβώς στην ανάγκη κρατικής εποπτείας και όχι ιδιω-
τικών σχολείων µε την έννοια της ιδιωτικής επιχείρησης.

Υπήρξαν και άλλες ρηξικέλευθες προτάσεις τότε. Αναφέροµαι
σε ένα άρθρο ενός ανθρώπου, όχι από τον χώρο της Αριστεράς
που είχαµε όλοι τις απόψεις µας –και ο Ανδρέας Παπανδρέου
είχε τις απόψεις του, όπως και το ΚΚΕ και το ΚΚΕ Εσωτερικού
και η ΕΔΑ- και µιλούσαµε τότε για πιο ριζικές λύσεις, αλλά ενός
ανθρώπου που είναι υπεράνω συριζαϊκής υποψίας, του Παύλου
Μπακογιάννη, στις 7 Ιανουαρίου του 1976. Ζητεί να υπάρξει πρό-
γραµµα κατάργησης της ιδιωτικής εκπαίδευσης. Και όσο, όµως,
υπάρχει η ιδιωτική εκπαίδευση, λέει, η πολιτεία έχει χρέος να
εξασφαλίσει τη µονιµότητα του διδακτικού της προσωπικού.

Ποιος τα λέει αυτά; Ο ΣΥΡΙΖΑ; Όχι! Ο Παύλος Μπακογιάννης
το 1976.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Το 1976…
(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Και υπάρχει κάποια αλλαγή στις αξίες σας; Αυτός είναι ο ριζο-
σπαστικός φιλελευθερισµός. Αλλάζετε τώρα εσείς; Γίνεστε
ακραία νεοφιλελεύθεροι; Λέτε άλλα πράγµατα;

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Οι εποχές έχουν αλλάξει τώρα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ήρεµα!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Έχει σηµασία, διότι –προσέξτε κάτι- εσείς

µπορεί να αλλάζετε διότι έχετε…
(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-

κρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σας παρακαλώ, κύριε

Πλεύρη.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: …από τους εργοδότες, αλλά η ΔΑΚΕ που

είναι οργάνωση των εκπαιδευτικών της Νέας Δηµοκρατίας, µε
ανακοίνωσή της καταγγέλλει αυτόν τον νόµο και απορρίπτει το
πολιτικάντικο επιχείρηµα ότι δήθεν νοµοθετείτε µε βάση τις προ-
εκλογικές σας δεσµεύσεις. Πράγµατι, υπάρχουν δεσµεύσεις,
αλλά τέτοιες, οικονοµικές και άλλες, όπως η ιδεολογική τύ-
φλωση. Αυτές είναι οι δεσµεύσεις σας και όχι το συµφέρον το
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δηµόσιο, το συµφέρον των παιδιών µας και το συµφέρον της εκ-
παίδευσης.

Δεν είναι τυχαίο ότι όλοι, όλα τα κόµµατα εδώ µέσα στη
Βουλή, όλοι οι εκπαιδευτικοί φορείς, η ΟΙΕΛΕ, η ΟΛΜΕ, η ΔΟΕ,
η ΓΣΕΕ, η ΑΔΕΔΥ, όλη η κοινωνία είναι εναντίον αυτής της νοµο-
θετικής ρύθµισης. Όλοι! Είστε µόνοι! Κι επειδή δεν σας άρεσε
που η µεγάλη πλειοψηφία, οκτώ στους δέκα πολίτες, που µπήκαν
στη διαβούλευση ήταν εναντίον του νοµοσχεδίου, ακούσαµε την
εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας να µιλά για ελεεινή διαβού-
λευση, δηλαδή ελεεινή κοινοβουλευτική διαδικασία.

Ελεεινή διαβούλευση! Λυπάµαι!
ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Δεν είπα «ελεεινή»! Να µη λέτε ψέµατα!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Θα µιλήσετε µετά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Πιπιλή, δεν

έχετε τον λόγο. Μην κάνετε διάλογο!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Κυρία Πιπιλή, δέχοµαι, έστω µετά από τέσ-

σερις-πέντε ηµέρες, τη διόρθωση ότι η εικόνα που σχηµατίζεται
από τη διαβούλευση είναι ελεεινή. Και πάλι αυτό είναι το στοι-
χείο.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Το ίδιο είναι;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Ακριβώς το ίδιο. Είναι ελεεινή η διαβού-

λευση.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Α, το ίδιο είναι; Η εικόνα που σχηµατίζετε

εσείς είναι ελεεινή!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν γράφονται ούτως

ή άλλως στα Πρακτικά. Ηρεµία!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρ-

νηση αδιαφορεί για εκατοντάδες χιλιάδες µαθητές. Δυσφηµεί το
δηµόσιο σχολείο. Άκουσα τον εκπρόσωπο των ιδιοκτητών να λέει
ότι είναι δύο χρόνια ανώτερο το ιδιωτικό σχολείο από το δηµόσιο
και δεν απαντούσε η Κυβέρνηση. Το θεωρούσε αυτονόητο.
Έχετε µετατρέψει το Υπουργείο Παιδείας σε διαφηµιστικό γρα-
φείο της ιδιωτικής εκπαίδευσης. Είστε µεσίτρια συµφερόντων.
Συγκαλύπτετε σκάνδαλα που διερεύνησαν η δικαιοσύνη και η εκ-
παίδευση και εσείς τους προσφέρετε πολιτική κάλυψη και προ-
στασία. Τους αναβαθµίζετε σε µέλος του Διοικητικού Συµβουλίου
του Ινστιτούτου Εκπαιδευτικής Πολιτικής. Έχουµε και ονόµατα,
αν µας προκαλέσετε.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Πες τα.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Νοµοθετείτε πρόχειρα. Διπλασιάσατε το

νοµοσχέδιο, ακόµα και σήµερα, µε την τροπολογία για τον διο-
ρισµό διευθυντών εκπαίδευσης. Μόλις πριν λίγο καιρό µε τον
ν.4920/2020 εσείς οι ίδιοι είπατε ότι παρατείνεται η θητεία των
στελεχών της εκπαίδευσης και τώρα σπεύδετε µε µία τροπολο-
γία της τελευταίας στιγµής να το ξηλώσετε. Γιατί; Για ποιον λόγο;

Και όχι µόνο αυτό, αλλά προβλέπετε τον διορισµό προσωρι-
νών, όπως λέτε, διευθυντών εκπαίδευσης. Ξέρετε, όµως, ότι
ουδέν µονιµότερον του προσωρινού. Τουλάχιστον ένας χρόνος
θα είναι γιατί δεν αλλάζουν µέσα στη χρονιά οι διευθυντές εκ-
παίδευσης. Προβλέπετε, δηλαδή, τον διορισµό µόνιµων διευθυν-
τών εκπαίδευσης χωρίς διαδικασία µοριοδότησης, µε απόφαση
κοµµατικής υπουργικής επιτροπής. Ταυτοχρόνως καταργείτε
από τα υπηρεσιακά συµβούλια τα µέλη των οποίων η θητεία θα
έληγε σε τρεις, τέσσερις µήνες, δηλαδή πλήρες κοµµατικό κρά-
τος. Αυτό είναι το περιβόητο επιτελικό σας κράτος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παραλάβατε από τον ΣΥΡΙΖΑ
ένα σηµαντικό έργο στην εκπαίδευση. Φέραµε τη δηµοκρατία
στο σχολείο. Θυµάστε; Χιλιάδες διαθεσιµότητες και απολύσεις
µε υπογραφή Κυριάκου Μητσοτάκη. Δώσαµε µάχη για την ανα-
βάθµιση της εκπαίδευσης σε συνθήκες µνηµονιακών καταναγκα-
σµών. Ανοίξαµε τον δρόµο για διορισµούς. Σας θυµίζω ότι
εγγράψαµε τεσσερεσίµισι χιλιάδες διορισµούς για την ειδική
αγωγή στον προϋπολογισµό του 2019. Τα κονδύλια ήταν εκεί,
για να γίνουν το 2019 οι διορισµοί στην ειδική αγωγή. Με πράξη
του Υπουργικού Συµβουλίου προβλέψαµε δέκα χιλιάδες πεντα-
κόσιους διορισµούς για το 2020 και το 2021. 

Καταψηφίσατε τον νόµο για τους διορισµούς, αλλά δεν τολ-
µήσατε να τον αλλάξετε. Λόγια. Αδίστακτη αντιπολίτευση. Μετά
τα ξεχνάµε. 

Επίσης, καταψηφίσατε τους διορισµούς ως Αντιπολίτευση µε

το σχήµα ότι κάθε πέντε που φεύγουν ένας θα προσλαµβάνεται.
Αυτά λέγατε -τα θυµάστε- και προεκλογικά. Εµείς τότε είχαµε
συµφωνήσει «ένας προς ένας» µε τους θεσµούς. Ένας φεύγει,
ένας προσλαµβάνεται. Τώρα αναγκάζεστε να προχωρήσετε µε
µεγάλες καθυστερήσεις: Έναν χρόνο µετά για την ειδική αγωγή
και να δούµε τι θα γίνει για τις άλλες δέκα χιλιάδες διορισµούς
στη γενική εκπαίδευση.

Κυρίες και συνάδελφοι, δηµόσιο αγαθό, κοινό καλό η εκπαί-
δευση. Αυτή είναι η αντίληψή µας. Χρειάζεται συναίνεση στη
βάση του Συντάγµατος, όχι της ιδεολογικής τυφλότητας της Κυ-
βέρνησης. Ποιότητα, ισότητα, ελευθερία. Αυτό είναι ένα τρί-
πτυχο, το οποίο πρέπει να υπηρετεί το δηµοκρατικό σχολείο, το
δηµόσιο σχολείο, αλλά και το ιδιωτικό εκπαιδευτήριο. Αυτά σας
στοιχειώνουν και τα κατεδαφίζετε συστηµατικά. 

Οι πολίτες το αντιλαµβάνονται. Γι’ αυτό στο χώρο της εκπαί-
δευσης η Νέα Δηµοκρατία αποδοκιµάζεται. Το ίδιο και εσείς προ-
σωπικά, κυρία Υπουργέ, σε όλες τις δηµοσκοπήσεις. Εκεί που η
Νέα Δηµοκρατία, η Κυβέρνηση λόγω του κορωνοϊού εµφανίζει
υψηλά ποσοστά αποδοχής, ειδικά στην εκπαίδευση χάνει δέκα
µονάδες η αποδοχή της κοινωνίας απέναντι στην Κυβέρνηση και
εσείς καταποντίζεστε από την τρίτη θέση στην ενδέκατη της δη-
µοφιλίας των Υπουργών. Κάτι σηµαίνει αυτό. 

Σας αναγνωρίζω µία ικανότητα -επιτρέψτε µου, το λέω µε όλο
το σεβασµό στο αξίωµά σας-, να λέτε ψέµατα µε τον πιο φυσικό
τρόπο του κόσµου και να είστε ευγνώµων στα συµφέροντα, που
σας ανέδειξαν και σας στηρίζουν. 

Κορωνοϊός. Αρνηθήκατε τον διάλογο και τα µέτρα που σας
προτείναµε. Δεν συγκαλέσατε και δεν συγκαλείτε την Επιτροπή
Μορφωτικών Υποθέσεων. Και πάλι σας προτείνουµε να το κά-
νετε. Αύριο, µεθαύριο. Σύγκληση της Επιτροπής Μορφωτικών
Υποθέσεων για να ετοιµαστεί το σχολείο για τον κορωνοϊό.

Σας προτείναµε δέκα συγκεκριµένα µέτρα για υποδοµές, κα-
θαριότητα, επιπλέον διδακτικό προσωπικό και τρόπο οργάνωσης
του σχολείου και των µαθηµάτων σε περίπτωση νέου κύµατος
πανδηµίας ανά περιοχή, όχι γενικά.

Επίσης, να στηρίξετε την εξ αποστάσεως εκπαίδευση µε δη-
µόσιο δίκτυο και όχι «δουλίτσες» µε µεγάλες ξένες επιχειρήσεις
για τις οποίες να σηµειώσω ότι ακόµη δεν µας έχετε δώσει να
διαβάσουµε τις συµβάσεις, µε ενίσχυση των παιδιών που δεν
έχουν τεχνολογική υποδοµή στο σπίτι τους, ώστε να µην προ-
στεθούν στις υπάρχουσες ανισότητες και τα χάσµατα του ψη-
φιακού χάσµατος. Πόσες ηλεκτρονικές συσκευές από δηµόσιο
χρήµα, όχι από χορηγίες και δωρεές, έχετε προµηθευτεί; Ακούµε
νούµερα. Τίποτα δεν έχει πάει ακόµα στα σχολεία. Κρίσιµος πα-
ράγοντας η αναδιάρθρωση της ύλης. Τι κάνει το ΙΕΠ γι’ αυτό;

Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ για την κατανόηση. Τελειώνω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Φίλη, πρέπει να

κλείσετε αµέσως.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Τελειώνω.
Το νοµοσχέδιο αυτό επαναλαµβάνω δεν αφορά µόνο τον χώρο

της µη κρατικής εκπαίδευσης. Είναι πρόπλασµα για γενικότερη
αντιδραστική υποτροπή σε όλη την εκπαίδευση.

Ο ΣΥΡΙΖΑ δεν θέλει να κλείσει τα ιδιωτικά σχολεία. Τα σχολεία
δεν θα κλείσουν µε διατάγµατα. Σοβιετικό καθεστώς και κρυφό
σχολειό µας είπαν οι εκπρόσωποι των σχολαρχών που µίλησαν
εδώ. Ανοησίες! Γραφικότητες! Η µάχη που δίνει µια κυβέρνηση
είναι υπέρ του δηµοσίου συµφέροντος και το δηµόσιο συµφέρον
σηµαίνει πρώτα απ’ όλα ένα δηµόσιο σχολείο που θα είναι καλύ-
τερο και τότε πράγµατι τα ιδιωτικά δεν θα είναι αυτά που θα πη-
γαίνουν, έστω και λίγα παιδιά, ικανοποιώντας τις προσδοκίες των
γονέων τους. Αυτό είναι το µέλλον. Δηµόσιο σχολείο που συνε-
χώς να αναβαθµίζεται, δηµοκρατικό δηµόσιο σχολείο και κρατική
εποπτεία όπως λέει το Σύνταγµα και στα ιδιωτικά εκπαιδευτήρια.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παρακαλώ να κλείσει
το σύστηµα εγγραφής. Προς ενηµέρωσή σας, για να ξέρετε και
να προγραµµατίσετε τις δουλειές σας, έχουν εγγραφεί σαράντα
δύο συνάδελφοι. Με έναν πρόχειρο υπολογισµό, που κάναµε
εδώ µε τις Υπηρεσίες της Βουλής η ψηφοφορία ανεξάρτητα αν
θα είναι ονοµαστική, αν προκύψει, ή κανονική, υπολογίστε τη
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γύρω στις 10:00 το βράδυ. Αν είναι ονοµαστική χρειαζόµαστε
όλοι όσοι θέλουµε να ψηφίσουµε. Εάν δεν είναι, θα έχουµε το
γνωστόν. Θα είναι παρόντες οι εισηγητές για να πούνε για τα
άρθρα κ.λπ.. Χονδρικά γύρω στις 10:00 το βράδυ. 

Τον λόγο έχει η κ. Κεφαλίδου, ειδική αγορήτρια από το Κίνηµα
Αλλαγής.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Καληµέρα σε όλους τους συναδέλφους!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η εκπαίδευση είναι µία. Σε όλες
τις σύγχρονες χώρες λειτουργεί βάσει ενός σαφούς εθνικού κα-
νονιστικού πλαισίου. Δηµόσια ή ιδιωτική αποτελεί παροχή του
δηµόσιου αγαθού της παιδείας, που είναι πρωταρχική υποχρέ-
ωση της πολιτείας και ασκείται µέσα από τον ρυθµιστικό της
ρόλο είτε ως στρατηγική χάραξη, ως προσανατολισµός είτε ως
εποπτεία ως προς την ποιότητά της.

Η σύγκριση του θεσµικού πλαισίου, που έχουµε οικοδοµήσει
για την ιδιωτική εκπαίδευση σε σχέση µε την υπόλοιπη Ευρώπη
είναι δυστυχώς απογοητευτική. Σε όλη την Ευρώπη ο ρόλος της
παραµένει ισχυρός. Πανίσχυρη, όµως, ταυτόχρονα είναι και η
εξουσία και η ευθύνη της πολιτείας να διασφαλίζει την τήρηση
των νόµων και των αρχών που πάνω τους οικοδοµείται η εκπαί-
δευση. 

Στην Ελλάδα το ιδιωτικό σχολείο, έννοια παρεξηγηµένη, φορ-
τωµένη µε βαρίδια ιδεοληψίας, ταξικότητας, διχαστικής λογικής
-όχι µόνο για ιστορικούς αλλά κυρίως πολιτικούς λόγους-, έχει
διαχρονικά προσφέρει εξαιρετικές υπηρεσίες.

Μας το θύµισε στη συζήτηση στην επιτροπή ο καλός συνάδελ-
φος Γιάννης Λοβέρδος. αναφερόµενος σε ιστορικές φυσιογνω-
µίες προοδευτικών δασκάλων, όπως ο Μωραΐτης, ο Ι. Μ.
Παναγιωτόπουλος, µεγάλοι δάσκαλοι που µέσα από τα ιδιωτικά
σχολεία µόρφωσαν, αλλά κυρίως διαπαιδαγώγησαν, γενιές Ελλή-
νων. 

Για αυτό ακριβώς είναι καλό και είναι απαραίτητο, να µιλάµε
και για τα ιδιωτικά σχολεία. Σύγκρουση, έτσι κι αλλιώς, ανάµεσα
σε δηµόσια και ιδιωτικά υπάρχει µόνο στο µυαλό φανατικών µι-
κρονοϊκών. Τα δύο συστήµατα είναι εξίσου απαραίτητα. Κινούν-
ται παράλληλα και όπου χρειαστεί, ενισχύονται µεταξύ τους.

Στο διεθνές σύµφωνο για τα πολιτικά και κοινωνικά δικαιώµατα
ξέρετε καλά ότι προβλέπεται ρητά το ατοµικό δικαίωµα της παι-
δείας, που περιλαµβάνει το δικαίωµα να επιλέγουν οι πολίτες το
σχολείο για τα παιδιά τους ελεύθερα και την αντίστοιχη υποχρέ-
ωση του κράτους να διευκολύνει την επιλογή αυτή. Αυτή η θε-
µελιώδης υποχρέωση του κράτους υλοποιείται µέσα από το
Υπουργείο Παιδείας, που κύρια δουλειά και αποστολή του είναι
ο έλεγχος και η εποπτεία της τήρησης τόσο του γράµµατος όσο
και του πνεύµατος του νόµου σε ό,τι αφορά και τη δηµόσια και
την ιδιωτική εκπαίδευση.

Η προστασία του δικαιώµατος του επιχειρείν -επίσης προστα-
τευµένου από το Σύνταγµα- για το οποίο τόσο κόπτεται το
Υπουργείο Παιδείας, θα µου επιτρέψετε να σας πω ότι είναι η
κύρια δουλειά και αποστολή του αρµόδιου Υπουργείου Ανάπτυ-
ξης. Για το Υπουργείο Παιδείας είναι και πρέπει να παραµείνει
δευτερεύουσα.

Δεν µπορεί λοιπόν, σε ένα νοµοσχέδιο για την ιδιωτική εκπαί-
δευση η συζήτηση να ξεκινά και να τελειώνει µε τη διασφάλιση
του δικαιώµατος του επιχειρείν των ιδιοκτητών ιδιωτικών σχο-
λείων και το πώς αυτή θα υλοποιηθεί µέσω της απελευθέρωσης
των απολύσεων των εκπαιδευτικών. Δεν τιµά κανέναν µας, µε
πρώτη την ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας. Δεν τιµά, όµως,
ούτε τους ίδιους τους ιδιοκτήτες ιδιωτικών σχολείων και το απο-
δεδειγµένα σηµαντικό έργο που προσφέρουν, παρέχοντας αξιό-
λογη, συχνά πρωτοποριακή εκπαίδευση και µε τεράστιο κόπο
µέσα σε αυτό το ασφυκτικό περιβάλλον που φρόντισε να δηµι-
ουργήσει η προηγούµενη διακυβέρνηση των ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ.

Διατυπώθηκε, άλλωστε, και από τον εκπρόσωπο των ιδιοκτη-
τών των ιδιωτικών σχολείων, τον κ. Κυραϊλίδη, κατά τη συζήτηση
στην επιτροπή µε τους φορείς. Είπε ο κ. Κυραϊλίδης: «Τα αποτε-
λέσµατα των Ελλήνων µαθητών των ιδιωτικών σχολείων στον
σχετικό πανευρωπαϊκό διαγωνισµό είναι πάνω από το µέσο όρο
των ιδιωτικών σχολείων της Ευρώπης.» Και συνέχισε: «Αποδείχ-
θηκε ότι οι µαθητές των ιδιωτικών σχολείων είναι δύο εκπαιδευ-

τικά έτη πιο µπροστά από τους µαθητές των δηµόσιων σχο-
λείων.» Και ενηµέρωσε την Επιτροπή Μορφωτικών ότι σύµφωνα
µε άρθρο της «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗΣ», όπου υπάρχουν κάποια στατι-
στικά στοιχεία, τα ιδιωτικά σχολεία βρίσκονται µιάµιση µονάδα
πιο πάνω ακόµη και από τα πρότυπα και τα πειραµατικά σχολεία. 

Και κάνει πολύ καλά o εκπρόσωπος των ιδιωτικών σχολείων
και περηφανεύεται για αυτά τα αποτελέσµατα. Δείχνουν ότι εκ-
παιδευτικά, σε ό,τι αφορά τα ιδιωτικά σχολεία, στην πλειονότητά
τους κάνουν σοβαρή δουλειά και εκπαιδεύουν σωστά τα παιδιά
µας. 

Ταυτόχρονα, όµως, δείχνει και κάτι άλλο. Δείχνει την κατά-
σταση που επικρατεί στο δηµόσιο σχολείο, αυτή που θα έπρεπε
να κάνει το ΣΥΡΙΖΑ και την προηγούµενη ηγεσία του Υπουργείου
Παιδείας να κρύβεται και την τωρινή ηγεσία, που βρίσκεται ένα
χρόνο στο τιµόνι του Υπουργείου Παιδείας, τουλάχιστον να χα-
µηλώνει το κεφάλι για όλα αυτά που δεν έκανε, για τις προτεραι-
ότητες που προέταξε, για τα µπαλώµατα που κάθε τρεις και λίγο
φέρνει και τα ονοµάζει µε ψευδεπίγραφους, βαρύγδουπους τίτ-
λους µπας και θαµπώσει τους πολίτες µε την ελπίδα -όλοι µας
ζούµε µε αυτή την ελπίδα- ότι, επιτέλους, κάτι θα αλλάξει από
την παγιδευµένη, παρωχηµένη και ελλιπή εκπαίδευση που προ-
σφέρει η ελληνική πολιτεία στα παιδιά της. 

Και η ερώτησή µου παραµένει: Αυτά τα αποτελέσµατα είναι
κάτι για το οποίο το Υπουργείο νιώθει εθνικά υπερήφανο και δι-
καιωµένο; 

Εγώ προσωπικά -και σας το λέω µε κάθε ειλικρίνεια ως Βου-
λευτής και τοµεάρχης Παιδείας- ως εκπρόσωπος του Νοµού
Δράµας, που δεν έχει ούτε ένα ιδιωτικό σχολείο -δεν είχε ποτέ-
αλλά και ως γονιός νιώθω ντροπή για µια τέτοια διαπίστωση, που
λέει ότι εδώ κι ένα χρόνο το Υπουργείο Παιδείας δεν έχει κατα-
φέρει να αντιληφθεί -πόσο µάλλον να ανταποκριθεί- στην πρω-
ταρχική του αποστολή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κ. Κυραϊλίδης είπε και κάτι
άλλο: σχολείο µαθητοκεντρικό, όχι εκπαιδευτικοκεντρικό. 

Ό,τι και να είναι, σχολείο εξακολουθεί να σηµαίνει δάσκαλος.
Χωρίς άξιους, ασφαλείς, αφοσιωµένους δασκάλους η κοινωνία
του αύριο είναι εκ προοιµίου καταδικασµένη. Όσα νέα αντικεί-
µενα και να προστεθούν, όσες ροµποτικές, όσες κάµερες, όσες
καλοκαιρινές δραστηριότητες και όσοι νέοι, ελεύθεροι κανονι-
σµοί λειτουργίας, καλό σχολείο χωρίς καλούς δασκάλους δεν γί-
νεται. Και καλός δάσκαλος δεν µπορεί να είναι ο αναλώσιµος,
ούτε αυτός που προκειµένου να κρατήσει τη δουλειά του, θα
γίνει λάστιχο µεταξύ των επιχειρήσεων του ιδιοκτήτη, ούτε εκεί-
νος που του ανακοινώνεται η µείωση ωρών µε την αντίστοιχη µεί-
ωση µισθού κατά το δοκούν του επιχειρηµατία. 

Η ασφυκτική παρέµβαση του κράτους, σε κάθε έκφανση δη-
µοσίου βίου, οικοδοµηµένη µε εµµονική προσήλωση τα τελευ-
ταία σαράντα χρόνια, δεν άφησε ούτε την εκπαίδευση αλώβητη,
από τον τρόπο της αδειοδότησης, από τον τρόπο της λειτουρ-
γίας, στα εκπαιδευτικά προγράµµατα που εφαρµόζονται, στα
ωρολόγια προγράµµατα των ιδιωτικών σχολείων. Τα εργασιακά
των εκπαιδευτικών της ιδιωτικής εκπαίδευσης είναι το τελευταίο. 

Το Υπουργείο προβάλλει µια κοινά αποδεκτή, για τους περισ-
σότερους, ανάγκη. Προβάλλει την ανάγκη για µεγαλύτερη ευε-
λιξία και αυτονοµία στις ιδιωτικές εκπαιδευτικές δοµές και φέρνει
το παρόν νοµοσχέδιο, που όλο, όµως, το κέντρο βάρους του, τε-
λικά, περιορίζεται σε δύο άρθρα, το 9 και το 10, και τους δορυ-
φόρους τους. Αυτά οπωσδήποτε θέλει να τα περάσει το
Υπουργείο, λες και όλα τα προβλήµατα και όλες οι δυσλειτουρ-
γίες στην ιδιωτική εκπαίδευση, θα λυθούν ως δια µαγείας µόλις
απελευθερωθούν οι απολύσεις των εκπαιδευτικών και οι ιδιοκτή-
τες των ιδιωτικών σχολείων -µε τις ευλογίες πάντα της πολιτείας-
αποκτήσουν τη δυνατότητα να µετατρέψουν αυτούς στους οποί-
ους εµπιστευόµαστε τη διαπαιδαγώγηση και τη µόρφωση των
παιδιών µας, σε ξεθεωµένους διανοµείς γνώσης. 

Διαφηµίστηκε ότι το παρόν νοµοσχέδιο εισάγει ένα νέο τοπίο
στην ιδιωτική εκπαίδευση µε ρυθµίσεις, που προωθούν την απε-
λευθέρωση του ιδιωτικού σχολείου από τον ασφυκτικό κλοιό
ελέγχου του κράτους, εµπνεύσεως και υλοποιήσεως ΣΥΡΙΖΑ µε
τον ν.4415/2016: Διευρυµένο ωρολόγιο πρόγραµµα, απογευµα-
τινά φροντιστήρια στα ιδιωτικά σχολεία, εξωσχολικές δραστη-
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ριότητες κατά τη διάρκεια του διδακτικού έτους, αλλά και κατά
τη διάρκεια του καλοκαιριού -όλα αυτά θα οργανώνονται από εκ-
παιδευτικούς, που, σύµφωνα µε το Υπουργείο, θα έχουν πρόσθε-
τες δυνατότητες για αµειβόµενη απασχόληση- ελεύθερη επιλογή
διευθυντών, εσωτερικός κανονισµός. Όλα αυτά είναι µερικές
εύηχες ρυθµίσεις που ανατρέπουν το σηµερινό τοπίο, που κλη-
ρονοµήσαµε από την προηγούµενη διακυβέρνηση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µας τροµάζει η ανάγλυφη, στα
άρθρα 9 και 10 του νοµοσχεδίου, λογική του Υπουργείου Παι-
δείας για την αντιµετώπιση των εκπαιδευτικών που εργάζονται
στα ιδιωτικά σχολεία. Είναι αυτοί οι ίδιοι οι εκπαιδευτικοί -σας
θυµίζω- πάνω στους οποίους στηρίχθηκε το Υπουργείο -στη φι-
λοτιµία και την υπερπροσπάθειά τους- για να κρατήσουν όρθιο
το σύστηµα τηλεκπαίδευσης την περίοδο του κορωνοϊού. Για αυ-
τούς τους δασκάλους µιλάµε σήµερα, που έκαναν τη νύχτα,
µέρα για να είναι έτοιµοι και να µπορέσουν να κρατήσουν τρεις
µήνες σχεδόν τα παιδιά µας εντός εκπαιδευτικής διαδικασίας.
Γιατί η εξ αποστάσεως εκπαίδευση από τους εκπαιδευτικούς των
ιδιωτικών σχολείων ξεκίνησε. Ας µην κοροϊδευόµαστε, αυτοί
είχαν το «know how». 

Και πάω στο άρθρο 9, για την απασχόληση των εκπαιδευτικών. 
Κυρία Υπουργέ, το ιδιωτικό σχολείο πρέπει να παραµείνει σχο-

λείο, όπως ορίζει το Σύνταγµα, άρθρο 16 παράγραφος 8. Και
αυτό είναι ευθύνη της πολιτείας. Υπό αυτή την έννοια, δεν γίνεται
να είναι έρµαιο των αναγκών του κάθε πολίτη - γονιού, που εκ-
βιαστικά πιέζει τον επιχειρηµατία, για να κάνει µε τη σειρά του
το ίδιο προς την πολιτεία. Ο ρόλος σας -το ξαναλέω- είναι ρυθ-
µιστικός και ως τέτοιος δεν επιτρέπεται σε κανέναν Υπουργό να
γίνεται υποχείριο καµµίας οµάδας συµφερόντων. Απαράδεκτη η
ρύθµιση που προβλέπει τη δυνατότητα βλαπτικής µεταβολή των
όρων εργασίας µε τις ευλογίες του Υπουργείου, µια ρύθµιση που
δηµιουργεί ανασφάλεια και διαταραχή του σχολικού και παιδα-
γωγικού κλίµατος, χωρίς να προβλέπεται η παραµικρή προϋπό-
θεση, µόνο και µόνο γιατί έτσι θα το κρίνει ο επιχειρηµατίας. 

Αναρωτιέµαι πόσο καλά µπορεί να συνεχίσει το εκπαιδευτικό
του έργο ένας δάσκαλος - µαριονέτα και για πόσο. Βέβαια, αυτό
δεν απασχολεί την Υπουργό ούτε κάποιους από τους ιδιοκτήτες
των ιδιωτικών σχολείων. Το πρόβληµά τους το λύνει το άρθρο 10
για την απελευθέρωση των απολύσεων. Όποιος δεν συνεχίζει να
είναι καλός έστω και µε αυτές τις συνθήκες, απλά τον αλλά-
ζουµε. Αυτό εννοούµε όταν λέµε ότι µεταβάλλετε τους ανθρώ-
πους που υπηρετούν σε ένα από τα πιο σοβαρά λειτουργήµατος
για το αύριο του κοινωνικού συνόλου, σε αναλώσιµα προϊόντα. 

Δηλαδή πολύ απλά το Υπουργείο επιτρέπει να γίνει «µπαλάκι»
και «λάστιχο» ο εκπαιδευτικός, να τρέχει από µονάδα σε µονάδα
του επιχειρηµατία, για να µπορέσει να δικαιολογήσει τον πενιχρό
µισθό του. 

Και όλα αυτά τα ωραία λόγια της αιτιολογικής έκθεσης τι τα
θέλατε, κυρία Υπουργέ; Γιατί δεν τα φυλάτε για κανένα άλλο νο-
µοσχέδιο; Έτσι κι αλλιώς, εσείς ακολουθείτε ως στρατηγικό σχε-
διασµό στην εκπαίδευση τη µέθοδο της σαλαµοποίησης, κάθε
λίγο και λιγάκι ένα νοµοσχέδιο-µπάλωµα. Τι σχέση µπορεί να έχει
η απελευθέρωση και η εύρυθµη λειτουργία των ιδιωτικών σχο-
λείων, η ενίσχυση της ευελιξίας και της αυτονοµίας τους, η δια-
σφάλιση της εκπαιδευτικής διαδικασίας, η κατάργηση
περιοριστικών ή αναχρονιστικών διατάξεων, που εµποδίζουν τις
ευκαιρίες για καινοτοµία µε τον δάσκαλο-«Τιραµόλα» του Τζιορ-
γιο Ρέµφοι, που προσδοκά να δηµιουργήσει το παρόν νοµοσχέ-
διο; 

Άρθρο 10. Συµβάσεις εργασίας ιδιωτικών εκπαιδευτικών. Με
µία φράση «easy hire, easy fire». Κι ακόµα παραπέρα, το Υπουρ-
γείο προχωρά ακόµη πιο µπροστά και καθορίζει, προσδιορίζει,
περιορίζει ανεπίτρεπτα το έργο του φυσικού δικαστή, λες και δεν
ξέρει ο δικαστής τη δουλειά του και χρειάζεται την επέµβαση του
Υπουργείου για να του την υποδείξει. 

Μέχρι σήµερα ο ιδιοκτήτης ενός ιδιωτικού εκπαιδευτηρίου µπο-
ρούσε να απολύσει κάποιον µόνο όταν υπήρχε µείωση τµηµάτων
ή πειθαρχικό. Ασφυκτικό και ακραίο πράγµατι. Από εκεί µέχρι το
άκρο όµως της ανεξέλεγκτης απελευθέρωσης των απολύσεων
υπάρχει µια τεράστια απόσταση: απόσταση λογικής, συναίσθησης
του ρόλου του εκπαιδευτικού, συνταγµατικής προστασίας που το

νοµοσχέδιο παρακάµπτει µε πρωτοφανή αδιαφορία. 
Στην ουσία δηµιουργεί πολλών ταχυτήτων και πολλών κατηγο-

ριών εκπαιδευτικούς και ανοίγει το χάσµα ανάµεσα σε αυτούς
που απασχολούνται στο δηµόσιο και το ιδιωτικό σχολείο. Η συν-
ταγµατική επιταγή για ισότιµη αντιµετώπιση των εκπαιδευτικών
πάει περίπατο. 

Επέµεινα και στη συζήτηση στην επιτροπή. Το Υπουργείο οφεί-
λει να απαντήσει µε ειλικρίνεια στο θεµελιώδες ερώτηµα. Είναι
οι εκπαιδευτικοί όπως οι άλλοι εργαζόµενοι; Εσείς, κυρία
Υπουργέ, απαντήσατε πως είναι. Αν είναι, τότε γιατί επιφυλάσ-
σετε σε αυτούς τους ανθρώπους τις διατάξεις της κοινής εργα-
τικής νοµοθεσίας; 

Η δική µας αντίστοιχη ρύθµιση -θέλω να το θυµίσω- λάµβανε
υπ’ όψιν και τον επιχειρηµατία της ιδιωτικής εκπαίδευσης και τον
γονιό που επιλέγει από το υστέρηµά του ένα ιδιωτικό σχολείο
γιατί θέλει έναν καλό δάσκαλο και τον εκπαιδευτικό στην ιδιωτική
εκπαίδευση που δίνει κάθε µέρα εξετάσεις σε όλους µας. 

Η πρότασή µας είναι κατατεθειµένη. Κάθε χρόνο και ανά βαθ-
µίδα µπορεί ο ιδιοκτήτης να κάνει µία αναιτιολόγητη απόλυση,
όλες οι άλλες απολύσεις να είναι απόλυτα αιτιολογηµένες. Σε
κάποιους επιχειρηµατίες είναι αλήθεια δεν πολυάρεσε και λο-
γικό. Ο δικός σας ρόλος δεν είναι αυτός του προστάτη των επι-
χειρηµατιών της εκπαίδευσης. 

Κλείνοντας, θέλω να σταθώ µόνο σε ένα από τα υπόλοιπα
άρθρα, στο άρθρο 2 για την αξιολόγηση. Τι το θέλατε, κυρία
Υπουργέ; Αυτή την καταραµένη αξιολόγηση τι τη λέτε και την ξα-
ναλέτε και τη λιβανίζετε σε κάθε νοµοσχέδιο και σε κάθε δεύτερη
ανακοίνωση στα ΜΜΕ τη διαφηµίζετε, αλλά ποτέ δεν την τολ-
µάτε;

Έρχεστε και την κάνετε, λέτε, σηµαία στην ιδιωτική εκπαί-
δευση. Ο ΣΥΡΙΖΑ όντως την κατήργησε από κάθε µορφή εκπαι-
δευτικού συστήµατος, ξεκινώντας από τους θεσµούς, που θα
µπορούσαν να την ασκήσουν και δεν είναι άλλοι από τους σχολι-
κούς συµβούλους. Ήρθατε εσείς ως νέα Κυβέρνηση και τι κά-
νετε; Αυτό που δεν τολµήσατε στο δηµόσιο σχολείο το εισάγετε
στο ιδιωτικό. Σύστηµα, λέτε, αξιολόγησης που θα γίνεται αντί-
στοιχα µε αυτό που υπάρχει στο δηµόσιο σχολείο. Άρα, κανένα
σύστηµα αξιολόγησης, εφόσον δεν υπάρχουν σχολικοί σύµβου-
λοι. Ποιος θα την κάνει; 

Κι επειδή αναρωτηθήκατε και ρητορικά αν στο Κίνηµα Αλλαγής
είµαστε αντίθετοι µε την αξιολόγηση, εάν δηλαδή ο πολιτικός
χώρος, που εισήγαγε την έννοια της αξιολόγησης και την εφάρ-
µοσε µε τον ν.3848/2010 στα πρότυπα και τα πειραµατικά, σή-
µερα τη στηρίζει, θα το ξαναπώ για να το ακούσουν οι πολίτες.
Είναι αυτοί που παρακολουθούν και σε αυτούς τελικά λογοδο-
τούµε. Το ελληνικό εκπαιδευτικό σύστηµα εξακολουθεί να στε-
ρείται πραγµατικών αξιολογικών διαδικασιών. Γιατί; Γιατί δεν το
τολµάτε. 

Παλινδροµείτε ανάµεσα σε µεταρρυθµιστικές προσπάθειες και
αντιστάσεις που προβάλλονται τόσο στην αξιολόγηση του εκπαι-
δευτικού έργου και των εκπαιδευτικών όσο και στην αυτοαξιολό-
γηση της σχολικής µονάδας. Ποια είναι η πρόχειρη λύση; Η
αξιολόγηση στην κρίση του ιδιοκτήτη ιδιωτικού εκπαιδευτηρίου
και καθαρίσατε.

Ούτε αυτό το νοµοσχέδιο, αγαπητοί συνάδελφοι, γλίτωσε τις
νυχτερινές τροπολογίες. Σας το είπα και χθες στην επιτροπή,
ήµουν προάγγελος φαίνεται αυτού που θα ακολουθήσει. Σας
είπα λοιπόν και σας το λέω και σήµερα. Σας σέρνουν τα γεγο-
νότα. Έχει µαλλιάσει η γλώσσα µας να σας το λέµε, µε τέσσερις
ερωτήσεις και πλήθος τοποθετήσεων που καταθέσαµε -φυσικά
οι ερωτήσεις ουδέποτε απαντήθηκαν- και να σας ρωτάµε ένα
πράγµα.

Σας λέµε ότι εφόσον υπάρχει αδιέξοδο στη διαχείριση του εκ-
παιδευτικού προσωπικού, τι σκοπεύετε να κάνετε; Πώς θα προ-
χωρήσετε το µεταρρυθµιστικό σας έργο µε όλο αυτό το
προσωπικό, διευθυντές εκπαίδευσης που επιλέχθηκαν αντισυν-
ταγµατικά από τον νόµο Γαβρόγλου που σας κληροδότησε ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ; Εσείς όµως απτόητοι συνεχίζετε.

Και χθες µέσα στον πανικό ίσως λόγω της µεγάλης δηµοσιό-
τητας που πήρε το θέµα του συντονιστή, που προ ηµερών κατο-
νόµασε τον Γιάννη Αντετοκούµπο πίθηκο κι εσείς τον είχατε
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µόλις ανανεώσει µε παράταση θητείας για τρίτη φορά, αισθάνε-
στε και είστε εκτεθειµένοι. Τι να κάνετε; Ήρθατε λοιπόν µε την
εύκολη λύση. Ξηλώνουµε τους προηγούµενους, βάζουµε τους
δικούς µας. Το θέµα είναι σίγουρο ότι πρέπει να λυθεί γιατί κα-
κοφόρµισε, αλλά όχι έτσι.

Περιµέναµε νοµοσχέδιο και µας καταθέσατε άρπα κόλλα τρο-
πολογία. Περιµέναµε διαυγείς, αξιοκρατικές και νόµιµες διαδι-
κασίες και έχουµε νοµοθέτηση από τα παλιά. Δική µας πρόταση
είναι ο νόµος 3848/2010. Σας ζητούµε να αποσύρετε αυτή την
τροπολογία, γιατί δυστυχώς αυτή τη στρεβλή ιεράρχηση στην
πολιτική του Υπουργείου Παιδείας, την ανικανότητα και την ατολ-
µία του την πληρώνουµε όλοι, την πληρώνει η διοίκηση της εκ-
παίδευσης, τα σχολεία, οι µαθητές και οι πολίτες. 

Είµαστε στο κατώφλι µιας νέας εποχής που η ανάγκη για πε-
ρισσότερη Ευρώπη αναγνωρίζεται ως µονόδροµος και η ανάγκη
για γεφύρωση του χάσµατος µεταξύ των κρατών µελών προβάλλει
αδήριτη. Η παιδεία λοιπόν είναι ο ιδανικός πιλότος. Η εκπαιδευτική
σύγκλιση είναι ο βατός, σίγουρος δρόµος για να γίνει µια αρχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Κεφαλίδου!
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ολοκληρώνω. Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Χρειαζόµαστε λοιπόν εκπαιδευτικές πολιτικές, που µας φέρ-

νουν κοντά µε τους Ευρωπαίους εταίρους µας. Τα απολυτήριά
µας, το εξεταστικό µας σύστηµα και τα προγράµµατα σπουδών
πρέπει σταθερά να κινούνται σε αυτή την κατεύθυνση. Αυτό
όµως απαιτεί συνολικό σχεδιασµό της ελληνικής εκπαιδευτικής
διαδικασίας είτε στο δηµόσιο είτε στο ιδιωτικό σχολείο. Απαιτεί
όµως κυρίως τη θέληση και την αποφασιστικότητα του Υπουρ-
γείου να ξεφύγει από τα δεσµά του βραχυχρόνιου εντυπωσια-
σµού, που οδηγεί σε πολιτικές πρόχειρων επιδιορθώσεων στα
γρήγορα, σαν αυτό το νοµοσχέδιο. 

Και κλείνω µε ένα καταπληκτικό που διάβασα στη συνέντευξη
της Ελένης Γλύκατζη - Αρβελέρ που λέει ότι «η παιδεία χρειάζε-
ται µεταρρυθµίσεις, η παιδεία χρειάζεται συναινέσεις, η παιδεία
δεν είναι σαλάµι να την κόβουµε και να της κάνουµε αλλαγές ανά
βαθµίδα». Ούτε ανά πάροχο, θα προσέθετα εγώ.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έχω την τιµή να ανα-
κοινώσω το Σώµα το δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της Τετάρτης
29ης Ιουλίου 2020.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής )

1. Η µε αριθµό 966/27-7-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Έκδοση κοινής
υπουργικής απόφασης (ΚΥΑ) για τον καθορισµό των όρων, των
προϋποθέσεων και των διαδικασιών για την εφαρµογή του άρ-
θρου 123 του ν.4674/2020».

2. Η µε αριθµό 960/27-7-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κουµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Μανώλη
Συντυχάκη προς τον Υπουργό Τουρισµού, µε θέµα: « Τον κίνδυνο
για τη δηµόσια υγεία και την έναρξη της τουριστικής περιόδου,
λόγω ελλιπών µέτρων προστασίας». 

3. Η µε αριθµό 952/22-7-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Σερρών της Ελληνικής Λύσης κ. Κωνσταντίνου Μπούµπα προς
τον Υπουργό Δικαιοσύνης , µε θέµα: «Ένδειξη µεροληψίας του
δικαστικού συστήµατος κατά των δανειοληπτών που επιθυµούν
να υπαχθούν στο διάδοχο σχήµα του νόµου Κατσέλη».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 962/27-7-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κουµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Μανώλη
Συντυχάκη  προς τον Υπουργό Εσωτερικών , µε θέµα: «Λήψη µέ-
τρων για την στέγαση περίπου τετρακοσίων Ροµά στον Ασπρό-
πυργο µετά την κατεδάφιση των καταλυµάτων τους. Λήψη
έκτακτων µέτρων για την προστασία της υγείας». 

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας, κ. Ιωάννης Δελής.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ.
Υπάρχει, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µια κανονικότητα η

οποία δεν διαταράσσεται ποτέ και µε τίποτα. Ποια είναι αυτή;
Όλοι οι σηµαντικοί εκπαιδευτικοί νόµοι, όλα τα σκληρά αντιεκ-
παιδευτικά µέτρα να ψηφίζονται µέσα στο κατακαλόκαιρο, µε τα
σχολεία κλειστά. 

Έτσι και µε το σηµερινό νοµοσχέδιο για την ιδιωτική εκπαί-
δευση, το οποίο, εκτός των άλλων, αντικειµενικά υποβοηθά και
ενισχύει, επιταχύνει ακόµη περισσότερο τη συγκέντρωση του κε-
φαλαίου το οποίο επενδύουν οι καπιταλιστές στον χώρο της παι-
δείας, νοµοσχέδιο το οποίο ικανοποιεί όλες τις µέχρι τώρα
απαιτήσεις των επιχειρηµατιών της εκπαίδευσης -προχτές έστα-
ζαν µέλι στην επιτροπή για το κυβερνητικό νοµοσχέδιο όλοι οι
εκπρόσωποι αυτών των επιχειρηµατιών- απαιτήσεις βεβαίως τις
οποίες η Κυβέρνηση άµεσα ικανοποιεί, εφόσον, όπως λέει, είναι
και συµβατές και µε τις διακηρύξεις της.

Επείγεται, µάλιστα, η Κυβέρνηση να το ψηφίσει άρον άρον
αυτό το νοµοσχέδιο, ώστε µε την καινούργια σχολική χρονιά το
θεσµικό πλαίσιο της λειτουργίας των ιδιωτικών σχολείων να είναι
έτσι όπως ακριβώς το θέλουν οι σχολάρχες, δηλαδή και να έχουν
λυµένα τα χέρια τους για να εντείνουν την εκµετάλλευση των ερ-
γαζόµενων ιδιωτικών εκπαιδευτικών, και µεγαλύτερα πεδία επι-
χειρηµατικής δραστηριότητας να ανοίγονται µπροστά τους στον
ευρύτερο εκπαιδευτικό τοµέα, µε όχηµα την αξιοποίηση των κτι-
ριακών τους εγκαταστάσεων. 

Μακάρι, την ίδια βιασύνη και την ίδια ζέση, που δείχνει η Κυ-
βέρνηση για να ικανοποιήσει τις επιθυµίες των σχολαρχών να την
έδειχνε η Κυβέρνηση και στο ζήτηµα της προετοιµασίας για το
ξεκίνηµα της νέας σχολικής χρονιάς. Πέντε εβδοµάδες πριν το
άνοιγµα των σχολείων και οι βασικές προϋποθέσεις για την
οµαλή τους λειτουργία στην εποχή του COVID βρίσκονται ακόµη
στον αέρα. 

Μιλάµε βέβαια για το κρίσιµο ζήτηµα της σχολικής στέγης, την
έλλειψη αιθουσών ή την ακαταλληλότητά τους όταν είναι βέβαιο
ότι θα χρειαστούν πολύ περισσότερες τέτοιες σχολικές αίθουσες.
Μιλάµε για τις προσλήψεις των πολύ περισσότερων εκπαιδευτικών
που θα χρειαστούν και οι οποίες πρέπει να ολοκληρωθούν έγκαιρα
και όχι να «σέρνονται» µέχρι τα Χριστούγεννα. Μιλάµε για την ου-
σιαστική επίλυση του ζητήµατος της καθαριότητας των σχολείων
µε την ανάληψη αυτής της ευθύνης από το ίδιο το κράτος και µε
τις αναγκαίες µόνιµες προσλήψεις των καθαριστών και όχι το µπα-
λάκι αυτών των ευθυνών να το πετάει η Κυβέρνηση ξανά στους
δήµους. 

Μια και µιλάµε για προσλήψεις εκπαιδευτικών, να αναλάβετε
τις ευθύνες σας, κυρία Υπουργέ, και να αποκαταστήσετε την αδι-
κία, που υφίστανται πάνω από δύο χιλιάδες νέοι εκπαιδευτικοί,
οι οποίοι χωρίς δική τους ευθύνη αποκλείονται από τους πίνακες
διορισµών, καθώς και από το δικαίωµα στη δουλειά για τα επό-
µενα τρία χρόνια, λόγω ενός παράβολου 3 ευρώ και της µη σω-
στής λειτουργίας του ηλεκτρονικού συστήµατος. 

Το ΚΚΕ κατέθεσε εχθές µια τροπολογία η οποία λύνει το ζή-
τηµα αυτό και κάλεσε την Κυβέρνηση να την κάνει δεκτή. Η
Υπουργός απάντησε µε υπεκφυγές και φτηνές δικαιολογίες του
στυλ «αυτό δεν είναι θέµα του Υπουργείου Παιδείας, αλλά είναι
θέµα του Υπουργείου Εσωτερικών». Η τροπολογία, λοιπόν, που
κατέθεσε το ΚΚΕ απευθύνεται στην Κυβέρνηση, διά µέσου του
Υπουργείου Παιδείας. Και µπορούν µια χαρά, αν θέλουν, να συ-
νεννοηθούν µεταξύ τους τα Υπουργεία και να αποδεχτούν την
τροπολογία του ΚΚΕ για ένα τόσο στοιχειώδες ζήτηµα που βα-
σανίζει χιλιάδες νέους εκπαιδευτικούς.

Ας γυρίσουµε, όµως, στο νοµοσχέδιο, για το οποίο σηκώθηκε
και ένας µεγάλος κουρνιαχτός στην επιτροπή τόσες µέρες από
την αντιπαράθεση εδώ στη Βουλή ανάµεσα στην Κυβέρνηση και
το ΣΥΡΙΖΑ, που φαίνεται ότι βρήκαν επιτέλους µετά από καιρό
και ένα θέµα για να τσακώνονται. Οι αλληλοκατηγορίες τους δί-
νουν και παίρνουν. Τι για νεοφιλελευθερισµό άγριο ακούµε από
τον ΣΥΡΙΖΑ! Με κατηγορίες για διωγµό της ιδιωτικής εκπαίδευ-
σης απαντά η Νέα Δηµοκρατία! Φτάνοντας, µάλιστα, να κατηγο-
ρεί ο ΣΥΡΙΖΑ -ορισµένοι Βουλευτές της- ακόµα και για σοβιετική
πολιτική. Ποιόν, τον ΣΥΡΙΖΑ! Που από τη θέση του απλού απο-
λογητή του καπιταλιστικού συστήµατος, που εδώ που τα λέµε
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πάντα είχε, εξελίχτηκε και προβιβάστηκε και σε ικανό υπηρέτη
και διαχειριστή αυτού του συστήµατος, και µάλιστα σε µια εποχή
αρκετά δύσκολη για το σύστηµα.

Ξέρετε, πολύ τον βολεύει τον ΣΥΡΙΖΑ να του χρεώνετε τέτοιες
θέσεις που δεν έχει. Όπως βολεύει, επίσης, και τη δικοµµατική
σας αντιπαράθεση την κούφια. Γιατί για σταθείτε! Στο κύριο, στο
βασικό διαφωνείτε; Στο να υπάρχει δηλαδή επιχειρηµατική
δράση στην παιδεία διαφωνείτε; Όχι βέβαια. Συµφωνείτε και οι
δυο σας. Αυτή είναι η κοινή σας πολιτική βάση, απλώς τσακώνε-
στε για το πώς θα γίνεται αυτή η επιχειρηµατική δράση και για
το πώς θα είναι πιο κερδοφόρα αυτή για τους επιχειρηµατίες της.
Αυτή, όµως, ξέρετε, είναι ακριβώς και η ρίζα των προβληµάτων
για τους εργαζόµενους ιδιωτικούς εκπαιδευτικούς, όπως και η
ρίζα του προβλήµατος και για το ίδιο το περιεχόµενο και για την
ποιότητα της ιδιωτικής εκπαίδευσης. 

Σύµφωνα, λοιπόν, µε την Κυβέρνηση, στο θεσµικό πλαίσιο που
ισχύει υπάρχουν διατάξεις οι οποίες δυσχεραίνουν την εύρυθµη
λειτουργία των ιδιωτικών σχολείων. Υπάρχουν διατάξεις, σύµ-
φωνα µε την Κυβέρνηση, αναχρονιστικές που τα εµποδίζουν ως
τώρα να καινοτοµούν, αλλά κυρίως -και εδώ είναι όλη ουσία- να
διαχειρίζονται το σχετικό επιχειρηµατικό κίνδυνο.

Με όλα αυτά καταπιάνεται το σηµερινό νοµοσχέδιο που είναι,
όπως είπαµε, κοµµένο και ραµµένο στα µέτρα και τα συµφέ-
ροντα των επιχειρηµατιών της παιδείας. Γι’ αυτό ακριβώς είναι
και αταίριαστο και δεν εξυπηρετεί τα συµφέροντα των ιδιωτικών
εκπαιδευτικών. Κάθε του άρθρο, από τα πρώτα δεκατρία, που
αναφέρονται στα ιδιωτικά σχολεία, είναι και µια διευκόλυνση,
είναι και ένα δώρο για τους καπιταλιστές της παιδείας. Και ταυ-
τόχρονα είναι και µια επίθεση, είναι και ένα σάρωµα των εργα-
σιακών δικαιωµάτων των εργαζόµενων εκπαιδευτικών. Άλλωστε
έτσι δουλεύει η µηχανή των κερδών σε οποιαδήποτε καπιταλι-
στική επιχείρηση. 

Ποια είναι τα εµπόδια, παρακαλώ, και οι αναχρονισµοί για να
προχωρήσει η επιχειρηµατική διείσδυση στην παιδεία και να αυ-
ξηθούν τα κέρδη των εµπόρων της µόρφωσης; Πρώτα-πρώτα
είναι τα λιγοστά εργασιακά δικαιώµατα, που απέµειναν στους εκ-
παιδευτικούς των ιδιωτικών σχολείων. Φρόντισε, βλέπετε, για
αυτό η πολιτική όλων των κυβερνήσεων, πολιτική που τα τελευ-
ταία χρόνια, µάλιστα, πήρε και µια άγρια µορφή µε τα µνηµόνια
υπέρ του κεφαλαίου που ψηφίσατε είτε χωριστά είτε όλοι µαζί. 

Αυτά τα λιγοστά εναποµείναντα δικαιώµατα τσακίζει το κυβερ-
νητικό νοµοθέτηµα. Δικαιώµατα βέβαια που και ο ΣΥΡΙΖΑ υπονό-
µευσε ως κυβέρνηση. Είναι χαρακτηριστικό ότι συλλογική
σύµβαση χρόνια έχουν να δουν οι ιδιωτικοί εκπαιδευτικοί. Και ο
ΣΥΡΙΖΑ ως κυβέρνηση τότε, µαζί µε τα υπόλοιπα κόµµατα ασφα-
λώς, πεισµατικά αρνήθηκαν να υιοθετήσουν την πρόταση νόµου
εκατοντάδων σωµατείων που κατέθεσε το ΚΚΕ για ουσιαστική
επαναφορά, µα και για ελεύθερη συλλογική διαπραγµάτευση
των συλλογικών συµβάσεων.

Για να δούµε, όµως, πώς αυτά που είναι θετικά για τους σχο-
λάρχες γίνονται αρνητικά για τους εργαζόµενους εκπαιδευτι-
κούς. Περισσότερη ελευθερία ζητούν οι επιχειρηµατίες της
εκπαίδευσης. Και η Κυβέρνηση ανταποκρίνεται στο αίτηµά τους
και καµαρώνει, µάλιστα, για αυτό. Παραχωρεί, λοιπόν, το ελεύ-
θερο στους σχολάρχες να απολύουν από τα σχολεία τους όποτε
θέλουν και όποιον εκπαιδευτικό θέλουν, εξαφανίζοντας ακόµα
και την όποια αιτιολόγηση, ακόµα ακόµα και την απαραίτητη
εκείνη σύµφωνη γνώµη µιας επιτροπής των δικαστικών που
υπήρχε µέχρι τα τώρα. 

Πώς γίνεται αυτό στο νοµοσχέδιο; Με µια εξαιρετικά απλή κί-
νηση, µε την υποβολή των εργασιακών συµβάσεων των ιδιωτικών
εκπαιδευτικών από το Υπουργείο Παιδείας, στο Υπουργείο Ερ-
γασίας, δηλαδή µε την υπαγωγή αυτών των συµβάσεων στο
κοινό εργατικό δίκαιο, το οποίο ίσως περισσότερο θα ταίριαζε
να το λέµε εργοδοτικό δίκαιο. 

Από τη µια, ελευθερία στους εργοδότες να απολύουν όποτε
θέλουν και για όποιο λόγο θέλουν. Τους αναπληρωτές, µάλιστα,
µπορούν να τους απολύουν ακόµα και στη διάρκεια της ίδιας
σχολικής χρονιάς. Αυτό και αν είναι υπερεργαλείο εκβιασµών και
πιέσεων στους εκπαιδευτικούς. Και από την άλλη, αιχµαλωσία
στο φόβο και ανασφάλεια και άγχος για τους εκπαιδευτικούς,

κάτω από τη µόνιµη απειλή της απόλυσης τους, αλλά και αµφι-
σβήτησης στην πράξη του παιδαγωγικού τους ρόλου, ρόλου που
δεν ευδοκιµεί βεβαίως σε συνθήκες πιέσεων και εργοδοτικής
τροµοκρατίας. Ξέρετε κάτι όµως; Φοβισµένοι δάσκαλοι µόνο φο-
βισµένους µαθητές µπορούν να βγάλουν. 

Για να µην αδικούµε, όµως, την Κυβέρνηση, παραχωρεί και
στους εκπαιδευτικούς µία ελευθερία. Τους δίνει την ελευθερία,
τη δυνατότητα, λέει, να παραιτούνται από ένα µέρος του ωρα-
ρίου τους, που σηµαίνει να παραιτούνται και από ένα µέρος του
µισθού τους. Θα ήταν απλώς αστείο, αν δεν ήταν τόσο προκλη-
τικό και τόσο αντεργατικό. 

Στην πραγµατικότητα, αυτή η διάταξη προορίζεται για φερε-
τζές της εργοδοτικής αυθαιρεσίας, η οποία ουσιαστικά θεσµο-
θετείται µε το άρθρο αυτό.

Δεν έχουν, όµως, τελειωµό οι ελευθερίες, που παραχωρούνται
στους ιδιοκτήτες των σχολείων. Δίνετε το ελεύθερο στους ιδιο-
κτήτες των ιδιωτικών σχολείων να εφαρµόζουν -πέραν των όσων
ισχύουν στη δηµόσια εκπαίδευση- και πρόσθετα και άλλα, επι-
πλέον κριτήρια αξιολόγησης, τελείως αυθαίρετα. Τους επιτρέ-
πετε, δηλαδή, να φτιάχνουν ένα δικό τους σύστηµα αξιολόγησης
για το σχολείο τους και για τους εκπαιδευτικούς του, ταιριαστό
φυσικά µε τα επιχειρηµατικά συµφέροντα του ιδιοκτήτη ή των
µετόχων -γιατί έχουν προχωρήσει τα επιχειρηµατικά πράγµατα
και στην ιδιωτική εκπαίδευση- µιας εκπαιδευτικής σχολικής επι-
χείρησης.

Για µισό λεπτό, όµως! Τι ακριβώς µας λέτε εδώ; Ότι η αξιολό-
γηση της επαγγελµατικής επάρκειας, που θα πει η αξιολόγηση
της επιστηµονικής συγκρότησης ενός εκπαιδευτικού, αυτή η
αξιολόγηση εδώ θα γίνεται µε κριτήρια επιχειρηµατικά και οικο-
νοµικά; Ξέρετε τι είναι όλο αυτό; Εκτός από αντιφατικό και αντι-
παιδαγωγικό, βέβαια, ολοφάνερα, είναι κυρίως και αντεργατικό.
Διότι η σκόπιµη ασάφεια και η εργοδοτική αυθαιρεσία -την οποία
όχι µόνο επιτρέπει, µα και ενθαρρύνει ένα τέτοιο εργοδοτικό σύ-
στηµα αξιολόγησης για τους ιδιωτικούς εκπαιδευτικούς- όλα
αυτά αποτελούν ένα πολύ χρήσιµο εργαλείο για τους εργοδότες
να δηµιουργούν εύκολα, όποτε και όταν θέλουν, τους κατάλλη-
λους εκείνους λόγους απόλυσης των µη αρεστών εκπαιδευτικών,
που συνήθως τέτοιοι είναι όσοι επιµένουν να διεκδικούν τα δι-
καιώµατά τους και να µη σωπαίνουν ή όσοι υπερασπίζονται τόσο
την παιδαγωγική τους υπόσταση και το εκπαιδευτικό τους έργο
όσο και την αντικειµενικότητα της κρίσης τους. Και αυτό έχει και
µια κρίσιµη σηµασία, αν ληφθεί υπ’ όψιν ότι οι τίτλοι σπουδών
των ιδιωτικών σχολείων είναι ισότιµοι µε αυτούς των δηµοσίων.

Οι διευκολύνσεις της Κυβέρνησης στους επιχειρηµατίες της
παιδείας, όµως, δεν σταµατούν εδώ. Με το άρθρο 3, ένα από τα
σηµαντικότερα άρθρα, αλλά για την περαιτέρω αύξηση βασικά
των εσόδων των ιδιωτικών σχολείων, εγκαινιάζεται και µε τη
βούλα του νόµου η µετατροπή τους σε «σουπερµάρκετ εκπαι-
δευτικών προϊόντων και υπηρεσιών», που θα λειτουργούν, όπως
και η υπόλοιπη αγορά, από το πρωί µέχρι το βράδυ, ακόµα και
τις Κυριακές, ακόµα και τις αργίες, όπου θα µπορούν να πουλούν
πάσης φύσεως δραστηριότητες και δράσεις εκπαιδευτικού και
µορφωτικού περιεχοµένου, αθλητικές, πολιτιστικές, καλλιτεχνι-
κές και να λειτουργούν φροντιστηριακές ή άλλες µορφές άτυπης
εκπαίδευσης. Και όλα αυτά µετά το πέρας του κανονικού ωρα-
ρίου του σχολείου, ακόµα και σε αργίες, διευρύνοντας το πελα-
τολόγιό τους, προσελκύοντας µαθητές, ακόµα και από δηµόσια
σχολεία κατά τις απογευµατινές ώρες και σε ανταγωνισµό µε τα
µικρότερα φροντιστήρια της περιοχής, στο όνοµα της αξιοποί-
ησης πάντα των κτηριακών εγκαταστάσεων και της ευελιξίας.

Με λίγα λόγια, το ιδιωτικό σχολείο µετά το πέρας του κανονι-
κού του ωραρίου, µπορεί να µετατρέπεται εκτός των άλλων και
σε φροντιστήριο, είτε στο πλαίσιο της ίδιας επιχείρησης είτε σε
συνεργασία µε µεγάλους φροντιστηριακούς οργανισµούς. Πα-
ράλληλα, δίνεται η δυνατότητα συστέγασης των ιδιωτικών σχο-
λείων µε κέντρα ξένων γλωσσών και φροντιστήρια, που ίσχυε
βεβαίως, ενώ επιτρέπεται πλέον και η συστέγαση και µε άλλα
ιδιωτικά σχολεία, µε ξένα σχολεία, µε κέντρα διά βίου µάθησης,
καθώς και µε άλλους φορείς.

Ποιοι είναι αυτοί που θα τις λειτουργήσουν µε όλες αυτές τις
ωραίες πρόσθετες εκπαιδευτικές υπηρεσίες, όπως τις ονοµάζει
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το σχέδιο νόµου, όλες αυτές τις δραστηριότητες, τις αθλητικές,
τις πολιτιστικές, τις καλλιτεχνικές, καθώς και φιλοξενίας; Μα, φυ-
σικά οι εκπαιδευτικοί αυτών των ιδιωτικών σχολείων, τελείως εθε-
λοντικά όµως! Απλώς, µε µια δαµόκλειο σπάθη της απόλυσης να
κρέµεται πάνω από το κεφάλι τους, αν τολµήσουν να αρνηθούν.

Στους ιδιοκτήτες των ιδιωτικών σχολείων, όµως, όλες αυτές οι
δραστηριότητες θα τους βγαίνουν αρκετά φθηνά, αφού θα γλι-
τώνουν και τις πληρωµές για τις υπερωρίες, µιας και θα λογίζον-
ται ως κανονικές διδακτικές ώρες.

Συνοπτικά, είναι πόσο γενναιόδωρη η Κυβέρνηση µε τους επι-
χειρηµατίες και τους εµπόρους της παιδείας που όχι µόνο τους
χαρίζει το δικαίωµα να χρησιµοποιούν όποιο σύστηµα αξιολόγη-
σης επιθυµούν και να σκαρώνουν όποιον εσωτερικό κανονισµό
λειτουργίας του σχολείου τούς βολεύει, αλλά στην ουσία εξαφα-
νίζει το νοµοσχέδιο οποιαδήποτε υποψία ελέγχου από το Υπουρ-
γείο Παιδείας για όλες αυτές τις πολύµορφες δραστηριότητες
των ιδιωτικών σχολείων, µετά το πέρας του υποχρεωτικού τους
προγράµµατος.

Σύµφωνα µε το νοµοσχέδιο, δεν απαιτείται καν η σύµφωνη
γνώµη του Υπουργείου για το περιεχόµενο όλων αυτών των δρα-
στηριοτήτων. Απλώς µια γνωστοποίηση, µια κοινοποίηση δηλαδή
είναι αρκετή, όπως χαλαρώνει βεβαίως και όποιος έλεγχος στο
ίδιο το υποχρεωτικό πρόγραµµα του ιδιωτικού σχολείου.

Μετά από όλα αυτά, δεν είναι καθόλου υπερβολικό νοµίζουµε
να πούµε ότι η Κυβέρνηση δίνει στους επιχειρηµατίες της εκπαί-
δευσης όλα όσα ζήτησαν.

Είναι, όµως, γεγονός ότι οι εργαζόµενοι στα ιδιωτικά σχολεία
ζουν εδώ και χρόνια και µε το ισχύον θεσµικό πλαίσιο τις πιέσεις
και τις απειλές των εργοδοτών, ζουν τις καθυστερήσεις στην
πληρωµή τους. Εδώ η Κυβέρνηση µε την ευκαιρία, ας κοιτάξει
λίγο να βοηθήσει και τους εκπαιδευτικούς των εκπαιδευτηρίων
«Ζηρίδη», που περνούν δύσκολες ώρες, που πέφτουν, από ό,τι
φαίνεται, θύµα του καπιταλιστικού ανταγωνισµού των εκπαιδευ-
τικών επιχειρήσεων. Ζουν όλοι αυτοί οι εκπαιδευτικοί τις εξωφρε-
νικές απαιτήσεις της εργοδοσίας για ένταση της δουλειάς, που
συχνά είναι µαύρη και απλήρωτη.

Αυτό που γίνεται σήµερα µε το νοµοσχέδιο δεν είναι παρά η
άρση και των τελευταίων εµποδίων στον δρόµο για την πλήρη
κατάργηση κάθε δικαιώµατος. Και βεβαίως, το νοµοσχέδιο για
τα ιδιωτικά σχολεία είναι και ο προποµπός για συνολικότερες,
ανάλογες αλλαγές και στα φροντιστήρια, στο πλαίσιο πάντα της
εξίσωσης µε τον υπόλοιπο ιδιωτικό τοµέα, αλλά -και ας το προ-
σέξουµε αυτό- και στη δηµόσια εκπαίδευση.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Ένα µικρό σχόλιο θέλω να κάνω για την ενισχυτική διδασκαλία
των ειδικών µαθηµάτων, µια διάταξη για την οποία επαίρεται το
Υπουργείο. Πριν από δύο - τρεις εβδοµάδες, µε τα ωρολόγια
προγράµµατα αφαίρεσε από το κανονικό πρόγραµµα του λυ-
κείου πανελλαδικά εξεταζόµενα µαθήµατα, όπως το Ελεύθερο
και το Γραµµικό Σχέδιο. Τώρα, τα συγκεκριµένα µαθήµατα,
καθώς και άλλα µαθήµατα, πράγµατι, τα οποία δεν διδάσκονταν
-είναι αλήθεια- τα φέρνει µε τη µορφή της ενισχυτικής διδασκα-
λίας. Δηλαδή, «να σε κάψω Γιάννη, να σ’ αλείψω λάδι».

Η εµπειρία, όµως, που υπάρχει από την ενισχυτική διδασκαλία,
αλλά και από την πρόσθετη διδακτική στήριξη τι λέει; Ότι συνή-
θως ξεκινάνε στα µέσα της χρονιάς στην καλύτερη περίπτωση,
στελεχώνονται µε συµβασιούχους εκπαιδευτικούς και όλο αυτό
δεν µας δηµιουργεί την αίσθηση ότι, πράγµατι, θα στηριχθούν οι
µαθητές επαρκώς από αυτά τα µαθήµατα.

Κατά την άποψή µας, λύση είναι αυτά τα µαθήµατα να ενταχ-
θούν στο πρόγραµµα του σχολείου, να διδάσκονται ισότιµα σε όλα
τα παιδιά, πολύ περισσότερο όταν πρόκειται για µαθήµατα πανελ-
λαδικά εξεταζόµενα και βεβαίως, να στελεχωθούν και αυτά τα µα-
θήµατα και να διδαχθούν από µόνιµο εκπαιδευτικό προσωπικό.

Καταψηφίζουµε ασφαλώς και µε τα δυο µας χέρια τα πρώτα
δεκατρία άρθρα του νοµοσχεδίου για την ιδιωτική εκπαίδευση.
Στο υπόλοιπο µισό µέρος του νοµοσχεδίου έχουµε και διαφω-
νίες, έχουµε και ορισµένες συµφωνίες εκεί που πρέπει. Συνολικά,
όµως, επί της αρχής καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Δελή.

Να καλέσω στο Βήµα την ειδική αγορήτρια και Αντιπρόεδρο
της Βουλής του ΜέΡΑ25, την κ. Σακοράφα. Έγινε µια συµφωνία
µεταξύ των δύο τελευταίων εισηγητών να προηγηθεί η κ. Σακο-
ράφα για λόγους υποχρεώσεων που έχει εκτός Κοινοβουλίου.

ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε.

Θα ήθελα να ευχαριστήσω και τη συνάδελφο, γιατί πραγµα-
τικά έχω µια επιτροπή και θα πρέπει να είµαι εκεί και έχω ήδη κα-
θυστερήσει.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συζητούµε ένα νοµο-
σχέδιο που λόγω τυπικής αρµοδιότητας, το εισηγείται η Υπουρ-
γός Παιδείας. Από άποψη ουσίας και λόγω του περιεχοµένου
του, πιστεύω ότι θα έπρεπε να οργανώσετε την κοινοβουλευτική
διαδικασία, ώστε να το εισάγει το Υπουργείο Ανάπτυξης, του Εµ-
πορίου, που λέγαµε παλιότερα.

Το περιεχόµενο του νοµοσχεδίου, κατά το µέρος που αφορά
την ιδιωτική εκπαίδευση, καθορίζεται από µία και µόνο σκοπιµό-
τητα. Την άνευ όρων ενίσχυση της επιχειρηµατικότητας των ιδιο-
κτητών των ιδιωτικών σχολείων. Εκεί εξαντλείται η νοµοθέτησή
σας αυτή και µάλιστα, µε επιδεικτική περιφρόνηση του πολύ-
πλευρου κοινωνικού κόστους που θα επιφέρει η εφαρµογή της.
Σε κάθε ένα από τα άρθρα του βλέπεις εµπόριο, βλέπεις κρατι-
κές και νοµοθετικές επεµβάσεις για την προνοµιακή εξασφάλιση
της κερδοφορίας των επιχειρήσεων όλων των ιδιωτικών σχο-
λείων, πρόνοιες για την εκπαιδευτική και παιδαγωγική διαδικασία
δεν θα βρεις πουθενά. Και αυτό θέλετε να το ονοµάσετε εκσυγ-
χρονισµό. Καµµία έκπληξη. Χρησιµοποιείτε και πάλι αυτή τη µα-
γική λέξη, που ταιριάζει παντού και µπορεί να χρησιµοποιείται
χωρίς κανείς να χρειάζεται να ορίσει το πραγµατικό της περιε-
χόµενο. Πρόκειται για τη γνωστή νεοφιλελεύθερη συνταγή: Απο-
δόµηση θεσµών προς όφελος συγκεκριµένων συµφερόντων µε
πλήρη αδιαφορία για τις ευδιάκριτες και βέβαιες αρνητικές κοι-
νωνικές συνέπειες. 

Με τέτοια νοµοσχέδια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρίες
και κύριοι της Κυβέρνησης, γεννώνται υπαρξιακά ερωτήµατα για
τη λειτουργία της δηµοκρατίας και του κοινοβουλευτισµού, όπως
και για το ρόλο της Συµπολίτευσης και της Αντιπολίτευσης. Ξέ-
ρετε ότι η Αντιπολίτευση -για εµάς- δεν αποτελεί αυτοσκοπό. Θα
θέλαµε -σας το είπα και στην επιτροπή- κύριε Υπουργέ, να αντι-
µετωπίζουµε θετικές νοµοθετικές πρωτοβουλίες και να συµµετέ-
χουµε στη διαδικασία µε διορθωτικές, κοινωνικές παρεµβάσεις
και µόνο.

Εδώ, όµως, δεν έχουµε να κάνουµε µε κάτι τέτοιο. Εδώ θέλετε
να επικυρώσουµε µία εξωθεσµική πρωτοβουλία πρωτοφανούς
εξυπηρέτησης συγκεκριµένων συµφερόντων. Φαίνεται ότι µία
δράκα επιχειρηµατιών θέλει να νοµοθετήσει χρησιµοποιώντας
απλώς ως εργαλείο τους πολιτειακούς θεσµούς. Και εκτός απρο-
όπτου, δυστυχώς, µάλλον θα τα καταφέρει.

Η εκτελεστική εξουσία εµφανίζεται προκλητικά πρόθυµη και η
νοµοθετική εξουσία, µε τη δεδοµένη κυβερνητική αυτοδυναµία,
θα νοµιµοποιήσει θεσµικά το αποτέλεσµα ευτελίζοντας, για µία
ακόµη φορά, τη λειτουργία της δηµοκρατίας µας.

Κυρία Υπουργέ, ας µην κρυβόµαστε πίσω από το δάκτυλό µας.
Εδώ δεν έχουµε µία κυβερνητική νοµοθετική πρωτοβουλία. Η κυ-
βερνητική συµµετοχή είναι απλώς συµπληρωµατική, αν και απο-
λύτως αναγκαία. Και η απλή ακόµα ανάγνωση του νοµοσχεδίου,
για κάποιον που έχει επαφή µε το αντικείµενο, δίνει την εικόνα ότι
δεν πρόκειται για το προϊόν µιας κάποιας θεσµικής νοµοπαρα-
σκευαστικής διαδικασίας. Δεν συµµετείχε καν στη διαµόρφωση
του η διοικητική εµπειρία και η τεχνογνωσία των υπηρεσιών του
Υπουργείου Παιδείας. Και όσο το µελετήσεις ενισχύεται το συµ-
πέρασµα: Πρόκειται για διατάξεις που έχουν εκπονήσει άξιοι νο-
µικοί εκπρόσωποι συγκεκριµένων επιχειρηµατιών που
δραστηριοποιούνται στον τοµέα της ιδιωτικής εκπαίδευσης. Άλλοι
τους λένε «σχολάρχες», αλλά µάλλον και οι ίδιοι θεωρούν τον όρο
παρωχηµένο. Η επιχειρηµατικότητά τους δεν θέλουν να καθορί-
ζεται από τον τρόπο που λειτουργεί ή πρέπει να λειτουργεί, ένα
σχολείο.

Θα ήθελα πραγµατικά και ειλικρινά, να µπορούσατε να µε πεί-
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σετε για το αντίθετο από αυτό που είναι προφανές. Εδώ η νοµο-
θετική πρωτοβουλία ανήκει ουσιαστικά σε άλλους και οι δηµο-
κρατικοί θεσµοί χρησιµοποιούνται απλώς σαν όχηµα για την
επίτευξη του ιδιοτελούς στόχου τους. Και µέχρι να µας πείσετε
γι’ αυτό, εµείς θα έχουµε το δικαίωµα να µένουµε στην αρχική
µας βεβαιότητα. Όµως, αν αυτό είναι αληθές, τότε τα πράγµατα
είναι πολύ άσχηµα. Κανείς δεν έχει το δικαίωµα να ευτελίζει µε
τέτοιο τρόπο τους πολιτειακούς θεσµούς και τις συνταγµατικές
διαδικασίες. Είναι έξω από τη λειτουργία της δηµοκρατίας και
είναι έξω από τη συνταγµατική λογική η νοµοθέτηση µονοµερώς
υπαγορευµένων διατάξεων.

Και ξεκαθαρίζω κάτι. Όποτε στη συνέχεια θα αναφερθώ στον
νοµοθέτη να είναι σαφές ότι δεν το λέω µε τη θεσµική έννοια της
λέξης. Αναφέροµαι στους εξωθεσµικούς συντάκτες αυτών των
διατάξεων για την ιδιωτική εκπαίδευση. Σε κάθε περίπτωση βέ-
βαια, την απόλυτη πολιτική ευθύνη γι’ αυτή τη νοµοθέτηση την
έχει η ίδια η Κυβέρνηση. Εσείς αναλαµβάνετε την πλήρη ευθύνη
ως εκτελεστική εξουσία και ιδιαίτερα µέσω των προσώπων των
αρµόδιων, Υπουργών και Πρωθυπουργού, αλλά και ως κοινοβου-
λευτική πλειοψηφία, που νοµοθετεί µε την αυτοδυναµία της.

Το νοµοσχέδιο έχει µία και µόνο κατεύθυνση που την υπηρετεί
µε ειλικρίνεια και χωρίς κανένα πρόσχηµα: Υποβάθµιση της δη-
µόσιας εποπτείας και αποδυνάµωση κάθε συναφούς θεσµικού
πλαισίου, στο βωµό της ανέλεγκτης παντοδυναµίας του ιδιο-
κτήτη του ιδιωτικού σχολείου. Αν και -όπως ξαναείπα- τη λέξη
«σχολείο» το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο θέλει µάλλον να την ξε-
χάσουµε. Ενέχει όµως, µία βασική και ανυπέρβλητη αντίφαση:
Δεν είναι δυνατόν να παραβλέπετε ότι η ιδιωτική εκπαίδευση
αποτελεί τον έναν από τους δύο πυλώνες των υποδοµών παι-
δείας στη χώρα µας, όπως και οπουδήποτε αλλού. Εκδίδει τίτ-
λους σπουδών ισότιµους µ’ αυτών των δηµόσιων σχολείων. Και
όλοι µπορούµε να καταλάβουµε ποια ουσιαστική αξία θα έχουν
οι τίτλοι σπουδών που εκδίδονται µε βάση διαδικασίες που κα-
θορίζει η νοµοθετούµενη κυριαρχία της επιχειρηµατικής λογικής.

Εσείς ακριβώς, θέλετε σήµερα να θεσµοθετήσετε την απόλυτη
κυριαρχία της επιχειρηµατικής σκοπιµότητας και µάλιστα, µε την
πιο στενή σηµασία της έννοιας σ’ όλη τη δοµή της ιδιωτικής εκ-
παίδευσης στην Ελλάδα. Οι παιδαγωγικοί και εκπαιδευτικοί όροι
απουσιάζουν εντελώς, από αυτό το νοµοσχέδιο. Αυτό θα ήταν,
υπό κανονικές συνθήκες, αδιανόητο. Γι’ αυτό και η µόνη δυνατή
ερµηνεία είναι οι ανεπίτρεπτες σχέσεις αλληλεξάρτησης, που
προανέφερα. Δεν αρκεί για τη δικαιολόγηση µιας τέτοιας νοµο-
θέτησης η παιδαριώδης επίκληση του όποιου δήθεν νεοφιλελεύ-
θερου ιδεολογήµατος.

Θα αναφέρω, ενδεικτικά και µόνο, ορισµένες χαρακτηριστικές
ρυθµίσεις που θέλετε να εισάγετε µ’ αυτό το νοµοσχέδιο: 

Άλλη µια επικοινωνιακά προβαλλόµενη λέξη, χωρίς προσδιο-
ρισµένο περιεχόµενο είναι η περίφηµη αξιολόγηση. Στο άρθρο
2 προβλέπεται ότι «η εφαρµογή πρόσθετων κριτηρίων αξιολόγη-
σης από τα ιδιωτικά σχολεία είναι δυνατή». Αυτό δεν είναι νόµος,
κυρία Υπουργέ. Προβλέπετε καθορισµό κριτηρίων, χωρίς
έλεγχο, χωρίς έγκριση, χωρίς καν υποχρέωση σύνταξης πλαισίου
αξιολόγησης, χωρίς διαδικαστικές προβλέψεις και χωρίς καµµία
πιστοποίηση. Αυτό που θεσµοθετείτε δεν µπορεί µε κανένα
τρόπο να συνιστά πραγµατική αξιολόγηση. Θα πρέπει να εξηγή-
σετε, κυρία Υπουργέ, για ποιον λόγο η πολιτεία δεν έχει τη βού-
ληση να θεσπίσει ένα πλαίσιο πραγµατικής αξιολόγησης, µε
αντικειµενικά και επιστηµονικά κριτήρια από ανεξάρτητη επι-
τροπή, µε πλήρη αναφορά στον εκπαιδευτικό και παιδαγωγικό
χαρακτήρα των υπηρεσιών που παρέχουν τα σχολεία; Και σε
κάθε περίπτωση δεν είναι δυνατόν ο νοµοθέτης να αφήνει ανέ-
λεγκτη τη βούληση της ιδιοκτησίας σ’ αυτό το κρίσιµο πεδίο. Με
ποια βάση άραγε αποδίδετε τέτοια εξουσία στην ατοµική βού-
ληση του ιδιοκτήτη και πώς την θεωρείτε, εξ ορισµού και εξ
αρχής, απολύτως αξιόπιστη; Θα είχε πολύ ενδιαφέρον να ακού-
σουµε µία λογική σκέψη, που να δικαιολογεί αυτή την απόλυτη
εµπιστοσύνη του νοµοθέτη προς την προσωπική διάθεση του
ιδιοκτήτη, και εργοδότη παράλληλα, που ανάγεται ανέλεγκτα σε
θεσπίζουσα αυθεντία.

Αντίστοιχη θεσµοθέτηση ανέλεγκτης δράστης της ιδιοκτησίας
εισάγεται και µε την πλήρη απελευθέρωση των εκπαιδευτικών

προγραµµάτων και δραστηριοτήτων, χωρίς καµµία θεσµική εγ-
γύηση για την εκπαιδευτική και παιδαγωγική τους αξία. Ο νοµο-
θέτης αφαιρεί από το πλαίσιο της διαµόρφωσης του προγράµ-
µατος τον ελεγκτικό ρόλο του διευθυντή εκπαίδευσης, αλλά και
την επιστηµονική συµµετοχή του συντονιστή εκπαίδευσης. Και
πάλι, πλήρης εξουσία στον ιδιοκτήτη, χωρίς καµµία πρόνοια ως
προς τα παιδαγωγικά κριτήρια του προγράµµατος. Και εκτός από
αυτό, απουσιάζει εντελώς οποιαδήποτε ρύθµιση, έστω και στοι-
χειώδης, για την εξασφάλιση της ορθολογικής κάλυψης των αντί-
στοιχων αναγκών, χωρίς καταχρηστικές πρακτικές σε βάρος του
προσωπικού. 

Προχωράµε στο άρθρο 4. Εδώ δεν έχουµε καµµία έκπληξη. Ο
εσωτερικός κανονισµός συντάσσεται από το σχολείο, δηλαδή
από τον ιδιοκτήτη και απλώς κοινοποιείται στον διευθυντή εκπαί-
δευσης. Αυτός δικαιούται να τον αναπέµψει µόνο εάν αντιβαίνει
σε ρητή διάταξη νόµου. Καµµία πρόβλεψη βέβαια, για συµµε-
τοχή του συλλόγου διδασκόντων στην κατάρτιση του κανονι-
σµού. Τα εκπαιδευτικά και παιδαγωγικά κριτήρια επαφίενται και
πάλι στην ατοµική βούληση της ιδιοκτησίας.

Ας έρθουµε και στο άρθρο 5. Εδώ ο εντός εισαγωγικών «νο-
µοθέτης» µας ειρωνεύεται κιόλας. Βάζει τίτλο στο άρθρο: «Υπο-
χρεώσεις του ιδιοκτήτη» και στο κείµενο αναφέρει ότι αυτός
µπορεί να παρίσταται σε οποιαδήποτε συνεδρία του συλλόγου
των διδασκόντων εφόσον είναι εκπαιδευτικός. Να ένα ακόµα χα-
ρακτηριστικό δείγµα του ευτελισµού των θεσµών.

Ας µιλήσουµε όµως και για την ουσία. Ακόµη και αν είναι ο
ίδιος και εκπαιδευτικός, η αναµφισβήτητη κυρίαρχη ιδιότητά του
είναι αυτή του ιδιοκτήτη. Ποια σκοπιµότητα, λοιπόν, µπορεί να
εξυπηρετεί η συµµετοχή του; Όλοι, κι αυτοί που συµφωνούν και
αυτοί που διαφωνούν µε τη διάταξη, έχουν ένα κοινό τόπο: Η πα-
ρουσία του ιδιοκτήτη θα επηρεάσει τη διαδικασία λήψης αποφά-
σεων από το συλλογικό όργανο. Αυτό θέλετε να νοµοθετήσουµε,
τη φαλκίδευση της αυτόνοµης και ανεπηρέαστης λειτουργίας
του συλλόγου των διδασκόντων. Δεν χρειάζεται να προσθέσω
εδώ τίποτα άλλο.

Άρθρο 6 µε τίτλο: «Αξιοποίηση κτηριακών εγκαταστάσεων».
Εδώ προβλέπεται ότι οι κτηριακές εγκαταστάσεις και το σύνολο
των λοιπών υποδοµών των ιδιωτικών σχολείων, µπορούν να αξιο-
ποιούνται για την παροχή αλλότριων υπηρεσιών και µάλιστα,
ακόµη και για την διαµονή και φιλοξενία νέων έως και 25 ετών
καθώς και των συνοδών τους, µε σκοπό τη διοργάνωση εκπαι-
δευτικών ψυχαγωγικών ή αθλητικών δραστηριοτήτων και την πα-
ράλληλη παροχή καταλύµατος σ’ αυτούς. Πάλι καλά που
προβλέπεται ότι αυτά θα γίνονται σε χρόνους εκτός διδακτικών
ηµερών. 

Για όλες αυτές τις δράσεις αρκεί απλή γνωστοποίηση προς
την οικεία διεύθυνση εκπαίδευσης. Εδώ θεσµοθετείται ευθαρ-
σώς η επέκταση της επιχειρηµατικής δράσης των ιδιωτικών σχο-
λείων και σε εξωεκπαιδευτικά αντικείµενα. Εκτός από τα
φροντιστήρια, τις ξένες γλώσσες κ.λπ., θα ανταγωνίζονται ακόµη
και τα ξενοδοχεία, τα camp και ό,τι άλλο.

Για τη νοµιµοποίηση και εξασφάλιση της εργασίας του προ-
σωπικού σε αλλότριο αντικείµενο και πέρα από τα χρονικά όρια
της εκπαιδευτικής απασχόλησης φροντίζει ο νοµοθέτης να συµ-
περιλάβει και ειδική διατύπωση στο άρθρο 3, ότι η απασχόληση
των εργαζοµένων σ’ αυτές τις περιπτώσεις είναι νόµιµη. Δηλαδή,
οµολογεί ότι κατά τα λοιπά δεν είναι νόµιµη, γι’ αυτό και την νο-
µιµοποιεί µε µόνο αυτήν τη διατύπωση.

Από το άρθρο 7 θα σταθώ ιδιαίτερα στην τελευταία πρόταση.
Είναι δυνατή η µη επανεγγραφή µαθητή στο σχολείο σε περί-
πτωση µη ολοσχερούς εξόφλησης διδάκτρων δύο σχολικών
ετών. Δηλαδή, ο µαθητής δεν θα επανεγγράφεται στο σχολείο,
ακόµα και αν αποµένει απλώς οφειλόµενο υπόλοιπο διδάκτρων,
εάν υπάρχει δηλαδή µερική εξόφληση. Ο ίδιος ο νοµοθέτης, λοι-
πόν, εδώ µας λέει ότι σύµφωνα µε τη δική του προτεραιότητα
στην ιδιωτική εκπαίδευση η εµπορευµατική πλευρά υπερισχύει
της παιδαγωγικής. 

Θεσµοθετείται ανατροπή της εκπαιδευτικής πορείας του µα-
θητή και επιβάλλεται αλλαγή σχολικού περιβάλλοντος στο παιδί,
λόγω υπολοίπου οφειλής των γονέων του προς το σχολείο. Για
µια οικονοµική διαφορά, δηλαδή, αστικού δικαίου, ενοχικού δι-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΘ’ - 28 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 17265



καίου, ο νοµοθέτης βάζει ενέχυρο το παιδί. Φαίνεται ότι δεν του
αρκούν οι νοµικοί και δικαστικοί τρόποι, για να διεκδικήσει το
σχολείο την ικανοποίηση της οφειλής. Δεν θέλει ο νοµοθέτης να
συνεχίζεται η φοίτηση του παιδιού και να διεκδικηθούν οι οφειλές
των γονέων όπως προβλέπει ο νόµος. Τι περισσότερο αντιπαι-
δαγωγικό θα µπορούσατε να φανταστείτε;

Επανέρχοµαι αναγκαστικά στην αρχική µου διαπίστωση. Αυτό
το νοµοσχέδιο καταχρηστικά και µόνο παρουσιάζεται ως νοµο-
σχέδιο του Υπουργείου Παιδείας. Στο άρθρο 8 υποτίθεται ότι τί-
θεται το πλαίσιο επιλογής και τοποθέτησης διευθυντών και
υποδιευθυντών στα ιδιωτικά σχολεία. Είναι µάταιο να αναζητή-
σουµε κριτήρια ή προϋποθέσεις. Ακολουθείται ο χρυσός κανό-
νας του «νοµοθέτη» µας. Όλα εξαρτώνται από τη βούληση του
ιδιοκτήτη του. Ποιος θα θέσει, άραγε, τα αναγκαία και σαφή αξιο-
λογικά κριτήρια, ανάλογα µε εκείνα των διευθυντών και υποδιευ-
θυντών των δηµοσίων σχολείων; Θα έχει ενδιαφέρον να µας το
εξηγήσει ο συντάκτης του νοµοσχεδίου. Για ποιον λόγο είναι δυ-
νατόν η συντεταγµένη πολιτεία να κρίνει ότι δεν χρειάζονται κρι-
τήρια για τους διευθυντές στην ιδιωτική εκπαίδευση;

Προχωράµε µε τη νοµοθέτηση που συνεχίζεται στην ίδια κατεύ-
θυνση. Ελεύθερες και απεριόριστες απολύσεις των διδασκόντων
κατά την αποκλειστική βούληση του ιδιοκτήτη, χωρίς καµµία θε-
σµική εγγύηση για τη νοµιµότητα ή την καταχρηστικότητά της, µε
µόνη την παραποµπή στις δικαστικές καλένδες. Πάλι καλά που ο
νοµοθέτης δεν προσπάθησε να αποκλείσει και τον δικαστικό
έλεγχο! Είναι, όµως, προφανές ότι αδιαφορεί εντελώς για τις επι-
πτώσεις τέτοιων προβλέψεων στην εκπαιδευτική διαδικασία. 

Ένα ακόµα βήµα είναι και η οικειοθελής µείωση της απασχό-
λησης και των αποδοχών του προσωπικού. Τι θα πει οικειοθελής,
κυρία Υπουργέ; Σας το ξαναρώτησα και στην επιτροπή. Υποκρί-
νεστε ότι αγνοείτε τις σχέσεις εξάρτησης που αναπτύσσονται
στην επαγγελµατική απασχόληση µε βάση τις ανάγκες της επι-
βίωσης του καθενός µας. Αυτό το «οικειοθελής» αποτελεί, θα
µου επιτρέψετε να πω, απαράδεκτη υποκρισία και να αναδεικνύει
το θράσος της συγκεκριµένης νοµοθέτησης. 

Χαρακτηριστικό της µονοµέρειας του συγκεκριµένου νοµοσχε-
δίου είναι και το ζήτηµα µε τα φροντιστήρια των ξένων γλωσσών.
Καταδικάζετε µια ολόκληρη επαγγελµατική και επιχειρηµατική
τάξη, αφού της επιβάλλετε συνθήκες αδυσώπητου, αθέµιτου και
άνισου ανταγωνισµού. Έτσι επανερχόµαστε και εδώ στο αρχικό
µας συµπέρασµα. Νοµοθετείτε στοχευµένα, περιφρονώντας το
βαρύ και αχρείαστο κόστος στην κοινωνία. 

Εν τέλει, για ποιον λόγο οι επενδυτές και επιχειρηµατίες των
ιδιωτικών σχολείων αξίζουν αυτήν την προνοµιακή νοµοθετική
µεταχείριση και όχι οι επιχειρηµατίες των φροντιστηρίων, των
ξένων κέντρων γλωσσών, των κέντρων διά βίου µάθησης; Μετέ-
χουν και αυτοί στο σύστηµα της ελεύθερης οικονοµίας. Πώς,
άραγε, δικαιολογεί ο περίφηµος φιλελευθερισµός σας την κρα-
τική επέµβαση σε βάρος τους; Εγκαινιάζετε τη δυνατότητα πρό-
σθετης επιχειρηµατικής δράσης στα ιδιωτικά σχολεία και
προσθέτετε έναν εξ ορισµού κυρίαρχο ανταγωνιστή στο πεδίο
της επιχειρηµατικής δράσης όλων των υπολοίπων. Και όποιος
αντέξει. 

Όµως, ακόµα και µέσα στο πλαίσιο των ίδιων των ιδιωτικών
σχολείων εισάγετε συνθήκες άνισου ανταγωνισµού. Τα µικρά
ιδιωτικά σχολεία -προφανώς και το γνωρίζετε- δεν θα µπορέσουν
να αντεπεξέλθουν, στις συνθήκες αυτής της πλήρους απελευθέ-
ρωσης, απέναντι στις δυνατότητες των µεγάλων εκπαιδευτικών
συγκροτηµάτων. 

Είναι περιττό να πω ότι για προφανείς λόγους αρχών δεν
υπάρχει για εµάς καµµία άλλη δυνατότητα, εκτός από την κατα-
ψήφιση του νοµοσχεδίου. 

Κλείνοντας, κυρία Υπουργέ, θα επαναφέρω το ζήτηµα της
αποκατάστασης της αδικίας των αδιόριστων εκπαιδευτικών φυ-
σικής αγωγής της προκήρυξης ΑΣΕΠ 3Π/2008 και θα µου επιτρέ-
ψετε να πω ότι δεν θα κουραστώ να επανέρχοµαι, όσο βρίσκοµαι
σ’ αυτό το Κοινοβούλιο, µέχρι να αποκατασταθεί αυτή η κατά-
φωρη αδικία που κρατάει έντεκα ολόκληρα χρόνια. 

Κυρία Υπουργέ, είµαι βέβαιη ότι γνωρίζετε ότι η αδικία αυτή
από την πλευρά της πολιτείας είναι προφανής. Η παρανοµία της,
µε το να τους παραλείψει και να πάει στους επόµενους, έχει κριθεί

αµετάκλητα µε δικαστικές αποφάσεις, µε τελευταία αυτήν του
Συµβουλίου της Επικρατείας, τη µε αριθµό 216/2019 του Γ’ Τµή-
µατος, η όποια ακύρωσε τη µε αριθµό Φ3621/232/95221/Δ1/23-8-
2011 µε ΦΕΚ Γ’ 188 απόφαση της Υπουργού Παιδείας που τους
είχε παραλείψει. 

Η αποκατάσταση είναι, πολιτικά και ηθικά, µονόδροµος και
έχει να κάνει µε την επιβολή του σεβασµού της πολιτείας στις δι-
καστικές αποφάσεις. Γνωρίζετε ότι έχω καταθέσει τη σχετική
τροπολογία, στην οποία δεν τίθεται κανένα θέµα αντισυνταγµα-
τικότητας, όπως είχατε πει την τελευταία φορά, όταν σας την
είχα καταθέσει, και σας παρακαλώ να ανταποκριθείτε όπως πρέ-
πει και να την κάνετε δεκτή. Θυµηθείτε αυτό που είχατε πει στις
8-1-2019, ότι διορίζουµε τους δικαιωθέντες από δικαστικές απο-
φάσεις του διαγωνισµού του ΑΣΕΠ του 2008. Αυτοί οι άνθρωποι
έχουν µείνει αδίκως απ’ έξω και θα πρέπει να τους αποκαταστή-
σετε.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς σας ευχα-

ριστούµε.
Καλώ στο Βήµα την ειδική αγορήτρια της Ελληνικής Λύσης,

την κ. Σοφία-Χάιδω Ασηµακοπούλου. 
ΣΟΦΙΑ - ΧΑΪΔΩ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µία από τις ση-

µαντικότερες περιόδους της ζωής µας είναι εκείνη που συνδέε-
ται µε τη φοίτησή µας στο σχολείο. Οι πλούσιες εµπειρίες και τα
ποικίλα εφόδια, που εκείνο µας προσφέρει, αποτελώντας ένα
δεύτερο, πνευµατικό σπίτι, είναι καθοριστικά για την ανάπτυξη
της προσωπικότητας µας και για την περαιτέρω εξέλιξή µας ως
ενηλίκων. Γι’ αυτό, η προσοχή που πρέπει να δίνουµε, όταν συ-
ζητούµε για τον εκσυγχρονισµό του, είναι µείζονος σηµασίας,
είτε αυτός αφορά το ιδιωτικό είτε το δηµόσιο σχολείο. 

Η µόρφωση συνδυάζεται, όχι µόνο µε γνώσεις και µε αρετές,
αλλά και µε σταθερή απαίτηση την καλλιέργεια εθνικής συνείδη-
σης. Το σύγχρονο σχολείο πρέπει να προσπαθεί συνεχώς να εκ-
συγχρονίζει τις µεθόδους του, να γίνεται περισσότερο ελκυστικό
και ενδιαφέρον και ιδίως να φέρνει σε επαφή τον µαθητή µε την
πραγµατικότητα γύρω του. 

Βασικές στοχεύσεις είναι απαραίτητο να αποτελούν η δηµι-
ουργική µάθηση, η καλλιέργεια της κριτικής ικανότητας, η ανά-
πτυξη των ενδιαφερόντων και των ικανοτήτων των µαθητών. Η
αξιοποίηση όλων των κλάδων της οικονοµίας είναι πολύ βασική
για την ανάπτυξη και η ποιοτική εκπαίδευση συµβάλλει σηµαν-
τικά σ’ αυτή. 

Ιδιαίτερα σηµαντική, φυσικά, είναι η συµβολή των δασκάλων
και των καθηγητών στην εκπαιδευτική διαδικασία. Είναι εκείνοι
που καθοδηγούν τους µαθητές, που αποτελούν το στήριγµά
τους καθ’ όλη τη διάρκεια του σχολικού βίου. Γι’ αυτό, λοιπόν, η
αξιολόγησή τους είναι καθοριστικής σηµασίας. 

Ο τρόπος που τίθεται στο άρθρο 2 η αξιολόγηση των ιδιωτικών
σχολείων κατ’ αναλογία µε των δηµοσίων, αλλά και µε την ταυ-
τόχρονη δυνατότητα εφαρµογής πρόσθετων κριτηρίων από τα
ιδιωτικά σχολεία χρήζει διευκρινίσεων. 

Αναντίρρητα, οι διδάσκοντες πρέπει να διακρίνονται από υπευ-
θυνότητα και ευσυνειδησία, να διαθέτουν γνώσεις και επιστηµο-
νική κατάρτιση, η οποία θα εµπλουτίζεται συνεχώς, να µεταλαµπα-
δεύουν τις παραδοσιακές αξίες, να προωθούν πρότυπα και ιδα-
νικά. Ο στόχος τους, εν τέλει, να είναι να κάνουν τους µαθητές
τους καλύτερους από εκείνους. Γι’ αυτό η ποιότητα της εκπαιδευ-
τικής διαδικασίας είναι απαραίτητο να ελέγχεται, να αποτιµάται
και να αξιολογείται. 

Εµείς στην Ελληνική Λύση, αναγνωρίζοντας τη σπουδαιότητα
της αξιολόγησης, έχουµε προτείνει την καθιέρωση συστήµατος
αξιολόγησης και ελέγχου των εκπαιδευτικών. 

Ο αριθµός των εν λειτουργία ιδιωτικών σχολείων από ιδιωτικά
νηπιαγωγεία και δηµοτικά µέχρι γυµνάσια και λύκεια είναι πραγ-
µατικά σηµαντικός. Είναι λογικό το καθένα από αυτά να θέτει
τους δικούς του επιπλέον στόχους και µε βάση αυτούς να δια-
µορφώνει τα δικά του κριτήρια αξιολόγησης. Δεν θα πρέπει,
όµως, από την αρχή να κοινοποιούνται από το διευθυντή του
ιδιωτικού σχολείου στον οικείο διευθυντή εκπαίδευσης, όπως
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ακριβώς και ο εσωτερικός κανονισµός λειτουργίας του σχολείου;
Βλέπουµε ότι παρέχεται µια ευελιξία ως προς την οργάνωση και
το πρόγραµµα των ιδιωτικών σχολείων. Η αναγκαιότητα της ελ-
ληνοκεντρικής µαθησιακής µεθόδου βεβαίως πρέπει να αποτελεί
µονόδροµο. Ο εσωτερικός κανονισµός λειτουργίας αποτελεί µία
ρύθµιση θεµιτή στο πλαίσιο της εσωτερικής οργάνωσης του σχο-
λείου, ο οποίος θα ελέγχεται σε επίπεδο νοµιµότητας.

Όσον αφορά στις υποχρεώσεις του ιδιοκτήτη, υπάρχει ένα ζή-
τηµα σοβαρό και αυτό δεν είναι άλλο από το εξής: Ποιος θα µπο-
ρεί να είναι ο ιδιοκτήτης; Το έχουµε αναφέρει και κατά τις
συνεδριάσεις της επιτροπής, αλλά ακόµη δεν µας το έχετε ξε-
καθαρίσει. Και ερχόµαστε πάλι να ρωτήσουµε: Θα είναι ΜΚΟ ή
και αλλοδαποί µε συµφέροντα που θα στρέφονται κατά του
έθνους; Αυτό είναι πολύ σηµαντικό και πρέπει να απαντηθεί.

Σχετικά µε τη ρύθµιση κατά την οποία η δυνατότητα συµµετο-
χής στις συνεδριάσεις του συλλόγου διδασκόντων επεκτείνεται
στα µέλη, στους εταίρους και στους µετόχους του νοµικού προ-
σώπου του ιδιοκτήτη, υπό την προϋπόθεση ότι είναι εκπαιδευτι-
κοί, είναι επόµενη και συντελεί στην από το πρώτο χέρι γνώση
των ζητηµάτων και των στοχεύσεων του σχολείου από τον ιδιο-
κτήτη.

Τόσο η αξιοποίηση των κτηριακών εγκαταστάσεων για συνα-
φείς δραστηριότητες εκτός διδακτικού ωραρίου ή και διδακτικών
ηµερών για την παροχή υπηρεσιών, όσο και η ρύθµιση που προ-
βλέπει τη διεύρυνση της δυνατότητας µετεγγραφών µαθητών,
αποτελούν θετικά βήµατα. Ιδίως η δυνατότητα µετεγγραφών από
ιδιωτικό σχολείο σε δηµόσιο και το αντίστροφο φαίνεται να απλο-
ποιεί τη διαδικασία και να µειώνει τη γραφειοκρατία.

Η προσθήκη της δυνατότητας ύπαρξης περισσοτέρων υποδι-
ευθυντών, ώστε να γίνεται καλύτερα και αποτελεσµατικότερα η
κατανοµή των καθηκόντων, κινείται θετικά.

Σχετικά µε την απασχόληση των εκπαιδευτικών ζητούµε διευ-
κρινίσεις στο κοµµάτι που αφορά στο εάν και πόσο η µείωση των
ωρών του διοριστηρίου θα είναι συµφωνηµένη στο διοριστήριο.
Θα είναι προσυµφωνηµένη ή θα γίνεται αναγκαστική µείωση µο-
νοµερώς των αποδοχών από τον ιδιοκτήτη;

Όσον αφορά στις συµβάσεις εξαρτηµένης εργασίας ιδιωτικού
δικαίου αορίστου χρόνου, αυτές θα υπάγονται στις διατάξεις της
κοινής νοµοθεσίας, αλλά ταυτόχρονα εισάγονται και περαιτέρω
εγγυήσεις. Πάνω σ’ αυτές τις εγγυήσεις, όµως, θέλουµε να ξε-
καθαριστεί περισσότερο το πλαίσιό τους.

Όσον αφορά στην αντικατάσταση του αναπληρωτή δεν είναι
ξεκάθαρο αν η αντικατάσταση αυτή θα γίνεται µε τη θέλησή του.
Δεν προκύπτουν οι όροι και οι προϋποθέσεις της αντικαταστά-
σεως. Οµοίως δεν ξεκαθαρίζονται και στο επόµενο άρθρο που
αναφέρεται στην επέκταση της δραστηριότητας και σε σχολική
µονάδα άλλης βαθµίδας.

Ένας ακόµα βραχνάς στο υπό ψήφιση νοµοσχέδιο είναι η
απουσία προσδιορισµού της εθνικότητας των αλλοδαπών εκπαι-
δευτικών. Θα µας φέρετε Τούρκους και Σκοπιανούς στα ιδιωτικά
σχολεία; Και οι Έλληνες διδάσκοντες γιατί δεν προτιµώνται; Πε-
ριµένετε πάλι από εµάς να σας πούµε πόσες χιλιάδες είναι οι
αδιόριστοι Έλληνες εκπαιδευτικοί;

Η ενισχυτική διδασκαλία ειδικών µαθηµάτων κινείται προς τη
σωστή κατεύθυνση. Δεν είναι ένας και δύο οι Έλληνες µαθητές
που οι οικογένειές τους αδυνατούν να ανταποκριθούν στα έξοδα
των φροντιστηρίων. Είναι λυπηρό να βλέπεις σπουδαία µυαλά να
χάνονται και η πολιτεία να µην τους βοηθά να επιτύχουν τις επι-
διώξεις και τους στόχους τους.

Η λειτουργία των Κέντρων Περιβαλλοντικής Εκπαίδευσης κατά
το σχολικό έτος 2020-2021 όπως αναπτύσσεται στο άρθρο 15
φαίνεται πως είναι διαδικαστικής φύσεως.

Αναφορικά µε τα ζητήµατα οµογενειακών σχολείων Κωνσταν-
τινούπολης και Ελληνικού Γυµνασίου-Λυκείου Ίµβρου, η αναγνώ-
ριση των τίτλων τους και η ισοτιµία προς τα απολυτήρια
γυµνασίου και λυκείου της ηµεδαπής είναι ευπρόσδεκτη, αρκεί,
βεβαίως, να εξασφαλίζεται ότι θα συµβαδίζει µε την αντίστοιχη
ύλη των ελληνικών σχολείων.

Η κατά προτεραιότητα πρόσληψη εκπαιδευτικών µε πιστοποι-
ηµένη γνώση της γραφής Μπράιγ σε σχολεία όπου φοιτούν τυ-
φλοκωφοί µαθητές ήταν πράγµατι αναγκαίο να ρυθµιστεί. Οι

τυφλοκωφοί µαθητές έχουν αυξηµένες ανάγκες και φυσικά µια
τέτοια ρύθµιση µόνο θετικά µπορεί να αντιµετωπιστεί. Η παροχή
ίσων ευκαιριών στην εκπαίδευση και για εκείνους είναι κοµβική.
Η λήψη µέτρων, ώστε να διασφαλίζονται οι ιδιαίτερες ανάγκες
των µαθητών αυτών, καθώς και οι συνθήκες για την επιτυχή
εφαρµογή της εκπαιδευτικής διαδικασίας, θα έπρεπε να ήταν αυ-
τονόητη εδώ και δεκαετίες.

Ορίζεται νέα προθεσµία δώδεκα µηνών από την έναρξη ισχύος
του νόµου για την έναρξη του κανονισµού λειτουργίας του Ινστι-
τούτου Τεχνολογίας Υπολογιστών και Εκδόσεων «ΔΙΟΦΑΝΤΟΣ»,
κυρίως διαδικαστικό θέµα, µε κοινή υπουργική απόφαση των
Υπουργών Οικονοµικών, Παιδείας και Θρησκευµάτων και Εσω-
τερικών, βέβαια.

Σηµαντική είναι και η ρύθµιση σχετικά µε το µητρώο ωροµί-
σθιου εκπαιδευτικού προσωπικού, συµβούλων σταδιοδροµίας
και συµβούλων ψυχολόγων των σχολείων δεύτερης ευκαιρίας.
Δεν πρέπει να ξεχνάτε, όµως και τα υπόλοιπα προβλήµατα που
αντιµετωπίζουν τα σχολεία αυτά και τα οποία πρέπει να ρυθµι-
στούν.

Το 20ο άρθρο είναι η απόλυτη πρόφαση. Θα δίνεται ταχεία
άδεια διαµονής σε αλλοδαπούς, οι οποίοι θα έχουν τη δυνατό-
τητα να φοιτούν σε ιδιωτικά σχολεία, κολέγια και ΙΕΚ. Αυτό,
πραγµατικά, τι σηµαίνει; Οδηγούµαστε και πάλι σε έναν ακόµα
τρόπο απόκτησης ιθαγένειας. Αυτό δεν πρέπει να γίνεται για καµ-
µία διαµονή. Τους διευκολύνετε µε την άδεια διαµονής. Πραγµα-
τικά, ανήκουστο. Και φυσικά, δεν διευκρινίζονται οι τρίτες χώρες
και οι σχολές στις οποίες θα µπορούν εκείνοι να φοιτούν. Ξέ-
φραγο αµπέλι.

Η καλύτερη ρύθµιση της εξ αποστάσεως εκπαίδευσης σε όλες
τις σχολικές µονάδες θα έπρεπε ήδη να είχε δροµολογηθεί. Βά-
ζετε και αφυπηρετήσαντες καθηγητές στην κεντρική εξεταστική
επιτροπή του Κρατικού Πιστοποιητικού Γλωσσοµάθειας, µην µεί-
νει κανείς παραπονεµένος.

Στο άρθρο 23, ιδιαίτερα ως προς τις νέες διετείς συµβάσεις
που θα υπογραφούν µέσα στο 2021, γιατί αυτές µετατρέπονται
σε αορίστου χρόνου; Για ποιον λόγο εισάγετε αυτήν την άνιση
µεταχείριση;

Η έλλειψη ενιαίας εκπαιδευτικής πολιτικής οδηγεί σε συχνές
µεταρρυθµίσεις. Κάθε φορά που αλλάζει κυβέρνηση, έχουµε και
αλλαγές, µικρές ή µεγάλες, στην εκπαίδευση. Όλα θυσιάζονται
στον βωµό της µεταρρύθµισης.

Μην αποκόπτετε τους νέους από την αρχαία ελληνική γλωσ-
σική παράδοση και την ιστορία µας. Με αυτό τον τρόπο χάνεται
η γλωσσική και ιστορική συνέχεια και η εξελικτική τους πορεία.
Ιδίως τα αρχαία ελληνικά αποτελούν τη µήτρα της νεοελληνικής
µας γλώσσας και είναι τεράστιο σφάλµα η µουσειοποίησή τους.
Η γλώσσα που κάθε λαός έχει διαµορφώσει ήταν και είναι ο άξο-
νας γύρω από τον οποίο στρέφεται ο εθνικός βίος. Είναι κατα-
λυτικός ο ρόλος της εκπαίδευσης στη διαµόρφωση ορθής
εθνικής συνειδήσεως. Η εκπαίδευση και το σπουδαίο έργο που
παράγεται µέσα στις σχολικές αίθουσες πρέπει να υπηρετεί τους
στόχους της πατρίδας µας.

Ο µηδενιστικός κοσµοπολιτισµός δεν οδηγεί πουθενά. Η εκ-
παίδευση δεν γαλουχεί τους νέους µε τα στοιχεία της ιδιοσυστα-
σίας µας. Η άκριτη υιοθέτηση ξένων πολιτιστικών στοιχείων
εγκυµονεί κινδύνους για την εθνική µας φυσιογνωµία. Έτσι είναι
αναγκαίο, ίσως πιο αναγκαίο από ποτέ, η εκπαιδευτική διαδικα-
σία να συµβάλλει στη διαµόρφωση της εθνικής µας ταυτότητας,
στην προβολή των αξιών του έθνους και στην ενίσχυση του αι-
σθήµατος διατήρησης της εθνικής µας ελευθερίας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε θερµά.
Να καλέσω στο Βήµα τον Πρόεδρο της Ελληνικής Λύσης κ.

Βελόπουλο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αρχίζω και πιστεύω τελικά ότι

είµαστε το µοναδικό κόµµα, το οποίο έχει µία άλλη φιλοσοφία
για την παιδεία. Η άποψή µας είναι ότι πρέπει να επενδύσουµε
στην παιδεία και να επενδύσουµε εν τοις πράγµασι και όχι στη
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θεωρία. Θεωρώ ότι η παιδεία µας απαξιώθηκε εβδοµήντα ολό-
κληρα χρόνια από εκκολαπτόµενους Βουλευτές, από τη µήτρα
πολιτικών στελεχών στα διάφορα πανεπιστήµια, οι οποίοι δεν εν-
διαφέρθηκαν ποτέ να µάθουν, αλλά ήθελαν περισσότερο είτε να
τραµπουκίζουν είτε να δηµιουργούν προβλήµατα στην εκµάθηση
των υπόλοιπων συµφοιτητών τους. 

Κοιτάξτε, εµείς έχουµε µία αντίληψη ότι η παιδεία µπορεί να
γίνει ένα οικονοµικό εργαλείο, κυρία Υπουργέ. Πραγµατικά, οι-
κονοµικό εργαλείο. Πρότυπό µας η Κύπρος, η Μεγάλη Βρετανία
και πολλές άλλες χώρες που η ιδιωτική παιδεία είναι ένας συγ-
κεκριµένος πυλώνας οικονοµικής ανάπτυξης.

Ξέρετε, µε προβληµατίζει ένα γεγονός το οποίο είναι αναµφι-
σβήτητο. Δεν έχουµε καταλάβει εδώ µέσα ότι πολλά Ελληνόπουλα
σπουδάζουν στο εξωτερικό, που σηµαίνει εκροή συναλλάγµατος
και ταυτοχρόνως, όταν έχεις εκροή και δεν µπορείς να προσελκύ-
σεις εσύ άλλους φοιτητές από άλλες χώρες, έχεις και έλλειµα συ-
νολικά στην οικονοµία σου.

Δυστυχώς, η Αριστερά επειδή έχει µία ηγεµονική αντίληψη σε
µία ψευτοϊδεολογία εκπαιδεύσεως, έχει επιβάλλει τη µη οριοθέ-
τηση συγκεκριµένων κανόνων συνολικά στην παιδεία, αλλά κυ-
ρίως στην ιδιωτική παιδεία. Στόχος µας, θα έλεγα ότι είναι η
εξίσωση της ποιότητας της γνώσεως, αλλά προς τα πάνω και του
δηµόσιου σχολείου και του ιδιωτικού. Όχι να φτιάξουµε, δηλαδή,
µία ιδιωτική παιδεία, ώστε η δηµόσια να υποβιβαστεί, αλλά ο
Υπουργός, η πολιτεία, η Κυβέρνηση, να δηµιουργήσουν όλες τις
προϋποθέσεις, ώστε και η δηµόσια παιδεία και η ιδιωτική να ανα-
νήψουν.

Ξέρετε, κύριοι συνάδελφοι, το όνειρο πολλών νέων στην εποχή
µας για τα πτυχία ή το όνειρο των πτυχίων, γίνεται εφιάλτης της
ανεργίας. Και αυτό είναι το οικτρό που έκανε το ΠΑΣΟΚ από το
1981 και µετά και η Νέα Δηµοκρατία πριν, αλλά και αργότερα,
ότι δεν συνέδεσε την παιδεία µε την εργασία. Βγάζαµε συνεχώς
πτυχιούχους, βγάζαµε παιδιά µε µεταπτυχιακά και διδακτορικά.
Δεν δηµιουργήσαµε εκείνη την υποδοµή, ώστε αυτοί να αφοµοι-
ωθούν, να τους πάρει η παραγωγή και να τους χρησιµοποιήσει.
Έτσι βλέπουµε τριάντα πέντε ετών, σαράντα ετών ανθρώπους
να έχουν δύο-τρία πτυχία και να είναι άνεργοι. Γιατί η υποχρέωση
της πολιτείας δεν είναι µόνο να έχει δωρεάν δηµόσια ή ιδιωτική
παιδεία, είναι και να συνδέσει την παιδεία µε την παραγωγή και
την εργασία. Ποτέ καµµία κυβέρνηση δεν το έκανε. Καµµία, µα
καµµία! Και το λέω, για να το καταλάβουν εδώ µέσα ορισµένοι.

Πρέπει να αποφασίσουµε, τελικά τι θέλουµε σ’ αυτή τη χώρα.
Ειλικρινά, κυρία Υπουργέ, είναι λίγο αµφίσηµο το νοµοσχέδιό
σας. Νοµοθετείτε στην Κυβέρνηση fast truck τις τελευταίες εβδο-
µάδες. Το αντιλαµβάνοµαι, θέλετε να πάτε διακοπές. Αλλά γιατί
να πάτε διακοπές; Να δουλέψουµε και τον Αύγουστο. Δεν κατά-
λαβα; Άµα, είναι για την παιδεία γιατί όχι; Με ενοχλεί που το παίρ-
νουµε τόσο ελαφριά. Η παιδεία είναι ο ακρογωνιαίος λίθος µίας
κοινωνίας. Αυτό το  νοµοσχέδιο θα έπρεπε να συζητηθεί επί βδο-
µάδες και κυρίως, η Αριστερά που λείπει πάντοτε, αφού τόσο κό-
πτεται για την παιδεία, θα έπρεπε να ήταν όλη εδώ. Όλοι τους!
Και όλοι οι άλλοι. Για το µέλλον των παιδιών µας µιλάµε τώρα,
για το αύριο της Ελλάδας! Και είµαστε λίγοι, περίπου είκοσι. Το
λέω, για να καταλάβετε ότι µερικά πράγµατα γίνονται στο πόδι. 

Κυρία Υπουργέ, περίµενα από τη Νέα Δηµοκρατία που έχει µε-
ταρρυθµιστική αντίληψη να µου καταθέσει ένα σχέδιο νόµου,
όπου θα υπάρχουν οι νέες σχολές του µέλλοντος. Εσείς, µε τη
συγκεκριµένη δοµή των πανεπιστηµίων µε την παλαιά νοοτροπία
των σχολών, δηµιουργείτε νοµοσχέδιο. Αλλάξτε τις σχολές.
Φτιάξτε τες καλύτερες. Να συνδεθεί το σχέδιο νόµου µε τα επαγ-
γέλµατα του µέλλοντος. Δεν χρειαζόµαστε πλέον δικηγόρους,
έχει γεµίσει η Ελλάδα από δικηγόρους και γιατρούς. Χρειαζόµα-
στε και άλλου είδους σπουδές. Δεν λέω ότι είναι αχρείαστοι οι
δικηγόροι και οι γιατροί, αλλά είναι άνεργοι οι περισσότεροι. Χι-
λιάδες δικηγόροι είναι άνεργοι. Χιλιάδες γιατροί είναι άνεργοι και
πηγαίνουν στο εξωτερικό και δουλεύουν. Άρα, τι έπρεπε να κάνει
η πολιτεία; Πριν διογκωθεί περαιτέρω το πρόβληµα να βρει για
αποσυµπίεση άλλες σχολές και να οδηγήσει τα παιδιά εκεί. Και
υπάρχουν τέτοιες σχολές. Παραδείγµατος χάριν, νέες τεχνολο-
γίες, πληροφορική, βοτανολογία –που δεν έχει πανεπιστηµιακή
έδρα η χώρα µας, πραγµατικά σοβαρή- τεχνολογία τροφίµων.

Να οδηγήσουµε εκεί τα παιδιά, γιατί αυτό είναι το µέλλον. Η ποι-
ότητα νερού, το νερό. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Το κάνει. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Σας λέω ότι πρέπει να σχεδιάσουµε σοβαρά. Δεν λέω
εάν το κάνει ή δεν το κάνει, κύριε Λιβανέ. Θα δούµε στην πορεία
εάν το κάνει. Έχουν περάσει –µετρούσα προχθές- εκατόν εβδο-
µήντα νοµοσχέδια για την παιδεία. Όχι εσείς, έχουν περάσει εδώ
και χρόνια. Δεν λέω για τη φορολογία. Ας µην πούµε για τα φο-
ρολογικά νοµοσχέδια, γιατί χάνεται η µπάλα. Αυτό σηµαίνει τι;
Ότι πληµµελώς λειτουργεί ο προηγούµενος και έρχεται ο επό-
µενος να βάλει ένα λιθαράκι. Βάλε-βάλε λιθαράκι, έγινε γιοφύρι
της Άρτας. Οληµερίς το χτίζουν, το βράδυ γκρεµίζεται.

Για το άρθρο 2 να συµπεριλαµβάνονται στον κανονισµό τα
πρόσθετα κριτήρια αξιολογήσεως.

Στο άρθρο 20 η αποσύνδεση διαµονής µε κτήση ιθαγένειας.
Μας ακούσατε. Εγώ πρέπει να πω κάτι. Έχει αδυναµία ο κ. Βι-
λιάρδος στον Υφυπουργό Οικονοµικών, που λέτε ότι σας ακούει;
Η κ. Κεραµέως µας ακούει. Αυτό της το πιστώνω. Ακούει. Είναι
από τους λίγους Υπουργούς στη Νέα Δηµοκρατία που ακούει.
Δεν είναι, παραδείγµατος χάριν, Χατζηδάκης, που έρχεται εδώ
και είτε του λες κάτι είτε δεν του λες είναι σαν να µην ακούει τί-
ποτα, περνάει την ώρα του. Σκοπός είναι να υπάρχει ζύµωση,
όσµωση µεταξύ κοµµάτων, ώστε να βγει κάτι καλό. Ακόµη και
από το αρνητικό µπορούµε να βελτιώσουµε κάτι. Η σύνθεση γί-
νεται από την αντίθεση. Δεν γίνεται διαφορετικά. 

Και ξέρετε, η ιδεολογική ηγεµονία της Αριστεράς οδηγεί σε
φοβικά σύνδροµα στη Νέα Δηµοκρατία εδώ και πάρα πολλά χρό-
νια. Φοβάστε. Εγώ το είπα. Είµαστε υπέρ της λογικής εκβιοµη-
χάνισης της εκπαίδευσης, όπως η Κύπρος και η Μεγάλη
Βρετανία. Και το λέω, τεκµηριώνοντάς το στην Αριστερά. Θα κερ-
δίσουµε χρήµατα, θα έχουµε έναν άλλον πυλώνα αναπτυξιακό,
που λέγεται γνώση και εκπαίδευση. Πού το κακό; Και δεν είναι
υποχρεωτικό να πάνε όλα τα παιδιά στο πανεπιστήµιο, στο ιδιω-
τικό πανεπιστήµιο ή στο ιδιωτικό σχολείο. 

Βέβαια, δεν καταλαβαίνω την Αριστερά, ούτε την ψευτοαρι-
στερά, διότι ξεχνούν ότι φτιάξαµε πολιτισµό ως Έλληνες, ο αρ-
χαίος ελληνικός πολιτισµός, που τόσο κοπτόµεθα όλοι, κύριε
συνάδελφε, µε βάση την ιδιωτική παιδεία. Η ιδιωτική παιδεία ήταν
στην αρχαιότητα. Ιδιώτες ήταν οι δάσκαλοι, πληρώνονταν, δεν
ήταν τζάµπα. Κανονικά πληρώνονταν, όχι από το δηµόσιο. Όχι.
Από τον ιδιώτη!

Δεν θα µπω σε προσωπικές επιθέσεις. Δεν το έκανα ποτέ στη
ζωή µου, ούτε στον έναν χρόνο που είµαι εδώ και δεν θα το κάνω
ποτέ, πιστέψτε µε. Να πω, δηλαδή, πόσοι από εµάς στέλνουν τα
παιδιά τους στα ιδιωτικά σχολεία, πόσοι αριστεροί, πόσοι ψευ-
τοαριστεροί. Δεν θα το κάνω ποτέ. Είναι δικαίωµα του καθενός
να στέλνει το παιδί του όπου θέλει. Αν νοµίζει ότι το δηµόσιο είναι
καλύτερο σχολείο, το στέλνει στο δηµόσιο. Αν νοµίζει ότι το ιδιω-
τικό είναι καλύτερο σχολείο, στο ιδιωτικό. Είναι επιλογή του κα-
θενός. Το να κόπτοµαι, όµως, εγώ για το δηµόσιο σχολείο, αλλά
το παιδί µου να το στέλνω –γιατί το έστειλα εγώ, που είχα τη δυ-
νατότητα, στο ιδιωτικό σχολείο- και να γκρινιάζω στην κυβέρ-
νηση, να µιλώ για τα δηµόσια σχολεία ότι δεν τα κάνει καλά και
ότι είµαι εναντίον των ιδιωτικών, υπάρχει µια αντίφαση πολιτική,
στην οποία εγώ δεν θα µπω, ούτε θα αναφέρω –επαναλαµβάνω-
ονόµατα, γιατί προσωπικές επιθέσεις δεν θα κάνω ποτέ.

Είστε και εναντίον των ιδιωτικών πανεπιστηµίων. Έχω έναν
προβληµατισµό για τα ιδιωτικά πανεπιστήµια, το πώς µπορούν
να λειτουργήσουν ως µη κερδοσκοπικά. Το συζητάµε αυτό, αλλά
οι περισσότεροι στα ιδιωτικά πανεπιστήµια του εξωτερικού σπου-
δάσατε. Οι περισσότεροι εδώ µέσα ή αρκετοί εδώ µέσα -αυτοί
που αντιδρούν, δεν λέω για αυτούς που δεν αντιδρούν- σπούδα-
σαν στο εξωτερικό. Υπάρχουν πολλοί που αντιδρούν για τα ιδιω-
τικά πανεπιστήµια, τα θεωρούν ιδιωτική παιδεία, αλλά οι ίδιοι
έχουν σπουδάσει σε ιδιωτικά πανεπιστήµια στο εξωτερικό. 

Θέλω να καταλάβουµε, λοιπόν, ότι έξω, όταν µας ακούει ο κό-
σµος, για να είµαστε πειστικοί, πρέπει να καταλάβουµε το εξής
αντιφατικό που συµβαίνει εδώ στη Βουλή. Παιδιά της εγχώριας
πολιτικής και οικονοµικής ελίτ -όπως το ακούτε, είτε Αριστεράς
είτε Δεξιάς είτε Κεντρώας- σπουδάζουν έξω και γυρίζουν εδώ σε
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θέσεις εξουσίας. Όµως, παιδιά του ελληνικού λαού φτωχά ή µέ-
τρια σπουδάζουν εδώ και φεύγουν στο εξωτερικό, γιατί δεν
έχουν δουλειά. Πόσο έντιµο είναι αυτό µε την πολιτεία µας; Πόσο
σωστό είναι από την πολιτεία µας; Ρωτώ εσάς, τους αριστερούς,
τους δεξιούς. Γιατί για εµένα δεν υπάρχει ούτε Αριστερά ούτε
Δεξιά, υπάρχει η κοινή λογική και το τονίζω αυτό. Από τον Βελό-
πουλο και από την Ελληνική Λύση ποτέ προσωπικές αιχµές.

Θα µπορούσα να παραθέσω πολλά και έβαλα τον εαυτό µου.
Ναι, η κόρη µου πήγε σε ιδιωτικό σχολείο, στο πανεπιστήµιο
πήγε σε δηµόσιο πανεπιστήµιο. Βλέπω τα χάλια τους και είναι
ένα από τα καλά πανεπιστήµια εκεί που σπουδάζει η κόρη µου,
στο «Δηµοκρίτειο». Είναι από τα καλύτερα, πιστεύω, αλλά υπάρ-
χουν χάλια, γιατί ακόµη και οι καθηγητές συνδικαλιστικά συµπε-
ριφέρονται πολλές φορές, ανάλογα µε το κόµµα το οποίο
ψηφίζουν ή στηρίζουν. Και αυτό είναι λάθος. Θα σας δώσω ένα
παράδειγµα. Επειδή είναι η κόρη του Βελόπουλου, στο δηµόσιο
πανεπιστήµιο κάποιοι καθηγητές δεν την «πηγαίνουν». Μου το
λέει και η ίδια µε παράπονο, αλλά δεν έχει σηµασία, είναι η ιδιο-
συγκρασία των καθηγητών, είναι η αλαζονεία της εξουσίας. Η
όποια εξουσία τα έχει αυτά. 

Και βέβαια, προσπερνώ όλους αυτούς που σπούδασαν στα πα-
νεπιστήµια στο Λονδίνο, στη Γερµανία. Και εσείς, κύριε Βιλιάρδο,
στη Γερµανία και τους αριστερούς που σπούδασαν στη Γερµα-
νία, στην Αγγλία, στην Ιταλία ή δεν ξέρω πού, το προσπερνώ και
µπαίνω στην ουσία. Η ουσία ποια είναι; Θέλουµε πραγµατικά µια
παιδεία ελληνική; Θέλουµε να είναι ανταγωνιστική η δηµόσια µε
την ιδιωτική; Να βρούµε έναν τρόπο. Θέλουµε να φέρουµε χρή-
µατα στη χώρα µας, ώστε η ιδιωτική παιδεία να γίνει πόλος έλξης
χρηµάτων, να φέρουµε χρήµατα για να αναπτυχθεί πραγµατικά; 

Η Κύπρος, κύριοι συνάδελφοι, κάθε χρόνο αυξάνει το ΑΕΠ της
από την ιδιωτική παιδεία κατά 5,5%. Διάβασα χθες ένα άρθρο,
ότι η Κύπρος αυξάνει µέσω της ιδιωτικής παιδείας -χιλιάδες Ελ-
ληνόπουλα σπουδάζουν εκεί- το ΑΕΠ της. Και εσείς είστε εµµο-
νικοί, «όχι ιδιωτική εκπαίδευση, όχι ιδιωτική παιδεία». Αντί να
πούµε «ναι στην ιδιωτική εκπαίδευση µε προϋποθέσεις, προαπαι-
τούµενα, µε οργανόγραµµα, µε σχέδιο» εσείς λέτε «όχι». Το «όχι»
πέθανε. Η σύνθεση θέλει «ναι» και βελτίωση των κακώς κειµένων
της όποιας κυβέρνησης, είτε είναι ΣΥΡΙΖΑ είτε είναι ΚΚΕ είτε είναι
Ελληνική Λύση είτε είναι Νέα Δηµοκρατία. 

Πάµε και στα των ψευτοσυγκρούσεων των κοµµάτων, γιατί πιέ-
ζει ο χρόνος. 

Από προχθές ασχολείστε µε τα ελικόπτερα του Πρωθυπουρ-
γού, αν είναι δύο ή τρία. Δεν ξέρω αν είναι δύο ή τρία, ξέρω,
όµως, ότι το «ραδιοταξί Μέγαρο Μαξίµου» λειτουργούσε και
πριν. Έπαιρνε τηλέφωνο ο άλλος και έλεγε «θέλω Falcon για να
πάω Πουέρτο Ρίκο…» -λέω εγώ τυχαία- «…να πάω Γαλλία». Δυ-
στυχώς, αυτή είναι η πολιτική ηθική των πολιτικών µας, διότι όταν
βγάζεις την ηθική από την πολιτική, αυτό δηµιουργείς. Τρία ελι-
κόπτερα για να πάει ο κύριος Πρωθυπουργός από Επίδαυρο, Αν-
τίπαρο, Πάρο, Νάξο όπου θέλει και χρησιµοποιεί τον εύσχηµο
τρόπο για τη δουλειά του. Εντάξει. Έβγαινε ο άλλος και έπαιρνε
το Falcon, πήγαινε στο Παρίσι, έβλεπε τον Ροτσάιλντ. 

Αυτά δείχνουν ότι αν αφαιρέσεις την ηθική από την πολιτική
και την υποκρισία, τότε υπάρχει πραγµατικό πρόβληµα. Δηλαδή,
σταµατήσετε να υποκρίνεστε. Ίδιοι είστε και οι δύο. 

Και, βέβαια, διαφωνείτε στα ελάσσονα, διότι στα µείζονα συµ-
φωνείτε στα περισσότερα. Στο Σκοπιανό συµφωνεί η Νέα Δηµο-
κρατία µαζί σας, στην οικονοµία δεν έχετε διαφοροποιήσεις. Σε
όλα αυτά φαίνεται ότι η βουλιµική συµπεριφορά πολλών πολιτι-
κών µας για εξουσία, τους οδηγεί να κάνουν ταξί το ελικόπτερο.
Αυτό είναι βουλιµική συµπεριφοράς της πολιτικής εξουσίας.
Έπαιρνε ο Υπουργός Άµυνας παλιά, ο κ. Καµµένος, το ελικό-
πτερο και έκανε βόλτα. Πήγαινε Πεντάγωνο - Βούλα, Βάρη -
Βούλα – Βουλιαγµένη, πήγαινε Πειραιά. 

Ξέρετε, χαµογελούµε πολλοί εδώ µέσα, αλλά είναι πραγµατικό-
τητες που πρέπει να εκλείψουν. Αποδεδειγµένα το χρειαζόταν ο
Πρωθυπουργός το ελικόπτερο για να πάει στην Επίδαυρο, για να
πάει στην Αντίπαρο; Με βάση τη λογική το χρειαζόταν; Αν το χρει-
αζόταν, να το πάρει. Εάν δεν το χρειαζόταν, θα ήµουν ο τελευ-
ταίος που θα του έκανε κουβέντα εγώ και θα τον χειροκροτούσα
-ακόµα και αν ο Πρωθυπουργός λέγεται Τσίπρας ή Μητσοτάκης-

αν έπαιρνε ιδιωτικό ελικόπτερο και πλήρωνε τρία, τέσσερα χιλιά-
ρικα, αλλά από την τσέπη του. 

Αυτά, όµως, αποµακρύνουν τον πολίτη από την πολιτική. 
Εγώ ειλικρινά λέω ευθέως -και θα το ξαναπώ- ότι η βουλιµία

της χλιδής, η βουλιµία της πείνας της εξουσίας, σας οδηγεί σε
λάθος επιλογές όλους σας. «Ραδιοταξί Μαξίµου» λεγόταν και λέ-
γεται το Μαξίµου. Αυτή είναι η αλήθεια. Μην κοροϊδευόµαστε! 

Και, επιτέλους, ας πούµε και την αλήθεια στον ελληνικό λαό.
Τα παραµύθια καταρρέουν σιγά-σιγά, δυστυχώς για τη Νέα Δη-
µοκρατία. Από το Ταµείο Ανάκαµψης θα µας µείνουν καθαρά
6,42 δισεκατοµµύρια ευρώ. Ξέρετε κάτι, κύριοι συνάδελφοι; Αν
έχεις τέτοιους φίλους, τι τους θέλεις τους εχθρούς; Μας λέγατε
για τα 750 δισεκατοµµύρια, ότι θα πάρουµε τζάµπα επιχορηγή-
σεις. Τελικά 6,42. 

Καταρρέουν τα παραµύθια και φοβάµαι ότι από Οκτώβριο θα
καταρρεύσει και το αφήγηµά σας. Δεν είναι εύκολα τα πράγµατα.
Με µειωµένα τουριστικά έσοδα, µε ελλείµµατα στον προϋπολο-
γισµό θα καταρρεύσουµε όλοι µαζί. Και όταν λέω όλοι µαζί! Και
όταν λέω «όλοι µαζί», εννοώ όλοι µαζί! Γιατί να φοβάστε τον πει-
νασµένο λαό, να φοβάστε αυτόν που δεν έχει να χάσει τίποτα
γιατί πεινάει. Να µην φοβάστε τον χορτάτο. Όµως, ο Έλληνας
από χορτάτος έγινε πεινασµένος, οπότε εγώ τον φοβάµαι γι’
αυτά που έρχονται. 

Και προειδοποιώ: Πρέπει να βρούµε τρόπο, ώστε, επιτέλους,
να ανανήψει η ελληνική οικονοµία. Την έχετε κλινικά διασωληνω-
µένη, δυστυχώς. Ασχολείστε µόνο µε νούµερα και όχι µε την
ουσία. Και αυτό είναι το πρόβληµα. Και ανάνηψη της οικονοµίας
σηµαίνει οργάνωση, παραγωγική ανασυγκρότηση, νέες δοµές,
νέοι σχεδιασµοί για να παράγουµε πλούτο. Δεν το κάνατε. Το
έχω προτείνει στον Υπουργό, τον κ. Βορίδη, στον Πρωθυπουργό.
Του είπα να κάτσουµε να βάλουµε εµπειρογνώµονες να τον βοη-
θήσουν για την παραγωγή του πλούτου. 

Πήγατε και δώσατε τρεις χιλιάδες στρέµµατα -το έκανε ο Βο-
ρίδης συµπτωµατικά- για τα φωτοβολταϊκά σε έναν µεγάλο ολι-
γάρχη στη Θεσσαλία. Αγόρασε τρεις χιλιάδες στρέµµατα για να
βάλει φωτοβολταϊκά και αυτός ο ολιγάρχης τρώει και πίνει µαζί
του κάθε µέρα. Αυτά δεν γίνονται σε µια σοβαρή χώρα. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Δεν ξέρετε; Δεν ξέρετε ποιος είναι, κύριε Υπουργέ; Εύκολο

όνοµα. Και προεκλογικά, όταν ήσασταν κυβέρνηση, τον βρίζατε.
Είναι από τον Πειραιά µεριά. Και ο ολιγάρχης κάνει τη δουλειά
του. Δεν είναι κακό. Ολιγάρχης είναι, τη δουλειά του θα κάνει ο
άνθρωπος. Δεν είναι κακό να κάνει τη δουλειά του. Όµως, το να
είναι υποχείριο ο πολιτικός ή οι πολιτικοί ή ένα κόµµα ή εµείς ή
οι άλλοι στις όποιες επιλογές του ολιγάρχη, κάτι δεν πάει καλά.
Αντί να αρχίσουµε να καλλιεργούµε τη Θεσσαλία -σιτοβολώνα
θέλετε, οπωροκηπευτικά θέλετε;- για να ταΐζει όλη την Ευρώπη,
πηγαίνετε και βάζετε φωτοβολταϊκά σε τρεις χιλιάδες στρέµ-
µατα. Ο Χριστός και η Παναγία! Και φέρνετε νοµοσχέδιο ειδικά
κοµµένο και ραµµένο γι’ αυτήν την επένδυση.

Και δεν µε ενδιαφέρει ο ολιγάρχης. Ο Μυτιληναίος κάνει δου-
λειές, ο Κοπελούζος κάνει δουλειές, ο Μαρινάκης κάνει δου-
λειές. Συγκεκριµένοι άνθρωποι είναι, παιδιά. Έφυγε η εποχή του
Μπόµπολα, που κατηγορούσαµε, και του Λαµπράκη και ήρθε η
εποχή των νέων ολιγαρχών στη χώρα µας, τους οποίους υποθάλ-
πετε οι ίδιοι. Και δεν ξέρω γιατί τους υποθάλπετε, ποιος είναι ο
λόγος. 

Κυρία Υπουργέ, δεν είναι µόνο δική σας αρµοδιότητα. Θα
ήθελα να κάνετε κάτι. Επειδή έχουµε ένταση µε την Τουρκία,
εκείνα τα δύο τζαµιά που δώσατε στην Κω και στη Ρόδο, που κά-
νατε λάθος, τραβήξτε τα πίσω. Μπορείτε. Κυβέρνηση δεν είστε;
Όπως έκαναν την Αγιά Σοφιά αυτοί τζαµί, κάντε εσείς τα τζαµιά
να µην λειτουργήσουν ακόµα. Παγώστε τα.

Στον Βοτανικό πήγατε και δώσατε ένα εκατοµµύριο ευρώ την
ώρα που κλιµακώνει η Τουρκία. Εγώ λέω να µην τα δώσετε. Εσείς
τα δίνετε κιόλας. Δεν έχετε πρόβληµα. Εγώ, βέβαια, διαφωνώ.
Παγώστε, όµως, τον Βοτανικό, να µην ανοίξει τον Σεπτέµβριο ο
Βοτανικός. Κάντε κάτι για την Ελλάδα. 

Υπάρχει κι ένα άλλο θέµα το Βαλιδέ τζαµί. Ο Περιφερειάρχης
στη Λέσβο διαφωνεί. Μην το κάνετε. Ο Περιφερειάρχης διαφω-
νεί, ο τοπικός άρχοντας. 
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Και επειδή είστε αρµόδια εσείς για τα τζαµιά, κυρία Υπουργέ
-και θέλω ειλικρινά να είµαστε λίγο σοβαροί-  θα πω το εξής: Δεν
γίνεται να προκαλούν οι Τούρκοι, να ζητάµε ένωση, συναίνεση,
εθνική οµοψυχία κι εµείς να κάνουµε λάθη συνεχώς. Τους δί-
νουµε τη µπάλα και βάζουν γκολ µόνοι τους. Πάρτε τη µπάλα!
Αυτογκόλ. Όχι. Τα παγώνουµε όλα µέχρι να βάλει µυαλό ο Τούρ-
κος, ο φασίστας ο Ερντογάν, ο ναζιστής ο Ερντογάν. 

Επίσης, ήµουν από τους πρώτους που χειροκρότησα την επι-
τροπή για την Θράκη. Τώρα έχουν ψηφοφορία επάνω. Έχω µια
απορία, κύριοι συνάδελφοι. Στη Θράκη γιατί µπαίνουν τρεις πρό-
εδροι, αντιπρόεδροι, γραµµατείς εξ Αθηνών, κύριε Καστανίδη; Ο
κ. Κατρούγκαλος, ο κ. Λοβέρδος, η κ. Μπακογιάννη. Δεν µπορού-
σαµε να βάλουµε έναν Θρακιώτη; Τον κ. Στυλιανίδη ας πούµε.
Γιατί έπρεπε να µπουν Αθηναίοι; Το αθηνοκεντρικό κράτος ακόµη
και στα θέµατα της Θράκης πρέπει να είναι µπροστά; Εγώ δεν
το καταλαβαίνω. Για θέµατα της Μακεδονίας, της Θράκης γιατί
το αθηνοκεντρικό κράτος πρέπει να έχει δικούς του µόνο εκπρο-
σώπους και να µην έχουµε έναν βορειοελλαδίτη, ρε παιδί µου;
Έναν! Δεν θέλω πολλούς! Έναν! Και συµπτωµατικά όλοι ήταν
πρώην Υπουργοί Εξωτερικών.

Ακούστε το έγκληµα που κάναµε επί δεκαετίες. Στα θέµατα
της Θράκης είχαµε υπεύθυνους στο Υπουργείο Εξωτερικών, που
είναι θέµα εσωτερικό και δεν έχει καµµία σχέση το Υπουργείο
Εξωτερικών. Και οι τρεις Εξωτερικών.

Αν κάνω λάθος, ειλικρινά να ζητήσω συγγνώµη. Όµως, για τα
θέµατα της Θράκης θα ασχοληθούν άνθρωποι από το Κολωνάκι
και την Αθήνα και από τη Βούλα και από τη Βάρη και από τη Βου-
λιαγµένη και τη Βάρκιζα και από τα βόρεια προάστια; Έχουµε
άτοµα. 

Και εδώ αναρωτιέµαι γιατί το αθηνοκεντρικό κράτος συνεχίζει
να λειτουργεί, κυρία Υπουργέ µου. Ακόµη και τώρα λειτουργείτε
αθηνοκεντρικά. Και αυτή την πικρία της περιφέρειας την αντι-
λαµβάνοµαι, την ακούω. Εσείς δεν την ακούτε;

Κλείνοντας, θα ήθελα να πω κάτι που έλεγε ο Βίκτωρ Ουγκώ,
µία µεγάλη µορφή. Φαντάζοµαι ότι τον ξέρετε όλοι σας. Έγραφε,
λοιπόν, σε ένα σηµειωµατάριο, το οποίο έµεινε στην ιστορία: «Οι
Τούρκοι είναι Τούρκοι. Δεν τους συνδέει τίποτα µε τις αξίες του
ανθρωπισµού. Είναι άγριοι ιµπεριαλιστές. Θέλουν να κατακτούν,
να κυριαρχούν, να εξουσιάζουν και να εκµεταλλεύονται τα άλλα
έθνη. Ποτέ δεν σεβάστηκαν την αξιοπρέπεια αλλοεθνών». Και
εµείς ακόµη επιµένουµε στο εµµονικό ψευτοεπιχείρηµα του κα-
τευνασµού, του «θα τα βρούµε», «θα κάνουµε διάλογο»! Βγαί-
νουν κάποιοι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας και µιλούν
περιέργως για διάλογο. Και εγώ αναρωτιέµαι: Διάλογο µε τον
Ερντογάν που λέει «έλα να κάνω διάλογο για να σου πάρω τα
µισά τα δικά σου»; Τι είδους διάλογος είναι αυτός; 

Και θα πω και κάτι στην Κυβέρνηση. Ο µέγας Ελευθέριος Βε-
νιζέλος, η µεγάλη αυτή ηγετική φυσιογνωµία, ξέρετε γιατί ήταν
ηγέτης, µε τα λάθη του; Έκανε και λάθη. Διότι αν υπάρχει πολι-
τικός που δεν έχει κάνει λάθη, τότε είναι Θεός. Ο µέγας αυτός
άνδρας είχε ένα πλεονέκτηµα, που δεν έχει κανένας εδώ µέσα
δυστυχώς, µόνο ο Ζουράρις µπορεί να το έχει: είχε καταλάβει
δύο βασικά πράγµατα. Πρώτον, ότι µε τη Γερµανία δεν µπορείς
να είσαι φίλος -το αντιλήφθηκε- και δεύτερον, ήξερε τι σηµαίνει
εξωτερική πολιτική. Γιατί όµως; Διότι είχε ο ίδιος κάνει απόδοση
του Θουκυδίδη. 

Έχω άδικο, κύριε Καστανίδη; Έκανε την απόδοση του Θουκυ-
δίδη, που σηµαίνει ότι την µελέτησε. Ο κάθε Υπουργός ή ο κάθε
Βουλευτής όταν µπαίνει εδώ µέσα, πρέπει να διαβάζει Θουκι-
δίδη, κυρίως οι αρµόδιοι του Υπουργείου Εξωτερικών. Γι’ αυτό
και ο Βενιζέλος µεσουράνησε, µε τα λάθη του επαναλαµβάνω,
γιατί έκανε και λάθη. 

Θα πω και το εξής για να ξεκαθαρίσουµε: Είπε ο Χένρι Κίσινγ-
κερ κάτι πριν µια εβδοµάδα. Δεν ξέρω αν το διαβάσατε, κύριε
Υπουργέ. Είπε πως όποιος ελέγχει τη Μεσόγειο -το επανέλαβε,
ήταν παλιό- ορίζει τον κόσµο όλο.

Ακούστε τι είπε ο Χένρι Κίσινγκερ, το γεράκι της εξωτερικής
πολιτικής των Ηνωµένων Πολιτειών, παγκοσµίως: Όποιος ελέγχει
τη Μεσόγειο ελέγχει και ορίζει όλο τον κόσµο! Και µόνο αυτή η
ρήση αναβαθµίζει τη χώρα µας γεωστρατηγικά, οικονοµικά και
γεωπολιτικά. Όµως, εθνικά είµαστε µόνοι µας. Αυτό είναι κάτι

που θα πρέπει να ξεκαθαρίσουµε. Καµµία Μέρκελ, κανένας Πού-
τιν, κανένας Τράµπ, κανένας Μακρόν δεν θα µας βοηθήσει αν
µόνοι µας δεν αντιληφθούµε ότι είµαστε µόνοι και µπορούµε να
δώσουµε µάχες. Και όταν λέω «µάχες», εννοώ και οικονοµικές.
Δεν εννοώ µόνο τις πολεµικές, που αν χρειαστεί, θα τις δώσουµε. 

Και απορώ µε τη Νέα Δηµοκρατία που άφησε τον Μακρόν και
τη Γαλλία. Και αυτό είναι ένα θέµα που έθεσα στον Πρωθυ-
πουργό, αλλά δεν θα πω τι µου είπε, γιατί ήταν µία προσωπική
κουβέντα. Γι’ αυτό λέω καµµιά φορά ότι δεν µπορούµε να τα
πούµε όλα. Απορώ, λοιπόν, µε τη Νέα Δηµοκρατία που ακύρωσε
τις φρεγάτες και γύρισε την πλάτη στη Γαλλία, τη µοναδική χώρα
που έχει ταυτόσηµα συµφέροντα µε την Ελλάδα. Δεν µπόρεσα
να το καταλάβω ποτέ. Το έκανε µε άλλοθι τα αναδροµικά των
συνταξιούχων. Άλλοθι! Αυτό είναι το άλλοθι της Νέας Δηµοκρα-
τίας, ότι επειδή υπάρχουν τα αναδροµικά, δεν µπορούµε να πά-
ρουµε γαλλικές φρεγάτες. 

Ξέρετε για ποια Γαλλία µιλάµε; Για τη Γαλλία που είναι η δεύ-
τερη οικονοµία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, µόνιµο µέλος του Συµ-
βουλίου Ασφαλείας του ΟΗΕ, πυρηνική δύναµη και έχει και
συµβατικό στρατό. Διότι κάποιοι λένε για τη Γερµανία. Κάνετε
λάθος, η Γερµανία δεν έχει στρατό. Η Γαλλία έχει και στρατό,
άρα, λοιπόν, είναι ισχυρότερη από τη Γερµανία, γιατί δεν είναι
µόνο η οικονοµία, Όπως έλεγε ο Θουκυδίδης, για να επιβάλω την
πολιτική και την οικονοµική µου εξουσία, πρέπει να έχω στρατιω-
τική. Τον ερµηνεύω. Αυτό έλεγε. Χωρίς στρατιωτική ισχύ, δεν
µπορείς να επιβληθείς πολιτικά. Ό,τι και να λέει η Γερµανία, δεν
έχει στρατό. Και να πω και το καλύτερο, φίλες και φίλοι: Η Γαλλία
µε τη γλώσσα της έχει επιρροή και στην Αφρική. Έχει πολλές
αφρικανικές χώρες υπό την οµπρέλα της. 

Αυτά τα λέω, γιατί κάνουµε λάθος. Κάνουµε λάθος! Αρχίζω και
πιστεύω ότι υπάρχει ένας καραγκιοζοπαίχτης από πάνω, όπως
στον καραγκιόζη, που κινεί τα νήµατα και θέλει να µας οδηγήσει
στη συνεκµετάλλευση στο Αιγαίο. Όπου «καραγκιοζοπαίχτης»,
θεωρώ ότι είναι η Γερµανία και η Μέρκελ. Και το λέω για να το
καταλάβετε. Θέατρο σκιών µεταξύ Τουρκίας και Ελλάδος -δεν
θα πω Πρωθυπουργών ή Προέδρων- δήθεν κόντρες και αντιπα-
ραθέσεις, για να συρθούµε σε έναν διάλογο χωρίς ουσία.

Χθες ο Υπουργός τους έθεσε και θέµα Κρήτης. Χθες το από-
γευµα έθεσαν και θέµα Κρήτης, να συζητήσουµε για την Κρήτη.
Στο τέλος, θα συζητήσουµε για το ελληνικό Κοινοβούλιο! Θα συ-
ζητάµε εµείς µε το Κολωνάκι για το Σύνταγµα. Ζητούν δέκα για
να πάρουν τα δύο! Η Ελλάς δεν διεκδικεί τίποτα, δεν ζητάει τί-
ποτα. Θα θέσετε θέµα Ίµβρου και Τένεδου, αποζηµιώσεις Ελλή-
νων για τα έτη ’55-’65, το αυτοδιοίκητο Ίµβρου και Τένεδου και
απόσυρση των τουρκικών στρατευµάτων κατοχής από την
Κύπρο, για να σκεφτούµε αν θα κάνουµε διάλογο. Να γίνουν
πρώτα «καλά παιδιά»!

Και επειδή ελέγχετε τα µέσα -και καλά κάνετε, είναι δικαίωµά
σας- στη Νέα Δηµοκρατία το πετύχατε, για πρώτη φορά αυτή η
παράταξη ελέγχει τα µέσα, έµµεσα, όχι άµεσα, δεν λέω ότι είναι
δικά σας, αλλά «Ζήτω ο Μητσοτάκης» την άλλη µέρα!

Όλοι µας λέτε για το «ORUC REIS». Το «BARBAROS» πού
είναι, κύριοι συνάδελφοι; Γιατί δεν λέει κάποιος πού είναι το
«BARBAROS»; Για πείτε µου! Ξέρει κάποιος εδώ µέσα; Θέλω να
ακούσω τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο να µου πει πού είναι
αυτή τη στιγµή το «BARBAROS». Το «YAVUZ» πού είναι; Ξέρει
κάποιος; Γιατί το κρύβουν τα µέσα ενηµερώσεως; Γιατί τα ελλη-
νικά µέσα κρύβουν την ύπαρξη άλλων δύο ερευνητικών πλοίων,
του «YAVUZ» και του «BARBAROS», νοτίως της Κύπρου; Για
πείτε µου! Να σας πω εγώ; Γιατί η Κύπρος κείται µακράν ακόµη
και τώρα, ενώ υπάρχει το ενιαίο αµυντικό δόγµα που καθιέρωσε
ο Ανδρέας Παπανδρέου και ακυρώσατε όλοι οι υπόλοιποι. 

Όλοι, λοιπόν, µιλάτε για το «ORUC REIS», ενώ υπάρχουν
ακόµα δύο ερευνητικά πλοία που αλωνίζουν σε κυπριακή ΑΟΖ,
ελληνική για εµένα, γιατί για µένα η Κύπρος είναι Ελλάδα, όπως
και η Βόρειος Ήπειρος είναι Ελλάδα. Όπου υπάρχει Ελληνισµός,
είµαστε υποχρεωµένοι γεωπολιτισµικά να προστατεύουµε τους
Έλληνες που υπάρχουν εκεί. Το επαναλαµβάνω, γεωπολιτισµικά!
Κι όµως, κανείς δεν µιλάει γι’ αυτό. Πού είναι; Για πείτε µου! Όλοι
µιλάτε για το «ORUC REIS», λες και έχετε συµφωνήσει µε την
Τουρκία -δεν λέω ότι συµφωνήσατε- ή ότι σας λέει η Γερµανία
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να µιλάτε γι’ αυτό, γιατί αυτό είναι ακόµα αγκυροβοληµένα στην
Αττάλεια. Και δεν θα πω για τη NAVTEX του κ. Παναγιωτόπου-
λου. Δεν θα πω, γιατί θέλω να κλείσω. 

Και επειδή µπορεί να µην ξέρετε πού είναι το «YAVUZ» και το
«BARBAROS», σας δείχνω τον ακριβή χάρτη, για να δείτε ότι
είναι ακριβώς νοτιοδυτικά από την Κύπρο, κοντά στην ελληνική
ΑΟΖ. Όµως, κανείς δεν µιλάει! Κανείς δεν µιλάει εδώ µέσα! Κα-
νείς! Όλοι µιλάνε για το «ORUC REIS». «YAVUZ» και «BAR-
BAROS» τριγυρνούν.

Και έρχοµαι στα κακά νέα. Μάθατε τα κακά νέα για την Αλβανία,
κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, που τους βάλατε στην
Ευρωπαϊκή Ένωση, αφού δεν βάλατε βέτο, και παίρνουν και κον-
δύλια; Τα µάθατε; Χθες έκαναν στρατιωτική συµφωνία µε την
Τουρκία, να παίρνουν οπλικά συστήµατα από την Τουρκία! Οι αχά-
ριστοι οι Αλβανοί! Γιατί είναι αχάριστοι! Δεν φτάνει που καταπιέ-
ζουν και παραβιάζουν δικαιώµατα της ελληνικής µειονότητας που
υπάρχει εκεί επί αιώνες, τι έκαναν χθες; Υπογράφουν µε τον Ερν-
τογάν όχι µόνο για βάσεις -όχι!-, αλλά να παίρνουν οπλικά συστή-
µατα από την Άγκυρα. Και βέβαια, προσπαθώντας να κάνει τη
«γαλάζια» πατρίδα, ξεχνάει ο κ. Ερντογάν ότι για τους Έλληνες
υπάρχει ένα γαλάζιο χρώµα, η «γαλάζια» Ελλάδα! Η «γαλάζια» Ελ-
λάδα! Ό,τι και να λέει, η «γαλάζια» Ελλάδα θα είναι εδώ! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Όσον αφορά στον Βοτανικό, περιµένω από την κυρία

Υπουργό.
Και έρχοµαι και σε κάτι τελευταίο. Δεν ξέρω αν το µάθατε,

αλλά και η Παναγία Σουµελά και η Αγία Σοφία Τραπεζούντος, εκ
Πόντου, αγαπητέ συνάδελφε, µετατρέπονται σε τζαµιά µε έναν
βίαιο εξισλαµισµό από χθες. Όχι µόνο η δική µας Αγιά Σοφιά,
αλλά µε απόφαση του Ερντογάν ακόµη και η Παναγία Σουµελά
και η Αγία Σοφία Τραπεζούντος µετατρέπονται σε τζαµιά.

Καλώ, λοιπόν, την Υπουργό σε Κω και Ρόδο τα τζαµιά «πά-
γωµα», στον Βοτανικό «πάγωµα», στη Λέσβο «πάγωµα», για να
τελειώνει η ιστορία. Και το 1 εκατοµµύριο ευρώ µην το δώσετε,
κυρία Υπουργέ, για το τζαµί στον Βοτανικό, για να τελειώνει η
ιστορία! 

Κύριοι συνάδελφοι, κλείνω εδώ λέγοντας στη Νέα Δηµοκρατία
να πάρει τα µηνύµατα από τη Σαουδική Αραβία. 

Κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, δεν µπορεί η Σα-
ουδική Αραβία, τα κρατικά της µέσα, να κάνουν διαφήµιση για
εµπάργκο τουρκικών προϊόντων και ακόµη και τώρα η Νέα Δη-
µοκρατία να µην έχει κάνει το παραµικρό, ώστε να επιβάλλουµε
αντίµετρα στην τουρκική οικονοµία που καταρρέει. Στην τουρ-
κική οικονοµία έµειναν µόνο 21 δισεκατοµµύρια! 21 δισεκατοµ-
µύρια! Το καταλαβαίνετε; Η ταµειακή ρευστότητα που έχουν
είναι 21 δισεκατοµµύρια. Αυτά έχουν αποµείνει! Η λίρα είναι 1
προς 8! Το καταλαβαίνετε; Εάν τους χτυπήσουµε εκεί, θα γονα-
τίσει ο Ερντογάν! 

Και η Σαουδική Αραβία έβγαλε, και ο εµίρης, και ο κακοµοίρης,
και όλοι οι πολίτες της, εµπάργκο εναντίον της Τουρκίας -σουνι-
τική είναι η Σαουδική Αραβία, σουνιτική και η Τουρκία- ώστε ούτε
ταξίδια να πηγαίνουν εκεί, ούτε εµπορικές συναλλαγές να έχουν.
Και εµείς συνεχίζουµε ακόµη και τώρα να παίρνουµε ρούχα από
τουρκικές κλωστοϋφαντουργίες, να παίρνουµε πράγµατα από
την Τουρκία και δεν κάνουµε το αυτονόητο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
Πρόεδρε, σας παρακαλώ.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Ναι, κύριε Πρόεδρε, τελειώνω. 

Αν δεν αλλάξουµε εµείς, δεν θα αλλάξει η Ελλάδα. Αν δεν κά-
νουµε µία κίνηση εµείς, δεν πρόκειται να κερδίσουµε τίποτα. Στα
σοβινιστικά, φασιστικά, ναζιστικά µέτρα που λαµβάνει η Τουρκία
εις βάρος µας θα απαντήσουµε µε ελληνικά οικονοµικά αντίµε-
τρα, µε αντίµετρα για να µπορέσουµε να δώσουµε απάντηση στο
πρόβληµα.

Φαντάζοµαι ότι µάθατε τι έγινε µε τη Μάλτα. Η Μάλτα, ρε παι-
διά! Ποια; Η Μάλτα, κυρία Υπουργέ! Η Μάλτα τώρα που µιλάµε
κάνει κοινές ασκήσεις µε την Τουρκία! Η Μάλτα, κύριοι συνάδελ-
φοι! Η Μάλτα! Αυτή η κουτσουλιά κράτους! Η Μάλτα! Και τη λέω
«κουτσουλιά», γιατί είναι πολύ µικρή! Ναι, κάνουν κοινές τουρκο-
µαλτικές, µαλτέζικες ασκήσεις τώρα που µιλάµε! 

Αυτή είναι η περήφανη εξωτερική πολιτική της χώρας µας! Να
τη χαιρόµαστε! Αν δεν µπορείτε, ακούστε εµάς! Πρέπει να µας
ακούσετε, όλα τα κόµµατα και τις προτάσεις τους. Και θα πρέπει
να κάνετε επιτέλους ένα συµβούλιο πολιτικών αρχηγών, όπως
έκανε ο κ. Αναστασιάδης σήµερα. Ειλικρινά, δεν καταλαβαίνω γιατί
το αποφεύγει ο Πρωθυπουργός. Σήµερα η Κύπρος διά του κ. Ανα-
στασιάδη συνεκάλεσε συµβούλιο πολιτικών αρχηγών. Ο Πρωθυ-
πουργός το αρνείται πεισµατικά. Μην κάνετε το λάθος και µας
οδηγήσετε σε διάλογο µε την Τουρκία χωρίς συµβούλιο πολιτικών
αρχηγών, γιατί µετά την προδοσία της Μακεδονίας, ακολουθεί και
η προδοσία του Αιγαίου και του Καστελόριζου. Για µας το Καστε-
λόριζο είναι Ελλάδα και είναι κοντά, δεν είναι µακριά!

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο Υπουργός
Δικαιοσύνης διαβίβασε στη Βουλή, σύµφωνα µε το άρθρο 86 του
Συντάγµατος και τον νόµο 3126/2003 «Ποινική ευθύνη των
Υπουργών», όπως ισχύει, την 27-7-2020, ποινική δικογραφία που
αφορά στον πρώην Υπουργό Ναυτιλίας Γεώργιο Βουλγαράκη.

Ζήτησε τον λόγο για µια µικρή παρέµβαση ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Λιβανός. 

Ορίστε, κύριε Λιβανέ, έχετε τον λόγο. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Κύριε Πρό-

εδρε, ζήτησα τον λόγο µόνο για δύο λεπτά για να µιλήσω για τα
θέµατα που έθιξε ο κ. Βελόπουλος εκτός της συζήτησης του νο-
µοσχεδίου.

Θα ήθελα να ξεκινήσω µε το τελευταίο κοµµάτι. Απ’ ό,τι αντι-
ληφθήκαµε όλοι, κύριε Βελόπουλε, στη συνάντηση που είχατε
µε τον Πρωθυπουργό ενηµερωθήκατε πλήρως για τις εξελίξεις
στο Αιγαίο. Δεν κατάλαβα και δεν καταλάβαµε να έχετε κάποια
ουσιαστική και µεγάλη διαφωνία. 

Ο ελληνικός λαός έχει δει και έχει πειστεί ότι η εθνική µας πο-
λιτική είναι συντονισµένη και πολυδιάστατη και αυτή τη στιγµή
φέρνει αποτελέσµατα σε όλα τα µέτωπα σε σχέση µε την τουρ-
κική προκλητικότητα, είτε για το θέµα της Αγίας Σοφίας είτε για
τη NAVTEX στο Καστελόριζο. 

Πάντοτε επιδιώκουµε τον διάλογο µε τους γείτονές µας και
την ειρήνη στην περιοχή. Αυτή είναι πάγια θέση της χώρας µας
µε όλες τις ελληνικές κυβερνήσεις. Προφανώς, αυτήν την πε-
ρίοδο µε την προκλητικότητα της Τουρκίας δεν µπορεί να υπάρ-
ξει διάλογος, οπότε µην το θέτουµε σε αυτό το επίπεδο και
αφήνουµε υπόνοιες για τον ελληνικό λαό και τον µπερδεύουµε.
Προφανώς, αυτή τη στιγµή δεν είναι δυνατόν να µπούµε σε έναν
διάλογο. Όταν και αν έρθει η ώρα του διαλόγου επί τη βάσει του
διεθνούς δικαίου, αυτό θα αφορά στη µία και µόνη διαφορά που
έχουµε µε τη γείτονα που είναι η υφαλοκρηπίδα.

Όσον αφορά στο κοµµάτι της ετοιµότητας της Ελλάδας, νο-
µίζω ότι αυτό έχει καταστεί σαφές τους τελευταίους µήνες. Εµείς
είµαστε πάντοτε προετοιµασµένοι. Η δουλειά η οποία γίνεται,
χωρίς να φαίνεται στα φώτα της δηµοσιότητας, είναι συντονι-
σµένη. Φάνηκε στον Έβρο, φάνηκε στο Αιγαίο. Έχουµε δει πώς
κινούνται οι ελληνικές Ένοπλες Δυνάµεις. Έχουµε ξαναπεί σ’
αυτήν την Αίθουσα, το έχει πει και ο Πρωθυπουργός, πως εάν
χρειαστεί, θα προασπίσουµε µε κάθε µέσο κάθε σπιθαµή ελλη-
νικής γης και θάλασσας.

Όσον αφορά στην ευρύτερη πολιτική µας στη Μεσόγειο, η πο-
λυδιάστατη δραστηριότητα της Κυβέρνησης, του Πρωθυπουρ-
γού και του Υπουργού Εξωτερικών φέρνει ήδη αποτελέσµατα.
Είδαµε τη θέση της Υπουργού Εξωτερικών της Ισπανίας χθες
στην Τουρκία και τα προβλήµατα που εκεί δηµιούργησε. Σήµερα,
η Ισπανίδα Υπουργός Εξωτερικών είναι στην Ελλάδα και συζητά
µε τον Κυριάκο Μητσοτάκη για τα θέµατα της Μεσογείου και για
τα θέµατα, βεβαίως, της ανάπτυξης µετά την κρίση του κορω-
νοϊού, όπως σωστά είπατε, καθώς συνδέονται απόλυτα τα ζητή-
µατα της οικονοµίας µε την εξωτερική πολιτική.

Στόχος µας δεν είναι να καταστραφεί οικονοµικά η Τουρκία.
Στόχος µας είναι να καταδειχθεί ότι είναι λάθος η προσπάθεια
του Ερντογάν να διώξει τον κοσµικό χαρακτήρα της Τουρκίας
και ότι είναι λάθος να ασκεί επιθετικότητα προς την Ευρώπη την
ίδια. Η προσπάθειά µας είναι να πείσουµε τη διεθνή κοινή γνώµη
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–και τα καταφέρνουµε- ότι τα ζητήµατα αυτά είναι απαράδεκτα
απέναντι σε ολόκληρο τον δυτικό πολιτισµό και δεν αποτελούν
απλές ελληνοτουρκικές διαφορές.

Όσον αφορά στο κοµµάτι του ελλείµµατος, το κακό αυτό νέο
επιβεβαιώνει τη θέση του Υπουργού Οικονοµικών πολλές φορές
εδώ µέσα, που είχε δεχθεί σκληρή αντίδραση τόσο από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ, όσο και από τον κ. Βαρουφάκη, που του έλεγε να τα δώσει
όλα τα λεφτά µπροστά. Η κρίση αυτή είναι µεγάλη, πρωτόγνωρη
και δεν ξέρουµε πού θα οδηγήσει. Γι’ αυτό, η συντονισµένη προ-
σπάθεια του Υπουργού Οικονοµικών, της Κυβέρνησης ολόκλη-
ρης και του Πρωθυπουργού, να υπάρχουν πάντοτε ταµειακά
αποθέµατα αποδεικνύεται ότι είναι σοφή. 

Σίγουρα χρειαζόµαστε –κι έχετε δίκιο σ’ αυτό- ένα οργανω-
µένο σχέδιο, όπως είπατε, για την παραγωγική ανασυγκρότηση
και την ανάνηψη της ελληνικής οικονοµίας. Μα, αυτό ακριβώς
σχεδιάζει η Κυβέρνηση και σε αυτήν την κατεύθυνση είναι οι προ-
τάσεις της επιτροπής Πισσαρίδη. Σ’ αυτήν την κατεύθυνση είναι
ο δηµόσιος διάλογος που εγκαινιάζουµε και σ’ αυτήν την κατεύ-
θυνση, βεβαίως, περιµένουµε τις προτάσεις όλων των κοµµάτων
γι’ αυτήν την κοινή µας προσπάθεια.

Όσον αφορά στο κοµµάτι αυτό που υπαινιχθήκατε -που κανείς
δεν ήξερε εδώ ότι εµπεριέχει οσµή σκανδάλου, όπως αφήσατε
να εννοηθεί- για κάποια επένδυση στη Θεσσαλία, πρόθεση της
Κυβέρνησης είναι να πρωτοπορήσει στο κοµµάτι της απεξάρτη-
σης από το λιγνίτη. Πρόθεση της Κυβέρνησης είναι να τρέξουµε
µπροστά και να δηµιουργήσουµε την πράσινη Ελλάδα πρωτο-
πόρο στην Ευρώπη. Πρόθεση της Κυβέρνησης, προφανώς, είναι
να ενισχύσουµε την παραγωγή ενέργειας από άλλους τρόπους,
πλην των παραδοσιακών που µολύνουν την ατµόσφαιρα.

Αυτό, βεβαίως, δεν σηµαίνει ότι δεν θέλουµε παράλληλα να
ενισχύσουµε την ελληνική παραγωγή στα αγροτικά µας προ-
ϊόντα, να στηρίξουµε τον Έλληνα αγρότη και να τον κάνουµε επι-
χειρηµατία έτσι ώστε να µπορέσει, εκτός από την παραγωγή, να
µπει και στην εκµετάλλευση των προϊόντων του στον δευτερο-
γενή τοµέα και να στηρίξουµε όχι µόνο την αγροτική παραγωγή,
αλλά και όλη την περιφερειακή ανάπτυξη µέσω αυτής.

Τέλος, θα ήθελα να κλείσω µ’ αυτό στο οποίο αναφερθήκατε
που θεωρώ ότι δεν αρµόζει στον πολιτικό σας λόγο που είναι συ-
νήθως πολιτικός. Προφανώς δεν έχουµε καµµία σχέση µε τον
ΣΥΡΙΖΑ και προφανώς δεν έχει και η πάγια θέση του κ. Κυριάκου
Μητσοτάκη από την πρώτη στιγµή που µπήκε στην πολιτική στο
πώς διαχειρίζεται τη δηµόσια περιουσία, τα δηµόσια αγαθά, τα
οποία έχει στη διάθεσή του. Είναι ένας πολύ σοβαρός και ευπρε-
πής πολιτικός. Το έχει δείξει από την πρώτη στιγµή, όπως είπα,
που µπήκε στο ελληνικό Κοινοβούλιο. Χρειάστηκε να κάνει δύο
παρουσίες µέσα στο Σαββατοκύριακο. Στην πρώτη, πήγε στην
Πάρο µε το αεροπλάνο της γραµµής, όπου συναντήθηκε, ίσως
µε τον κορυφαίο, διεθνώς ηθοποιό και του παρέδωσε το ελληνικό
διαβατήριο. Οι εικόνες αυτές έκαναν το γύρο του κόσµου και
είναι η καλύτερη καµπάνια που θα µπορούσε να σκεφτεί και να
κάνει οποιοσδήποτε για τη χώρα µας και τον τουρισµό µας
φέτος, σε µία τόσο δύσκολη περίοδο. 

Στη συνέχεια, υπήρξε η πρωτοβουλία του να είναι παρών στην
Επίδαυρο σε µία τόσο σηµαντική παράσταση του Αισχύλου η
οποία έχει αυτή τη διάσταση της πολιτιστικής διπλωµατίας, της
πολιτιστικής ανάπτυξης για την Ελλάδα, πάλι µέσα σ’ αυτό το ιδι-
αίτερο κλίµα. Νοµίζω ότι αντιλαµβανόµαστε ότι δεν υπήρχε
άλλος τρόπος παρά να χρησιµοποιήσει ένα ελικόπτερο.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Μεταδιδόταν και σε όλον τον κόσµο!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Σωστά λέει

η κυρία Πιπιλή. Μεταδιδόταν live σ’ όλον τον κόσµο εκείνη τη
στιγµή, γι’ αυτό και η παρουσία του ήταν σηµαντική.

Δεν θα παρασυρθούµε να µπούµε σ’ αυτήν τη σύγκριση. Όλοι
θυµόµαστε τη χρήση των δηµόσιων µέσων από τα κυβερνητικά
στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ. Δεν υπάρχει αυτό στην Κυβέρνησή µας. Το
αντίθετο ακριβώς υπάρχει. Υπάρχει απόλυτος σεβασµός στο
µέτρο και απόλυτος σεβασµός σε κάθε ευρώ φορολογούµενου
Έλληνα πολίτη.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ο κ. Βελόπουλος έχει

ζητήσει τον λόγο. 

Θα σας δώσω τον λόγο µε την παράκληση, κύριε Πρόεδρε, να
το κλείσουµε εδώ το θέµα, γιατί ακούστηκαν εκατέρωθεν οι από-
ψεις και ο κόσµος βγάζει τα συµπεράσµατά του. Υπάρχει παρά-
κληση θερµή να είστε όσο γίνεται πιο σύντοµος.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Είναι ιδιαίτερα ευγενής ο κ. Λιβανός, οπότε δεν χρειάζε-
ται να ανεβάσω εγώ τους τόνους. Απλώς, θα δώσω µερικές επε-
ξηγήσεις.

Εγώ δεν είπα ποτέ ότι συµφώνησα µε τον Πρωθυπουργό. Εγώ
είπα ότι οµονοούντες οι Έλληνες είναι τα ισχυρότερα τείχη από
οποιοδήποτε τείχος και χρειαζόµαστε εθνική οµοψυχία. Το τι
είπα στον Πρωθυπουργό δεν το είπα δηµοσίως. Κατέθεσα εγ-
γράφως, µε πρωτόκολλο, τις προτάσεις µου στον Έλληνα Πρω-
θυπουργό. 

Το πού συµφωνούµε, λοιπόν, ή το πού διαφωνούµε καλύτερα
να µην το λέτε εσείς, γιατί έτσι προκαταλαµβάνετε τη θέση της
Ελληνικής Λύσης. Δεν είπα «Συµφωνώ». Συµφωνούµε στην
εθνική οµοψυχία, ναι. Φαντάζοµαι ότι όλοι συµφωνούµε σε αυτό.
Δεν µπορεί να συµφωνεί µόνο η Ελληνική Λύση.

Επίσης, διάλογο για τον διάλογο, το λένε οι Βουλευτές σας
στα κανάλια. Άκουσα εγώ µε τα αυτιά µου εχθές για διάλογο, όχι
για υφαλοκρηπίδα που λέτε εσείς.

Στην τελική, κύριε Λιβανέ, γιατί να κάνετε διάλογο; Κάντε ΑΟΖ
µε την Κύπρο. Δεν χρειάζεται. Κάντε ΑΟΖ µε την Κύπρο και τε-
λειώνει το «παραµύθι». 

Και, βέβαια, εδώ διαφωνώ µαζί σας. Στόχος της ελληνικής Κυ-
βέρνησης θα έπρεπε να είναι να πτωχεύσει η Τουρκία. Σοβαρά
µιλάτε; Σε µία εχθρική Τουρκία που κάνει τζαµιά, ακόµα και τώρα
την Παναγία Σουµελά; Αυτός πρέπει να είναι ο στόχος µας. Ο
στόχος µας είναι να τη χτυπήσουµε εκεί που πονάει και είναι η
οικονοµία της. Αφού στρατιωτικά δεν θέλουµε και δεν πρέπει να
κάνουµε πόλεµο εµείς, δηλαδή να χτυπήσουµε εµείς, θα χτυπή-
σουµε εκεί που πρέπει, µε αντίµετρα στην Τουρκία. Μάλλον
έχετε λάθος αντίληψη.

Και βέβαια, επιµένουµε στο συµβούλιο των πολιτικών αρχη-
γών. Δεν αλλάζουµε άποψη, γιατί είναι πολύ κρίσιµες οι στιγµές.
Η µικρή Κύπρος, η αδελφή Κύπρος να κάνει συµβούλιο και να
µην κάνουµε εµείς;

Όσον για το έλλειµµα, µάλλον λάθος κάνετε, κύριε Λιβανέ. Το
έλλειµµα προέρχεται από το ότι δεν ακούσατε εµάς και τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ και τον κ. Βαρουφάκη. Αυτή είναι η αλήθεια. Το έλλειµµα
προέρχεται από την κατανάλωση που δεν υπήρχε. Αν το ψάξετε
οικονοµικά, θα δείτε ότι γι’ αυτό έλεγε κι ο Βαρουφάκης –και
εµείς µε τον κ. Βιλιάρδο ειδικά- ότι πρέπει να δώσουµε λεφτά
στην αγορά για να κινηθεί η οικονοµία. Είχε δίκιο ο ΣΥΡΙΖΑ εκείνη
την περίοδο που έλεγε ότι αν τα δίναµε, δεν θα είχαµε το έλ-
λειµµα τώρα. Δεν δώσαµε στην αγορά χρήµατα, δεν υπήρχε κα-
ταναλωτική δύναµη, µε συνέπεια να έχουµε τα ελλείµµατα.

Και βέβαια, κλείνοντας, να πω το εξής: Εγώ δεν είπα κανένα
σκάνδαλο. Εσείς είπατε για το σκάνδαλο στη Θεσσαλία. Εγώ
είπα ότι ο επιχειρηµατίας κάνει µία επένδυση σε 3.000 στρέµ-
µατα και εκεί που µπορώ να καλλιεργήσω εγώ στη µάνα ελληνική
γη, θα µου βάλει σίδερα και φωτοβολταϊκά. Έχω άλλη αντίληψη.

Όσο για την απολιγνιτοποίηση, είπε και ο Πρωθυπουργός
εξάλλου ότι κλείνει τις µονάδες στην Κοζάνη, για να δουλεύουν
οι γερµανικές εταιρείες. Δεν το είπα εγώ αυτό. Το είπε. Είπε: «Για
να δουλεύουν οι γερµανικές εταιρείες», να δουλεύουν οι Γερµα-
νοί. Εγώ δεν θέλω την απολιγνιτοποίηση. Να κλείσουν, όπως η
Πολωνία και η Γερµανία, το 2038. Γιατί να τα κλείσουµε τώρα;

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και τώρα θα µπούµε
στον κατάλογο των οµιλητών συναδέλφων Βουλευτών. Θα ήθελα
να πω µόνο ότι έχουν εγγραφεί σαράντα οκτώ συνάδελφοι.
Όπως βλέπετε –και θα δείτε και στη συνέχεια- υπάρχουν και οµι-
λίες πολιτικών Αρχηγών, Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων, της
κυρίας Υπουργού, Υφυπουργού, κ.λπ.. Εποµένως, υπάρχει πα-
ράκληση θερµή να τηρούµε τον χρόνο των επτά λεπτών.

Καλώ στο Βήµα τον Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αθα-
νάσιο Λιούπη.

17272 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για 7 λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΙΟΥΠΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυ-

ρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξεκινώ µε το αυτονόητο: Η ιδιωτική
εκπαίδευση βρίσκεται υπό την εποπτεία του κράτους, όπως ορί-
ζει το Σύνταγµα. Όµως αυτό σε καµµία περίπτωση δεν σηµαίνει
ότι το κράτος πρέπει να παρεµβαίνει ασφυκτικά σε όλα τα θέ-
µατα της ιδιωτικής εκπαίδευσης. Όσοι προτιµούν τον έντονο
κρατισµό στα ζητήµατα των ιδιωτικών σχολείων προβάλλουν ανε-
παρκή επιχειρήµατα υπέρ των επιλογών που έκανε η προηγού-
µενη κυβέρνηση. Και αυτό γιατί καµµία βελτίωση δεν υπήρξε,
αντίθετα σηµειώθηκε µόνο αδικαιολόγητος περιορισµός. 

Το σηµερινό νοµοσχέδιο δίνει στην ιδιωτική εκπαίδευση την
απαραίτητη ελευθερία κινήσεων που χρειάζεται για να εξελιχθεί,
πάντα εντός των ορίων της νοµιµότητας. Η πρώτη µεγάλη αλ-
λαγή που φέρνει το σχέδιο νόµου είναι η εισαγωγή της αξιολό-
γησης, µε ελάχιστο περιεχόµενο την αντίστοιχη αξιολόγηση που
γίνεται στα δηµόσια σχολεία. 

Δεν µπορεί κάποιος να σταθεί στη λογική και δεν υπάρχει κα-
νένα αντεπιχείρηµα γιατί να µην υπάρχει αξιολόγηση και στα
ιδιωτικά σχολεία. Τα ιδιωτικά σχολεία ακολουθούν υποχρεωτικά
το ωρολόγιο πρόγραµµα που καθορίζει το Υπουργείο Παιδείας.
Ωστόσο αποκτούν πάλι τη δυνατότητα να προσφέρουν πρόσθε-
τες εκπαιδευτικές υπηρεσίες εκτός του διευρυµένου ωρολογίου
προγράµµατος, όπως η ενισχυτική διδασκαλία και περισσότερες
ξένες γλώσσες. Οι δε εκπαιδευτικοί που απασχολούνται σ’ αυτά
µε τα επιπλέον µαθήµατα αµείβονται κανονικά για τις πρόσθετες
ώρες εργασίας τους. 

Σηµαντική διεύρυνση των παρεχόµενων υπηρεσιών προσφέρει
η διοργάνωση δραστηριοτήτων για τους µαθητές απογευµατινές
ώρες, Σαββατοκύριακα ή σε περίοδο διακοπών. Και σ’ αυτήν την
περίπτωση οι εκπαιδευτικοί θα λαµβάνουν επιπλέον αµοιβή για
την απασχόλησή τους πέραν του ωραρίου.

Τα ιδιωτικά σχολεία θα µπορούν πλέον να συστεγάζονται µε
ξένα σχολεία, κέντρα διά βίου µάθησης και κέντρα ξένων γλωσ-
σών. Οι περιορισµοί που είχαν µπει και σε αυτές τις ρυθµίσεις
ήταν και πάλι αναχρονιστικοί. Απελευθερώνεται η δυνατότητα να
ορίζει το σχολείο έναν ή περισσότερους υποδιευθυντές αναλό-
γως µε το πώς θα αξιολογήσει τις ανάγκες του. Σε κάθε περί-
πτωση ο διευθυντής εκπαίδευσης δικαιούται να κάνει µόνο
έλεγχο νοµιµότητας στην επιλογή του διευθυντή και υποδιευ-
θυντή, δηλαδή να εξετάσει µόνο εάν και κατά πόσον πληρούνται
τα ποιοτικά κριτήρια του νόµου.

Ως γνωστόν οι περισσότερες αντιδράσεις έχουν προκύψει
αναφορικά µε τις εργασιακές σχέσεις των εκπαιδευτικών. Εισά-
γεται η δυνατότητα να ζητήσουν οι ίδιοι οι εκπαιδευτικοί να έχουν
µειωµένο ωράριο. Σε αυτό το σηµείο να τονίσω ότι είναι ανεδα-
φικό το κλασικό επιχείρηµα πως ο επιχειρηµατίας µπορεί µ’
αυτόν τον τρόπο να αναγκάσει τους εκπαιδευτικούς να δηλώ-
σουν µειωµένο ωράριο και να τους απασχολεί πλήρως. Αυτό
µπορεί πράγµατι να συµβεί έτσι κι αλλιώς σε κάθε επιχείρηση.
Γι’ αυτό υπάρχουν και οι ελεγκτικοί µηχανισµοί προκειµένου να
διαπιστώνουµε εάν τηρείται ή όχι η εργατική νοµοθεσία και σε
περίπτωση παραβάσεων να επιβάλλονται τα ανάλογα πρόστιµα.
Η προηγούµενη κυβέρνηση επέλεξε έναν άλλο τρόπο για να προ-
στατεύσουν τους εκπαιδευτικούς. Έκανε υποχρεωτική τη σύ-
ναψη συµβάσεων εργασίας ορισµένου χρόνου διαρκείας δύο
ετών.

Με τις σηµερινές διατάξεις οι εκπαιδευτικοί προσλαµβάνονται
από την αρχή µε συµβάσεις αορίστου χρόνου, δηλαδή η εργα-
σιακή σχέση εκπαιδευτικών και σχολείου ξεκινά στη λογική της
σταθερής µακροχρόνιας συνεργασίας χωρίς συγκεκριµένο ορί-
ζοντα λήξης. Εξάλλου κάθε επιχείρηση που διαθέτει έναν άξιο
εργαζόµενο, προφανώς επιδιώκει τη συνέχιση της µεταξύ τους
συνεργασίας. Μάλιστα προκειµένου να προστατευτούν οι εκπαι-
δευτικοί από καταχρηστικές απολύσεις προστίθεται ξεκάθαρα
στο νοµοσχέδιο η υποχρέωση των δικαστών να εξετάζουν τυχόν
αθέµιτη εργοδοτική αντίδραση σε νόµιµες συµπεριφορές εκπαι-
δευτικών.

Από τις λοιπές διατάξεις του νοµοσχεδίου ξεχωρίζει για τους
µαθητές της Γ’ λυκείου η διδασκαλία των ειδικών µαθηµάτων που
εξετάζονται σε πανελλαδικό επίπεδο. Μέχρι σήµερα για τα επι-

πλέον αυτά ειδικά µαθήµατα, όπως ξένες γλώσσες, µουσική και
σχέδιο, οι γονείς πλήρωναν φροντιστηριακά µαθήµατα για τα
παιδιά τους, αφού δεν διδάσκονταν στα σχολεία. 

Επίσης, µία φαινοµενικά µικρή προσθήκη, όµως στην πραγµα-
τικότητα πολύ σηµαντική για την ευαισθησία µε την οποία αντι-
µετωπίζουµε στην παιδεία και τα παιδιά µε αναπηρίες είναι η
εξής: Στα σχολεία όπου φοιτούν µαθητές τυφλοί και κωφοί θα
διορίζονται πλέον κατά προτεραιότητα εκπαιδευτικοί µε πιστο-
ποιηµένη γνώση της γραφής Μπράιγ και της νοηµατικής γλώσ-
σας. Έτσι, τα παιδιά αυτά θα διαθέτουν εξειδικευµένους
εκπαιδευτικούς, γεγονός που τους επιτρέπει να φοιτούν σε σχο-
λεία όπου θα αλληλεπιδρούν µε µαθητές χωρίς προβλήµατα
ακοής και όρασης.

Τέλος, µία µικρή αναφορά, κυρία Υπουργέ, στο άρθρο 29 για
ένα ζήτηµα που σας είχαµε θέσει προ καιρού. Ικανοποιείτε πολύ
σωστά το δίκαιο αίτηµα των καθηγητών και των υπηρετούντων
λεκτόρων στα πανεπιστήµια να εξαιρεθούν από την παρακρά-
τηση του 7% υπέρ του ΕΛΚΕ τα εισοδήµατα που αποκτούν από
ακαδηµαϊκή δράση και δεν αφορούν την επιχειρηµατική τους
δραστηριότητα.

Μόνο µία διευκρίνιση σ’ αυτό το σηµείο, κυρία Υπουργέ: Αν η
τροπολογία περιλαµβάνει, καταλαµβάνει και εξαιρεί από την πα-
ρακράτηση και τις αµοιβές των πανεπιστηµιακών γιατρών και λοι-
πών επιστηµόνων που εισπράττονται από τα δηµόσια νοσοκοµεία
από την άσκηση κλινικού έργου, καθώς και από τη συµµετοχή
τους στην ολοήµερη λειτουργία νοσοκοµείων για ιατρικές επι-
σκέψεις ή πράξεις ή απογευµατινά ιατρεία.

Κλείνοντας, να πω ότι όταν ανεβαίνουν οι τόνοι της πολιτικής
αντιπαράθεσης, όπως σήµερα, πρέπει να βλέπουµε τα πράγµατα
αντικειµενικά και από απόσταση. Πρωτίστως ποιους αφορούν οι
αλλαγές που φέρνει το σηµερινό νοµοσχέδιο; Αφορούν τους µα-
θητές, τους γονείς, τους εκπαιδευτικούς, τους ιδιοκτήτες των
ιδιωτικών σχολείων. 

Στη µεγάλη τους πλειονότητα οι γονείς που επιλέγουν ένα
ιδιωτικό σχολείο για τα παιδιά τους υποδέχονται µε θερµά λόγια
τις σηµερινές ρυθµίσεις και αυτό γιατί βίωσαν το σηµερινό κα-
θεστώς µε τις αγκυλώσεις που καµµία βελτίωση δεν έφερε στην
εκπαιδευτική εµπειρία των παιδιών τους. Οι εκπαιδευτικοί θα
έχουν τη δυνατότητα εφόσον το επιθυµούν να εργάζονται λιγό-
τερες ή περισσότερες ώρες αναλόγως µε τις προσωπικές τους
ανάγκες και πάντοτε προστατευόµενοι από την εργατική νοµο-
θεσία. Οι ιδιοκτήτες των ιδιωτικών σχολείων αποκτούν ευελιξία
ώστε να προσφέρουν πολύπλευρες υπηρεσίες και δραστηριότη-
τες στους µαθητές τους.

Εν τέλει το σχολείο λειτουργεί σαν ένας ζωντανός οργανισµός,
που πρέπει διαρκώς να εξελίσσεται. Και το ιδιωτικό σχολείο πρέ-
πει να διαθέτει µία γκάµα επιλογών σε δράσεις πέραν του ωρο-
λογίου προγράµµατος. Διαφορετικά δεν επιτελεί τον σκοπό του,
δηλαδή να είναι ένας χώρος µάθησης, δηµιουργίας και ψυχαγω-
γίας για τους µαθητές, µε προσφορά διευρυµένων γνώσεων και
καλλιέργεια δεξιοτήτων.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Λιούπη.

Καλούµε στο Βήµα την Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ κ. Ελισσάβετ
Σκούφα για επτά λεπτά.

ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Επιτρέψτε µου, αγαπητοί συνάδελφοι, να ξεκινήσω µε µία γε-

νική διαπίστωση την οποία διατυπώνω εντελώς καλοπροαίρετα.
Βρισκόµαστε στον ναό της δηµοκρατίας, η οποία προϋποθέτει
τον γόνιµο και δηµιουργικό διάλογο και τον σεβασµό της διαφο-
ρετικής άποψης. Αυτό προϋποθέτει φυσικά και το να είµαστε
εµείς, τα µέλη της, το υπόδειγµα, να λειτουργούµε ως πρότυπο
για όλη την κοινωνία.

Παρ’ όλα αυτά µετά λύπης µου το τελευταίο κυρίως διάστηµα
διαπιστώνω, όπως διαπιστώνει και η µεγάλη πλειοψηφία των συµ-
πολιτών µας, ότι στις συζητήσεις στο πλαίσιο της Βουλής οι
όποιες πολιτικές αντιπαραθέσεις, αντιλήψεις και διαφωνίες µε-
τατρέπονται σε προσωπικές επιθέσεις κατά µελών της ελληνικής
Βουλής. Θεωρώ και θεωρούµε ότι είναι πολύ αρνητικό όλο αυτό
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και ότι πρέπει µε την αυτοδέσµευση και τον αυτοπεριορισµό
όλων µας να αλλάξει. 

Πηγαίνω στο νοµοσχέδιο. Το προκείµενο νοµοσχέδιο δεν
αφορά µόνο στο χώρο της ιδιωτικής εκπαίδευσης, όπως την ορί-
ζετε εσείς, κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, δεν αφορά
στο χώρο της µη κρατικής εκπαίδευσης, όπως τόνισε ο εισηγη-
τής µας, η οποία σύµφωνα µε το άρθρο 16 του Συντάγµατος
τελεί υπό τη δηµόσια και κρατική εποπτεία.

Όλες, λοιπόν, οι αλλαγές που φέρνετε, δεν αφορούν µόνο
στην ιδιωτική εκπαίδευση. Αυτό οµολογείται ξεκάθαρα σε πρό-
σφατη αρθρογραφία, όπως για παράδειγµα το άρθρο του κ. Αρ-
βαντίνη που έχει τίτλο «Το νέο ιδιωτικό σχολείο θα αλλάξει και
το δηµόσιο».

Τις όποιες αλλαγές σκοπεύετε να τις φέρετε, να τις επεκτεί-
νετε -αν σας το επιτρέψει ο ελληνικός λαός- σε όλο το χώρο της
παιδείας και εκπαίδευσης.

Μεγάλο µέρος των συζητήσεων στην Επιτροπή Μορφωτικών
Υποθέσεων κατέλαβε και η πολιτική διαφορά µας σε σχέση µε
την ερµηνεία του άρθρου 16 του Συντάγµατος και πιο ειδικά, σε
σχέση µε το εύρος και τα ποιοτικά χαρακτηριστικά της εποπτείας
που ασκείται βάσει του Συντάγµατος και πρέπει να ασκείται
βάσει του Συντάγµατος πάνω στις µη κρατικές σχολικές µονά-
δες. 

Τι µας λέτε, λοιπόν; Μας λέτε, ότι εµείς µε τη νοµοθεσία µας
είχαµε στραγγαλίσει την ιδιωτική πρωτοβουλία των ιδιοκτητών
των µη κρατικών σχολικών οντοτήτων σε βάρος, µάλιστα, των
µαθητών, του παρεχόµενου εκπαιδευτικού και παιδαγωγικού
έργου και των αναγκών της κοινωνίας. Αυτό διατείνεστε. 

Μας λέτε ότι εσείς παρέχετε µεγαλύτερους βαθµούς ελευθε-
ρίας. Η κ. Αναγνωστοπούλου, όµως, εχθές στην τοποθέτησή της
στην επιτροπή διαχώρισε -και υιοθετώ κατά γράµµα την τοποθέ-
τησή της- τόνισε την τεράστια διαφορά που έχει η ελευθερία από
την ασυδοσία. 

Θέλω να θέσω, όµως, το ερώτηµα και φιλοσοφικά, µε βάση τη
φιλοσοφία του δικαίου. Αλήθεια, τι πιστεύετε ότι επιδιώκει ο συν-
ταγµατικός νοµοθέτης όταν προβλέπει ρητά την κρατική επο-
πτεία; Σκοπεύει να την περιορίσει και να την καταργήσει ή µήπως
να τη διασφαλίσει. Είναι ρητορικό το ερώτηµα.

Με το παρόν νοµοσχέδιο αποσύρετε, λοιπόν, παντελώς την
οργανωµένη πολιτεία, το κράτος από την εποπτεία των συγκε-
κριµένων σχολικών µονάδων, καταργείτε τον ίδιο το ρόλο του
Υπουργείου Παιδείας, το οποίο -αν δεν κάνω λάθος- θα πρέπει
να εκπονεί το γενικό σχεδιασµό, τους κανόνες λειτουργίας, το
πλήθος και το είδος των διδακτέων µαθηµάτων, τους κανόνες
πρόσληψης των εκπαιδευτικών λειτουργών, την υπηρεσιακή
τους κατάσταση κ.λπ. σε όλες και για όλες τις σχολικές δοµές. 

Κυρίως, όµως, το Υπουργείο Παιδείας είναι το κέντρο και πρέ-
πει να παραµείνει το κέντρο εκπόρευσης και εποπτείας όσον
αφορά στην υλοποίηση ενός συνεκτικού παιδαγωγικού και εκ-
παιδευτικού οράµατος. Συνεκτικού, όχι εξαιρετικού.

Εσείς περιορίζετε αυτή την εποπτεία. Δεν την περιορίζετε, βέ-
βαια, µόνο στο χώρο των σχολικών µονάδων. Θα αναφερθώ αρ-
γότερα σε αυτό το σηµείο. Επιπλέον, απορυθµίζετε τις εργασιακές
σχέσεις των εκπαιδευτικών λειτουργών στις συγκεκριµένες σχο-
λικές µονάδες, µη κρατικές σχολικές µονάδες, καθώς υπάγετε όλο
το εκπαιδευτικό προσωπικό κάτω από τους κανόνες κοινής εργα-
τικής νοµοθεσίας, αφού, βέβαια, ήδη έχετε ξηλώσει µια σειρά
ευεργετικών εργατικών διατάξεων, όπως, για παράδειγµα, το βά-
σιµο λόγο απόλυσης.

Με πλάγιο τρόπο, βέβαια, το Υπουργείο Εργασίας έχει ήδη θε-
σµοθετήσει την κατάργηση του κατώτατου µισθού, ενώ επέκτεινε
πάλι νοµοθετικά την αναστολή της εργασίας και την εκ περιτρο-
πής εργασία. 

Προσπαθείτε, δε, να καλλιεργήσετε για µια ακόµη φορά τον
κοινωνικό αυτοµατισµό και να στρέψετε την κοινωνία ενάντια
στους εκπαιδευτικούς. Είστε, όµως, ανήκετε στο Υπουργείο Παι-
δείας και ως τέτοιο οφείλετε να επανεκπαιδεύσετε όλη την κοι-
νωνία στην κατεύθυνση, όµως, της ανάδειξης και του σεβασµού
του έργου, του ρόλου, της προσωπικότητας των εκπαιδευτικών
και παιδαγωγικών λειτουργών.

Ανέφερα προηγουµένως ότι βασική πολιτική σας επιδίωξη

είναι να αποσύρετε παντελώς την κρατική εποπτεία και το ρυθ-
µιστικό ρόλο της από όλους τους τοµείς της δηµόσιας σφαίρας,
από όλους, δηλαδή, τους τοµείς εποπτείας, την οποία εποπτεία
οφείλει να παρέχει ένα κράτος δικαίου, ώστε οι πολίτες του να
αισθάνονται ασφαλείς και προστατευµένοι απέναντι σε κάθε
µορφή αυθαιρεσίας.

Πιστεύετε, επιπλέον, στην αυτορρύθµιση -όπως λέτε- της αγο-
ράς. Σκέφτεστε, όµως, καθόλου τις οικονοµικές και κοινωνικές
συνέπειες που έχει αυτή η αυτορρύθµιση; Σας αφορά κατ’ ου-
σίαν να επιβιώσει µόνο το 20% των επιχειρήσεων, να επιβιώσει,
δηλαδή, το µεγάλο ψάρι τρώγοντας το µικρό, γιατί, από ό,τι δια-
πιστώνουµε, αυτό εφαρµόζετε ως Κυβέρνηση σε όλους τους το-
µείς της οικονοµίας. Τώρα έχουµε αυτή την πρακτική του
κλεισίµατος των πολλών χιλιάδων µικρών, τον αφανισµό της ευ-
ρείας κοινωνικής πλειοψηφίας και στο χώρο της εκπαίδευσης. 

Στέλνετε στον καιάδα τα πολυάριθµα κέντρα ξένων γλωσσών,
τα φροντιστήρια µέσης εκπαίδευσης και εγώ δεν ξέρω τι άλλο
µε το άρθρο 3 του νοµοσχεδίου, φυσικά όχι προς όφελος των
µαθητών και της κοινωνίας, αλλά προς όφελος µόνο των µεγά-
λων εκπαιδευτηρίων και των ιδιοκτητών τους. Ο λόγος προφανής
και εύλογος: σας ενδιαφέρει η ευηµερία των λίγων, των ηµετέ-
ρων και του µεγάλου κεφαλαίου, η ευηµερία, δηλαδή, των χρη-
µατοδοτών και υποστηρικτών σας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε την

κυρία Σκούφα.
Τον λόγο έχει ο κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου, Βουλευτής του Κι-

νήµατος Αλλαγής. Αµέσως µετά θα πάρει τον λόγο ο Πρόεδρος
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας και Γενικός Γραµµατέας του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, ο κ. Κουτσούµπας. 

Ορίστε, κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Παρακολουθώντας κάποιος τη

συζήτηση τόσο στην επιτροπή, αλλά και στην Ολοµέλεια µέχρι
τώρα, είναι µπροστά στην εξής πραγµατικότητα: Η µεν Νέα Δη-
µοκρατία λέει πόσο κακά τα έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ και πόσο καλά τα
κάνει η ίδια, ο δε ΣΥΡΙΖΑ λέει πόσο καλά τα έκανε αυτός και πόσο
χειρότερα τα κάνει η Νέα Δηµοκρατία. Συναγωνίζεστε, δηλαδή,
ποιος κάνει το καλύτερο. 

Η δική µας εικόνα, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι ότι µάλλον συ-
ναγωνίζεστε προς το χειρότερο, ποιος τα έκανε χειρότερα ή τα
κάνει χειρότερα. 

Είναι ένα δράµα που αφορά την εκπαίδευση και την παιδεία
όταν εδώ και καιρό έχει να γίνει διάλογος ουσιαστικός για το πώς
πρέπει να διαµορφωθεί το εκπαιδευτικό µας σύστηµα, ούτως
ώστε να συγχρονιστεί µε τις εξελίξεις, µε την 4η Βιοµηχανική
Επανάσταση, µε τις ανάγκες της κοινωνίας, µε τις ανάγκες της
χώρας. Και είναι πολλά τα χρόνια που δεν γίνεται αυτό, θα έλεγα
από την περίοδο που ένα νοµοσχέδιο πήρε διακόσιες σαράντα
τρεις ψήφους σε αυτό το Κοινοβούλιο. 

Σε καµµία περίπτωση, λοιπόν, δεν µπορούµε να συζητήσουµε
στη βάση που τοποθετείτε και οι δύο τα ζητήµατα.

Έχουµε ένα νοµοσχέδιο που αφορά την ιδιωτική εκπαίδευση
µε τον τίτλο «Εκσυγχρονισµός της ιδιωτικής εκπαίδευσης». Εί-
χαµε το προηγούµενο διάστηµα ένα νοµοσχέδιο που έλεγε «Ανα-
βάθµιση του δηµόσιου σχολείου». Πιστεύετε ειλικρινά, ότι αυτοί
οι δύο τίτλοι δικαιώνονται από το περιεχόµενο των νοµοσχεδίων;
Πιστεύετε, δηλαδή, ότι η αναβάθµιση του δηµόσιου σχολείου
επετεύχθη µε εκείνο το νοµοσχέδιο που ψηφίσαµε τότε; Και αν
ναι, γιατί φέρνετε σήµερα τροπολογία που αφορά το διοικητικό
σύστηµα της εκπαίδευσης; Γιατί δεν το προβλέψατε τότε;

Είναι ένας χρόνος λίγο διάστηµα για να µπορέσετε να οργα-
νώσετε µια συζήτηση που να αφορά το σύστηµα διοίκησης της
εκπαίδευσης, το οποίο θα µπορούσε να έχει συζητηθεί, να έχει
συµφωνηθεί και να έχει έρθει µε ένα θεσµικό τρόπο στο Κοινο-
βούλιο, προκειµένου να νοµοθετηθεί και όχι µε µια τροπολογία
της τελευταίας στιγµής -γιατί εξ ανάγκης της τελευταίας στιγµής
είναι, αφού χθες κάναµε επιτροπή και σήµερα Ολοµέλεια- αλλά
µε µια τροπολογία η οποία αποδεικνύει ότι δεν έχετε συνολικό
σχέδιο για την εκπαίδευση και ότι προχωράτε «βλέποντας και κά-
νοντας»;

Και βέβαια, πιστεύω ακράδαντα ότι ήρθατε προ του Σεπτεµ-
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βρίου µέσα στον Αύγουστο να βάλετε τις διαδικασίες για προ-
σωρινούς διευθυντές. Θα µπορούσε λοιπόν να έχει γίνει θεσµικά
αυτή η διαδικασία και πιστεύω ότι η Κυβέρνηση επιλέγει το χει-
ρότερο τρόπο γιατί ακριβώς θέλει απλά να αντικαταστήσει τους
ροζ διευθυντές σε κάθε νοµό µε τους µπλε διευθυντές. 

Βεβαίως, να διευκρινίσω ότι και η προηγούµενη κατάσταση και
η τωρινή δεν θα µπορέσει να καλύψει το σύνολο των στελεχών
µε κοµµατικούς ή θα επιλέξει να έχει και κάποιους από άλλους
χώρους για να επιβεβαιώνεται. Διότι στις διευθύνσεις σήµερα
υπάρχουν κάποια στελέχη που ξεφεύγουν από τον κανόνα του
κοµµατικού και αύριο θα υπάρχουν ακόµη κάποια στελέχη, αλλά
αυτό δεν αλλάζει τη συνολική αντίληψη που πάτε να περάσετε.

Συζητάµε το νοµοσχέδιο λοιπόν, για την ιδιωτική εκπαίδευση
και ακούστε τι ακούµε από τις δύο πλευρές. Η µεν Κυβέρνηση
µάς λέει ότι η ιδιωτική εκπαίδευση δεν πρέπει να έχει κανόνες
σύµφωνα µε αυτά τα οποία ισχύουν, αλλά ταυτόχρονα πρέπει να
δίνει ισότιµους τίτλους. Και από την πλευρά της Αντιπολίτευσης
ακούµε ότι ουσιαστικά η ιδιωτική εκπαίδευση δεν είναι «ισότιµη»
µε τη δηµόσια και θα πρέπει να είναι ουσιαστικά κάτω από ασφυ-
κτικό κρατικό έλεγχο.

Δεν µπορεί στην Ελλάδα του 2020 που η δηµόσια εκπαίδευση,
είτε παρέχεται από κρατικές δοµές είτε παρέχεται από µη κρα-
τικές δοµές -ιδιωτικές και άλλες- αποδίδει ισότιµους τίτλους, να
µην θεωρείται ότι παρέχει δηµόσια εκπαίδευση. 

Κατά την άποψή µου, πρέπει απόλυτα να θεωρήσουµε ότι πα-
ρέχει δηµόσια εκπαίδευση και µε την έννοια αυτή, θα πρέπει να
υπάρχουν κανόνες που έχουν να κάνουν σαφώς µε το εκπαιδευ-
τικό κοµµάτι, το επιστηµονικό, απόλυτα ίδιους µε αυτούς των
κρατικών δοµών και βέβαια, η διαφοροποίηση όσον αφορά την
ιδιοκτησία, είτε αυτή είναι φορέας µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα
είτε είναι ιδιωτικός φορέας, να µην οδηγήσει στο γεγονός να
υπάγεται στη διεύθυνση εµπορίου της οικείας περιφέρειας, διότι
περί αυτού πρόκειται.

Εάν λέτε ότι είναι µια ιδιωτική επιχείρηση και δεν υπάγεται σε
κανόνες και σε σχέση µε το εργασιακό είναι σαν µια ιδιωτική κα-
θαρά επιχείρηση, είναι σαν να αναγνωρίζετε ότι δεν παρέχει ισό-
τιµους τίτλους. Είναι µια αντίφαση που πρέπει να λύσετε και οι
δύο και ιδιαίτερα, όσοι στην πράξη αναγνωρίζουν την ιδιωτική
εκπαίδευση, πηγαίνοντας και τα παιδιά τους εκεί, που είναι και
από την Κυβέρνηση και από τα άλλα κόµµατα και από την Αντι-
πολίτευση, και την ίδια ώρα καταριούνται την ιδιωτική εκπαί-
δευση. Αυτό πια και αν είναι τρέλα! Την καταριούνται γενικώς και
αορίστως.

Άκουσα πάλι σήµερα τον φίλο µου τον Φίλη να λέει τα µύρια
όσα. Και αν δούµε στο 4% που σπουδάζει στην ιδιωτική εκπαί-
δευση ποιοι είναι, θα δούµε ότι προέρχονται από όλο το πολιτικό
φάσµα. Άρα, δεν είναι ζήτηµα που µπορείς να τοποθετηθείς µε
αυτόν τον τρόπο. 

Δηµόσιο συµφέρον υπάρχει; Βεβαίως και υπάρχει. Πώς δια-
σφαλίζεται το δηµόσιο συµφέρον; Αυτό πρέπει να είναι το ζητού-
µενο για όλους µας. Κανόνες λοιπόν σεβαστούς για όλους µε τη
διαφοροποίηση η οποία εκ των πραγµάτων υπάρχει σε σχέση µε
το ιδιοκτησιακό καθεστώς, αλλά και τη βασική αρχή ότι παρέ-
χουν ίδια εκπαίδευση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Λίγο χρόνο, κύριε Πρόεδρε, και ολοκληρώνω.
Για εµάς λοιπόν το πρώτο συµφέρον είναι της εκπαίδευσης

των µαθητών, των οικογενειών και αυτό θέλουµε να διασφαλί-
σουµε και στη συνέχεια, µέσα στο πλαίσιο αυτό, η συνύπαρξη
στην ιδιωτική εκπαίδευση και αυτών, που έχουν πάρει την πρω-
τοβουλία και έχουν κάνει σχολεία και αυτών που εργάζονται σε
αυτά.

Αλλά δεν ξεκινάµε από τα επιµέρους συµφέροντα. Ο κεντρικός
µας στόχος είναι άλλος. Και υπό αυτό το πρίσµα τοποθετούµα-
στε και καταθέτουµε τις προτάσεις µας. Δύο τροπολογίες
έχουµε καταθέσει. Η µία αφορά τους υποψηφίους εκείνους που
λόγω του παράβολου των 3 ευρώ που δεν φάνηκε ή δεν ήταν δυ-
νατόν να κατατεθεί, έχουν τεθεί εκτός πινάκων κατάταξης. Και
αυτό είναι σηµαντικότατο πρόβληµα που έπρεπε να έχει λυθεί
ήδη. Γιατί είναι σηµαντικό πρόβληµα; 

Δεν αφορά τον πίνακα αναπληρωτών µόνο της φετινής χρο-
νιάς. Δυστυχώς, διαµορφώνεται για τρία χρόνια. Είναι λοιπόν ένα
θέµα το οποίο σήµερα µπορείτε να το λύσετε. Δείξτε τη διάθεση,
προκειµένου να προχωρήσει στη σωστή βάση ένα σηµαντικό ζή-
τηµα που αφορά τη δηµόσια εκπαίδευση. Συζητάµε νοµοσχέδιο
για την ιδιωτική.

Επίσης, υπάρχει το θέµα που σας έχουµε ξαναθέσει, της συµ-
µόρφωσης της διοίκησης µε τις αποφάσεις του Συµβουλίου της
Επικρατείας. Πρέπει να σας πω ότι έχοντας την τιµή να µετέχω
στη Διάσκεψη των Προέδρων, ότι το προηγούµενο διάστηµα εί-
χαµε ακρόαση υποψηφίων για τη θέση του Προέδρου των Αντι-
προέδρων του Συµβουλίου της Επικρατείας. 

Η ερώτηση την οποία υπέβαλα στους περισσότερους των υπο-
ψηφίων ήταν σχετική µε το θέµα της συµµόρφωσης και µάλιστα,
έφερα και το συγκεκριµένο παράδειγµα της διοίκησης προς το
Συµβούλιο της Επικρατείας. Δεν υπήρξε ούτε ένας που να µου
πει ότι δικαιούται η διοίκηση, εν προκειµένω του Υπουργείο Παι-
δείας, να αρνείται αυτή τη συµµόρφωση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
Κεγκέρογλου.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ολοκληρώνω µε αυτό.
Σας έχουµε υποβάλει λοιπόν µια τροπολογία. Θεωρούµε ότι

πρέπει να τη δείτε έστω και σήµερα. Η τροπολογία λέει το εξής
απλό. Υπάρχει νόµος ο οποίος λέει ότι όσες δικαστικές αποφά-
σεις έχουν βγει τις αναγνωρίζουµε και τις διορίζουµε και λέµε ότι
οι δικαστικές αποφάσεις βγήκαν και µετά από αυτή τη νοµοθέ-
τηση, παρακαλώ πολύ να ισχύσει το ανάλογο. Δεν µπορεί να
υπάρχουν εξαιρέσεις σε αυτήν την περίπτωση. Πρέπει να συµ-
µορφωθεί η διοίκηση.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε κι
εµείς.

Παρακαλώ να ετοιµαστεί υγειονοµικά το Βήµα, προκειµένου
να καλέσω τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας και Γε-
νικό Γραµµατέα του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας τον κ.
Κουτσούµπα, να πάρει τον λόγο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Κυρίες και κύριοι, γνωρίζετε πολύ καλά ότι βρισκόµαστε έναν
µήνα σχεδόν πριν από την έναρξη της νέας σχολικής χρονιάς. 

Οφείλατε αυτήν την περίοδο να παίρνατε όλα τα µέτρα για το
άνοιγµα των σχολείων µε όρους υγιεινής και ασφάλειας για τους
µαθητές και τους εκπαιδευτικούς, να παρουσιάζατε συγκεκρι-
µένα µέτρα για την ανάπτυξη των σχολικών υποδοµών, τη στε-
λέχωση των σχολείων µε όλους τους εκπαιδευτικούς από την
πρώτη µέρα λειτουργίας των σχολείων µε µόνιµη βέβαια και στα-
θερή εργασία, την πρόσληψη προσωπικού για την καθαριότητα,
τη δηµιουργία σύγχρονων δοµών σχολιατρικών υπηρεσιών, ώστε
να αντιµετωπιστεί αποτελεσµατικά ένα νέο πιθανό κύµα εξάπλω-
σης της πανδηµίας. 

Όλα αυτά σας τα έχουν επισηµάνει εδώ και µήνες οι φορείς
των γονέων και οι φορείς των εκπαιδευτικών. Τίποτε από αυτά
δεν φαίνεται να σας απασχολεί, εκτός και αν σκοπεύετε να κά-
νετε το σχολείο και πάλι προαιρετικό όπως τους µήνες µετά την
καραντίνα, φορτώνοντας όλα τα βάρη στο όνοµα της περιβόητης
ατοµικής ευθύνης, στους ίδιους τους γονείς και τους εκπαιδευ-
τικούς.

Κυβέρνηση και Αξιωµατική Αντιπολίτευση πανηγυρίζατε πριν
από λίγες µέρες για την περίφηµη συµφωνία που επετεύχθη στη
Σύνοδο Κορυφής, τη συµφωνία της Ευρωπαϊκής Ένωσης και τα
δισεκατοµµύρια του Ταµείου Ανάκαµψης. 

Σας ρωτάµε ευθέως µιας και αρέσκεστε σε µεγάλα λόγια περί
αναβάθµισης του σχολείου, για την επένδυση, για τη γνώση και
άλλα τέτοια. Από τα ποσά αυτά είναι επιλέξιµες οι δαπάνες για
τη δηµιουργία εκατοντάδων νέων σχολείων, ειδικά νηπιαγω-
γείων, ώστε τα παιδιά να µην κάνουν µάθηµα σε αποθήκες και
κοντέινερ;

Χωράνε µέσα σε αυτόν τον στενό κορσέ της χρηµατοδότησης
της Ευρωπαϊκής Ένωσης οι δαπάνες για τους µόνιµους διορι-
σµούς, που τόσο ανάγκη έχουν τα σχολεία ή θα συνεχίσετε την
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πολιτική της γενίκευσης των ελαστικών εργασιακών σχέσεων;
Η απάντηση, φυσικά, είναι γνωστή. Αυταπάτες δεν έχουµε για

το ποιος θα ξεκοκαλίσει για µια ακόµη φορά αυτά τα πακέτα. Ο
µεγάλος κερδισµένος και αυτή τη φορά θα είναι το µεγάλο κε-
φάλαιο, οι µεγάλες επιχειρήσεις. Οι εργαζόµενοι για µια ακόµη
φορά θα πληρώσουν τον λογαριασµό µε νέα µέτρα, µε περικο-
πές, µνηµόνια διαρκείας.

Η ίδια η πραγµατικότητα µας δείχνει ότι µόνο η σύγκρουση µε
τη στρατηγική αυτή του µεγάλου κεφαλαίου, τις κυβερνήσεις
του, την Ευρωπαϊκή Ένωση και τα µνηµόνιά τους είναι ο δρόµος
για να µην πληρώσει ο λαός την κρίση, τη νέα κρίση που βρίσκε-
ται σε εξέλιξη και να περάσει, βεβαίως, σε συνολική αντεπίθεση
για την ίδια τη ζωή του.

Κυρίες και κύριοι, αντί να δώσετε λύσεις στα οξυµένα προβλή-
µατα της εκπαίδευσης συνολικά, φέρνετε στη Βουλή ένα ακόµα
αντιεκπαιδευτικό σχέδιο νόµου, που προχωρά σε σαρωτικές αλ-
λαγές στη λειτουργία των ιδιωτικών σχολείων και στις εργασια-
κές σχέσεις των ιδιωτικών εκπαιδευτικών. Άλλο ένα νοµοσχέδιο
που αφορά χιλιάδες εργαζόµενους έρχεται αιφνιδιαστικά εν
µέσω θερινών διακοπών. Ο προφανής στόχος του Υπουργείου
Παιδείας είναι να ξεµπερδέψει µε την ψήφισή του, χωρίς πάρα
πολλές αντιδράσεις.

Οι διατάξεις του νοµοσχεδίου, όπως και οι ίδιοι οµολογείτε
µέσα από την αιτιολογική έκθεση, αποτελούν συνέχεια της κυ-
βερνητικής πολιτικής στην παιδεία, δηλαδή συνέχεια των απα-
ράδεκτων αντιεκπαιδευτικών νοµοθετηµάτων για τη δηµόσια
εκπαίδευση, για τις κάµερες µέσα στις αίθουσες διδασκαλίας,
για τις αντιεπιστηµονικές αλλαγές στα ωρολόγια προγράµµατα
κ.λπ.. Είναι ρυθµίσεις που στο σύνολό τους προκάλεσαν µεγάλες
δικαιολογηµένες αντιδράσεις από τους συλλόγους των εκπαι-
δευτικών, από γονείς, από µαθητές και φοιτητές.

Το παρόν σχέδιο νόµου για την ιδιωτική εκπαίδευση είναι ένα
νοµοθέτηµα που πλήττει βάναυσα τον παιδαγωγικό ρόλο, αλλά
και τα εργασιακά δικαιώµατα χιλιάδων ιδιωτικών εκπαιδευτικών.
Συνιστά παρέµβαση υπέρ των εργοδοτών, υπονοµεύοντας καίρια
τα εργασιακά δικαιώµατα των εργαζοµένων εκπαιδευτικών, αλλά
και ευρύτερα τον εποπτικό ρόλο του κράτους στη λειτουργία των
ιδιωτικών σχολείων. Παράγει, ως εκ τούτου, όρους ανισοτιµίας,
που στρέφονται και κατά των µαθητών που φοιτούν στα δηµόσια
σχολεία.

Οι εργαζόµενοι µετατρέπονται κυριολεκτικά σε έρµαια της ερ-
γοδοτικής αυθαιρεσίας. Ανοίγετε, έτσι, τον δρόµο για ακόµα µε-
γαλύτερες ανατροπές στα εργασιακά δικαιώµατα συνολικά και
όχι µόνο των ιδιωτικών εκπαιδευτικών. Κατακτηµένα δικαιώµατα
χρόνων µέσα από τους ίδιους τους αγώνες των εργαζοµένων,
για εσάς αποτελούν βαρίδια στο νέο περιβάλλον της απόλυτης
εργασιακής ζούγκλας, που θέλετε να διαµορφώσετε και διαµορ-
φώνετε, ανοίγοντας το πεδίο προς τη µεγάλη εργοδοσία.

Όταν µιλάτε για ελευθερία στην άσκηση του επιχειρείν στην
ιδιωτική εκπαίδευση ή για την αυτονοµία και την ευελιξία που πρέ-
πει να παρέχεται στους εργοδότες, ένα πράγµα εννοείτε: Απόλυτη
ελευθερία των σχολαρχών να εκµεταλλεύονται όσο θέλουν, όποτε
θέλουν και µε όποιον τρόπο θέλουν και επιθυµούν τους εργαζό-
µενους. Όλες οι συµβάσεις των ιδιωτικών εκπαιδευτικών θα είναι
σύµφωνες µε το γενικό Εργατικό Δίκαιο και θα συνάπτονται εξαρ-
χής ως αορίστου χρόνου, καταργώντας στην πράξη κατακτήσεις
χρόνων στον χώρο της ιδιωτικής εκπαίδευσης.

Νοµοθετείτε για λογαριασµό των εργοδοτών ελεύθερες απο-
λύσεις χωρίς έλεγχο από οποιοδήποτε όργανο θα έκρινε την κα-
ταχρηστικότητα της καταγγελίας σύµβασης, πριν αυτή γίνει
αποδεκτή από την οικεία Διεύθυνση Εκπαίδευσης. Αορίστου χρό-
νου σύµβαση σηµαίνει σε συνδυασµό µε το παραπάνω ότι θα
µπορεί ο εργοδότης να απολύει τον εκπαιδευτικό, ακόµα και στο
µέσον της χρονιάς.

Οι εκπαιδευτικοί, µε άλλα λόγια, δεν θα έχουν την ελάχιστη
προστασία για να αποκρούσουν εκβιασµούς της εργοδοσίας, αν
αυτή κρίνει ότι συµφέρον της επιχείρησής της είναι όλοι οι µα-
θητές, για παράδειγµα, να αποφοιτούν µε «άριστα» ή αντιστρό-
φως, αν κρίνει ότι πρέπει να δηµιουργήσει ένα σχολείο σκληρής
αριστείας, µε αποκλεισµό όσων παιδιών δεν µπορούν να ακολου-
θήσουν.

Στο πλαίσιο της δήθεν ελεύθερης και ωραίας σχέσης εργο-
δότη-εργαζόµενου, ο εργαζόµενος δύναται να δεχθεί υπερω-
ριακή εργασία σε απογευµατινές ώρες ή σε µέρες που το
σχολείο αργεί, πάντα βέβαια µε τη νόµιµη αµοιβή, να παραιτηθεί
από µέρος του ωραρίου και του µισθού του. Βέβαια, πάντα όλα
αυτά οικειοθελώς.

Ρωτάµε, λοιπόν, το εξής: Ποιος εκπαιδευτικός θα αρνηθεί
αυτή την τόσο ελεύθερη επιλογή, µε το πιστόλι στον κρόταφο,
που λέγεται «απόλυση, χωρίς έλεγχο και χωρίς χρονικό περιορι-
σµό»;

Δίνεται η δυνατότητα -βλέπε «ελεύθερη επιλογή»- σε κάθε
σχολείο να ορίζει δικό του σύστηµα αξιολόγησης, µε δικά του
κριτήρια και διαδικασίες. Σε συνδυασµό µε το νέο πλαίσιο απο-
λύσεων δηµιουργείται µια εφιαλτική προοπτική όχι µόνο της από-
λυσης, αλλά και της απόλυσης µε τη ρετσινιά του ανεπαρκούς,
στη βάση των κριτηρίων που θα καθοριστούν µε ξεκάθαρα επι-
χειρηµατικά κριτήρια, κέρδους δηλαδή.

Τα σχολεία έχουν τη δυνατότητα να λειτουργούν µετά το
πέρας του κανονικού ωραρίου, ως χώροι φροντιστηριακής ή
οποιασδήποτε άλλης µορφής άτυπης εκπαίδευσης, είτε υπό τη
σκέπη της ίδιας επιχείρησης είτε µε οποιοδήποτε άλλο επιχειρη-
µατικό σχήµα, προσελκύοντας µαθητές από δηµόσια σχολεία
κατά τις απογευµατινές ώρες.

Επιπλέον, µε αυτόν τον τρόπο, χιλιάδες αυτοαπασχολούµενοι,
ιδιοκτήτες µικρών φροντιστηρίων θα οδηγηθούν στο λουκέτο,
στο κλείσιµο, στην ανεργία, µη µπορώντας να αντεπεξέλθουν
στον ανταγωνισµό µε τα µεγαθήρια που υπάρχουν στον χώρο.

Αποτυπώνει πλήρως την πραγµατικότητα ο χαρακτηρισµός ως
«οδοστρωτήρας» για αυτό το νοµοσχέδιό σας. Οι εργαζόµενοι
στον χώρο της ιδιωτικής εκπαίδευσης έχουν και µνήµη, έχουν και
κρίση. Η πολιτική διαχρονικά όλων των κυβερνήσεων έχει δηµι-
ουργήσει ένα απαράδεκτο εργασιακό καθεστώς στον χώρο.

Η Υπουργός Παιδείας, όµως, δεν λειτουργεί µόνη της ούτε η
σηµερινή Κυβέρνηση είναι η µοναδική υπεύθυνη για όσα συµβαί-
νουν στα εργασιακά γενικά και σε αυτά των ιδιωτικών εκπαιδευ-
τικών ειδικότερα. Η στρατηγική επιλογή πρόσδεσης όλων των
κυβερνήσεων στις επιλογές της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του
ΟΟΣΑ για την εκπαίδευση είναι δεδοµένη. Δεν ξεχνάµε ότι το
2017 ο κ. Γαβρόγλου, επικαλούµενος πιέσεις της τρόικας, άλ-
λαξε τον νόµο που η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ είχε περάσει για την
αξιολόγηση του εκπαιδευτικού µερικούς µήνες πριν, ανοίγοντας
έτσι την αξιολόγηση του εκπαιδευτικού από τον εργοδότη του,
δηλαδή κρίση εκπαιδευτικής επάρκειας, µε καθοριστικό τον ρόλο
του διευθυντή της σχολικής µονάδας.

Οι εργαζόµενοι στα ιδιωτικά σχολεία ζουν εδώ και χρόνια σε
καθεστώς έµµεσων και άµεσων απειλών, καθυστερήσεων στην
καταβολή µισθών, εξωφρενικών απαιτήσεων της εργοδοσίας για
ένταση της εργασίας, ενίοτε µαύρης και απλήρωτης.

Όλα αυτά, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, ίσχυαν και µε τη δική σας Κυ-
βέρνηση και γι’ αυτό, δεν µπορείτε να παριστάνετε σήµερα τις
«µωρές παρθένες»! Ακόµα και µε το ισχύον θεσµικό πλαίσιο, όλα
αυτά ήταν καθηµερινότητα για πολλούς εργαζόµενους σε ιδιω-
τικά σχολεία. Η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ υπηρέτησε µε µεγάλη συνέ-
πεια την παιδεία-εµπόρευµα και στάθηκε αρωγός στις απαιτή-
σεις µεγάλων σχολαρχών. Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
σήµερα αίρει και τα τελευταία εµπόδια για την πλήρη κατάργηση
κάθε δικαιώµατος.

Για όλους τους παραπάνω λόγους απαιτούµε την απόσυρση
του απαράδεκτου αυτού σχεδίου νόµου. Καλούµε όλον τον
κόσµο της ιδιωτικής εκπαίδευσης να συσπειρωθεί στα σωµατεία
του, στους συλλόγους του και να δώσει µαχητική απάντηση σε
αυτούς τους κυβερνητικούς σχεδιασµούς, να καταδικάσει όλα
τα κόµµατα, που συνεχώς κουτσουρεύουν δικαιώµατα των ερ-
γαζοµένων και τσακίζουν τη µόρφωση των παιδιών µας.

Στον αγώνα αυτόν το ΚΚΕ µε τις επεξεργασµένες θέσεις του,
µε την πρότασή του για το σχολείο, για την κοινωνία, µε τα µέλη
και τα στελέχη του µέσα στο κίνηµα θα είναι πάντα µπροστά.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Κουτσούµπα.
Δίνω τον λόγο τώρα στον Υπουργό, τον κ. Θεοδωρικάκο, προ-
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κειµένου να τοποθετηθεί επί της τροπολογίας µε γενικό αριθµό
421 και ειδικό 34, όπως έχει κατατεθεί. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών):

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παίρνω τον λόγο για να παρου-

σιάσω περιεκτικά και επιγραµµατικά τις τροπολογίες του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, οι οποίες,
όµως, έχουν άµεση σχέση µε την οµαλή και κανονική λειτουργία
των σχολικών µονάδων από την έναρξη της νέας σχολικής χρο-
νιάς. 

Το πρώτο θέµα αφορά την επίλυση του προβλήµατος που έχει
υπάρξει µε τις σχολικές καθαρίστριες τα προηγούµενα χρόνια.
Δίνουµε µια αποτελεσµατική και δίκαιη λύση. Κατ’ αρχάς, όπως
γνωρίζετε, περνά στους δήµους πλήρως η διαδικασία πρόσλη-
ψης, πληρωµής και του συνόλου των εργασιακών σχέσεων των
καθαριστών και καθαριστριών µε το κράτος στην τοπική αυτοδι-
οίκηση. Έως τώρα ίσχυε ότι ήταν στο ΙΝΕΔΙΒΙΜ, νοµικό πρόσωπο
το οποίο αναφέρεται στο Υπουργείο Παιδείας. Περνάει, λοιπόν,
στην αυτοδιοίκηση. 

Η λύση που δίνουµε είναι ότι οι δήµοι έχουν πλέον τη δυνατό-
τητα να κάνουν συµβάσεις ορισµένου χρόνου µε τους άνδρες ή
τις γυναίκες που θα αναλαµβάνουν τον καθαρισµό των σχολείων.
Και ο ορισµένος χρόνος θα είναι από την έναρξη της σχολικής
χρονιάς µέχρι την ολοκλήρωση της σχολικής χρονιάς. 

Οι εργαζόµενοι και οι εργαζόµενες σε αυτόν τον χώρο θα
έχουν όλοι τα ίδια εργασιακά δικαιώµατα και τις ίδιες υποχρεώ-
σεις. Μπαίνει οριστικό τέλος σε ένα καθεστώς που διήρκησε
πολλά χρόνια, κατά το οποίο αναπτύσσονταν πελατειακές σχέ-
σεις µεταξύ των ενδιαφεροµένων να εργαστούν και των δήµων
και ένα καθεστώς ανοµοιοµορφίας και ανοµοιογένειας στην ερ-
γασία. Είναι γνωστά πράγµατα και καταστάσεις, τα οποία είχαµε
συζητήσει σε κατ’ επανάληψη επικοινωνίες και συζητήσεις που
είχα µε τους εκπροσώπους των εργαζοµένων σε αυτόν τον χώρο
από ολόκληρη την Ελλάδα. Έχουν όλοι τα ίδια δικαιώµατα και
τις ίδιες υποχρεώσεις. Με τον τρόπο αυτό διασφαλίζουµε την κα-
θαριότητα στις σχολικές µονάδες, διασφαλίζουµε την κανονική
εργασία των εργαζοµένων σε αυτόν τον χώρο.

Θέλω δε ιδιαιτέρως να ευχαριστήσω για τη συνεργασία του το
Υπουργείο Οικονοµικών, το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους, διότι
η λύση που δίνουµε οδηγεί σε αύξηση των εξόδων για το κράτος.
Υπολογίζουµε ότι το κόστος από την προηγούµενη λύση που εί-
χαµε, κυρία Υπουργέ, είναι περίπου συν 20 εκατοµµύρια ευρώ,
τα οποία µας δίνει τη δυνατότητα το Υπουργείο Οικονοµικών να
τα καλύψουµε. Εποµένως να είµαστε σίγουροι και για την απο-
τελεσµατική δουλειά στην καθαριότητα στα σχολεία και για τις
κανονικές ανθρώπινες εργασιακές σχέσεις, όπως αρµόζουν σε
µια χώρα-κράτος της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Το δεύτερο είναι µια ρύθµιση που αφορά τους σχολικούς τρο-
χονόµους για την περίοδο που είχαµε την καραντίνα. Αρκετοί
δήµοι είχαν πληρώσει τους ανθρώπους, οι οποίοι είχαν µια εν-
διάµεση σχέση. Δεν είναι µισθωτή εργασία. Είναι εθελοντισµός.
Και είναι ένα ποσό πολύ µικρό στην πραγµατικότητα για ένα ση-
µαντικό κοινωνικό έργο που προσφέρουν αυτοί οι άνθρωποι.
Πολλοί δήµοι είχαν πληρώσει τους σχολικούς τροχονόµους. 

Με τη ρύθµιση που κάνουµε, προβλέπουµε υποχρεωτικά να
πληρωθούν όλοι, διότι πρέπει να αρθεί µία αδικία, όπου σε άλ-
λους δήµους πληρώθηκαν οι άνθρωποι και σε άλλους δήµους
δεν πληρώθηκαν. Οι πόροι έτσι και αλλιώς υπήρχαν, διότι προ-
βλέπονται µέσω των ΚΑΠ και της επιχορήγησης που δίνουµε ως
Υπουργείο Εσωτερικών σε όλους τους δήµους. 

Το τρίτο θέµα αφορά το ζήτηµα της µεταφοράς των µαθητών.
Δίνουµε µια άµεση και πρακτική λύση εκεί όπου διαγωνισµοί που
έχουν γίνει από τις περιφέρειες έχουν κριθεί άγονοι ή δεν έχουν
γίνει ή προκύπτουν νέες ανάγκες εξαιτίας του κορωνοϊού και της
ανάγκης µετακινήσεων. Επειδή αυτό που πρυτανεύει είναι όλα
τα παιδιά να έχουν τη δυνατότητα να πάνε στο σχολείο κανονικά
και να λειτουργήσει κανονικά η σχολική µονάδα από την έναρξη
του νέου χρόνου, δίνουµε τη δυνατότητα είτε παράτασης προ-
ηγούµενων συµβάσεων είτε πραγµατοποίησης µε αιτιολογηµένη
απόφαση από τις οικονοµικές επιτροπές των περιφερειών, δια-

πραγµάτευση µε κλειστό αριθµό, προκειµένου να προλάβουν να
κάνουν τις αναθέσεις προτού αρχίσει η σχολική χρονιά. Έτσι θα
εξασφαλίσουµε ότι το έργο της µεταφοράς των παιδιών στα σχο-
λεία θα ολοκληρωθεί µε απόλυτη ασφάλεια και σιγουριά.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Έχει ζητήσει τον

λόγο επί της τροπολογίας η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του
ΣΥΡΙΖΑ, η κ. Ξενογιαννακοπούλου. 

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ, θα
ήθελα να σας θέσω ένα ερώτηµα και να ζητήσω και την υποστή-
ριξή σας σε µία τροπολογία που έχουµε καταθέσει. 

Το ερώτηµα είναι σχετικά µε τις σχολικές καθαρίστριες. Από
ό,τι έχουµε καταλάβει, υπήρχε ένα πρόβληµα όσον αφορά τον
προϋπολογισµό. Θα θέλαµε να µας ενηµερώσετε πώς έχει δια-
σφαλιστεί η µεταβίβαση των πόρων στην αυτοδιοίκηση και η οι-
κονοµική διασφάλιση η για την τροπολογία που προτείνετε. 

Σχετικά µε την τροπολογία. Είναι µια τροπολογία την οποία
υποστηρίζουν τα περισσότερα κόµµατα. Γιατί και ο εισηγητής
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας προηγουµένως την ανέ-
πτυξε και η εισηγήτρια του Κινήµατος Αλλαγής. Αφορά και µία
ερώτηση που έχει κάνει και ο κ. Φίλης. Έχουµε καταθέσει και
τροπολογία. Είναι για ένα διαγωνισµό, για µια προκήρυξη του
ΑΣΕΠ -στον οποίο εσείς είσαστε ο υπεύθυνος εποπτεύων Υπουρ-
γός- την 1ΓΕ/2019, όπου για τεχνικό πρόβληµα που προέκυψε,
όσον αφορά την καταβολή του παραβόλου, αυτήν τη στιγµή
έχουν αποκλειστεί χίλιοι οχτακόσιοι τριάντα επτά εκπαιδευτικοί. 

Εµείς θεωρούµε -είναι και ευκαιρία που είσαστε εδώ- ότι πρέ-
πει να υπάρξει µια συνεννόηση στην Κυβέρνηση, εσείς ως υπεύ-
θυνος του ΑΣΕΠ και η κ. Κεραµέως ως υπεύθυνη Υπουργός
Παιδείας, ώστε να δοθεί µία λύση σε αυτό το πρόβληµα που είναι
µια κατάφωρη αδικία και που, σύµφωνα µε την απάντηση του
ίδιου του ΑΣΕΠ προς τον κ. Φίλη, η οποία διαβιβάστηκε από την
Κυβέρνηση, µόνο µε νοµοθετική ρύθµιση µπορεί να λυθεί. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Δίνω τον λόγο στον κ. Δελή, ειδικό αγορητή του ΚΚΕ, προκει-

µένου να ρωτήσει τον Υπουργό κάτι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Μία ερώτηση θέλω να σας κάνω, κύριε

Υπουργέ. Δεν θα σας ρωτήσω βέβαια «Γιατί και εσείς αρνείστε,
το δικαίωµα αυτών που εργάζονται στην καθαριότητα σε µια µό-
νιµη και σταθερή δουλειά;». Το αρνείστε πολύ απλά γιατί αυτή
είναι η πολιτική σας, όπως ήταν και η πολιτική των προηγούµε-
νων, όπως είναι και η πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Νοµίζω
ότι το έχουµε συζητήσει πάρα πολλές φορές αυτό.

Θα σας ρωτήσω, όµως, εάν αυτή η µεταφορά της αρµοδιότη-
τας στους δήµους, να προσλαµβάνουν δηλαδή µε συµβάσεις ερ-
γασίας ορισµένου χρόνου, συνοδεύεται και από µεταφορά
πόρων από το κράτος προς τους δήµους. Ή θα πείτε στους δή-
µους «κόψτε το λαιµό σας, βρείτε εσείς τα λεφτά µε τα οποία θα
πληρώσετε αυτές τις καθαρίστριες»; Εν τω µεταξύ, όπως είναι
φανερό, οι καθαριστές και οι καθαρίστριες που θα χρειαστούν,
θα είναι αρκετοί µε ένα πολύ πιθανό ενδεχόµενο έξαρσης της
πανδηµίας του COVID. 

Τέλος, µια που είστε εδώ, µε αυτήν την ευκαιρία θέλουµε να
σας ρωτήσουµε -γιατί χθες η κυρία Υπουργός της Παιδείας είπε
ότι είναι ένα ζήτηµα του Υπουργείου Εσωτερικών- σχετικά µε την
τροπολογία για αυτό το έρµο το παράβολο των τριών ευρώ που
καταδικάζει χιλιάδες νέους εκπαιδευτικούς, όχι από το να µη διο-
ριστούν απλώς, αλλά και από το να χάσουν το δικαίωµα να δου-
λέψουν ως αναπληρωτές για τα επόµενα τρία χρόνια. Για αυτό
συζητάµε. Περιµένουµε µε αγωνία την απάντησή σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δίνω τον λόγο στον
Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Κινήµατος Αλλαγής, τον κ.
Μουλκιώτη. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, πράγµατι µε την
τροπολογία σας οι συµβάσεις έργου γίνονται συµβάσεις εργασίας
ορισµένου χρόνου. Αυτό είναι γεγονός. Βεβαίως θα υπάρχουν συ-
νεχείς ανανεώσεις µε τις διακοπές οι οποίες προβλέπονται να
υπάρχουν.

Όµως, σε συναντήσεις στις οποίες είχατε κάνει και µε εκπρο-
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σώπους του σωµατείου καθαριστών και καθαριστριών, είχε µπει
το θέµα της συνέχισης της απασχόλησης αυτών των ατόµων, τα
οποία δουλεύουν πάνω από πέντε χρόνια και φτάνουν µέχρι και
είκοσι χρόνια συνεχώς. Δεν διασφαλίζεται ότι θα υπάρξει η δυ-
νατότητα συνέχισης για περαιτέρω χρονικό διάστηµα, το οποίο
και εσείς από ό,τι φαίνεται σε συναντήσεις που είχατε κάνει το
είχατε αναγνωρίσει ότι είναι δίκαιο και εύλογο ως αίτηµά τους. 

Πέραν τούτου, µε τη σηµερινή διαδικασία που πράγµατι µετα-
βιβάζετε στους δήµους την αρµοδιότητα, τίθενται και µείζονα ζη-
τήµατα ίσως και άλλων επιλογών.

Μήπως οι καθαριστές και οι καθαρίστριες θα είναι µε τις γενι-
κότερες διαδικασίες που υπάρχουν θύµατα κάποιων καταστά-
σεων προσωπικών επιλογών, ρουσφετιών και αδυναµίας θέσεως
αυτών που είναι πέντε, δέκα, δεκαπέντε χρόνια και που δου-
λεύουν συνέχεια ως σχολικοί καθαριστές και καθαρίστριες σε
απειλές ή πιέσεις κάποιων τέτοιων θεµάτων.

Και βεβαίως συµφωνούµε σε σχέση µε το θέµα, το οποίο
ετέθη, για τον προϋπολογισµό και τους πόρους. Υπάρχουν τόσοι
πόροι που θα έχουν τη δυνατότητα οι δήµοι, άραγε να έχουν τη
δυνατότητα αξιοποίησης για τον καθαρισµό; Θα ήθελα µία απάν-
τηση επ’ αυτού γιατί θα είναι πάρα πολύ σηµαντικό.

Και τέλος, για το θέµα του e-παραβόλου που ακούστηκε και
από την πλευρά της Κοινοβουλευτικής Εκπροσώπου του ΣΥΡΙΖΑ,
υπάρχει τροπολογία και από το Κίνηµα Αλλαγής, είναι ένα θέµα
µείζον, ένα θέµα το οποίο είναι δίκαιο και εύλογο να ληφθεί κάτι,
να ληφθεί µία απόφαση, µία πολιτική κάλυψη. Είναι στην αβεβαι-
ότητα και το αντιλαµβάνεστε. Από κάθε άποψη είναι µία αδικία.
Νοµίζουµε ότι πρέπει αυτές οι τροπολογίες σήµερα, που είναι
κοινές και είναι ίδιο το αίτηµα, να γίνουν δεκτές, να γίνει αποδε-
κτό και από το Υπουργείο Παιδείας, µην υπάρχει αυτή η αδικία
και συνεχίζεται.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Υπουργέ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, κύριε

Θεοδωρικάκο, έχετε τον λόγο να απαντήσετε.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών):

Δύο θέµατα ετέθησαν, νοµίζω και από τους τρεις συναδέλφους
ταυτίζονται, άρα προφανώς απαντώνται όλα µαζί.

Σε ότι αφορά το θέµα µε την καθαριότητα στα σχολεία, µε
τους εργαζόµενους και τις εργαζόµενες που θα προσληφθούν.
Η απάντηση είναι σαφής και κατηγορηµατική: Τα χρήµατα προ-
βλέπονται από τον προϋπολογισµό. Υπήρχε ήδη πρόβλεψη στη
νοµοθεσία ότι από φέτος η διαδικασία αυτή θα περάσει στους
δήµους. Μπορεί να έχει υπάρξει συζήτηση το τελευταίο διά-
στηµα για το αν είµαστε έτοιµοι ή πώς ακριβώς θα γίνει, αλλά
αυτό είχε ήδη προβλεφθεί. Κι άρα βρίσκονται στον προϋπολογι-
σµό. Άρα τα χρήµατα δίνονται κανονικά από το Γενικό Λογιστή-
ριο του Κράτους. Έχει γίνει η άσκηση εργασίας και γι’ αυτό
µίλησα για συγκεκριµένο ποσό ότι θα χρειαστούµε περίπου
20.000.000 ευρώ παραπάνω, τα οποία προβλέπονται και θα δο-
θούν κανονικά στους δήµους προκειµένου να λειτουργήσει πλή-
ρως και αποτελεσµατικά το µέτρο, στο οποίο αναφέρθηκα
παρουσιάζοντας την τροπολογία.

Όπως έχετε δει σε αυτήν την τροπολογία οι λεπτοµέρειες της
διαδικασίας πρόσληψης ρυθµίζονται µε υπουργική απόφαση του
Υπουργού Εσωτερικών. Θέλω να είµαι ξεκάθαρος. Θεωρώ λο-
γικό και δίκαιο ότι άνθρωποι οι οποίοι εργάζονται δέκα, δεκα-
πέντε και παραπάνω χρόνια µερικές φορές, οι οποίοι προφανώς
βρίσκονται σε άσχηµη οικονοµική κατάσταση και σε δύσκολα δε-
δοµένα ζωής, θα πρέπει να φροντίσουµε -και θα φροντίσουµε-
µε την υπουργική απόφαση να έχουν το απόλυτο προβάδισµα.

Κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας, γνωρίζετε ότι µε βάση το Σύνταγµα της Ελλάδας
δεν θα µπορούσε να γίνει µονιµοποίηση αυτών των ανθρώπων.
Ήταν ένα θέµα που το εξήγησα πάρα πολλές φορές στις αντι-
προσωπείες των εργαζοµένων. Ενδιαφερόµαστε ουσιαστικά και
πρακτικά για τους εργαζόµενους. Με το να τους πει κανείς ότι
θα σας µονιµοποιήσω, όταν δεν µπορεί να τους µονιµοποιήσει
απλώς τους κοροϊδεύει.

Εµείς θέλαµε να δώσουµε πρακτική και όσο γίνεται πιο δίκαιη
λύση. Και αυτό κάνουµε, διότι στην πράξη διασφαλίζεται η συ-
νέχεια αυτών των εργαζοµένων, βελτιώνονται τα εργασιακά τους

δικαιώµατα και γίνονται κανονικά δικαιώµατα κανονικών εργαζο-
µένων και όχι αυτό το καθεστώς, το οποίο δεν θέλω να το χαρα-
κτηρίσω που υπήρχε το προηγούµενο χρονικό διάστηµα. Ήταν
απολύτως απαράδεκτο. Το λιγότερο που µπορεί να πει κάποιος
είναι ότι πρόκειται για άγριες πελατειακές σχέσεις. Το λιγότερο
µπορεί να πει κανείς είναι αυτό. Μπαίνει τέλος σε όλα αυτά. Ρυθ-
µίζεται το πρόβληµα. Λύνουµε το πρόβληµα των εργαζοµένων.
Λύνουµε το πρόβληµα των σχολείων και των παιδιών µας που πη-
γαίνουν στα σχολεία και πρέπει να βρίσκονται, να µορφώνονται
και να βιώνουν τις εµπειρίες τους µέσα στην εκπαιδευτική κοινό-
τητα σε ένα καθαρό και ασφαλές σχολείο, µε διασφαλισµένους
πόρους από το Υπουργείο οικονοµικών και το Γενικό Λογιστήριο
του Κράτους.

Τώρα, σε ότι αφορά το δεύτερο θέµα, είχε απασχολήσει το ζή-
τηµα την επικαιρότητα πριν από µήνες, δεν είναι τωρινό το θέµα.
Θα επανέλθω αφού πρώτα συζητήσω το θέµα µε τον Πρόεδρο
του ΑΣΕΠ, διότι είναι ένα θέµα, το οποίο αφορά τις διαδικασίες
και τις λειτουργίες του ΑΣΕΠ. Το ΑΣΕΠ έχει τη δική του λειτουρ-
γία. Είναι αυτοτελές όργανο. Δεν είναι νοµικό πρόσωπο στο
οποίο δίνει εντολή ο Υπουργός ούτε είναι, ούτε και θα έπρεπε να
είναι. Θα συζητήσω µαζί του για να δούµε ποια είναι η λύση που
θεωρεί ο Πρόεδρος και η διοίκηση του ΑΣΕΠ, που θα δείτε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κύριο Υπουργό.
Συνεχίζουµε τον κατάλογο των οµιλητών συναδέλφων Βουλευ-

τών.
Καλώ στο Βήµα την κ. Αικατερίνη Παπακώστα - Παλιούρα,

Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας, για επτά λεπτά.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Κύριε

Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, µε τη σηµερινή ψήφιση του νοµοσχεδίου του Υπουργείου
Παιδείας και Θρησκευµάτων ενώ εµείς προχωράµε στην προσπέ-
λαση των αγκυλώσεων στον τοµέα της ιδιωτικής εκπαίδευσης
στην προσθήκη των διατάξεων µε γνώµονα την βελτίωση των πα-
ρεχόµενων εκπαιδευτικών υπηρεσιών από το ιδιωτικά εκπαιδευ-
τήρια όπως επίσης, και τη διασφάλιση ενός πιο σταθερού
επαγγελµατικού καθεστώτος για τους εκπαιδευτικούς και πιο
αξιόπιστου εκπαιδευτικού συστήµατος για τους γονείς, εσείς κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, από
την άλλη, µε σταθερές τις ιδεοληψίες σας κάνετε τον λόγο για
σουπερµάρκετ και Mall εµπορευµατοποίησης, ανισότητας, ανά-
µεσα στις κοινωνικές τάξεις.

Για να γνωρίζετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν σκεφτό-
µαστε σε βάρος της δηµόσιας εκπαίδευσης. Πρώτα φροντίσαµε
να νοµοθετήσουµε για τα αυτονόητα -που δεν παίξατε τόσα χρό-
νια ως ένθερµοι υποστηρικτές της- και έπειτα διασφαλίζουµε ένα
καλύτερο πλαίσιο για την ιδιωτική εκπαίδευση. Εξισορροπούµε
το εκπαιδευτικό σύστηµα της χώρας και δεν το χωρίζουµε σε
στρατόπεδα καλών και κακών, αριστερών και δεξιών. Έχοντας
ως βασικό στόχο την κατάργηση των περιορισµών και των ανα-
χρονιστικών διατάξεων που κώλυαν έως σήµερα την αναβάθµιση
της εκπαίδευσης, οργανώνουµε το παρών νοµοθετικό πλαίσιο µε
βάση το τρίπτυχο: Εµπιστοσύνη, ευελιξία, προστασία.

Οι παρούσες διατάξεις, λοιπόν, αποσκοπούν στην ευελιξία του
σχολικού προγράµµατος µέσω της πρόσθετης διδακτικής στή-
ριξης, της ενίσχυσης της γλωσσοµάθειας, αλλά και της διδασκα-
λίας γνωστικών αντικειµένων, πέραν των οριζόµενων από το
υποχρεωτικό ωρολόγιο πρόγραµµα. 

Επιπρόσθετα, διαφυλάττοντας την αξιοπιστία των ιδιωτικών
εκπαιδευτηρίων µέσω της αξιολόγησης οδηγούµαστε ταυτό-
χρονα και στην εµπιστοσύνη του κράτους, αλλά και των πολιτών,
προς την ιδιωτική εκπαίδευση. Νοµοθετούµε ώστε στο ετήσιο
σχολικό πρόγραµµα των εκπαιδευτηρίων να προστίθενται επι-
πλέον εκπαιδευτικές δραστηριότητες. Βέβαια οι ώρες απασχό-
λησης των εκπαιδευτικών της ιδιωτικής σχολικής µονάδας στις
πρόσθετες υπηρεσίες, εφόσον τους ανατεθούν, υπολογίζονται
ως ώρες κανονικής εβδοµαδιαίας διδασκαλίας, δηλαδή αποτε-
λούν ώρες διοριστηρίου. Δίνουµε την ευκαιρία µε αυτόν τον
τρόπο τους εκπαιδευτικούς να αυξήσουν το εισόδηµά τους µέσω
της συµµετοχής τους στις πρόσθετες εκπαιδευτικές δραστηριό-
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τητες, αλλά επίσης προβλέπουµε συµβάσεις αορίστου χρόνου
σε αντίθεση µε τις συµβάσεις διετίας που τους καθιστούσαν σε
αµφίβολη θέση για το επαγγελµατικό τους µέλλον. Αποδε-
σµεύουµε από τον κρατικό έλεγχο τον διορισµό διευθυντών και
υποδιευθυντών. Άλλωστε είναι πρωταρχικός µας στόχος η µεί-
ωση του κρατικού παρεµβατισµού και η ενίσχυση της ιδιωτικής
πρωτοβουλίας.

Εν συνεχεία, φέρνουµε µία καινοτόµο διάταξη για το δηµόσιο
εκπαιδευτικό σύστηµα που αφορά την δευτεροβάθµια εκπαί-
δευση και συγκεκριµένα την Γ’ λυκείου. Τα εξεταζόµενα ειδικά
µαθήµατα στις πανελλαδικές εξετάσεις δεν διδάσκονταν έως σή-
µερα στο σχολείο. Πλέον µέσω της ενισχυτικής διδασκαλίας των
ειδικών µαθηµάτων µπορούν οι µαθητές να παρακολουθούν τα
εξεταζόµενα αυτά µαθήµατα, χωρίς να επιβαρύνονται οι γονείς
τα πρόσθετα έξοδα. Ακόµα µε ιδιαίτερη ευαισθησία µεριµνούµε
για τα σχολεία που φοιτούν τυφλοκωφοί µαθητές, όπου θα διο-
ριστεί πρόσθετο ειδικευµένο προσωπικό και εκπαιδευτικοί για
την ποιοτικότερη και πιο αποτελεσµατική εκπαίδευση των παι-
διών αυτών.

Αναφορικά δε µε τους ξένους σπουδαστές -των οποίων η φοί-
τηση έχει πολλαπλά οφέλη και για την ελληνική οικονοµία, αλλά
και για την εικόνα της χώρας µας στο εξωτερικό- απλοποιούµε
τη σχετική διαδικασία για την χορήγηση άδειας διαµονής στους
σπουδαστές που έως σήµερα λειτουργούσε αποτρεπτικά.

Τέλος, µε αφορµή το άρθρο 21 έρχεται στην επιφάνεια, για
ακόµη µία φορά, η ετοιµότητα της Κυβέρνησης σε ότι αφορά τις
επιπτώσεις του κορωνοϊού στην εκπαιδευτική καθηµερινότητά
της χώρας. Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο βελτιώνουµε την εξ απο-
στάσεως εκπαίδευση µε την χρήση µέσων νέων τεχνολογιών
στους µαθητές όλων των τύπων σχολικών µονάδων και εκπαιδευ-
τικών δοµών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ίδρυση και λειτουργία ιδιωτι-
κών σχολείων έχει απασχολήσει την ελληνική πολιτεία ήδη από
το πολιτικό Σύνταγµα του 1827 µε το άρθρο 20, στο οποίο θε-
σπίστηκε η αρχή της ελευθερίας της ιδιωτικής εκπαίδευσης, «Οι
Έλληνες έχουν δικαίωµα να ιδρύουν σχολεία και να επιλέγουν
δασκάλους για να µορφώνονται. Και η Βουλή επαγρυπνεί για τη
δηµόσια εκπαίδευση µε την έννοια ότι φροντίζει την παροχή δω-
ρεάν υποχρεωτικής εκπαίδευσης». Η πολιτεία είναι εποµένως,
υποχρεωµένη να προσπαθεί συνεχώς για την παροχή της βέλτι-
στης εκπαίδευσης σε όλους τους πολίτες της και ειδικά στο επί-
πεδο της υποχρεωτικής εκπαίδευσης.

Υπ’ αυτό το πρίσµα, όµως, εφόσον υπάρχουν ιδιώτες οι οποίοι
επιλέγουν να επενδύουν στην εκπαίδευση και να υποστηρίξουν
τη διαδικασία αναβάθµισης του βιοτικού επιπέδου της χώρας, θα
πρέπει να αντιµετωπίζονται τουλάχιστον ως ισότιµοι συνοµιλητές
και ως αρωγοί της πολιτείας. 

Τις τελευταίες ηµέρες -και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε-
ακούστηκε σε κάποια από τις συνεδριάσεις της Επιτροπής Μορ-
φωτικών Υποθέσεων πως η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
ό,τι είναι ιδιωτικό το θεωρεί καλό και ό,τι είναι δηµόσιο το έχει
για πέταµα. 

Να σας θυµίσω, αγαπητοί συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης,
πως µέσα σ’ έναν µήνα νοµοθετήσαµε για την αναβάθµιση της
δηµόσιας εκπαίδευσης και την αναπροσαρµογή της στις επιτα-
γές του σήµερα, µε δυνατότητα σε κάθε εκπαιδευτική βαθµίδα
οι µαθητές να καλλιεργούν και να αναπτύσσουν τις δεξιότητές
τους, να έρχονται σε επαφή µε την τεχνολογία και τη γλωσσική
διδασκαλία, δυνατότητες που επί πεντέµισι χρόνια διακυβέρνη-
σης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ οι γονείς πλήρωναν από την τσέπη τους,
προκειµένου να τις παρέχουν στα παιδιά τους. 

Όµως, παρ’ όλα αυτά, εσείς στηρίζατε την δηµόσια εκπαί-
δευση, ακρωτηριάζοντάς την και στηλιτεύοντας τις παρεχόµενες
γνώσεις στους µαθητές. Δείχνατε µε το δάχτυλο όσους επέλεγαν
την ιδιωτική εκπαίδευση και στέλνατε και στέλνετε και σήµερα
πολλοί από εσάς τα παιδιά σας σε ιδιωτικά σχολεία. Με αυτόν
τον τρόπο το µόνο που καταφέρατε ήταν να βάλετε απέναντί σας
εκπαιδευτικούς, γονείς και µαθητές.

Ως µια φιλελεύθερη και ορθολογιστική Κυβέρνηση, λοιπόν,
φέρνουµε τα νοµοσχέδια του Υπουργείου Παιδείας, µε στόχο
µας να προάγουµε τους µαθητές στο υψηλότερο βάθρο, να στη-

ρίξουµε τους εκπαιδευτικούς για τη συνεισφορά τους στην κοι-
νωνία και να καταστήσουµε αξιόπιστο το εκπαιδευτικό σύστηµα
για τους γονείς. Για την όποια τους επιλογή έχουµε νοµοθετήσει
υπεύθυνα και µε γνώµονα τη βέλτιστη παροχή γνώσης στα παι-
διά µας. Εποµένως, ό,τι ήταν για πέταµα, κύριοι συνάδελφοι, το
απέβαλε η κοινωνία από µόνη της πριν από έναν χρόνο στις βου-
λευτικές εκλογές του 2019. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς σας ευχα-
ριστούµε.

Καλώ στο Βήµα τον Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ, τον κ. Χριστόφορο
Βερναρδάκη για επτά λεπτά. 

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα ξεκινήσω, κατ’ αρχάς, από τα χθεσινά. Έχουµε µία διαφω-

νία µε την Υπουργό. Δεν την βλέπω εδώ, αλλά θέλω να ρωτήσω:
Ήταν για πρώτη φορά η ενίσχυση των διοικητικών των πανεπι-
στηµίων; Δεν βρήκατε τα στοιχεία. Απορώ πραγµατικά πώς δου-
λεύουν τα γραφεία σας και οι υπηρεσίες. 

Θέλω να σας καταθέσω, λοιπόν, εδώ την Εφηµερίδα της Κυ-
βερνήσεως της 10ης Οκτωβρίου 2016, το τεύχος του ΑΣΕΠ, µε
αριθµό 2ΕΓ, προκήρυξη εκδήλωσης ενδιαφέροντος για την πλή-
ρωση των θέσεων που αφορούν το διοικητικό προσωπικό των
πανεπιστηµίων. Από τη σελίδα 150 και µετά ανά πανεπιστήµιο και
ανά τµήµα είναι όλες οι διοικητικές θέσεις.

Το καταθέτω στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χριστόφορος Βερναρδάκης

καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Έχω εδώ τα excel του ΑΣΕΠ. Ανώτατο Συµβούλιο Επιλογής
Προσωπικού, προκήρυξη 2ΕΓ/2016 κ.λπ., αναµορφωµένος αλ-
φαβητικός πίνακας διοριστέων. Να δω τους τρεις πρώτους µόνο,
για να µην σας απασχολώ. Το πρώτο είναι στο Εθνικό Καποδι-
στριακό Πανεπιστήµιο, ΔΕ Διοικητικού-Λογιστικού. Το δεύτερο
είναι στο ΤΕΙ Δυτικής Μακεδονίας, ΔΕ Διοικητικών Γραµµατέων.
Το τρίτο είναι στο Γεωπονικό Πανεπιστήµιο, ΔΕ Διοικητικού-Λο-
γιστικού.

Το καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χριστόφορος Βερναρδάκης

καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τυχαία, ψάχνοντας, βλέπω και στο φύλλο της Εφηµερίδας της
Κυβερνήσεως τα διοριστήρια. Βρήκα του ΑΠΘ στις 15 Ιουνίου
2017, την ένταξη των εργαζοµένων στη διοίκηση του ΑΠΘ.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χριστόφορος Βερναρδάκης
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ)

Δεν θα διαφωνήσουµε. Καλά κάνετε και στηρίζετε τα διοικητικά
ζητήµατα, αλλά η έπαρση µε την οποία έρχεστε και λέτε «πρώτη
φορά» είναι πρωτόγνωρη. Εσείς, η οποία απολύσατε τόσους διοι-
κητικούς από τα πανεπιστήµια και τα διαλύσατε και επανήλθαν µε
την κυβέρνησή µας, να λέτε «για πρώτη φορά» µε αυτήν την
έπαρση! Δεν θα διαφωνήσουµε, καλά κάνετε.

Έρχοµαι στα ουσιαστικά ζητήµατα. Έχετε τη νοµοθεσία για τα
διακόσια µέλη ΔΕΠ. Σας είπα και χθες ότι έχουν αποχωρήσει του-
λάχιστον τέσσερις µε πέντε χιλιάδες µέλη ΔΕΠ την τελευταία τε-
τραετία-πενταετία. Νοµοθετήσαµε, ακριβώς διότι πλέον το
πρόβληµα είναι ζωτικής σηµασίας για τη λειτουργία των πανεπι-
στηµίων, τη δυνατότητα για καθέναν που συνταξιοδοτείται από
τα µέλη ΔΕΠ το τµήµα να µπορεί να προσλάβει αµέσως για την
αναπλήρωσή του. Έχετε νοµοθετικό πλαίσιο γι’ αυτό το πράγµα
και αντί γι’ αυτό, µας λέτε για διακόσια µέλη ΔΕΠ, τα οποία δεν
φτάνουν για να καλύψουν τις ανάγκες -είναι αστείο να το συζη-
τάµε αυτό- και το εµφανίζετε ως επιτυχία; Αστεία πράγµατα!

Το χειρότερο είναι ότι γίνεται πραγµατικά ένας διάλογος
κωφών. Δηλαδή, γίνεται ένας διάλογος που δεν καταλαβαίνουµε
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τι λέει ο καθένας. Πρέπει να χρησιµοποιούµε και τη νοηµατική,
προφανώς, διότι δεν γίνεται διαφορετικά να συµφωνήσουµε σε
κάτι σταθερό. 

Πάµε λίγο στο νοµοσχέδιο. Ζήτηµα πρώτο. Σύγκρουση συµ-
φερόντων. Μεγάλα ιδιωτικά σχολεία γίνονται σπόνσορες κοµµά-
των. Προφανώς, σκέφτεται κανείς, αν θα υπάρξει ανταπόδοση.
Τα σχολεία, επαναλαµβάνω, τα σχολεία ως επιχειρήσεις έδωσαν
χρήµατα και δικαιούται κάποιος να σκεφτεί, µήπως ζητάνε ευ-
νοϊκά νοµοθετήµατα; Είναι παράνοµο να είναι κάποιος χορηγός
πολιτικού φορέα; Όχι. Όταν όµως ένας φορέας είναι εποπτευό-
µενος από το Υπουργείο Παιδείας και ελέγχεται, για να εκδίδει
ισότιµους τίτλους σπουδών, είναι ηθικά επιλήψιµο να κάνει δω-
ρεές στο οποιοδήποτε κόµµα πρόκειται να κυβερνήσει. Και το
ηθικά επιλήψιµο κινδυνεύει να γίνει διαπλοκή, διότι εδώ βλέ-
πουµε την ενσωµάτωση του συνόλου των θέσεων των ιδιοκτη-
τών. Δεν βλέπουµε ένα νοµοθέτηµα ισορροπίας, αν το δούµε
καλόπιστα, αλλά βλέπουµε ένα νοµοθέτηµα το οποίο ενσωµατώ-
νει πάγιες και σκληρές θέσεις για τα εργασιακά των ιδιοκτητών
των εκπαιδευτηρίων. Παλιά το λέγαµε διαπλοκή. Άλλοι το λένε
υποταγή της πολιτικής σε οικονοµικά συµφέροντα. Είναι σοβαρό
πρόβληµα κοινοβουλευτικής τάξης, πάνω απ’ όλα. 

Δεύτερο ζήτηµα. Η εισηγήτρια µε µία άγνοια κινδύνου έθεσε
στην πρωτολογία της και το θέµα των ιδιωτικών πανεπιστηµίων. 

Κυρία Υπουργέ, εάν είναι και στα ιδιωτικά πανεπιστήµια, τα
οποία σκέφτεστε και θέλετε να φτιάξετε ή οραµατίζεστε, να νο-
µοθετήσετε µε τον ίδιο τρόπο που νοµοθετείτε για τα ιδιωτικά
σχολεία, τότε ουαί και αλίµονο µας! Ευέλικτες θέσεις απασχό-
λησης, χωρίς εκλεκτορικά, χωρίς ακαδηµαϊκά προσόντα, χωρίς
θεσµικό πλαίσιο, χωρίς έλεγχο νοµιµότητας, κατ’ αναλογία δη-
λαδή αυτών που διεκδικούν σήµερα οι ιδιοκτήτες των ιδιωτικών
εκπαιδευτηρίων για τους διευθυντές των σχολείων τους; 

Παρεµπιπτόντως δε, έχουµε και µία καραµπινάτη σύγκρουση
συµφερόντων. Ιδιοκτήτρια ιδιωτικού σχολείου συµµετέχει στο Δι-
οικητικό Συµβούλιο του Ινστιτούτου Εκπαιδευτικής Πολιτικής. Όχι
µια οποιαδήποτε όµως, αλλά µια ιδιοκτήτρια η οποία ελέγχεται για
σωρεία πειθαρχικών παραβάσεων, ακόµα και πολεοδοµικών για
το σχολείο της. Καθένας µπορεί να βγάλει τα συµπεράσµατά του. 

Εργασιακά. Το «µαύρο κουτί» αυτού του νοµοσχεδίου. Θέλετε
ένα σχολείο, που να βασίζει τις δραστηριότητες σε εργαζόµε-
νους χωρίς διοριστήρια; Γιατί έχουν υπάρξει αυτές οι περιπτώ-
σεις. Δεν θα ασκηθεί εποπτεία από το κράτος; Θέλουµε
αδήλωτους εργαζόµενους, που είτε θα δουλεύουν το απόγευµα
ή απλήρωτους πρωινούς δασκάλους που θα εκβιάζονται -εντός
ή εκτός εισαγωγικών- για την απογευµατινή βάρδια; Θέλουµε µο-
νοµερή βλαπτική µεταβολή των όρων εργασίας; Αυτός ο ανθρω-
πότυπος που εµφανίσατε ως παράδειγµα, που λέει ότι µια
δασκάλα που δούλευε µέχρι τώρα τον Ιούνιο ένα πλήρες ωράριο,
ξαφνικά θα δηλώσει ότι θέλει να δουλέψει λιγότερο µε µείωση
µισθού, αυτό, ξέρετε, λέγεται εθελοδουλία υπό την απειλή προ-
φανώς της ελεύθερης απόλυσης, που εσείς κατοχυρώνετε σή-
µερα. Η νοµοθέτηση της εθελοδουλίας θα µπορούσε να είναι ο
τίτλος του νοµοσχεδίου.

Γιατί δεν πρέπει να γίνει αυτό; Γιατί οι εκπαιδευτικοί υπογρά-
φουν δηµόσια έγγραφα, τίτλους σπουδών, βαθµούς, απουσίες.
Τα υπογράφουν µε βάση τους νόµους και σύµφωνα µε τη συνεί-
δησή τους. Γι’ αυτό ακριβώς ο νόµος τους δίνει και µια στοιχει-
ώδη αυτονοµία, για να µπορούν να εκπληρώσουν αυτόν τον
δηµόσιο ρόλο, τον οποίο έχουν.

Όλα τα ιδιωτικά σχολεία; Προφανώς όχι. Μιλάτε για την ιδιω-
τική εκπαίδευση και αγνοείτε βασικές συντεταγµένες της ιστο-
ρίας της ιδιωτικής εκπαίδευσης στην Ελλάδα. Σε µεγάλο βαθµό
η ιδιωτική εκπαίδευση φτιάχτηκε από εκπαιδευτικούς που ασφυ-
κτιούσαν σ’ ένα αρχαϊκό εκπαιδευτικό σύστηµα. Ειδικά δε, µετά
τον εµφύλιο πόλεµο σ’ ένα πολύ συντηρητικό, υπερσυντηρητικό
εκπαιδευτικό σύστηµα. Και πάντοτε αυτά τα σχολεία είχαν σαν
επίκεντρο τον εκπαιδευτικό. 

Πλάι, όµως, σε αυτά τα σχολεία, αναπτύχθηκε και µια µεγάλη
µερίδα εύκολων ιδιωτικών σχολείων και η νοµοθεσία της κρατι-
κής εποπτείας, για την οποία αναφέρθηκε διαχρονικά ο Νίκος ο
Φίλης, αυτό ακριβώς προσπάθησε να εξασφαλίσει ότι δεν µπο-
ρούσαµε να έχουµε δύο ταχύτητες τίτλους σπουδών.

Πριν από λίγα χρόνια ένα σχολείο ενεπλάκη σε υπόθεση αγο-
ραπωλησίας θεµάτων στις εξετάσεις του ΙΒ, του International
Baccalaureate. Τι θα κάνατε εσείς; Δεν θα ασκήσετε κρατική επο-
πτεία; Θα αφήσετε να γίνονται τέτοια θέµατα και να τα δεχόµα-
στε στο πλαίσιο της ελευθερίας των ιδιοκτητών;

Αυτές τις ηµέρες γίνεται έλεγχος για διαγραφή τετρακοσίων
απουσιών και καταστροφή απουσιολογίων σε ένα άλλο ιδιωτικό
σχολείο. Δεν σας ενδιαφέρει; Δεν µας ενδιαφέρει σαν πολιτικό
σύστηµα και σαν κρατική εποπτεία;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Βερναρδάκη, πρέ-
πει να ολοκληρώσετε.

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ: Ένα λεπτό, παρακαλώ,
κύριε Πρόεδρε.

Πριν από µερικά χρόνια επιτρεπόταν η απασχόληση συνταξι-
ούχων εκπαιδευτικών ελαστικά απασχολουµένων. Ήταν δικαίωµα
των ιδιοκτητών, το οποίο βεβαίως καταργήθηκε.

Με την απελευθέρωση των διδάκτρων; Εσείς που µιλάτε για
τη µεσαία τάξη, δεν έχετε ακούσει ότι αυτόν τον καιρό πολλοί
σύλλογοι γονέων διαµαρτυρήθηκαν, ότι εφόσον το σχολείο δεν
λειτούργησε κανονικά, έπρεπε να πάει σε µία πολιτική µείωσης
των διδάκτρων; Και υπήρξαν πιέσεις, αλλά εκ µέρους των ιδιο-
κτητών συνάντησαν καθολική άρνηση. Τι θα γίνει µε την απελευ-
θέρωση των διδάκτρων; Είναι και αυτό στο πλαίσιο της
ελευθερίας του ιδιοκτήτη και όχι της κρατικής εποπτείας;

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε αυτό. Το επίκεντρο της εκπαίδευ-
σης -ακούστηκε πολλές φορές κατά κόρον στις επιτροπές- δεν
είναι ο µαθητής. Κάνετε λάθος. Ο µαθητής είναι ο αποδέκτης. Το
επίκεντρο της εκπαιδευτικής διαδικασίας και της παιδαγωγικής
διαδικασίας ήταν, είναι και θα είναι πάντοτε ο εκπαιδευτικός, ο
ελεύθερος εκπαιδευτικός, ο µορφωµένος εκπαιδευτικός, ο εκ-
παιδευτικός που πρέπει να καινοτοµεί. Αυτός είναι το επίκεντρο
της διαδικασίας. Αυτός είναι ο διαµεσολαβητής. Και γι’ αυτό
ακριβώς τον λόγο και τα καλά µεγάλα ιδιωτικά σχολεία πάντοτε
σεβάστηκαν αυτήν την ιδιότητα, όπως προφανώς πρέπει να τη
σέβεται και το δηµόσιο σχολείο. Βασική αρχή, που την έχουµε
ξεχάσει.

Κοιτάξτε, έρχεται µια µεγάλη νύχτα όχι µόνο για τους εκπαι-
δευτικούς των ιδιωτικών σχολείων, αλλά και για τους εργαζόµε-
νους. Διότι δεν είναι µόνο οι εκπαιδευτικοί. Είναι και οι οδηγοί,
είναι και οι τραπεζοκόµοι…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Παρακαλώ, κλείστε,
κύριε Βερναρδάκη.

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ: Θα κοιτάξουµε αυτή η
νύχτα να είναι όσο το δυνατόν πιο σύντοµη.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ και εγώ.
Ο κ. Σταµενίτης από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τον λόγο. Θα

ακολουθήσει ο κ. Λοβέρδος από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Δυστυχώς, αγαπητοί συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, θα αργήσουµε

πολύ να δούµε τον νόµο για την ιδιωτική τριτοβάθµια εκπαίδευση
µε επιλογή σας και έτσι τα παιδιά να συνεχίζουν να σπουδάζουν
στη Βουλγαρία, στην Κύπρο και στις υπόλοιπες χώρες που έχουν
ιδιωτικά πανεπιστήµια. Θα είναι µια οικονοµική αιµορραγία για
τη χώρα.

Σήµερα συζητάµε το νοµοσχέδιο «Εκσυγχρονισµός της ιδιω-
τικής εκπαίδευσης», του οποίου ο τίτλος θα µπορούσε κάλλιστα
να είναι «Η νέα σελίδα στην ιδιωτική εκπαίδευση στην Ελλάδα».
Μετά τη νοµοθετική πρωτοβουλία για τον εκσυγχρονισµό και την
αναβάθµιση της πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευ-
σης, το νοµοσχέδιο για τη σύγχρονη διοίκηση και οργάνωση των
ιδιωτικών εκπαιδευτηρίων συµπληρώνει και ολοκληρώνει τον συ-
νολικό σχεδιασµό της σηµερινής Κυβέρνησης για τη δηµιουργία
ενός σύγχρονου ποιοτικού και αναβαθµισµένου εκπαιδευτικού
συστήµατος.

Στους τρεις βασικούς άξονες του σχεδίου νόµου για την απλο-
ποίηση του πλαισίου λειτουργίας, την αποτελεσµατική διαχείριση
του ανθρώπινου δυναµικού και τη στήριξη των εκπαιδευτικών και
τέλος, την ελευθερία στην αξιοποίηση των κτηριακών εγκατα-
στάσεων, αποκρυσταλλώνονται µε σαφήνεια οι βασικές θέσεις
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και αρχές της Κυβέρνησης, της ηγεσίας του Υπουργείου Παι-
δείας και του κόµµατος Νέας Δηµοκρατίας για το ποιο εκπαιδευ-
τικό σύστηµα θέλουµε και στην πραγµατικότητα, ποιο
εκπαιδευτικό σύστηµα αξίζουµε να έχουµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η προηγούµενη κυβέρνηση νο-
µοθετώντας µε το βλέµµα στο χθες, ναρκοθετώντας το αύριο,
δηµιούργησε ένα ασφυκτικό πλαίσιο λειτουργίας των ιδιωτικών
εκπαιδευτηρίων στη χώρα µας. Όπως και στη δηµόσια εκπαί-
δευση, έτσι και στην ιδιωτική οι επιλογές της προκάλεσαν πάρα
πολλές στρεβλώσεις, οι οποίες µε τη σειρά τους δηµιούργησαν
µια σειρά από προβλήµατα στον τρόπο οργάνωσης και διοίκησης
των ιδιωτικών σχολείων.

Το παρόν σχέδιο νόµου, λοιπόν, έρχεται να θεραπεύσει τις
πληγές που άνοιξε η νοµοθέτηση της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, δί-
νοντας στην ιδιωτική εκπαίδευση τα εργαλεία που χρειάζεται,
ώστε να αναπτυχθεί και να προσφέρει σε µαθητές, εκπαιδευτι-
κούς και σχολικές µονάδες τα µέγιστα δυνατά οφέλη.

Στο πλαίσιο αυτά, παρουσιάζει το νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Παιδείας τους βασικούς στόχους που είναι η ισόρροπη και αρ-
µονική συνύπαρξη της ιδιωτικής πρωτοβουλίας και του κρατικού
ελέγχου, προσβλέποντας στην ενίσχυση της πρώτης και στη µεί-
ωση του δεύτερου. Άλλη βασική στόχευση είναι η ουσιαστική αυ-
τονοµία της σχολικής µονάδας σε θέµατα οργάνωσης και
διοίκησης, δίνοντας µε τον τρόπο αυτό τη δυνατότητα ανάπτυ-
ξης και εξέλιξης. Επίσης, η ενίσχυση του δικαιώµατος στους γο-
νείς να επιλέξουν το σχολείο που θέλουν να πάει το παιδί τους.
Και τέλος, η βέλτιστη αξιοποίηση του ανθρώπινου δυναµικού που
διαθέτει κάθε σχολική µονάδα, καθώς όµως και η ουσιαστική
στήριξη των εκπαιδευτικών.

Με το παρόν σχέδιο νόµου το Υπουργείο στοχεύει να δώσει
µεγαλύτερη αυτονοµία στις σχολικές µονάδες, ώστε να αναπτύ-
ξουν το δικό τους εκπαιδευτικό πρόγραµµα και να µπορέσουν να
ρυθµίσουν τις σχέσεις µε το ανθρώπινο δυναµικό τους, να έχουν
τη δυνατότητα για παράλληλες και επιπρόσθετες εκπαιδευτικές
δραστηριότητες, να εισάγουν δράσεις εκτός των προκαθορισµέ-
νων ηµερών λειτουργίας του σχολείου και να εστιάσουν σε συγ-
κεκριµένα γνωστικά αντικείµενα.

Άραγε, είναι κακό να δηµιουργηθούν σχολεία που να φηµίζον-
ται για την εξειδικευµένη γνώση που παρέχουν, για παράδειγµα,
στη φυσική ή στη φιλολογία; Είναι κακό ένας µαθητής που έχει
από νωρίς αποφασίσει ή που έχει από νωρίς δείξει δείγµατα της
κλίσεις του σε ένα συγκεκριµένο γνωστικό αντικείµενο, να µπορεί
να επιλέξει ένα σχολικό ίδρυµα που θα ενισχύει αυτή τη δεξιό-
τητα ή το ενδιαφέρον του για ένα συγκεκριµένο πεδίο γνώσης;
Άραγε, είναι ταξικό να µπορεί ένας εκπληκτικός -εφόσον το επι-
θυµεί- να απασχοληθεί σε πρόσθετες δραστηριότητες εκτός
σχολικού ωραρίου, µε αύξηση του εισοδήµατος του; Είναι αν-
τεργατικό ένας εκπαιδευτικός να ζητήσει τη µείωση του ωρα-
ρίου; Προτιµάτε να παραιτηθεί, να χάσει τη δουλειά του, γιατί
δεν µπορεί να αντεπεξέλθει για προσωπικούς λόγους σε ένα πλή-
ρες ωράριο; Είναι ερωτήµατα που πρέπει να απαντηθούν.

Σε αυτό το σηµείο, µάλιστα, θα ήθελα να κάνω µία παρένθεση
και να αναφερθώ στις διατάξεις του άρθρου 14, µε το οποίο θε-
σµοθετείται στα δηµόσια σχολεία της χώρας για πρώτη φορά η
συστηµατική διδασκαλία των ειδικών µαθηµάτων πανελλαδικώς
εξεταζοµένων. Είναι µία ουσιαστική ρύθµιση που αποκαθιστά µια
στρέβλωση του εκπαιδευτικού συστήµατος, καθώς µέχρι σήµερα
είχαµε µια αποσπασµατική διδασκαλία αυτών των µαθηµάτων,
που σε πολύ µεγάλο βαθµό όριζαν την πορεία των µαθητών που
τα επέλεγαν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, περισσότερο από κάθε άλλη συ-
ζήτηση που διεξάγεται στη δηµόσια σφαίρα, η συζήτηση για την
παιδεία και τα χαρακτηριστικά που πρέπει να έχει ένα εκπαιδευ-
τικό σύστηµα είναι αυτή που αποτυπώνει τις βασικές ιδεολογικές
θέσεις κάθε πολιτικής δύναµης της χώρας. Το έχουµε δει στο
πέρασµα των χρόνων µέσα από τις θέσεις που έχουν διατυπωθεί
σε µεγάλα ζητήµατα, όπως το άσυλο στα πανεπιστήµια, η ίδρυση
µη κρατικών πανεπιστηµίων, αλλά και σε θέµατα που αφορούν
όπως η αριστεία, η αξιολόγηση και η αξιοκρατία. Οι τοποθετή-
σεις των πολιτικών δυνάµεων της χώρας είναι γνωστές.

Αν έπρεπε επιγραµµατικά να περιγράψουµε τις διαφορές που

υπάρχουν ανάµεσα στον κόσµο της προόδου και της εξέλιξης,
που πιστεύουµε ότι παραδοσιακά είναι η Νέα Δηµοκρατία ή στον
κόσµο της στασιµότητας και της οπισθοδρόµησης, που πρε-
σβεύει ο ΣΥΡΙΖΑ, αυτές θα συνοψίζονταν σε πέντε αντιθέσεις:
Καινοτοµία απέναντι στον αναχρονισµό. Ευελιξία απέναντι στον
περιορισµό. Ελευθερία απέναντι στον ισχυρό παρεµβατισµό. Εκ-
συγχρονισµός απέναντι στην οπισθοδρόµηση. Αυτονοµία απέ-
ναντι στο ασφυκτικό πλαίσιο. Μια διαµάχη που τη βλέπουµε να
διαδραµατίζεται και σήµερα, µε αφορµή τη συζήτηση για το συγ-
κεκριµένο σχέδιο νόµου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µέσα από τις νοµοθετικές πρω-
τοβουλίες της ηγεσίας του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευ-
µάτων αποδεικνύεται ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
και του Κυριάκου Μητσοτάκη µένει πιστή στο όραµά της για την
παιδεία, όπως το είχε παρουσιάσει προεκλογικά. Είναι φανερό
ότι εµείς επενδύουµε σε ένα εκπαιδευτικό σύστηµα δηµόσιο και
ιδιωτικό µε ανοικτούς και µακρινούς ορίζοντες, το οποίο µπορεί
να λαµβάνει τα µηνύµατα των καιρών και να απαντά στις σύγχρο-
νες προκλήσεις.

Δεν θα πω ότι ήρθε η ώρα για µεγάλες αλλαγές, γιατί έχουµε
αργήσει πάρα πολύ. Η ευθύνη για την καθυστέρηση στον τοµέα
της παιδείας στην Ελλάδα έχει ονοµατεπώνυµο: ΣΥΡΙΖΑ και Αρι-
στερά.

Όµως, θα πω ότι τώρα τολµούµε και είµαστε αποφασισµένοι
για να µη χαθεί άλλος χρόνος. Διότι γνωρίζουµε πολύ καλά ότι
κάθε προσπάθεια που γίνεται για ανάπτυξη, πρόοδο και εκσυγ-
χρονισµό της χώρας µας, κάθε προσπάθεια δηλαδή που στο-
χεύει στον σχεδιασµό ενός καλύτερου αύριο, περνάει µέσα από
την παιδεία και το εκπαιδευτικό µας σύστηµα.

Για εµάς η επένδυση στην παιδεία είναι µια επένδυση στο µέλ-
λον, στο αύριο. Αυτό κάνει το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου: Επεν-
δύει στο αύριο της εκπαίδευσης στη χώρα µας.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τον λόγο έχει ο κ. Ιωάν-
νης Λοβέρδος από τη Νέα Δηµοκρατία και ακολουθεί ο κ. Ταραν-
τίλης. 

Ορίστε, κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Το έχω ξαναπεί ότι τα θέµατα της παιδείας είναι αυτά που προ-

καλούν τις πιο έντονες ιδεολογικοπολιτικές αντιπαραθέσεις, ανά-
µεσα στο δικό µας χώρο και στον χώρο της Αριστεράς,
περισσότερο ίσως και από την οικονοµία. Και είναι κατανοητό
αυτό γιατί συµβαίνει. Έχουµε άλλη αντίληψη για τον ρόλο του
ιδιωτικού και άλλη αντίληψη για τον ρόλο του δηµόσιου τοµέα
στη χώρα µας και σε ολόκληρο τον κόσµο. 

Κατανοώ ότι η Αριστερά αισθάνεται λίγο άβολα µε ό,τι είναι
ιδιωτικό. Αποδεκτό. Δεν κατέχουµε µια απόλυτη αλήθεια, ούτε
εσείς την κατέχετε, κανείς µας δεν την κατέχει, έχουµε τις ιδεο-
λογικοπολιτικές µας αντιλήψεις, έχετε εσείς τις δικές σας και τε-
λικός κριτής πάντα είναι ο ελληνικός λαός, του οποίου η σκέψη
εξελίσσεται, δεν µένει σταθερή. Κάποτε ήταν πιο έντονος ο δη-
µόσιος φορέας, ο δηµόσιος χαρακτήρας και στην εκπαίδευση.
Γι’ αυτό ενδεχοµένως, επειδή το ανέφερε ο κ. Φίλης επανειληµ-
µένως, το 1976 ο Παύλος Μπακογιάννης να είχε γράψει εκείνο
το άρθρο στο οποίο αναφερθήκατε. Σήµερα, αν ζούσε ο αείµνη-
στος Παύλος Μπακογιάννης και αν δεν του είχαν στερήσει τη
ζωή κάποιοι φανατικοί, µε τρόπο άθλιο και φρικτό, σας βεβαιώ
ότι ο Παύλος Μπακογιάννης θα ήταν υπέρµαχος των ιδιωτικών
πανεπιστηµίων. Γιατί η ζωή εξελίσσεται, εσείς δυστυχώς στην
Αριστερά, φοβάµαι, ότι µένετε στο παρελθόν και αυτό είναι ένα
από τα µεγάλα σας προβλήµατα, κατά τη γνώµη µου πάντα.
Όπως, επίσης, έχουµε και διαφορετική αντίληψη για τα πράγ-
µατα. 

Άκουσα προηγουµένως τον αγαπητό τον κ. Βερναρδάκη, να
λέει ότι επίκεντρο του εκπαιδευτικού συστήµατος είναι ο εκπαι-
δευτικός. Όχι, είναι ο µαθητής. Όλοι, σχολείο, Υπουργείο Παι-
δείας, κόµµατα, Βουλή, εκπαιδευτικοί, γονείς, όλοι εργαζόµαστε
για την εκπαίδευση των παιδιών, για το πώς θα γίνουν καλύτερα
τα πράγµατα για τα παιδιά µας, πώς θα µάθουν καλύτερα γράµ-
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µατα τα παιδιά µας. Ο εκπαιδευτικός είναι το µέσο, όπως και ο
γονιός είναι το µέσον για την καλύτερη ανατροφή των παιδιών.
Δεν είναι ο σκοπός. Σκοπός είναι να γίνουν καλύτεροι οι µαθητές,
ώστε να έχουµε καλύτερες γενιές στην πατρίδα µας, να έχουµε
καλύτερη ποιότητα του λαού µας στα χρόνια που θα έρθουν. Και
εκεί βλέπουµε ότι έχουµε µια µεγάλη διαφορά, πολύ µεγάλη δια-
φορά. Εµείς, έχουµε αυτήν την άποψη, εσείς έχετε τη δική σας,
πάλι επαναλαµβάνω ότι θα κριθεί εν τέλει από τον ίδιο τον ελλη-
νικό λαό. 

Πράγµατι, η ιδιωτική εκπαίδευση, στη χώρα µας είναι ένα
µικρό κοµµάτι της συνολικής εκπαίδευσης. Εµείς δεν είµαστε
εναντίον της δηµόσιας εκπαίδευσης όπως θέλετε να το παρου-
σιάσετε, αντίθετα θέλουµε µια ισχυρή δηµόσια εκπαίδευση απο-
τελεσµατική, γι’ αυτό και προσπαθήσαµε να ενισχύσουµε και µε
πειραµατικά και πρότυπα σχολεία τη δηµόσια εκπαίδευση. Η δη-
µόσια εκπαίδευση, άλλωστε, στο ένα εκατοµµύρια τριακόσιες
εξήντα χιλιάδες, που είναι περίπου οι µαθητές στη χώρα µας,
µόνο το 4% πηγαίνουν σε ιδιωτικά σχολεία. Αυτό δεν σηµαίνει,
όµως, ότι πρέπει να στερήσουµε την επιλογή στον γονιό και στον
µαθητή να πάει σε ένα ιδιωτικό σχολείο. Και µάλιστα, σε ένα σχο-
λείο το οποίο θα είναι καλό σχολείο. Σε ένα σχολείο που θα µα-
θαίνεις γράµµατα. Και γι’ αυτό πάρα πολλοί, ακόµη και από τον
χώρο της Αριστεράς – και καλά κάνουν οι άνθρωποι, διότι θέλουν
το καλό των παιδιών τους- στέλνουν τα παιδιά τους σε ιδιωτικά
σχολεία. Δεν είναι όλα τα ιδιωτικά σχολεία το ίδιο. Δεν είναι όλα
σαν το κολλέγιο ή σαν του «Μωραΐτη» ή σαν τα Αρσάκεια. Όχι,
υπάρχουν και της πλάκας σχολεία. Όσα σχολεία ιδιωτικά δεν κα-
τορθώνουν να επιβιώσουν, θα κλείσουν. Πρόσφατα είχαµε, δυ-
στυχώς, το κλείσιµο ενός παλιού εκπαιδευτηρίου του «Ζηρίδη».
Δεν µπόρεσε να ανταποκριθεί στις συνθήκες των καιρών µας και
έκλεισε. Λυπηρό, αλλά έγινε. 

Συνεπώς το ιδιωτικό σχολείο υπάρχει, για να ενισχύει τον µα-
θητή και την επιλογή του. Και ξέρετε πολύ καλά ότι πάρα πολλοί
συµπολίτες µας στέλνουν τα παιδιά τους µε πάρα πολύ µεγάλο
κόπο σε ιδιωτικό σχολείο, γιατί δεν µπορούν να τα βγάλουν πέρα.

Κάνετε κι ένα κακό εσείς στην Αριστερά. Με τις καταλήψεις
των προηγούµενων δεκαετιών υποχρεώσατε πάρα πολλούς γο-
νείς να πουν «είναι κλειστά τα σχολεία, ας τα στείλω τα παιδιά
µου σε ένα ιδιωτικό σχολείο, µπας και µάθουν γράµµατα». Υπο-
νοµεύσατε τον ίδιο τον χαρακτήρα του δηµόσιου σχολείου µε τη
στάση σας τα προηγούµενα χρόνια και για αυτό ίσως κάποια
στιγµή θα πρέπει και εσείς στην Αριστερά να κάνετε την αυτο-
κριτική σας, γιατί αν υπάρχει ένας λόγος που υπονοµεύθηκε το
δηµόσιο σχολείο, είναι αυτός. Δεν υπάρχει πια καµµία αξιολό-
γηση, δεν υπήρχε µέχρι πρόσφατα, των δηµοσίων λειτουργών
της εκπαίδευσης, µε αποτέλεσµα να υποβαθµίζεται η ποιότητα
του δηµόσιου σχολείου.

Γινόντουσαν καταλήψεις, γινόντουσαν φασαρίες, γινόταν το
έλα να δεις! Και όλα αυτά, τα πληρώνει το δηµόσιο σχολείο σή-
µερα, αλλά εξαιτίας της πολιτικής της Αριστεράς, όχι της πολιτι-
κής της Δεξιάς. 

Κάποτε λέγαµε –όταν ήµασταν µικροί, αγαπητέ κύριε Φίλη- ότι
ελάχιστα είναι τα καλά ιδιωτικά σχολεία, όπως το κολλέγιο ή του
«Μωραΐτη» ή το Αρσάκειο. Τα περισσότερα µαθαίναν γράµµατα
στο δηµόσιο σχολείο και φθάσαµε στο σηµείο σήµερα να επιδιώ-
κει ο µικροµεσαίος άνθρωπος, που δεν έχει να ζήσει καλά-καλά
και να λέει «Μήπως µπορώ να βρω τρόπο να στείλω το παιδί µου
σε ιδιωτικό σχολείο;». Γιατί; Γιατί υποβαθµίσατε τη δηµόσια εκ-
παίδευση. Τώρα ελπίζω να αλλάξουν τα πράγµατα και ελπίζω να
αλλάξουν και στο δηµόσιο σχολείο, που επαναλαµβάνω, θέλουµε
να το στηρίξουµε και το ιδιωτικό σχολείο. 

Η αξιολόγηση είναι κάτι που προφανώς σας ενοχλεί και σαν
έννοια, αλλά η αξιολόγηση υπάρχει στη ζωή. Δεν υπάρχει άνθρω-
πος που να εργάζεται και να µην αξιολογείται. Υπάρχει άνθρω-
πος που να εργάζεται και να µην αξιολογείται; Εδώ οι Βουλευτές
δεν αξιολογούνται; Δεν χάνουν εκλογές; Τα κόµµατα δεν χάνουν
εκλογές; Δεν αξιολογούνται από τον ελληνικό λαό; Υπάρχει άν-
θρωπος στον ιδιωτικό τοµέα που να µην αξιολογείται; Γιατί να
µην αξιολογείται ο εκπαιδευτικός; Δεν το καταλαβαίνω αυτό.
Υπάρχουν πολύ σπουδαίοι καθηγητές στα ιδιωτικά εκπαιδευτή-
ρια, όπως και στα δηµόσια. Αυτοί δεν πρόκειται σε καµµία περί-

πτωση να απολυθούν. Ποιος σχολάρχης, όπως τους αποκαλείτε,
θα απολύσει έναν άξιο εκπαιδευτικό, όταν ξέρει ότι σε αυτόν στη-
ρίζεται το σχολείο του; Θα απολύσει, αν χρειαστεί εκείνον ο
οποίος δεν βελτιώνεται. Δεν γίνεται καλύτερος, γιατί δεν χρησι-
µοποιεί καλύτερα µέσα για την προκοπή και τη διδασκαλία των
παιδιών. Είναι κοινή λογική. Το ίδιο συµβαίνει παντού στον ιδιω-
τικό τοµέα. Εσείς αρνείστε απλώς να το καταλάβετε. Εµείς το
καταλάβαµε. Φέρνουµε ένα νοµοσχέδιο. Δεν λέω ότι είναι το τέ-
λειο νοµοσχέδιο, όχι. Δεν έχουµε τελειότητες στη ζωή µας. Θα
το δούµε όταν θα εφαρµοστεί στην πράξη. Αλλά η κατεύθυνση,
την οποία θέλουµε να δώσουµε, είναι αυτή που σας είπαµε. Να
ενισχύσουµε και το ιδιωτικό σχολείο, αλλά και τη δηµόσια εκπαί-
δευση. Θα τα καταφέρουµε; Θα κριθούµε και εµείς εκ του απο-
τελέσµατος σε τρία χρόνια που θα γίνουν οι εκλογές. Και ελπίζω
να τα έχουµε καταφέρει, όχι για το καλό της Νέας Δηµοκρατίας,
αλλά για το καλό της πατρίδας µας και των παιδιών µας.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τον λόγο έχει ο κ. Τα-
ραντίλης από τη Νέα Δηµοκρατία και αµέσως µετά θα δώσω τον
λόγο στον κ. Βαρουφάκη. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΑΡΑΝΤΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, θα εστιάσω την οµιλία µου στις θεµελιώδεις αξίες που
αναδεικνύονται, καθώς και στις οργανωσιακές ικανότητες που
µπορούν να αναπτυχθούν σε κάθε ιδιωτική εκπαιδευτική µονάδα
µε την εφαρµογή του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας αγωνίζεται καθηµερινά για µια κοινωνία ελευθερίας, για
µια κοινωνία αλήθειας, χωρίς άγονους και αντιπαραγωγικούς
κρατικούς παρεµβατισµούς. Δυστυχώς, το πλαίσιο λειτουργίας
ιδιωτικής εκπαίδευσης στη χώρα µας, έτσι όπως έχει διαµορφω-
θεί µέχρι σήµερα πλήττει τον θεµελιώδη χαρακτήρα της αυτονο-
µίας και της ελευθερίας, που έχουν ανάγκη άλλωστε, έτσι ώστε
να έχουν τη δυνατότητα να εξελιχθούν και να προσαρµόζονται
έγκαιρα στις αλλαγές.

Η αναγκαιότητα, λοιπόν, του παρόντος νοµοσχεδίου πηγάζει
ακριβώς από την αναγκαιότητα άρσης της ακαµψίας, η οποία δη-
µιουργεί και παράγει αγκυλώσεις, πολλές φορές παράλογες αγ-
κυλώσεις, µια ακαµψία που κρατά δέσµια την ιδιωτική πρωτο-
βουλία. Εποµένως, ο εκσυγχρονισµός του πλαισίου λειτουργίας
της ιδιωτικής εκπαίδευσης είναι επιβεβληµένος, διασφαλίζοντας
προφανώς, την τήρηση της νοµιµότητας, όσον αφορά το ύψιστο
αγαθό της παιδείας, αλλά και µειώνοντας σηµαντικά τον κρατικό
παρεµβατισµό, σε θέµατα που έχουν να κάνουν µε τη λειτουργία
και την οργάνωση των ιδιωτικών εκπαιδευτικών µονάδων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας είµαστε ειλικρινείς, συνολικά
η ισχύουσα ελληνική νοµοθεσία δεν επιτρέπει αυτονοµία στα
ιδιωτικά σχολεία όχι µόνο όσον αφορά τον τρόπο διαχείρισης
των εκπαιδευτικών, αλλά και στην υιοθέτηση του ωρολογίου και
αναλυτικού σχολικού προγράµµατος. Ξέρετε αυτό έρχεται σε ευ-
θεία αντίθεση µε όλες τις διεθνείς επιστηµονικές µελέτες που
δείχνουν τι; Δείχνουν ότι σηµαντικός και καθοριστικός παράγον-
τας της επιτυχίας για την επιτυχία των παιδιών µας, δηλαδή των
µαθητών µας, είναι το υψηλό επίπεδο αυτονοµίας στον καθορι-
σµό του προγράµµατος σπουδών. 

Αξίζει να σηµειωθεί ότι αν και προβλέπεται η αναγνώριση πα-
ρεκκλίσεων από το πρόγραµµα σπουδών ή διαδικασίες που πρέ-
πει να ακολουθούν είναι τόσο γραφειοκρατικές και τόσο
δύσκολες που ουσιαστικά αποθαρρύνουν τους πάντες να υλο-
ποιήσουν µια τέτοιου τύπου παρέκκλιση. Κατά συνέπεια η ακαµ-
ψία για την οποία σας µίλησα οδηγεί για άλλη µια φορά στην
αδυναµία ανάπτυξης καινοτόµων πρωτοβουλιών ή και πειραµα-
τικών εκπαιδευτικών δραστηριοτήτων. 

Επιπλέον, η υψηλή κρατική παρεµβατικότητα στην ελληνική
ιδιωτική εκπαίδευση έρχεται για άλλη µια φορά σε ευθεία αντί-
θεση µε ότι ισχύει σε όλη την Ευρώπη ξέρετε. Τι ισχύει σε όλη
την Ευρώπη; Μεταξύ όλων των κρατών της Ευρώπης, όπου µπο-
ρούν να λειτουργήσουν µη επιχορηγούµενα ιδιωτικά εκπαιδευ-
τήρια, η Ελλάδα είναι η µόνη χώρα στην οποία πραγµατοποιείται
ένας ασφυκτικός πραγµατικά έντονα γραφειοκρατικός κρατικός
έλεγχος, όπου εξετάζονται και ελέγχονται όλες οι περιοχές των
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κανονισµών και οι υποκατηγορίες τους µαζί. Καταλαβαίνετε αυτό
τι µπορεί να προκαλέσει.

Και εδώ, πραγµατικά, αναρωτιέµαι αν λοιπόν αντί να δαιµονο-
ποιείτε το ιδιωτικό σχολείο ως αναγκαίο κακό, όπως έχει ειπωθεί
από πολιτικές δυνάµεις, που τρέφει, όπως χαρακτηριστικά, κυ-
ρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, έχετε πει, µια στεγνά κερδο-
σκοπική επιχειρηµατικότητα δεν θα ήταν πολύ καλύτερο έντιµα
και ανυπόκριτα να αναγνωρίσετε τον ρόλο και τη θέση του ιδιω-
τικού σχολείου; Αν αντί να καταπνίξετε τη δυναµική που έχει το
ιδιωτικό σχολείο δίναµε στο ιδιωτικό σχολείο την ελευθερία να
αναπτυχθεί δεν είναι πάρα πολύ λογικό, όπως το έχουµε δει πολ-
λές φορές, αυτό το όφελος να επιστρέφεται στην κοινωνία;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η βελτίωση της παρεχόµενης εκ-
παίδευσης είναι σίγουρα ένα συνεχές σύστηµα όποια κι αν είναι η
πολιτική εξουσία. Και γιατί είναι ένα συνεχές σύστηµα; Γιατί η προ-
στιθέµενη αξία που δίνει η παιδεία είναι πραγµατικά ανυπολόγι-
στη. Είναι δεδοµένο ότι ο πρωταρχικός στόχος των κυβερνητικών
παρεµβάσεων θα πρέπει να είναι η αναβάθµιση της παιδείας συ-
νολικότερα και προφανώς αυτό περιλαµβάνει τόσο τη δηµόσια εκ-
παίδευση όσο και την ιδιωτική εκπαίδευση. Σκεπτόµενοι ακριβώς
αυτό και σε αυτό το πλαίσιο θα πρέπει να βλέπουµε ουσιαστικά
την ιδιωτική εκπαίδευση σαν ένα συµπληρωµατικό πυλώνα θα
έλεγα στην εκπαίδευση και σε καµµία περίπτωση σαν ένα αντα-
γωνιστικό κοµµάτι αυτής. 

Ολοκληρώνοντας, θα ήθελα να τονίσω ότι η λέξη «ευελιξία»
πραγµατικά είναι µια εύηχη λέξη, δεν είναι όµως µια µόνο εύηχη
λέξη, αποτελεί µια από τις σηµαντικότερες οργανωσιακές ικανό-
τητες που πρέπει να χαρακτηρίζει µια χώρα, µια εκπαιδευτική µο-
νάδα, οτιδήποτε έτσι ώστε να µπορέσει να επιλύει προβλήµατα,
να αντιµετωπίζει προκλήσεις, να υλοποιεί στρατηγικές.

Σε µια ελεύθερη οικονοµία, σε µια ελεύθερη κοινωνία οι όροι
ποιότητας της παρεχόµενης εκπαίδευσης δεν γίνεται, δεν πρέπει
να καθηλώνονται δεσµευτικά στο όνοµα µιας ισότητας προς τα
κάτω. Πραγµατικά στη Νέα Δηµοκρατία εµείς αυτό το οποίο
ευαγγελιζόµαστε για το µέλλον είναι µια παιδεία µε όραµα την
ισότητα προς τα πάνω. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ο Πρόεδρος της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας του ΜέΡΑ25, ο κ. Βαρουφάκης, έχει τον
λόγο. 

ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο αυτό µας δίνει
µια καλή ευκαιρία να ξανασκεφτούµε τον ρόλο, τη λειτουργία,
τη σηµασία των ιδιωτικών σχολείων. Παγκοσµίως, υπάρχουν δύο
προσεγγίσεις προς την ιδιωτική εκπαίδευση. Μια προσέγγιση,
που δεν έχει πολύ µεγάλη σχέση µε τα ελληνικά πράγµατα εφαρ-
µόζεται περισσότερο στην Αγγλοσαξονία, ταυτίζει την ιδιωτική
εκπαίδευση µε το αναφαίρετο δικαίωµα του ανθρώπου να απο-
δρά από το κρατικό σχολείο, από τη δηµόσια σφαίρα, είναι η
ελευθεριάζουσα προσέγγιση το άκρο της οποίας, όπως ξέρετε
σε χώρες όπως οι Ηνωµένες Πολιτείες, οδηγεί κάποιες οικογέ-
νειες στην κατ’ οίκον εκπαίδευση των παιδιών, έτσι ώστε να µην
υπάρχει καµµία απολύτως επαφή µε τη δηµόσια παιδεία, το λε-
γόµενο «homeschooling». 

Υπάρχει µια έµφυτη ελευθεριάζουσα αντίθεση µε την κρατική
εξουσία σε αυτήν την προσέγγιση. Υπάρχει βέβαια και µια άλλη
διάστασή της που έχει να κάνει µε τα θρησκευτικά σχολεία που
ιδρύουν εκκλησίες, δόγµατα και τα εθνοτικά σχολεία. Μην ξε-
χνάµε τα ελληνικά σχολεία στην Αυστραλία, στην Γερµανία που
έχουν άλλους στόχους, αλλά και αυτά εντάσσονται εντός της
ιδιωτικής προσέγγισης. 

Η δεύτερη προσέγγιση είναι η λεγόµενη δεύτερη καλύτερη
επιλογή, το «second best». Σε µια χώρα όπου το δηµόσιο σχολείο
χωλαίνει υπάρχει -και είναι και εύλογη- η θέση κάποιων ότι δεν
µπορείς, δεν έχεις το δικαίωµα να µην επιτρέπεις σε οικογένειες,
σε γονείς να στέλνουν τα παιδιά τους σε ένα ιδιωτικό σχολείο
που θα τους παράσχουν καλύτερες µορφωτικές εκπαιδευτικές,
παιδευτικές υπηρεσίες.

Τώρα επί της ουσίας για να έρθουµε στην ελληνική πραγµατι-

κότητα η ιδιωτική εκπαίδευση πηγάζει από ένα συνδυασµό του
«δικαιώµατος» των πλουσίων να προσφέρουν στα παιδιά τους
µόρφωση, που δεν έχουν όρεξη να πληρώσουν για το παιδί της
εργάτριας, για το παιδί του µπακάλη, για το παιδί των µετανα-
στών µαζί µε µια εύλογη φιλοδοξία µικροµεσαίων, µικροαστών
να ξεχωρίσει έστω και λίγο το παιδί τους στέλνοντάς το σε ένα
δεύτερο ιδιωτικό σχολείο ελπίζοντας ότι τα δίδακτρα, τα οποία
µε πολύ µεγάλο κόπο βάζουν στην άκρη, θα αποδειχθούν ότι
είναι µια καλή επένδυση και ότι είναι λίγο ακριβότερα από τα
έξοδα των φροντιστηρίων που καθιστά στα µάτια τους απαραί-
τητα η χαµηλή ποιότητα των δηµόσιων σχολείων.

Έως τώρα η ελευθεριάζουσα προσέγγιση, η προσέγγιση των
ιδιωτικών σχολείων µέσα από την φιλοσοφία του «laissez faire»,
της ελεύθερης αγοράς, αυτή η προσέγγιση είχε απορριφθεί και
από τη συντηρητική παράταξη για πάρα πολλές δεκαετίες. Και η
Νέα Δηµοκρατία και προηγουµένως η ΕΡΕ έβλεπαν τα ιδιωτικά
σχολεία σαν µέρος ενός δηµόσιου συστήµατος, τα οποία όµως
υπόκεινταν σε ιδιωτική διαχείριση. 

Η πολιτεία και επί των ηµερών προηγούµενων κυβερνήσεων
της Νέας Δηµοκρατίας δεν εµπιστευόταν τον ιδιοκτήτη για το
πρόγραµµα σπουδών, δεν εµπιστευόταν τον ιδιοκτήτη για τη µε-
ταχείριση των καθηγητών σαν να ήταν ιδιωτικοί υπάλληλοι, σαν
να ήταν οικοδόµοι ενός εργολάβου, τραπεζικοί υπάλληλοι, υπάλ-
ληλοι σε ένα κατάστηµα σουπερµάρκετ και δεν εµπιστεύονταν
τον ιδιοκτήτη βεβαίως για τη βαθµολογία, γιατί προφανώς υπάρ-
χει πάντοτε ένα κίνητρο για πληθωρισµό βαθµών όταν πληρώνει
κατευθείαν ο γονιός τον καθηγητή µέσω βεβαίως του ιδιοκτήτη. 

Θυµάµαι όταν ήµουν σε ιδιωτικό σχολείο ως παιδί, ως τελει-
όφοιτος στον «Μωραΐτη» η επιτροπή δηµοσίου των καθηγητών
ερχόταν -δεν ξέρω αν ισχύει αυτό, δεν νοµίζω να ισχύει- και τότε
αν ο καθηγητής του ιδιωτικού σχολείου σου έβαζε «18» και του
δηµοσίου «10», το «18» γινόταν «12» και έβγαινε ο µέσος όρος
του «12» και του «10» το «11». 

Αυτό το λέω, γιατί ήταν επί υπουργίας Γεωργίου Ράλλη, αν δεν
κάνω λάθος, αυτή η εµπειρία. Άρα, η παράταξή σας µε αυτό το
νοµοσχέδιο ξεφεύγει από την παράδοσή σας. Έχετε κάθε δι-
καίωµα να το κάνετε, αλλά να το σηµειώσουµε όµως αυτό και να
το αξιολογήσουµε.

Το ιδιωτικό σχολείο δεν ήταν σαν µια ιδιωτική επιχείρηση στα
µάτια ακόµα και της συντηρητικής παράταξης. Η ιδιωτική διά-
σταση των ιδιωτικών σχολείων έπαιρνε τη µορφή καλύτερων κτη-
ρίων, περισσότερων γλωσσών που µπορούσαν να µάθουν τα
παιδιά τα οποία φοιτούσαν στα ιδιωτικά σχολεία, αθλητικών εγ-
καταστάσεων, οµίλων, βιβλιοθηκών, οπτικοακουστικών µέσων,
αργότερα υπολογιστών. Αυτός ήταν ο ρόλος του ιδιωτικού σχο-
λείου σύµφωνα µε τη δική σας παράταξη, µε τη δική σας µέθοδο. 

Είναι σφάλµα να κάνουµε έναν απλό διαχωρισµό µεταξύ δη-
µόσιων και ιδιωτικών. Οι ταξικές διαφορές διχοτοµούνται και
πολλαπλασιάζονται. Μπορούµε να τις δούµε και µέσα στην ιδιω-
τική παιδεία. Για να είµαι σαφής, υπάρχουν τουλάχιστον τριών
ειδών ιδιωτικά σχολεία. Τα πρώτα είναι τα σχολεία της ολιγαρ-
χίας, τα οποία είναι πολύ δυνατά. Το λέω για όσους δεν στέλνετε
τα παιδιά σας εκεί. Για να είµαι ξεκάθαρος, εγώ έχω αποφοιτήσει
από ένα από αυτά. Μπορείτε να δείτε στις 8.00’ το πρωί τα τε-
τράτροχα, σχεδόν τεθωρακισµένα, οχήµατα µε σωµατοφύλακες
που πηγαίνουν τα παιδιά έξω από το κολλέγιο, κάτι που γνωρί-
ζετε πολύ καλά, όπως και τις πισίνες µέσα στα σχολεία και το µε-
γάλο ποσοστό VIP, το οποίο έχω τονίσει ξανά µέσα σ’ αυτήν την
Αίθουσα, αλλά κανένας δεν θέλει να µε ακολουθήσει σε αυτή τη
συζήτηση. Θεωρώ ότι είναι εθνικής σηµασίας ζήτηµα το γεγονός
ότι ένα πολύ µεγάλο ποσοστό των παιδιών της άρχουσας τάξης
φεύγουν από το ελληνικό σύστηµα εκπαίδευσης από τα δεκα-
πέντε τους, ακόµα και όταν µένουν στην Ελλάδα. Αυτά είναι τα
σχολειά, τα γνωρίζετε ποια είναι. 

Υπάρχουν όµως και µεσαίες σχολές ή ιδιωτικά σχολεία της µε-
σαίας τάξης µε ρίζες σε κάποιους σηµαντικούς ανθρώπους, σε
κάποιους σηµαντικούς µεταρρυθµιστές εκπαιδευτικούς µιας πε-
ρασµένης εποχής που σήµερα έχει ξεχαστεί. Τέλος, υπάρχουν
και τα µικροµεσαία ιδιωτικά, επιχειρήσεις χαµηλών εκπαιδευτι-
κών και µορφωτικών προδιαγραφών και βλέψεων. 

Το νοµοσχέδιό σας, κυρία Υπουργέ, δεν αφορά σχεδόν καθό-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΘ’ - 28 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 17283



λου τα σχολειά της ολιγαρχίας, όπως τα ονοµάζουν. Αφορά,
όµως, και πλήττει το µέλλον αυτής της χώρας. Επιτρέψτε µου να
εξηγήσω τι εννοώ. Ας πάρουµε µερικά από τα άρθρα αυτού του
νοµοσχεδίου, όπως το άρθρο 2. Το άρθρο αυτό εισάγει επιπλέον
κριτήρια αξιολόγησης στα ιδιωτικά σχολεία. Σε αυτό που πήγα
εγώ υπήρχαν πάντα κριτήρια αξιολόγησης. Ο Αντώνης Μωραΐτης
κοσκίνιζε κάθε δάσκαλο, κάθε καθηγητή µε σύστηµα αξιολόγη-
σης πολύ προσωπικό, αλλά πάρα, πάρα πολύ αυστηρό. Δεν νο-
µίζω ότι χρειαζόταν το νοµοσχέδιό σας για να εισάγετε κάτι
τέτοιο. Στο «Κολλέγιο Αθηνών» σίγουρα υπάρχουν συστήµατα
αξιολόγησης, τα οποία µπορεί να είναι και πολύ ενδιαφέροντα.

Και έρχοµαι στο άρθρο 3 µε το οποίο εισάγετε περισσότερες
ώρες ξένων γλωσσών, µουσικής, παραστατικών τεχνών, υπολογι-
στών και επιπλέον µαθήµατα τα απογεύµατα. Πάντοτε τα ιδιωτικά
σχολεία της ολιγαρχίας προσέφεραν αυτές τις υπηρεσίες στα παι-
διά που φοιτούσαν εκεί. Δεν είναι κάτι καινούργιο. Δεν βλέπω γιατί
πρέπει να νοµοθετούµε για κάτι το οποίο ισχύει εδώ και δεκαετίες.
Ακόµα και η δυνατότητα εσωτερικών µαθητών υπήρχε σε ξενώνες
για απόντες γονείς ή για γονείς που, όπως η βρετανική αριστο-
κρατία, αντιπαθούν τα παιδιά τους και θέλουν να τα στείλουν
κάπου εσωτερικά. Πάντα υπήρχε αυτή η δυνατότητα. 

Πάµε στην παράγραφο 6 του άρθρου 3, για την οποία έχει γίνει
πολλή συζήτηση, και αφορά τη συστέγαση µε φροντιστήρια και
σχολές ξένων γλωσσών, τη διά βίου εκµάθηση, τα εντευκτήρια
κ.λπ.. Είναι εκτός θέµατος για το «Κολλέγιο», για το «Ανατόλια»,
για το «Μωραΐτη». Σιγά µη συστεγαστεί ποτέ το «Κολλέγιο» µε
φροντιστήριο ξένων γλωσσών. 

Συνεπώς το νοµοσχέδιό σας αφορά τα µεσαία και πολύ περισ-
σότερο τα µικροµεσαία, τα ιδιωτικά σχολεία χαµηλών προδιαγρα-
φών, τον κλάδο που ενισχύετε περισσότερο όσο αποδυναµώνετε
και ευτελίζετε το δηµόσιο σχολείο. Ας είµαστε, λοιπόν, ξεκάθαροι
σχετικά µε το τι αφορά, ποιον αφορά, ποιον κλάδο αφορά το νο-
µοσχέδιό σας.

Ας δούµε τώρα ποιος θα είναι ο αντίκτυπος των βασικών σας
άρθρων σε αυτά τα ιδιωτικά σχολεία. Έρχοµαι στο άρθρο 5, που
είναι πολυσυζητηµένο, αλλά αξίζει άλλη µία αναφορά. Η παρου-
σία του ιδιοκτήτη ή και απλού µετόχου ενός σχολείου, εφόσον
έχει κάποιο πτυχίο Φιλοσοφικής, είναι εκπαιδευτικός, στη συνέ-
λευση των διδασκόντων, προφανώς αντίθετα στη θέληση των δι-
δασκόντων. Διότι αν οι διδάσκοντες ενός ιδιωτικού σχολείου
ήθελαν τον ιδιοκτήτη να είναι µαζί και να συζητήσουν, τότε δεν
θα χρειαζόταν το δικό σας νοµοσχέδιο. Αυτό που κάνετε εσείς
είναι να επιβάλλετε το δικαίωµα του ιδιοκτήτη να παρευρίσκεται
στις συνελεύσεις των διδασκόντων. Αυτό, βέβαια, δεν αφορά το
«Κολλέγιο», ούτε το «Μωραΐτη». Αφορά πάλι τα µικροµάγαζα, τα
σχολειά-µαγαζιά των µικροµεσαίων. Και προκαλεί ανατριχίλα σε
εµάς το ότι βάζετε τον ιδιοκτήτη-έµπορο να µπορεί να είναι, να
παρευρίσκεται στις συνελεύσεις των καθηγητών, των διδασκόν-
των. Όµως, θα επανέλθω σε αυτό. 

Τώρα όσον αφορά τη συστέγαση των ιδιωτικών σχολείων µε
κέντρα ξένων γλωσσών, µε φροντιστήρια, δεν αφορά, όπως είπα,
και πάλι το «Κολλέγιο», το «Ανατόλια» στη Θεσσαλονίκη. Ουσια-
στικά προαναγγέλλετε µία επέκταση των φροντιστηρίων, προ-
αναγγέλλετε την υφαρπαγή της ιδιωτικής παιδείας, ενός
µεγάλου κοµµατιού της ιδιωτικής παιδείας, από την ιδιωτική πα-
ραπαιδεία. Θα κάνετε, δηλαδή, ουσιαστικά το αντίθετο από αυτό
που κάνει το «Κολλέγιο», «Μωραΐτη» και το «Ανατόλια», τα σχο-
λειά της ολιγαρχίας. Εκείνα εντάσσουν στο εσωτερικό τους
ξένες γλώσσες, ουσιαστικά φροντιστήρια. Εσείς τώρα λέτε ότι
θα ενταχθούν σχολειά στα φροντιστήρια. Για σκεφτείτε το αυτό. 

Όµως, πριν σκεφτείτε αυτό, ας έρθουµε στην πεµπτουσία,
στην αιχµή του δόρατος του νοµοσχεδίου σας, στα άρθρα 9 και
10. Ελεύθερες απολύσεις και ουσιαστική υποτίµηση της υπόστα-
σης του διδάσκοντα σε εξαρτηµένη εργασία εργαζοµένου, όπως
ακριβώς και ενός εργαζόµενου σε σουπερµάρκετ, σε τράπεζα ή
σε οικοδοµή. 

Και πάλι, κυρία Κεραµέως, δεν θα υπάρξει άµεσος αντίκτυπος
στο «Κολλέγιο», στη «Σχολή Μωραΐτη», στο «Ανατόλια». Δεν θα
αλλάξει κάτι εκεί µέσα. Όµως, το σαράκι που εισάγετε στα µι-
κροµεσαία, χαµηλών προδιαγραφών ιδιωτικά σχολεία, αφού
κάνει την καταστροφική του δουλειά εκεί, θα προχωρήσει και στα

µεσαία ιδιωτικά σχολεία, πριν επεκταθεί βλάπτοντας τα δηµόσια
σχολεία. 

Κυρία Υπουργέ, δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία -και το κατα-
λαβαίνω αυτό- ότι ένας ιδιοκτήτης σχολείου θα ήθελε να µην έχει
κανέναν περιορισµό στο πότε θα απολύσει κάποιον και ποιον θα
απολύσει. Ο κάθε άνθρωπος θα ήθελε να µην έχει περιορισµούς
στην ελευθερία των κινήσεών του. Προφανώς ισχύει ακριβώς το
ίδιο και για τον εργοδότη. Όµως, θα πρέπει αναρωτηθείτε γιατί
έως τώρα οι Υπουργοί Παιδείας της Νέας Δηµοκρατίας στο πα-
ρελθόν, γιατί η πολιτεία όλα αυτά τα χρόνια, τις προηγούµενες
δεκαετίες, δεν εµπιστευόταν τον ιδιοκτήτη να διαχειρίζεται τους
διδάσκοντες, όπως ένας εργολάβος διαχειρίζεται τους οικοδό-
µους του. Γιατί; Δύο ήταν οι βασικοί λόγοι. 

Ο πρώτος λόγος ήταν ότι γιατί, αντίθετα µε τον οικοδόµο που
δουλεύει µε τούβλα, ο δάσκαλος δουλεύει µε ψυχές και µυαλά
νέων ανθρώπων. Καλείται να τους εµπνεύσει, να τους εµψυχώ-
σει, να τους βοηθήσει να οραµατιστούν πράγµατα µεγαλύτερα
και καλύτερα από αυτά που βλέπουν στο ίδιο τους το σπίτι, στον
περίγυρό τους. Όµως, για να µπορεί να το κάνει αυτό ο δάσκα-
λος είναι προαπαιτούµενη η αυτονοµία του, είναι προαπαιτού-
µενο να µπαίνει στην τάξη µε τον αέρα ενός ανθρώπου που
φέρνει κάτι δικό του και όχι ενός φοβισµένου εντολοδόχου κά-
ποιου επιχειρηµατία, όχι ενός ανθρώπου που ανά πάσα στιγµή
κινδυνεύει να απολυθεί αν απορρίψει τη λογική του δικού σας
νοµοσχεδίου, κυρία Υπουργέ, τη λογική που θέλει εν πολλοίς τον
δάσκαλο, τον καθηγητή «σήκω-σήκω», «κάτσε-κάτσε». 

Κάποιος είπε προηγουµένως ότι η Αριστερά έβλαψε το δηµό-
σιο σχολείο. Ας το παραδεχτώ, όπως γενικά η Αριστερά έχει βλά-
ψει πολλά από τα αγαθά τα οποία εµείς θεωρούµε σπουδαία.
Εσείς, λοιπόν, τώρα πάτε να βλάψετε ακόµα και τα ιδιωτικά σχο-
λεία, έτσι για να υπάρξει ένα παλατζάρισµα µεταξύ των αστοχιών
της λεγόµενης «Αριστεράς» και των δικών σας αστοχιών.

Δεν υπάρχει τίποτα πιο καταστροφικό, πιο συντριπτικό για την
ψυχή των µαθητών από το να εξαρτάται η µόρφωσή τους από ετε-
ρόνοµο δάσκαλο, που λειτουργεί και βιώνει υπό τας εντολάς και
τον φόβο του εργοδότη-ιδιοκτήτη, του εµπόρου της εκπαίδευσης. 

Ο δεύτερος λόγος που µέχρι να έρθει το νοµοσχέδιό σας η
πολιτεία δεν εµπιστευόταν τον εργοδότη-ιδιοκτήτη να απολύει
κατά το δοκούν είναι ο εξής: Όταν η απόλυση απαιτεί -σκεφτείτε
το αυτό, κυρία Υπουργέ- αιτιολόγηση, όταν η απόλυση είναι µια
δύσκολη διαδικασία, δεν είναι αυτόµατη, ο εργοδότης αναγκά-
ζεται, επειδή ξέρει ότι είναι δύσκολη η απόλυση, να «ψειρίσει»
πολύ κάποιον πριν τον προσλάβει για δάσκαλο στο σχολειό του
ή στο σχολειό της. Αναγκάζεται να επιλέξει προσεκτικά. Αν η
απόλυση απελευθερωθεί, όπως εσείς επιµένετε, αυτό το κίνητρο
εξαφανίζεται. Ελεύθερες απολύσεις ισοδυναµούν µε επιπόλαιες
προσλήψεις. Επιπόλαιες προσλήψεις ισοδυναµούν µε τη µετα-
τροπή της τάξης σε µια πασαρέλα διερχόµενων διδασκόντων.
Είναι η θεµελίωση του εξευτελισµού της διδακτικής διαδικασίας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του Γραµµατέα του ΜέΡΑ25)

Γι’ αυτό, αξίζει να πω άλλη µία φορά ότι αυτός ο εξευτελισµός
διδασκόντων, διδακτικής διαδικασίας και της υπόστασης του δα-
σκάλου δεν αφορά –τουλάχιστον αρχικά- τα σχολεία στα οποία
στέλνετε εσείς και εµείς τα παιδιά µας, τα σχολεία της ολιγαρχίας.
Αφορά τον κλάδο της ιδιωτικής εκπαίδευσης που είναι τριτοκλα-
σάτος και απευθύνεται σε λαϊκά στρώµατα που πασχίζουν, όπως
είπε ένας Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας που µίλησε προηγου-
µένως, να βάλουν δέκα δεκάρες στην άκρη να στείλουν το παιδί
τους σε ιδιωτικό σχολείο. Με το νοµοσχέδιό σας ενισχύετε την πα-
ρασιτική παραπαιδεία, ώστε να εισβάλει στον χώρο της παιδείας
µε δούρειο ίππο σ’ αυτής της τρίτης κατηγορίας τα ιδιωτικά σχο-
λεία, τα οποία θα πολλαπλασιαστούν και στον αριθµό.

Επιλέξατε κυνικά, κυρία Υπουργέ, να αποµακρυνθείτε από την
έως τώρα σοφή σπουδή της πολιτείας και προηγούµενων κυβερ-
νήσεων της Νέας Δηµοκρατίας να προστατεύει τον δάσκαλο του
ιδιωτικού σχολείου από την υποβάθµισή του σε ιδιωτικό υπάλ-
ληλο. 

Έτσι, µε τρία αµείλικτα χτυπήµατα πλήττετε τη µορφωτική δια-
δικασία. Πρώτον, απελευθερώνοντας τις απολύσεις, καταργείτε
τον αυτόνοµο, τον περήφανο δάσκαλο. Δεύτερον, βάζοντας στο
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τσεπάκι του εργοδότη-ιδιοκτήτη την απόλυση και επιβάλλοντάς
τον στις συνελεύσεις των διδασκόντων να παρακολουθεί τι λένε
οι υπάλληλοι, τους οποίους µπορεί να απολύσει ανά πάσα
στιγµή, καταργείτε τη συλλογικότητα, καταργείτε τον ελεύθερο
διάλογο µεταξύ των διδασκόντων.

Τρίτον, µε την ίδια απόλυση που έχετε βάλει στο τσεπάκι του
εργοδότη µ’ αυτό το νοµοσχέδιο και την πρόβλεψη του νοµοσχε-
δίου σας για µειωµένες ώρες διδασκαλίας –και, βεβαίως, µει-
ωµένο µισθό- εφόσον το επιλέξει ο δάσκαλος, ποιος θα το
επιλέξει; Ο δάσκαλος ο οποίος τώρα γνωρίζει µε το δικό σας νο-
µοσχέδιο ότι µπορεί να απολυθεί ανά πάσα στιγµή, χωρίς δικαιο-
λογία, µας λέτε ότι θα αποδεχθεί εθελοντικά τη µείωση των ωρών
διδασκαλίας –και βεβαίως του µισθού- και ότι αυτό είναι ο ορι-
σµός του εθελοντισµού; Είναι µαφιόζικη η µέθοδος. Θα σου
κάνω µία πρόταση, την οποία εθελοντικά θα την αποδεχτείς, γιατί
δεν έχεις επιλογή. Αυτό κάνετε µε τον συνδυασµό της εθελού-
σιας –υποτίθεται- µείωσης των ωρών διδασκαλίας µε την απε-
λευθέρωση των απολύσεων.

Κυρία Υπουργέ, έχοντας καταργήσει τον αυτόνοµο, περήφανο
δάσκαλο, σε µία συνοµοταξία ιδιωτικών σχολείων που εγώ ονο-
µάζω «τριτοκλασάτα», ο µακροπρόθεσµος αντίκτυπος του σαρα-
κιού που εισάγετε θα επεκταθεί και στα υπόλοιπα σχολεία.
Σύντοµα τα µεσαία ιδιωτικά σχολεία θα µολυνθούν και αυτά από
το σαράκι αυτό, καθώς δεν θα είναι ανταγωνιστικά, όχι όσον
αφορά τη µόρφωσή τους, αλλά το κόστος τους. Κι όταν η κοινω-
νία λίγο-λίγο εθιστεί στον δάσκαλο-πιόνι, που µπορεί να απολυθεί
ανά πάσα στιγµή, θα έρθει η ώρα που το σαράκι θα καταστρέψει
ό,τι έχει µείνει από την εµπνευσµένη µόρφωση πεφωτισµένων
αυτόνοµων δασκάλων στα δηµόσια σχολεία. 

Αλήθεια, τι θα σας σταµατήσει, κυρία Υπουργέ, στο πλαίσιο
των πολυαγαπηµένων σας ΣΔΙΤ, των συµπράξεων δηµόσιου και
ιδιωτικού τοµέα, να προχωρήσετε σε ενοικιαζόµενους διδάσκον-
τες στα δηµόσια σχολεία; Γιατί έρχεται σε αντίθεση µε τη δική
σας νοοτροπία αυτό; Γιατί δεν προτείνετε µία εταιρεία να νοικιά-
ζει, να υπενοικιάζει καθηγητές, που και αυτοί θα υπάγονται στο
Υπουργείο Εργασίας, όπως και οι καθηγητές των ιδιωτικών σχο-
λείων από σήµερα, αν ψηφίσετε αυτό το νοµοσχέδιο; Να τους
υπενοικιάζει στα δηµόσια σχολεία και έτσι να έχουµε όλους τους
καθηγητές, δηλαδή και τους δηµόσιους –γιατί µόνο τους ιδιωτι-
κούς;- στο Υπουργείο Εργασίας.

Ποιος θα σας σταµατήσει από αυτό το εξάµβλωµα; Μόνο εµείς
και µόνο η οργή της κοινωνίας. Η συνείδησή σας έχει αποδείξει
ότι δεν έχει αυτή την ικανότητα, αυτά τα φρένα. Λειτουργείτε
ωσάν να πασχίζετε να αναδειχθείτε στην κυνικότερη και χειρό-
τερη ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας στη µεταπολιτευτική πε-
ρίοδο και, από ό,τι φαίνεται, περιµένουµε το επόµενο νοµοσχέδιο
που θα υπενοικιάσετε και τους δηµόσιους λειτουργούς.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Για ποιον
λόγο το κάνουµε όλο αυτό; Δεν έχει λογική αυτό που λέτε.

ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Χαίροµαι
πάρα πολύ που µπορείτε να εκλογικεύετε αυτό το παράλογο νο-
µοσχέδιο, λέγοντας ότι δεν έχει λογική αυτό που µόλις είπα.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Το δικό σας είναι παράλογο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Παρακαλώ, µπορεί να µη

γίνεται διάλογος;
ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Δεν έχω

κανένα πρόβληµα να έχω διάλογο µαζί σας. Εφόσον σηκωθείτε
και απαντήσετε, εγώ σας υπόσχοµαι ότι θα σας απαντήσω. Θέ-
λετε να το κάνουµε έτσι;

Κλείνοντας, απ’ ό,τι φαίνεται –το είδαµε τώρα- ούτε οι συνάδελ-
φοί σας Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας ούτε πρώην Υπουργοί
Παιδείας, εξαιρετικοί συνάδελφοι σε αυτή την Αίθουσα –όπως η
κ. Γιαννάκου, που ποτέ δεν θα αγκάλιαζε αυτή τη χυδαία ιδιωτικο-
µανία που βλέπω εδώ- ούτε και αυτοί φαίνεται να µπορούν να σας
πείσουν ότι η ζηµιά που κάνετε στην παιδεία και ουσιαστικά στο
µέλλον αυτού του τόπου είναι πιο µακροπρόθεσµη από τη ζηµιά
που µπορεί να κάνει οποιοσδήποτε άλλος Υπουργός.

Συµπερασµατικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ιδίως της Συµ-
πολίτευσης, υπερψηφίζοντας αυτό το νοµοσχέδιο γίνεστε συµ-
µέτοχοι στην κατασκευή διά νόµου του φοβισµένου ετερόνοµου
δάσκαλου, που εκ κατασκευής και εξ ορισµού δεν µπορεί να εµ-

πνεύσει, δεν µπορεί να ανεβάσει, δεν µπορεί να µορφώσει τους
νέους και τις νέες αυτής της χώρας.

Εγώ θεωρώ ότι δεν έχετε το δικαίωµα να το κάνετε αυτό, ούτε
καν στον εαυτό σας. Έχετε τη δυνατότητα σήµερα να γράψετε
κοινοβουλευτική ιστορία, απαιτώντας από την Υπουργό σας να
αποσύρει αυτό το νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΜέΡΑ25 και του ΣΥ-

ΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστούµε.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Κύριε Πρόεδρε, θα µπορούσα να έχω τον λόγο για λίγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ορίστε, κυρία Υπουργέ,

έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, κύριε Βαρουφάκη, επιτρέψτε µου να ανα-

φερθώ σε ορισµένα σηµεία που επισηµάνατε.
Σηµείο πρώτο: Είπατε συγκεκριµένα: «Μα, στο «Μωραΐτη»

υπάρχει σύστηµα αξιολόγησης.».
Κύριε Βαρουφάκη, µε όλον τον σεβασµό, η προηγούµενη κυ-

βέρνηση στην οποία ήσασταν σηµαίνον στέλεχος, Υπουργός και
µέλος, έχει στείλει εγκυκλίους που αντιµετωπίζει την αξιολόγηση
στα ιδιωτικά σχολεία ωσάν να είναι ποινικό αδίκηµα. Άρα σήµερα,
ως έχει και χωρίς να ψηφιστεί αυτός ο νόµος, υπάρχει ακριβώς
αυτή η πραγµατική κατάσταση την οποία σας περιγράφω. Άρα
δεν ισχύει αυτό το οποίο λέτε, το οποίο ίσχυε παλαιότερα.

Σηµείο δεύτερο: Είπατε –αν είναι δυνατόν- ότι καταργούµε τη
συλλογικότητα, επειδή προβλέπουµε την παρουσία του ιδιοκτήτη
στον σύλλογο διδασκόντων.

Εδώ, κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου να σας επισηµάνω ότι και
πάλι το κόµµα στο οποίο ήσασταν –ο κ. Φίλης συγκεκριµένα- είχε
ψηφίσει διάταξη στην οποία προβλεπόταν ακριβώς αυτό, δηλαδή
η παρουσία του ιδιοκτήτη. Τι αλλάζει µε το δικό µας νοµοσχέδιο;
Απλά προσαρµόζεται στην περίπτωση που ο ιδιοκτήτης δεν είναι
φυσικό πρόσωπο, αλλά είναι νοµικό πρόσωπο. Άρα αυτό είναι
στο έργο του ΣΥΡΙΖΑ, στον οποίο ήσασταν Υπουργός.

Σηµείο τρίτο: Είπατε για απογευµατινές δραστηριότητες. Μα,
γίνονται κανονικά. Θα σας επισηµάνω το άρθρο 4 που είναι σή-
µερα σε ισχύ του ν.682, το οποίο προβλέπει συγκεκριµένα για
τις απογευµατινές δραστηριότητες ότι επιτρέπονται µόνο κατό-
πιν ελέγχου νοµιµότητας ως προς το πρόγραµµα σπουδών και
το παιδαγωγικό περιεχόµενο της διδασκαλίας. Από ποιους; Από
τις διευθύνσεις εκπαίδευσης.

Κύριε Πρόεδρε, αυτά ισχύουν σήµερα, χωρίς να ψηφισθεί
αυτός ο νόµος.

Σηµείο τέταρτο: Είπατε ότι εγκαθιστούµε τον φοβισµένο δά-
σκαλο και ότι δεν θα υπάρχουν περιορισµοί σ’ αυτό το καθεστώς.
Φυσικά και θα υπάρχουν. Υπάρχουν, πρώτα από όλα, από τον
βασικό πυλώνα της δηµοκρατίας µας, που είναι η δικαστική εξου-
σία. Η δικαστική εξουσία, ένας εκ των τριών θεµελιωδών πυλώ-
νων της διάκρισης εξουσιών, προβλέπει αυστηρότατη εφαρµογή
της εργατικής νοµοθεσίας. Υπάρχει, πρώτον, λοιπόν, πολύ συγ-
κεκριµένη προστασία, που δίνει εν γένει το εργατικό δίκαιο, η ερ-
γατική νοµοθεσία, τα δικαστήριά µας, σε κάθε εργαζόµενο
ιδιωτικού δικαίου.

Πέρα, όµως, απ’ αυτό, δίνουµε και επιπλέον προστασία µε την
παράγραφο 2 του άρθρου 10, που προβλέπει ακριβώς την περί-
πτωση για τους ιδιωτικούς εκπαιδευτικούς, άρα ένα καθεστώς
ιδιαίτερα προστατευτικό µόνο για τους ιδιωτικούς εκπαιδευτι-
κούς, σε περίπτωση αθέµιτης πρακτικής εκ µέρους του εργο-
δότη.

Και αν, κύριε Πρόεδρε, δεν πιστεύετε εµένα, θα σας διαβάσω
τον έγκριτο εργατολόγο, τον κ. Ιωάννη Σουλιώτη, ο οποίος σε
άρθρο του προχθές στην κυριακάτικη «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» λέει τα
εξής: «Γιατί να είναι απαράδεκτη η πρόβλεψη του νοµοσχεδίου
ότι οι ιδιωτικοί εκπαιδευτικοί θα πρέπει να προσλαµβάνονται και
να απασχολούνται δυνάµει συµβάσεων εξαρτηµένης εργασίας
ιδιωτικού δικαίου και ότι αυτοί θα υπάγονται στις εκάστοτε
ισχύουσες διατάξεις της κοινής εργατικής νοµοθεσίας; Γιατί δεν
αρκούν για τους ιδιωτικούς εκπαιδευτικούς οι εκτεταµένες δια-
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σφαλίσεις που εµπεριέχει το εργατικό δίκαιο, µε την εφαρµογή,
για παράδειγµα, των αρχών της µη καταχρηστικής άσκησης δι-
ευθυντικού δικαιώµατος, της ίσης µεταχείρισης και διάκρισης,
της ισότητας των φύλων, της απαγόρευσης µονοµερούς µετα-
βολής των όρων σύµβασης εργασίας και άλλων προστατευτικών
ρητρών; Πώς µπορεί να χαρακτηριστεί απαράδεκτη η πρόθεση
της Κυβέρνησης να εφαρµόσει τη συνταγµατική αρχή της ισό-
τητας, της ισότητας µεταξύ ιδιωτικών εκπαιδευτικών και λοιπών
υπαλλήλων του ιδιωτικού τοµέα;».

Και θα κλείσω µε το εξής, κύριε Πρόεδρε. Μιλήσατε κι εσείς,
όπως και η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, για απολύσεις. Εγώ να
σας ρωτήσω: Γιατί ένας ιδιοκτήτης ενός σχολείου να θέλει να
απολύσει; Γιατί να θέλει µαζικά να απολύσει εκπαιδευτικούς; Μα,
χωρίς εκπαιδευτικούς δεν µπορεί να κάνει τη δουλειά του, δεν
µπορεί να παράσχει τις υπηρεσίες. 

Ο καλός εκπαιδευτικός, κύριε Βαρουφάκη, είναι η καλύτερη
διαφήµιση για το σχολείο. Είπατε προηγουµένως ότι είστε από-
φοιτος του «Μωραΐτη». Είπατε ότι στο «Μωραΐτη» γινόταν πάρα
πολύ αυστηρή αξιολόγηση των εκπαιδευτικών. Εγώ λοιπόν σας
ρωτώ, αν στο «Μωραΐτη» ένας εκπαιδευτικός δεν κάνει τη δου-
λειά του, δεν παρέχει την εκπαίδευση που πρέπει να παρέχει στα
παιδιά, διδάσκει αλλά αντί άλλων, τι πρέπει να κάνουµε. Να τον
έχουµε στο σχολείο; 

Εν τέλει, αν το κάνουµε αυτό, σε ποιον κάνουµε κακό; Μήπως
κάνουµε στον µαθητή, που θα πρέπει να είναι το πρώτο µέληµα
όλων µας εδώ, πώς θα λάβει ο µαθητής τις καλύτερες εκπαιδευ-
τικές υπηρεσίες; Αλλά και στον εκπαιδευτικό, γιατί στέλνοντάς
του ένα µήνυµα οιονεί µονιµότητας, δεν του δίνουµε κανένα, µα
κανένα, κίνητρο για βελτίωση;

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τον λόγο έχει ο κ. Βα-

ρουφάκης για δύο λεπτά και, βεβαίως, µετά θα ξαναµιλήσει η κ.
Κεραµέως.

ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρία Υπουργέ, αναφερθήκατε σε µία εγκύκλιο του κ. Φίλη,
όταν ήταν Υπουργός. Μια εγκύκλιος ανατρέπεται µε µια εγκύ-
κλιο. Δεν χρειάζεται να νοµοθετήσετε γι’ αυτό, για κάτι το οποίο
εσείς είπατε ότι ίσχυε πριν από την εγκύκλιο του κ. Φίλη. Εγώ δεν
γνωρίζω την εγκύκλιο του κ. Φίλη.

Θέλω να σας θυµίσω, για να µην µπερδεύεστε κιόλας, ότι ήρθα
σε έντονη αντίθεση µε τον ΣΥΡΙΖΑ και αποχώρησα και φτιάξαµε
και ένα άλλο κόµµα, το οποίο µπήκε στη Βουλή, επειδή είµαστε
σε µεγάλη σύγκρουση βασικών προγραµµατικών αρχών µε τον
ΣΥΡΙΖΑ. Οπότε, να σας το θυµίσω, γιατί κάποιες φορές φαίνεται
να το ξεχνάτε.

Εάν είχατε περάσει ένα νοµοσχέδιο εδώ στο οποίο απλά µι-
λούσατε για την επιπλέον αξιολόγηση στα ιδιωτικά σχολεία, δεν
θα ήµουν αντίθετος να το συζητήσουµε. Δεν νοµίζω ότι χρειάζε-
ται, γιατί στο «Κολλέγιο», στα καλά σχολεία της ολιγαρχίας,
όπως λέω εγώ, ξέρουν και κάνουν την αξιολόγηση χωρίς να χρει-
άζεται να νοµοθετεί το κράτος. Εδώ σας βγαίνω, αν θέλετε, από
δεξιά, ως πιο φιλελεύθερος από εσάς. Δεν χρειάζεται να νοµο-
θετήσετε για την αξιολόγηση των ιδιωτικών σχολείων. Ξέρουν
πώς να το κάνουν.

Αναφερθήκατε και στην περίπτωση της «Σχολής Μωραΐτη».
Εγώ θυµάµαι τον Αντώνη Μωραΐτη, για να απαντήσω και το ερώ-
τηµά σας, γιατί να θέλει ένας σχολάρχης να απολύσει έναν καλό
δάσκαλο. Να σας πω γιατί; Θα σας δώσω ένα παράδειγµα. 

Διότι µπορεί αυτό το σχολείο να µην είναι «Μωραΐτη», να είναι
από αυτά τα σχολεία στα οποία εγώ αναφερόµουν, τα πολλά τρι-
τοκλασάτα. Μπορεί να είναι ένας ιδιοκτήτης και, όπως είπατε,
µπορεί να είναι και µέτοχος και άρα δεν έχει καµµία ανάγκη για
την ψυχική και εκπαιδευτική ανάταση των παιδιών και το µόνο
που τον ενδιαφέρει είναι να πουλάει και έχει έναν δάσκαλο που
µπορεί να είναι εξήντα χρονών, να είναι εξαιρετικός δάσκαλος
και να δηµιουργεί προβλήµατα στον ιδιοκτήτη, γιατί απαιτεί κα-
λύτερες συνθήκες δουλειάς για τους νεοεισερχόµενους δασκά-
λους, τους εικοσιοκτάχρονους.

Να γιατί µπορεί να θέλει κάποιος ιδιοκτήτης να απολύσει έναν
εξαιρετικό δάσκαλο: Γιατί τον ενδιαφέρει πολύ περισσότερο να

σπάσει την αλληλεγγύη µεταξύ των µεγαλύτερων και των µικρό-
τερων, παρά να κρατήσει έναν εξηντάχρονο, που έτσι κι αλλιώς
σε µερικά χρόνια θα τον χάσει στη σύνταξη.

Αναφερθήκατε στις συνελεύσεις. Κι εγώ πάλι δεν πρόκειται να
υπερασπιστώ αυτό που έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ. Θέλω να σας πω µόνο,
µιας και αναφέρθηκα στον αείµνηστο Αντώνη Μωραΐτη, ότι πότε
δεν θα ήθελε ο ίδιος να βρίσκεται µέσα στη συνέλευση των δι-
δασκόντων. Αυτό το θέλουν µόνο κάποιοι που θέλουν να αστυ-
νοµεύσουν τις συζητήσεις µεταξύ των διδασκόντων. 

Γιατί αν θέλει ο γυµνασιάρχης και λυκειάρχης ιδιοκτήτης να
συζητήσει µε τους καθηγητές, µπορεί κάλλιστα να τους καλέσει
εκείνος σε µια σύσκεψη του προσωπικού. Δεν χρειάζεται να επι-
βάλλει ο νόµος και η Υπουργός Παιδείας την υποχρεωτική πα-
ρουσία του ιδιοκτήτη ή του εργοδότη, κόντρα στη θέληση των
µελών του συλλόγου των διδασκόντων.

Μιλήσατε για το θέµα της ισότητας και αναφερθήκατε σε έναν
εργατολόγο. Άρα, µε άλλα λόγια, επιβεβαιώνετε αυτό που έλεγα.
Επιµένετε ότι ένας καθηγητής σε ιδιωτικό σχολείο δεν διαφέρει
υπαρξιακά και οντολογικά από έναν ιδιωτικό υπάλληλο. Με άλλα
λόγια, µίλησα για τη διαφορά µεταξύ του εργολάβου και του οι-
κοδόµου, που δουλεύουν µε τούβλα, και του δάσκαλου, που δου-
λεύει µε ψυχές, ο οποίος πρέπει να µπαίνει µέσα στην τάξη µε
τον αέρα του ανθρώπου που δεν είναι υπό απόλυση ανά πάσα
στιγµή και, αν απολυθεί, έχει την Υπουργό να λέει «δεν πειράζει,
θα πας στα δικαστήρια, θα βρεις το δίκιο σου σε πέντε χρόνια». 

Το σύστηµα το οποίο είχαµε µέχρι σήµερα ήταν πολύ καλύ-
τερο. Και απολύσεις γινόντουσαν. Κυρία Κεραµέως, εγώ δεν έχω
καµµία αντίρρηση να απολύονται καθηγητές που δεν πληρούν
τις προϋποθέσεις της µαθησιακής διαδικασίας, αλλά αυτό που
εσείς κάνετε, που εισάγετε την απόλυση κατά βούληση, κατά το
δοκούν, σαν να είναι εργολάβος που απολύει οικοδόµο ή τραπε-
ζίτης που απολύει τραπεζικό υπάλληλο, είναι η αρχή της δηµι-
ουργίας του φοβικού, εξαρτηµένου, ετερόνοµου δάσκαλου, είναι
η αρχή του τέλους του συστήµατος παιδείας σε αυτή τη χώρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Έχετε τον λόγο, κυρία
Υπουργέ, αλλά σας παρακαλώ σύντοµα, γιατί θα µιλήσετε και
κανονικά.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Θα είµαι πολύ σύντοµη, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ πολύ.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, για τα σχόλια. Τέσσερις µι-
κρές επισηµάνσεις. 

Πρώτα απ’ όλα, αυτό που αναφέρατε για την περίπτωση που
θα ήθελε ένας ιδιοκτήτης να απολύσει, η περίπτωση που αναφέ-
ρετε, εφόσον συνιστά αθέµιτη πρακτική, γι’ αυτή υπάρχουν τόµοι
νοµολογίας, κύριε Πρόεδρε, για το πώς µια τέτοια καταγγελία
συνιστά παράνοµη καταγγελία, καταχρηστική καταγγελία και
ελέγχεται ακριβώς υπό αυτό το πρίσµα. 

Είπατε ότι είναι ίδιο και το αυτό οι ιδιωτικοί εκπαιδευτικοί και
οι λοιποί εργαζόµενοι. Όχι. Γιατί; Γιατί υπάρχει µια θεµελιώδης
διαφορά και αυτή πηγάζει από το άρθρο 16 παράγραφος 8 του
Συντάγµατος, που προβλέπει κρατική εποπτεία επί των ιδιωτικών
εκπαιδευτηρίων. Πώς θεµελιώνεται και σε τι διαφέρει τελικά ο
ιδιωτικός εκπαιδευτικός; Στο ότι το κράτος εποπτεύει συνολικά
ζητήµατα που αφορούν στην περιουσιακή του κατάσταση. 

Για παράδειγµα θέµατα που αφορούν στην επετηρίδα, την
πρόσληψη, τους βαθµούς προαγωγής, τις άδειες, τις αναπληρώ-
σεις, τις αποδοχές, τις ελάχιστες αποδοχές, τον πειθαρχικό
έλεγχο, τον τρόπο λύσης, όλα αυτά είναι ζητήµατα που ρυθµί-
ζονται µε ειδικό καθεστώς, γιατί το άρθρο 16 παράγραφος 8
προβλέπει ακριβώς ένα ειδικό καθεστώς για τους ιδιωτικούς εκ-
παιδευτικούς. 

Όµως, το Σύνταγµα προβλέπει και κάτι άλλο. Προβλέπει και
κάτι που λέγεται «επιχειρηµατική ελευθερία». Και η επιταγή όλων
µας εδώ µέσα είναι να συνδυάσουµε αυτές τις συνταγµατικές
επιταγές, να συνδυάσουµε δηλαδή την επιταγή για την κρατική
εποπτεία επί των ιδιωτικών σχολείων, ταυτοχρόνως να τη συν-
δυάσουµε µε την επιχειρηµατική ελευθερία. 

Και θεωρούµε ότι αυτό το οποίο κάνουµε υπάγει τους ιδιωτι-
κούς εκπαιδευτικούς στο εργατικό δίκαιο, µε όλη την προστασία
της νοµολογίας και επιπλέον, θεσπίζει κάτι παραπάνω. Τι είναι το
παραπάνω; Βάζει µια ειδική δικλίδα που δεν υπήρχε, µια ειδική
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δικλίδα που υπάρχει πλέον στον νόµο και δεν εξαρτάται από τη
νοµολογία, που ρητά αναφέρεται σε αθέµιτες πρακτικές εκ µέ-
ρους του εργοδότη, σε αθέµιτες πρακτικές, ενδεχόµενη εµπά-
θεια, εκδικητικότητα και ούτω καθεξής. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υπουργού)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Δίνουµε, λοιπόν, ένα ξεκάθαρο στίγµα αναφορικά µε τέτοιου

είδους καταγγελίες.
Και κλείνω µε το εξής. 
Ρωτήσατε, κύριε Πρόεδρε, γιατί χρειάζεται να νοµοθετήσουµε.

Κύριε Πρόεδρε, όταν πιστεύεις σε κάτι, όπως η Νέα Δηµοκρατία
πιστεύει στον θεσµό της αξιολόγησης, θα το νοµοθετήσουµε, για
να εφαρµοστεί παντού και πάντοτε. Αξιολόγηση εκπαιδευτικού
έργου, σχολικών µονάδων και εκπαιδευτικών. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Κύριε

Πρόεδρε, τον λόγο θα ήθελα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Με συγχωρείτε, κύριε

Βαρουφάκη, δεν γίνεται. 
ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Για εί-

κοσι δευτερόλεπτα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Δηλαδή, θα µιλήσετε

εσείς, θα ξαναµιλήσει η Υπουργός.
ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Είκοσι

δευτερόλεπτα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Εντάξει, µιλήστε είκοσι

δευτερόλεπτα.
ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Πραγµα-

τικά θα είναι είκοσι δευτερόλεπτα.
Κυρία Υπουργέ, εφόσον δεν αποσύρετε το άρθρο που απελευ-

θερώνει τις απολύσεις, το άρθρο 16 του Συντάγµατος και όλα τα
άλλα που λέτε περί εποπτείας, είναι άδειο πουκάµισο. Όταν ο
άλλος ξέρει ότι µπορεί να βρεθεί στον δρόµο και µετά θα πρέπει
να πάει στα δικαστήρια σαν ένας τραπεζικός υπάλληλος, ό,τι εί-
πατε ουσιαστικά αναιρείται. Πάρτε πίσω αυτό το άρθρο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Να προχωρήσουµε νο-
µίζω. Ήρθε η ώρα του κ. Χρυσοµάλλη, ο οποίος περιµένει υπο-
µονετικά και µετά η κ. Μακρή από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΧΡΥΣΟΜΑΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Πρόεδρε του ΜέΡΑ25, πριν αποχωρήσετε από την Αί-
θουσα, να σας πω ότι και λόγω επαγγέλµατος καθηµερινώς συ-
νεργάζοµαι µε οικοδόµους, τους σέβοµαι και τους τιµώ και καλό
είναι να µην τους υποτιµάτε ούτε να τους θεωρείτε δεύτερης κα-
τηγορίας πολίτες. 

Όσον αφορά το ότι θέλετε σήµερα να αποποιηθείτε τη σχέση
σας µε τον ΣΥΡΙΖΑ, κανείς δεν ξεχνάει ότι τον βοηθήσατε να ανέ-
βει στην εξουσία και µαζί καταστρέψατε και κάνατε αυτή τη µε-
γάλη ζηµιά στη χώρα κατά το πρώτο εξάµηνο. Άρα µην
αποποιείστε τις ευθύνες σας. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η σηµερινή νοµοθετική πρωτο-
βουλία του Υπουργείου Παιδείας έχει αποτελέσει, από ό,τι βλέ-
πουµε, µια πρώτης τάξεως ευκαιρία για την Αξιωµατική
Αντιπολίτευση να θυµηθεί τις ιδεοληπτικές αγκυλώσεις διακυ-
βέρνησής της, αλλά και να παίξει εν ου παικτοίς. 

Η κατά το δοκούν ερµηνεία του Συντάγµατος -από εσάς, µάλι-
στα, που λέγατε ότι θα ήσασταν και κάθε λέξη του Συντάγµατος,
µην το ξεχνάµε- και η επιλεκτική αναφορά στη δικαιοσύνη και τις
αποφάσεις της, είναι από τα κυρίαρχα χαρακτηριστικά σας, κύριοι
συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ. Και πιστεύετε ότι η νοµοθετική πρωτο-
βουλία της κ. Κεραµέως αποτελεί προνοµιακό σας πεδίο, για να
καταγγείλετε δήθεν νεοφιλελεύθερες πρακτικές και µεθοδεύσεις
υπέρ των ιδιοκτητών των ιδιωτικών σχολείων και, βέβαια, εναντίον
των εργαζοµένων εκπαιδευτικών. Ας εξηγηθούµε, λοιπόν:

Το Σύνταγµα στην παράγραφο 8 του άρθρου 16 ορίζει ρητά
ότι οι προϋποθέσεις και οι όροι χορήγησης άδειας για την ίδρυση
και λειτουργία εκπαιδευτηρίων που δεν ανήκουν στο κράτος, τα
σχετικά µε την εποπτεία που ασκείται πάνω σε αυτά, καθώς και
µε την υπηρεσιακή κατάσταση του διδακτικού τους προσωπικού,
ορίζονται µε νόµο. Αυτό για εµάς στη Νέα Δηµοκρατία σηµαίνει

ελευθερία στην ίδρυση ιδιωτικών εκπαιδευτηρίων, που θα εντάσ-
σονται µέσα στο εκπαιδευτικό σύστηµα της χώρας, θα απονεί-
µουν ισότιµους τίτλους σπουδών, ακολουθώντας το πρόγραµµα
σπουδών των δηµοσίων σχολείων. Παράλληλα, όµως, θα λει-
τουργούν µε τους κανόνες της ελεύθερης οικονοµίας, θα έχουν
την ελευθερία να διαµορφώνουν επιπλέον δράσεις και εκπαιδευ-
τικές δραστηριότητες, θα έχουν την ελευθερία να διαµορφώνουν
τη λειτουργία τους σύµφωνα µε τις γενικές εποπτικές αρχές που
επιβάλλει το Υπουργείο Παιδείας, αλλά χωρίς οι αρχές αυτές να
καταλήγουν σε ασφυκτικό έλεγχο, που δεν επιτρέπει την ανά-
πτυξη της ιδιωτικής εκπαίδευσης. 

Από την άλλη, εσείς, συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ µε τον ν.4415/
2016 -αν θυµάµαι καλά- του κ. Φίλη, προσπαθήσατε να κάνετε
πράξη τις ιδεοληψίες σας για τον ασφυκτικό έλεγχο της ιδιωτικής
εκπαίδευσης, παρεµβαίνοντας δραστικά στη δυνατότητα επιλογής
και αξιοκρατικής αντιµετώπισης του εκπαιδευτικού προσωπικού
αλλά και στις δυνατότητες διαφοροποίησης του εκπαιδευτικού
προγράµµατός τους, που αποτελεί σηµαντικό πλεονέκτηµα των
ιδιωτικών σχολείων.

Είναι ενδιαφέρον -και σας καλώ να το κάνετε- να ανατρέξατε
στα πρακτικά της Επιτροπής Μορφωτικών Υποθέσεων, για να
θαυµάσετε την ονειροπόληση του τότε Βουλευτή σας, του κ. Μη-
ταφίδη, που ανακάλεσε στη µνήµη του αγώνες -να το πω αυτού-
σια- για την κοινωνικοποίηση της ιδιωτικής εκπαίδευσης και την
εθνικοποίηση των ιδιωτικών σχολείων. Τι ωραίο ήταν αυτό!

Η ιδιωτική εκπαίδευση, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, οφείλει
να είναι µια επιλογή που απευθύνεται σε όσους επιθυµούν και
µπορούν να προσφέρουν στα παιδιά τους κάτι παραπάνω από
το δηµόσιο σύστηµα. Ο αγώνας µας -και τον δίνουµε αυτόν τον
αγώνα- θα πρέπει να είναι η εξοµοίωση των δύο συστηµάτων στο
επίπεδο των παρεχόµενων υπηρεσιών και όχι ο στραγγαλισµός
της ιδιωτικής εκπαίδευσης. 

Ήδη εµείς ως Νέα Δηµοκρατία και ως Κυβέρνηση έχουµε ξε-
κινήσει προσπάθειες βελτίωσης των δηµόσιων σχολείων, δηµι-
ουργίας των προτύπων, έναν βασικό ιµάντα κοινωνικής
κινητικότητας. Και κινούµαστε προς αυτή την κατεύθυνση, δη-
λαδή στο να βελτιώσουµε και να εξοµοιώσουµε τα δηµόσια σχο-
λεία µε τα καλά ιδιωτικά σχολεία. 

Δεν ακούσαµε εσάς και τον εισηγητή σας να πει κάτι προς
αυτή την κατεύθυνση. Αντίθετα, πολλή συζήτηση έγινε αναφο-
ρικά µε την αξιολόγηση των ιδιωτικών εκπαιδευτικών και, βέβαια,
για το εργασιακό καθεστώς τους. 

Το Σύνταγµα προέβλεψε για την υπηρεσιακή κατάσταση των
ιδιωτικών εκπαιδευτικών και η νοµολογία του Συµβουλίου της
Επικρατείας, νοµίζω, ξεκαθάρισε το τοπίο. 

Η εποπτεία του Υπουργείου Παιδείας σε σχέση µε το δικαίωµα
του ιδιοκτήτη να επιλέγει το εκπαιδευτικό προσωπικό, είναι δε-
δοµένη, µε όρους, βέβαια, και προϋποθέσεις. Προφανώς, όχι µε
τους όρους µέχρι αυτού που ονειρεύεστε, κύριοι συνάδελφοι
του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά µέχρι ενός ορίου που προβλέπει ότι οι προ-
ϋποθέσεις και οι όροι αυτοί υπαγορεύονται από λόγους δηµο-
σίου συµφέροντος αναγόµενους στη διασφάλιση και βελτίωση
της παρεχόµενης από τα ιδιωτικά σχολεία εκπαιδεύσεως και να
µην αναιρούν ούτε να περιορίζουν υπέρµετρα τη συνταγµατικώς
προστατευόµενη ελευθερία ιδρύσεως ιδιωτικών εκπαιδευτηρίων
και τη συνακόλουθη ελευθερία του ιδιοκτήτη του εκπαιδευτηρίου
να επιλέγει το διδακτικό προσωπικό του σχολείου του. Απλά, λιτά
και ξεκάθαρα.

Όσο για την αξιολόγησή τους, προφανώς και αυτή αποτελεί
µια εσωτερική διαδικασία του ιδιωτικού σχολείου, η οποία, ναι
µεν τελεί και αυτή, ως διαδικασία, υπό την εποπτεία του κράτους,
είναι, όµως, σε κάθε περίπτωση αποτέλεσµα των εσωτερικών
αναγκών και απαιτήσεων του ιδιωτικού σχολείου. Άλλωστε, είναι
γνωστή η δυσανεξία σας στην έννοια της αξιολόγησης και η ιδε-
οληπτική ροπή σας τα τελευταία τεσσεράµισι χρόνια που είχατε
σαν διακυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ σε συστήµατα αυτοαξιολόγη-
σης και αυτοαναγνώρισης της αξίας και των ικανοτήτων των εκ-
παιδευτικών, λες και η αξιακή ικανότητα είναι θέµα προσωπικής
άποψης του αξιολογούµενου και όχι η απόδοση της αξίας που
του αναλογεί ακριβώς γιατί αποδεδειγµένα έχει πετύχει στον
χώρο του.
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Εν κατακλείδι, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η ιδιωτική εκπαί-
δευση είναι κεκτηµένο της φιλελεύθερης κοινωνίας µας. Προ-
σφέρει ένα δηµόσιο αγαθό κάτω από την εποπτεία του κράτους,
αλλά δεν παύει να λειτουργεί σύµφωνα µε τους κανόνες και τη
λογική της αγοράς. Θα έλεγα, µάλιστα, ότι αυτή η λειτουργία της
είναι που την κάνει ανταγωνιστική και θελκτική απέναντι στους
γονείς, που αναζητούν το καλύτερο για τα παιδιά τους. 

Αυτό το πλεονέκτηµα εµείς δεν θα το ανακόψουµε. Αντίθετα,
θα το αφήσουµε να αναπτυχθεί. 

Αν θέλουµε, όµως, να είµαστε σωστοί και δίκαιοι και να δούµε
και τους γονείς των παιδιών που πηγαίνουν στα ιδιωτικά σχολεία
ως Έλληνες φορολογούµενους που είναι, οφείλουµε, κυρία
Υπουργέ, να δίνουµε σε αυτά τα παιδιά δωρεάν τα βιβλία που δί-
νονται και στα δηµόσια σχολεία. Είναι ηθικό και πρέπει να γίνει
και νόµος. Φυσικά, θα αναπτυχθεί η ποιοτική παιδεία, προστα-
τεύοντας την ποιότητα των παρεχόµενων εκπαιδευτικών υπηρε-
σιών, πάντα σεβόµενοι το δικαίωµα του εκπαιδευτικού φορέα
στον καθορισµό του προσανατολισµού του σχολείου, πάντα προ-
στατεύοντας τον εργαζόµενο εκπαιδευτικό και διαφυλάσσοντας
τα δικαιώµατά του, όπως άλλωστε κάνουµε για όλους τους Έλ-
ληνες εργαζόµενους στον ιδιωτικό τοµέα. 

Είµαι σίγουρος ότι, παράλληλα, η προσπάθεια του Υπουργείου
Παιδείας µέσα από τη δηµιουργία περισσότερων πειραµατικών
και πρότυπων σχολείων, θα οδηγήσει σε ένα ισχυρό, παράλληλο
µε τα ιδιωτικά σχολεία, πόλο για τα παιδιά µας, που θα συνεχίσει
να προάγει την αριστεία, που τόσο µισείτε.

Γιατί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αριστεράς, όπως εύ-
γλωττα τόνισε ο αριστερός, πέραν πάσης αµφιβολίας, φιλόσο-
φος και κοινωνιολόγος Πιερ Μπουρντιέ, είναι αυτή η αριστεία
που δίνει τη δυνατότητα στα παιδιά µιας αγροτικής ή µικροαστι-
κής οικογένειας να σπάσουν τα δεσµά της κοινωνικής τους κα-
ταγωγής και να κατακτήσουν τη θετική διάκριση και τα όνειρά
τους. Και σας το λέει αυτό ο εγγονός ενός χωροφύλακα, πατέρα
οκτώ παιδιών και ο εγγονός ενός αναπήρου πολέµου και αγρότη,
πατέρα τεσσάρων παιδιών. Οι γονείς µου µέσα από τα δηµόσια
και πρότυπα σχολεία, την «Ευαγγελική» -και ο κ. Φίλης την έχει
τελειώσει- κατάφεραν να ακολουθήσουν τα όνειρά τους και να
προσφέρουν κι αυτοί στα παιδιά τους το καλύτερο για αυτά.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τον λόγο έχει η κ. Μακρή
από τη Νέα Δηµοκρατία και θα ακολουθήσει ο κ. Καλλιάνος, επί-
σης από τη Νέα Δηµοκρατία. 

Ορίστε, κυρία Μακρή, έχετε τον λόγο.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρία Υπουργέ, τους τελευταί-

ους µήνες το Υπουργείο Παιδείας έχει επιδοθεί σε έναν αγώνα
δρόµου, προκειµένου να υλοποιήσει µια σειρά από εξαιρετικά
σηµαντικές, ορθολογικές και καινοτόµες νοµοθετικές πρωτοβου-
λίες, απολύτως επιβεβληµένες, για τον εκσυγχρονισµό της παι-
δείας. Αυτό είναι µια µεταρρύθµιση που ήταν εξαιρετικά ψηλά
στις προεκλογικές δεσµεύσεις του Κυριάκου Μητσοτάκη και της
Νέας Δηµοκρατίας, αφού η αναβάθµιση της εκπαιδευτικής δια-
δικασίας αποτελεί κύριο µοχλό ανάπτυξης της χώρας. 

Ξεκινήσατε, κυρία Υπουργέ, πολύ ορθά από την κορυφή της
πυραµίδας, δηλαδή από την Εθνική Αρχή Ανώτατης Εκπαίδευ-
σης, την αναδιάρθρωση, την αναβάθµισή της, προκειµένου τα
ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα και τα ερευνητικά κέντρα να µε-
τασχηµατιστούν σε πυλώνες -τόσο σε τοπικό όσο και σε περιφε-
ρειακό επίπεδο- που θα αναπτύξουν και θα βελτιώσουν τις
συνεργασίες και τις δικτυώσεις µε τον κόσµο της παραγωγής και
της επιχειρηµατικότητας, µε τους κοινωνικούς φορείς και µε τα
ιδρύµατα του εσωτερικού και του εξωτερικού. 

Συνεχίσατε µε την αναβάθµιση του δηµόσιου σχολείου, καλύ-
πτοντας όλα τα επίπεδα της νηπιακής αλλά και της πρωτοβάθ-
µιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, µε την οποία φροντίσατε
εγκαίρως να ανασχέσετε τη φθίνουσα και παρακµιακή πορεία
του σχολείου, που τα τελευταία χρόνια είχε πληγεί από τη λογική
της ήσσονος προσπάθειας, τον εξισωτισµό προς τα κάτω και τη
δαιµονοποίηση της αριστείας. 

Σήµερα συζητείται η τρίτη νοµοθετική µεταρρυθµιστική πρω-

τοβουλία για τον εκσυγχρονισµό της ιδιωτικής εκπαίδευσης και
του ιδιωτικού σχολείου και την προστασία των νοµίµως και αξιο-
πρεπώς λειτουργούντων ιδρυµάτων -φαντάζοµαι αυτά είναι τα
«πρωτοκλασάτα», που είπε ο Πρόεδρος του ΜέΡΑ25-, για τη θω-
ράκιση και την απελευθέρωση της ιδιωτικής εκπαίδευσης από τα
δεσµά της κρατικής γραφειοκρατίας και εξάρτησης.

Με αυτή σας την παρέµβαση συµπληρώνετε και ολοκληρώνετε
την προηγούµενη πρωτοβουλία σας για το νέο σχολείο, προσδί-
δοντάς του χαρακτηριστικά ενεργού και επίκαιρης κινητήριας δύ-
ναµης για την ανάκαµψη και ανάπτυξη του τόπου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η νέα νοµοθετική πρωτοβουλία
επιτέλους απελευθερώνει την ιδιωτική εκπαίδευση από ιδεολη-
πτικές στρεβλώσεις που εγκλώβιζαν και δυσκόλευαν, αν δεν ακύ-
ρωναν, την ιερή και σηµαντική αποστολή των ιδιωτικών σχολείων,
δηλαδή την παροχή εκπαίδευσης υψηλού επιπέδου. Την αποδε-
σµεύει από τον ασφυκτικό και συγκεντρωτικό έλεγχο, που έπνιγε
κάθε ανάσα πρωτοβουλίας και δραστηριότητας. Το Υπουργείο
παρεµβαίνει γόνιµα πλέον στον ευαίσθητο αυτόν χώρο, που υπέ-
στη αναρίθµητα δεινά από τις ψευδαισθήσεις και τις ιδεοληψίες
των εξουσιών και παρεµβαίνει µόνο για λόγους νοµιµότητας και
όχι για λόγους σκοπιµότητας. 

Υπήρξαν στο παρελθόν αρµόδιοι, που -άλλοι µε περισσότερο
και άλλοι µε λιγότερο µένος- µυωπικά και αναχρονιστικά δεν ενί-
σχυσαν την εκπαίδευση, αλλά τον έλεγχό της. Δεν ενεθάρρυναν
καινοτόµες πρωτοβουλίες, αλλά πρόσθεσαν γραφειοκρατία. Δι-
οικητικές παρεµβάσεις και διαδικαστικοί περιορισµοί εγκλώβιζαν
τον ευαίσθητο αυτόν χώρο, που έχει άλλους ρυθµούς και άλλα
σχέδια από εκείνους που θέλουν ολοκληρωτική επικράτηση και
πολλές φορές άκρατη παρέµβαση του κράτους. 

Αυτή την παρεξηγηµένη και µε τους όρους της δεκαετίας του
’70 έννοια της ιδιωτικής εκπαίδευσης, που το θεσµικό της πλαί-
σιο είναι στις µέρες µας παντελώς αναχρονιστικό και ταυτόχρονα
απογοητευτικό σε σχέση µε αυτό που ισχύει στην υπόλοιπη Ευ-
ρώπη, έρχεται να διορθώσει και να απεκδύσει από τις στρεβλώ-
σεις το νέο σχέδιο νόµου που συζητούµε σήµερα.

Επιδιώκεται, λοιπόν, η µείωση του κρατικού παρεµβατισµού
και η ενίσχυση της ιδιωτικής πρωτοβουλίας. Το κράτος δεν επι-
βάλλεται παντού µε το στανιό. Μόνον ο νόµος. 

Επιδιώκεται ακόµη η ενίσχυση της ουσιαστικής αυτονοµίας
της σχολικής µονάδας και η µεγαλύτερη ευελιξία, όσον αφορά
στην οργάνωση του σχολείου και στη λειτουργία της σχολικής
µονάδας. 

Επιδιώκεται να διαµορφώνεται και να οργανώνεται πιο ελεύ-
θερα και πιο αποδοτικά το διευρυµένο ωρολόγιο πρόγραµµα, πα-
ρέχοντας πρόσθετες εκπαιδευτικές υπηρεσίες, όπως ενισχυτική
διδασκαλία, πρόσθετη διδακτική στήριξη, ενίσχυση της γλωσσο-
µάθειας, καθώς και να υπάρχει ελευθερία να αξιοποιούνται κα-
λύτερα οι εγκαταστάσεις και οι υποδοµές. 

Παράλληλα, επιδιώκεται η αποτελεσµατικότερη διαχείριση του
ανθρώπινου δυναµικού, γιατί οι εκπαιδευτικοί δίνουν το στίγµα
της ποιότητας και της καλύτερης λειτουργίας του σχολείου. Οι
επιστήµονες, οι πνευµατικοί αυτοί άνθρωποι, πρέπει να εκτιµών-
ται από την κοινωνία και να προστατεύονται από την πολιτεία. Το
παρόν νοµοσχέδιο φροντίζει αυτή την ανάγκη προς όφελος
πάντα και κυρίως των µαθητών.

Επιδιώκεται η µείωση του ωραρίου και η πρόσθετη αµειβόµενη
απασχόληση.

Τέλος, επιδιώκεται και η αξιολόγηση -τόσο δαιµονοποιηµένη
και τόσο απαραίτητη- µε τους όρους που γίνεται και στο δηµόσιο
σχολείο, αξιολόγηση επιβεβληµένη προς όφελος τόσο της εκ-
παιδευτικής κοινότητας όσο και του τελικού αποδέκτη, του εκ-
παιδευόµενου. Η αξιολόγηση δεν είναι ποτέ, µα ποτέ, σε βάρος
των καλών και φιλότιµων εκπαιδευτικών. Η ασφαλιστική δικλίδα
του δικαστικού ελέγχου τυχόν καταχρηστικής συµπεριφοράς σε
βάρος τους εξορθολογίζει το σύστηµα, µειώνει τις στρεβλώσεις,
καλύπτει τυχόν θιγόµενους. Αναφέρθηκε αναλυτικά και εµπερι-
στατωµένα σε αυτό και η Υπουργός αλλά και η εισηγήτριά µας.

Επίσης, δεν θέλω να παραλείψω και την ορθότατη πρόβλεψη
της διδασκαλίας των ειδικών µαθηµάτων στα δηµόσια σχολεία,
που βοηθά στον περιορισµό της παραπαιδείας.

Το υπό εξέταση σχέδιο νόµου δεν είναι παρά µια γέφυρα από
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την ακαµψία στην ευελιξία, από τον υπερσυγκεντρωτισµό στην
αποκέντρωση, από την αµφισβήτηση στην εµπιστοσύνη, προκει-
µένου να προστατεύεται απαρεγκλίτως το κατοχυρωµένο από το
Σύνταγµα δικαίωµα επιλογής των γονέων για το πώς και πού θα
σπουδάσουν τα παιδιά τους. 

Αρµοδιότητα της πολιτείας είναι να αντιµετωπίζει ισότιµα και
µε ευρύτητα πνεύµατος την ιδιωτική εκπαίδευση χιλιάδων Ελλη-
νόπουλων. Με µεγάλη αίσθηση ευθύνης, µε προστασία διδα-
σκόντων και διδασκοµένων, µε στήριξη όλων των εµπλεκοµένων
στα ιδιωτικά σχολεία, µαθητών, γονέων, εκπαιδευτικών, ιδιοκτη-
τών -πολύ σωστά είπε ο κ. Χρυσοµάλλης ότι οι γονείς πληρώνουν
για τα βιβλία, δεν έχουν καµµία φορολογική απαλλαγή και πλη-
ρώνουν και για µία παροχή την οποία το κράτος δεν τους αντα-
ποδίδει-, αλλά και µε πνεύµα ελευθερίας πρωτοβουλιών, το
νοµοσχέδιο αυτό που παρεµβαίνει στην ιδιωτική εκπαίδευση. Άλ-
λωστε µε τη σύγχρονη αντίληψη το ιδιωτικό σχολείο δεν είναι τί-
ποτα άλλο παρά ένα σχολείο µεταξύ προτύπου -αφού
προσβλέπει κατά το δυνατόν στην αριστεία- και πειραµατικού,
διότι στην πράξη προπορεύεται των εξελίξεων και των εκπαιδευ-
τικών τάσεων, δοκιµάζοντας νέες µεθόδους, διευρύνοντας αντι-
κείµενα και υιοθετώντας διαδικασίες που εφαρµόζονται διεθνώς. 

Αναλάβατε, κυρία Υπουργέ, τις ευθύνες σας και προστατέ-
ψατε µε την πρωτοβουλία σας, αλλά και θωρακίσατε τη λειτουρ-
γούσα ιδιωτική εκπαίδευση. Οφείλουµε όλοι να σας συγχαρούµε
και να ενισχύσουµε αυτή την προσπάθεια υπερψηφίζοντας το
παρόν νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ο κ. Καλλιάνος από τη
Νέα Δηµοκρατία. Ακολουθεί ο κ. Μάρκου από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΛΛΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Η παρούσα νοµοθετική πρωτοβουλία του Υπουργείου Παι-

δείας για τα ιδιωτικά σχολεία έρχεται µετά από την ψήφιση του
νοµοσχεδίου για την αναβάθµιση και τον εκσυγχρονισµό της δη-
µόσιας εκπαίδευσης. Πρέπει να σας πω ότι έχω υπάρξει καθη-
γητής σε ιδιωτικά σχολεία για πάρα πολλά χρόνια. Εποµένως
ξέρω ακριβώς τι γίνεται όλο αυτό το χρονικό διάστηµα εκεί. Απο-
τυπώνεται έτσι και η αντίληψη που έχει η Κυβέρνηση για το εκ-
παιδευτικό σύστηµα στην ολότητά του, διότι µόνο υπό αυτό το
πρίσµα µπορεί να διεξαχθεί και η συζήτηση που κάνουµε σή-
µερα.

Θυµάµαι ήταν περίπου το 2007, 2008 όταν πέρασα µία αξιο-
λόγηση για ένα σηµαντικό εκπαιδευτικό ίδρυµα το οποίο πλέον
έκλεισε δυστυχώς, τα εκπαιδευτήρια «Νέα Γενιά Ζηρίδη». Ήταν
µία διαδικασία συγκεκριµένη. Ακολούθησε δεύτερο στάδιο και
τρίτο στάδιο συνεντεύξεων. Ήταν πολύ επίπονη η διαδικασία.
Στο τέταρτο στάδιο µε έβαλαν και έκανα µάθηµα τότε ως καθη-
γητής Μαθηµατικών σε µία τάξη συγκεκριµένη, όπου πίσω, στο
τέλος της αίθουσας, όπως θυµάµαι πάρα πολύ καλά, ήταν ο δι-
ευθυντής του σχολείου, ο λυκειάρχης, ο γυµνασιάρχης, συγκε-
κριµένα και σηµαντικά στελέχη του σχολείου, οι οποίοι είδαν τότε
το µάθηµα που έκανα. Μετά από διάφορες αξιολογήσεις και τέ-
τοιες διαδικασίες ήρθε η ευτυχισµένη µέρα που µε ενηµέρωσαν
ότι πραγµατικά προσλήφθηκα στο συγκεκριµένο σχολείο. Δού-
λεψα αρκετά χρόνια και στεναχωριέµαι πολύ που το συγκεκρι-
µένο σχολείο είχε τη συγκεκριµένη κατάληξη, όπως µάθαµε όλοι
µας, το τελευταίο χρονικό διάστηµα. 

Θέλω να πω ότι ήταν εξαιρετικές αυτές οι διαδικασίες που γί-
νονταν και θα συνεχίσουν να γίνονται στα ιδιωτικά σχολεία,
ύστερα και από τις συγκεκριµένες παρεµβάσεις της Υπουργού
µας κ. Κεραµέως. Είναι πολύ συγκεκριµένο και πολύ σηµαντικό
να υπάρχει ελευθερία στο εκάστοτε ιδιωτικό σχολείο να εργαστεί
όπως αυτό θέλει. Είναι πολύ συγκεκριµένο και πολύ σηµαντικό,
αξιόλογο, να δίνεται το χρονικό περιθώριο αλλά και η δυνατό-
τητα στο κάθε ιδιωτικό σχολείο να δουλέψει µε τους κανόνες που
αυτό θέλει. Ξέρετε, ενισχύεται και ο ανταγωνισµός µε αυτόν τον
τρόπο και όταν ενισχύεται ο ανταγωνισµός, όλα τα ιδιωτικά σχο-
λεία πηγαίνουν προς τα πάνω. Αυτό είναι πάρα πολύ λογικό και
νοµίζω ότι το καταλαβαίνουµε όλοι µας. Μόνο, λοιπόν, υπό αυτό
το πρίσµα µπορεί να διεξαχθεί και η συζήτηση που κάνουµε σή-
µερα, έχοντας, δηλαδή, τη συνολική εικόνα και σύµφωνα και µε

το προηγούµενο νοµοσχέδιο που είχαµε ψηφιστεί πριν από λίγο
χρονικό διάστηµα.

Το σύστηµα παιδείας, αγαπητοί συνάδελφοι, αποτελείται από
δύο πυλώνες, τον δηµόσιο και τον ιδιωτικό, και ως εκ τούτου θα
πρέπει να στηριχθούν και να εκσυγχρονιστούν εξίσου, ώστε τα
παιδιά -είτε αυτά φοιτούν σε δηµόσια είτε σε ιδιωτικά σχολεία-
να µπορέσουν να αξιοποιήσουν πλήρως τις δυνατότητές τους.

Το παρόν νοµοσχέδιο είναι ένα νοµοσχέδιο που βασίζεται σε
µία βασική αξία, αυτή που σας είπα προηγουµένως, στην ελευ-
θερία. Είναι ένα φιλελεύθερο νοµοσχέδιο και όχι νεοφιλελεύ-
θερο, όπως άκουσα πάρα πολλές φορές στις επιτροπές να λέτε.
Ξέρετε τι σηµαίνει νεοφιλελεύθερο; Σηµαίνει ακραία φιλελεύ-
θερο. Δεν νοµίζω ότι χαρακτηριζόµαστε ως Κυβέρνηση ως
ακραία φιλελεύθερη. Δεν νοµίζω ότι χαρακτηριζόµαστε ως νεο-
φιλελεύθεροι. Μάλλον µας µπερδεύεται µε κάποια άλλα κόµ-
µατα.

Είναι, λοιπόν, ένα ξεκάθαρα φιλελεύθερο νοµοσχέδιο, σε αν-
τίθεση µε το προηγούµενο ασφυκτικό πλαίσιο το οποίο είχε µπει
από την προηγούµενη κυβέρνηση στην ιδιωτική εκπαίδευση,
εφαρµόζοντας µία πολιτική άµετρου κρατικού παρεµβατισµού,
η οποία στο τέλος της ηµέρας, όµως, ποιον εξυπηρετούσε, αγα-
πητοί συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ; Πάντως όχι τα παιδιά και τους εκ-
παιδευτικούς. Εξυπηρετούσε µόνο τις ιδεοληψίες σας και την
αποστροφή σας σε οτιδήποτε έχει να κάνει µε την ιδιωτική πρω-
τοβουλία, αλλά κυρίως µε την ελευθερία στην επιλογή. Είναι
ασφαλώς πάρα πολύ σηµαντικοί παράγοντες αυτοί. 

Την αποστροφή σας εξάλλου την αποδείξατε και στο προ-
ηγούµενο νοµοσχέδιο, ξετυλίγοντάς την πλήρως κατά τη συζή-
τηση για τα πρότυπα και πειραµατικά σχολεία. Ξετυλίξατε, όµως,
και την υποκρισία σας, καταψηφίζοντας τη δυνατότητα ανέλιξης
στα παιδιά των λαϊκών οικογενειών, θέλοντας να ρίξετε τη σκάλα
της κοινωνικής κινητικότητας την οποία υπηρετούν τα πρότυπα
σχολεία. Σε κάθε πολιτική σας επιχειρείτε τον εξισωτισµό προς
τα κάτω. 

Την ίδια αντίληψη δυστυχώς φανερώνετε και στη σηµερινή συ-
ζήτηση για τα ιδιωτικά σχολεία, στα οποία προσπαθήσατε επί
των ηµερών σας να στερήσετε κάθε ελευθερία και αυτονοµία
που είναι απαραίτητη για την ανάπτυξη όχι µόνο των ιδιωτικών
σχολείων, αλλά και των παιδιών.

Το παρόν νοµοσχέδιο, λοιπόν, έρχεται να δηµιουργήσει τον
απαραίτητο χώρο αυτονοµίας, περιορίζοντας τον άγονο κρατι-
σµό, παρεµβατισµό, όπως και τις αγκυλώσεις και τους περιορι-
σµούς που υπήρχαν στο πλαίσιο λειτουργίας, στη διαχείριση του
ανθρώπινου δυναµικού, στα εβδοµαδιαία ωρολόγια προγράµ-
µατα και στη χρήση των εγκαταστάσεων.

Στον αντίποδα όλων αυτών, το εν λόγω νοµοσχέδιο στοχεύει
στη µείωση του κρατικού παρεµβατισµού, στην ενίσχυση της ου-
σιαστικής αυτονοµίας της σχολικής µονάδας, στην ενίσχυση της
ευελιξίας, στην οργάνωση και στη λειτουργία των σχολείων και
στην αποτελεσµατικότερη διαχείριση του ανθρώπινου δυναµι-
κού. Με λίγα λόγια, απελευθερώνει τα ιδιωτικά σχολεία από τον
ασφυκτικό κρατικό κορσέ.

Είµαι σίγουρος ότι τα οφέλη που θα προκύψουν από αυτή την
νοµοθετική αλλαγή σύντοµα θα γίνουν αντιληπτά από τα παιδιά
και θα µας το πουν τα ίδια τα παιδιά.

Επιµένω στα παιδιά, γιατί, όταν µιλάµε για παιδεία, αγαπητοί
συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, όπως έχω ξαναπεί, µιλάµε στην ουσία
για τα παιδιά, το µέλλον, δηλαδή, της πατρίδας µας. Γι’ αυτό και
είναι θλιβερό να αναλωνόµαστε σε συζητήσεις που πολλές
φορές έχουν να κάνουν όχι µε το πώς θα βοηθήσουµε τα παιδιά
να χτίσουν το µέλλον που επιθυµούν, αλλά µε το πώς θα υπο-
στηρίξουµε συνδικαλιστικά συµφέροντα, τα οποία πολλές φορές
-και πρέπει να είµαστε ειλικρινείς σε αυτό- εχθρεύονται κάθε αλ-
λαγή που δίνει ώθηση στο µέλλον και αναβαθµίζει την παρεχό-
µενη εκπαίδευση.

Το παρόν νοµοσχέδιο αναβαθµίζει στην πράξη την παρεχό-
µενη εκπαίδευση, τόσο µε την εισαγωγή συστήµατος αξιολογή-
σεως του εκπαιδευτικού έργου όσο και µε την παροχή
µεγαλύτερου βαθµού ελευθερίας και αυτονοµίας. Όµως οφέλη
δεν θα δουν µόνο τα παιδιά, αλλά και οι ίδιοι οι εκπαιδευτικοί,
καθώς µπαίνει τέλος στις συµβάσεις διετίας, οι οποίες -ας µην
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κρυβόµαστε- καθιστούσαν τους εκπαιδευτικούς οµήρους. Πλέον
θα υπάρχουν συµβάσεις αορίστου χρόνου από την αρχή, ενι-
σχύοντας έτσι τη µακροχρόνια εργασία, κάτι για το οποίο εσείς
µας χτυπάτε. Λέτε ότι θέλουµε να απολύονται οι καθηγητές.

Το αντίθετο θέλουµε. Θέλουµε µε τις συµβάσεις αορίστου
χρόνου να έχουν µια συγκεκριµένη σύµβαση, που να τους δίνει
τη δυνατότητα να κάνουν το όνειρό τους πραγµατικότητα και να
δουλέψουν όσο το δυνατό περισσότερο στα ιδιωτικά σχολεία,
εάν είναι καλοί, βέβαια. Διότι είπε προηγουµένως και η κυρία
Υπουργός, η κ. Κεραµέως: «Αν ένας καθηγητής δεν εξυπηρετεί
τα συµφέροντα του σχολείου.». Με ποια έννοια τα συµφέροντα;
Αν είναι καλός στο µάθηµά του. Αν δεν εξυπηρετεί αυτό για το
οποίο προσλήφθηκε, για ποιον λόγο να είναι καθηγητής στο ιδιω-
τικό;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, σε ένα λεπτό.
Επίσης, δίνονται νέες ευκαιρίες απασχόλησης στους εκπαι-

δευτικούς µε πρόσθετη αµοιβή.
Εποµένως είναι ένα νοµοσχέδιο που έχει στον πυρήνα του

τους µαθητές και τους εκπαιδευτικούς µας, δίνοντας περισσό-
τερες ελευθερίες αξιοποίησης των δυνατοτήτων τους, περισσό-
τερες ελευθερίες και στα σχολεία αναφορικά µε τη διαχείριση
του προσωπικού, των δραστηριοτήτων και των εγκαταστάσεων,
αλλά και στους γονείς, οι οποίοι έχουν κάθε δικαίωµα να επιλέ-
γουν ό,τι θεωρούν καλύτερο για τη µόρφωση των παιδιών τους,
οι γονείς και όχι ο εκάστοτε Υπουργός Παιδείας.

Αυτό που σας φοβίζει τελικά, αγαπητοί συνάδελφοι του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, είναι ακριβώς αυτή καθαυτή η ελευθερία επιλογής. Τα υπό-
λοιπα που επικαλείστε είναι απλά προσχήµατα, για να
δικαιολογήσετε τη φοβία σας αυτή. Και φοβάστε την ελευθερία
επιλογής, διότι πολύ απλά φοβάστε την απόρριψη των ιδεολη-
ψιών σας, που θέλουν το κράτος εξουσιαστή και όχι υπηρέτη των
πολιτών.

Σας είπα προηγουµένως ότι για δεκαπέντε χρόνια υπήρξα κα-
θηγητής σε ιδιωτικά φροντιστήρια, φροντιστήρια µέσης εκπαί-
δευσης, ιδιωτικά φροντιστήρια. Είδα και εκεί πώς δουλεύει το
σύστηµα. Είναι, βέβαια, ένα άλλο θέµα αυτό. Όµως, ήµουν και
για αρκετά χρόνια καθηγητής σε ιδιωτικά σχολεία και έχω δει
από µέσα ποιες είναι οι παθογένειες που έπρεπε να ξεριζωθούν.

Η κ. Κεραµέως βοηθάει αυτή τη στιγµή µε το συγκεκριµένο νο-
µοσχέδιο και, βεβαίως, η κ. Ζαχαράκη και όλη η οµάδα του
Υπουργείου.

Τελειώνοντας, ας µε συγχωρήσει ο κύριος Πρόεδρος, αλλά θα
χρησιµοποιήσω λίγο την ιδιότητα του µετεωρολόγου και θέλω
από το Βήµα της Βουλής να σας ενηµερώσω και θέλω να σας
παρακαλέσω να µε προσέξετε όλοι, επειδή έρχονται δύσκολες
µέρες από την Πέµπτη και στη συνέχεια. Πέµπτη, Παρασκευή και
Σάββατο έρχεται ένας καύσωνας, ο οποίος θα επηρεάσει τις πε-
ρισσότερες περιοχές της χώρας. Να ενηµερώσετε και εσείς στις
περιοχές σας τους αρµόδιους φορείς και τους τοπικούς άρχον-
τες. Έρχεται ισχυρός καύσωνας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Αέρας;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΛΛΙΑΝΟΣ: Κύριε Φίλη, έρχεται και αέρας πολύ

δυνατός 7 µε 8 µποφόρ, µε αποτέλεσµα να πρέπει να είµαστε
πολύ προσεκτικοί για τις πυρκαγιές. Ας µην καεί άλλο η Ελλάδα.
Το λέω, είναι και η Υπουργός εδώ. Με ακούν όσοι πρέπει να µε
ακούσουν.

Άρα, λοιπόν, σας ενηµερώνω να ξέρετε ότι έρχονται τρεις δύ-
σκολες ηµέρες Πέµπτη, Παρασκευή και Σάββατο. Από την Κυ-
ριακή πέφτει η θερµοκρασία και έρχονται ενδεχοµένως και
βροχούλες.

Σας ενηµέρωσα, λοιπόν και µετεωρολογικά. Να είστε καλά!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Νοµίζω ότι καλά έκανε ο
κ. Καλλιάνος και µας ενηµέρωσε. Φαντάζοµαι ότι πρώτα και
κύρια πρέπει να το πάρει υπ’ όψιν της η Κυβέρνηση. Βεβαίως,
όλοι µας!

Τον λόγο έχει ο κ. Μάρκου από τον ΣΥΡΙΖΑ και ακολουθεί ο κ.
Βιλιάρδος από την Ελληνική Λύση.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, ξεκινώντας την τοποθέ-
τησή µου, νιώθω την ανάγκη -και παρακαλώ να µου επιτρέψετε
τον προσωπικό τόνο- να τοποθετηθώ για το επεισόδιο στο οποίο
ενεπλάκην την προηγούµενη εβδοµάδα.

Θα µιλήσω ξεκάθαρα και χωρίς περιστροφές. Ναι, έχασα την
ψυχραιµία µου. Λυπάµαι και απολογούµαι για αυτό. Έχασα την
ψυχραιµία µου, όταν άκουσα να µε αποκαλούν «διαπλεκόµενο
και βουτηγµένο στη λάσπη». Δεν εκστόµισα απρεπείς εκφράσεις,
ωστόσο η ένταση της αντίδρασής µου και οι χειρονοµίες µου
έδωσαν αφορµή για ερµηνείες που δεν ήταν στην πρόθεσή µου.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Ας έρθουµε τώρα στο νοµοσχέδιο που συζητάµε. Η σηµερινή
πολιτική της Νέας Δηµοκρατίας έρχεται να ξαναπιάσει το νήµα
της νεοφιλελεύθερης επίθεσης στη δηµόσια παιδεία εκεί που
είχε µείνει το 2014. Λυπάµαι που θα στεναχωρήσω τον συνά-
δελφο που µίλησε πριν από εµένα, αλλά είναι µια καθαρά νεοφι-
λελεύθερη πολιτική και θα εξηγηθώ.

Εκείνη η περίοδος εξαντλήθηκε στη ραγδαία υποβάθµιση της
χρηµατοδότησης και των δαπανών, στην αποδιάρθρωση των ερ-
γασιακών σχέσεων και στη δίωξη ενός προσωπικού, εκπαιδευτι-
κού και διοικητικού. Ο κυνικός οικονοµικός δαρβινισµός που
θέλετε να εφαρµόζετε µε συστηµατική συνέπεια και µοναδική
επιµονή στην εκπαίδευση µεγεθύνει τις ανισότητες και προκαλεί
τεκτονικές κοινωνικές ανακατατάξεις.

Η κοινωνιολογία, που τόσο δεν σας αρέσει, κυρία Υπουργέ,
ακριβώς αυτό διδάσκει, ότι τον δαρβινισµό -που σηµαίνει ότι επι-
κρατεί ο ισχυρότερος, ο δυνατότερος, ο ανθεκτικότερος- οι κοι-
νωνίες οφείλουν, ως πολιτισµένοι οργανισµοί, να µην επιτρέπουν
κάτι τέτοιο και να δηµιουργούν προϋποθέσεις ισορροπιών.

Η πνευµατική µητέρα αυτής της πολιτικής είναι η Μάργκαρετ
Θάτσερ, η οποία κατηγορήθηκε δριµύτατα για την επικράτηση
του άκρατου ατοµικισµού και του περιορισµού του κοινωνικού
κράτους. Στόχευε στη γενική ιδιωτικοποίηση της εκπαίδευσης,
µε επιχείρηµα το δικαίωµα των γονιών να επιλέγουν σχολείο για
τα παιδιά τους, το ίδιο ακριβώς δικαίωµα που φέρνετε εσείς ως
επιχείρηµα.

Αυτή την πολιτική συνέχισε και ο κ. Μπλερ όσον αφορά την εκ-
παίδευση, καθιερώνοντας το λεγόµενο «µοντέλο των ακαδη-
µιών», όσο και αν ήθελε να παρουσιάσει ένα πιο φιλολαϊκό
προφίλ, µε µια αύξηση του ποσοστού του ΑΕΠ που διέθεσε για
την παιδεία.

Μπλερ και Θάτσερ: Αυτή η συνέχεια της αντίληψης µήπως σας
θυµίζει τίποτα για τα πράγµατά µας; Υπάρχει µια αφθονία δεδο-
µένων ότι οι εν λόγω ακαδηµίες δεν βελτίωσαν την εκπαίδευση
των παιδιών της κοινωνίας, ενώ αντίστοιχες είναι και οι µελέτες
για τα παρόµοια σχολεία των Ηνωµένων Πολιτειών, που ξεκίνη-
σαν την ίδια περίπου εποχή µε τη Θάτσερ, µε τον Ρέιγκαν. Στην
πορεία δηµιουργήθηκαν επιχειρηµατικοί κολοσσοί σχολείων, που
βασικό στόχο και κίνητρο είχαν όχι τη βελτίωση της εκπαίδευσης,
των πιο αδύναµων κοινωνικών οµάδων, αλλά τη µεγιστοποίηση
του κέρδους σε βάρος της µόρφωσης των παιδιών. Υπερτιµολο-
γήσεις, άθλιες εργασιακές σχέσεις, πολύ λίγοι δουλεύουν πάνω
από δύο χρόνια στο ίδιο σχολείο, υπερβολικές αµοιβές για τα
στελέχη των συγκεκριµένων επιχειρήσεων, συντηρητικό εκεί -
ακόµα χειρότερα- έως και αντιδραστικό πρόγραµµα.

Ξέρετε ότι πολλά από αυτά θέλουν να διδάξουν τη θεωρία του
Δαρβίνου; Υπάρχουν σκάνδαλα, κακοδιαχείριση, εµπορική εκµε-
τάλλευση. Αυτό είναι ελευθερία; Να σας θυµίσω το πρόσφατο
λουκέτο, στο οποίο όλοι αναφέρθηκαν, των ιστορικών εκπαιδευ-
τηρίων, ύστερα από κακοδιαχείριση, που προκάλεσε σοβαρά οι-
κονοµικά προβλήµατα και χρέη υπέρογκων ποσών σε τράπεζες
και σε ασφαλιστικά ταµεία; Άφησε στον δρόµο µαθητές και δα-
σκάλους. Πώς θα ρυθµίσει η ελεύθερη αγορά τον ευαίσθητο
τοµέα της παιδείας; Προφανώς µε όρους προσαρµογής στις
εκάστοτε ανάγκες της παραγωγής.

Το νυν Υπουργείο που οδεύει σιγά-σιγά να είναι κατ’ ευφηµι-
σµόν τελικά «Παιδείας» δεν λαµβάνει υπ’ όψιν του τους ειδικούς,
οικονοµικούς και κοινωνιολογικούς όρους της χώρας. Η Ελλάδα
και ιστορικά αλλά και για λόγους δεδοµένων συνθηκών της δεν
είναι η Αγγλία της Θάτσερ και του Μπλερ. Η απαξία για τα διδάγ-

17290 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



µατα της κοινωνιολογίας που καταλαµβάνει και τη στρατηγική
του Υπουργείου, εκτός από το πρόγραµµα που εφαρµόζεται,
οδηγεί σε αυτό. Η απαξία αυτή θα αποδειχθεί µοιραία για τις πο-
λιτικές σας. Και αυτό θα το βρείτε µπροστά σας. Εµείς εκείνο
που ελπίζουµε είναι να µην αποδειχθεί µοιραία και θα αγωνι-
στούµε για αυτό, για την κοινωνία. 

Ρώτησαν προηγούµενοι οµιλητές για τις καταλήψεις στα σχο-
λεία. Έχετε αναρωτηθεί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γιατί τα
τελευταία τέσσερα-πέντε χρόνια δεν έχουµε καταλήψεις στα
σχολεία, παρά το ότι κάποιοι επιτήδειοι µακεδονοµάχοι προσπά-
θησαν για κάτι τέτοιο; Δεν έχουµε καταλήψεις γιατί δεν ήρθε κα-
νένα νοµοσχέδιο τύπου «Αρσένη», που είχε έρθει τότε που
άρχισαν οι καταλήψεις. Και το οποίο νοµοσχέδιο ζητούσε από τα
παιδιά να δίνουν εξετάσεις για δεκατέσσερα µαθήµατα, προκει-
µένου να µπούνε στις πανελλήνιες στη σχολή που επιδίωκαν. Γι’
αυτό δεν έχουµε καταλήψεις. Δεν είναι ότι δεν έχουµε καταλή-
ψεις «γιατί ο ΣΥΡΙΖΑ υποκινούσε». Είχαµε καταλήψεις γιατί
υπήρχε το αντικειµενικό πρόβληµα και το οποίο το δηµιούργησαν
αυτές οι πολιτικές. 

Θα πω και κάτι άλλο. Όλοι οι συνάδελφοι εδώ από τη συντη-
ρητική παράταξη είναι περήφανοι για την Κύπρο. Κρατηθείτε λι-
γάκι, κύριοι συνάδελφοι, µε την υπερηφάνειά σας για την Κύπρο
και το εκπαιδευτικό ιδιωτικό πρόγραµµα που έχει. Υπάρχουν πολ-
λές µαρτυρίες ότι η ποιότητά του είναι χαµηλή και ότι υπάρχει
και δεσπόζει το οικονοµικό δίδακτρο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δεν θα αργήσω, κύριε Πρόεδρε. Σε ένα λεπτό τελειώνω.
Και επειδή είστε από αυτούς που παρακολουθούν την αγορά,

θα δείτε ότι τα µεταπτυχιακά προγράµµατα της Κύπρου ήδη
έχουν απαξιωθεί. Είναι προγράµµατα που χρειάζεται κάποιος για
να πάρει ένα χαρτί. Και στις επιλογές εσείς οι άριστοι των προ-
γραµµάτων, τα προγράµµατα της Κύπρου τα ορίζετε ως τα τε-
λευταία. Δεν είναι καλό παράδειγµα η Κύπρος. Και να το
θυµηθείτε αυτό, η εξέλιξή της θα είναι ακόµα χειρότερη.

Τελειώνω µε έναν πάλι προσωπικό τόνο. Με βάση το επεισόδιο
της προηγούµενης εβδοµάδας, ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος
ανακοίνωσε την κατάργηση του Κεντρικού Συµβουλίου Υγείας,
του οποίου έχω την τιµή να είµαι τεσσεράµισι χρόνια Πρόεδρος.
Είναι το χρονικό ενός προδιαγεγραµµένου θανάτου, δεδοµένου
ότι εδώ και έναν χρόνο ο Υπουργός Υγείας µού το έχει ανακοι-
νώσει, δεδοµένου ότι δεν ήταν αρεστή η παρουσία µου στη θέση
της Προεδρίας του. Και σαν αποτέλεσµα δήλωσε ότι θα το κα-
ταργήσει. 

Σας δηλώνω αυτή τη στιγµή από αυτό το Βήµα ότι αύριο το
πρωί θα καταθέσω την παραίτησή µου από Πρόεδρος του Κεν-
τρικού Συµβουλίου Υγείας. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Γιατί;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΥ: Και καλώ από αυτό το Βήµα τον

κύριο Υπουργό, τον κ. Κικίλια, να µην καταργήσει έναν θεσµό
εξαιρετικά χρήσιµο και εξαιρετικά παραγωγικό σε αυτή τη φάση
που τον αφήνω.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώ στο Βήµα τον
κ. Βασίλειο Βιλιάρδο, τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Ελ-
ληνικής Λύσης.

Κύριε Βιλιάρδο, θα σας βάλω τον µισό χρόνο, διότι µίλησε και
ο Πρόεδρός σας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε, έχω εννιά λεπτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ναι. Δικαιούστε έξι

λεπτά συν τρία λεπτά που είναι η δευτερολογία και πάει λέγον-
τας. 

Έχετε τον λόγο, κύριε Βιλιάρδο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης αναφέρθηκε στη σπουδαιότητα της συµβολής της ιδιωτι-
κής εκπαίδευσης στο ΑΕΠ της χώρας µας, ειδικά σήµερα που η
Ελλάδα βρίσκεται οικονοµικά στη χειρότερη οικονοµική θέση
στην ιστορία της, κυρίως ως αποτέλεσµα της υπογραφής του
PSI. Θυµίζουµε πως πριν από το PSI είχαµε όλες τις δυνατότητες

να αποφύγουµε την κυλιόµενη χρεοκοπία που βιώνουµε σήµερα
και θα βιώνουµε για πολλές δεκαετίες, η οποία συνοδεύεται από
τη λεηλασία των δηµοσίων περιουσιακών µας στοιχείων, από την
υποθήκευσή τους για ενενήντα εννέα χρόνια, από τον πλειστη-
ριασµό της ιδιωτικής ακίνητης περιουσίας, από την κατάρρευση
του βιοτικού µας επιπέδου και από πολλά άλλα. 

Ποιες ήταν αυτές οι δυνατότητες; Πρώτον, η αναβολή πληρω-
µών και η διαπραγµάτευση µε τους ιδιώτες, τότε, πιστωτές, µε
στόχο τη διαγραφή ενός µεγάλου µέρους τους, όπως έχει συµβεί
σε πολλές χώρες στο παρελθόν, εντός της Ευρωζώνης, φυσικά,
που ασφαλώς δεν απαγόρευε κάτι τέτοιο. Δεύτερον, εναλλα-
κτικά, η µετατροπή όλων των χρεών µας σε εθνικό νόµισµα,
εκτός της Ευρωζώνης αυτή τη φορά, µε µία απλή απόφαση της
Βουλής, αφού το 90% ήταν σε Εθνικό Δίκαιο. Έκτοτε έκλεισαν,
δυστυχώς, όλες οι πόρτες. Φυσικά πάντως θα µπορούσαµε να
εξυπηρετήσουµε τότε το χρέος µας σε εθνικό νόµισµα πληθωρι-
στικά, όπως έχει συµβεί πολύ συχνά στο παρελθόν. 

Τόνισε, επίσης, το παράδειγµα της Κύπρου που έχουµε στο
πρόγραµµά µας, επειδή η ιδιωτική εκπαίδευση εκεί συµβάλλει
στο 5% του ΑΕΠ της, κάτι που θα αντιστοιχούσε σε 9 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ στην Ελλάδα, αν και η χώρα µας έχει πολύ µεγαλύ-
τερες δυνατότητες, αν µη τι άλλο, λόγω του τεράστιου πολιτισµι-
κού της πλούτου. 

Τέλος, τόνισε την ανάγκη σύνδεσης γενικότερα της παιδείας
µε την αγορά εργασίας. Επιπλέον τη δροµολόγηση µιας σωστής
επαγγελµατικής εκπαίδευσης µετά την Γ’ γυµνασίου, όπως συµ-
βαίνει σε όλες τις προηγµένες χώρες. 

Παρεµπιπτόντως η αναφορά του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώ-
που της Νέας Δηµοκρατίας σχετικά µε την οικονοµική στήριξη
της Τουρκίας και η ευχή του να µη βιώσει δύσκολα οικονοµικά
προβλήµατα µας φάνηκε περίεργη, αφού κανένας δεν εύχεται
την ισχυροποίηση του εχθρού του, πόσω µάλλον της Τουρκίας,
που κλιµακώνει τις προκλήσεις και τις διεκδικήσεις της εναντίον
µας. 

Τέλος, αναφέρθηκε στην επιδότηση του Ταµείου Ανασυγκρό-
τησης των 19,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ, από τα οποία 19,5 δισε-
κατοµµύρια ευρώ πρέπει να αφαιρεθεί η συµµετοχή µας στην
αποπληρωµή του δανείου των 750 δισεκατοµµυρίων ευρώ, που
υπολογίζεται στο 1,67%. Ενώ τα υπόλοιπα είναι δάνεια, καθώς
επίσης τα κανονικά ΕΣΠΑ και ΚΑΠ, θυµίζοντας πως µόνο από το
ΕΣΠΑ έχουν εισρεύσει στην Ελλάδα κατά το παρελθόν περί τα
200 δισεκατοµµύρια ευρώ, τα οποία σπαταλήθηκαν σε µεγάλο
µέρος τους από το διεφθαρµένο κοµµατικό πελατειακό κράτος.
Δεν αναφερθήκαµε πουθενά σε κόµµατα, αφού όλοι γνωρίζουµε
ποιοι κυβερνούσαν στις συγκεκριµένες εποχές, συµπληρώνον-
τας πως η σηµερινή Αξιωµατική Αντιπολίτευση έδωσε τη χαρι-
στική βολή στην Ελλάδα, ειδικά το πρώτο εξάµηνο του 2015.

Πάµε στο θέµα µας τώρα. Το Υπουργείο Παιδείας έχει κατα-
θέσει έως σήµερα τα εξής κύρια νοµοσχέδια, τα οποία χαρακτη-
ρίζουν την πολιτική κατεύθυνση της Νέας Δηµοκρατίας. 

Πρώτον τον ν.4653/2020 για την αξιολόγηση των ανώτατων εκ-
παιδευτικών ιδρυµάτων και για κονδύλια έρευνας, µε το οποίο
άνοιξε τον δρόµο για τη µείωση της χρηµατοδότησης των εκπαι-
δευτικών ιδρυµάτων, των ΑΕΙ. Ενώ εξίσωσε επαγγελµατικά τα
πτυχία τους µε αυτά των κολλεγίων και των ΤΕΕ, σηµειώνοντας
την ύπαρξη µερικών διατάξεων στον αναπτυξιακό νόµο, τον
ν.4635/2019.

Δεύτερον, τον ν.4692/2020 µε την αναβάθµιση του σχολείου,
µε τον οποίο προώθησε την αλλαγή του προγράµµατος στα δη-
µοτικά, όπως την αύξηση των µαθηµάτων ξένων γλωσσών εις
βάρος άλλων και τη δηµιουργία περισσότερων προτύπων σχο-
λείων ως ένα είδος ιδιωτικού για τους πολλούς. 

Με τα ξενόγλωσσα τώρα τµήµατα για αλλοδαπούς καθώς επί-
σης µε τις αποσπασµατικές ρυθµίσεις για άδειες παραµονής σε
υπηκόους τρίτων χωρών σε άλλα νοµοσχέδια, όπως, για παρά-
δειγµα, στον ν.4666/2020, δηµιουργήθηκαν συνθήκες ανάπτυξης
ενός παραπανεπιστηµιακού συστήµατος, τόσο στα ΑΕΙ όσο και
στα κολλέγια, αφού δεν επετράπη η ίδρυση ιδιωτικών ΑΕΙ µε την
Αναθεώρηση του Συντάγµατος. 

Συνεχίζοντας, µε το παρόν νοµοσχέδιο συµπληρώνονται οι
ρυθµίσεις προς όφελος του ιδιωτικού τοµέα, αποκαθιστώντας
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κάποιες ενδεχόµενες αδικίες, καθώς επίσης βελτιώνοντας την
ανταγωνιστικότητα των ιδιωτικών σχολείων, αφού πλέον θα ιδρυ-
θούν περισσότερα πρότυπα και πειραµατικά, που σε σηµαντικό
βαθµό έχουν το ίδιο αντικείµενο. 

Σήµερα λειτουργούν εξήντα πρότυπα και πειραµατικά, ενώ µε
τον πρόσφατο νόµο του Υπουργείου Παιδείας θα αυξηθούν στα
εξήντα δύο. Με την µετατροπή, όµως, πολλών πειραµατικών σε
πρότυπα και µε την ίδρυση νέων στην επαρχία. Όλα αυτά πάντως
είχαν σε κάποιο βαθµό προαναγγελθεί στο εικοσασέλιδο πρό-
γραµµα της Νέας Δηµοκρατίας, την ιδιαίτερη σελίδα του οποίου
θα καταθέσουµε στα Πρακτικά.

Στο περιεχόµενο τώρα του σηµερινού νοµοσχεδίου, ενώ τα
πρώτα δέκα περίπου άρθρα κινούνται σε λογικό πλαίσιο για την
ιδιωτική εκπαίδευση, για παράδειγµα όσον αφορά την εκµετάλ-
λευση των εγκαταστάσεων και τα διευρυµένα τµήµατα µαθηµάτων
στη συνέχεια, κυρίως όταν υπεισέρχεται σε εργασιακές σχέσεις,
έχει έναν νεοφιλελεύθερο χαρακτήρα ξεκάθαρα, µε την έννοια
πως τα πάντα, τα δίδακτρα, ο αριθµός των µαθητών και οι εργα-
σιακές σχέσεις, αφήνονται ελεύθερα στις διαδικασίες της προ-
σφοράς και της ζήτησης, χωρίς καµµία απολύτως κρατική
ρύθµιση. 

Σε σχέση δε µε τις ρυθµίσεις για τη λειτουργία των ιδιωτικών
σχολείων, διακατέχονται από µία επιχειρηµατική λογική, που είναι
µεν εύλογη εάν αποσκοπεί στην τόνωση των µικρότερων προβλη-
µατικών ιδιωτικών σχολείων, αλλά όχι των µεγαλύτερων. Οφεί-
λουµε να τονίσουµε εδώ πως δεν απευθύνονται όλα τα ιδιωτικά
σχολεία στις ελίτ, αφού υπάρχουν πολλά µικρότερα για τη µεσαία
τάξη, που θέλει ένα καλύτερο περιβάλλον καθώς, επίσης, ένα βελ-
τιωµένο επίπεδο διδασκαλίας για τα παιδιά της. Εκτός αυτού συµ-
περιλαµβάνονται εκείνα τα ιδιωτικά για ειδικές περιπτώσεις
µαθητών καθώς, επίσης, τα ξένα, που εξυπηρετούν επιπλέον τα
ξενόγλωσσα παιδιά στελεχών, ενώ ενισχύονται από πρεσβείες.

Τα ιδιωτικά, πάντως, σχολεία εξαπλώθηκαν στην επαρχία κυ-
ρίως µετά το 1999 και το κίνηµα των καταλήψεων, αριστερής, κυ-
ρίως, έµπνευσης. Περαιτέρω, συγκριτικά µε το εξωτερικό, η
Ελλάδα έχει ένα πολύ χαµηλό ποσοστό διείσδυσης ιδιωτικών
σχολείων, µόλις στο 5%, στο σύνολο των µαθητών, όταν ο µέσος
όρος της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι 15% και του ΟΟΣΑ 18%,
όπως θα καταθέσουµε στα Πρακτικά. Σε πολλά κράτη του εξω-
τερικού, όµως, συµµετέχει το δηµόσιο στη χρηµατοδότηση των
ιδιωτικών σχολείων, όπως επίσης θα καταθέσουµε στα Πρακτικά,
ενώ στην Ελλάδα καθόλου.

Σε κάθε περίπτωση, η δαπάνη για την παιδεία στην Ελλάδα,
τόσο όσον αφορά τη δηµόσια όσο και την ιδιωτική, είναι χαµη-
λότερη του µέσου όρου της Ευρωπαϊκής Ένωσης, µε κριτήριο
µελέτη του ΙΟΒΕ και τον πίνακα που θα καταθέσουµε στα Πρα-
κτικά. Δηλαδή στις 6.314 ευρώ µε στοιχεία του 2011, όσον
αφορά την ιδιωτική εκπαίδευση και στις 4.350 για τα δηµόσια,
χωρίς το κόστος των φροντιστηρίων που επιβαρύνουν σε µεγάλο
βαθµό τους Έλληνες. Εποµένως αυτό θα έπρεπε να µας απα-
σχολεί κυρίως, η αύξηση της δαπάνης για την παιδεία και η δη-
µιουργία συνθηκών που δεν θα υποχρεώνουν τους γονείς να
στέλνουν τα παιδιά τους στα φροντιστήρια, τεκµηριώνοντας πως
µόνο δωρεάν δεν είναι η δηµόσια παιδεία στην Ελλάδα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα  καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ)

Κλείνοντας, τα ιδιωτικά σχολεία έχουν καλύτερες επιδόσεις
τόσο µε κριτήριο τις πανελλαδικές όσο και το διαγωνισµό PISA
του 2015, στον οποίο τα δηµόσια σχολεία είχαν χαµηλότερο
σκορ από τα ιδιωτικά, 452 σε σχέση µε 520. Σε κάθε περίπτωση
τα ιδιωτικά επιβίωσαν ως θεσµός στην κρίση, µε τις µειώσεις των
διδάκτρων, όπου µπορεί µεν κάποια να χρεοκόπησαν, αλλά ο
αριθµός των µαθητών τους παρέµεινε αµετάβλητος στις ενε-
νήντα τρεις χιλιάδες.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επειδή τώρα η παράταξή µας είναι υπέρ της ιδιωτικής εκπαί-
δευσης, ακόµα και σε επίπεδο ΑΕΙ, προφανώς δεν είµαστε αντί-
θετοι µε τον θεσµό, αρκεί να υπηρετεί τους στόχους του εθνικού

κράτους καθώς, επίσης, τους αναπτυξιακούς στόχους της πα-
τρίδας µας, χωρίς να προπαγανδίζει υπέρ της νεοφιλελεύθερης
παγκοσµιοποίησης ή και να την εφαρµόζει, όπως στο συγκεκρι-
µένο σχέδιο νόµου. Ήταν δε ένας από τους βασικότερους λό-
γους που µας προβληµάτισαν ως προς την ψήφισή του.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Η κ. Καραµανλή από τη
Νέα Δηµοκρατία έχει τον λόγο και ακολουθεί η κ. Χρηστίδου από
τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η εκπαίδευση στην Ελλάδα χα-

ρακτηρίζεται από την έµφαση στον έλεγχο των διαδικασιών και
όχι των παραγοµένων αποτελεσµάτων. Το ελληνικό εκπαιδευτικό
σύστηµα είναι υπερβολικά συγκεντρωτικό. Αποτέλεσµα αυτής
της προσέγγισης είναι η αποθάρρυνση των δηµιουργικών πρω-
τοβουλιών, η δηµιουργία ανορθολογικών στρεβλώσεων και, εν
τέλει, η χαµηλή αποτελεσµατικότητα. 

Είναι χαρακτηριστικό ότι, σύµφωνα µε σχετική έρευνα του
ΟΟΣΑ, η Ελλάδα καταλαµβάνει την τελευταία θέση µεταξύ των
χωρών του συγκεκριµένου οργανισµού ως προς την ικανοποίηση
των πολιτών από την ποιότητα του εκπαιδευτικού συστήµατος
και των σχολείων. Γι’ αυτό άλλωστε και η Κυβέρνησή µας έχει
αναλάβει µία σειρά από νοµοθετικές πρωτοβουλίες που αφο-
ρούν την εκπαίδευση, απολύτως συµπορευόµενη µε το προεκλο-
γικό µας πρόγραµµα.

Τα ιδιωτικά σχολεία λειτουργούν κάτω από ένα ασφυκτικό και
συγκεντρωτικό πλαίσιο κρατικού παρεµβατισµού. Σε ό,τι αφορά
το διδακτικό προσωπικό και τα εκπαιδευτικά προγράµµατα σπου-
δών, διαπιστώνεται αδυναµία αποτελεσµατικής διαχείρισης του
ανθρώπινου δυναµικού καθώς και έλλειψη ευελιξίας στα εβδο-
µαδιαία ωρολόγια προγράµµατα και σε πρόσθετες εκπαιδευτικές
και άλλες δραστηριότητες. 

Ασφυκτικός είναι και ο έλεγχος των ιδιωτικών σχολείων σε ό,τι
αφορά τις εργασιακές σχέσεις των υπηρετούντων εκπαιδευτι-
κών. Η πρόσληψη ενός ταλαντούχου καθηγητή σε ιδιωτικό σχο-
λείο είναι εξίσου δύσκολη µε την αποµάκρυνση ενός κακού
εκπαιδευτικού, γεγονός που καθιστά την ουσιαστική αξιολόγηση
του έργου τους πάρα πολύ δύσκολη έως αδύνατη.

Επιπρόσθετα, οι ιδιοκτήτες των σχολείων, παρά το γεγονός
ότι λειτουργούν στην ιδιωτική ελεύθερη οικονοµία, επί της ου-
σίας δεν έχουν τη δυνατότητα να ασκήσουν τα διευθυντικά τους
δικαιώµατα, αντίθετα, ακόµη και στον ορισµό διευθυντών των
σχολικών µονάδων τις οποίες έχουν δηµιουργήσει. Ο διευθυν-
τής, ο σύλλογος διδασκόντων, ο σύλλογος γονέων, όλα δηλαδή
τα ενδιαφερόµενα µέλη, δεν έχουν δυνατότητα να εντάξουν εκ-
παιδευτικά αντικείµενα στο πρόγραµµα του σχολείου, πέρα από
κάποιες προαιρετικές δράσεις το απόγευµα. Οι εκπαιδευτικοί
απλώς υλοποιούν σε αυστηρά καθορισµένη τροχιά το αναλυτικό
πρόγραµµα του Υπουργείου Παιδείας. 

Εποµένως δεν πρέπει να µειωθεί ο κρατικός εναγκαλισµός µε
την ενίσχυση της ουσιαστικής αυτονοµίας της σχολικής µονά-
δας, όσον αφορά την οργάνωση και τη λειτουργία της και την
αποτελεσµατικότερη διαχείριση του ανθρώπινου δυναµικού σύµ-
φωνα µε τις ανάγκες και τις ιδιαιτερότητες και τη φιλοσοφία του
σχολείου;

Σύµφωνα µε το σχέδιο νόµου, που αποτελεί τοµή για την ιδιω-
τική εκπαίδευση και αποµακρύνει το ασφυκτικό πλαίσιο του κρα-
τικού παρεµβατισµού µε αυτό της κρατικής εποπτείας, οι δοµές,
το εκπαιδευτικό έργο και οι εκπαιδευτικοί των ιδιωτικών σχολείων
αξιολογούνται µε ανάλογη εφαρµογή των κριτηρίων για την αξιο-
λόγηση των δοµών του εκπαιδευτικού έργου και των εκπαιδευτι-
κών των δηµόσιων σχολείων. Η εφαρµογή πρόσθετων κριτηρίων
αξιολόγησης από τα ιδιωτικά σχολεία είναι δυνατή, ώστε να πα-
ρέχεται η ελευθερία στις σχολικές µονάδες να εµβαθύνουν ανά-
λογα µε την φυσιογνωµία τους, τις ιδιαιτερότητές τους, τη
γεωγραφική θέση της σχολικής µονάδας και τις ιδιαίτερες ανάγ-
κες της τοπικής κοινωνίας.

Ειπώθηκε ότι για τα πρόσθετα αυτά κριτήρια πρέπει να οριστεί
ένα σαφές πλαίσιο, εντός του οποίου θα κινούνται τα ιδιωτικά εκ-
παιδευτήρια. Εµείς, όµως, νοµοθετούµε στηριζόµενοι στο πλαί-
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σιο: εµπιστοσύνη, ευελιξία, προστασία.
Εµπιστοσύνη, λοιπόν, στους φορείς σχολικής µονάδας για τη

δηµιουργία συνθηκών αυτορρύθµισης και αυτοαξιολόγησης,
καθώς γνωρίζουν τον χώρο εντός του οποίου δηµιουργούν και
εργάζονται, τις ανάγκες του και τις ιδιαιτερότητές του. Επίσης
είναι προφανές ότι οι οποίες εργοδοτικές αποφάσεις αναφορικά
µε τη διαχείριση του ανθρώπινου δυναµικού των ιδιωτικών σχο-
λείων δεν επιτρέπεται να παραβιάζουν τις εκάστοτε ισχύουσες
διατάξεις του εργατικού δικαίου, καθώς και τις ειδικότερες δια-
τάξεις για τους εκπαιδευτικούς των ιδιωτικών σχολείων. 

Ας µην ξεχνούµε ότι ο αποτελεσµατικός έλεγχος τυχόν κατα-
χρηστικής άσκησης της καταγγελίας συµβάσεων εργασίας των
εκπαιδευτικών διασφαλίζεται πλήρως από τα αρµόδια προς
τούτο δικαστήρια. Δεδοµένης της δυνατότητας δικαστικής αµ-
φισβήτησης του κύρους κάθε καταγγελίας και της εκτεταµένης
προστασίας, που η νοµολογία παρέχει στο σύνολο των εργαζο-
µένων, ποιος ο λόγος να υφίσταται παρέκκλιση από τις γενικές
διατάξεις του εργατικού δικαίου για τους ιδιωτικούς εκπαιδευτι-
κούς;

Οι µέχρι σήµερα αγκυλώσεις στρεβλώνουν στην πράξη τα κί-
νητρα των ιδιοκτητών ιδιωτικών σχολείων να απασχολήσουν εκ-
παιδευτικούς για µεγαλύτερη διάρκεια ή εξαρχής για αόριστο
χρόνο καθώς και για να επενδύσουν στην επιµόρφωση και επαγ-
γελµατική τους ανέλιξη σε πιο µακροπρόθεσµο ορίζοντα.

Εµπιστευόµαστε τον ιδιοκτήτη ενός ιδιωτικού εκπαιδευτηρίου,
ο οποίος λειτουργεί µε βάση το βέλτιστο για τους µαθητές πρω-
τίστως. Στο πλαίσιο της αυτόνοµης λειτουργίας της εκπαιδευτι-
κής µονάδας τού παρέχουµε τη δυνατότητα να προσλαµβάνει
εκπαιδευτικούς που προσδίδουν προστιθέµενη αξία στο σχολείο.
Δεν είναι, άλλωστε, προς το συµφέρον των µαθητών, πρωτίστως,
και της ίδιας εκπαιδευτικής µονάδας στο σύνολό της η πρόσ-
ληψη και η συνέχιση της συνεργασίας µε άξιους και ικανούς εκ-
παιδευτικούς αλλά και η δηµιουργία ενός περιβάλλοντος
συνεχούς βελτίωσης τους; Από την άλλη, προστατεύονται και οι
εκπαιδευτικοί από παράνοµες και καταχρηστικές συµπεριφορές.

Από το νοµοσχέδιο απορρέουν σηµαντικά οφέλη για τους µα-
θητές, τους εκπαιδευτικούς και τα σχολεία. Για τους εκπαιδευτι-
κούς µε την παροχή ευκαιριών πρόσθετης απασχόλησης, µε
δυνατότητα αύξησης του εισοδήµατός τους, καθώς δίνεται η δυ-
νατότητα στους εκπαιδευτικούς να εργάζονται και σε πρόσθετες
εκπαιδευτικές δραστηριότητες µετά το πέρας του υποχρεωτικού
ή διευρυµένου ωραρίου µε πρόσθετη αµοιβή, να εργάζονται µε
πρόσθετη αµοιβή σε δραστηριότητες της σχολικής µονάδας και
κατά τη διάρκεια του καλοκαιριού. Για τα σχολεία µε την παροχή
µεγαλύτερης ελευθερίας και περισσότερων επιλογών στην ορ-
γάνωση και λειτουργία της σχολικής µονάδας, στη διαχείριση αν-
θρώπινου δυναµικού, στη χρήση των κτηριακών εγκαταστάσεων,
µε την απλοποίηση του πλαισίου λειτουργίας, µε την παροχή ευ-
ρύτερης ευελιξίας και λιγότερων περιορισµών. 

Το εν λόγω νοµοσχέδιο µετουσιώνει την πολιτική επιλογή µας
να απελευθερώσουµε το ιδιωτικό σχολείο από τον ασφυκτικό
κρατικό εναγκαλισµό, την υπερρύθµιση και τον περιορισµό των
δυνατοτήτων του. Επιδιώκουµε το ιδιωτικό σχολείο να αποκτήσει
µεγαλύτερη ευελιξία και αυτονοµία, να µπορεί να αναπτύσσει τον
πολύπλευρο ρόλο του, να ενισχύει τις καινοτοµίες του. Όλα αυτά
πάντοτε στο πλαίσιο της αυστηρής εφαρµογής του νόµου και
της προβλεπόµενης κρατικής εποπτείας. 

Ολοκληρώνω µε αυτά που είπε ο Ελευθέριος Βενιζέλος στα
εγκαίνια του «Μπενάκειου Διδακτηρίου» του «Κολλεγίου Αθη-
νών»: «Εις τα ιδιωτικά εκπαιδευτήρια γίνεται δυνατόν όπως πραγ-
µατοποιούνται αι µεγαλύτεραι και επιτυχέστεραι καινοτοµίαι,
διότι τα ιδιωτικά εκπαιδευτήρια τελούνται απλώς υπό την επο-
πτεία του κράτους και συµµορφούµενα µόνον προς τα γενικάς
κατευθύνσεις του έχουν την ελευθερίαν, της οποίας στερούνται
τα δηµόσια και διά τούτο δύνανται να επιτελέσουν µεγαλυτέρας
προόδους.». 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Η κ. Χρηστίδου από τον

ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο και στη συνέχεια ακολουθεί η κ. Βέττα, επί-
σης από τον ΣΥΡΙΖΑ. 

ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα στην Ολοµέ-
λεια ένα νοµοσχέδιο µε το οποίο καταστρατηγούνται σε βάρος
των µαθητών βασικές παιδαγωγικές αρχές και «εξατµίζονται» θε-
µελιώδη εργασιακά δικαιώµατα των εκπαιδευτικών που εργάζον-
ται στα ιδιωτικά σχολεία. 

Πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο, το οποίο είναι εξόφληση γραµ-
µατίων προς τους ιδιοκτήτες, των οποίων οι απαιτήσεις χρόνων
έγιναν απολύτως δεκτές από την Υπουργό, χωρίς να κρατηθούν
ούτε καν τα προσχήµατα. Και σαν να µην έφθανε αυτό, η ηγεσία
του Υπουργείου επέλεξε να είναι και επιθετική στην τελευταία
συνεδρίαση της Επιτροπής Μορφωτικών Υποθέσεων, όπου δή-
λωσε ότι νιώθει να ανατριχιάζει και να σοκάρεται τρεις µέρες
µετά την ακρόαση φορέων, επειδή ο εκπρόσωπος των ιδιοκτη-
τών ιδιωτικών σχολείων δήθεν κατήγγειλε ότι η πολιτική του ΣΥ-
ΡΙΖΑ είναι η αναβάθµιση της δηµόσιας παιδείας, ώστε να
φτάσουµε, λέει, στο σηµείο να µη χρειάζονται καν τα ιδιωτικά εκ-
παιδευτήρια. 

Κοιτάξτε να δείτε, τη δήθεν καταγγελία, όπως φαίνεται και στα
πρακτικά, δεν τόλµησε ούτε καν ο ίδιος να την επαναλάβει, αλλά
η αγαπητή κυρία Υπουργός την επανέλαβε ως απόδειξη της µε-
γάλης ιδεολογικής διαφοράς που χωρίζει τον νεοφιλελεύθερο
χώρο, τον οποίο στηρίζετε µε πάθος, από τις δικές µας αριστε-
ρές και προοδευτικές ιδέες. 

Ας µην κουράζεται, λοιπόν, το Υπουργείο. Το οµολογούµε
πρώτοι εµείς, χωρίς τα ψεύδη που ακούστηκαν όλες αυτές τις
ηµέρες. Θέλουµε, πράγµατι, ποιοτική δηµόσια παιδεία για όλα
τα παιδιά και όχι παιδεία-εµπόρευµα για όσους γονείς πληρώ-
νουν, είτε επειδή έχουν την οικονοµική άνεση είτε επειδή µε χί-
λιες δυο στερήσεις στέλνουν τα παιδιά τους στα ιδιωτικά
σχολεία. Και απευθυνόµενη πρωτίστως σε αυτούς, στους τελευ-
ταίους γονείς, που νοιάζονται για τη µόρφωση του γιου τους και
για τη µόρφωση της κόρης τους, σε αυτούς τους γονείς που ανα-
γνωρίζουν την αξία του αγαθού της µόρφωσης και υποβάλλονται
σε οικονοµικές θυσίες, σε θυσίες ζωής στο όνοµά της, σε αυτούς
τους γονείς, όπως ήταν και οι δικοί µου γονείς, οφείλω να
κρούσω µαζί µε τους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ το καµπανάκι του
κινδύνου. 

Αναρωτηθείτε: Πώς θα λειτουργεί στην πράξη ο εκπαιδευτικός
που γνωρίζει ότι µπορεί να απολυθεί ανά πάσα στιγµή, επειδή
κανένας νόµος πια δεν θα τον προστατεύει απέναντι στις απαι-
τήσεις κάθε γονέα, κάθε επίδοξου µιµητή τύπου Παπασταύρου
«βεβαίως, βεβαίως», που θα σηκώνει το τηλέφωνο ζητώντας την
απόλυση, παραδείγµατος χάριν, όπως ακριβώς καταγράφει και
η κωµική ταινία, κατά τα άλλα, «Το ξύλο βγήκε από τον παρά-
δεισο»; Αναρωτηθείτε: Πώς θα λειτουργεί στην τάξη ο εκπαιδευ-
τικός, που κανένας νόµος δεν θα τον προστατεύει απέναντι στις
απαιτήσεις του σχολάρχη, του εταίρου, του µετόχου; Γιατί, πράγ-
µατι, εδώ δεν έχουµε µόνο συµµετοχή ιδιοκτητών σχολείων,
έχουµε και των µετόχων. Νοµικό πρόσωπο, λέτε. Πώς σας φαί-
νεται, λοιπόν, και η συµµετοχή του µετόχου σ’ αυτό το σχολείο,
στο σχολείο-επιχείρηση, στις συνεδριάσεις, για παράδειγµα, του
συλλόγου διδασκόντων; Πώς σας φαινόταν την ώρα µιας παιδα-
γωγικής διαδικασίας οι µέτοχοι του σχολείου, που δεν έχουν πα-
τήσει ποτέ σε σχολική τάξη ή που έχουν πατήσει τελευταία φορά
πριν από είκοσι ή είκοσι πέντε χρόνια, να µιλάνε µε τον νέο νόµο
σας και να µπορούν να εξηγούν τι χρειάζεται το σχολείο σε
σχέση µε τους πελάτες του; Προσέξτε, όχι τους µαθητές, που
δήθεν τους έχετε στο επίκεντρο του νοµοσχεδίου σας, γιατί τους
µαθητές τούς αντιµετωπίζετε ως πελάτες. Αυτό θα είναι οι µα-
θητές, πελάτες. Αυτό, άλλωστε, είναι και το όραµα της Υπουργού
και δεν το κρύβει: η συνταγµατική επιταγή της ελεύθερης άσκη-
σης του επιχειρείν. Αυτή επικαλείται κάθε φορά από το Βήµα.
Παραλείπει, όµως, βέβαια να µας πει και να σας πει ότι το ιδιω-
τικό σχολείο-πολυκατάστηµα εκπαίδευσης που σχεδιάζει να δη-
µιουργήσει σταδιακά, µε ολιγοπώλια σχήµατα, θα πετάξει πολλά
µικρά φροντιστήρια εκτός αγοράς. Όµως, δεν πειράζει, στο
όνοµα των φίλων µας, στο όνοµα των «ηµετέρων», ας πάει στο
καλό και η ελεύθερη αγορά. Κατά τα άλλα, υπέρ του επιχειρείν!

Αναρωτηθείτε, λοιπόν, πώς θα λειτουργεί στην τάξη ο εκπαι-
δευτικός, που ανά πάσα στιγµή µπορεί να του ζητηθεί να δεχθεί,
οικειοθελώς πάντα, µείωση του ωραρίου, ώστε να δοθεί µέρος

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΘ’ - 28 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 17293



από τις ώρες του σε άλλον, νεοπροσλαµβανόµενο, πιο φθηνό
υπάλληλο και όχι εκπαιδευτικό; Πιο φτηνό, πιο υπάκουο. Αυτούς,
αλήθεια, τους εκπαιδευτικούς θέλετε, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι; Αυτούς θέλουµε; Εκπαιδευτικούς ανυπεράσπιστους, µε
σκυµµένες πλάτες, υποκείµενους σε κάθε είδους εκβιασµό;

Ισχυρίζεται το Υπουργείο ότι µε τη ρύθµιση που φέρνει επιτρέ-
πει την αποµάκρυνση του ανεπαρκούς εκπαιδευτικού από την
τάξη. Ισχυρίζεται πως κάτι τέτοιο δεν ήταν δυνατό µέχρι τώρα.
Η Υπουργός µάς εγκάλεσε κιόλας ότι δεν έχουµε, λέει, εµπιστο-
σύνη στη δικαιοσύνη, που θα ελέγχει τις απολύσεις, και ότι θέ-
λουµε ανελεύθερα τα ιδιωτικά σχολεία, εγκλωβισµένα στον
δηµόσιο και κρατικό έλεγχο. 

Ψεύδεται η κυρία Υπουργός. Προσποιείται πως δεν γνωρίζει
ότι υπάρχει µε το ισχύον νοµικό πλαίσιο νοµοθετηµένη επί ΣΥ-
ΡΙΖΑ διαδικασία απόλυσης εκπαιδευτικών. Υπάρχει επιτροπή, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, που αποτελείται από τρεις
πρωτοδίκες, υπηρετούντες στο Τµήµα Εργατικών Διαφορών, οι
οποίοι υποδεικνύονται από Τριµελές Συµβούλιο Διεύθυνσης του
Πρωτοδικείου, επιτροπή ανεξάρτητη, που δεν διορίζεται από την
Υπουργό, όπως ανέφερε η κ. Κεραµέως στην οµιλία της. Αναρω-
τιόµαστε και εµείς, να ανατριχιάσουµε µε τη σειρά µας, να συγ-
κλονιστούµε και εµείς, που η Υπουργός δεν δείχνει εµπιστοσύνη
σ’ αυτή την ανεξάρτητη δικαστική επιτροπή, που εξέταζε το βά-
σιµο ή το αυθαίρετο των απολύσεων; 

Ακόµη και ο εκπρόσωπος των ιδιοκτητών ιδιωτικών σχολείων,
παρά τις δικαιολογίες που χρησιµοποίησε λόγω της κοµµατικής
του ιδιότητας, ακόµη και εκείνος παραδέχθηκε ότι στη συντρι-
πτική τους πλειοψηφία στις περιπτώσεις που οι ίδιοι προσήλθαν
στην επιτροπή µε αίτηµα απόλυση εκπαιδευτικού, ακόµα και
αυτό έγινε δεκτό στις περισσότερες των περιπτώσεων. Όµως,
αυτή η δικλίδα ασφαλείας, όπως και κάθε είδους εργατικό δι-
καίωµα, προκαλεί αλλεργία στο νεοφιλελεύθερο µυαλό σας.

Έτσι, η νέα ρύθµιση στο άρθρο 10 αντί για τον έλεγχο της δι-
καιοσύνης, το µόνο που φέρνει είναι η δυνατότητα πλήρους ασυ-
δοσίας στις απολύσεις των εκπαιδευτικών στα ιδιωτικά σχολεία.
Και αυτό είναι κάτι που δεν ανατριχιάζει την Υπουργό. Την προ-
καλούµε, λοιπόν, αφού έχει απόλυτη εµπιστοσύνη στη δικαιο-
σύνη -όπως και εµείς άλλωστε- ας κρατήσει την Ανεξάρτητη
Επιτροπή των Πρωτοδικών Ειδικευµένων στο Εργατικό Δίκαιο
που υπάρχει τώρα και που εξέταζε τις διαφορές εργοδοτών και
εκπαιδευτικών. Αλλά δεν θα την κρατήσει, γιατί είναι φανερό
ποιος θέλει να «ξεδοντιάσει» τη δικαιοσύνη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, µισό λεπτό µόνο!
Και βέβαια αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι το

µόνο δώρο προς τους «ηµέτερους». Στο όνοµα της δήθεν κατα-
πολέµησης του ασφυκτικού κρατικού εναγκαλισµού, καταργείται
η υποχρέωση να υποβάλει το ιδιωτικό σχολείο στην Περιφερει-
ακή Διεύθυνση Εκπαίδευσης κατάλογο µε τον αριθµό των µαθη-
τών που µετέχουν στις εκτός σχολικού ωραρίου δραστηριότητες
αλλά και τον κατάλογο µε τα ονόµατα των εκπαιδευτικών που
έχουν την ευθύνη υλοποίησης αυτών των δραστηριοτήτων. Απε-
λευθερώνεται, λοιπόν, έτσι -και κρατήστε το αυτό- πλήρως η
µαύρη αδήλωτη εργασία, επιτρέπεται η απόκρυψη ασφαλιστικών
εισφορών και εξυπηρετείται το ξεζούµισµα των εκπαιδευτικών,
που θα βρεθούν να δουλεύουν σε ωράριο «λάστιχο». Πρόκειται
για µία από τις πιο γνήσιες νεοφιλελεύθερες ρυθµίσεις που επέ-
τρεψε στους ιδιοκτήτες πολλών ιδιωτικών σχολείων να ανοίξουν
σαµπάνιες όταν τις διάβασαν.

Από αυτές, όµως, τις σαµπάνιες εµείς δεν πρόκειται να πιούµε,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Και να σας θυµίσουµε ότι έτσι
άνοιξαν σαµπάνιες και µε άλλον νόµο κάποιοι φίλοι σας τραπεζί-
τες και ήρθαν τώρα τα δύο δικαστικά βουλεύµατα και έκριναν
τον νόµο αµνήστευσης των τραπεζικών στελεχών αντισυνταγµα-
τικό.

Ο ΣΥΡΙΖΑ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -κλείνω µε αυτό, κύριε
Πρόεδρε- ως κυβέρνηση έφερνε νόµους υπέρ της παιδείας και
όχι υπέρ κάποιων φίλων. Και επειδή είµαστε συνεπείς µε την αν-
τίληψή µας, υπερασπιζόµενοι την παιδεία ως πολύτιµο αγαθό για
όλα τα παιδιά και των δηµόσιων και των ιδιωτικών σχολείων, θα

καταψηφίσουµε το παρόν νοµοσχέδιο, όπως άλλωστε έχετε κα-
ταλάβει ότι το καταψηφίζει και ολόκληρη η κοινωνία.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τον λόγο έχει η κ. Βέττα
από τον ΣΥΡΙΖΑ. Θα ακολουθήσει ο κ. Φάµελλος από τον ΣΥΡΙΖΑ,
επίσης.

ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το ση-
µερινό νοµοσχέδιο αποδεικνύεται για µια ακόµη φορά ότι για την
Κυβέρνηση η παιδεία είναι ένα προϊόν, όπως όλα τα άλλα. Μπο-
ρεί να πωληθεί ή να αγοραστεί, ανάλογα µε το τίµηµα που είναι
διατεθειµένος κανείς να καταβάλει.

Οι εκπαιδευτικοί είναι αναλώσιµοι, οι µαθητές είναι πελάτες
και οι γονείς ανεξάντλητοι χρηµατοδότες των απαιτήσεων της
αγοράς των ιδιωτικών σχολείων. Θα µπορούσε, δηλαδή -αν και
ήδη το εφαρµόζει στην πράξη η Κυβέρνηση- να καταργήσει το
Υπουργείο Παιδείας και να εντάξει όλες τις αρµοδιότητες στο
Υπουργείο Ανάπτυξης. Έτσι και αλλιώς, δεν έχετε πλέον σχέδιο
και µέριµνα για την παιδεία, καθώς όλα τα ρυθµίζει η αγορά.
Όπως εξάλλου είπατε δηµόσια, είναι αναχρονισµός να εµποδί-
ζεται ο σχολάρχης να κάνει ό,τι θέλει µε τους εργαζοµένους του,
τους µαθητές και τους γονείς τους. Όλα είναι δικά του και τα χει-
ρίζεται όπως θέλει.

Εξάλλου, όπως φάνηκε και στην ακρόαση των φορέων, οι δια-
πρύσιοι υποστηρικτές του νοµοσχεδίου, θα έλεγα κανείς οιονεί
εισηγητές, ήταν οι εκπρόσωποι των ιδιοκτητών σχολείων. Οι συγ-
κεκριµένοι µηρύκαζαν τις τετριµµένες κορώνες περί «σοβιετίας»
και «ανελευθερίας» κατά τη διακυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, τότε οι
διακεκριµένοι συνοµιλητές τους ήταν οι τροϊκανοί, ενώ σήµερα
είναι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, την οποία εξάλλου
χρηµατοδοτούν, όπως οι ίδιοι παραδέχτηκαν ευθαρσώς την προ-
ηγούµενη Παρασκευή. Γιατί το κάνουν αυτό; Γιατί είναι δικαίωµά
τους. Αντιγράφω επί λέξει από τα Πρακτικά: «Τι θα κάνει ο καθέ-
νας µε το πορτοφόλι του, είναι δικός του λογαριασµός». Έτσι
είπε ο εκπρόσωπος των ιδιοκτητών σχολείων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά την υγεία, τον πολιτισµό,
την ενέργεια έρχεται µε γοργά βήµατα η αποψίλωση της παι-
δείας. Εµείς το περιµέναµε. Τώρα το διαπιστώνει και η ελληνική
κοινωνία. Να επαναλάβω κάτι που έχει ακουστεί ήδη, αλλά είναι
σηµαντικό. Στη διαβούλευση υπήρξε πολύ µεγάλος σχολιασµός,
πάνω από χίλια πεντακόσια σχόλια, στη συντριπτική τους πλει-
οψηφία αρνητικά. Εσείς, όµως, αδιαφορείτε για τη βάση της εκ-
παιδευτικής κοινότητας, καθώς χαρακτηρίσατε τα σχόλια
υποβολιµαία. Όταν η πραγµατικότητα δεν συµφωνεί µε εµάς,
τόσο χειρότερα για την πραγµατικότητα, κατά τον Μπρεχτ. Αυτό
είναι το µότο σας τόσο στην παιδεία όσο και παντού.

Πριν ξεκινήσω τον σχολιασµό των επίδικων σηµείων του νοµο-
σχεδίου, θέλω να αναφερθώ σε ένα ζήτηµα που φαίνεται µεν δια-
δικαστικό, αλλά δεν είναι. Το νοµοσχέδιο κατατέθηκε δύο ηµέρες
µετά το κλείσιµο των σχολείων, ενώ ψηφίζεται τρεις ηµέρες πριν
το κλείσιµο της Βουλής, τέλος Ιουλίου, σχεδόν εν κρυπτώ. Η µε-
θόδευση θυµίζει έντονα µια άλλη µαύρη στιγµή της Κυβέρνησης,
παρόµοιες µέρες µε αυτές που διανύουµε, την κατάθεση την
ύστατη κυριολεκτικά στιγµή, λίγα λεπτά πριν κλείσει η Βουλή -
πέρυσι τον Αύγουστο δηλαδή-, της τροπολογίας που είχε υπα-
γορεύσει ο ΣΕΒ για τις απολύσεις των εργαζοµένων, τη
µονοµερή αναιτιώδη απόλυση, όπως θα θυµάστε. Το ίδιο κάνετε
και σήµερα, καθώς παραδίδετε τους εκπαιδευτικούς των ιδιωτι-
κών σχολείων βορά στις διαθέσεις των ιδιοκτητών, χωρίς καµµία
προστατευτική µέριµνα, όπως ισχύει εδώ και πάρα πολλά χρόνια.
Πλέον ο ιδιωτικός εκπαιδευτικός µπορεί να απολύεται όποτε
θέλει ο ιδιοκτήτης, ακόµα και µέσα στη σχολική χρονιά, προκα-
λώντας µε αυτόν τον τρόπο, εκτός των άλλων, ισχυρή διάρρηξη
στους δεσµούς παιδιού-εκπαιδευτικού, που είναι απαραίτητοι για
τη γνωσιακή ανάπτυξη του µαθητή.

Και γιατί να θέλει, αναρωτήθηκε πριν από λίγο η κυρία Υπουρ-
γός, να απολύσει ο σχολάρχης έναν δάσκαλο που κάνει καλά τη
δουλειά του; Αφελής είναι; Όχι, απλώς υπολογίζει το συµφέρον
του. Δηλαδή, γιατί θα το κάνει; Για να προσλάβει έναν πιο οικο-
νοµικό εργαζόµενο, πιο ευάλωτο και πιο φρόνιµο, µε λιγότερες
απαιτήσεις, για τήρηση του ωραρίου και των µισθολογικών δε-
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σµεύσεων. Θα το κάνει για να προσλάβει κάποιον που θα είναι
διατεθειµένος να δουλεύει πρωί και απόγευµα στις έξτρα δρα-
στηριότητες, που ανεξέλεγκτα πλέον µπορεί να υλοποιεί ο σχο-
λάρχης, χωρίς έγκριση από τον περιφερειακό διευθυντή
εκπαίδευσης. Θα το κάνει, επίσης, για να τον βάλει να εργαστεί
σε δραστηριότητες το Σαββατοκύριακο, σε θερινά camp που γί-
νονται τον Ιούλιο ή τον Αύγουστο, να τον έχει διαρκώς διαθέσιµο
για να προσφέρει τις υπηρεσίες του, χωρίς χρόνο για την προ-
σωπική ή οικογενειακή του ζωή. Θα το κάνει, επίσης, για να µπο-
ρεί να τον αξιολογήσει όπως και όποτε θέλει, µε δικά του
κριτήρια, χωρίς να λαµβάνει υπ’ όψιν την υφιστάµενη νοµοθεσία.
Για να τον βάλει κατά το δοκούν να διδάσκει σε διάφορα σχολεία
ή δοµές του ιδιοκτήτη, σύµφωνα µε τη δυνατότητα που του πα-
ρέχεται πλέον από το σηµερινό νοµοσχέδιο. Ακριβώς γι’ αυτό θα
το κάνει. Γιατί πλέον µπορεί.

Επίσης, προβληµατικά σηµεία του νοµοσχεδίου είναι τα εξής:
Το δικαίωµα του ιδιοκτήτη ή των µετόχων, αρκεί να έχουν φοιτή-
σει κάποτε σε µια πανεπιστηµιακή σχολή, να παρακολουθούν τις
συνεδριάσεις του συλλόγου διδασκόντων. Φίµωση, ανελευθερία,
περιορισµός.

Επίσης, το δικαίωµα ίδρυσης φροντιστηρίων, δοµών ενισχυτι-
κής διδασκαλίας, κέντρων γλωσσών, ΚΕΚ στα ιδιωτικά σχολεία,
γεγονός που εκτός των άλλων επιτίθεται και στις υφιστάµενες
εκπαιδευτικές δοµές που λειτουργούν στην αγορά, όπως για πα-
ράδειγµα τα µικρά φροντιστήρια ξένων γλωσσών ή τα ωδεία που
βρίσκονται σε κάθε γειτονιά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ειπώθηκε και προηγουµένως ότι
και µε το παρόν νοµοσχέδιο η παιδεία γίνεται σουπερµάρκετ.
Μπορούν οι ενδιαφερόµενοι να ψωνίσουν ό,τι θέλουν από την
αγορά. Έτσι αντιµετωπίζει η Κυβέρνηση την παιδεία, κατάτµηση,
επίθεση σε δικαιώµατα, διεύρυνση της αγοράς, νεοφιλελευθερι-
σµός. Η αγορά θα τα ρυθµίσει όλα. Ο πελάτης κινεί τα νήµατα.
Όλοι υπάρχουν για να τον υπηρετούν. Καµµία παιδαγωγική στό-
χευση, καµµία αξία.

Και επειδή για εσάς ο πελάτης έχει πάντα δίκιο, θα κλείνετε τα
αυτιά σας στις καταγγελίες για προνοµιακή µεταχείριση συγκε-
κριµένων µαθητών, γόνων των φίλων σας. Η επιλογή σας να κα-
ταστρέψετε την παιδεία θα φέρει δικαιολογηµένες αντιδράσεις
από την εκπαιδευτική κοινότητα και την ελληνική κοινωνία.

Εµείς θα είµαστε µαζί τους στα σχολεία, στους δρόµους ή
όπου αλλού χρειαστεί. Γιατί και στην παιδεία δεν είµαστε όλοι
ίδιοι.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τον λόγο έχει ο κ. Φά-
µελλος από τον ΣΥΡΙΖΑ για επτά λεπτά. Ακολουθεί η κ. Σκόνδρα.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το νοµοσχέδιο

δεν είναι αποκαλυπτικό µόνο για τις προεκλογικές συµφωνίες
της Νέας Δηµοκρατίας, αγαπητέ συνάδελφε Νίκο Φίλη. Είναι
αποκαλυπτικό και για την ταυτότητα της Νέας Δηµοκρατίας.
Γιατί µε ένα νοµοσχέδιο πολύ περιορισµένου οράµατος, πολύ
επιφανειακό και χυδαίο, µε ρυθµίσεις που εξυπηρετούν απλώς
κάποιους από τους ιδιοκτήτες ιδιωτικών εκπαιδευτηρίων -και
πάλι όχι όλων- οδηγεί σε ζηµία και σε αρνητικές επιπτώσεις στο
σύνολο της παιδείας. Διότι, είναι άποψή µου ότι το νοµοσχέδιο
αυτό είναι εις βάρος και των εργαζοµένων στην παιδεία και των
µαθητών και των ιδιοκτητών εκπαιδευτηρίων και της παιδείας συ-
νολικά και πλήττει την παιδεία ως δηµόσιο αγαθό και ως δηµόσια
πολιτική.

Κατ’ αρχάς πρέπει να οµολογήσετε ότι ήταν προσβλητικό για
τη Βουλή αυτό που κάνατε, να φτάσει χθες να τελειώσουν οι επι-
τροπές, να το φέρετε άρον-άρον, χωρίς επεξεργασίες εδώ, µην
επιτρέποντας στους Βουλευτές να συµβάλουν στην επεξεργασία
που χρειάζεται ένα σηµαντικό νοµοσχέδιο, µε περιορισµό των
φορέων, µε φίµωση κάποιων φορέων, προφανώς σε αντάλλαγµα
του συµβολαίου που έχετε ήδη προεκλογικά για την αντιπαροχή
που πρέπει να δώσετε σε κάποιους, επαναλαµβάνω, ιδιοκτήτες
εκπαιδευτηρίων, µε αποτέλεσµα να έχουµε ένα νοµοσχέδιο εις
βάρος πρώτα απ’ όλα των εκπαιδευτικών, των εργαζοµένων.
Όµως, για να σας πω και την προσωπική µου εµπειρία, το σχο-

λείο το διαλέγει ο γονιός για τον δάσκαλο και τη δασκάλα. Ο δά-
σκαλος και η δασκάλα, ο καθηγητής και η καθηγήτρια φτιάχνουν
το σχολείο και τα παιδιά και δίνουν αξία και στον ιδιοκτήτη κά-
ποιες φορές. Αν, όµως, εµείς διαλέγουµε το σχολείο µόνο για
την κερδοφορία του και εσείς αξιολογείτε ένα σχολείο µόνο για
την κερδοφορία του, ως εµπορική επιχείρηση, σίγουρα δεν µι-
λάτε για παιδεία. Δεν µιλάτε γι’ αυτό που γνωρίζει η παγκόσµια
επιστηµονική κοινότητα ως παιδεία. Και αυτή την απαξιωτική αν-
τίληψη για την παιδεία δεν την περιορίζετε µόνο στο ιδιωτικό
σχολείο. Είναι συνολικά για τα θέµατα παιδείας. Αυτή είναι η αν-
τίληψη της κ. Κεραµέως. Γιατί λειτουργείτε αυταρχικά, απαξιω-
τικά και υποβαθµίζοντας τη γνώση, την επιστήµη, την πρόοδο.
Γιατί η άποψή σας δεν συνάδει µε το αναβαθµισµένο ποιοτικό
σχολείο. Ούτε η πολιτική σας, διότι δεν θα ξεκινάγατε µε ελαστι-
κές σχέσεις εργασίας, µε αυταρχισµό, µε µεταφορά στο Υπουρ-
γείο Εργασίας, µε εξίσωση δικαιωµάτων προς τα κάτω, µε
ανισοτιµία και υποκειµενικότητα στην αξιολόγηση, µε βλαπτική
µεταβολή λιγότερων ωρών εργασίας και λιγότερων αµοιβών, µε
συστέγαση και στην απασχόληση και όλα τα υπόλοιπα που έχετε
για τους εκπαιδευτικούς, αν θέλατε να αναβαθµίσετε και το ιδιω-
τικό σχολείο.

Η ρύθµιση της κ. Κεραµέως υποβαθµίζει και το ιδιωτικό σχο-
λείο, γιατί υποβαθµίζει αυτούς που παρέχουν τη γνώση και την
αναβάθµιση της προσωπικότητας και των δεξιοτήτων των παι-
διών µας. Άρα υποβαθµίζει και τη σοβαρή επιχειρηµατικότητα
και τα ιδρύµατα που θέλουν να επενδύσουν στην ιδιωτική παι-
δεία. Ποιοι γονείς θα θέλουν να στείλουν τα παιδιά τους σε ένα
σχολείο ευέλικτης εργασίας; Ποιοι γονείς θα επέλεγαν να στεί-
λουν τα παιδιά σε ένα σχολείο που δουλεύουν ωροµίσθιοι µε χα-
µηλή αµοιβή, πρωί-απόγευµα, καλοκαίρι, όπως θέλει ο επιχειρη-
µατίας και όχι τους καλύτερους εκπαιδευτικούς;

Ο σκοπός του νοµοσχεδίου θα ήταν πώς θα πληρώσετε περισ-
σότερο τους εκπαιδευτικούς για να δώσουν καλύτερη παιδεία,
αν θέλετε να αναβαθµίσετε την ιδιωτική παιδεία. Είναι δυνατόν
να εµπιστευτεί, αν θέλετε, ο γονιός το παιδί σε εκπαιδευτικούς
που θα δηλώσουν πιεσµένοι; Ότι εθελοντικά, ναι, θα δουλέψουν
περισσότερες ώρες µε λιγότερη αµοιβή ή θα δουλέψουν λίγο το
πρωί και λίγο το απόγευµα ή µπορεί να δουλέψουν και το Σαβ-
βατοκύριακο και ίσως να κάνουν και λίγο ξένες γλώσσες στο πε-
ρίσσευµα των δέκα-δώδεκα ωρών;

Δεν γίνεται ποιοτική εκπαίδευση µε εργαζόµενους λάστιχο,
γιατί αυτοί οι εργαζόµενοι θα είναι πιο ευάλωτοι και σε άλλες πιέ-
σεις για τον βαθµό, για το απουσιολόγιο και τότε θα πρέπει να
απολογηθείτε συνολικά στη νεολαία και δεν µπορείτε να απολο-
γηθείτε. Δεν έχετε το ηθικό και πολιτικό ανάστηµα για να απολο-
γηθείτε στη νεολαία. 

Εγώ θα το πω ξεκάθαρα. Ο νόµος αυτός θα αποτύχει, γιατί οι
περισσότεροι γονείς -και θα δανειστώ εδώ την άποψη του Κωστή
Παπαϊωάννου, του πρώην γενικού γραµµατέα, που είδα πριν
δέκα µέρες δηµοσιευµένη- θα προτάξουν την ιδιότητα του γονέα
και όχι την ιδιότητα του πελάτη, γιατί έτσι µε αυτή τη στάση στη
ζωή προχωρά η κοινωνία µας. Κάτι που δεν έχει η Δεξιά και δεν
είχε ποτέ. Και, βέβαια, δεν µπορώ να φανταστώ ότι µπορεί να
έχετε φτάσει στο όριο της πολιτικής χυδαιότητας να πιστεύετε
σε µια κοινωνία που ο γονέας θα προτάσσει ότι µπορεί να αγο-
ράσει ιδιωτική αριστεία και να µην έχει αξίες, να µην έχει για το
παιδί του αρχές και να µη βάζει όρους στο πώς θα προχωρήσει
το παιδί του.

Όµως, εκτός από τους εκπαιδευτικούς στα ιδιωτικά εκπαιδευ-
τήρια και το ίδιο το εκπαιδευτήριο, το νοµοσχέδιο αυτό είναι εις
βάρος και των µικροµεσαίων επιχειρήσεων. Έχουµε πάρει επι-
στολές από όλο το δίκτυο των ιδιοκτητών των κέντρων ξένων
γλωσσών, µε νοµική γνωµοδότηση µάλιστα, γιατί βάλατε και ψεύ-
τικες, αν θέλετε, δικαιολογίες που όλοι οι επιστήµονες της µικρο-
µεσαίας επιχειρηµατικότητας που έχουν τα φροντιστήρια ξένων
γλωσσών διαφωνούν µε τις ρυθµίσεις αυτές. Άρα και η επιχειρη-
µατικότητα των ιδιωτικών σχολείων πλήττεται και η µικροµεσαία
επιχειρηµατικότητα πλήττεται και οι εργαζόµενοι πλήττονται και
τα παιδιά µας. Και όλα αυτά, ξέρετε, γίνονται εις βάρος της αρι-
στείας, εις βάρος της αξιοκρατίας. Διότι έρχεστε µε µια τροπο-
λογία να επιβεβαιώσετε ότι δεν υπάρχει αξιοκρατία στην επιλογή
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των διευθυντών εκπαίδευσης. Άρα και εις βάρος της αριστείας
το νοµοσχέδιο της κ. Κεραµέως; 

Πώς τα καταφέρατε να είστε κατά εργαζόµενων, µαθητών, γο-
νέων, µικροµεσαίων επιχειρηµατιών και της ίδιας της παιδείας,
αλλά και της αξιοκρατίας και της αριστείας; Να επιλέξετε, δη-
λαδή, να βάλετε διευθυντές σχολείων µόνο µε κοµµατικά κριτή-
ρια; Μέχρι πού µπορεί να φτάσει η χυδαιότητα αυτή της Νέας
Δηµοκρατίας και η προσβολή των δηµοτικών αρχών; Βέβαια, δεν
είναι περίεργο. Η δυσανεξία προς τη γνώση της Νέας Δηµοκρα-
τίας αποδείχθηκε από την πρώτη βδοµάδα, τότε που βάλατε
στην ΕΥΠ διοικητή, νοµίζω, έναν κύριο που δεν έχει πτυχίο και
µετά ήρθατε εδώ και τολµήσατε να ψηφίσετε -ψηφίσατε εσείς-
να υπάρχει διοικητής στην Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών χωρίς
πτυχίο. Και µετά θα πούµε στα παιδιά µας διεκδίκησε τη γνώση;
Θα πούµε στους εκπαιδευτικούς δώσε καλύτερη γνώση; Θα
πούµε στους ιδιοκτήτες σχολείων διεκδικήσετε την ποιότητα και
την αξιοκρατία, όταν εσείς διορίζετε διευθυντές εκπαίδευσης,
χωρίς κριτήρια και χωρίς αξιολόγηση; Αυτούς τους προσωρινούς
που θα βάλετε τώρα. Εις βάρος, λοιπόν, της παιδείας και της
γνώσης! Για να µην πω για τον Γενικό Γραµµατέα Τουρισµού, για
όλα τα «γαλάζια παιδιά» που έχουν γεµίσει το δηµόσιο επί Νέας
Δηµοκρατίας. Και σαν να µην έφταναν όλα αυτά ο «πράσινος»
Πρωθυπουργός επέλεξε στο άρθρο 15 να µην προχωρήσει ούτε
στην αναβάθµιση της περιβαλλοντικής εκπαίδευσης, ενώ υπήρχε
νόµος για τη διεύρυνση της περιβαλλοντικής εκπαίδευσης. Και
εδώ έχετε και εσείς, κυρία Υφυπουργέ, προσωπική εµπλοκή.

Για να αναβαθµιστεί η περιβαλλοντική εκπαίδευση ίσως τα
Κέντρα Περιβαλλοντικής Εκπαίδευσης να συνδεθούν µε τις
αρχές βιώσιµης ανάπτυξης που ο ΟΗΕ έχει ως βασικό εργαλείο
να γίνουν να συνδεθούν µε την υγεία και τον πολιτισµό. Να συµ-
βληθούν µε τις βιώσιµες λύσεις για τα τοπικά ζητήµατα για να γί-
νουν κέντρα αειφορίας. Αυτή την πολιτική παρέµβαση έρχεστε
µε έναν πολύ συντηρητικό τρόπο, αντιεπιστηµονικό κα να κάνετε
πίσω, ενώ η παγκόσµια κοινότητα πάει µπροστά προς τη βιώσιµη
ανάπτυξη και να µην αναλάβετε την πολιτική πρωτοβουλία να
έχετε κέντρα αειφορίας στα σχολεία µας. Άρα τα παιδιά των Ελ-
λήνων και των Ελληνίδων να µείνουν πίσω. Τα παιδιά της πατρί-
δας µας να µείνουν πίσω και ως προς την περιβαλλοντική
πολιτική και ως προς την ολιστική προσέγγιση προς το περιβάλ-
λον και ως προς τη βιώσιµη ανάπτυξη; Και, µάλιστα, αυτό σας το
λέω προσωπικά, γιατί έχετε επισκεφθεί τον Δήµο Θέρµης, εκεί
που κρατήσατε, µαζί µε άλλα έξι κέντρα αειφορίας. Κλειστά ιδρυ-
µένα κέντρα αειφορίας. Φέτος αυτή ήταν η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας. Φέτος έµειναν κλειστά έξι κέντρα περιβαλλοντικής
εκπαίδευσης, κέντρα εκπαίδευσης αειφορίας, γιατί δεν βάλαµε
εκπαιδευτικούς πιθανά, γιατί όπως λέει η συζήτηση στους εκπαι-
δευτικούς κάποια στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας θίγονταν από
την τοποθέτηση εκπαιδευτικών στα κέντρα εκπαίδευσης. Και για
τον λόγο αυτό κατασκευασµένα σχολεία περιβαλλοντικής εκπαί-
δευσης από τους δήµους της χώρας µας τα κρατήσατε κλειστά;
Είχατε ευθύνη γι’ αυτό. Γνωρίζω ότι το ΦΕΚ ίδρυσης είχε βγει µε
τον αείµνηστο Γιάννη Παντή, που οφείλουµε να αναφέρουµε τη
µνήµη του σήµερα εδώ του πρώην γενικού γραµµατέα από τις
27-2-2018. 

Η Νέα Δηµοκρατία, λοιπόν, κλείνει την περιβαλλοντική εκπαί-
δευση και έρχεται να επιβεβαιώσει µε αυτό το νοµοσχέδιο ότι
αυτή είναι η ταυτότητά της. Για ποιον λόγο; Γιατί θέλει, άραγε,
καταδιωκόµενο, φοβισµένο και υποταγµένο τον εκπαιδευτικό;
Γιατί θέλει τη νεολαία µας φοβισµένη και υποταγµένη; Θέλει τη
νέα γενιά φοβισµένη και υποταγµένη και δεν την ενδιαφέρει το
εθνικό και πατριωτικό καθήκον να έχουµε παιδεία που να δυνα-
µώνει την Ελλάδα και να την κάνει ανταγωνιστική στην παγκόσµια
κοινότητα. Ούτε µε τους εργαζόµενους ούτε µε τους ιδιοκτήτες
ούτε µε τους µικροµεσαίους επαγγελµατίες ούτε µε το περιβάλ-
λον ούτε µε τους µαθητές ούτε µε την παιδεία. Αλλά αντίθετα,
µια σκοτεινή, µοχθηρή και απαράδεκτη πολιτική ηγεσία, σκοτα-
διστική, η οποία πάει πίσω την παιδεία κι έρχεται σε αντίθεση µε
την Ελλάδα που έχουµε ανάγκη και αυτή η Ελλάδα που έχουµε
όλοι ανάγκη θα βρεθεί πολύ σύντοµα µπροστά σας και στους
δρόµους.

Σας ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τον λόγο έχει η κ. Σκόν-

δρα από τη Νέα Δηµοκρατία και ακολουθεί ο κ. Παπαηλιού από
τον ΣΥΡΙΖΑ. 

ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι συνά-

δελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, είναι αλήθεια ότι στη διαστρέβλωση διαπρέ-
πετε.

Καλό θα ήταν, όµως, κύριε Φάµελλε, να µη µας λέτε εδώ µέσα
και να διαστρεβλώνετε την πραγµατικότητα ότι δεν τηρήθηκαν
οι διαδικασίες για το νοµοσχέδιο και ότι έγιναν εν κρυπτώ. Οι δια-
δικασίες ακολουθήθηκαν κανονικά. Η διαβούλευση έγινε κανο-
νικά. Οι κοινοβουλευτικές εργασίες έγιναν κανονικά στις
επιτροπές και η συζήτηση εξαντλήθηκε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ό,τι αφορά τη νέα γενιά, τα παι-
διά µας και το µέλλον τους, που είναι συνυφασµένο µε το µέλλον
της Ελλάδος, για την Κυβέρνηση και τη Νέα Δηµοκρατία είναι εξ
ορισµού κυρίαρχο και αδιαπραγµάτευτο. Τα δε δικαιώµατα στην
παιδεία πρωτίστως τα έχουν οι µαθητές. Η εκπαίδευση τους είναι
ένας θεµελιώδης τοµέας, ώστε να µπορέσουν να ανταποκριθούν
στο άκρως ανταγωνιστικό περιβάλλον της εποχής µας. 

Η Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων κ. Νίκη Κεραµέως,
υπό την καθοδήγηση και την έγκριση του Πρωθυπουργού Κυριά-
κου Μητσοτάκη, πήρε τις πρωτοβουλίες και προχώρησε σε µε-
ταρρυθµίσεις που θα ευθυγραµµίσουν την εκπαίδευση µε τις
απαιτήσεις των καιρών, εξασφαλίζοντας τη γνώση, την κοινωνική
ενσωµάτωση και τη δυναµική ένταξη των νέων µας στην αγορά
εργασίας.

Μετά, λοιπόν, το νοµοσχέδιο που ψηφίσαµε για την αναβάθ-
µιση όλων των βαθµίδων του δηµοτικού σχολείου και προηγου-
µένως των ανωτάτων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων σειρά πήρε το
σηµερινό νοµοσχέδιο για την ιδιωτική εκπαίδευση. Διορθώνει τις
στρεβλώσεις που δηµιούργησε η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ και
ρυθµίζει τα αυτονόητα και όσα επιβάλλει η κοινή λογική, διότι
είναι λογικό και αυτονόητο τα ιδιωτικά σχολεία να ακολουθούν
το πλαίσιο που θα καθορίζεται από το κράτος και να ελέγχονται
γι’ αυτό. Εξίσου αυτονόητο, όµως είναι να υπάρχει ευελιξία, να
διαφοροποιείται, να αναπτύσσει δράσεις, να υπάρχει αυτονοµία
που θα το κάνει ακριβώς να διαφέρει από τα δηµόσια. 

Αν το κράτος, κύριοι συνάδελφοι, ρυθµίζει τα ιδιωτικά, όπως
και τα δηµόσια, γιατί να υπάρχουν τα ιδιωτικά; Η Κυβέρνησή µας
συµµορφώνεται πλήρως µε τη συνταγµατική επιταγή που µε σα-
φήνεια αναφέρεται και προστατεύει το δηµόσιο και το ιδιωτικό
αγαθό της εκπαίδευσης, δίνοντας την ελευθερία της επιλογής
σε γονείς και παιδιά. Αυτό το δικαίωµα βρίσκεται στον πυρήνα
της ιδεολογικής µας ταυτότητας του κοινωνικού φιλελευθερι-
σµού. Πρέπει να δίνεται η δυνατότητα στον ιδιωτικό τοµέα να
αναπτυχθεί µε τις επιχειρηµατικές ελευθερίες που θα τελούν βέ-
βαια υπό την κρατική εποπτεία. Ο ιδιωτικός τοµέας να αφήνεται
να δηµιουργήσει και να µεγαλουργήσει, ώστε να απελευθερώ-
νονται πόροι προς τον δηµόσιο τοµέα και την κοινωνία.

Θα έχουν κέρδη οι ιδιώτες, λένε ορισµένοι. Βεβαίως και να
έχουν κέρδος, διαφορετικά δεν θα είναι η ίδια η επιχείρηση, είτε
είναι σχολική µονάδα είτε οτιδήποτε άλλο, βιώσιµη. 

Εµείς δεν δαιµονοποιούµε το κέρδος, το καλωσορίζουµε αρκεί
να παράγεται µέσα στα πλαίσια της νοµιµότητας και µε θεµιτούς
τρόπους. Από έναν ιδιωτικό τοµέα υγιή και εύρωστο κερδίζουν
όλοι, κυρίως η κοινωνία µε τις θέσεις εργασίας που δηµιουρ-
γούνται. 

Σκεφτήκατε ποτέ στην Αντιπολίτευση τα ιδιωτικά εκπαιδευτή-
ρια πόσες θέσεις εργασίας δηµιουργούν; Αυτό το παραβλέπετε
και περνάτε κατευθείαν στο πολυφορεµένο κλισέ σας «του ερ-
γασιακού µεσαίωνα», επειδή εισάγουµε την αξιολόγηση. Ο ιδιω-
τικός τοµέας τροφοδοτεί το δηµόσιο, κύριοι της Αντιπολίτευσης.
Γι’ αυτό όταν εσείς τον εξοντώσατε µε την υπερφορολόγηση,
όταν µε την ακραία ιδεολογία σας διώξατε επιχειρήσεις και κλεί-
σατε εργοστάσια και το κράτος το πλήρωσε, τότε και θέσεις ερ-
γασίας χάθηκαν και ολόκληρες οικογένειες έµειναν στον δρόµο. 

Είστε, όµως, πραγµατικά αδιόρθωτοι και το ζήσαµε σε όλο του
το µεγαλείο στις επιτροπές αυτού του νοµοσχεδίου, κύριε Φά-
µελλε, που έγιναν κανονικά. Στιγµές απείρου κάλλους µε ύβρεις
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και απειλές και έχει ιδιαίτερη σηµασία ότι ειπώθηκαν από έναν
πρώην Υπουργό Παιδείας, ο οποίος αν µη τι άλλο έπρεπε να σε-
βαστεί τον θεσµό που υπηρέτησε. 

Αποστρέφεστε ό,τι έχει σχέση µε ελευθερία, αυτονοµία και δη-
µιουργία. Επιζητάτε τον σφιχτό εναγκαλισµό των πάντων µε το
κράτος «πατερούλη», τη στασιµότητα και την οπισθοδρόµηση
και µε οδηγό αυτή τη νοσταλγία κατά τη διακυβέρνησή σας,
αφού δεν µπορούσατε λόγω της Ευρωπαϊκής Ένωσης να κλεί-
σετε εντελώς τα ιδιωτικά εκπαιδευτήρια, προσπαθήσατε να τα
ισοπεδώσετε. Η βαθιά νοσηρή ιδεοληψία σας δεν σας αφήνει να
δεχθείτε τίποτα το ανεξάρτητο, το ελεύθερο, τίποτα που να µην
ελέγχεται από την εκτελεστική εξουσία. 

Σήµερα στις στρεβλώσεις αυτές µπαίνει τέλος µε το νοµοσχέ-
διο που απλοποιεί την λειτουργία, επιφέρει αυτονοµία και ευελι-
ξία στην οργάνωση των ιδιωτικών σχολείων. Δίνει τη δυνατότητα
στη σχολική µονάδα να κρίνει και να διαχειρίζεται το προσωπικό
σύµφωνα µε τις ανάγκες και τη φιλοσοφία του σχολείου και
πάντα προς όφελος των µαθητών και µε σεβασµό στα δικαιώ-
µατα των εκπαιδευτικών. Επιτρέπει την ευελιξία του ωραρίου µε
πρωτοβουλία του ίδιου του εκπαιδευτικού και δίνει το δικαίωµα
της ελευθερίας στην αξιοποίηση κτηριακών εγκαταστάσεων. Μει-
ώνει, δηλαδή, τον κρατικό παρεµβατισµό δηµιουργώντας ένα πιο
αυτόνοµο, σύγχρονο και καινοτόµο σύστηµα πρωτοβάθµιας και
δευτεροβάθµιας ιδιωτικής εκπαίδευσης. 

Σηµαντική, επίσης, είναι η ρύθµιση που θεσµοθετεί τη διδα-
σκαλία των ειδικών µαθηµάτων των πανελλαδικών. Το κράτος
ήταν ανακόλουθο, από τη µία έβαζε τα ειδικά µαθήµατα στις πα-
νελλαδικές και από την άλλη δεν παρείχε την ανάλογη διδασκα-
λία, αναγκάζοντας τα παιδιά να απευθύνονται στα φροντιστήρια. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το πνεύµα του νοµοσχεδίου για
την ιδιωτική εκπαίδευση κινείται στη σφαίρα της κοινής λογικής
και του αυτονόητου. Θα µπορούσαµε να συνεννοηθούµε, κύριοι
της Αντιπολίτευσης, θα µπορούσαµε αν και εσείς κινούσασταν
µε την ίδια σφαίρα να καταλήξουµε. Θα µπορούσατε ως Αντιπο-
λίτευση να καταθέσετε προτάσεις και να προσθέσετε ή και να
βελτιώσετε πράγµατα. Πώς, όµως, να συνεννοηθούµε όταν αντί
της λογικής επικρατεί η υποκρισία; 

Αποκαλείτε σχολάρχες τους ιδιοκτήτες των ιδιωτικών εκπαι-
δευτηρίων. Σχολάρχες όχι γιατί το συνηθίζετε να το λέτε στην
καθηµερινότητά σας, το λέτε στη συγκεκριµένη περίπτωση για
να απαξιώσετε και να υποβαθµίσετε το ιδιωτικό εκπαιδευτικό σύ-
στηµα. Δεν είναι υποκρισία αυτό όταν σ’ αυτά τα σχολαρχεία
στέλνετε πολλοί από εσάς στα παιδιά σας αρχής γενοµένης από
τον Αρχηγό σας, τον κ. Τσίπρα; Δεν είναι αισχρή υποκρισία όταν
στερείτε από τη χώρα και τους πολίτες τα ιδιωτικά πανεπιστήµια
την ίδια στιγµή που τα δικά σας παιδιά τα στέλνετε στο εξωτε-
ρικό για σπουδές;

Παριστάνετε ότι ενδιαφέρεστε για τη χώρα, αλλά της στερείτε
τα οφέλη και τη λάµψη που θα αποκτούσε αν γινόταν διεθνές
κέντρο επιστηµών, γραµµάτων και τεχνών, όπως το δικαιούται η
πατρίδα µας, γιατί σε αυτόν εδώ τον τόπο γεννήθηκαν οι επιστή-
µες και µεγαλούργησαν οι σπουδαίοι που έδωσαν τα φώτα στον
δυτικό κόσµο. Δεν υπάρχει, λοιπόν, συζήτηση και συνεννόηση µε
υποκριτές. 

Συγχαίρω για την ιδεολογική της καθαρότητα την Υπουργό
Παιδείας -και όλους τους συνεργάτες και τους Υφυπουργούς-
για την προσήλωσή της στο πρόγραµµα της Νέας Δηµοκρατίας,
για τις µεταρρυθµιστικές της πρωτοβουλίες και τον δρόµο που
ανοίγει στην εκπαίδευση. 

Όσο για τις προσωπικές επιθέσεις που έγιναν στο πρόσωπό
της από τον ΣΥΡΙΖΑ, πιστεύω ότι θα πρέπει να τις αγνοήσει, διότι
πηγάζουν από την εµπάθεια που τους κατάργησε το άσυλο. 

Στη Νέα Δηµοκρατία και την Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσο-
τάκη γνωρίζουµε πολύ καλά ότι η παιδεία, όχηµα της οποίας είναι
οι εκπαιδευτικές δοµές της χώρας, αποτελεί τον ακρογωνιαίο
λίθο µιας ευνοµούµενης πολιτείας, ακολουθούµε πολιτικές ανα-
βάθµισης και εκσυγχρονισµού και αναγνωρίζουµε την παιδεία ως
βασικό πυλώνα ανάπτυξης, πνευµατικής καλλιέργειας και ευη-
µερίας της χώρας. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τον λόγο έχει ο κ. Πα-
παηλιού από τον ΣΥΡΙΖΑ και ακολουθεί ο κ. Κωτσός από τη Νέα
Δηµοκρατία.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η εκπαίδευση στη χώρα µας

ρυθµίζεται συνταγµατικά.
Στο άρθρο 16 παράγραφος 8 του Συντάγµατος προβλέπεται

ότι νόµος ορίζει τις προϋποθέσεις και τους όρους χορήγησης
άδειας για την ίδρυση και λειτουργία εκπαιδευτηρίων που δεν
ανήκουν στο κράτος, δηλαδή µη κρατικών, ιδιωτικών, όπως τα
αναφέρει η νεοφιλελεύθερη Νέα Δηµοκρατία, εκπαιδευτηρίων
και τα σχετικά µε την εποπτεία που ασκείται από το κράτος και
την υπηρεσιακή κατάσταση του διδακτικού προσωπικού. 

Αυτό το ειδικό συνταγµατικά κατοχυρωµένο καθεστώς των µη
κρατικών - ιδιωτικών εκπαιδευτηρίων, στο οποίο µάλιστα αναφέρ-
θηκε και το οποίο επικαλέστηκε η κυρία Υπουργός, αναιρείται µε
το παρόν νοµοσχέδιο, µε τις ρυθµίσεις του και ιδίως µε την κα-
θιέρωση της µη αιτιολογηµένης απόλυσης, της αυθαίρετης από-
λυσης των ιδιωτικών εκπαιδευτικών.

Σε αυτό το πλαίσιο, τα µη κρατικά εκπαιδευτικά ιδρύµατα δεν
µπορεί να είναι ιδιωτικές επιχειρήσεις, όπως όλες οι υπόλοιπες.
Εποπτεύονται και ελέγχονται από το Υπουργείο Παιδείας. Το γε-
γονός ότι η κρατική εποπτεία υπάρχει και στο δηµόσιο, αλλά και
στο µη κρατικό σχολείο αποτελεί εκείνο το στοιχείο που κατοχυ-
ρώνει την ισοτιµία του τίτλου σπουδών δηµόσιων και µη κρατικών
εκπαιδευτηρίων.

Αυτή η ισοτιµία κλονίζεται ή µάλλον ανατρέπεται µε το υπό
κρίση νοµοσχέδιο, ειδικά όταν προβλέπεται ότι ο εκπαιδευτικός
στη µη κρατική εκπαίδευση δεν είναι λειτουργός που επιτελεί
παιδαγωγική αποστολή, όπως στο δηµόσιο σχολείο, αλλά απλά
ιδιωτικός υπάλληλος.

Καµµία πολιτική ηγεσία µέχρι σήµερα δεν είχε αποτολµήσει
αυτή την αλλαγή. Το πράττει η σηµερινή Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας, πράγµα βέβαια που δεν προξενεί εντύπωση, αφού
ο ίδιος ο Πρωθυπουργός είχε αποκαλέσει «πελάτες» τους µαθη-
τές των µη κρατικών -για τον ίδιο ιδιωτικών σχολείων- στο 1ο Συ-
νέδριο της Νέας Δηµοκρατίας µετά την εκλογή του. Έτσι, και
θεσµικά µε το υπό κρίση νοµοσχέδιο το µη κρατικό σχολείο κα-
θίσταται µία κοινή ιδιωτική εµπορική επιχείρηση.

Στο νοµοσχέδιο αποτυπώνεται η νεοφιλελεύθερη πολιτική που
εφαρµόζει η Νέα Δηµοκρατία και στον ευαίσθητο τοµέα της εκ-
παίδευσης. Οι εργασιακές σχέσεις των εκπαιδευτικών παύουν να
ρυθµίζονται από το Υπουργείο Παιδείας, το οποίο δεν θα εκδίδει
διοριστήρια, αλλά θα υπάγονται και θα ρυθµίζονται από το κοινό
Εργατικό Δίκαιο. Έτσι, καταργούνται οι διετείς συµβάσεις των εκ-
παιδευτικών, απελευθερώνονται οι απολύσεις και δίδεται η δυνα-
τότητα στον επιχειρηµατία να προβαίνει σε απολύσεις µε απόλυτη
ελευθερία, αφού θα µπορεί να το πράττει χωρίς αιτιολόγηση.

Επιπλέον, καταργείται η διετής σύµβαση των ιδιωτικών εκπαι-
δευτικών που θα ίσχυε µέχρι το 2021, ώστε οι ιδιοκτήτες των
ιδιωτικών, των µη κρατικών σχολείων να έχουν τη δυνατότητα
άµεσων απολύσεων µε µικρότερες αποζηµιώσεις.

Ο συνδικαλισµός στην ιδιωτική εκπαίδευση καταργείται, οι
σχολάρχες λύνουν και δένουν. Συνεπεία όλων αυτών, δηµιουρ-
γείται ένα συγκεντρωτικό και ασφυκτικό ως προς τη δοµή και την
οργάνωσή του σχολείο, ένα σχολείο µη δηµοκρατικό και ανελεύ-
θερο, αφού µάλιστα υπονοµεύεται ο ρόλος του συλλόγου διδα-
σκόντων, οι συνεδριάσεις των οποίων θα εποπτεύονται και θα
ελέγχονται από τους ιδιοκτήτες του εκάστοτε σχολείου, οι οποίοι
θα έχουν τη δυνατότητα να παρίστανται σε αυτές, ακόµα και αν
δεν είναι οι ίδιοι οι διδάσκοντες. Έτσι, υποτιµάται η υπόσταση
των ιδιωτικών εκπαιδευτικών, απαξιώνεται και υποβαθµίζεται ο
ρόλος τους, καθώς και η ποιότητα του έργου τους, αφού η αξιο-
πρέπεια και η ασφάλειά τους πάνε περίπατο.

Τι εκπαίδευση θα παρέχει στους µαθητές ένας εκπαιδευτικός
που θα εργάζεται υπό την απειλή της απόλυσης, αφού θα µπορεί
να απολύεται ακόµα και εντός του σχολικού έτους; 

Το νέο εργασιακό καθεστώς των εκπαιδευτικών αποτυπώνεται
σε συγκεκριµένες διατάξεις-ρυθµίσεις. Ενδεικτικά προβλέπεται
ότι οι διδάσκοντες στα ιδιωτικά και στα ισότιµα σχολεία εκπαι-
δευτικοί προσλαµβάνονται και απασχολούνται δυνάµει συµβά-
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σεων εξαρτηµένης εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου
και υπάγονται ως προς τα ζητήµατα πρόσληψης, απασχόλησης
και λύσης των εργασιακών σχέσεων στις εκάστοτε ισχύουσες
διατάξεις της κοινής εργατικής νοµοθεσίας.

Με τις προβλεπόµενες πρόσθετες εκπαιδευτικές υπηρεσίες ο
κάθε ιδιοκτήτης σχολείου θα µπορεί να µετατρέπει το σχολείο
του, κατά τις απογευµατινές ώρες, σε φροντιστήριο ξένων γλωσ-
σών ή φροντιστήριο ενίσχυσης της απόδοσης στα µαθήµατα του
ηµερήσιου προγράµµατος, µε τους καθηγητές να υποχρεούνται
να απασχολούνται σε αυτό «εθελοντικά», χωρίς αµοιβή υπερω-
ριακής απασχόλησης, προφανώς υπό την απειλή της απόλυσης.

Το γράµµα του νοµοσχεδίου είναι σαφές και δεν αφήνει περι-
θώρια παρερµηνειών. Η παροχή πρόσθετων εκπαιδευτικών υπη-
ρεσιών υπολογίζεται ως ώρες κανονικής εβδοµαδιαίας
διδασκαλίας. 

Σε αυτό το πλαίσιο, τα µη κρατικά εκπαιδευτήρια ανταγωνίζον-
ται άνισα και συνακόλουθα αθέµιτα τα φροντιστήρια ξένων
γλωσσών και άλλα φροντιστήρια. Αυτό, βέβαια, ανταποκρίνεται
στη γενικότερη πολιτική που ασκεί η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας για τη συγκέντρωση όλων των οικονοµικών δραστη-
ριοτήτων στους ολίγους, στους µεγάλους και τους ισχυρούς. 

Επιπλέον, στο νοµοσχέδιο προβλέπεται ότι οι ιδιωτικοί εκπαι-
δευτικοί, εφόσον επιθυµούν να εργαστούν λιγότερες ώρες από
αυτές του διοριστηρίου τους, υποβάλλουν σχετική αίτηση προς
τον ιδιοκτήτη της σχολικής µονάδας. Αλήθεια, ποιος εκπαιδευτι-
κός θα θελήσει να αµείβεται µε µικρότερο µισθό εάν και εφόσον
ζητήσει να απασχοληθεί λιγότερες ώρες; Και όλα αυτά, χωρίς
την επιδίωξη συναίνεσης, αλλά µε απόφαση του εκάστοτε ιδιο-
κτήτη, ο οποίος κατανέµει τις ώρες του προγράµµατος κατά βού-
ληση, κάτι το οποίο θα οδηγήσει µε βεβαιότητα σε µείωση
αποδοχών. 

Παράλληλα, οι σχολάρχες θα µπορούν να διαθέτουν ιδιωτι-
κούς εκπαιδευτικούς, κατά το δοκούν, σε συστεγαζόµενες ή όµο-
ρες σχολικές µονάδες της ίδιας βαθµίδας, δικής τους
ιδιοκτησίας, για την κάλυψη λειτουργικών και υπηρεσιακών αναγ-
κών. Εν προκειµένω, πρόκειται για µονοµερή βλαπτική µεταβολή
των όρων εργασίας των υπηρετούντων εκπαιδευτικών µε κατάρ-
γηση του διοριστηρίου. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Σε όλα αυτά να συνυπολογιστεί και η δυνατότητα αυθαίρετης
αξιολόγησης του έργου των εκπαιδευτικών µε κριτήρια που θα
ορίζουν οι ίδιοι οι ιδιοκτήτες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ευελιξία που επαγγέλλεται το
νοµοσχέδιο της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας είναι ευελι-
ξία για απολύσεις. Η ευελιξία για την υπηρέτηση του παιδαγωγι-
κού ρόλου των µη κρατικών εκπαιδευτηρίων υπήρχε πάντοτε. Γι’
αυτή, όµως, δεν ενδιαφέρεστε. Αυτό που δεν υπήρχε και αλλάζει
µε το παρόν νοµοσχέδιο είναι η πλήρης κυριαρχία των σχολαρ-
χών και η απόλυτη υποταγή των ιδιωτικών εκπαιδευτικών σε αυ-
τούς, αφού µάλιστα οι απολύσεις θα γίνονται χωρίς αιτιολόγηση.

Τελειώνω, λέγοντας το εξής: Το περιεχόµενο του υπό κρίση
νοµοσχεδίου µε τη δηµιουργία «σχολείων-mall» και «σχολείων all-
inclusive», σχολείων που περιλαµβάνουν και κέντρα ξένων σπου-
δών και φροντιστήρια µαζί, συνδέεται, εκτιµώ, µε τις
αποκαλύψεις για χρηµατοδότηση του κυβερνώντος κόµµατος
από ισχυρούς σχολάρχες. Η Νέα Δηµοκρατία είχε υπογράψει
προεκλογικά γραµµάτια και τα εξοφλεί, όπως γίνεται και µε όλα
σχεδόν τα νοµοσχέδια και τις τροπολογίες που εισάγονται προς
ψήφιση από την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την περίοδο των µνηµονίων επι-
βλήθηκε το δίκαιο των ιδιοκτητών εκπαιδευτικών ιδρυµάτων, κάτι
που η προηγούµενη κυβέρνηση, η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, είχε
επιτύχει να ανατρέψει. Με το υπό κρίση νοµοσχέδιο οι µνηµονια-
κές ρυθµίσεις επαναφέρονται, επιχειρούµενης της πλήρους εµ-
πορευµατοποίησης της εκπαίδευσης εις βάρος των µαθητών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Παπαηλιού, θα
πρέπει να ολοκληρώσετε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, κάνετε µεγάλη ζηµιά στην εκ-

παίδευση, αφού αναδεικνύετε -και αυτό είναι πολύ σηµαντικό-

τον ετερόνοµο, φοβισµένο, υποταγµένο στις επιθυµίες του σχο-
λάρχη δάσκαλο. Δυστυχώς αυτό είναι το πρότυπο που προ-
ωθείτε για τους µαθητές, για τους νέους ανθρώπους. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τον λόγο έχει τώρα ο κ.
Κωτσός από τη Νέα Δηµοκρατία και ακολουθεί ο κ. Σκουρολιά-
κος από τον ΣΥΡΙΖΑ. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, είναι αλήθεια ότι το ση-

µερινό σχέδιο νόµου προσφέρεται για ιδεολογικοπολιτική αντι-
παράθεση. Εξάλλου, οι έννοιες «ιδιωτικότητα», «ιδιωτική
παιδεία», «κέρδος» είναι «κόκκινες γραµµές» για την Αριστερά,
για εκείνους που πρεσβεύουν τον έντονο κρατικισµό, τον έντονο
δηµοσιοϋπαλληλισµό.

Βέβαια, θα περίµενα από την πλευρά σας πιο ισχυρά, πιο στι-
βαρά επιχειρήµατα στη φρασεολογία σας και στην υποστήριξη
των θέσεών σας, διότι είναι αλήθεια πως επιχειρήµατα του επι-
πέδου από τη µία να επιλέγεται το σχολείο µε κριτήριο τον καλό
δάσκαλο, την καλή δασκάλα και από την άλλη το ιδιωτικό σχο-
λείο που θέλει να έχει πολλούς µαθητές να επιλέγει τους χειρό-
τερους δασκάλους για να µην τους πληρώσει καλά, δεν στέκει.
Είναι οξύµωρο και δεν µπορεί να έχει και στιβαρό αντίκτυπο.

Επιστρατεύτηκε ακόµη και ο µακαρίτης ο Τσαγανέας, για να
υποστηριχθεί η αντίληψη ότι οι καθηγητές ή οι δάσκαλοι θα απο-
λύονται αδικαιολόγητα. Μόνο που ξεχνάτε ότι αφορούσε µία κω-
µωδία τότε. Μία φαρσοκωµωδία είναι και τα επιχειρήµατα που
χρησιµοποιείτε προκειµένου να στηρίξετε τις έωλες πολιτικές και
ιδεολογικές απόψεις σας.

Εξάλλου και το γεγονός ότι αναγκάστηκε ο εισηγητής να χρη-
σιµοποιήσει εξαιρετικά οξείς εκφράσεις, όπως «µεσίτρια συµφε-
ρόντων» ή «delivery boy», δείχνουν πενία επιχειρηµάτων και, αν
µη τι άλλο, δεν συµβάλλουν και στον δηµόσιο διάλογο που θα
περιµέναµε όλοι µας µέσα από τη σύγκρουση ιδεών, µέσα από
την αντιπαράθεση ιδεών, να προαχθεί ο πολιτικός λόγος. Αν µη
τι άλλο, από την Αριστερά που ήθελε να έχει µέχρι πρότινος το
πολιτικό και ιδεολογικό πλεονέκτηµα, θα περίµενε κανείς πιο συ-
νετή, πιο προσηνή και πιο φιλική, αν θέλετε, προσέγγιση σε όλο
αυτό το ζήτηµα.

Είναι γεγονός ότι για πάρα πολλά χρόνια η αριστερή ιδεολο-
γική αντίληψη κυριαρχούσε στον πολιτικό διάλογο, αλλά, βλέ-
πετε, µετά την ευκαιρία που είχε η Αριστερά να κυβερνήσει τον
τόπο και να αποδείξει στην πράξη πόσο µπορούν να συνδεθούν
οι ιδεολογικές της απόψεις µε την πολιτική του πεδίου, κατέρ-
ρευσε και το πλεονέκτηµα και όλη αυτή η διαδικασία. Βρίσκεται
σε µειονεκτική θέση και γι’ αυτό προσπαθεί µε τέτοιου είδους
ευτελή επιχειρήµατα να ορθώσει πολιτικό λόγο, που από ό,τι
όµως γίνεται αντιληπτό, στην κοινωνία δεν βρίσκει πρόσφορο
έδαφος. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Αυτό αποδείχθηκε και στις πρόσφατες εκλογές, γιατί, αν µη τι
άλλο, για το µόνο που δεν µπορείτε να κατηγορήσετε την Κυβέρ-
νηση και την Υπουργό είναι ότι αιφνιδιάζει και απέχει από τις προ-
εκλογικές δεσµεύσεις και τους προεκλογικούς µας λόγους.
Βρισκόµαστε σε πλήρη ευθεία, σε πλήρη εναρµόνιση. Όλα αυτά
που σήµερα ψηφίζουµε, όλα αυτά που διαχρονικά στον έναν
χρόνο της διακυβέρνησης της χώρας από τη Νέα Δηµοκρατία
ψηφίζουµε, είναι ζητήµατα που είχαν αναλυθεί επαρκώς προ-
εκλογικά και κέρδισαν και την εµπιστοσύνη και την ψήφο των πο-
λιτών, δίνοντας µία µεγάλη εκλογική νίκη στη Νέα Δηµοκρατία.

Άρα το επιχείρηµα ότι εσπευσµένα έρχεται το νοµοσχέδιο να
ψηφιστεί, όταν µέχρι πρότινος θυµάµαι ότι κατηγορούσατε την
Υπουργό ότι δεν νοµοθετεί και ότι έρχεται µε τροπολογίες για
να περάσει ζητήµατα για την εκπαίδευση, καταρρέει. Καταρρέει
το επιχείρηµα που σήµερα λέτε ότι εσπευσµένα φέρνει µετά από
έναν χρόνο το νοµοσχέδιο για την ιδιωτική εκπαίδευση, για τον
εκσυγχρονισµό και την αναβάθµιση της ιδιωτικής εκπαίδευσης,
διότι η ιδιωτική εκπαίδευση από το 1975 είναι συνταγµατικά κα-
τοχυρωµένη. Είναι συνταγµατικά κατοχυρωµένη διαδικασία στη
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χώρα µας, συνταγµατικά κατοχυρωµένη εκπαιδευτική διαδικασία
για τους εκπαιδευτικούς και τους µαθητές µας.

Βέβαια, προσπαθείτε εντέχνως να δηµιουργήσετε µία αντιδια-
στολή ανάµεσα στη δηµόσια εκπαίδευση και στην ιδιωτική εκπαί-
δευση, σαν εµείς να είµαστε εχθροί της δηµόσιας εκπαίδευσης.
Θέλω να σας διαβεβαιώσω πως κυρίαρχος στόχος µας είναι µία
ισχυρή, επαρκής, πλήρης δηµόσια εκπαίδευση, διότι η δηµόσια
εκπαίδευση λειτουργεί υπέρ των πολιτών, υπέρ των µαθητών και
έρχεται και συµπληρωµατικά ως δικαίωµα του πολίτη να επιλέξει
εάν θέλει και την ιδιωτική εκπαίδευση. Υπάρχει ως αναφαίρετο
δικαίωµα, το οποίο δεν µπορεί κανείς να του το στερήσει. Είµαι
βέβαιος ότι ένα καλό δηµόσιο σχολείο λειτουργεί υπέρ και του
καλού ιδιωτικού σχολείου. Και µη µου πείτε ότι ο σχολάρχης,
όπως τον λέτε εσείς υποτιµητικά, επιθυµεί να έχει µειωµένης αν-
τίληψης και απόδοσης εκπαιδευτικό δυναµικό, διότι κατ’ αυτή
την έννοια θα ερχόταν σε αντίθεση µε αυτό που έλεγε ο κ. Φά-
µελλος, δηλαδή ότι ο γονιός επιλέγει το σχολείο µε βάση τον κα-
θηγητή. Άρα και ο σχολάρχης που έτσι εσείς τον αποκαλείτε,
θέλει καλό δάσκαλο, καλό καθηγητή, επαρκή καθηγητή.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Βέβαια, σε καµµία περίπτωση κανείς από µας δεν θέλει φοβι-
σµένο, αλυσοδεµένο και λογοκριµένο εκπαιδευτικό. Θέλουµε στι-
βαρό, επαρκή, σοβαρό εκπαιδευτικό που θα τα δίνει όλα µέσα
στην τάξη, για να µην έχουµε το φαινόµενο που παρατηρείται
στο δηµόσιο σχολείο, ιδιαίτερα στο τέλος του χρόνου για τη Γ’
λυκείου, να έχουµε άδειες αίθουσες διότι όλα έχουν επενδυθεί
στο φροντιστήριο.

Νοµίζω ότι δεν θέλει κανείς µας αυτό το σχολείο, γιατί δεν τιµά
κανέναν µας και πάνω και πέρα από όλα, δεν τιµά τον δηµόσιο
εκπαιδευτικό λειτουργό, που πολλές φορές -και είναι κοινό µυ-
στικό µεταξύ µας- κρατά δυνάµεις το πρωί, για να µπορεί να απο-
δώσει το απόγευµα στο ιδιαίτερο φροντιστήριο στο σπίτι.

Και, βέβαια, είναι έωλο και το επιχείρηµα που χρησιµοποιείτε
αναφορικά µε τη µειωµένη δυνατότητα ωραρίου που δίνεται
στους καθηγητές, όταν δεν υπάρχουν οι δυνατότητες να συµ-
πληρωθεί πλήρες ωράριο στην ειδικότητά τους. Γι’ αυτό και βλέ-
πετε σε πολλά δηµόσια σχολεία, κυρίως της περιφέρειας,
καθηγητές έτερων ειδικοτήτων προκειµένου να συµπληρώσουν
το ωράριό τους να διδάσκουν κι άλλα µαθήµατα.

Ε, αυτό, τουλάχιστον στην ιδιωτική εκπαίδευση που έχει µια
µεγαλύτερη ευελιξία, πρέπει να το αποφύγουµε. Σίγουρα δεν συ-
νιστά καταστρατήγηση και της εργασιακής σχέσης, αλλά ταυτό-
χρονα να σας θυµίσω ότι το ζήτηµα της µερικής απασχόλησης
-το είπα και στην επιτροπή- το επικροτήσατε και το προωθήσατε
κυρίως στο επίπεδο της τοπικής αυτοδιοίκησης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, επειδή,
ξέρετε, καµµιά φορά παρεκκλίνουµε της ουσίας, επισηµαίνω πως
υποκείµενο και αντικείµενο της εκπαιδευτικής διαδικασίας δεν
είναι ούτε ο Υπουργός ούτε ο καθηγητής ούτε ο Βουλευτής ούτε
ο σχολάρχης. Είναι ο µαθητής, στον οποίο επιβάλλεται να παρέ-
χουµε την καλύτερη δυνατή εκπαίδευση, την πληρέστερη γνώση,
διότι δεν πρέπει να µας διαφεύγει πως η εκπαίδευση είναι ένας
σοβαρός παράγοντας κοινωνικής κινητικότητας. Και την επιθυ-
µούµε την κοινωνική κινητικότητα µέσα από την εκπαίδευση,
µέσα από τον σωστά ενηµερωµένο δάσκαλο που µπορεί να έχει
καλούς µαθητές, χρηστούς και χρήσιµους πολίτες για την κοι-
νωνία µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πριν καλέσουµε
στο Βήµα τον κ. Σκουρολιάκο από τον ΣΥΡΙΖΑ -το λέω µε την έν-
νοια να προετοιµαστεί- βλέποντας και τον κατάλογο των οµιλη-
τών που υπολείπονται, διαπιστώνουµε ότι είναι άλλοι είκοσι οκτώ
οµιλητές, για να περατωθεί ο κατάλογος. Υπάρχουν δυνητικά -
δεν ξέρω αν θα µιλήσουν, αλλά πρέπει να τους υπολογίσουµε-
άλλοι πέντε Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, δεν έχει µιλήσει η
Υπουργός και ενδεχοµένως οι Υφυπουργοί.

Άρα, λοιπόν, ο αρχικός στόχος που ειπώθηκε το πρωί από τον

Προεδρεύοντα για τη δεκάτη βραδινή να περατωθεί περίπου εκεί
το νοµοσχέδιο, είναι στόχος ο οποίος, αν πάµε µε αυτούς τους
χρόνους και µε αυτή την ανοχή του χρόνου από τον εκάστοτε
Προεδρεύοντα -µιλώ συνολικά για το Προεδρείο- δεν θα ισχύσει,
γιατί θα φτάσουµε στις δώδεκα η ώρα τουλάχιστον.

Θα πρότεινα λοιπόν -είναι δοκιµασµένο µέτρο εξάλλου- να βά-
λουµε έξι λεπτά -δεν λέω από τον επόµενο οµιλητή, αλλά από
τον µεθεπόµενο- µε µία ανοχή.

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Πάει να γλιτώσει ο κ. Σκουρολιάκος;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριοι συνάδελφοι,

δείξτε µια κατανόηση.
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Εγώ έξι λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ακούστε, να σας το

πω ξεκάθαρα. Δεν είναι προσωπικό του θέµα. Εάν θέλετε να συ-
νεχίσουµε κατά αυτόν τον τρόπο, δεν έχω κανένα πρόβληµα εγώ.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Κύριε Πρόεδρε, δικό σας είναι το θέµα!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι, µε συγχωρείτε!

Προτείνω στο Σώµα και το Σώµα αποφασίζει. Δεν αποφασίζω
εγώ.

Εάν συµφωνείτε, λοιπόν, να βάλουµε το εξάλεπτο µε µια µικρή
ανοχή, ούτως ώστε να είµαστε πιο κοντά έστω στον στόχο που
θέσαµε το πρωί για την περάτωση του νοµοσχεδίου. Αυτό είναι.

Συµφωνούµε, λοιπόν.
Κύριε Σκουρολιάκο, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πριν ξεκινήσω

την οµιλία µου για το νοµοσχέδιο, θα ήθελα να κάνω µια έκκληση
στην απούσα, πάλι, Υπουργό…

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Πίσω σας είναι! Έλεος!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Με συγχωρείτε,

κυρία Κεραµέως, αλλά σας είχα συνηθίσει εκεί.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Δεν είναι τώρα αντιπολίτευση αυτό το επί-

πεδο!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ελάτε, κυρία Πι-

πιλή, µε το «έλεος»! Πολλά λιπαρά!
Θα ήθελα να κάνω µια έκκληση, κυρία Υπουργέ, να αποδεχ-

θείτε τη νοµοθετική ρύθµιση του ΣΥΡΙΖΑ για την ατυχία κάποιων
εκπαιδευτικών που µπλέχτηκαν στις διαδικασίες του ΑΣΕΠ και
από λάθος δεν καταχωρήθηκε το παράβολο των 3 ευρώ της
πρώτης φοράς, ενώ µετά από λίγα λεπτά καταχωρήθηκε και
έχουν µείνει έξω από τον διαγωνισµό, µε κίνδυνο για φέτος, αλλά
και για τα επόµενα χρόνια να µην µπορούν να διεκδικήσουν µια
θέση.

Πραγµατικά, µην το βλέπετε µε αδιαφορία. Δείτε το µε την
προσήκουσα σηµασία που έχει αυτή η ιστορία. Αφορά ανθρώ-
πους που θα πάνε σε µικρά νησιά, σε µακρινούς προορισµούς
της πατρίδας µας να δουλέψουν εκεί πέρα, στον χώρο της παι-
δείας και δεν πρέπει να τους αφήσουµε µε αυτή την αδικία που
συµβαίνει αυτή τη στιγµή.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, λοιπόν, ζητούµε σήµερα το νο-
µοσχέδιο για τον εκσυγχρονισµό της ιδιωτικής εκπαίδευσης, µε
την προσοχή µας στραµµένη στην αποστολή της εκπαίδευσης
και εδώ, στην προκειµένη περίπτωση, την αποστολή της ιδιωτι-
κής εκπαίδευσης.

Δεν µπορώ να φανταστώ την εκπαίδευση, δηµόσια και ιδιω-
τική, ως εκπαίδευση διαφορετικών ταχυτήτων. Και η δηµόσια και
η ιδιωτική θα πρέπει να συγκεντρώνουν στοιχεία υψηλού επιπέ-
δου όσον αφορά την παρεχόµενη γνώση, µε επιστηµοσύνη, παι-
δαγωγική γνώση και φροντίδα.

Ας ξεκαθαρίσουµε από την αρχή, λοιπόν -γιατί το λέµε και το
ξαναλέµε- ότι κανένας ΣΥΡΙΖΑ δεν είναι a priori απέναντι στην
ιδιωτική εκπαίδευση. Το λέµε, το ξαναλέµε. Ουδείς το ακούει,
ίσως γιατί τα bullets από τα non papers που παίρνουν οι Βουλευ-
τές της Νέας Δηµοκρατίας είναι πιο δυνατά από τον διάλογο.

Πιστεύουµε -το έχω πει και στην επιτροπή- ότι υπάρχουν και
λειτουργούν σπουδαία ιδιωτικά εκπαιδευτήρια, αλλά υπάρχουν
και λιγότερο σπουδαία και καθόλου σπουδαία. Το κράτος ασκεί
δηµόσια εποπτεία στον χώρο των δηµόσιων, αλλά και ιδιωτικών
σχολείων και οφείλει να νοµοθετεί, ώστε τα σχολεία -και δηµόσια
και ιδιωτικά- να είναι όλα σπουδαία.
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Προφανώς ο Έλληνας γονιός µπορεί να επιλέξει για το παιδί
του σχολείο είτε µε δηµόσιο είτε µε ιδιωτικό καθεστώς λειτουρ-
γίας. Το 6% των µαθητών φοιτούν στα ιδιωτικά σχολεία. Τα παι-
διά και οι γονείς που προσέρχονται σε αυτά τα ιδιωτικά,
προφανώς, αναζητούν ένα σχολείο στο οποίο βαρύνει η εκπαι-
δευτική και όχι η οικονοµική διάσταση. Ουδείς αναζητά για την
εκπαίδευση των παιδιών του ένα mall ή ένα σουπερµάρκετ γνώ-
σεων.

Διαµαρτυρηθήκατε για τους χαρακτηρισµούς. Μα, αυτό είναι
το νοµοσχέδιο. Το νοµοσχέδιο παραπέµπει σε εµπορικά πολυ-
σχολεία. Μακάρι να φέρνατε ένα άλλο νοµοσχέδιο, να λέγαµε τι
οραµατικό είναι, τι σηµαντικό είναι. Αυτό το νοµοσχέδιο που φέρ-
νετε, αυτό κρίνουµε. Δεν θέλει κανένας γονιός να πάει το παιδί
του σε ένα σουπερµάρκετ γνώσεων ή κατάρτισης ή απόκτησης
δεξιοτήτων. Θέλει να πάει σε ένα εκπαιδευτικό ίδρυµα που δια-
θέτει πρόγραµµα, αρχές και εκπαιδευτικό ήθος, γιατί τα ιδιωτικά
σχολεία δεν είναι µια οποιαδήποτε ιδιωτική επιχείρηση. Ο σχο-
λάρχης δεν µπορεί να είναι ανεξέλεγκτος, απόλυτος άρχων.

Και επειδή διαµαρτυρηθήκατε για τους σχολάρχες, αυτό το νο-
µοσχέδιο κάνει τους σχολάρχες. Όταν τους δίνει αυτές τις εξου-
σίες που έχουν, να προσλαµβάνουν, να διώχνουν χωρίς
αιτιολόγηση, να κάνουν το πρόγραµµα, τότε άρχουν επί του σχο-
λείου, είναι σχολάρχες. Όπως ο ιδιώτης που έχει µια κλινική, που
κάνει ό,τι θέλει στην κλινική του, είναι κλινικάρχης και στο θέατρο
έχουµε τον θιασάρχη. Αυτό το νοµοσχέδιο κάνει τους σχολάρχες.

Οι καθηγητές, επίσης, δεν είναι απλώς ιδιωτικοί υπάλληλοι.
Είναι εκπαιδευτικοί λειτουργοί και, βέβαια, ο µαθητής δεν είναι
πελάτης, όπως είχε πει σε συνέδριο της Νέας Δηµοκρατίας ο ση-
µερινός Αρχηγός της. Ο µαθητής είναι ο αυριανός πολίτης, που
θα πρέπει να τον αντιµετωπίζουµε µε σεβασµό, φροντίδα και παι-
δαγωγική επάρκεια.

Και επειδή ακούστηκε ποιος είναι το κέντρο, το παιδί, ο δάσκα-
λος, ο γονιός, θα πω ότι όλοι είναι µαζί. Το σχολείο είναι ένα. Δεν
είναι µόνο οι µαθητές ή µόνο οι δάσκαλοι. Όλοι έχουν τον ρόλο
τους και πρέπει να λειτουργήσουν αρµονικά, για να έχουµε ένα
καλό σχολείο.

Με αυτό το νοµοσχέδιο, δυστυχώς, κατοχυρώνετε όλα τα αρ-
νητικά σηµεία που περιέγραψα. Δυστυχώς, µε την ψήφιση του
παρόντος νοµοσχεδίου, τα ιδιωτικά σχολεία αποκτούν χαρακτη-
ριστικά µεγάλων επιχειρήσεων, ένα είδος µεγάλων εκπαιδευτι-
κών σουπερµάρκετ. Αυτό λέει το νοµοσχέδιό σας και µακάρι να
έλεγε κάτι άλλο. Εµπορεύεται κάθε είδους εκπαιδευτική υπηρε-
σία.

Χαρακτηριστικό είναι ότι στον ίδιο εκπαιδευτικό χώρο θα µπο-
ρούν να στεγάζονται δηµοτικό σχολείο, νηπιαγωγείο, γυµνάσιο,
λύκειο, ινστιτούτο ξένων γλωσσών, κέντρο κατάρτισης και επι-
µόρφωσης, αθλοπαιδιές και ποιος ξέρει τι άλλο θα ανακαλυφθεί
στην πορεία προς τη συστέγαση για εµπορική χρήση στο όνοµα
της εκπαίδευσης.

Το νοµοσχέδιο ασχολείται και µε την αξιολόγηση των εκπαι-
δευτικών, κάτι που πρωτίστως επιζητούν και οι ίδιοι. Συµφωνεί
και ο ΣΥΡΙΖΑ, αλλά δεν το ακούτε αυτό, γιατί τα bullets από τα
non papers λένε ότι ο ΣΥΡΙΖΑ δεν θέλει την αξιολόγηση ή τη
θέλει.

Ακούστε, συµµετέχετε στον διάλογο που γίνεται εδώ πέρα.
Η ρύθµιση που φέρνετε, όµως, κυρία Υπουργέ, δεν αναφέρει

ούτε κριτήρια ούτε άξονες που θα καθορίζουν την αξιολόγηση.
Θα είναι στην απόλυτη δικαιοδοσία του σχολάρχη. Τα πάντα είναι
στα χέρια του παντοδύναµου επιχειρηµατία. Μια ιδιωτική επιχεί-
ρηση αξιοποιεί το προσωπικό της για την εύρυθµη, όπως λέµε,
λειτουργία, µε την προσοχή στραµµένη στις οικονοµικές παρα-
µέτρους. Μια εκπαιδευτική δοµή, όµως, ακόµα και αν είναι επι-
χείρηση, θα πρέπει να έχει στραµµένο το βλέµµα της στις
εκπαιδευτικές παραµέτρους.

Εδώ, λοιπόν -και για να έχουν ευχέρεια κρίσεων οι επιχειρη-
µατίες σχολάρχες- φέρνετε διατάξεις που µεταβαίνουν προς το
χειρότερο τους όρους εργασίας των ιδιωτικών εκπαιδευτικών,
χωρίς καν να το συζητούν µεταξύ τους. Ως απλό εξάρτηµα της
εκπαιδευτικής διαδικασίας ο ιδιωτικός εκπαιδευτικός υποχρεού-
ται να διδάσκει σε όποια δοµή του πολυεκπαιδευτηρίου που φέρ-
νετε, χωρίς δικαίωµα αντίρρησης, δηλαδή και στο γυµνάσιο και

στο ινστιτούτο ξένων γλωσσών και στα Προγράµµατα Ενισχυτι-
κής Διδασκαλίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Η συγκέντρωση του εκπαιδευτικού στο αντικείµενό του, η προ-

ετοιµασία, η εργασία που έχει να κάνει ο δάσκαλος εκτός αίθου-
σας πάνε περίπατο. Και ποιος χάνει; Προφανώς ο µαθητής, αλλά
ο δάσκαλος, ο οποίος αναγκάζεται να επιτελέσει το λειτούργηµά
του εκ του προχείρου. Ποιος κερδίζει; Ο επιχειρηµατίας, που
πληρώνεται για όλες τις επιµέρους εκπαιδευτικές δραστηριότη-
τες.

Ακούσαµε, µάλιστα, στην ακρόαση των φορέων την πρόταση
να επιδοτηθούν µε voucher οι γονείς των παιδιών που φοιτούν
στα ιδιωτικά για να αντιµετωπίσουν τις επιπλέον παροχές του
σχολείου, ξένες γλώσσες, αθλοπαιδιές κ.λπ.. Και οι µαθητές των
δηµοσίων;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Σκουρολιάκο,
ολοκληρώστε, παρακαλώ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Τελειώνω, κύριε
Πρόεδρε.

Αυτοί που µαθαίνουν ξένες γλώσσες στο ινστιτούτο της γειτο-
νιάς, όσοι αθλούνται στο γυµναστήριο της περιοχής τους;

Κυρία Υπουργέ, η εκπαιδευτική κοινότητα εκφράστηκε αρνη-
τικά για το νοµοσχέδιο που φέρατε. Ακόµα και οι εκπαιδευτικοί
της Νέας Δηµοκρατίας, η ΔΑΚΕ, τόνισαν πως µε αυτό το νοµο-
σχέδιο υποβαθµίζεται η παρεχόµενη εκπαίδευση στα ιδιωτικά εκ-
παιδευτήρια, διαλύονται οι εργασιακές σχέσεις, τίθεται θέµα
νοµιµότητας της έκδοσης τίτλων σπουδών, προκύπτει θέµα ισο-
νοµίας ανάµεσα στους µαθητές.

Τελικά, πολύ σωστά ειπώθηκε από τους εκπαιδευτικούς, οι
οποίοι καλούνται να λειτουργήσουν εντός του, ότι αυτός ο νόµος
νοµιµοποιεί την παραπαιδεία µέσα στο επίσηµο εκπαιδευτικό σύ-
στηµα. Είναι, άλλωστε, ο κρυφός σας πόθος.

Στις επιτροπές µάθαµε ότι κάποιοι από τους ιδιοκτήτες φιλο-
δώρησαν, προίκισαν µε 100.000 ευρώ προεκλογικά τη Νέα Δη-
µοκρατία. Τι άλλο να σκεφτούµε από το ότι εξοφλούνται τα
γραµµάτια, που κάνουν κακό στην εκπαίδευση, κάνουν κακό
στους µαθητές, κάνουν κακό στους γονείς και κάνουν κακό στα
καλά ιδιωτικά σχολεία.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα ακολουθήσει η
κ. Αλεξόπουλου από τη Νέα Δηµοκρατία. Μετά την κ. Αλεξοπού-
λου θα ακολουθήσει ο κ. Πασχαλίδης, ο κ. Φωτήλας, η κ. Τζούφη
και µετά θα πάρει τον λόγο η Υπουργός.

Ελάτε, κυρία Αλεξοπούλου, έχετε τον λόγο. Θερµή παράκληση
για την τήρηση του χρόνου.

ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είχα την εσφαλµένη εντύπωση

πως οι εµµονικές αντιλήψεις για την ιδιωτική εκπαίδευση ήταν
µόνο χαρακτηριστικό του ΚΚΕ. Οι συνάδελφοι του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας, όµως, είναι τουλάχιστον συνεπείς στις
απόψεις τους. Δεν θέλουν ιδιωτική εκπαίδευση. Και αν ακόµα,
λόγω συνθηκών, αναγκάζονται να την αποδεχθούν, θέλουν να
την έχουν κάτω από τον ασφυκτικό έλεγχο του κράτους. Από τον
ΣΥΡΙΖΑ, όµως, ο οποίος θεωρητικά είχε αντιληφθεί και αποδεχθεί
την παγκόσµια πραγµατικότητα, και που πλείστα όσα κορυφαία
στελέχη του έχουν σπουδάσει τα ίδια ή τα παιδιά τους, όπως του
Αρχηγού σας κ. Τσίπρα, στα καλύτερα ιδιωτικά σχολεία Ελλάδας
και εξωτερικού, περίµενα λίγο µεγαλύτερη σεµνότητα, τουλάχι-
στον στην κριτική.

Το σχέδιο νόµου που παρουσίασε η Υπουργός κ. Κεραµέως
είναι ένα πραγµατικά σύγχρονο ευρωπαϊκού προσανατολισµού
νοµοθέτηµα. Αναδοµεί δραστικά την ιδιωτική εκπαίδευση, θέτον-
τας ένα ρεαλιστικό θεσµικό πλαίσιο. Απεναντίας, τα επιχειρήµατα
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης εναντίον του, αντί για την απα-
ραίτητη σοβαρότητα, κυµαίνονται από τον ταξικό διαχωρισµό
µέχρι την πολιτική υποκρισία. Γιατί τι άλλο µπορεί να είναι εκτός
από ταξικός διαχωρισµός το επιχείρηµα πως στα ιδιωτικά σχο-
λεία φοιτούν µόνο γόνοι πλουσίων οικογενειών; Κι, όµως, όπως
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καλά γνωρίζουν όσοι µας ακούν, πάρα πολλές οικογένειες µε-
σαίου εισοδήµατος επιλέγουν συνειδητά να στερηθούν σχεδόν
τα πάντα από τη ζωή τους, ώστε να στείλουν τα παιδιά τους τε-
λικά σε ιδιωτικό σχολείο.

Η επήρεια της αριστερής ιδεολογίας στην παιδεία τα τελευ-
ταία σαράντα έξι χρόνια, κατάφερε να µην έχει η δηµόσια εκπαί-
δευση πάντα τη θέση που της αξίζει, κάνοντας την ιδιωτική να
φαίνεται καλύτερη. Ακόµα και τα πρότυπα και πειραµατικά σχο-
λεία, τα δηµόσια σχολεία µε το υψηλό ακαδηµαϊκό προφίλ, προ-
σπαθήσατε να τα φέρετε στα δικά σας, χαµηλά αξιολογικά
επίπεδα. Ευτυχώς µε τον προηγούµενο νόµο για τη δηµόσια παι-
δεία ξεκίνησε το τρένο της δηµόσιας εκπαίδευσης να µπαίνει και
πάλι στις σωστές ράγες από τις οποίες το εκτροχιάσατε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φοίτησα σε δηµόσιο σχολείο
στην Πάτρα, σε ένα σχολείο το οποίο παρείχε ακαδηµαϊκή και
κοινωνική µόρφωση παράλληλα µε το χτίσιµο αξιών για όλους
τους µαθητές. Τότε που η αξιολόγηση των δασκάλων ήταν δε-
δοµένη και η δηµόσια παιδεία ήταν ψηλά στα µάτια των πολιτών.
Σε ένα τέτοιο δηµόσιο σχολείο θέλω να στείλω και το δικό µου
παιδί. Αυτή είναι η δική µας αγωνία, των νέων γονιών που έχουµε
γνωρίσει µια διαφορετική δηµόσια εκπαίδευση απ’ αυτή που
έχουµε σήµερα. Τα παιδιά µας υπηρετούµε, γι’ αυτά νοιαζόµα-
στε, γι’ αυτά αγωνιούµε. Όµως, για τις οικογένειες που επιλέγουν
να στείλουν τα παιδιά τους σε ιδιωτικό σχολείο έχουµε την υπο-
χρέωση να προστατέψουµε την ποιότητα του παραγόµενου εκ-
παιδευτικού έργου και αυτό γίνεται µόνο µέσα από την
αξιολόγηση.

Όπως κάθε επιχείρηση έχει το δικαίωµα να επιλέγει τους κα-
λύτερους για το δυναµικό της, έτσι ακριβώς και σε ένα ιδιωτικό
σχολείο πρέπει η διοίκηση να µπορεί να επιλέγει τους καλύτε-
ρους καθηγητές. Και αυτό αποδίδει δικαιοσύνη προς τους δα-
σκάλους εκείνους, οι οποίοι δίνουν το είναι τους για τους
µαθητές τους, σε αντίθεση µε τους αδιάφορους και τους ανε-
παρκείς. Σε αυτό είστε αντίθετοι, κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ είναι, επίσης, αντίθετος στην αξιοποίηση των εγκα-
ταστάσεων των σχολείων για άλλες δραστηριότητες εκτός των
καθαρά ακαδηµαϊκών, ακόµα και όταν αυτές δεν επηρεάζουν
ούτε στο ελάχιστο τη λειτουργία του σχολείου. Αυτό δεν έχει
καµµία λογική. Για παράδειγµα ένα συνέδριο το οποίο θα µπο-
ρούσε να πραγµατοποιηθεί στις εγκαταστάσεις ενός ιδιωτικού
σχολείου και το οποίο θα αποδώσει χρήµατα και αναγνώριση στο
εκπαιδευτικό ίδρυµα, γιατί είναι κακό; Και από την άποψη των δι-
καιωµάτων, µια τέτοια παρέµβαση αποτελεί παραβίαση του δι-
καιώµατος στη νόµιµη χρήση ιδιωτικής περιουσίας. Και σε αυτό
είστε αντίθετοι, κύριοι συνάδελφοι. 

Τέλος, η Αντιπολίτευση αντιτίθεται στις ρυθµίσεις για τις συµ-
βάσεις εργασίας των εκπαιδευτικών των ιδιωτικών εκπαιδευτη-
ρίων. Θεωρεί, δηλαδή, την πρακτική των διετών συµβάσεων ως
επιτυχηµένη. Αντίθετα, εµείς θέλουµε ο εκπαιδευτικός να µπορεί
να αυξήσει το εισόδηµά του είτε εργαζόµενος υπερωριακά στο
ίδιο σχολείο είτε σε άλλη εκπαιδευτική εργασία. Θέλουµε να ανα-
πτύξει τις ικανότητές του, αυξάνοντας ταυτόχρονα τη διαπραγ-
µατευτική του δύναµη απέναντι στον εργοδότη. Διότι, ο καλός
δάσκαλος θα µπορεί να διεκδικήσει µεγαλύτερη αµοιβή όταν ο
ιδιοκτήτης θα έχει τον φόβο µην του φύγει για άλλο σχολείο. Και
σε αυτό είστε αντίθετοι, κύριοι συνάδελφοι.

Ολοκληρώνοντας, εµείς επιθυµούµε ιδιωτική εκπαίδευση υψη-
λού επιπέδου, η οποία θα συµπαρασύρει προς τα πάνω και τη
δηµόσια. Άλλωστε, στον πρόσφατο νόµο για τη δηµόσια παιδεία
που ψηφίσαµε, τονίσαµε πως έχουµε στόχο την αναβάθµισή της
και τη συνεργασία της, βέβαια, µε την ιδιωτική. 

«Η Κυβέρνηση θα υπηρετήσει και τις δύο συνταγµατικές επι-
ταγές και την κρατική εποπτεία και την επιχειρηµατική ελευθε-
ρία» είπε η Υπουργός κ. Κεραµέως. Αναβαθµίζουµε συνολικά την
παιδεία, παρέχοντας ανεξαρτησία επιλογής εργασιακού περι-
βάλλοντος και ασφάλεια στους καλούς εκπαιδευτικούς των ιδιω-
τικών σχολείων. Διότι όταν εσείς µιλάτε για απολύσεις, εµείς
διορίζουµε, όπως κάνουµε τώρα µε τους εκπαιδευτικούς 3ΕΑ του
2020 και της 4ΕΑ του 2020, µε τους διακόσιους καθηγητές µέλη
ΔΕΠ στα ΑΕΙ και όσοι ακόµα ακολουθήσουν. 

Αυτό που πετυχαίνει η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη µε

τις παρεµβάσεις της στην εθνική παιδεία και γι’ αυτό έχετε χάσει
τον ύπνο σας είναι ότι αποµακρύνει εργαζοµένους και µαθητές
της δηµόσιας και της ιδιωτικής εκπαίδευσης από το κοµµατικό και
ιδεολογικό σας ακροατήριο. Ο µαθητής ο οποίος θα λαµβάνει
υψηλού επιπέδου εκπαίδευση, είτε στο δηµόσιο είτε στο ιδιωτικό
σχολείο, θα είναι κριτικά σκεπτόµενος µελλοντικός πολίτης. Ο εκ-
παιδευτικός, ο οποίος θα αµείβεται καλά και θα µπορεί να διαφη-
µίζει την ποιότητά του δεν θα είναι πλέον υποψήφιο ιδεολογικό
θύµα σας. Γιατί αυτό ακριβώς επιθυµείτε. Εξαθλιωµένους, πένη-
τες εκπαιδευτικούς και ανεκπαίδευτους πολίτες, έρµαια του λαϊ-
κισµού. Και αυτός είναι ο πραγµατικός εξισωτισµός που επικα-
λέστηκε χθες η κ. Αναγνωστοπούλου. Ο εξισωτισµός της Αριστε-
ράς, το µοναδικό εργαλείο διακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά κι
αυτό ακόµα, ευτυχώς ήταν αποτυχηµένο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να κοιτάµε µπροστά. Να
µην ξεχνάµε πλέον ότι βρισκόµαστε στον 21ο αιώνα. Όχι στον
20ο, ούτε στον 19ο. Πρέπει να δώσουµε στα παιδιά µας τα σύγ-
χρονα και προοδευτικά εργαλεία που χρειάζονται για να προκό-
ψουν στη ζωή τους, σε ένα όλο και πιο περίπλοκο εργασιακό και
κοινωνικό περιβάλλον. 

Το σχέδιο νόµου για την ιδιωτική εκπαίδευση, το οποίο συζη-
τάµε εδώ, υπηρετεί ακριβώς αυτόν τον σκοπό. Κοιτάζει προς το
αύριο, υπηρετεί τα παιδιά µας. Αξίζει, λοιπόν, και τη στήριξη και
την ψήφο µας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής
ο Ιωάννης Πασχαλίδης από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΣΧΑΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο αποτελεί

µια ακόµη υλοποίηση των δεσµεύσεων του προγράµµατος του
κ. Μητσοτάκη για αναβάθµιση της παιδείας, έτσι ώστε να αποτε-
λέσει τον κύριο µοχλό της ανάπτυξης στην Ελλάδα. Και πράγµατι
η εκπαίδευση θεωρείται ως ένα από τα κύρια µέσα για να απο-
κτήσουν οι πολίτες δεξιότητες, ικανότητες και γνώσεις απαραί-
τητες για την αντιµετώπιση των νέων προκλήσεων και της
αβεβαιότητας που προκαλείται από τις ταχύτατες εξελίξεις, την
παγκοσµιοποίηση της οικονοµίας και την ανάπτυξη των νέων τε-
χνολογιών. 

Έτσι, µετά την ψήφιση του νοµοσχεδίου που αφορούσε τον
εκσυγχρονισµό του εκπαιδευτικού συστήµατος όλων των βαθµί-
δων της δηµόσιας εκπαίδευσης, ήρθε η ώρα για τον εκσυγχρο-
νισµό της λειτουργίας και των ιδιωτικών σχολείων µε ένα
νοµοθέτηµα που επιφέρει µια υγιή ισορροπία, µεταξύ αφ’ ενός
της κρατικής εποπτείας και της αυστηρής τήρησης του νόµου
και αφ’ ετέρου της αυτονοµίας που οφείλει το κράτος να απο-
δώσει στα ιδιωτικά σχολεία. 

Αναλυτικότερα, µε το παρόν νοµοσχέδιο αναβαθµίζεται το ιδιω-
τικό σχολείο µέσω της απλοποίησης του πλαισίου λειτουργίας της
αποτελεσµατικότερης διαχείρισης του ανθρώπινου δυναµικού,
αλλά και της αξιοποίησης των κτηριακών εγκαταστάσεων µε γνώ-
µονα πάντα το ότι η ορθολογική λειτουργία µιας οποιασδήποτε
ιδιωτικής µονάδας εξυπηρετεί όλες τις πλευρές: τους µαθητές,
τους γονείς, τους εκπαιδευτικούς, τους ιδιοκτήτες.

Το ιδιωτικό σχολείο αναβαθµίζεται, ελεύθερο πια να στελεχω-
θεί µε άξιους και ικανούς εκπαιδευτικούς που δεν φοβούνται
καµµία αξιολόγηση, αντιθέτως θα κινητοποιηθούν µε σκοπό την
καινοτοµία και την παροχή βελτιωµένου εκπαιδευτικού έργου.

Έρχοµαι τώρα στο άρθρο 2 µε το οποίο θεσµοθετείται η δια-
δικασία της αξιολόγησης ενός θεσµού που µόνο καλά έχει να
προσφέρει στην αναβάθµιση της ποιότητας της εκπαιδευτικής
διαδικασίας και που άλλωστε ισχύει µε τα ίδια κριτήρια και για
τους εκπαιδευτικούς της δηµόσιας εκπαίδευσης.

Με το άρθρο 3 ρυθµίζονται η οργάνωση και το πρόγραµµα των
ιδιωτικών σχολείων προβλέποντας ότι ακολουθούν το εκάστοτε
ισχύον ωρολόγιο και αναλυτικό πρόγραµµα του Υπουργείου,
ωστόσο, επιτρέπεται πλέον στα ιδιωτικά σχολεία η παροχή πρό-
σθετων εκπαιδευτικών υπηρεσιών στο πλαίσιο διευρυµένου προ-
γράµµατος όπως: Η ενισχυτική διδασκαλία, η πρόσθετη διδακτική
στήριξη, η ενίσχυση της γλωσσοµάθειας. Αυτές οι πρόσθετες δι-
δακτικές υπηρεσίες που παρέχονται επιπλέον του ωρολογίου προ-
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γράµµατος θα αποφασίζονται από τον ιδιοκτήτη της σχολικής µο-
νάδας µετά από εισήγηση του διευθυντή της και εν συνεχεία γνω-
στοποιούνται εγκαίρως στην οικεία διεύθυνση εκπαίδευσης.

Με την παράγραφο 6 του ίδιου άρθρου επαναφέρεται τη δυ-
νατότητα συστέγασης των ιδιωτικών σχολείων µε κέντρα ξένων
γλωσσών και φροντιστήρια και δίνεται πλέον η δυνατότητα συ-
στέγασης και µε άλλα ιδιωτικά σχολεία. 

Καινοτόµες είναι και οι ρυθµίσεις που αφορούν το εκπαιδευ-
τικό προσωπικό των ιδιωτικών σχολείων. Συγκεκριµένα:

Πρώτον, η δυνατότητα που δίνεται στους ιδιωτικούς εκπαιδευ-
τικούς να εργάζονται και σε πρόσθετες εκπαιδευτικές δραστη-
ριότητες µετά το πέρας του υποχρεωτικού ή διευρυµένου
ωραρίου µε πρόσθετη αµοιβή.

Δεύτερον, η δυνατότητα να εργάζονται παράλληλα σε κέντρα
ξένων γλωσσών και άλλους φορείς εκπαίδευσης µε πρόσθετη
αµοιβή.

Τρίτον, η δυνατότητα να εργάζονται µε πρόσθετη αµοιβή σε
δραστηριότητες της σχολικής µονάδας και κατά τη διάρκεια του
καλοκαιριού και όχι µόνο µέχρι 30 Ιουνίου.

Επιπλέον, µε το παρόν νοµοσχέδιο επιτρέπεται η ίδρυση και
λειτουργία δηµοτικών σχολείων από ξένα σχολεία καλύπτοντας
έτσι ένα κενό πολλών ετών, δοθέντος ότι ξένα εκπαιδευτήρια µε
µακρόχρονη πορεία στον ελληνικό χώρο στερούνταν της δυνα-
τότητας ίδρυσης σχολείου στοιχειώδους εκπαίδευσης.

Αξιοσηµείωτη είναι και η διάταξη του άρθρου 14 δεδοµένου
ότι θεσµοθετείται για πρώτη φορά η συστηµατική διδασκαλία
στα δηµόσια σχολεία των ειδικών µαθηµάτων που εξετάζονται
στις πανελλαδικές εξετάσεις θεραπεύοντας επιτέλους χρόνιο
πρόβληµα να εξετάζονται µαθήµατα τα οποία δεν διδάσκονται
καθόλου στα δηµόσια σχολεία.

Επίσης, θα ήθελα να αναφερθώ και στο άρθρο 20 του νοµο-
σχεδίου, σύµφωνα µε το οποίο απλοποιείται η διαδικασία χορή-
γησης βίζας και άδειας διαµονής των ξένων σπουδαστών που
προέρχονται όχι µόνο από κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης
αλλά και από τρίτες χώρες.

Θα ήθελα να εκφράσω τα θερµά µου συγχαρητήρια στην κ.
Κεραµέως και στους συνεργάτες της γι’ αυτό το νέο νοµοσχέδιο,
που θα φέρει µια νέα πνοή στον τοµέα της ιδιωτικής εκπαίδευ-
σης, που επικοινωνεί µε τα σύγχρονα ρεύµατα για τις γνώσεις
και τις δεξιότητες, που επικοινωνεί µε τις ευρωπαϊκές και διεθνείς
τάσεις και είναι ανοιχτό στην κοινωνία αποτινάσσοντας την
ασφυκτική παρουσία του κράτους από τη λειτουργία των ιδιωτι-
κών σχολείων.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε,
κύριε Πασχαλίδη, και για την τήρηση του χρόνου.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Ιάσων Φωτήλας από τη Νέα Δηµοκρα-
τία.

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τόσο κατά τη διάρκεια των συ-

νεδριάσεων της Επιτροπής Μορφωτικών Υποθέσεων τις προ-
ηγούµενες ηµέρες, όσο, όµως, και σήµερα στην Ολοµέλεια µάς
δίνεται η δυνατότητα να αναπτύξουµε τις ιδεολογικές µας δια-
φορές. Κι έχω πει στο παρελθόν ότι δεν είναι κακό τα κόµµατα
να έχουν ιδεολογικές διαφορές. Άλλωστε, αυτό είναι θα έλεγα η
πεµπτουσία της δηµοκρατίας. Αυτό, όµως, που είναι προβληµα-
τικό είναι όταν έρχεται ένα κόµµα και στέκεται µε υποκρισία απέ-
ναντι σε ένα ζήτηµα.

Δεν είναι εδώ ο κ. Φίλης. Θα ήθελα πολύ να είναι εδώ, αλλά
δεν πειράζει, µπορεί και να µε ακούει απ’ έξω.

Ρώτησε, λοιπόν, προχθές ο κ. Φίλης τον κ. Κυραϊλίδη στην Επι-
τροπή Μορφωτικών Υποθέσεων να του πει πόσα προσφυγό-
πουλα έχουν πάρει τα ιδιωτικά σχολεία. Δεν ξέρω αν του
απάντησε ο κ. Κυραϊλίδης, γιατί δεν κατάφερα να µείνω σε όλη
τη συνεδρίαση, είχαµε και άλλες επιτροπές, άλλωστε. Όµως, η
αλήθεια είναι ότι ήθελαν τα ιδιωτικά σχολεία να πάρουν προσφυ-
γόπουλα, αλλά δεν µπορούσαν, διότι δεν το επέτρεπε η κείµενη
νοµοθεσία.

Κι έχω εδώ ένα έγγραφο το οποίο είναι από τα τέλη του 2016,
όταν δηλαδή Υπουργός Παιδείας ήταν ο κ. Φίλης, όπου µια σειρά

από ιδιωτικά σχολεία ζητάνε και δηλώνουν έτοιµα να ιδρύσουν
τάξεις υποδοχής για προσφυγόπουλα, µεταξύ των οποίων η Γερ-
µανική Σχολή, ελληνογαλλικά σχολεία και άλλα σχολεία. Μάλιστα
λένε ότι εµείς µπορούµε όχι µόνο να αναλάβουµε τα προγράµ-
µατα και την εκπαίδευσή τους, αλλά µπορούµε να αναλάβουµε
τη µετακίνησή τους µε τα δικά µας λεωφορεία και µπορούµε να
αναλάβουµε και τη σίτισή τους µε δικά µας µέσα. 

Όµως, έπρεπε να γίνει µια νοµοθετική πρωτοβουλία, µια τρο-
πολογία την οποία τους είχε υποσχεθεί ο κ. Φίλης ότι θα την πε-
ράσει ώστε να µπορούν να το κάνουν αυτό. Ακόµα περιµένουν
από τον κ. Φίλη αυτή την τροπολογία. Σε αντίθεση ο κ. Φίλης έρ-
χεται προχθές να ρωτήσει τον κ. Κυραϊλίδη: «Πόσα προσφυγό-
πουλα έχετε πάρει;» Εξαντλώντας όλο το παλµαρέ του λαϊκισµού
του. Αυτή, λοιπόν, είναι η υποκρισία. Να έχουµε λίγη ντροπή!

Σε κάθε περίπτωση, αυτό που θα είχε ιδιαίτερο ενδιαφέρον θα
ήταν ο κ. Φίλης να ρωτήσει τον κ. Κυραϊλίδη όχι πόσα προσφυγό-
πουλα έχουν πάρει τα ιδιωτικά σχολεία, αλλά να τον ρωτήσει πόσα
παιδιά Βουλευτών και Υπουργών του κόµµατός σας φοιτούν σε
ιδιωτικά σχολεία και τότε θα βλέπατε ότι το νούµερο είναι τόσο
µεγάλο, που η υποκρισία θα ξεχειλίζει από τα µπατζάκια του κ.
Φίλη!

Σε κάθε δε περίπτωση ο κ. Κυραϊλίδης ασχολείται µε τα σχολεία
και µε την εκπαίδευση, άλλοι αγοράζουν σπίτια και µάλιστα µε ει-
σοδήµατα που προέρχονται από δηµόσιες θέσεις για να τα νοικιά-
σουν σε πρόσφυγες και να πλουτίσουν και αυτός δεν ήταν ο κ.
Κυραϊλίδης, αν µου επιτρέπετε να πω.

Τώρα, το αν είπε ο κ. Φίλης ή δεν είπε ο κ. Φίλης ότι αφού δεν
µπορούµε να κλείσουµε τα ιδιωτικά σχολεία, θα το πράξουµε διά
των νόµων µας, θα ήθελα να πω πως δεν µε ενδιαφέρει αν το είπε
και δεν έχει σηµασία, διότι δεν έχει σηµασία αν το είπε. Σηµασία
έχει ότι προσπάθησε να το κάνει. Ο κ. Φίλης πρότεινε το 2015 να
µπει ΦΠΑ 24% στα ιδιωτικά σχολεία, κάτι που όλοι καταλαβαί-
νουµε ότι θα έκλεινε τα περισσότερα από τα ιδιωτικά σχολεία,
χωρίς να το έχει ζητήσει καµµιά τρόικα και απεσύρθη τελευταία
στιγµή από την κατακραυγή η διάταξη. Διότι αν το απαιτούσε η
τρόικα, αντιλαµβάνεστε ότι δεν θα µπορούσατε καν να αποσύρετε
τη διάταξη. Εκτός κι αν µου πείτε ότι θα διαπραγµατευόσασταν
γερά και θα αποσύρατε τη διάταξη όπως αποσύρατε ένα σωρό
από αυτές που ήθελε και έφερε η τρόικα.

Λυσσαλέα παλέψατε και παλεύετε για να µην περάσουν τα ερ-
γασιακά των ιδιωτικών εκπαιδευτικών στο Υπουργείο Εργασίας,
αλλά να παραµείνουν στο Υπουργείο Παιδείας. Γιατί όλη αυτή η
αντίδραση; Γιατί κάποιοι επιθυµούν να λειτουργεί το ιδιωτικό σχο-
λείο όπως ακριβώς και το δηµόσιο. Συγνώµη, αλλά σε µια ελεύ-
θερη οικονοµία, αυτό δεν γίνεται. Οι γονείς που επιλέγουν το
ιδιωτικό σχολείο για τα παιδιά τους, το κάνουν γιατί θέλουν το κάτι
παραπάνω, είτε αυτό είναι µια ξένη γλώσσα παραπάνω, είτε αυτό
είναι ένα γνωστικό αντικείµενο που θα συµβαδίζει µε τη νέα εποχή
και θέλουν εκπαιδευτικούς που επιθυµούν να αξιολογούνται, γιατί
θέλουν να βελτιώνονται. 

Και τα στοιχεία είναι η καλύτερη απόδειξη για την ποιότητα της
εκπαίδευσης που παρέχεται από τα ιδιωτικά σχολεία. Τα στοιχεία
δείχνουν ότι πολλά -όχι όλα, άλλα πολλά από τα ιδιωτικά σχολεία-
παρουσιάζουν δείκτες επιτυχίας εισαγωγής των µαθητών στα πα-
νεπιστήµιά µας άνω του 90%. Δεν µπορεί να είναι τυχαίο. Κάτι κά-
νουν καλά ή πιο οργανωµένα. Προφανώς, λοιπόν, προς αυτή την
κατεύθυνση πρέπει να κινηθούν και τα δηµόσια σχολεία και αυτό
κάνουµε ως Κυβέρνηση. 

Όµως, εδώ, θα κλείσω µε αυτό, τίθεται ένα ερώτηµα, που πραγ-
µατικά στο τέλος της ηµέρας είναι και ταξικό ερώτηµα. Ποια είναι
τα µόνα δηµόσια σχολεία που παρουσιάζουν ανάλογους δείκτες
επιτυχίας πάνω από 90%, όπως τα καλά ιδιωτικά σχολεία; Τα πρό-
τυπα και τα πειραµατικά. Αυτό δείχνουν τα στοιχεία. Είναι τα µόνα
δηµόσια σχολεία που παρουσιάζουν τέτοιους δείκτες. 

Και τι λέει ο κ. Φίλης; Ότι πρέπει να τα κλείσουµε, γιατί αποτε-
λούν καρκίνωµα στη δηµόσια εκπαίδευση. Συνεπώς τι λέει; Όχι,
όλοι οι µικροί, οι λιγότερο ή οι µη εύποροι να µην µπορούν να πάνε
τα παιδιά τους σε ένα άριστο σχολείο, σύµφωνα µε τα στοιχεία,
αλλά µόνο οι εύπορες οικογένειες να µπορούν να πάνε τα παιδιά
τους στα καλά και άριστα σχολεία, στα ιδιωτικά σχολεία. Οι υπό-
λοιποι να µην µπορούν. 
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Εδώ, βέβαια, θα πει κάποιος ότι υπάρχει ένα παράδοξο. Αυτό
συµφέρει, άρα είναι σύµµαχος του κ. Κυραϊλίδη. Πράγµατι, την
περίοδο που προσπάθησε και πολέµησε και έκλεισε τα δηµόσια
πρότυπα και πειραµατικά, οι περισσότερες οικογένειες στράφη-
καν στα ιδιωτικά, αλλά αυτό δεν το έκανε γιατί αγαπάει τα ιδιωτικά
ή τον κ. Κυραϊλίδη. Το έκανε γιατί στην άκρη του µυαλού του είχε
ότι θα τα κλείσει όλα και ιδιωτικά και πρότυπα και πειραµατικά και
ό,τι καλό έχουµε σε αυτή τη χώρα, γιατί θέλει παιδιά και νέους οι
οποίοι θα είναι ηµιµαθείς και θα βολεύονται σε ένα επίδοµα-χαρ-
τζιλίκι του κ. Τσίπρα. 

Εµείς, λοιπόν, δεν το θέλουµε αυτό. Εµείς θέλουµε νέους δυ-
νατούς, που θα λάβουν την καλύτερη δυνατή µόρφωση, ώστε να
ανοίξουν τα φτερά τους και να δηµιουργήσουν οικονοµικά και
επαγγελµατικά. Αυτό υποσχεθήκαµε, αυτό κάνουµε και δεν το βά-
ζουµε κάτω. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα δώσουµε τον
λόγο τώρα στην κ. Μερόπη Τζούφη και µετά θα ακολουθήσει µια
ολιγόλεπτη διακοπή της διαδικασίας, για να γίνει η απαραίτητη
απολύµανση του Αίθουσας µε βάση το υγειονοµικό πρωτόκολλο
και τις υγειονοµικές κατευθύνσεις των υπηρεσιών υγείας. Μετά
θα επανέλθουµε µε την οµιλία της κυρίας Υπουργού και όπως πάει
η σειρά, Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, όπως έχουν δηλωθεί και
οµιλητές. 

Ορίστε, κυρία Τζούφη, έχετε τον λόγο.
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες Υπουργοί, αγαπητοί συνάδελφοι, δεν θα ακολουθήσω

το κρεσέντο του προηγούµενου συναδέλφου, θα απαντήσω µόνο
στην τελευταία του ερώτηση. Πολλά δηµόσια σχολεία στον Νοµό
Ιωαννίνων πρωτεύουν διαχρονικά στις εισαγωγικές πανελλαδικές
εξετάσεις. Αυτή είναι η πραγµατικότητα και πολλοί εξ ηµών πέρα-
σαν από πολλά δηµόσια σχολεία της χώρας και κατάφεραν να
µπορέσουν να προχωρήσουν στον δύσκολο δρόµο της ζωής. 

Η δεύτερή µου παρατήρηση είναι σχόλια που ακούστηκαν περί
αριστείας που µισεί ΣΥΡΙΖΑ. Μάλιστα υπήρξε συνάδελφος που
είπε: «Η αριστεία που µισείτε». Θα πω ότι σήµερα αυτό είναι τε-
λείως ειρωνικό. Δεν θα αναφερθώ στις αλλαγές των προσόντων
των µετακλητών που ελαττωθήκαν για να ταιριάζουν µε τα προ-
σόντα τους. Δεν θα αναφερθώ στους επικεφαλής κρίσιµων φο-
ρέων του κράτους που καταλαµβάνουν θέσεις χωρίς τα
απαιτούµενα εκ του νόµου προσόντα και εκ των υστέρων γίνεται
νοµοθέτηση τακτοποίησης. Θα αναφερθώ στην τροπολογία που
έχει κατατεθεί σήµερα και αφορά την επιλογή τοποθέτησης διευ-
θυντών εκπαίδευσης. Πώς θα γίνει χωρίς µοριοδότηση ή αναφορά
σε συγκεκριµένα προσόντα; Η επιτροπή επιλογής µπορεί να συ-
νεκτιµήσει, µιλάµε για επτακόσιους πενήντα φακέλους, άρα µε
έναν τρόπο πλήρους αδιαφάνειας και αναξιοκρατίας. Αυτά για την
απόδοση της αλήθειας. 

Και πάω στο καθαυτό κοµµάτι της οµιλίας µου. Πράγµατι εδώ
και έναν χρόνο θα έλεγα ότι ο νεοφιλελεύθερος ιός της κυβερνη-
τικής πολιτικής εξαπλώνεται και απειλεί τη δηµόσια παιδεία και
σήµερα φαίνεται ότι η µόλυνση διαδίδεται και στην ιδιωτική εκπαί-
δευση. Είναι µια νοµοθετική πρωτοβουλία του Υπουργείου που
έχει προκαλέσει πολύ µεγάλες αντιδράσεις και δεν επιτυγχάνει
αλλά, δυστυχώς, θα έλεγα ότι δεν επιδιώκει και συναινέσεις, διότι
επιλέγει να αντιµετωπίζει το κοινωνικό αγαθό της παιδείας ως ένα
ακόµα εµπορικό προϊόν, το οποίο παράγεται και καταναλώνεται
σύµφωνα µε τους κανόνες της ελεύθερης, αλλά στην ουσία ανε-
λεύθερης, αγοράς.

Έχουν αναφερθεί και άλλοι συνάδελφοί µου στις ρυθµίσεις του
νοµοσχεδίου ότι: Τα ιδιωτικά σχολεία αποκτούν χαρακτηριστικά
µεγάλων επιχειρήσεων που θα ξεκινούν από το νηπιαγωγείο µέχρι
και τη διά βίου µάθηση και κατάρτιση, µε προσφορά πακέτων εκ-
παίδευσης. Δεν υπάρχει αµφιβολία ότι απελευθερώνονται οι απο-
λύσεις και οι εκπαιδευτικοί µπορούν να χάνουν και αναιτιολόγητα
και µέσα στη σχολική χρονιά τη δουλειά τους. Μεταφέρεται η επο-
πτεία των ιδιωτικών εκπαιδευτικών στο Υπουργείο Εργασίας. Πρω-
τοφανές! Και µάλιστα χρησιµοποιήθηκε το παράδειγµα των
γιατρών. 

Εδώ να θυµίσω ότι οι γιατροί που βρίσκονται µε τέτοιες θέσεις

εργασίας είναι κυρίως ειδικευόµενοι, είναι σπάνιο φαινόµενο και,
εν πάση περιπτώσει, δεν έχουν την ευθύνη να χορηγήσουν ισό-
τιµους τίτλους σπουδών. Δεν συµβαίνει τα ιδιωτικά θεραπευτή-
ρια να έχουν τέτοιου τύπου δυνατότητες και ικανότητες. Αυτό
είναι η ειδοποιός διαφορά και το ξέρει η κυρία Υπουργός γιατί
είναι νοµικός µε πολύ υψηλές δυνατότητες και ικανότητες. 

Βλέπουµε, γιατί µίλησαν και για την αξιολόγηση, ότι εµείς δεν
την θέλουµε. Εµείς λέµε ότι εδώ µπαίνουν από το παράθυρο χει-
ρότερες εξωθεσµικές διαδικασίες αξιολόγησης, κοµµένες και
ραµµένες στις επιθυµίες των ιδιοκτητών και, βεβαίως, µε αυτόν
τον τρόπο ενισχύονται και οι µηχανισµοί πίεσης, ελέγχου και χει-
ραγώγησης, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται µέσα στο εκπαιδευτικό πε-
ριβάλλον. 

Το σύνολο των διατάξεων, θυµίζω, ήταν τα πάγια αιτήµατα των
σχολαρχών και, βεβαίως, η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ έδωσε, παρά
τις ειρωνείες που ακούσαµε εδώ, σκληρή µάχη ώστε να µπορέσει
να υπάρξει επάνοδος µιας στοιχειώδους κανονικότητας στην
ιδιωτική εκπαίδευση προς όφελος των πολλών, των µαθητών των
οικογενειών και των εργαζοµένων. 

Εδώ θα καταθέσω την καταγγελία ιδιωτικών εκπαιδευτηρίων
από τα Γιάννενα για παράνοµες και αντισυµβατικές συµπεριφο-
ρές κάποιων σχολαρχών της πόλης µας, οι οποίες, βεβαίως, δεν
βρήκαν τη δικαίωσή τους αφού ακόµη και διοικητικά, και το ξέρει
η κυρία Υπουργός γιατί της έχει κατατεθεί αυτή η καταγγελία,
δεν έχουν εδώ και πολλά χρόνια συνέλθει τα πειθαρχικά συµβού-
λια. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Μερόπη Τζούφη καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Άρα το θέµα είναι υπαρκτό και παρόν πόσω µάλλον τώρα που
αλλάζουν τα πλαίσια µε τη νοµοθετική αυτή ρύθµιση που φέρνει
η Υπουργός. 

Ειπώθηκαν πολλά για το για ποιον λειτουργούν τα σχολεία. Βε-
βαίως τα σχολεία λειτουργούν για τους µαθητές, άλλα σχολεία
χωρίς ελεύθερους εκπαιδευτικούς µε φοβισµένους και χειραγω-
γούµενους λειτουργούς σηµαίνει σχολεία χαµηλής εκπαιδευτι-
κής ποιότητας. 

Η κυρία Υπουργός µίλησε τις προηγούµενες µέρες για τις αγ-
κυλώσεις µας. Τη ρώτησα και την ξαναρωτώ: Είναι αγκύλωση η
διατήρηση της εργασιακής ειρήνης και της ασφάλειας των εκ-
παιδευτικών που εργάζονται στα ιδιωτικά σχολεία; Είναι αγκύ-
λωση η λειτουργικά και συνταγµατικά κατοχυρωµένη εποπτεία
της πολιτείας, την οποία παραχωρείται στα ιδιωτικά συµφέρονται
και στους σχολάρχες; 

Δεν µου δώσατε κάποια συγκεκριµένη απάντηση. Προσπαθή-
σατε να µας πείσετε ότι όλα αυτά γίνονται στο όνοµα της µεί-
ωσης του κρατικού παρεµβατισµού και της ενίσχυσης της
ιδιωτικής πρωτοβουλίας. Θα έλεγα ότι αυτό είναι βαθιά ιδεολη-
πτικό. Δεν δώσατε σηµασία στα πάρα πολλά αρνητικά σχόλια
που υπήρχαν στην διαβούλευση την οποία προσπαθήσατε να
απαξιώσετε. Στις επιτροπές είδαµε ότι δεν είχαµε την αντιπρο-
σώπευση που θα θέλαµε. Ήταν, κυρίως, εργοδότες εις βάρος
των εργαζοµένων. Ακόµη και η ΔΑΚΕ σας ασκεί εντονότατη κρι-
τική για έλλειψη διαλόγου, λέγοντάς σας µάλιστα πως «νόµος
πονηρός, ανοµία παρεισφρέει». 

Στο ίδιο µήκος, βέβαια, είναι και οι εργαζόµενοι στα ιδιωτικά
σχολεία διά της ΟΙΕΛΕ, της ΓΣΕΕ, της ΑΔΕΔΥ, της ΔΟΕ, της
ΟΛΜΕ, οι πάντες. Παρ’ όλα αυτά συνεχίζετε να προχωρήστε και
να µιλάτε για επιχειρηµατική ελευθερία. Η ελευθερία, όµως, που
περιγράφετε, σας το είπε και η κ. Αναγνωστοπούλου, δεν είναι
τίποτε άλλο από την ασυδοσία των εργοδοτών και των χορηγών.

Επειδή ο χρόνος τρέχει, θα τελειώσω. Θα µπορούσα να πω
πολλά πράγµατα, τελειώνω όµως µε το εξής. Εδώ µας παρου-
σιάσατε, µε έναν καινοφανή τρόπο, ρυθµίσεις που ξέρετε ότι
είχαν υπάρξει. Εξαγγείλατε ότι προχωρείτε στις τέσσερις χιλιά-
δες πεντακόσιες προσλήψεις στην ειδική αγωγή. Καλώς κάνετε,
απλώς αποκρύπτετε ότι αυτές οι προσλήψεις κατοχυρώθηκαν
από τον ΣΥΡΙΖΑ και εσείς καθυστερήσατε ένα χρόνο να υλοποι-
ήσετε την ψηφισµένη νοµοθεσία. 

Μας µιλήσατε για προσλήψεις µελών ΔΕΠ και διοικητικών στα
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πανεπιστήµια. Για τους διοικητικούς να θυµίσω ότι ο κ. Μητσο-
τάκης ήταν εκείνος που προχώρησε στην απόλυση και διαθεσι-
µότητα εκατοντάδων διοικητικών υπαλλήλων στα ΑΕΙ. Σας
κατέθεσε τα σχετικά έγγραφα ο κ. Βερναρδάκης. 

Εγώ σας είπα και για προγραµµατισµένες χίλιες εξακόσιες πε-
νήντα θέσεις µελών ΔΕΠ και εφαρµογή του κανόνα ένα προς
ένα, τον οποίο έχετε παγώσει. Επίσης, αναφέρθηκα και στις
εβδοµήντα οκτώ θέσεις ΔΕΠ που δόθηκαν στις ιατρικές σχολές
και µε αυτόν τον τρόπο κατάφεραν να δώσουν τη σκληρή µάχη
απέναντι στον κορωνοϊό, µαζί µε το Εθνικό Σύστηµα Υγείας. 

Ήθελα να τελειώσω µε µια µικρή παραίνεση -για να µην πάρω
περισσότερο χρόνο- και προς την εξουσία αλλά και προς τους
Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας. Το φάντασµα του ηττηµένου
Δαρείου στους Πέρσες του Αισχύλου -που ανέβηκαν και στην
Επίδαυρο- θυµίζει στους νικητές «όταν ανθίζει η έπαρση, καρπί-
ζει στάχυ θυµού, συµφορά εσοδεύει». 

Σκεφτείτε το, κυρία Υπουργέ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την
κ. Τζούφη. 

Θα κάνουµε την απαραίτητη διακοπή της συνεδρίασης για
απολύµανση του χώρου, όπως προείπαµε και θα επανέλθουµε
σε λίγα λεπτά.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση. 

Τον λόγο έχει ο κ. Μπαραλιάκος από τη Νέα Δηµοκρατία. Μετά
θα συνεχίσουµε µε την κυρία Υπουργό και τους υπόλοιπους οµι-
λητές. 

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΞΕΝΟΦΩΝ (ΦΩΝΤΑΣ) ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ: Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε. 
Κατά τη συζήτηση του παρόντος νοµοσχεδίου ξεγυµνώθηκε

για ακόµη µια φορά όχι µόνο η πολιτική ολιγωρία της Αριστεράς,
για να συµβαδίσει µε τις προκλήσεις της σύγχρονης εποχής που
ανατέλλει στη εκπαίδευση, αλλά και η βαθιά ιδεολογική της υπο-
κρισία. 

Η παράταξη της Νέας Δηµοκρατίας, µε βαθύ κοινωνικό απο-
τύπωµα, εκφράζει µε συνέπεια τις αγωνίες και τα αιτήµατα της
πλατιάς µάζας των Ελλήνων πολιτών, χωρίς ταξικό πρόσηµο,
διότι για εµάς πρωτίστως µετράει η εθνική ενότητα και η ισότητα
ευκαιριών, όχι η εξίσωση όλων προς τα κάτω, αλλά η δυνατότητα
οικονοµικής και κοινωνικής ανόδου για όλους, ανεξαρτήτως της
αφετηρίας που εκκινούν. 

Το ασφαλέστερο µέσο, που παράλληλα λειτουργεί και ως αυ-
τοσκοπός για την επίτευξη της κοινωνικής κινητικότητας, κυρίες
και κύριοι, είναι η παιδεία. Προσέξτε, όµως, για να µην υπάρχει
καµµία παρερµηνεία. Πρώτα και πάνω από όλα για µας είναι η
δηµόσια παιδεία, το δηµόσιο σχολείο, το δηµόσιο πανεπιστήµιο.
Γι’ αυτό και η δική µας παράταξη είναι εκείνη η οποία προασπίζει,
θωρακίζει και αναβαθµίζει τη δηµόσια εκπαίδευση. 

Εµείς είµαστε εκείνοι που παλεύουµε για ανοιχτά και προσβά-
σιµα σχολεία και πανεπιστήµια για όλους. Γι’ αυτό καταργήσαµε
το άσυλο ανοµίας, γι’ αυτό θεσµοθετήσαµε την εισαγωγή νέων
τεχνολογιών και ψηφιακών δεξιοτήτων ήδη από τις πρώτες βαθ-
µίδες της εκπαίδευσης. Γι’ αυτό συνεχώς προσθέτουµε εργαλεία
και µεθόδους που τοποθετούν τη δηµόσια παιδεία, όχι στο επί-
κεντρο της πολιτικής µας αλλά στην αιχµή της πρωτοπορίας. 

Όλα αυτά για µας, κυρίες και κύριοι, είναι αδιαπραγµάτευτα.
Και από αυτούς που στηρίζουν πολιτικά και ηθικά τις καταλήψεις,
που η πολιτική τους στη νεολαία επιδιώκει κλειστές σχολές µε
λουκέτα, που οι συνδικαλιστικοί τους φορείς απορρυθµίζουν την
εκπαιδευτική διαδικασία κάθε τρεις και λίγο µε απεργίες, δεν δε-
χόµαστε να µας κουνάνε το δάχτυλο. 

Δεν δικαιούστε να κάνετε κήρυγµα κοινωνικής ευαισθησίας,
όταν επί τεσσεράµισι χρόνια διακυβέρνησης και επί σαράντα
χρόνια ιδεολογικής τροµοκρατίας στους εκπαιδευτικούς χώ-
ρους, διαλύσατε κάθε έννοια δηµόσιας παιδείας, αριστείας και
µόχθου. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν

κάνουµε κανενός είδους διάκριση µεταξύ ιδιωτικής και δηµόσιας
εκπαίδευσης. Ίσα-ίσα, διασφαλίζουµε ότι το Σύνταγµα τηρείται
µε όρους ισότητας και αναλογικότητας. Η συνταγµατική εγγύηση
της εύρυθµης λειτουργίας ιδιωτικών σχολείων παράλληλα µε την
δηµόσια εκπαίδευση έτεινε προς την φαλκίδευση και την οιονεί
καταστρατήγησή της.

Η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ εφάρµοσε µια ιδεοληπτική πολιτική.
Συνόψισε το πολιτικό της δόγµα στην εκπαίδευση, τόσο στη δη-
µόσια όσο και στην ιδιωτική, στη φράση «η αριστεία είναι ρετσι-
νιά». Όλοι ίσοι, αλλά όλοι ίσοι προς τα κάτω, να χαµηλώσουµε
τον πήχη, να επιβάλλουµε τη λογική της ήσσονος προσπάθειας.
Τι έκανε, λοιπόν, η αριστερή πολιτική κυβέρνηση; Απαγόρευση
αξιολόγησης στα ιδιωτικά σχολεία. Περιορισµός στη δυνατότητα
για εκπόνηση πρόσθετων εκπαιδευτικών δραστηριοτήτων. Μονι-
µοποίηση επί της ουσίας εκπαιδευτικών στην ιδιωτική εκπαί-
δευση. Ανεπιτυχής, ευτυχώς, απόπειρα για αύξηση του ΦΠΑ στο
23%. Με απλά λόγια ποιοτική ισοπέδωση και οικονοµική εξόν-
τωση. Κι εδώ ακριβώς έγκειται η βαθιά υποκρισία της ελληνικής
αλλά αν θέλετε και της Αριστεράς παγκοσµίως. 

Ξέρετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προσωπικά φοίτησα σε
όλες τις εκπαιδευτικές βαθµίδες τη δηµόσια εκπαίδευση κι αι-
σθάνοµαι ιδιαίτερα υπερήφανος γι’ αυτό. Σηµαντικό µέρος
αυτών που έχω κάνει, οφείλεται στους δασκάλους µου στο δη-
µόσιο σχολείο. Την ίδια επιλογή έκανα και για τα παιδιά µου, διότι
είµαι πεπεισµένος και για το υψηλό επίπεδο παρεχόµενες γνώ-
σης, αλλά και για το ήθος της ελληνικής δηµόσιας εκπαίδευσης. 

Πόσοι, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αριστεράς,
µπορείτε να πείτε το ίδιο; Πώς γίνεται από τη µια να αντιµάχεστε
µε τέτοια σφοδρότητα και µε τέτοιο ιδεολογικό µένος τα ιδιωτικά
εκπαιδευτήρια και παρ’ όλα αυτά να επιλέγετε αυτά τα ίδια τα
σχολεία -και καλά να κάνετε φυσικά- για να µορφώνετε τα παιδιά
σας; Εάν αυτό δεν είναι η ιδεολογική και πολιτική υποκρισία, τότε
τι είναι; Εάν αυτό δεν είναι µια διαρκής και εµπράγµατη νίκη της
φιλελεύθερης αντίληψης, τότε τι είναι; Εάν αυτό δεν είναι µια εκ-
κωφαντική παραδοχή της ιδεολογικής σας ήττας και της πολιτι-
κής σας ανακολουθίας, τότε αλήθεια αναρωτιέµαι τι άλλο µπορεί
να συµβαίνει. 

Με τις διατάξεις του παρόντος νοµοσχεδίου, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, επιτυγχάνεται το απαραίτητο µείγµα φιλελευθερο-
ποίησης των ιδιωτικών σχολείων σε όλα τα επίπεδα, µε την ανα-
γκαία πάντα κρατική εποπτεία. Σπάει το απόστηµα του κρατικού
παρεµβατισµού και ενισχύει την αυτονοµία. Αξίζουν συγχαρητή-
ρια στην ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας που συνεχίζει την τολ-
µηρή και οραµατική πολιτική µας στην εκπαίδευση σε όλα τα
επίπεδα, σε όλες τις πτυχές της. 

Η παιδεία είναι ο θεµατοφύλακας της ανέλιξης όλων και ο εγ-
γυητής της επίτευξης των εθνικών µας στόχων κι εµείς είµαστε
εδώ για να την περιφρουρήσουµε. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα δώσουµε τον
λόγο τώρα στον κ. Μαραβέγια Κωνσταντίνο από τη Νέα Δηµο-
κρατία. Θα ακολουθήσει η Υπουργός, η Κοινοβουλευτική Εκπρό-
σωπος του ΣΥΡΙΖΑ και µετά θα συνεχίσουµε µε τον κατάλογο
οµιλητών.

Ορίστε, κύριε Μαραβέγια, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα για ένα νο-

µοσχέδιο που αφορά το σύνολο της ιδιωτικής εκπαίδευσης, µια
νοµοθετική πρωτοβουλία που διευκολύνει τη λειτουργία όλων
των ιδιωτικών σχολείων και την εργασία όλων των εκπαιδευτικών
της ιδιωτικής εκπαίδευσης. 

Πρόκειται για ένα νέο ρυθµιστικό πλαίσιο που έρχεται να επι-
λύσει µε ευθύ τρόπο προβλήµατα και δυσλειτουργίες δεκαετιών.
Γι’ αυτό και µόνο αξίζει έπαινος στην πολιτική ηγεσία του Υπουρ-
γείου Παιδείας, τόσο στην Υπουργό την κ. Κεραµέως όσο και
στην Υφυπουργό την κ. Ζαχαράκη, για την εργώδη προσπάθειά
τους να συγκεράσουν απόψεις και να συνταιριάξουν λύσεις που
βοηθούν τόσο τους εργοδότες όσο και τους εργαζόµενους στα
ιδιωτικά σχολεία. 
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Ταυτόχρονα, µε διατάξεις όπως το άρθρο 2 για την αξιολόγηση
των ιδιωτικών εκπαιδευτηρίων, η πολιτεία έρχεται να εξασφαλίσει
και για τους µαθητές ότι λαµβάνουν την κατάλληλη εκπαίδευση,
µε ανάλογη εφαρµογή των κριτηρίων αξιολόγησης των δηµόσιων
σχολείων. Προφανώς, η εφαρµογή πρόσθετων κριτηρίων αξιολό-
γησης από τα ίδια τα ιδιωτικά σχολεία θα είναι δυνατή.

Με το άρθρο 3, εισάγεται µια σηµαντική καινοτοµία στην ορ-
γάνωση και στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα των ιδιωτικών σχο-
λείων. Συγκεκριµένα, επιπλέον του υποχρεωτικού ωρολόγιου
προγράµµατος διδασκαλίας, τα ιδιωτικά σχολεία επιτρέπεται να
παρέχουν πρόσθετες εκπαιδευτικές υπηρεσίες στο πλαίσιο ενός
διευρυµένου προγράµµατος. Τέτοιες υπηρεσίες µπορούν να
είναι η ενισχυτική διδασκαλία, η πρόσθετη διδακτική στήριξη, η
ενίσχυση της γλωσσοµάθειας ή η διδασκαλία επιπλέον γνωστι-
κών αντικειµένων. 

Κατά τη διάρκεια του διευρυµένου αυτού προγράµµατος οι
ώρες απασχόλησης των εκπαιδευτικών στις πρόσθετες εκπαι-
δευτικές υπηρεσίες υπολογίζονται ως ώρες κανονικής διδασκα-
λίας και άρα οι δάσκαλοι και οι καθηγητές δεν θα επιβαρύνονται
µε οποιαδήποτε εργασία. 

Ένας άλλος πολύ πρακτικός τρόπος µε τον οποίο το παρόν
νοµοσχέδιο διευρύνει το ωρολόγιο πρόγραµµα των ιδιωτικών
σχολείων είναι η δυνατότητα που τους δίνει να διδάσκουν πα-
ράλληλα περισσότερες ξένες γλώσσες και να επιλέγουν ποιες
και πόσες ξένες γλώσσες θα διδάσκονται πέραν αυτών που ορί-
ζονται από το Υπουργείο Παιδείας.

Πολύ σηµαντική είναι και η συµπεριληφθείσα πρόβλεψη τα
ιδιωτικά σχολεία να µπορούν να διοργανώνουν και άλλες συµ-
πληρωµατικής φύσης δραστηριότητες, µε την αξιοποίηση των
κτηριακών εγκαταστάσεων τους σε χρόνους εκτός διδακτικού
ωραρίου και διδακτικών ηµερών. Είναι αξιοσηµείωτο πως αυτή η
αξιοποίηση µπορεί να αφορά στη διαµονή και φιλοξενία νέων µε
σκοπό τη διοργάνωση εκπαιδευτικών, ψυχαγωγικών και αθλητι-
κών δραστηριοτήτων. 

Οι εκδηλώσεις αυτές θα µπορούν να υποστηρίζονται από εκ-
παιδευτικούς, οι οποίοι προφανώς θα λαµβάνουν πρόσθετες
αµοιβές για την επιπλέον εργασία τους. Πρόκειται για καθαρά
προαιρετική συµµετοχή, που φυσικά µπορεί να αφορά µόνον
όσους εκδηλώσουν τέτοιο ενδιαφέρον. 

Αντιστρόφως, δίνεται η δυνατότητα στους ιδιωτικούς εκπαι-
δευτικούς, εφόσον επιθυµούν να εργαστούν λιγότερες ώρες από
αυτές του διοριστηρίου τους, να υποβάλλουν προς τούτο σχε-
τική αίτηση στον ιδιοκτήτη της σχολικής µονάδας. Δίνεται, επο-
µένως, η δυνατότητα σε δασκάλους και καθηγητές της ιδιωτικής
εκπαίδευσης να διαµορφώνουν οι ίδιοι, σε συνεργασία µε το σχο-
λείο, ένα πρόγραµµα απασχόλησης προσαρµοσµένο στις ατοµι-
κές τους ανάγκες. 

Ταυτόχρονα, καθίσταται δυνατή η παράλληλη απασχόληση
του ιδιωτικού εκπαιδευτικού σε σχολείο, φροντιστήριο, κέντρο
ξένων γλωσσών ή και σε άλλους φορείς εκπαίδευσης, αφού
πλέον δεν αποτελεί κώλυµα διορισµού. 

Ίσως, όµως, η πιο σηµαντική ρύθµιση του νοµοσχεδίου είναι
το άρθρο 10, µε το οποίο όλοι πλέον οι διδάσκοντες στα ιδιωτικά
και στα ισότιµα σχολεία εκπαιδευτικοί θα προσλαµβάνονται και
θα απασχολούνται δυνάµει συµβάσεων ιδιωτικού δικαίου αορί-
στου χρόνου. Πρόκειται για καίριας σηµασίας παρέµβαση υπέρ
των εργασιακών δικαιωµάτων των ιδιωτικών εκπαιδευτικών, που
δείχνει την κοινωνική ευαισθησία της Κυβέρνησης του Κυριάκου
Μητσοτάκη. 

Κυρία Υπουργέ, σε σχέση µε την τροπολογία σας για τη διευ-
θέτηση των εκκρεµών µεταθέσεων και τοποθετήσεων εκπαιδευ-
τικών δηµοσίων σχολείων, οφείλουµε να αναγνωρίσουµε πως
λύνει ένα υπαρκτό ζήτηµα. 

Εξίσου µεγάλο ζήτηµα, όµως, είναι και η µόνιµη επίλυση του
προβλήµατος των µεταθέσεων και τοποθετήσεων των εκπαιδευ-
τικών δηµοσίων σχολείων που είναι γονείς ΑΜΕΑ. Γνωρίζω την
ευαισθησία σας και την προσοχή µε την οποία εξετάζετε τα σχε-
τικά υποµνήµατα. Γι’ αυτό είµαι βέβαιος πως πολύ σύντοµα το
Υπουργείο θα δώσει λύσεις στο απολύτως δίκαιο αυτό αίτηµα
των εκπαιδευτικών γονέων ΑΜΕΑ. 

Ένα άλλο δίκαιο αίτηµα που σας έχει κοινοποιηθεί αφορά τη

χορήγηση δωρεάν σχολικών βιβλίων και µαθητικού πάσο για τις
µετακινήσεις των µαθητών της ιδιωτικής εκπαίδευσης. Γνωρίζω
πως σας έχουν κοινοποιηθεί οι σχετικές επιστολές από τους γο-
νείς και κηδεµόνες των ογδόντα πέντε χιλιάδων µαθητών και µα-
θητριών που φοιτούν σε ιδιωτικά εκπαιδευτήρια όλης της χώρας. 

Προσωπικά συµφωνώ ότι η πολιτεία οφείλει να προσφέρει τις
ίδιες παροχές προς όλους τους µαθητές είτε δηµόσιων είτε ιδιω-
τικών σχολείων, στο πλαίσιο της ισότιµης αντιµετώπισης των παι-
διών και των οικογενειών τους. Άρα, είναι όντως απόλυτα εύλογο
να δίνει το κράτος τα σχολικά βιβλία σε δηµόσια και ιδιωτικά σχο-
λεία, χωρίς επίσης να κάνει καµµία διάκριση στη δυνατότητα µε-
τακίνησης των παιδιών µε τα δηµόσια µέσα µεταφοράς. 

Θα ήθελα να κλείσω µε ένα εξίσου δίκαιο αίτηµα που θα απαι-
τήσει όµως τη συνεργασία µε το Υπουργείο Οικονοµικών για να
ικανοποιηθεί. Αφορά την ένταξη στον χαµηλό συντελεστή ΦΠΑ
όλων των εποπτικών µέσων της υποχρεωτικής εκπαίδευσης,
όπως είναι οι σχολικοί χάρτες, οι υδρόγειες σφαίρες κ.λπ.. Εδώ
θα ήθελα να επισηµάνω την άδικη επιβάρυνση γονέων και σχο-
λικών επιτροπών από την απότοµη αύξηση του συντελεστή ΦΠΑ
που επέβαλε η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ για τα σχολικά εποπτικά
µέσα ανεβάζοντάς την στο 24%. Το γεγονός αυτό προκάλεσε
αναίτια οικονοµικά βάρη τόσο στις οικογένειες όσο και στα ίδια
τα σχολεία που προµηθεύονται τα παραπάνω εκπαιδευτικά βοη-
θήµατα, καθιστώντας αυτά τα εποπτικά µέσα που είναι απαραί-
τητα για τους µαθητές ουσιαστικά απρόσιτα. 

Δεδοµένου ότι το κόστος του µέτρου για τα δηµόσια έσοδα
είναι αµελητέο, ευελπιστώ ότι η προσεχής συνεργασία µε το
Υπουργείο Οικονοµικών θα αντιµετωπίσει θετικά το παραπάνω
αίτηµα χιλιάδων οικογενειών. Είµαι δε βέβαιος πως η δική σας
άµεση προσωπική παρέµβαση θα έχει µόνο οφέλη, οφέλη για
τους γονείς και τους µαθητές που δεν διαθέτουν την οικονοµική
άνεση να αποκτήσουν σήµερα όλα αυτά τα αναγκαία µέσα λόγω
και της υπερφορολόγησής τους. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας  Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Μαραβέγια. 

Θα δώσουµε τον λόγο τώρα στην Υπουργό Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων κ. Νίκη Κεραµέως.

Έχετε τον λόγο, κυρία Υπουργέ. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τον περασµένο µήνα ψηφίσαµε

νοµοσχέδιο που αφορούσε την αναβάθµιση του δηµόσιου σχο-
λείου από τη βάση της πυραµίδας, από το νηπιαγωγείο, µέχρι και
το λύκειο. Το παρόν νοµοσχέδιο για την ιδιωτική εκπαίδευση έρ-
χεται να συµπληρώσει τη σηµαντική αυτή παρέµβαση που έγινε
στην πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκπαίδευση. Έρχεται να
ολοκληρώσει τον πρώτο αυτό κύκλο παρεµβάσεων που αφορούν
στην αναβάθµιση, στον εκσυγχρονισµό του σχολείου, έναν
πρώτο κύκλο παρεµβάσεων για τον οποίο και η Υφυπουργός κ.
Σοφία Ζαχαράκη και η Γενική Γραµµατέας κ. Σίσσυ Γκίκα έχουν
εργαστεί πάρα πολύ σκληρά όλο αυτό το διάστηµα. 

Σήµερα επιτρέψτε µου να σας µιλήσω για τις δέκα αλήθειες
του νοµοσχεδίου.

Αλήθεια πρώτη. Το Σύνταγµα προστατεύει την παιδεία σε όλες
τις εκφάνσεις της, είτε αυτή είναι δηµόσια είτε είναι ιδιωτική. Κα-
τοχυρώνει και εγγυάται ως βασική αποστολή του κράτους την
παιδεία, µε δωρεάν πρόσβαση σε όλες τις βαθµίδες της και εγ-
γυάται και τη λειτουργία ιδιωτικών εκπαιδευτηρίων, όπως επίσης
προστατεύει την επιχειρηµατική ελευθερία. 

Αλήθεια δεύτερη. Η ιδιωτική εκπαίδευση λειτουργεί σήµερα σε
ένα ασφυκτικό και συγκεντρωτικό πλαίσιο λειτουργίας, αποτέλε-
σµα σε µεγάλο βαθµό των παρεµβάσεων της προηγούµενης κυ-
βέρνησης. Χαρακτηρίζεται από έλλειψη ευελιξίας στα
εβδοµαδιαία ωρολόγια προγράµµατα, από έλλειψη ευελιξίας σε
πρόσθετες εκπαιδευτικές δραστηριότητες, από αδυναµία αποτε-
λεσµατικής διαχείρισης του ανθρώπινου δυναµικού, από περιορι-
σµούς στις δυνατότητες απασχόλησης των ιδιωτικών εκπαι-
δευτικών, από περιορισµούς ακόµη και στη χρήση των εγκαταστά-
σεων. Με λίγα λόγια, το σηµερινό καθεστώς χαρακτηρίζεται από
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υπέρµετρο κρατικό παρεµβατισµό εις βάρος της ελευθερίας, εις
βάρος της αυτονοµίας που οφείλει να έχει η ιδιωτική εκπαίδευση.

Αλήθεια τρίτη. Έχει έρθει η ώρα για µία γενναία τοµή στον
χώρο της ιδιωτικής εκπαίδευσης. Συνεπείς στις προεκλογικές
µας δεσµεύσεις και εδώ, εισάγουµε ένα νοµοσχέδιο που διασφα-
λίζει αφ’ ενός την κρατική εποπτεία επί των ιδιωτικών εκπαιδευ-
τηρίων, αλλά ταυτόχρονα τους δίνει την ελευθερία, τους δίνει
την αυτονοµία να αναπτύξουν τη δράση τους, να προσφέρουν
το εκπαιδευτικό τους έργο, να ανταποκριθούν στις απαιτήσεις
και στις προσδοκίες των γονέων και των µαθητών. 

Αλήθεια τέταρτη. Τι ακριβώς επιδιώκουµε µε το νοµοσχέδιο
αυτό; Επιδιώκουµε τη µείωση του κρατικού παρεµβατισµού και
την ενίσχυση της ιδιωτικής πρωτοβουλίας, την ενίσχυση της ου-
σιαστικής αυτονοµίας της σχολικής µονάδας, την ενίσχυση της
ευελιξίας όσον αφορά στην οργάνωση και τη λειτουργία της σχο-
λικής µονάδας. Επιδιώκουµε την αποτελεσµατικότερη διαχείριση
του ανθρώπινου δυναµικού. Επιδιώκουµε τη συνολικότερη ανα-
βάθµιση και του ιδιωτικού σχολείου και της παρεχόµενης εκπαί-
δευσης εν γένει. 

Με το νοµοσχέδιο, λοιπόν, αυτό εκσυγχρονίζουµε τη λειτουρ-
γία των ιδιωτικών σχολείων, περνάµε από τον υπέρµετρο κρατικό
παρεµβατισµό στη γόνιµη εποπτεία, µε αυστηρή προφανώς τή-
ρηση της νοµοθεσίας. Περνάµε από την ακαµψία στην ευελιξία,
από τον συγκεντρωτισµό στην αποκέντρωση, από την αµφισβή-
τηση στην εµπιστοσύνη και δίνουµε νόηµα, δίνουµε υπόσταση
στο δικαίωµα της γονεϊκής επιλογής που προβλέπει το Σύνταγµα,
στο δικαίωµα που έχει κάθε γονέας να επιλέξει, αν θα στείλει το
παιδί του στο δηµόσιο ή στο ιδιωτικό σχολείο. Γιατί, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, αν όλα τα σχολεία, δηµόσια και ιδιωτικά είναι
ίδια, αν το επιβάλλει αυτό ο νοµοθέτης, η πολιτεία, τότε τι νόηµα
έχει η ύπαρξη της επιλογής;

Αλήθεια Πέµπτη. Το νοµοσχέδιο αυτό ωφελεί τους µαθητές.
Πώς; Αναβαθµίζει την παρεχόµενη εκπαίδευση µε την εισαγωγή
συστήµατος αξιολόγησης εκπαιδευτικού έργου, σχολικής µονά-
δας και εκπαιδευτικών. Και εδώ ακούσαµε κριτική που ασκήθηκε
αναφορικά µε τα επιπλέον κριτήρια αξιολόγησης και έχει ήδη
γίνει νοµοτεχνική βελτίωση προκειµένου τα επιπλέον αυτά κρι-
τήρια να προβλέπονται ήδη στον εσωτερικό κανονισµό του κάθε
σχολείου. 

Δεύτερον, µε τη δυνατότητα για διευρυµένο υποχρεωτικό
ωρολόγιο πρόγραµµα διαµορφωµένο από το σχολείο µε ευελι-
ξία, µε τη δυνατότητα του σχολείου να διαχειριστεί µε µεγαλύ-
τερη ελευθερία και αυτονοµία το ανθρώπινο δυναµικό του προς
όφελος της παρεχόµενης εκπαίδευσης. Για παράδειγµα, να µπο-
ρεί να προβλέπει τη διδασκαλία µαθηµάτων από ειδικότητες συγ-
κεκριµένου κλάδου. Και ναι, παρ’ ότι η συντριπτική πλειοψηφία
προφανώς είναι εξαιρετικοί εκπαιδευτικοί, να έχει τη δυνατότητα
να αποµακρύνει και έναν εκπαιδευτικό ο οποίος είναι ανεπαρκής,
είναι ακατάλληλος. 

Με τη δυνατότητα να ορίζει το ίδιο το σχολείο τους διευθυντές
και υποδιευθυντές του, να καταρτίζει τον εσωτερικό κανονισµό
λειτουργίας του, χωρίς έλεγχο σκοπιµότητας από κρατικούς πα-
ράγοντες. 

Το νοµοσχέδιο προσφέρει περισσότερες επιλογές για απογευ-
µατινές δραστηριότητες χάρη στην ευελιξία διαµόρφωσης του
σχετικού προγράµµατος και πρόσληψης εκπαιδευτικών και
άλλων διδασκόντων ανάλογα µε τις ανάγκες και διευρύνει τη δυ-
νατότητα συµµετοχής µαθητών σε δραστηριότητες και το καλο-
καίρι, εφόσον το επιθυµούν. 

Τονίζω τα οφέλη αυτά για τους µαθητές, γιατί, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, ο µαθητής είναι αυτός που είναι στο επίκεντρο
της εκπαιδευτικής µας πολιτικής, ο µαθητής µάς ενδιαφέρει πε-
ρισσότερο από οποιονδήποτε άλλον. Γιατί; Γιατί είναι ο αποδέ-
κτης, είναι αυτός που λαµβάνει τις εκπαιδευτικές υπηρεσίες και
γιατί δεν πρέπει να ξεχνάµε όλοι για ποιους εργαζόµαστε. Κατ’
αρχάς όλοι εµείς, όλα τα στελέχη εκπαίδευσης, όλη η εκπαιδευ-
τική κοινότητα εργαζόµαστε για να βελτιώσουµε το επίπεδο της
παρεχόµενης εκπαίδευσης, προς όφελος του µαθητή.

Έχω ακούσει εδώ τα non papers που λέτε εσείς του ΣΥΡΙΖΑ,
να αναπαράγουν συνέχεια ότι µόνο οι ιδιοκτήτες στηρίζουν αυτό
το νοµοσχέδιο. Τι λένε οι οικογένειες που είναι οι αποδέκτες των

εκπαιδευτικών υπηρεσιών; Γιατί για αυτό δεν έχω ακούσει κου-
βέντα από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Τι λέει ο Σύλλογος Γο-
νέων των Ιδιωτικών Σχολείων; Διαβάζω: «Οι γονείς και κηδεµόνες
των ογδόντα πέντε χιλιάδων µαθητών και µαθητριών που έχουν
εµπιστευθεί τα παιδιά τους σε χίλια διακόσια ιδιωτικά εκπαιδευ-
τήρια σε όλη την επικράτεια, καλωσορίζουν τη δυνατότητα των
ιδιωτικών εκπαιδευτηρίων να έχουν την ελευθερία να διαµορφώ-
νουν το παρεχόµενο εκπαιδευτικό έργο ανταποκρινόµενοι στις
ανάγκες των µαθητών, χωρίς να εµποδίζονται από γραφειοκρα-
τικές διαδικασίες, βασικός λόγος για τον οποίο έχουν επιλέξει
την ιδιωτική εκπαίδευση». 

Καταθέτω στα Πρακτικά το σχετικό δελτίο Τύπου της συντονι-
στικής επιτροπής Συλλόγων Γονέων Ιδιωτικών Σχολείων.

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων κ.
Νίκη Κεραµέως καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ο ίδιος αυτός σύλλογος κατέθεσε στην Επιτροπή Μορφωτικών
Υποθέσεων Βουλής ότι µε το νοµοσχέδιο αυτό «καθίσταται έτσι
το πρόγραµµα σπουδών ευέλικτο και δυναµικό, προσαρµοσµένο
στις απαιτήσεις των καιρών, χωρίς να αφαιρεί βέβαια και τον επο-
πτικό ρόλο της πολιτείας, όταν και όπου απαιτείται». Και συνεχί-
ζει ο σύλλογος γονέων -οι γονείς, οι µαθητές, οι αποδέκτες
δηλαδή- λέγοντας ότι «δίνει απάντηση το νοµοσχέδιο σε χρόνια
αιτήµατα των γονέων των ιδιωτικών σχολείων, όπως ενδεικτικά
είναι η αξιολόγηση του εκπαιδευτικού προσωπικού, η ύπαρξη
υποχρεωτικού εσωτερικού κανονισµού λειτουργίας, µε βάση τις
ανάγκες του κάθε σχολείου και, κυρίως, µετά από έλεγχο νοµι-
µότητας και όχι σκοπιµότητας και η διευκόλυνση των εγγραφών
και µετεγγραφών µεταξύ των σχολείων κατά τη διάρκεια του
σχολικού έτους». 

Καταθέτω στα Πρακτικά το σχετικό απόσπασµα.
(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων κ.

Νίκη Κεραµέως καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αλήθεια έκτη. Το νοµοσχέδιο αυτό ωφελεί τους εκπαιδευτι-
κούς, τους δίνει ευκαιρίες πρόσθετης απασχόλησης µε δυνατό-
τητα αύξησης του εισοδήµατός τους. Πώς; Με τη δυνατότητα να
εργάζονται και σε πρόσθετες εκπαιδευτικές δραστηριότητες
µετά το πέρας του ωραρίου µε πρόσθετη αµοιβή, µε τη δυνατό-
τητα να εργάζονται άνευ περιορισµών µε βάση πάντοτε την κεί-
µενη εργατική νοµοθεσία, παράλληλα σε κέντρα ξένων γλωσσών
και άλλους φορείς εκπαίδευσης και πάλι µε πρόσθετη αµοιβή.
Με τη δυνατότητα επίσης να εργάζονται όλοι χωρίς περιορι-
σµούς µε βάση την κείµενη νοµοθεσία, µε πρόσθετη αµοιβή σε
δραστηριότητες της σχολικής µονάδας και κατά τη διάρκεια του
καλοκαιριού κι όχι µόνο µέχρι τις 30 Ιουνίου και µετά πάλι από
την 1η Σεπτεµβρίου, πάντοτε εάν και εφόσον το επιθυµούν. 

Και προβλέπεται η µετατροπή των συµβάσεων των ιδιωτικών
εκπαιδευτικών σε αορίστου χρόνου. Καταργούνται οι συµβάσεις
διετίας που νοµοθέτησε ο ΣΥΡΙΖΑ και τους οδηγούσαν σε δυ-
σµενή θέση.

Αλλά ας πούµε τα πράγµατα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
όπως είναι. Πολλοί από σας στέλνετε τα παιδιά σας σε ιδιωτικά
σχολεία -ας µην κρυβόµαστε- και βεβαίως χαίρεστε µε τους εξαι-
ρετικούς εκπαιδευτικούς των παιδιών σας αλλά και δυσαρεστεί-
στε όταν για παράδειγµα ένας δάσκαλος ή ένας καθηγητής είναι
ανεπαρκής. Αυτός ο εκπαιδευτικός –ρωτώ- πρέπει να παραµείνει
για πάντα στο σχολείο; Ποιον ευνοούµε εν τέλει µε µια τέτοια
ρύθµιση; Τον µαθητή ο οποίος γίνεται αποδέκτης κακής εκπαί-
δευσης; Τον εκπαιδευτικό στον οποίο δεν δίνουµε κίνητρο για να
βελτιωθεί; Σκεφτείτε να συνέβαινε το ίδιο στα ιδιωτικά νοσοκο-
µεία όπου εκεί δεν υπάρχει περιορισµός αναφορικά µε τη διαχεί-
ριση ανθρώπινου δυναµικού, να µην µπορούσε να αποµακρυνθεί
από ένα νοσοκοµείο ένας κακός γιατρός. 

Εµείς, λοιπόν, τι λέµε; Λέµε αυξηµένη προστασία στο καθε-
στώς του ιδιωτικού εκπαιδευτικού. Αυξηµένη πώς; Με αυστηρή
τήρηση της νοµοθεσίας υπό τον έλεγχο του δικαστηρίου µας και
µε επιπλέον δικλίδα ασφαλείας που υπάρχει στην παράγραφο 2
του άρθρου 10 που αφορά συγκεκριµένα σε προστασία των εκ-
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παιδευτικών από αθέµιτες πρακτικές εκ µέρους του εργοδότη,
όπως περιπτώσεις εκδικητικότητας, εµπάθειας και ούτω καθε-
ξής. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο καλός εκπαιδευτικός δεν
χρειάζεται καµµία ρήτρα µονιµότητας. Είναι ο ίδιος η καλύτερη
διαφήµιση για το σχολείο. 

Από τους σηµαντικούς έγκριτους εργατολόγους της χώρας ο
καθηγητής κ. Ληξιουριώτης γράφει σε άρθρο του στην «ΚΑΘΗ-
ΜΕΡΙΝΗ»: «Μπορεί να χαρακτηριστεί απαράδεκτη ανατροπή η
πρόθεση της Κυβέρνησης να εφαρµόσει τη συνταγµατική αρχή
της ισότητας µεταξύ ιδιωτικών εκπαιδευτικών και λοιπών υπάλ-
ληλων του ιδιωτικού τοµέα; «Γιατί» ερωτά ο κ. καθηγητής, «είναι
απαράδεκτη η πρόβλεψη του νοµοσχεδίου ότι οι ιδιωτικοί εκπαι-
δευτικοί θα πρέπει να προσλαµβάνονται και να απασχολούνται
δυνάµει συµβάσεων εξαρτηµένης εργασίας ιδιωτικού δικαίου αο-
ρίστου χρόνου, και ότι αυτοί θα υπάγονται στις εκάστοτε ισχύου-
σες διατάξεις της κοινής εργατικής νοµοθεσίας»; «Γιατί δεν
αρκούν», ρωτά ο κ. καθηγητής, «για τους ιδιωτικούς εκπαιδευτι-
κούς οι εκτεταµένες διασφαλίσεις που εµπεριέχει το γενικό ερ-
γατικό δίκαιο µε την εφαρµογή για παράδειγµα των αρχών της
µη καταχρηστικής άσκησης του διευθυντικού δικαιώµατος, της
ίσης µεταχείρισης και µη διάκρισης, της ισότητας των φύλων,
της απαγόρευσης µονοµερούς µεταβολής των όρων της σύµβα-
σης εργασίας και άλλων προστατευτικών ρητρών»; «Γιατί είναι
καλύτερο» ρωτάει ο καθηγητής, «το ισχύον σύστηµα που στρε-
βλώνει τον χαρακτήρα των συµβάσεων εργασίας και καθιστά ου-
σιαστικά σχολάρχες τους διευθυντές πρωτοβάθµιας και
δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης»; Καταθέτω στα Πρακτικά το σχε-
τικό άρθρο του κ. Ληξουριώτη.

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων, κ.
Νίκη Κεραµέως, καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εδώ ειρήσθω εν παρόδω δεν µπορώ παρά να σηµειώσω ότι
στην επιτροπή ειδικά κύριοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, λέ-
γατε το νοµοσχέδιο αντισυνταγµατικό, ότι θέτει σοβαρότατα ζη-
τήµατα συνταγµατικότητας. Το κάνετε συστηµατικά αυτό. Αλλά
µετά όταν έχετε τη δυνατότητα να θέσετε ένσταση αντισυνταγµα-
τικότητας, δεν το κάνετε. Το ίδιο κάνατε και στο προηγούµενο νο-
µοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας τον περασµένο µήνα. Άρα
συνάγω ότι εν τέλει δεν έχετε κανένα προβληµατισµό συνταγµα-
τικότητας, όπως άλλωστε δεν είχε και η Επιστηµονική Υπηρεσία
της Βουλής.

Κατά την ακρόαση των φορέων από την Επιτροπή Μορφωτικών
Υποθέσεων ο Πρόεδρος της Οµοσπονδίας της ΟΙΕΛΕ, κ. Κουρου-
τός, είπε: «Οι ιδιοκτήτες όµως θέλουν να είναι απολύτως βέβαιοι
ότι θα µπορούν να απολύουν τους πάντες». Αυτό είπε ο Πρόεδρος
της ΟΙΕΛΕ. Καταθέτω στα Πρακτικά το σχετικό απόσπασµα. 

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων, κ.
Νίκη Κεραµέως, καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κι  ερωτώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γιατί να θέλουν οι
ιδιοκτήτες να απολύουν τους πάντες; Δεν θέλουν εκπαιδευτικούς
οι ιδιοκτήτες στα σχολεία τους και δη καλούς εκπαιδευτικούς,
που αποτελούν την καλύτερη διαφήµιση για αυτά;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο αυτό το στηρί-
ζουν οι ανώνυµοι εκπαιδευτικοί, αυτοί που βλέπουν την αξιολό-
γηση ως κίνητρο για βελτίωση, αυτοί που θέλουν περαιτέρω
ευκαιρίες απασχόλησης, αυτοί που θέλουν ένα σχολείο ελεύ-
θερο, ένα σχολείο πρωτοπόρο, ένα σχολείο µε εποπτεία από το
κράτος αλλά και µε ευελιξία και ελευθερία να αναλάβουν επι-
πλέον δράσεις. 

Η ΟΙΕΛΕ, στο πρώτο βασικό καταστατικό στην παράγραφο 7
του άρθρου 2 έλεγε ρητά και διαβάζω: «Βασικός σκοπός της
ΟΙΕΛΕ», σηµειωτέον της οµοσπονδίας των ιδιωτικών εκπαιδευτι-
κών! «είναι η κατάργηση της ιδιωτικής εκπαίδευσης». Αυτό έλεγε
το πρώτο βασικό καταστατικό της ΟΙΕΛΕ! Η αλήθεια είναι ότι δεν
περιµέναµε να συµφωνήσει η ΟΙΕΛΕ στη βάση µόνο και µόνο
αυτών των βασικών αρχών. Καταθέτω στα Πρακτικά το σχετικό
απόσπασµα. 

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων, κ.

Νίκη Κεραµέως, καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Του πότε είναι αυτό;
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Αλλά και πιο πρόσφατα, κύριε Φίλη, -επειδή καταλαβαίνω ότι
έχετε µια ανησυχία για τους χρόνους- στις 2 Αυγούστου 2016
εδώ στη Βουλή των Ελλήνων σηµαίνον στέλεχος της ΟΙΕΛΕ και
Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ, κ. Μηταφίδης, έλεγε: «Τότε που στα συ-
νέδρια της ΟΙΕΛΕ γράφαµε τις αποφάσεις για την κοινωνικοποί-
ηση της ιδιωτικής εκπαίδευσης µε την δηµοσιοποίηση των
εκπαιδευτικών», να γίνουν του δηµοσίου δηλαδή, «µε την εθνικο-
ποίηση των σχολείων χωρίς αποζηµίωση, όλο αυτό το πολύπλοκο
σχήµα και συµφωνούσαµε όλοι µαζί δεν νοµίζαµε ότι είχαµε καµ-
µία ιδεοληψία». Καταθέτω στα Πρακτικά το σχετικό απόσπασµα,
Αύγουστος του 2016!

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων, κ.
Νίκη Κεραµέως, καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αλήθεια έβδοµη. Το νοµοσχέδιο αυτό ωφελεί τα σχολεία και
την ιδιωτική εκπαίδευση συνολικά. Πώς; Δίνοντας µεγαλύτερη
ελευθερία, περισσότερες δυνατότητες επιλογών στην οργάνωση
της σχολικής µονάδας, στη λειτουργία της σχολικής µονάδας,
στη διαχείριση του ανθρώπινου δυναµικού, στη χρήση των κτη-
ριακών εγκαταστάσεων, απλοποιεί το πλαίσιο λειτουργίας, βγά-
ζει γραφειοκρατικές αγκυλώσεις, το κάνει πιο απλό, πιο ευέλικτο,
λιγότεροι περιορισµοί κι έτσι επιτρέπει στο σχολείο να ανταπο-
κριθεί στον πολύπλευρο ρόλο του, έναν ρόλο που µπορεί να δια-
δραµατίσει ως καινοτόµο ιδιωτικό σχολείο.

Αλήθεια όγδοη. Το κράτος διατηρεί ακέραιη την εποπτεία του
επί της ιδιωτικής εκπαίδευσης. Ο νόµος σε ισχύ ορίζει µεταξύ
άλλων ποια είναι τα ιδιωτικά σχολεία, τα της εποπτείας του
Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων, την οργάνωση και το
πρόγραµµά τους -όλα αυτά τα ορίζει ο νόµος, θέτει ειδικό πλαί-
σιο- τις αργίες, τη σύνθεση του διδακτικού προσωπικού, τα προ-
σόντα των ιδιωτικών εκπαιδευτικών, τα προσόντα, καθήκοντα και
υποχρεώσεις των διευθυντών των ιδιωτικών σχολείων και του δι-
δακτικού προσωπικού, το ανώτατο όριο των εβδοµαδιαίων ωρών
εργασίας, τα της επετηρίδας, τα της πρόσληψης, τα των βαθών
και προαγωγών, τις άδειες κι αναπληρώσεις, τα ελάχιστα όρια
αποδοχών, τον πειθαρχικό έλεγχο. Ποιος είπε ότι εξαλείφεται η
εποπτεία; 

Έχουµε εδώ ένα πλαίσιο το οποίο είναι πραγµατικά διαφορε-
τικό από τον λοιπό ιδιωτικό τοµέα. Έχουµε ένα ιδιαίτερο πλαίσιο
το οποίο, ακριβώς, θεσπίζεται και βάσει του Συντάγµατος και
βάσει των νοµοθετικών εξουσιοδοτικών.

Αλήθεια ένατη. Ποιος εντέλει αντιπαλεύει αυτό το νοµοσχέδιο;
Οι δυνάµεις της οπισθοδρόµησης, οι δυνάµεις που θέλουν ένα
κράτος υπερσυγκεντρωτικό, οι δυνάµεις που θέλουν να χειρα-
γωγήσουν την ιδιωτική εκπαίδευση, οι δυνάµεις που είτε ενδό-
µυχα είτε ρητώς εκπεφρασµένα, επιθυµούν την κατάργηση της
ιδιωτικής εκπαίδευσης, πολιτικές δυνάµεις ή συντεχνιακές δυνά-
µεις, δυνάµεις που δεν θέλουν την αξιολόγηση, δεν θέλουν την
πρόοδο. 

Η Αξιωµατική Αντιπολίτευση όταν ήταν κυβέρνηση, επέδειξε
µια τροµακτική ιδεοληψία και εµµονή απέναντι στην ιδιωτική εκ-
παίδευση. Θυµίζω την επιλογή της προηγούµενης κυβέρνησης
πρώτον, να πολεµήσει την αξιολόγηση στα ιδιωτικά σχολεία. Δεύ-
τερον, να περιορίσει τη δυνατότητα για εκπόνηση πρόσθετων εκ-
παιδευτικών δραστηριοτήτων, να εισάγει επί της ουσίας έλεγχο
σκοπιµότητας και στις πρόσθετες δραστηριότητες. Τρίτον, να
µονιµοποιήσει επί της ουσίας εκπαιδευτικούς στην ιδιωτική εκ-
παίδευση, αντί να τους δώσει κίνητρα για να γίνουν καλύτεροι.
Τέταρτον, θυµίζω ακόµη την απόπειρα –ευτυχώς απόπειρα!- της
προηγούµενης κυβέρνησης να επιβάλει ΦΠΑ 23% στην ιδιωτική
εκπαίδευση. Ως Υπουργός Παιδείας τότε ο κ. Φίλης είχε χαρα-
κτηρίσει την επιβολή ΦΠΑ ως «πενταροδεκάρες». Αυτό είχε πει
ο κ. Φίλης, «πενταροδεκάρες»! Καταθέτω στα Πρακτικά τα σχε-
τικά δηµοσιεύµατα.

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων, κ.
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Νίκη Κεραµέως, καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Πενταροδεκάρες, κύριε Φίλη, για την οικογένεια της µεσαίας
τάξης που πασχίζει, που κάνει µεγάλες θυσίες για να στείλει τα
παιδιά του στο ιδιωτικό σχολείο. 

Πρώτα, λοιπόν, είχαµε ισοπέδωση, κατάργηση της διαφορο-
ποίησης και µετά δυσβάσταχτα βάρη και αγκυλώσεις, που στην
ουσία ακυρώνουν τα συγκριτικά πλεονεκτήµατα των ιδιωτικών
σχολείων, ώστε να µην έχει κανείς λόγο πλέον να επιλέγει την
ιδιωτική εκπαίδευση. 

Κατά την ακρόαση φορέων ήταν ιδιαίτερα αποκαλυπτική η κα-
ταγγελία του Συνδέσµου Ιδιωτικών Σχολείων, ότι ο κ. Φίλης µε
βάση την καταγγελία είχε πει στον πρόεδρο του συνδέσµου ότι
επειδή δεν µπορούµε να σας κλείσουµε θα σας κάνουµε µε τους
νόµους µας αχρείαστους. 

Καταθέτω στα Πρακτικά το σχετικό απόσπασµα.
(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων κ.

Νίκη Κεραµέως καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Παρ’ ότι, ο κ. Φίλης, απέφυγε να τοποθετηθεί επί της ουσίας
της καταγγελίας στην Επιτροπή Μορφωτικών, η αλήθεια είναι ότι
δεν έχει µεγάλη σηµασία όποια απάντηση, διότι η καταγγελία
αυτή βεβαιώθηκε στην πράξη. Η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ
έκανε ό,τι µπορούσε για να καταστήσει τα σχολεία αυτά αχρεί-
αστα. Δεν µπορούσε να τα κλείσει. Της το απαγόρευε το Σύν-
ταγµα. Περιόρισε όµως σηµαντικά τις δυνατότητες που είχαν τα
σχολεία αυτά να διαφοροποιηθούν.

Είχαµε κατάργηση, λοιπόν, εν τοις πράγµασι της συνταγµατικά
κατοχυρωµένης δυνατότητας των γονέων να επιλέξουν το σχο-
λείο που θέλουν για τα παιδιά τους. Αυτή ήταν ανέκαθεν η πρό-
θεση του ΣΥΡΙΖΑ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε αφορµή τη συζήτηση αυτή
στη Βουλή ανέτρεξα σε ένα άρθρο του Βουλευτή ΣΥΡΙΖΑ και
πρώην Υφυπουργού Παιδείας, του κ. Τάσου Κουράκη. Θα δια-
βάσω άρθρο του 2014 στην εφηµερίδα «ΑΥΓΗ». Έλεγε ο κ. Κου-
ράκης το 2014 πριν τις εκλογές του 2015: «Θα πρέπει να είναι
σαφές, πως για όσο καιρό υφίσταται ιδιωτική εκπαίδευση στη
χώρα µας είναι ευθύνη της πολιτείας να περιφρουρεί και να
εφαρµόσει το νοµικό πλαίσιο που αφορά τις εργασιακές σχέσεις
τα δικαιώµατα κ.τ.λ.. Δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι στόχευση του
ΣΥΡΙΖΑ είναι η καθολική, δωρεάν και δηµόσια παιδεία µε υψηλού
επιπέδου παρεχόµενη εκπαίδευση». Έρχεται το καλύτερο: «Η
αναβάθµιση και ενίσχυση της δηµόσιας δωρεάν παιδείας πρέπει
να είναι τέτοια…» είπε ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ «…που να κατα-
στήσει περιττή επιλογή για τον καθένα και την καθεµία την ιδιω-
τική εκπαίδευση σε όλες τις βαθµίδες και σε όλα τα επίπεδα, και
αυτό όπως όλα δείχνουν, µόνο η κυβέρνηση της Αριστεράς θέλει
και µπορεί να το πετύχει». 

Ε, λοιπόν, κύριε Φίλη, δεν χρειάζεται καµµία επιβεβαίωση κα-
ταγγελίας. Αποδεικνύεται µε τον πλέον έµπρακτο τρόπο. 

Καταθέτω στα Πρακτικά το σχετικό άρθρο. 
(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων κ.

Νίκη Κεραµέως καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Η προηγούµενη κυβέρνηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κι-
νήθηκε από ιδεοληπτική εµµονή εναντίον της ιδιωτικής εκπαίδευ-
σης, όπως σε µία ευρύτερη σφαίρα κινήθηκε εναντίον εν γένει
της ιδιωτικής πρωτοβουλίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει όµως και κάτι χειρό-
τερο από την ιδεοληπτική αυτή εµµονή: Να µην έχεις το κουρά-
γιο να την υπερασπιστείς. Σε εκδήλωση για τα εξήντα χρόνια
λειτουργίας της ΟΙΕΛΕ το 2018, ο κ. Φίλης είπε ότι όταν έγινε
Υπουργός Παιδείας ,είχε ήδη αποφασίσει µέσα του για τις αλλα-
γές στο εργασιακό καθεστώς των ιδιωτικών εκπαιδευτικών. Δεν
είχε όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το κουράγιο αυτές να
τις υπερασπιστεί και έφερε τις αλλαγές αυτές στο εργασιακό κα-
θεστώς στα κρυφά, Αύγουστο µήνα χωρίς διαβούλευση. Και

αυτή είναι η χειρότερη µορφή της ιδεοληψίας και της εµµονής,
αυτής που δεν τολµάς καν να την υπερασπιστείς. Και είναι και το
απόγειο της υποκρισίας, γιατί δεν τολµάτε, κυρίες και κύριοι του
ΣΥΡΙΖΑ, να εφαρµόζετε στην πράξη τις ιδέες σας, γιατί –τάχα-
βάλλετε κατά των ιδιωτικών σχολείων και στέλνετε τα παιδιά σε
ειδικά σχολεία. Καλά κάνετε. Είναι δικαίωµά σας. Το πρωί στη
Βουλή υπερασπίζεστε την αφαίρεση κάθε βαθµού αυτονοµίας
και ελευθερίας των ιδιωτικών σχολείων, και το απόγευµα πηγαί-
νετε στα ιδιωτικά σχολεία και παρακαλάτε και ζητάτε µεγαλύτερη
ευελιξία για τις απουσίες τους, παραπονιέστε για κακούς καθη-
γητές κ.τ.λ.. 

Όπως επίσης –τάχα- βάλλετε κατά των µη κρατικών πανεπι-
στηµίων, και έχετε χτίσει τα βιογραφικά σας, φοιτώντας ή διδά-
σκοντας, σε µη κρατικά πανεπιστήµια του εξωτερικού. Δύο µέτρα
και δύο σταθµά. Εδώ, λοιπόν, ανήκει ο ΣΥΡΙΖΑ. 

Με έκπληξη ωστόσο διαπιστώσαµε ότι και το Κίνηµα Αλλαγής
πλησιάζει ολοένα και περισσότερο στις ιδεοληψίες του ΣΥΡΙΖΑ. Τι
λέει, λοιπόν, το Κίνηµα Αλλαγής; Δεν θέλει την αξιολόγηση; Μάλ-
λον όχι. Γιατί και στο προηγούµενο νοµοσχέδιο στην αξιολόγηση
του δηµοσίου σχολείου, στην αξιολόγηση εκπαιδευτικού έργου,
στην αξιολόγηση σχολικής µονάδας ψήφισε όχι το Κίνηµα Αλλα-
γής. Δεν θέλει το Κίνηµα Αλλαγής τη µεγαλύτερη ευελιξία και αυ-
τονοµία των ιδιωτικών σχολείων; Δεν θέλει το Κίνηµα Αλλαγής τις
πρόσθετες ευκαιρίες απασχόλησης για τους εκπαιδευτικούς;
Θέλει και αυτό, όπως ο ΣΥΡΙΖΑ, το µεγάλο αποπνικτικό κράτος;
Θέλει ένα κράτος που διοικεί και όχι απλώς εποπτεύει τον ιδιωτικό
τοµέα; Με τη στάση του, λοιπόν, το Κίνηµα Αλλαγής –και λυπάµαι
για αυτό- λέει ναι στους νόµους Γαβρόγλου και Φίλη για την ισο-
πέδωση της ιδιωτικής εκπαίδευσης. Λέει ναι στην οπισθοδρόµηση.
Είναι τελικά λυπηρό, γιατί η µικροπολιτική και τα συντεχνιακά συµ-
φέροντα δεν σας επιτρέπουν, κυρίες και κύριοι του Κινήµατος Αλ-
λαγής, να κάνετε το γενναίο βήµα µπροστά.

Αλήθεια δέκατη. Είναι σαφές ότι το νοµοσχέδιο που συζητάµε
σήµερα, αφορά περιορισµένη µερίδα του πληθυσµού. Ενέχει
όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έναν βαθύ συµβολισµό.
Είναι βαθιά ιδεολογικό. Νοµίζω συµφωνούµε όλοι σε αυτό. Συγ-
κρούονται δύο κόσµοι. Από τη µία, συγκρούεται ο κόσµος του
προοδευτισµού, ο κόσµος που θέλει σχολεία υπό την εποπτεία
του κράτος αλλά πιο ελεύθερα και πιο αυτόνοµα, σχολεία πρω-
τοπόρα, σχολεία δυναµικά. Από την άλλη, είναι ο κόσµος της οπι-
σθοδρόµησης, της ήσσονος προσπάθειας, της πολεµικής
εναντίον κάθε έννοιας αξιολόγησης, ο κόσµος που θέλει το κρά-
τος να απλώνει τα πλοκάµια του παντού. Συγκρούονται εν τέλει
δύο κοσµοθεωρίες για τον ρόλο του κράτους στην ιδιωτική εκ-
παίδευση και την ιδιωτική πρωτοβουλία ευρύτερα. Θέλουµε, τε-
λικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το κράτος να εποπτεύει τα
ιδιωτικά σχολεία ή θέλουµε και να τα διοικεί το ίδιο; 

Το νοµοσχέδιο που συζητούµε σήµερα, έρχεται να επιφέρει
µία πιο υγιή ισορροπία µεταξύ αφ’ ενός της κρατικής εποπτείας
και της αυστηρής τήρησης του νόµου και αφ’ ετέρου του βαθµού
ελευθερίας και αυτονοµίας που οφείλει το κράτος να αποδώσει
στα ιδιωτικά σχολεία. Οι ρυθµίσεις αυτές απελευθερώνουν και
το ιδιωτικό σχολείο από αγκυλώσεις και ιδεοληψίες του παρελ-
θόντος. Προσδίδουν και στην ιδιωτική εκπαίδευση τα χαρακτη-
ριστικά εκείνα που την καθιστούν µαζί µε το δηµόσιο σχολείο
µοχλό ανάπτυξης για τη χώρα. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε µία µόνο αναφορά λόγω έλλειψης
χρόνου σε µία από τις λοιπές διατάξεις του νοµοσχεδίου, στο
άρθρο 14. Θεσµοθετείται για πρώτη φορά στα δηµόσια σχολεία
της χώρας η συστηµατική διδασκαλία των ειδικών µαθηµάτων
που εξετάζονται στις πανελλαδικές εξετάσεις. Το είχαµε εξαγ-
γείλει πρόσφατα στη Βουλή και είχαµε στηλιτεύσει το παράδοξο,
να εξετάζονται µαθήµατα στις πανελλαδικές εξετάσεις τα οποία
δεν διδάσκονται καθόλου στα δηµόσια σχολεία. Και αυτό είναι
αλήθεια. Συνιστά µια χρόνια παθογένεια στη χώρα µας.

Ειδικά µαθήµατα, έλεγχος µουσικών, ακουστικών ικανοτήτων,
µουσική αντίληψη και γνώση, µουσική εκτέλεση και ερµηνεία, αρ-
µονία, ιταλικά, ισπανικά, γαλλικά, γερµανικά, σχέδιο είτε δεν διδά-
σκονταν καθόλου στην Γ’ τάξη των γενικών και επαγγελµατικών
λυκείων είτε διδάσκονταν αποσπασµατικά και όχι στοχευµένα σε
προετοιµασία για τις πανελλαδικές. 
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Στην πράξη, λοιπόν, οι µαθητές που επιθυµούσαν να εξετα-
στούν στα ειδικά αυτά µαθήµατα έπρεπε να καταφύγουν σε
φροντιστήρια για την προετοιµασία τους. Πλέον µε νοµοθετική
ρύθµιση που εισάγει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, θε-
σπίζεται για πρώτη φορά στο ελληνικό εκπαιδευτικό σύστηµα
πρόγραµµα ενισχυτικής διδασκαλίας για τα ειδικά πανελλαδικώς
εξεταζόµενα µαθήµατα στο δηµόσιο σχολείο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Στο νέο αυτό πρόγραµµα θα µπορούν να συµµετέχουν µαθη-

τές της Γ’ τάξης γενικών και επαγγελµατικών λυκείων οι οποίοι
επιθυµούν να εξεταστούν σε αυτά τα ειδικά µαθήµατα για να φοι-
τήσουν στις αντίστοιχες σχολές και τµήµατα της τριτοβάθµιας
εκπαίδευσης. Πρόκειται για µία πρωτοβουλία που δηµιουργεί
νέες δυνατότητες και ενισχύει την ισότητα ευκαιριών στη δηµό-
σια εκπαίδευση. 

Θα αναφερθώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξεχωριστά στις
τροπολογίες και στις νοµοτεχνικές βελτιώσεις. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την
κυρία Υπουργό. 

Θα ακολουθήσει η κ. Ξενογιαννακοπούλου, Κοινοβουλευτική
Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ. Μετά, θα ακολουθήσει ο κ. Λιβανός,
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας. Μετά θα
συνεχίσουµε µε τον κατάλογο. 

Κυρία Ξενογιαννακοπούλου, έχετε τον λόγο. 
ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από τις δέκα

«αλήθειες» που ανέφερε η κυρία Υπουργός, θα συµφωνήσω µε
τη δέκατη αλήθεια ότι εδώ συγκρούονται δύο διαφορετικές ιδε-
ολογικές και πολιτικές προσεγγίσεις. Είναι σαφές ότι υπάρχουν
οι νέες διαχωριστικές γραµµές, που πλέον σε αυτή τη συγκυρία
βλέπουµε συνεχώς κάθε µέρα γλαφυρά να αποτυπώνονται και
να αναδεικνύονται. 

Έχει συµπληρωθεί πλέον ένας χρόνος διακυβέρνησης της
Νέας Δηµοκρατίας. Τρία είναι τα χαρακτηριστικά τα οποία χαρα-
κτηρίζουν αυτή τη διακυβέρνηση και τα βλέπουµε να αποτυπώ-
νονται κατά κόρον σε κάθε σχέδιο νόµου που έρχεται από το
Υπουργείο Παιδείας. 

Πρώτο χαρακτηριστικό –το είπε η ίδια η κυρία Υπουργός και το
παραδέχτηκε- είναι ο καθαρόαιµος νεοφιλελεύθερος προσανατο-
λισµός. Αυτό είναι σαφές, δηλαδή η λογική της αγοράς, η λογική
που βλέπουµε ακόµα και σε περίοδο κρίσης να µη γίνονται, όπως
στην υπόλοιπη Ευρώπη, οι αναγκαίες εκείνες εµπροσθοβαρείς πο-
λιτικές για τη στήριξη της πραγµατικής οικονοµίας αλλά αντίθετα
βλέπουµε παντού την αποδιάρθρωση των εργασιακών σχέσεων,
κάτι που πλέον επιχειρείται και µε το παρόν νοµοσχέδιο.

Το δεύτερο χαρακτηριστικό είναι το περίφηµο επιτελικό κράτος,
η αριστεία, την οποία έχουµε δει όλους αυτούς τους δώδεκα
µήνες που έχουν µεσολαβήσει από τις περσινές εκλογές να απο-
τυπώνεται ως κράτος που θέλουµε τον κοµµατικό έλεγχο, τους
«ηµέτερους» ανεξαρτήτως προσόντων και όπου δεν βολεύουν τα
προσόντα, να αλλάζει η νοµοθεσία και σίγουρα βλέπουµε και στο
παρόν νοµοσχέδιο να αποτυπώνεται και αυτό. 

Το τρίτο χαρακτηριστικό είναι αυτός ο ιδιότυπος βαλκανικός νε-
οφιλελευθερισµός που ζούµε στη χώρα µας, που ταυτόχρονα πη-
γαίνει χέρι-χέρι µε τις πελατειακές σχέσεις και τις εκλεκτικές
σχέσεις µε οικονοµικά συµφέροντα. 

Πώς αποτυπώνονται, λοιπόν, και τα τρία αυτά χαρακτηριστικά
στο σχέδιο νόµου για την ιδιωτική εκπαίδευση που συζητάµε σή-
µερα; Το πρώτο είναι πασιφανές. Εδώ βλέπουµε ότι η κυρία
Υπουργός εισηγείται σήµερα -και το προασπίζεται ως αλήθεια
αναγκαία για τη χώρα- µια λογική εµπορευµατοποίησης της παι-
δείας, όπου η παιδεία δεν αποτελεί πλέον ατοµικό δικαίωµα και
κοινωνικό αγαθό -κάτι που το ίδιο το Σύνταγµά µας του 1975 έχει
κατοχυρώσει µετά από αγώνες και µε το δηµοκρατικό και κοινω-
νικό αίτηµα της εποχής της Μεταπολίτευσης- αλλά εδώ βλέπουµε
καθαρά µια λογική επιχειρηµατιών µε την έννοια της ελεύθερης
ιδιωτικής πρωτοβουλίας για την παιδεία, µια λογική πελάτη για
τους γονείς και τα παιδιά και την παιδεία ως καταναλωτικό αγαθό. 

Το δεύτερο χαρακτηριστικό που αναφέραµε πριν, είναι το επι-
τελικό κράτος, η αριστεία. Με την τροπολογία που έφερε η κ. Κε-
ραµέως σήµερα, βλέπουµε να καταργούνται και να διορίζονται
πλέον, να ορίζονται µε υπουργική απόφαση οι διευθυντές εκπαί-
δευσης, µεταβατικά υποτίθεται, αλλά ξέρουµε ότι µέχρις ότου να
γίνει αυτή η αλλαγή, είναι σαφές ότι αυτό θα είναι στη λογική της
µονιµοποίησης, γιατί όλα τα µέτρα που βλέπουµε ως µεταβατικά
αυτή την περίοδο, αποκτούν µόνιµα χαρακτηριστικά και φυσικά
και την παράλληλη διαφοροποίηση και ανασύσταση των υπηρε-
σιακών συµβουλίων. 

Το τρίτο χαρακτηριστικό είναι οι πελατειακές σχέσεις. Εκεί δεν
χρειάζεται να πάµε µακριά. Ο ίδιος ο εκπρόσωπος των ιδιωτικών
εκπαιδευτηρίων στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων είπε και
οµολόγησε ότι τα ιδιωτικά εκπαιδευτήρια –όχι όλα αλλά ένας µε-
γάλος αριθµός- ήταν από τους χορηγούς στον προεκλογικό
αγώνα της Νέας Δηµοκρατίας. 

Υπάρχει και ένα τέταρτο χαρακτηριστικό, το οποίο συνάδει µε
τη δέκατη αλήθεια που είπε η κ. Κεραµέως. Τι είπε; Ότι αυτό το
σχέδιο νόµου έρχεται να χαράξει έναν δρόµο για το µέλλον. Αυτό
ίσως είναι το πιο επίφοβο και το πιο επικίνδυνο απ’ αυτή τη νοµο-
θετική πρωτοβουλία. Γιατί όπως φάνηκε στις τέσσερις συνεδριά-
σεις της Επιτροπής Μορφωτικών Υποθέσεων, η λογική πίσω απ’
αυτό -βλέπουµε και την αρθρογραφία- είναι ότι αυτή η γονεϊκή επι-
λογή µεταξύ δηµοσίου και ιδιωτικού στην ουσία είναι και αρκετοί
συνάδελφοι που υποστήριξαν αυτή την αντίληψη, να γίνουν τα δη-
µόσια σαν ιδιωτικά. Βέβαια αυτό υποκρύπτει τη λογική που ειπώ-
θηκε, όπως σε άλλες χώρες που έχουν νεοφιλελεύθερο σύστηµα,
να υπάρχει η λογική των vouchers όσον αφορά την παιδεία, να το
επεκτείνουµε αυτό παραπέρα και να µιλήσουµε και για τα φοιτη-
τικά δάνεια. 

Μας κατηγορείτε για εµµονές απευθυνόµενοι, κυρίως, στην
Αξιωµατική Αντιπολίτευση, παρ’ ότι στο παρόν νοµοσχέδιο έχετε
απέναντί σας τα περισσότερα κόµµατα της Αντιπολίτευσης. Έχετε
όµως απέναντι και τη δική σας παράταξη των εκπαιδευτικών, τη
ΔΑΚΕ, που φαντάζοµαι ότι δεν θα τους κατηγορήσετε και αυτούς
για ιδεοληψία και για όλα αυτά που µας κατηγορήσατε. Επιπλέον
και στη διαβούλευση που προηγήθηκε, ήταν συντριπτική η αρνη-
τική προσέγγιση. 

Επειδή, λοιπόν, µας κατηγορείτε για εµµονές, κυρία Υπουργέ,
θα πρέπει εδώ να σας πω ότι οι εµµονές είναι σε εσάς, γιατί είσα-
στε εκτός κλίµατος εποχής, γιατί αυτή τη στιγµή µετά από τη χρη-
µατοπιστωτική κρίση και πολύ περισσότερο µετά την κρίση του
κορωνοϊού και της πανδηµίας, αυτό που βλέπουµε διεθνώς ακόµα
και σε διεθνείς οργανισµούς που είχαν µια νεοφιλελεύθερη κατεύ-
θυνση, είναι ότι τώρα ξαφνικά µιλάνε για την ανάγκη του κοινωνι-
κού κράτους, µιλάνε για τη δηµόσια παρέµβαση στην οικονοµία.
Βλέπουµε ακόµα και σκληροπυρηνικές θέσεις στην Ευρώπη να
αλλάζουν, και χώρες στις οποίες εφαρµόστηκαν αυτά τα σενάρια
για τα οποία εσείς λέτε ότι είναι η προοπτική για το µέλλον, δη-
λαδή τα vouchers ή τα φοιτητικά δάνεια, να έρχονται τώρα και να
αναθεωρούνται βάσει των αποτελεσµάτων. Δηλαδή δεν φτάνει
που έρχεστε εδώ ως Κυβέρνηση να φέρετε όλες αυτές τις νεοφι-
λελεύθερες συνταγές είναι και αποτυχηµένες και εκτός εποχής.

Να τα πάρουµε, λοιπόν, πιο συγκεκριµένα τα πράγµατα. Όσον
αφορά το Σύνταγµα, ο εισηγητής µας, κ. Φίλης, έκανε µια πάρα
πολύ εύστοχη παρατήρηση στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέ-
σεων ότι το Σύνταγµα του ’75, και ιδιαίτερα το άρθρο 16 παρά-
γραφος 8, αποτυπώνει το δηµοκρατικό και κοινωνικό συµβόλαιο
της Μεταπολίτευσης, ένα συµβόλαιο το οποίο µε τις πολιτικές δια-
φοροποιήσεις όλες οι κυβερνήσεις και της Νέας Δηµοκρατίας
τότε και του ΠΑΣΟΚ και του ΣΥΡΙΖΑ στη συνέχεια, το τίµησαν. Μά-
λιστα η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ -ο εισηγητής µας αναφέρθηκε σ’
αυτό- αποκατέστησε όλο αυτό το πλήγµα που υπέστη κατ’ αρχάς
όλο αυτό το συµβόλαιο και όχι µόνο στην παιδεία αλλά συνολικά
και στην οικονοµία και στα κοινωνικά δικαιώµατα την περίοδο των
µνηµονίων και της επιβολής των συγκεκριµένων πολιτικών. 

Άρα, λοιπόν, το Σύνταγµα στο οποίο αναφέρεστε και λέτε ότι
δεν υπάρχει θέµα, είναι ένα ενιαίο σύστηµα αυτό που προβλέπει
όσον αφορά την παιδεία και γι’ αυτόν τον λόγο προβλέπει και µια
ισχυρή εποπτεία. Αναφέρεται ρητά όσον αφορά την υπηρεσιακή
κατάσταση των διδασκόντων στο ιδιωτικό εκπαιδευτικό σύστηµα
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και που µάλιστα το ίδιο το Σύνταγµα µιλάει για εκπαιδευτήρια
που δεν ανήκουν στο κράτος. Δεν λέει καν τη φράση «ιδιωτικά
εκπαιδευτήρια». Φυσικά, αυτό έχει να κάνει µε τη λογική ότι ακρι-
βώς η παιδεία είναι ένα κοινωνικό αγαθό, ότι είναι ένα ενιαίο σύ-
στηµα και γι’ αυτόν τον λόγο, παρ’ ότι εσείς διαµαρτυρηθήκατε
έντονα που το είπε ο Πρόεδρος της ΟΙΕΛΕ στη διαβούλευση που
έγινε µε τους φορείς, είναι φυσικά και αναπόσπαστο τµήµα της
ισοτιµίας των τίτλων, γιατί µιλάµε για ένα ενιαίο σύστηµα που
έχει εποπτεία, έχει ένα συγκεκριµένο πρόγραµµα, µια συγκεκρι-
µένη λειτουργία και φυσικά την αντίστοιχη πρόβλεψη όσον
αφορά την υπηρεσιακή κατάσταση των διδασκόντων.

Αναφέρατε –και νοµίζω, κυρία Υπουργέ, ότι µόνο ως εµπαιγ-
µός µπορεί να εκληφθεί αυτό- ότι µε το παρόν νοµοσχέδιο έρχε-
στε να ικανοποιήσετε τους ίδιους τους εκπαιδευτικούς και
µάλιστα κάνατε µια αναφορά στον εργατολόγο κ. Ληξουριώτη,
ο οποίος αναρωτιέται, σύµφωνα µ’ αυτά που είπατε εσείς –γιατί
εγώ δεν έχω διαβάσει τη δική του γνωµάτευση- γιατί διαµαρτύ-
ρονται οι εκπαιδευτικοί σ’ αυτό το άρτιο σύστηµα εργασιακών
σχέσεων που έχουµε. Πρώτα απ’ όλα διαµαρτύρονται –και
σωστά διαµαρτύρονται- διότι οι εκπαιδευτικοί είναι λειτουργοί
της παιδείας και δεν µπορούν να υπάγονται στο Υπουργείο Ερ-
γασίας και στην κοινή εργασιακή νοµοθεσία. 

Επίσης, σε ποια χώρα ζει ο κ. Ληξουριώτης; Δεν ζει στη χώρα
που µε το πρώτο νοµοσχέδιο που ήλθε πέρυσι µετά τις εκλογές,
απελευθερώθηκαν οι απολύσεις, καταλύθηκαν οι συλλογικές δια-
πραγµατεύσεις και τώρα την περίοδο της κρίσης είδαµε όλα αυτά
τα µέτρα τα οποία ήταν το τελικό χτύπηµα στις εργασιακές σχέ-
σεις; 

Και αυτά τα µέτρα έρχεστε τώρα εσείς να τα εφαρµόσετε
στους εκπαιδευτικούς. Δηλαδή, τι τους λέτε; Δεν φτάνει που
τους καταλύετε τις εργασιακές σχέσεις, που υπάρχει πλέον η δυ-
νατότητα ελεύθερης απόλυσης χωρίς καµµία αιτιολογία, χωρίς
τις ασφαλιστικές δικλίδες που υπήρχαν για το δικαστικό συµβού-
λιο προηγουµένως και λέτε να πάνε στη δικαιοσύνη. Και ταυτό-
χρονα σε αυτή την συγκεκριµένη περίοδο  της ανεργίας, της
ανασφάλειας, τους κάνετε εσείς να είναι επισφαλείς και τους
λέτε εθελοντικά, αν θέλουν, να µειώσουν τις ώρες και άρα τις
απολαβές τους και φυσικά, εθελοντικά, να συµµετέχουν στις επι-
πλέον εκπαιδευτικές δραστηριότητες. Αλλά, βέβαια, µε το πι-
στόλι στον κρόταφο γιατί όποιος δεν συµφωνήσει, πολύ απλά θα
απολυθεί. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

Τελικά, επειδή είπατε µέσα στις αλήθειες, τις δικές σας, ότι
αυτό είναι υπέρ των µαθητών, ότι είναι υπέρ των γονέων και των
οικογενειών, αλήθεια, θα δώσει ποιότητα στην εκπαίδευση την
ιδιωτική να υπάρχουν επισφαλείς εργαζόµενοι, να µην υπάρχει
η λογική των εργαζοµένων οι οποίοι έχουν προοπτική ή των κα-
θηγητών µε εµπειρία; Επίσης, νοµίζω ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος της Νέας Δηµοκρατίας αναρωτήθηκε γιατί να τους
απολύσουν; Θα υπάρχει σοβαρός λόγος. Να πούµε µερικούς λό-
γους, γιατί µπορεί µε βάση το δικό σας νοµοσχέδιο να απολύσει
ένας εργοδότης σε ιδιωτικό εκπαιδευτήριο; Γιατί µπορεί ο εκπαι-
δευτικός να συνδικαλίζεται. Γιατί µπορεί να µη θέλει οικειοθελώς
να πάει να συµµετάσχει στις επιπλέον δραστηριότητες ή να µη
συναινεί στη µείωση των δικών του ωρών διδασκαλίας και επο-
µένως του εισοδήµατός του ή πολύ απλά, µιας που τώρα πλέον
οι µέτοχοι και οι εταίροι, σύµφωνα µε την δική σας ρύθµιση, µπαί-
νουν ακόµα και στις συνελεύσεις των διδασκόντων, γιατί πολύ
απλά µπορεί να θέλει να διατηρήσει -όπως πρέπει να διατηρεί-
την αυτονοµία του, τον τρόπο συµπεριφοράς στους µαθητές, εν-
δεχοµένως στη βαθµολογία και όλα αυτά τα ζητήµατα.

Επειδή τελειώνει ο χρόνος, θα ήθελα να πω ότι το δίληµµα,
κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν ο ΣΥΡΙΖΑ ή τα
άλλα κόµµατα της Αντιπολίτευσης και ο κόσµος που αντιδρά
είναι υπέρ ή κατά, του να υπάρχουν σήµερα ιδιωτικά εκπαιδευ-
τήρια, είναι ψευτοδίληµµα. Αυτό το έχει λύσει το Σύνταγµα µε
συγκεκριµένο τρόπο. Το δίληµµα είναι το εξής: Θέλουµε να σε-
βαστούµε το Σύνταγµα και την εποπτεία; Θέλουµε να είναι η παι-
δεία ατοµικό δικαίωµα και κοινωνικό αγαθό ή θέλουµε να είναι οι
γονείς και τα παιδιά πελάτες και η παιδεία να είναι καταναλωτικό
αγαθό; Αυτή είναι η αντίληψή µας σήµερα για το κοινωνικό κρά-
τος, για την παιδεία και για τη χώρα µας;

Η δική µας απάντηση είναι ξεκάθαρη. Νοµίζω και η δική σας
είναι ξεκάθαρη, αλλά νοµίζω ότι αυτό που σήµερα έχει ανάγκη ο
τόπος µας, δεν είναι οι ιδεοληψίες του νεοφιλελευθερισµού.
Είναι ένα, πραγµατικά, ισχυρό κοινωνικό κράτος, µια παιδεία
όπως την κατοχυρώνει το Σύνταγµα και όπως οι ίδιοι οι αγώνες
των εκπαιδευτικών και του µετώπου παιδείας έχουν κατοχυρώσει
όλα τα προηγούµενα χρόνια.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η
κυρία Υπουργός.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Επιτρέψτε µου σε συνέχεια αυτών που είπε η Κοινοβουλευτική
Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, πρώτα απ’ όλα, σηµείο πρώτο, άρθρο
16, 8 του Συντάγµατος, προβλέπει ρητά: «Νόµος ορίζει τις προ-
ϋποθέσεις και τους όρους χορήγησης άδειας για την ίδρυση και
λειτουργία εκπαιδευτηρίων που δεν ανήκουν στο κράτος, τα σχε-
τικά µε την εποπτεία που ασκείται πάνω σ’ αυτά καθώς και την
υπηρεσιακή κατάσταση του διδακτικού προσωπικού» Τι σηµαίνει
«νόµος ορίζει»; Είναι κλασική περίπτωση εξουσιοδοτικής που
δίνει το Σύνταγµα. Δεν σου λέει να νοµοθετήσεις προς µια κα-
τεύθυνση ή την άλλη. Σου λέει απλά να θεσπίσεις ένα ειδικό κα-
θεστώς. Αυτό σου λέει. Δεν σου δίνει κατεύθυνση.

Ο νόµος, λοιπόν, ορίζει ένα ειδικό καθεστώς -το ανέφερα προ-
ηγουµένως-,  πάρα πολλές πτυχές αυτής της εποπτείας του Συν-
τάγµατος. Άρα, ο νόµος ορίζει και τις προϋποθέσεις και τους
όρους χορήγησης ίδρυσης και λειτουργίας, όλα αυτά τα οποία
αναφέρθηκαν προηγουµένως, ανεξαρτήτως του αν οι συµβάσεις
είναι αορίστου ή ορισµένου χρόνου και αδιάφορα µε το αν η κα-
ταγγελία είναι αιτιώδης ή αναιτιολόγητη.

Εµείς τι προβλέπουµε εδώ πέρα; Προβλέπουµε επιπλέον των
προβλέψεων του ν.682, πρώτον, ότι οι συµβάσεις θα είναι αναγ-
καστικά αορίστου χρόνου από εκεί που ήταν ορισµένου διετίας,
άρα ειδικό καθεστώς. Δεύτερον, ότι οι συµβάσεις αυτές θα υπά-
γονται στην εργατική νοµοθεσία και πάλι ειδική πρόβλεψη και
τρίτον, δίνουµε και µια ιδιαίτερη έµφαση στην παράγραφο 2 στο
πλαίσιο του ελέγχου νοµιµότητας και καταχρηστικότητας της κα-
ταγγελίας, σχετικά µε το αν η καταγγελία συνιστά ή όχι αθέµιτη
πρακτική. Άρα, µε βάση και την πάγια νοµολογία του Συµβουλίου
της Επικρατείας και την απόφαση 622 είναι συµβατή προς το
Σύνταγµα τόσο ο νοµοθετικός χαρακτηρισµός των συµβάσεων
εξαρτηµένης εργασίας, είτε ως ορισµένου είτε ως αορίστου, όσο
και η νοµοθετική πρόβλεψη υπέρ της αναιτιώδους καταγγελίας.

Άλλα δύο σχόλια, αν µου επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε. Εγώ θα
ρωτήσω, γιατί είπατε ότι µπορεί να εκληφθεί ως εµπαιγµός το
γεγονός ότι δίνουµε δυνατότητα στους εκπαιδευτικούς. Εγώ να
ρωτήσω: Συµφωνείτε ή διαφωνείτε µε τη δυνατότητα για τους
εκπαιδευτικούς να εργάζονται και σε κέντρα ξένων γλωσσών και
σε φροντιστήρια, πάντοτε σύµφωνα µε την κείµενη νοµοθεσία;
Διαφωνείτε; Διαφωνείτε να έχουν οι εκπαιδευτικοί αυτή την επι-
πλέον δυνατότητα να αυξήσουν το εισόδηµά τους;

Τρίτον, αναφερθήκατε στις δωρεές προς τη Νέα Δηµοκρατία.
Ο λόγος που µπορούµε να κάνουµε αυτή τη συζήτηση, είναι γιατί
η Νέα Δηµοκρατία είχε τη γενναιότητα να βγάλει στη δηµοσιό-
τητα κάθε δωρεά που έχει λάβει, όλες εκ των οποίων είναι σύν-
νοµες µε το πλαίσιο που ίσχυε τότε. Γιατί δεν µπορούµε να
αναρωτηθούµε ποιες είναι οι δωρεές που έχει λάβει ο ΣΥΡΙΖΑ;
Μα, γιατί ο ΣΥΡΙΖΑ δεν τις έχει δηµοσιοποιήσει. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Για τον ΣΥΡΙΖΑ βγαίνουν µόνο ιστορίες περί µαγαζιών και πα-

ραµάγαζων, ενώ η Νέα Δηµοκρατία έχει τη γενναιότητα να δη-
µοσιοποιήσει κάθε στοιχείο σε πλήρη διαφάνεια.

Κλείνω µε την τροπολογία που κατατέθηκε εµπροθέσµως και
αφορά την επιλογή και τοποθέτηση προσωρινών διευθυντών πρω-
τοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, όχι µόνιµη, κύριε
Φίλη, όπως είπατε. Μέχρι συγκεκριµένη ηµεροµηνία προβλέπεται
στη νοµοθετική ρύθµιση, προκειµένου ακριβώς να θεσπιστεί και
να ολοκληρωθεί η προγραµµατισµένη αναδιοργάνωση των δοµών
της εκπαίδευσης. Γιατί έγινε αυτό; 

Πρώτον, γιατί η θητεία των τωρινών έχει λήξει από τον Ιούλιο
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του 2018 επί ΣΥΡΙΖΑ.
Δεύτερον, γιατί οι συγκεκριµένοι που έχουν επιλεγεί έχουν επι-

λεγεί στη βάση νόµων που έχουν κριθεί αντισυνταγµατικοί.
Τρίτον, έχουν υπάρξει αποφάσεις διοικητικών εφετείων που

έχουν ακυρώσει αυτές τις τοποθετήσεις, γιατί ο ΣΥΡΙΖΑ νοµοθέ-
τησε ένα σύστηµα βάσει των οποίων οι διευθυντές ανάµεσα σε
άλλα επιλέγονταν και βάσει µυστικής ψηφοφορίας. 

Τέταρτον, γιατί δεκάδες διευθύνσεις λειτουργούν µε αναπλη-
ρωτές. Έχουν χηρεύει εν ολίγοις οι θέσεις. Άρα, είναι µια προσω-
ρινή ρύθµιση που προβλέπει διαδικασίες διαφανείς από
αµερόληπτο συµβούλιο επιλογής, εκτός αν θεωρείτε ότι και τα πα-
νεπιστήµια µας είναι κοµµατικά όργανα, όπως ειπώθηκε προηγου-
µένως. Συνεπώς, είναι µια συγκεκριµένη ρύθµιση που γίνεται, γιατί
οι επιλογές αυτές του ΣΥΡΙΖΑ κρίθηκαν αντισυνταγµατικές από το
Συµβούλιο της Επικρατείας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Και γίνεται λόγος

για την τροπολογία µε γενικό αριθµό 429 και ειδικό 37.
ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Θα µπορούσα να έχω

τον λόγο, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.

Ξενογιαννακοπούλου για δύο λεπτά.
ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, ευχα-

ριστώ πολύ.
Τρεις απαντήσεις: Πρώτον, το άρθρο 16 παράγραφος 8 έχει

µια ενότητα κυρία Υπουργέ. Δεν είναι αποκοµµένο. Σαφώς χρει-
άζεται εφαρµοστικός νόµος, αλλά η εποπτεία πηγαίνει και συνά-
δει µε την υπηρεσιακή κατάσταση των διδασκόντων, στη λογική
που, ακριβώς, το Σύνταγµα του ‘75 έρχεται να αναγνωρίσει την
παιδεία ως ατοµικό δικαίωµα, αλλά, πλέον, και µέσω αυτής της
εποπτείας προβλέπεται και ως κοινωνικό αγαθό.

Το δικό σας νοµοσχέδιο είναι σε µια τελείως διαφορετική αν-
τίληψη και η λογική ότι η παιδεία είναι εµπορευµατοποίηση και
οικονοµική ιδιωτική πρωτοβουλία -το είπατε ξεκάθαρα- και φυ-
σικά παρατείνεται η αλλαγή των εργασιακών σχέσεων.

Απάντηση δεύτερη: Σαφώς είναι εναντίον των εκπαιδευτικών σε
ιδιωτικά εκπαιδευτήρια, όταν αυτή τη στιγµή τους βάζετε στην
κοινή εργατική νοµοθεσία, την οποία έχετε ήδη ως Κυβέρνηση κα-
ταλύσει. Πολύ περισσότερο είναι εµπαιγµός, όταν τους λέτε ότι
εθελοντικά µπορούν να µειώσουν τις ώρες και φυσικά τις απολα-
βές τους ή εθελοντικά και οικειοθελώς να είναι στις επιπλέον εκ-
παιδευτικές δραστηριότητες, που µπορούµε να φανταστούµε τι
συνέπειες θα έχει µε την απελευθέρωση των απολύσεων η µη συµ-
µόρφωση.

Όσον αφορά στα ιδιωτικά εκπαιδευτικά ιδρύµατα και τη χορη-
γία, το είπε ο ίδιος ο εκπρόσωπος ότι από το πορτοφόλι τους το
δώσαµε. Η κριτική που γίνεται, όµως, εδώ, κυρία Υπουργέ, είναι
ότι υπάρχει µια πελατειακή προσέγγιση. Δηλαδή, επέλεξαν να
σας χορηγήσουν ως κόµµα στις εκλογές και είναι φανερό ότι
έχουν σηµαίνοντα ρόλο στις επιλογές της Κυβέρνησης στο νο-
µοσχέδιο που φέρνετε, όπως και στο προηγούµενο ήταν αυτοί
που κατ’ αρχάς σας υπερασπίστηκαν.

Δεν λέµε ότι είναι παράνοµο. Λέµε όµως ότι υπάρχει µια πελα-
τειακή διαπλοκή σε αυτή την υπόθεση. Όσον αφορά στον ΣΥ-
ΡΙΖΑ, έχει ορατούς πόρους. Και πρέπει να σας πω ότι και οι
υποψήφιοι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ κάναµε µόνο κοµµατικές δια-
δικασίες. Δεν ξοδεύαµε λεφτά. Υπήρχε συγκεκριµένο πλαφόν και
φυσικά δεν είχαµε τέτοιου τύπου χορηγίες. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. 
Να δώσουµε τώρα τον λόγο στον Κοινοβουλευτικό Εκπρό-

σωπο της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Λιβανό.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Κανένας φαντάζοµαι από εµάς, δεν θα διέκοπτε έναν διάλογο

δύο κυριών συναδέλφων και δη πάντα τεκµηριωµένων και σοβα-
ρών. Οπότε χαρά µου να σας παρακολουθώ και από αυτό το
Βήµα. 

Συζητάµε σήµερα τον δεύτερο κρίκο µιας αλυσίδας πρωτο-
βουλιών από το Υπουργείο Παιδείας. Πριν από ένα µήνα περίπου

είχαµε το νοµοσχέδιο για την αναβάθµιση του δηµόσιου σχο-
λείου. Σήµερα έχουµε το νοµοσχέδιο για την αναβάθµιση του
ιδιωτικού σχολείου. Έτσι το βλέπω εγώ. Όπως και στο προηγού-
µενο έτσι και σε αυτό ξεσηκώσατε τον κόσµο στις επιτροπές µε
τα ζητήµατα της αντισυνταγµατικότητας. Όλοι σας η κριτική στά-
θηκε εκεί. Είδαµε σήµερα ότι, τελικά, δεν ασκήσατε το δικαίωµα
να έρθετε εδώ να συζητήσουµε µε την πιθανότητα να κριθεί αν-
τισυνταγµατικό αυτό το νοµοσχέδιο. Ξέρετε πολύ καλά ότι είναι
συνταγµατικές οι διατάξεις τις οποίες φέρνει η πολιτική ηγεσία
του Υπουργείου Παιδείας, τώρα και τότε. Έχει κάνει πολύ καλά
τη δουλειά της, διότι εργάζεται συστηµατικά µε έναν µόνο
σκοπό: την ενίσχυση της εκπαίδευσης σε όλο της το φάσµα.
Αυτό δείχνει έµπρακτα τη συνέπεια λόγων και πράξεων της Κυ-
βέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη. Στο πλαίσιο αυτό εγώ, προ-
σωπικά, θα ήθελα να συγχαρώ την πολιτική ηγεσία -τόσο την κ.
Κεραµέως, την κ. Ζαχαράκη, και τον κύριο πρύτανη που είδα ότι
ήρθε τώρα- για την προσπάθειά τους. 

Είναι, πραγµατικά, υποκριτικό να προσπαθούν κάποιοι να συν-
δέσουν συµφέροντα και χρηµατισµούς µε την προσπάθεια ανα-
βάθµισης της ιδιωτικής εκπαίδευσης. Καταντά κωµικό, επίσης,
να αναφέρονται κάποιοι Βουλευτές σας σε ένα ατελείωτο ρου-
σφέτι, τη στιγµή που πολλοί από εσάς τους Βουλευτές του ΣΥ-
ΡΙΖΑ αλλά και του ΜέΡΑ25 επιλέγουν να στείλουν σε αυτά τα
ιδιωτικά σχολεία τα παιδιά τους. Είναι νοµίζω υποκριτικό. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλή, κ. ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ)

Είναι όµως χειρότερος αλλά και θλιβερός ο χαρακτηρισµός
ως µεσίτριας συµφερόντων για την Υπουργό Παιδείας της πα-
τρίδας µας. Όπως, επίσης, είναι εκτός κοινοβουλευτικής δεον-
τολογίας η χαρακτηριστική κίνηση των δακτύλων που κάνατε που
υπονοεί χρηµατισµούς. Τι εννοείτε αλήθεια µ’ αυτό; Ότι υπάρ-
χουν στελέχη της Κυβέρνησής µας που χρηµατίζονται; Ότι η ίδια
η Νέα Δηµοκρατία χρηµατίζεται; Αν αυτό εννοείτε, τότε, αγαπητέ
κύριε Φίλη, δώστε εδώ µέσα στο Κοινοβούλιο ονόµατα και διευ-
θύνσεις. Όχι λάσπη, όχι ψέµατα στον ανεµιστήρα. Αν πάλι εννο-
ούσατε κάτι άλλο και στον ειρµό της σκέψης σας σας ξέφυγαν
αυτές οι εκφράσεις και αυτές οι κινήσεις, τότε θα σας παρακα-
λέσω να ανακαλέσετε ειλικρινά µε όλον το σεβασµό. 

Πραγµατικά σας σέβοµαι προσωπικά. Το ξέρετε αυτό. Πάντα
ακούω µε προσοχή τις απόψεις σας ασχέτως αν ιδεολογικά δια-
φωνώ κάθετα. Διαφωνώ κάθετα µε αυτά που προτείνετε, πλην
όµως σας σεβόµαστε απολύτως. Αναγνωρίζουµε ότι έχετε το
θάρρος της γνώµης σας, το θάρρος της γνώµης ενός πραγµατι-
κού Αριστερού που ενίοτε πάει και κόντρα στο ρεύµα της παρά-
ταξής σας. Όµως, λυπάµαι που το λέω, αυτή τη φορά
εκτραπήκατε. Οι προσωπικές επιθέσεις στην πολιτική επιστρα-
τεύονται µόνο για να υπερκαλύψουν την ένδεια επιχειρηµάτων.
Αντιλαµβάνοµαι ότι αδυνατείτε να αντιπαρατεθείτε µε τεχνοκρα-
τικά επιχειρήµατα. Αδυνατείτε να αντιπαρατεθείτε µε πολιτικά
επιχειρήµατα. Και γι’ αυτό καταφύγατε στις προσωπικές επιθέ-
σεις κατά της κ. Κεραµέως. Σας ενοχλεί µάλλον ότι µία νέα, άρτια
καταρτισµένη επιστήµονας και αποτελεσµατική πολιτικός στέκε-
ται απέναντί σας. Μα πιο πολύ απ’ όλα φοβάµαι ότι σας ενοχλεί
ότι έχει δίκιο. Όλες αυτές οι επιθέσεις όµως, τελικά, µειώνουν
την αξιοπιστία του ΣΥΡΙΖΑ όχι της Νέας Δηµοκρατίας. Η κ. Κε-
ραµέως, προσωπικά και πολιτικά κρίνεται και δικαιώνεται. Ειλι-
κρινά και µε όλον το σεβασµό που σας έχω, το καλύτερο γι’ αυτή
τη διαδικασία αλλά και για την ίδια τη συζήτηση για την παιδεία
είναι να ανακαλέσετε αυτούς τους χαρακτηρισµούς. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα τεσσεράµισι χρόνια της δια-
κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ φανέρωσαν πρακτικά τον ιδεολογικό
σας προσανατολισµό αλλά και τα ιδεοληπτικά σας µίση και πάθη.
Δείξατε τη µοχθηρία σας στη µεσαία τάξη και στους ελεύθερους
επαγγελµατίες. Με παρωχηµένες αντιλήψεις περί κρατισµού
αποκηρύξατε κάθε τι ιδιωτικό και, βεβαίως, στο πλαίσιο αυτό και
την ιδιωτική εκπαίδευση. Αφού δεν καταφέρατε να την κλείσετε
ολοκληρωτικά, όπως σας είπε η Υπουργός και άλλοι Βουλευτές,
αφυδατώσατε την ιδιωτική εκπαίδευση υπό το πρίσµα εξισωτι-
κών αντιλήψεων που ζητούν ουσιαστικά µία και µόνη εκπαιδευ-
τική οµοιοµορφία. Ενισχύσατε τον παρεµβατισµό και την
υπερσυγκέντρωση, καθιστώντας ασφυκτικό τον κρατικό έλεγχο
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στην ιδιωτική εκπαίδευση. 
Τα ιδιωτικά σχολεία απογυµνώθηκαν από τη δυνατότητα

λήψης αποφάσεων ακόµα και για τα πιο απλά καθηµερινά πράγ-
µατα. Όµως και η σύγκριση του θεσµικού πλαισίου στη χώρα µας
ήταν απογοητευτική µέχρι πρότινος σε σχέση µε την υπόλοιπη
Ευρώπη. Είµαστε από τις τελευταίες χώρες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, όπου επιβάλλεται η ακριβής εφαρµογή ενός εθνικού
προγράµµατος σπουδών χωρίς τη δυνατότητα καµµίας παρέκ-
κλισης. Θέλετε να ρυθµίζετε τα πάντα, ενώ η τάση σε όλα τα ανα-
πτυγµένα κράτη είναι η παροχή βαθµών ελευθερίας στα σχολεία
και η ενίσχυση της ουσιαστικής αυτονοµία τους. Πόσο πίσω στέ-
κεται ακόµα ο ΣΥΡΙΖΑ από την ιστορία; Εάν δεν αφήσουµε τα
ιδιωτικά σχολεία -µαζί µε τα πειραµατικά, για τα οποία συζητού-
σαµε πριν από ένα µήνα- να αναπτύξουν εναλλακτικές µεθόδους
διδασκαλίας, τότε πώς θα ενισχύσουµε την καινοτοµία σε αυτόν
τον τόπο; Το παρόν νοµοσχέδιο πρακτικά έρχεται να θεραπεύσει
τις στρεβλώσεις που εσείς επιβάλατε. 

Η εισηγήτρια µας, η κ. Πιπιλή, όπως πάντα µίλησε εξαιρετικά.
Μίλησε τεχνοκρατικά, πολιτικά και ιδεολογικά και ανέλυσε τις
πτυχές του νοµοσχεδίου. Το ίδιο έκαναν και οι συνάδελφοι Βου-
λευτές και η κυρία Υπουργός πριν από λίγο. 

Εγώ θέλω απλά -για να σώζουµε χρόνο- να µοιραστώ µαζί σας
µία σκέψη. Με το νοµοσχέδιο αυτό που ζητάµε και θα υπερψη-
φίσουµε σήµερα, παρέχεται στα ιδιωτικά σχολεία η απαιτούµενη
ευελιξία, προκειµένου να ενισχυθεί η πρωτοβουλία και η καινο-
τοµία, να αυξηθεί η αποτελεσµατικότητα των σχολικών µονάδων
προς όφελος των µαθητών τελικά, χωρίς να χάνεται η συνταγ-
µατικά προβλεπόµενη εποπτεία από το κράτος. Εδώ είναι πλή-
ρης η διαφωνία µας. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εµείς θεωρούµε ότι ο δηµόσιος
και ιδιωτικός τοµέας µπορούν να λειτουργούν παράλληλα και να
αλληλοσυµπληρώνονται. Δεν τους βλέπουµε ούτε αντιπαραθε-
τικά ούτε αντιδιασταλτικά. Γι’ αυτό άλλωστε το παρόν νοµοσχέ-
διο αντανακλά τις βαθιές ιδεολογικές διαφορές της πολιτικής
µας από αυτές του ΣΥΡΙΖΑ. Για εµάς η αγορά, η ιδιωτική πρωτο-
βουλία δεν είναι εχθρός. Είναι τοµέας κρίσιµος και αναγκαίος για
την ευηµερία και την πρόοδο της κοινωνίας και της οικονοµίας.
Με θεµέλιο λίθο της πολιτικής µας την ισότητα των ευκαιριών και
την κοινωνική δικαιοσύνη -και αυτό σας το επαναλαµβάνουµε για
να το εµπεδώσετε κάθε φορά- οι φιλελεύθερες και προοδευτικές
µας προτάσεις είναι τελικά αποτελεσµατικές και αναπτυξιακές
ιδίως στον ευαίσθητο χώρο της παιδείας, δηµόσιας και ιδιωτικής. 

Αγαπητή κυρία Ξενογιαννακοπούλου, δεν είµαστε νεοφιλελεύ-
θεροι. Σας το έχουµε πει πολλές φορές. Είµαστε ριζοσπάστες
φιλελεύθεροι, προοδευτικοί και συντηρητικοί. 

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ήσασταν κάποτε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Χρόνια πριν. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Θα σας

αρέσει αυτό που θα πω.
Είµαστε δηµοκράτες δεξιοί, κεντρώοι και µιλάµε -δυστυχώς

για σας- ευθέως στην καρδιά όλων των προοδευτικών και φιλε-
λεύθερων κεντροαριστερών. Είµαστε η παράταξη του µέτρου,
των µεγάλων εθνικών αποφάσεων και τελικά είµαστε η παράταξη
-θα µου επιτρέψετε να το πω- της λογικής. 

Στην πατρίδα µας, απ’ ό,τι διαβάσαµε, το 6% των µαθητών
φοιτά σε ιδιωτικά σχολεία. Μπορεί το ποσοστό να είναι χαµηλό,
όπως είπε ο κ. Φίλης πριν. Είναι όµως υψηλό συγκριτικά µε την
υπόλοιπη Ευρώπη όσον αφορά στα µη επιχορηγούµενα από το
κράτος ιδιωτικά σχολεία. Είµαστε από τις λίγες χώρες που δεν
διαθέτουµε τα επιχορηγούµενα από το κράτος ιδιωτικά εκπαι-
δευτήρια. Αν δεν κάνουµε λάθος σε αυτά που ψάξαµε να βρούµε,
από τη λειτουργία της ιδιωτικής εκπαίδευσης το κράτος εξοικο-
νοµεί ετησίως πάνω από 400 εκατοµµύρια  ευρώ. 

Μάλιστα στα παιδιά των ιδιωτικών σχολείων δεν παρέχονται
καν δωρεάν τα εκπαιδευτικά, σχολικά βιβλία, κάτι που αν δεν
κάνω λάθος δεν έχει διορθωθεί και ίσως η ηγεσία του Υπουρ-
γείου θα έπρεπε να το κοιτάξει, καθώς όλοι εµείς οι γονείς που
έχουµε την τύχη ή την επιλογή να στέλνουµε τα παιδιά µας σε
ιδιωτικά σχολεία, φορολογούµαστε κανονικά και επιβαρυνόµα-
στε διπλά για την εκπαίδευση των παιδιών µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αναβάθµιση της παιδείας

απαιτεί µείωση του κρατικού συγκεντρωτισµού και αύξηση της
ελευθερίας του πειραµατισµού και του ανταγωνισµού. Ο αντα-
γωνισµός µεταξύ περισσότερων παρόχων εκπαιδευτικών υπηρε-
σιών, δηµόσιων και ιδιωτικών, οδηγεί σε αναβάθµιση της
ποιότητας και µείωση του κράτους. Και τα δύο -και προσέξτε το
αυτό- είναι ιδιαίτερα σηµαντικά για τους µη προνοµιούχους.
Τώρα ήλθε και ο κ. Καστανίδης, και ξέρει καλά για τους µη προ-
νοµιούχους. Αυτό κάνουµε και αυτό θα συνεχίσουµε να κάνουµε.

Στόχος µας είναι η συνολική φυγή της ελληνικής παιδείας
προς τα εµπρός, για όλες τις Ελληνίδες και για όλους τους Έλ-
ληνες και ειδικά για τους πιο αδύναµους. Διότι η παιδεία είναι το
πιο πολύτιµο εργαλείο για την οικοδόµηση της νέας Ελλάδας,
που ονειρεύεται η Κυβέρνησή µας και η Νέα Δηµοκρατία. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Παρακαλώ, κύριε Φίλη,

πείτε µου τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, ακούσατε. Επί πέντε

λεπτά, ο κύριος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµο-
κρατίας µιλούσε για µένα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κάθε φορά που θα
αναφέρεται σε κάτι κάποιος συνάδελφος, θα παίρνουµε τον λόγο
και θα διακόπτουµε τη διαδικασία;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Από τα έντεκα λεπτά, τα πέντε µίλαγε για
µένα. Αν δεν είναι αυτό προσωπικό, τότε τι είναι;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας κατηγόρησε σε
κάτι; Αυτό θέλω να πω.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Ένα λεπτό, παρακαλώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Παρακαλώ πολύ, µόνο

ένα λεπτό.
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Ευχαριστώ.
Κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε της Νέας Δηµοκρατίας,

κύριε Λιβανέ, ευχαριστώ για την εκτίµηση προς το πρόσωπό µου.
Γι’ αυτό µπαίνω στον κόπο να σας απαντήσω αµέσως. 

Η κυρία Υπουργός µε κατηγόρησε ότι δήλωσα ότι θέλω ως
Υπουργός να κάνω τόσο καλό το δηµόσιο σχολείο, ώστε να κα-
ταστεί περιττό το ιδιωτικό. Είναι αυτό κατηγορία; Και αυτό το
πράγµα το λέει η νυν Υπουργός Παιδείας, για να αποδείξει ότι ο
ΣΥΡΙΖΑ υπονοµεύει το ιδιωτικό σχολείο. Αυτό θέλει να πει και
ψόγος για µας δεν είναι αυτό που είπαµε. Όπως επίσης και η
άλλη δήλωση που έφερε εδώ και δεν τη διάβασε ολόκληρη. Είχα
δηλώσει ως Υπουργός: Υποχρέωση της πολιτείας είναι να δια-
σφαλίσει το δικαίωµα της µόρφωσης σε όλα τα παιδιά, που ση-
µαίνει να αναβαθµίσει το δηµόσιο σχολείο. Εκεί θα κριθούµε.
Αυτά είναι ψόγος;

Όταν αυτά τα πράγµατα τα λέει η νυν Υπουργός Παιδείας, κα-
ταλαβαίνετε ότι παίρνει θέση υπέρ κάποιων –εννοώ των ιδιωτικών
σχολείων- και κατά κάποιων, δηλαδή των δηµόσιων σχολείων. Και
όταν µπροστά της, στη Βουλή µέσα, ο εκπρόσωπος των σχολαρ-
χών των ιδιωτικών εκπαιδευτικών, των ιδιοκτητών των ιδιωτικών
σχολείων λέει ότι τα ιδιωτικά σχολεία είναι καλύτερα κατά δύο
χρόνια από τα δηµόσια και δεν απαντά η Υπουργός, τότε ποιος
διαφηµίζει τα ιδιωτικά σχολεία εις βάρος των δηµόσιων σχο-
λείων;

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Κυρία Πρόεδρε, παρακαλώ µπορώ να έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Παρακαλώ, κυρία
Υπουργέ.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Κύριε Φίλη, δεν θέλησα να δώσω συνέχεια σε αυτά που είπατε
το πρωί, παρ’ ότι ήταν προφανώς άκρως προσβλητικά. Δεν θέ-
λησα να δώσω συνέχεια, γιατί θεώρησα ότι δεν τα εννοείτε να
σας πω την αλήθεια. Επειδή όµως δίνετε συνέχεια και επειδή δεν
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ανακαλείτε αυτά τα οποία είναι άκρως προσβλητικά, ας βάλουµε
τα πράγµατα στη σωστή τους διάσταση. Ποια είναι η σωστή διά-
σταση; Ότι εσείς αντιπαλεύεστε κάθε τι το ιδιωτικό, και όταν
υπάρχει µια πολιτική δύναµη που λέει «το δηµόσιο σχολείο πάνω
από όλα, βεβαίως να ενισχύσουµε το δηµόσιο σχολείο αλλά ταυ-
τόχρονα και παράλληλα να δώσουµε βαθµούς ελευθερίας και
αυτονοµίας και στο ιδιωτικό σχολείο και στην ιδιωτική πρωτοβου-
λία», άπαξ και ασχολούµαστε µε κάτι το ιδιωτικό, χρηµατιζόµα-
στε, εξυπηρετούµε συµφέροντα, εξυπηρετούµε κλίκες κ. ο .κ.. 

Κύριε Φίλη, µε όλον το σεβασµό καταλάβετε το. Η ιδιωτική
πρωτοβουλία δεν είναι κάτι κακό. Η ιδιωτική πρωτοβουλία υπάρ-
χει στο Σύνταγµα της Ελλάδος. Η ιδιωτική πρωτοβουλία είναι
ένας εξαιρετικά σηµαντικός τοµέας χάρη στον οποίο, µαζί µε το
δηµόσιο, µπορεί η χώρα µας και προοδεύει σε όλους τους το-
µείς.

Είναι θλιβερό, όµως. Είναι θλιβερό, γιατί άπαξ και ασχολείται η
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας µε οτιδήποτε το ιδιωτικό,
επειδή δεν έχετε επιχειρήµατα, όπως πολύ σωστά σας είπε ο Κοι-
νοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος, επειδή έχετε ένδεια επιχειρηµά-
των, λέτε «ασχολούνται µε το ιδιωτικό, άρα υπάρχει συναλλαγή».
Είναι πραγµατικά θλιβερό, κύριε Φίλη, και θα συµφωνήσω µε τον
κ. Λιβανό. Είναι θλιβερό γιατί είστε πραγµατικά ένας κοινοβουλευ-
τικός µε πολύ µακρά εµπειρία, σηµαντικός κοινοβουλευτικός και
είναι θλιβερό να καταλήγετε σε τέτοια εγχειρήµατα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Τον λόγο έχει η κ.

Ελευθεριάδου από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύ-

ριοι Βουλευτές, είναι πλέον κοινά αποδεκτό νοµίζω µετά και από
την δήλωση της κυρίας Υπουργού ότι σήµερα νοµοθετείτε για
τους χρηµατοδότες σας και αποπληρώνετε τα προεκλογικά σας
γραµµάτια. Στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» είναι αναρτηµένα τα ποσά που σας
έδωσαν, για να φέρετε προς ψήφιση άρον άρον εν µέσω θέρους
και µε τα σχολεία κλειστά αυτό το νοµοσχέδιο, το οποίο βρίσκει
αντίθετη όλη την κοινωνία και αφορά το 6% των µαθητών, ενώ
µακροπρόθεσµα επηρεάζει το 100% των µαθητών. Ένα νοµοσχέ-
διο στο οποίο αντιτίθεται -σύµφωνα µε τα σχόλια κατά τη διάρ-
κεια της διαβούλευσης- το 80% των εµπλεκόµενων φορέων και
των ενδιαφεροµένων και φυσικά, επειδή δεν σας συνέφεραν τα
σχολεία αυτά, η Κοινοβουλευτική σας Εκπρόσωπος στις επιτρο-
πές αποκάλεσε τη διαβούλευση ελεεινή. Δεν ξέρω αν έχετε και
εσείς την ίδια άποψη, κυρία Υπουργέ γιατί δεν είδα να κατακρί-
νετε τη δήλωση της Κοινοβουλευτικής σας Εκπροσώπου.

Σήµερα, στην οµιλία σας, µας φέρατε για να κατατεθούν στα
Πρακτικά µόνο την επιστολή των γονέων ιδιωτικών σχολείων. Δεν
φέρατε ή δεν λάβατε υπόψη σας ή δεν γνωρίζετε τα σχόλια -
πάνω από χίλια πεντακόσια στη διαβούλευση, µέσα σε µια βδο-
µάδα- που το 79,16% αυτών ήταν αρνητικά; Γιατί δεν φέρατε την
επιστολή του διοικητικού συµβουλίου της «EUROPALSO», που
σας κατηγορεί ότι εξαφανίζετε έναν ολόκληρο κλάδο, αυτόν των
φροντιστηρίων ξένων γλωσσών; Γιατί δεν φέρατε το δελτίο
Τύπου της Ένωσης Εκπαιδευτικών Εικαστικών Μαθηµάτων, που
σας αποκαλεί αστοιχείωτη; Γιατί δεν φέρατε το δελτίο τύπου της
ΔΑΚΕ, που µιλάει για εργαλειοποίηση της αξιολόγησης, αυθαι-
ρεσία, ανοµία και εκβιασµούς; Γιατί δεν φέρατε το δελτίο Τύπου
της ΑΔΕΔΥ, που µιλάει για ένα αντιεκπαιδευτικό και αντεργατικό
νοµοσχέδιο; Γιατί δεν φέρατε την ανακοίνωση της ΔΟΕ, που µι-
λάει για παραπαιδεία, για διάλυση των εργασιακών σχέσεων, για
παραθεσµικές διαδικασίες τιµωρητικής αξιολόγησης; Γιατί δεν
φέρατε το δελτίο τύπου της ΓΣΕΕ, το οποίο λέει ότι παραδίδετε
το δηµόσιο αγαθό της παιδείας στα ιδιωτικά σχολεία και τίθεται
ζήτηµα νοµιµότητας της έκδοσης ισότιµων τίτλων σπουδών;

Επίσης, επικαλεστήκατε ένα χθεσινό άρθρο του κ. Ληξουριώτη
στην «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ», το οποίο µόλις διάβασα, και το επικαλε-
στήκατε µε έκπληξη πως δήθεν ένας εργατολόγος υποστηρίζει
αυτό το νοµοσχέδιο. Εµένα δεν µου προκάλεσε καµµία έκπληξη
το ότι ο κ. Ληξουριώτης έκανε αυτό το άρθρο χθες. Δεν θα µου
προκαλέσει έκπληξη αν µου πείτε ότι γνωµοδότησε και για σας
για κάποιες διατάξεις αυτού του νοµοσχεδίου. Γιατί επικαλείστε
άρθρο ενός πανεπιστηµιακού εργατολόγου, τον οποίο είχα την
τιµή να έχω καθηγητή κιόλας, του οποίου όµως οι απόψεις είναι

γνωστό ότι είναι φίλα προσκείµενες προς τους εργοδότες. Μά-
λιστα, ο κ. Ληξουριώτης υποστήριξε τον κ. Λαυρέντη Λαυρεν-
τιάδη ως δικηγόρος στην περίφηµη υπόθεση για τα λιπάσµατα
-τον είχα και αντίδικο- όταν ο κ. Λαυρεντιάδης απέλυσε εκατόν
ογδόντα εργαζόµενους, χωρίς αποζηµίωση, µε µήνυση και τους
άφησε έξω και τους έχει ακόµα έξω. Ο κ. Ληξουριώτης, ο εργα-
τολόγος τον οποίο επικαλείστε, ήταν ο δικηγόρος του. 

Το πρωί σάς ρώτησε η Κοινοβουλευτική µας Εκπρόσωπος αν
θα φέρετε τροπολογίες για το Υπουργείο Εργασίας και είπατε
όχι. Αυτό το νοµοσχέδιο θα έπρεπε να έρθει ως τροπολογία του
Υπουργείου Εργασίας, όσον αφορά τους εκπαιδευτικούς. Διότι,
εκτός του ότι φέρνει την αναιτιολόγητη απόφαση στους λειτουρ-
γούς της παιδείας, κάτι το οποίο δεν προϋπήρχε, εκτός ότι για
να απολυθούν δηλαδή πλέον δεν χρειάζεται να περάσουν από
το δικαστικό συµβούλιο οι εργοδότες και να κρίνουν αν η από-
λυση είναι καταχρηστική ή παράνοµη, αλλάζετε και όλο Εργατικό
Δίκαιο. Δεν σας είπε ο κ. Ληξουριώτης λοιπόν ότι οι συµβάσεις
ορισµένου χρόνου, για να καταγγελθούν, χρειάζεται σπουδαίος
λόγος; 

Τι κάνετε µε αυτό το νοµοσχέδιο, κυρία Υπουργέ; Λέτε ότι όταν
η σύµβαση ορισµένου χρόνου έληγε µέσα στο 2020, θα λήγει 31
Αυγούστου. Αυτό είναι παράνοµο. Τροποποιείτε το Εργατικό Δί-
καιο. 

Θα έπρεπε αυτή τη στιγµή να είναι εδώ o κ. Bρούτσης και να
φέρνει τροπολογίες του Εργατικού Δικαίου. Λέτε ότι οι συµβά-
σεις διετούς διάρκειας που λήγουν το 2021 µετατρέπονται αυ-
τοµάτως σε αορίστου χρόνου. Επίσης, παράνοµο. Χωρίς τη
συναίνεση του εργαζοµένου; Γιατί το κάνετε αυτό; Το κάνετε
γιατί όταν η σύµβαση είναι ορισµένου χρόνου δεν µπορείτε να
απολύσετε τους εργαζόµενους πριν τη λήξη της σύµβασης. Κά-
νετε τις συµβάσεις αορίστου για να µπορούν να απολυθούν
άµεσα.

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ - ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΜΠΟΥΤΣΙΚΑΚΗΣ: Του διµή-
νου;

ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Αυτό είναι, γιατί είναι αναιτιο-
λόγητη απόλυση. Και θα δείτε πόσοι…

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ - ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΜΠΟΥΤΣΙΚΑΚΗΣ: Του διµή-
νου;

ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Ακριβώς αυτό είναι και µην γε-
λάτε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας παρακαλώ πολύ,
µην συζητάτε µεταξύ σας.

ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: …το νοµοσχέδιό σας. Λέτε ότι
οι διετείς συµβάσεις, οι οποίες αυτή τη στιγµή είναι σε ισχύ, και
λήγουν το 2021 µετατρέπονται αυτοµάτως σε αορίστου χρόνου.
Αυτό λέτε στο νοµοσχέδιο. Όταν η σύµβαση είναι ορισµένου
χρόνου δεν µπορεί να καταγγελθεί, αν δεν υπάρχει σπουδαίος
λόγος. Όταν η σύµβαση είναι αορίστου καταγγέλλεται πλέον
αναιτιολόγητα. Θα δείτε πόσοι καθηγητές πριν την έναρξη της
σχολικής χρονιάς θα απολυθούν αναιτιολόγητα.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Άρα, θέλετε να µείνουν άνεργοι οι εκπαιδευτικοί. Εµείς λέµε: «αο-
ρίστου χρόνου».

ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Σας λέω το εξής και µην κάνετε
ότι δεν καταλαβαίνετε: Σύµφωνα µε το εργατικό δίκαιο...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρία συνάδελφε, συ-
νεχίστε την οµιλία σας και µην συζητάτε σας παρακαλώ ούτε µε
την κυρία Υπουργό ούτε µε τους συναδέλφους.

ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Πρέπει να απαντήσω. Σύµφωνα
µε το Εργατικό Δίκαιο οι συµβάσεις ορισµένου χρόνου δεν µπο-
ρούν να καταγγελθούν πριν τη λήξη τους. Με νόµο τις λήγετε
πριν να λήξουν αυτές.

Δεν σας είπε ο κ. Ληξουριώτης ότι το να δουλεύουν οι εργαζό-
µενοι όπου να ‘ναι χωρίς τη συναίνεσή τους -λέτε εδώ: «θα δου-
λεύουν σε συνεργαζόµενες ή όµορες σχολικές µονάδες της ίδιας
ή άλλης βαθµίδας, σε σχολεία, φροντιστήρια του ίδιου ή άλλου
εργοδότη»- ότι αυτό είναι βλαπτική µεταβολή και ότι άλλα λέει το
Εργατικό Δίκαιο; Δεν σας είπε ότι η µείωση του ωραρίου θα πρέπει
να έχει και τη συναίνεση του εργαζόµενου και σε περίπτωση που
δήθεν, όπως λέτε, οικειοθελώς ο εργαζόµενος θα µειώσει το ωρά-
ριό του, θα πρέπει να αλλάξει το διοριστήριο; Δεν σας είπε…

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΘ’ - 28 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 17313



ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ - ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΜΠΟΥΤΣΙΚΑΚΗΣ: Εκτός αν
γίνει συνολικά µείωση ανά ειδικότητα.

ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Σας παρακαλώ. Είναι µέσα σε
εισαγωγικά η «οικειοθελής µείωση». Δεν θα υπάρξει οικειοθελής
µείωση και το ξέρετε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κυρία Πρόεδρε, θα χρειαστώ ακόµα ένα λεπτό.
Με την απορρύθµιση και την πριµοδότηση των ιδιωτικών εκ-

παιδευτηρίων ανοίγει συνακόλουθα ένα σοβαρότατο ζήτηµα νό-
θευσης και αλλοίωσης της αξιολόγησης και των εκπαιδευτικών
αποτελεσµάτων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρία συνάδελφε, δεν
έχετε ένα λεπτό. Ήδη έχετε τελειώσει µε τον χρόνο.

ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Επειδή µε διέκοψαν. Θέλω ένα
λεπτό ακόµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρία συνάδελφε, ας
µην σταµατούσατε.

ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Ένα λεπτό ακόµα, κυρία Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρία συνάδελφε, δεν
έχετε ένα λεπτό ακόµα και να σας εξηγήσω γιατί. Ο χρόνος είναι
έξι λεπτά. Συζητήσατε και είναι δικό σας θέµα το ότι διακόπτετε
τη συζήτηση µόνη σας. Φτάσατε στα έξι λεπτά. Παρακαλώ πολύ
ολοκληρώστε. Ας µην απαντούσατε.

ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Κλείνω, κυρία Πρόεδρε.
Να χρησιµοποιήσω ένα παράδειγµα για να αντιληφθούν οι γο-

νείς τι θα συµβεί µε την εργαλειοποίηση των καθηγητών, τους
οποίους πραγµατικά τους έχετε κάνει πιόνια. Μαθητής από την
Καβάλα πηγαίνει σε δηµόσιο σχολείο, διαβάζει, προσπαθεί. Οι
γονείς του, από το πενιχρό εισόδηµά τους, πληρώνουν και κά-
ποια φροντιστήρια κι επειδή πραγµατικά αξίζει, οι καθηγητές του
δηµοσίου σχολείου του βάζουν δεκαεννιά. Μαθητής στην Αθήνα
πηγαίνει σε ιδιωτικό σχολείο. Δεν διαβάζει και δεν προσπαθεί. Οι
γονείς του, έχοντας την οικονοµική άνεση, πληρώνουν αδρά τον
σχολάρχη και µάλιστα, κάνουν και κάποια χορηγία στο σχολείο.
Ο σχολάρχης, ικανοποιηµένος και κυρίως υποχρεωµένος, δίνει
εντολή στους καθηγητές, οι οποίοι πλέον είναι πιόνια και µαριο-
νέτες, να βάλουν είκοσι στο παιδί. Τι θα γινόταν αν αυτά τα δύο
παιδιά ανταγωνιστούν για µια θέση στο ίδιο πανεπιστήµιο; Τι θα
γινόταν αν αυτά τα δύο παιδιά ανταγωνιστούν για µια θέση στο
δηµόσιο;

Κυρία Κεραµέως, το δικό µου παιδί, που πάει σε δηµόσιο σχο-
λείο στην Καβάλα και είτε έχω είτε δεν έχω την οικονοµική δυνα-
τότητα, δεν υπάρχει ιδιωτικό σχολείο στην Καβάλα να βάλει τα
εικοσάρια, γιατί να µην έχει τις ίδιες ευκαιρίες µε το δικό σας
παιδί;

Πουλάτε, λοιπόν, σήµερα ολοκληρωµένα εκπαιδευτικά πα-
κέτα, για να εξυπηρετήσετε ιδιωτικά συµφέροντα. Αυτός θα
έπρεπε να είναι ο τίτλος του νοµοσχεδίου σας. Προσβάλλετε τη
Βουλή, προσβάλλετε τους εκπαιδευτικούς, προσβάλλετε όλους
τους γονείς, που δεν έχουν τη δυνατότητα να στείλουν τα παιδιά
τους σε ιδιωτικά σχολεία, προσβάλλετε τους µαθητές που µοχ-
θούν και ονειρεύονται να σπουδάσουν και να βρουν εργασία.

Πουλάτε σήµερα την εκπαίδευση των παιδιών µας, πουλάτε
βαθµούς, πουλάτε πτυχία, πουλάτε και θυσιάζετε κάτι ανεκτί-
µητο. Πραγµατικά, τρόµαξα όταν άκουσα την κ. Κεραµέως να µι-
λάει για πρώτο κύκλο παρεµβάσεων στην εκπαίδευση. Είµαι,
όµως, βέβαιη ότι η κοινωνία µας δε θα αφήσει να υπάρξει δεύτε-
ρος κύκλος.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ ευχαριστώ,
κυρία συνάδελφε.

Κύριοι συνάδελφοι, ο χρόνος οµιλίας σας είναι έξι λεπτά. Θα
παρακαλέσω πάρα πολύ να µην απαντάτε σε ερωτήσεις ή σε
προκλήσεις που γίνονται από συναδέλφους σας, γιατί χάνετε τον
χρόνο σας. Δεν µπορώ να σας δίνω παραπάνω χρόνο, γιατί είναι
να µιλήσουν άλλοι είκοσι συνάδελφοι.

Τον λόγο έχει τώρα η κ. Αναγνωστοπούλου από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς, θέλω να ευχαρι-

στήσω την Υπουργό για την τιµή που µου έκανε χθες να ασχολη-
θεί µε την ταπεινότητά µου και µε µια ανάρτηση µου στο
Facebook. Δεν θα απολογηθώ για την ανάρτησή µου, ειδικά
αφού αφορά το πανεπιστήµιό µου, το οποίο υπηρετώ επί πάρα
πολλά χρόνια. Φοιτητές µου, άλλωστε, υπήρξαν και από την ίδια
τη Νέα Δηµοκρατία.

Θα απαντήσω, όµως, σ’ αυτό το επικοινωνιακό, το οποίο είπε
για τα µέλη ΔΕΠ και αν θεωρώ ότι πρέπει να είναι του δηµοσίου
ή όχι. Δεν έχω µάθει να λειτουργώ επικοινωνιακά ούτε στην πο-
λιτική ούτε στην ακαδηµαϊκή µου καριέρα. Έχω µάθει να λει-
τουργώ ουσιαστικά.

Απαντώ, λοιπόν, στην κυρία Υπουργό ότι µπορεί να ανατρέξει
στα έγγραφα του Υπουργείου και να τα βρει.

Το τι θεωρώ εγώ τα µέλη ΔΕΠ, το απέδειξα µε την υπογραφή
µου σε δύσκολους καιρούς, όταν εκατοντάδες µέλη ΔΕΠ διορί-
στηκαν στα πανεπιστήµια, που κατέρρεαν από τις δικές σας κυ-
βερνήσεις. Αποδεικνύεται από τους εκατοντάδες διοικητικούς,
που διορίστηκαν ή επανήλθαν µετά τη διαθεσιµότητα στην οποία
τους είχε βάλει ο κ. Μητσοτάκης. Άρα, αφήστε τα επικοινωνιακά
µαζί µου για το τι θεωρώ τα µέλη ΔΕΠ.

Ας έρθουµε στις αλήθειες της κυρίας Υπουργού:
Αλήθεια πρώτη, πελατειακό σύστηµα. Δεν µιλάµε για ιδιωτική

πρωτοβουλία ούτε για ενίσχυση της επιχειρηµατικότητας, µιλάµε
απλώς και µόνο για πελατειακό σύστηµα. Γιατί δεν µπορεί να
είναι ενίσχυση της επιχειρηµατικότητας και της ιδιωτικής πρω-
τοβουλίας, όταν στα ιδιωτικά σχολεία -σε κάποια ιδιωτικά- συγ-
κεντρώνονται όλες οι άλλες ιδιωτικές δραστηριότητες για τις
οποίες είµαστε-δεν είµαστε εµείς υπέρ ή εναντίον, αυτό δεν έχει
καµµία σηµασία. Κέντρα ξένων γλωσσών, ωδεία, τα πάντα. Άρα,
εδώ µιλάµε κανονικά για πελατεία. Δεν είναι το µόνο δείγµα. Η
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας µάς έχει δώσει πάρα πολλά
δείγµατα.

Δεν θα σχολιάσω καθόλου, το θεωρώ ντροπιαστικό, σύννοµο-
ξεσύννοµο, να έρχεται ο Πρόεδρος των Ιδιοκτητών Ιδιωτικών
Σχολείων και να λέει: «Δεν θα µου κάνει κουµάντο στην τσέπη
µου το κράτος για το πού θα δίνω τα λεφτά µου για τις χορηγή-
σεις στη Νέα Δηµοκρατία προεκλογικά».

Εµένα αυτή η διατύπωση δεν µου άρεσε καθόλου. Δεν µου
άρεσε για λόγους πολιτικούς, για λόγους πολιτισµικούς, για λό-
γους ηθικούς. Φαίνεται ότι παίρνει το δωράκι της η ιδιωτική εκ-
παίδευση συγκεντρώνοντας όλα τα άλλα µαζί, όλη την άλλη
ιδιωτική επιχειρηµατικότητα. Γιατί εκεί δεν τη στηρίζετε; Εσείς
το λέτε.

Αλήθεια δεύτερη, η µεγάλη τοµή που κάνετε υποτίθεται είναι
µε τη δική σας φιλελεύθερη παράδοση. Δεν είναι µε εµάς. Έτσι
κι αλλιώς, εµείς είµαστε ιδεολογικά αντίθετοι. Χάος µας χωρίζει.
Κι αυτούς που επικαλείστε, τον Τριαντάφυλλο Μηταφίδη και τον
Κουράκη, θα ήθελα να σας πω πως µακάρι όλα τα κόµµατα να
είχαν πολιτικές µορφές σαν τον Μηταφίδη και σαν τον Κουράκη.

Αλήθεια, λοιπόν, δεύτερη, η τοµή που κάνετε είναι µε τη δικιά
σας φιλελεύθερη παράδοση, µε την παράδοση του Παύλου Μπα-
κογιάννη, µε την παράδοση του Ράλλη, µε την παράδοση του
Συντάγµατος του 1975, Νέα Δηµοκρατία, µε την παράδοση Γιαν-
νάκου, µε την παράδοση ΠΑΣΟΚ, δηλαδή µε την καλύτερη πα-
ράδοση της µεταπολίτευσης.

Ποια ήταν αυτή η καλύτερη παράδοση; Η παιδεία ως κοινό
αγαθό. Σήµερα δεν συζητάµε για ιδιωτική και δηµόσια παιδεία.
Συζητάµε για την παιδεία ως δηµόσιο αγαθό από όπου και αν χο-
ρηγείται. Αυτή είναι η µεγάλη µας διαφορά. Έχετε νεοφιλελεύ-
θερη ιδεοληψία ή για να το θέσω καλύτερα έχει επικρατήσει στη
Νέα Δηµοκρατία η πτέρυγα της νεοφιλελεύθερης ιδεοληψίας. 

Αλήθεια τρίτη, αντικαθιστάτε τον έλεγχο σκοπιµότητας µε δη-
µιουργική εποπτεία. Δεν θα αναφερθώ πολύ γιατί δεν έχω πολύ
χρόνο. Τα είπα και στην επιτροπή. 

Κυρία Υπουργέ, είναι δεν είναι αλήθεια ότι σύµβουλός σας στο
ΙΕΠ από ιδιωτικό εκπαιδευτήριο βρίσκεται σε πειθαρχικό έλεγχο
για παραπτώµατα πάρα πολύ βαριά, τα οποία θίγουν εργασιακά
δικαιώµατα, µαύρη και αδήλωτη εργασία, παραπτώµατα που θέ-
τουν σε κίνδυνο την ασφάλεια των παιδιών, πειθαρχικά παραπτώ-
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µατα. Το ποινικό δεν µε ενδιαφέρει εµένα εδώ. Δεν είµαι δικα-
στήριο. Τα πειθαρχικά παραπτώµατα εκκρεµούν ή δεν εκκρε-
µούν; Η δηµιουργική εποπτεία -γι’ αυτό µίλησα για πελατειακή
σχέση- καλύπτει διάφορα τέτοια φαινόµενα. 

Αλήθεια τέταρτη, υπάρχει ασυδοσία των σχολαρχών και κα-
τάργηση κάθε έννοιας της παιδείας ως δηµόσιου αγαθού. Ξέ-
ρετε από πού προκύπτει αυτό; Επειδή λέτε ότι πρέπει να είναι
στο επίκεντρο τα παιδιά. Για να είναι στο επίκεντρο τα παιδιά,
πρέπει να είναι οι καθηγητές και οι δάσκαλοι. Καταργείται την ει-
δική επιτροπή στην οποία µπορούν να προσφεύγουν οι εκπαι-
δευτικοί των ιδιωτικών σχολείων. Είσαστε σύγχρονο και
προοδευτικό κράτος εσείς; Υπέρ της λογικής, όπως είπε κ. Λιβα-
νός; Πείτε µου αλήθεια, σε όλα τα σύγχρονα ευρωπαϊκά κράτη
για να µην αναγκάζεται η ειδική κατηγορία εργαζοµένων να προ-
σφεύγει στη δικαιοσύνη η οποία είναι χρονοβόρα και όλα αυτά,
έχουν προβλέψει για ειδικές κατηγορίες εργαζοµένων να προ-
σφεύγουν σε τέτοιες ειδικές επιτροπές; Ποιες είναι αυτές οι ει-
δικές κατηγορίες εργαζοµένων; Αυτές που κατ’εξοχήν διαχει-
ρίζονται, χορηγούν δηµόσιο αγαθό, δηλαδή η παιδεία. 

Αλήθεια, πέρα από όλες τις άλλες αλήθειες, θέλετε να µετα-
τρέψετε την παιδεία σε εµπόρευµα, τους µαθητές µε voucher σε
πελάτες και τους γονείς σε πελάτες. 

Αλήθεια τελευταία: αριστεία. Ποια αριστεία; Κλείνω µε αυτό.
Μας δώσατε τα δείγµατα όλο αυτό το διάστηµα µε διοικητές, µε
Υφυπουργούς. Αυτή είναι η αριστεία που ευαγγελίζεστε; Κατη-
γορήθηκε ο κ. Κουράκης, καλή του ώρα, ότι είναι ιδεοληπτικός
γιατί ήθελε να καταργήσει διάφορα. Η Φιλανδία, λοιπόν, είναι µια
ιδεοληπτική χώρα; Ζήσαµε για να το ακούσουµε κι αυτό!

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κυρία συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Μουλκιώτης Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος του Κινήµατος Αλλαγής. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η παιδεία είναι ένα από τα πιο

σηµαντικά δηµόσια αγαθά και βρίσκεται, βεβαίως, πάντα στο επί-
κεντρο της συνεχούς διαβούλευσης και ζύµωσης µε την κοινω-
νία, επειδή είναι γνωστό ότι διαδραµατίζει τον σηµαντικότερο
ρόλο στη διαµόρφωση της.

Εδώ και εκατόν πενήντα χρόνια, θα έλεγα, το όνειρο των προ-
οδευτικών παιδαγωγών αφορά στη διαµόρφωση δηµιουργικών
και ικανών σε αισθητική και συνεργασία ενεργών πολιτών µέσω
ενός ανοιχτού δηµόσιου σχολικού θεσµού κριτικά σκεπτόµενων
ανθρώπων. Αυτό το όνειρο µέσα στις νέες συνθήκες προβάλλει
δυναµικά σαν ένας αναγκαίος όρος και λόγος της όλης εκπαι-
δευτικής διαδικασίας. 

Ωστόσο, κάτω από την ιδεολογική και οικονοµική ηγεµονία του
κυρίαρχου νεοφιλελευθερισµού για την ανταγωνιστικότητα και
υλικά αποτιµήσιµη και αξιολογούµενη µε ανάλογα πριµ, βεβαίως,
παραγωγικότητα, η µάθηση από δικαίωµα καθολικό και δηµόσιου
χαρακτήρα τείνει να µετατραπεί σε χώρο αγοραπωλησίας του «εµ-
πορεύµατος» γνώση, σε χώρο που οι µαθητές και σπουδαστές κα-
λούνται να µετατραπούν σε καταναλωτές, χρήστες και πελάτες
της γνώσης και εµπειρίας, οι δε δάσκαλοι σε απλούς πωλητές. 

Το νοµοσχέδιο, που εισάγεται σήµερα σε ψήφιση στην Ολο-
µέλειά µας εξυπηρετεί πιστά αυτή τη λογική, την οποία ανέφερα
και προχωρά κι ένα βήµα παραπέρα. Όχι µόνο µετατρέπει το δη-
µόσιο αγαθό της εκπαίδευσης σε επιχειρηµατικό προϊόν, αλλά
και τους λειτουργούς της εκπαίδευσης σε φοβισµένους υπαλλή-
λους. Τελικό προϊόν είναι η σοβαρή και σκληρή υποβάθµιση της
ίδιας της εκπαίδευσης. Πρόκειται, δηλαδή, για ένα απαράδεκτο
νοµοσχέδιο, µε το οποίο οι ιδιωτικοί εκπαιδευτικοί υπάγονται στο
Υπουργείο Εσωτερικών και Κοινωνικών Υποθέσεων και στην
κοινή εργατική νοµοθεσία. 

Εποµένως, δίνεται η δυνατότητα αναιτιολόγητης και ελεύθε-
ρης απόλυσης σε οποιοδήποτε σηµείο του σχολικού έτους. Επί-
σης, δηµιουργούνται προϋποθέσεις απόλυσης παλαιοτέρων
εκπαιδευτικών και πρόσληψης νεότερων, αλλά µε πολύ χαµηλό-
τερο κόστος. 

Πρόκειται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για ένα νοµοσχέδιο,

το οποίο έχει προκαλέσει θύελλα αντιδράσεων από όλους τους
κοινωνικούς φορείς. Η ΔΑΚΕ ακόµα αδειάζει την κυρία Υπουργό.
Αυτό είναι µια πραγµατικότητα και οι όποιες απαντήσεις δεν αν-
τέχουν σε λογική και κριτική. 

Κάθε άρθρο αυτού του νοµοσχεδίου αποτελεί ένα επιπλέον
βήµα σε µια πλήρη απορρύθµιση των εργασιακών σχέσεων των
εκπαιδευτικών στα ιδιωτικά σχολεία. Να τα πάρουµε από την
αρχή. Με το άρθρο 2, που αφορά την αξιολόγηση των δοµών εκ-
παιδευτικού έργου και εκπαιδευτικών ιδιωτικών σχολείων φαίνε-
ται καθαρά ότι ηγεσία του Υπουργείου δεν διαθέτει συνολική
προσέγγιση αξιολόγησης και η τελευταία γίνεται µπαλάκι στους
ιδιοκτήτες των ιδιωτικών εκπαιδευτηρίων µε αποσπασµατικές και
επιλεκτικές ρυθµίσεις. 

Κυρία Υπουργέ, βάλατε ένα δίληµµα στο Κίνηµα Αλλαγής.
Είναι πλαστό το δίληµµα. Δεν το δεχόµαστε. Απορρίπτεται εξαρ-
χής. Όχι σε µας τέτοια διλήµµατα. Το έχουµε απαντήσει έµπρα-
κτα. Η εισηγήτριά µας απάντησε και τοποθετήθηκε σαφέστατα,
άρα γιατί το βάζετε; Εµείς «απαντούσαµε και απαντούµε ναι»
στην αξιολόγηση σε όλον τον δηµόσιο τοµέα, όχι σε βαθµολογία
και σε ποσοστά, αλλά σε αξιολόγηση. Μήπως τα θυµάστε; Αυτό
φαίνεται και από τον τρόπο που νοµοθετούσαµε και νοµοθε-
τούµε. Υπενθυµίζω τον ν.3848/2010. Ποτέ άλλοτε δεν είχε υπάρ-
ξει αξιολόγηση. Αυτή ήταν και είναι η αξιολόγηση και απαντούµε
σαφέστατα σε αυτό. 

Όµως, να µου επιτρέψετε να κάνω κι εγώ κάποια ερωτήµατα και
δεν θα ήθελα να είναι ρητορικά. Ποιος θα ορίσει, λοιπόν, τα κρι-
τήρια; Ποιος θα τα συντάσσει; Από ποιον θα εγκριθούν και από
ποιον θα ελέγχεται η αξιοπιστία της διαδικασίας αξιολόγησης
κατά το Υπουργείο; Πού θα αποσκοπεί αυτή η αξιολόγηση; Ποιος
θα ελέγχει την ασυδοσία της αξιολόγησης; Ποιοι θα αξιολογούν
και ποιοι θα αξιολογούν τους αξιολογητές; Πώς θα πιστοποιείται
η ικανότητα αυτών; Θα αξιολογούν και οι εκπαιδευτικοί τις διοική-
σεις, µιας που δεν θα έχουν αντίρρηση, πιστεύω, γιατί είναι υπέρ
της αξιολόγησης. Θα αξιολογούν, λοιπόν, και οι εκπαιδευτικοί τις
διοικήσεις των σχολείων; Θα θεσπιστούν κριτήρια και αξιόπιστη
διαδικασία από το Υπουργείο, ώστε να ασκεί και αυτό την προβλε-
πόµενη εποπτεία; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς είναι ξεκάθαρο ότι
µε αυτόν τον τρόπο, η αξιολόγηση χρησιµοποιείται σαν ένα απο-
τελεσµατικό και αποκλειστικό εργαλείο χειραγώγησης του εκπαι-
δευτικού και του εκπαιδευτικού έργου, που αποσκοπεί
ουσιαστικά στο στιγµατισµό, στον ανταγωνισµό, στη µείωση, του
µισθολογικού κόστους, στο διαίρει και βασίλευε, στην επαγγελ-
µατική εξάντληση των εργαζοµένων και στη διατάραξη του συλ-
λογικού κλίµατος. 

Με το άρθρο 3 το σχολείο µετατρέπεται σε ένα σουπερµάρκετ
ουσιαστικά, µε ανασφαλείς εκπαιδευτικούς και εργασιακές σχέ-
σεις-λάστιχο. 

Η πρόβλεψη της παραγράφου 5 για απογευµατινές δραστη-
ριότητες µετά το διευρυµένο εκτός διδακτικών ηµερών του δι-
δακτικού έτους, δηλαδή σαββατοκύριακο ή στις διακοπές, δεν
θα πρέπει σίγουρα να λειτουργήσει εκβιαστικά στον εργαζόµενο
εκπαιδευτικό. Η συστέγαση των κέντρων ξένων γλωσσών µε ιδιω-
τικά σχολεία συνειδητά καταδικάζει τα κέντρα ξένων γλωσσών
και πολλά µικρά φροντιστήρια σε υπολειτουργία και αφανισµό
και χιλιάδες εργαζόµενους σε υποαπασχόληση και ανεργία ή στη
µαύρη εργασία στην καλύτερη περίπτωση. 

Αυτό το νοµοσχέδιο, αντί να καταργήσει τη δυνατότητα οποι-
ουδήποτε εργοδότη να παρίσταται σε οποιαδήποτε συνεδρίαση
συλλόγου διδασκόντων, την επεκτείνει και ουσιαστικά, µπλοκάρει
την οποιαδήποτε συνδικαλιστική δράση, την ελευθερία και την αυ-
τονοµία του συνδικαλιστικού κινήµατος. 

Είναι σαφής η αντίθεση της πρότασης του σχεδίου µε τις δια-
τάξεις του ν.1264/82, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σχε-
τική πρόβλεψη του νοµοσχεδίου αποτελεί ίσως και την
κερκόπορτα για την ανάλογη εφαρµογή και στις συνδικαλιστικές
οργανώσεις του ιδιωτικού τοµέα. Άλλωστε, εάν υπάρξει και εάν
ισχύσει αυτή η διάταξη, πρέπει να γίνει τροποποίηση του
ν.1264/82. Ίσως να το δούµε και αυτό τις επόµενες µέρες. 

Δεν υπάρχει µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο καµµία συµµετοχή
των εκπαιδευτικών ή και του συλλόγου των διδασκόντων στη δια-
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δικασία εσωτερικής ρύθµισης του σχολείου. Ακόµα, διευκολύνεται
η εργοδοσία -το λέµε- να απολύσει όποιον θέλει και κυρίως τους
παλιούς εκπαιδευτικούς και να διατηρήσει όσους µάλλον την συµ-
φέρουν. 

Οι πιο αντεργατικές ρυθµίσεις εντοπίζονται στα άρθρα 9 και 10.
Ούτε λίγο ούτε πολύ νοµοθετείται η µονοµερής βλαπτική µετα-
βολή των όρων εργασίας, δηλαδή η τροποποίηση επί τα χείρω των
εργασιακών σχέσεων. 

Στο άρθρο 9 προβλέπεται ότι όσοι ιδιωτικοί εκπαιδευτικοί -σε
εισαγωγικά- «επιθυµούν», µπορούν να εργαστούν λιγότερες ώρες
από αυτές, που γράφει το διοριστήριό τους. Δηλαδή, τι µας λέει
το Υπουργείο; Ότι υπάρχουν εργαζόµενοι, που θέλουν να δου-
λεύουν πολύ λιγότερο και µε χαµηλότερες αµοιβές, για να έχουν
µάλλον χαµηλότερες αµοιβές. Στην πραγµατικότητα, υπό την
απειλή απόλυσης, ο ιδιοκτήτης θα αναγκάζει -είναι σίγουρο- τους
εκπαιδευτικούς να ζητούν µείωση των ωρών διδασκαλίας και συ-
νεπώς των αποδοχών τους, µε δεδοµένο αποτέλεσµα τη διόγκωση
της εργασιακής ανασφάλειας, αλλά και του φόβου της απόλυσης. 

Αυτή η εργασιακή διαδικασία -δεν θέλω να την πω «γαλέρα»,
ίσως να φτάσει και σε αυτό το σηµείο- επισφραγίζεται µε τη δυ-
νατότητα που παρέχεται στους σχολάρχες -είναι σαφές αυτό- οι
εκπαιδευτικοί να τοποθετούνται και να διδάσκουν εφεξής αποκλει-
στικά σε άλλο σχολείο ή σε άλλη σχολική βαθµίδα του ίδιου ιδιο-
κτήτη, χωρίς καταγγελία της σύµβασης εργασίας. 

Δηλαδή, τι κάνει το Υπουργείο; Συνεχίζει το έργο του Υπουργού
Εργασίας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που εν µέσω lockdown,
λόγω και της πανδηµίας του κορωνοϊού, τι έκανε; Σας υπενθυµίζω
ότι στις 20-3-2020 υπήρξε πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου, που
έχει θεσµοθετήσει τη δυνατότητα µεταφοράς προσωπικού σε επι-
χειρήσεις εντός του ιδίου οµίλου. Το θυµάστε; Αυτό γίνεται και
τώρα. Τι µας έλεγε ο κ. Βρούτσης τότε; Ότι αυτό γίνεται λόγω
έκτακτων συνθηκών. Η Υπουργός κ. Κεραµέως σήµερα νοµοθετεί
µόνιµα για αυτούς τους εκπαιδευτικούς των ιδιωτικών σχολείων. 

Συνεχίζω µε το άρθρο 10. Καταργείται η εποπτεία των εργασια-
κών σχέσεων των ιδιωτικών εκπαιδευτικών από το Υπουργείο Παι-
δείας και πάει στο Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων. Η σύµβαση εργασίας µετατρέπεται σε µια απλή σύµ-
βαση του κοινού εργατικού δικαίου, στην οποία έχουν πλήρη
εφαρµογή οι διατάξεις για αναιτιώδη καταγγελία -έχουν πλήρη
εφαρµογή!- για τη µισή αποζηµίωση σε περίπτωση προειδοποί-
ησης απόλυσης, τακτική καταγγελία δηλαδή, µη καταβολή απο-
ζηµίωσης σε περίπτωση απόλυσης εντός του πρώτου δωδεκά-
µηνου της απασχόλησης, µη καταβολή αποζηµίωσης σε περί-
πτωση µήνυσης του εργοδότη κατά του εργαζοµένου. 

Η διετής σύµβαση ορισµένου χρόνου καταγγέλλεται πρόωρα
µόνο αν υπάρξει σπουδαίος λόγος, οπότε σε περίπτωση που είναι
ανυπαρξία, οφείλονται οι αποδοχές µέχρι τη λήξη της συµβατικής
διάρκειας, ενώ η αποζηµίωση της απόλυσης εντός του πρώτου
έτους απασχόλησης είναι µηδενική, στο δεύτερο έτος δε, ανέρ-
χεται σε δύο µισθούς. 

Αποµένει µόνο ο ελάχιστος, ο έλεγχος της καταχρηστικότητας
και της νοµιµότητας αυτής της καταγγελίας από τα αρµόδια δικα-
στήρια και µόνο αφού καταγγελθεί και αυτή ακόµα η επιτροπή των
δικαστών, που εξετάζει και ζητήµατα καταχρηστικότητας. Προβλέ-
πεται ότι ο δικαστικός έλεγχος της νοµιµότητας και καταχρηστι-
κότητας της καταγγελίας της σύµβασης εργασίας του ιδιωτικού
εκπαιδευτικού εξετάζεται ιδίως –ιδίως, έτσι λέει- αν η καταγγελία
αποτελεί αθέµιτη εργοδοτική αντίδραση και συµπεριφορά του
ιδιωτικού εκπαιδευτή έναντι στις νόµιµες και συµβατικές συµπε-
ριφορές. Δεν προδιαγράφει κάτι, που να υποδεικνύει το έργο του
δικαστή, το πώς θα κινηθεί. Γιατί να υπάρχει αυτή η µέριµνα, εγώ
δεν κατάλαβα και δεν µπορώ να καταλάβω την όποια εξήγηση δί-
νετε, γιατί θεωρώ ότι είναι µια ανεπίτρεπτη παρέµβαση στη δικα-
στική εξουσία. 

Ανατρέπεται η ειδική µέριµνα του συνταγµατικού νοµοθέτη για
την προστασία της εργασίας των ιδιωτικών εκπαιδευτικών, όταν
εξυπηρετεί το γενικότερο συµφέρον της εκπαίδευσης, κατά το
άρθρο 16 του Συντάγµατος. Με δεδοµένο ότι σήµερα, µετά την
κατάργηση του ν.4623/19, του βάσιµου λόγου απόλυσης, που είχε
θεσπιστεί µε τον ν.4611/19, δηλαδή σαν πρόσθετος όρος της εγ-
κυρότητας, ίσχυε και εξακολουθεί να ισχύει στο ελληνικό δίκαιο

της καταγγελίας η δυνατότητα της απόλυσης «ad nutum», υπό την
επιφύλαξη µόνο της απαγόρευσης κατάχρησης δικαιώµατος, µε
το άρθρο 281 του Αστικού Κώδικα. 

Η πρόσθετη µε το άρθρο16.8 του Συντάγµατος προστασία της
εργασίας δεν µπορεί να διασφαλιστεί τώρα, παρά µόνο µε ειδικές
ρυθµίσεις, κατά παρέκκλιση από την κοινή εργατική νοµοθεσία.
Αυτή η προστασία παύει να υφίσταται. 

Η εισηγήτρια κ. Κεφαλίδου απέδειξε όλα αυτά τα προβλήµατα
του νοµοσχεδίου και αποκάλυψε το πνεύµα του νοµοσχεδίου προς
µία λογική που δυστυχώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατά την
άποψή µας οδηγεί χρόνια πίσω. 

Όσον αφορά την τροπολογία, την οποία καταθέσατε, κυρία
Υπουργέ, χθες αναφέρεται στο ότι λήγει η θητεία των διευθυντών
εκπαίδευσης και εµβόλιµα επιλέγετε νέους διευθυντές µε προσω-
ρινή θητεία. Αλήθεια τώρα, στις 12 Ιουνίου του 2020 δηµοσιεύτηκε
ο νόµος σας. Τότε είχατε προβλέψει κάποια πράγµατα, στο άρθρο
52 συγκεκριµένα και δίνατε παράταση στη θητεία των διευθυντών
εκπαίδευσης, για δεύτερη φορά. 

Τώρα και πριν περάσουν πενήντα µέρες, έρχεστε και το τροπο-
ποιείτε πάλι. Ούτε στο σχέδιο νόµου δεν αναφέρεται αυτό. Δεν
υπήρχε πρόβλεψη; Δεν είχε γίνει αντιληπτό από το Υπουργείο
αυτό που θέλετε σήµερα να κάνετε; Αυτό -θα µου επιτρέψετε να
πω- δεν είναι κακή νοµοθέτηση; Μήπως είναι και ευτελισµός της
νοµοθέτησης, στο τέλος-τέλος; Δεν µπορεί σε πενήντα µέρες να
αλλάζουµε αυτό, το οποίο είχαµε ήδη ψηφίσει. 

Τι είχε γίνει όµως; Εδώ υπάρχουν κάποια πράγµατα. Βλέπουµε
ότι οι διευθυντές εκπαίδευσης δηµιουργούν κάποια ζητήµατα. Υιο-
θετήσαµε την αντισυνταγµατικότητα, η οποία προϋπήρχε επί της
προηγούµενης κυβέρνησης και η οποία είχε κριθεί, συνεχίσαµε
αυτή την αντισυνταγµατικότητα και σήµερα άκουσα ότι, επειδή
υπάρχει τέτοιο θέµα, το αλλάζουµε. Τότε δεν υπήρχε; Άραγε, ποια
σκοπιµότητα εξυπηρετεί σήµερα αυτή η συγκεκριµένη ρύθµιση,
την οποία φέρατε µε την τροπολογία; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε. 
Νοµίζω ότι κάτι δεν πάει καλά. Ίσως θα έχουµε και εκλογές σε

λίγο καιρό και ίσως η ΔΑΚΕ πάρει ένα αντίστοιχο µήνυµα στην
ανάλογη εκλογική διαδικασία. Όµως αυτό θεωρείται ότι είναι κάτι
κατ’εξοχήν κακή νοµοθέτηση. 

Πέραν τούτου, κυρία Υπουργέ, είναι και δύο τροπολογίες, οι
οποίες έχουν κατατεθεί από το Κίνηµα Αλλαγής. Δεν θα τις ανα-
φέρω, γνωρίζετε ποιες είναι. Αναφέρονται στην εφαρµογή των
διατάξεων του άρθρου 73 του ν.4585/19 σε εκπαιδευτικούς µε
αµετάκλητη δικαστική απόφαση. Είναι ένα θέµα, το οποίο τρέχει.
Δεν µπορεί να συνεχιστεί. Νοµίζω ότι κι εσείς υιοθετείτε ότι πρέπει
να ξεκαθαρίσει.

Τέλος, είπαµε για το e-παράβολο ότι η έλλειψη ή η αστοχία ή
το προβληµατικό του θέµατος δηµιούργησε κάποια ζητήµατα. Νο-
µίζω ότι αυτές είναι τροπολογίες όχι για να είναι, είναι τροπολογίες
ουσιαστικές οι οποίες εξυπηρετούν τους πολίτες. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε. 

Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Αν µου επιτρέπετε δύο πολύ σύντοµα σχόλια στον αξιότιµο Κοι-

νοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Κινήµατος Αλλαγής. Ανέφερε ότι
υπάγονται, λέει, εφεξής οι ιδιωτικοί εκπαιδευτικοί στο Υπουργείο
Εσωτερικών. Η συνάδελφός σας κ. Κεφαλίδου τις προάλλες έλεγε
το Υπουργείο Εργασίας. Θέλω να διευκρινίσω ότι ούτε το ένα ούτε
το άλλο ισχύει. Δεν υπάρχει απολύτως καµµία αλλαγή αναφορικά
µε το πού υπάγονται οι ιδιωτικοί εκπαιδευτικοί. Ο νόµος είναι σα-
φέστατος. Προβλέπει συγκεκριµένη εποπτεία του κράτους έναντι
των ιδιωτικών εκπαιδευτικών. Δεν αλλάζει τίποτα ως προς αυτό το
κοµµάτι. 

Δεύτερον, µιλήσατε για την παράταση, που είχε δοθεί στο προ-
ηγούµενο νοµοσχέδιο. Έχετε δίκιο, πλην όµως η παράταση αφο-
ρούσε όλα τα στελέχη εκπαίδευσης. Δεν είναι µόνο αυτά. Ας
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πούµε, είναι οι διευθυντές των σχολείων. Αφορούσε συνολικά τα
στελέχη της εκπαίδευσης. 

Εδώ, όπως πολύ σωστά η αγαπητή κ. Κεφαλίδου έχει επισηµά-
νει, τα συγκεκριµένα στελέχη, οι συγκεκριµένοι διευθυντές εκπαί-
δευσης, η επιλογή τους έχει κριθεί αντισυνταγµατική. Υπάρχουν
δε, αποφάσεις διοικητικών εφετείων, που έχουν ακυρώσει τις το-
ποθετήσεις αυτές. Επιπλέον, πολλές θέσεις έχουν χηρεύσει. Άρα,
η ρύθµιση αυτή αφορά αποκλειστικά τους διευθυντές εκπαίδευ-
σης και αφορά αποκλειστικά µια προσωρινή ρύθµιση. 

Τρίτον, θέλω να επανέλθω σε κάτι για τα Πρακτικά της Βουλής.
Παρ’ότι δυστυχώς η κ. Αναγνωστοπούλου έφυγε, φαντάζοµαι οι
αξιότιµοι συνάδελφοι θα της το µεταφέρουν. Αναφέρθηκε σε
µέλος του διοικητικού συµβουλίου του ΙΕΠ, χωρίς να έχει τη γεν-
ναιότητα ούτε σήµερα ούτε προχτές να αναφερθεί προσωπικά.
Γιατί; Γιατί προφανώς την έχουν συµβουλεύσει νοµικοί ότι αυτά
τα οποία λέει είναι µηνύσιµα και δεν αναφέρει ότι η υπόθεση έχει
τεθεί στο αρχείο στο ποινικό της σκέλος και ότι δεν υπάρχει απο-
λύτως καµµία κρίση στο πειθαρχικό σκέλος. Απλά, δηµιουργεί εν-
τυπώσεις και το κάνει αυτό, χωρίς να έχει τη γενναιότητα να
αναφέρει καν ονόµατα, διότι πολύ ξεκάθαρα αυτά τα στοιχεία είναι
µηνύσιµα.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο

για ένα λεπτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ορίστε, κύριε συνά-

δελφε. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Κυρία Υπουργέ, όσον αφορά την

τροπολογία και το θέµα το οποίο θέσατε -αναφέρθηκα βέβαια στο
άρθρο 52 του ν.4692/20, που ψηφίστηκε πριν πενήντα περίπου
µέρες- δώστε µια εξήγηση. 

Όµως, κυρία Υπουργέ, παραµένει ένα ζήτηµα. Είναι µη νόµιµη
όλη η διαδικασία, που έχει ακολουθηθεί και εσείς δεν θεσπίζετε
κάτι διαφορετικό. Λέτε τώρα ότι παρατείνεται η θητεία σε µια κα-
τάσταση, η οποία είναι προβληµατική και είναι γνωστή. 

Όµως, εσείς δεν επαναφέρετε τον θεσµό του σχολικού συµβού-
λου, που είναι µια προγραµµατική δέσµευση του κ. Μητσοτάκη και
η διοίκηση κράτησε ανέπαφο το νοµοθετικό πλαίσιο, το οποίο
υπήρχε. Τώρα το λέτε, έτσι όπως το λέτε. Υπάρχει θέµα. Το δι-
καιολογείτε κατά τη δική σας άποψη έτσι, όµως, κυρία Υπουργέ,
η Κυβέρνηση σ’ αυτό το θέµα είναι εκτεθειµένη πλήρως. Αυτή η
τροπολογία δεν είναι τροπολογία που να έχει εξορθολογική
µορφή, κατά τη δική µας άποψη, όπως έρχεται, αλλά και στην κοι-
νωνία των εκπαιδευτικών και γενικότερα στην κοινωνία. Είναι µια
τροπολογία-κόλαφος για την Κυβέρνηση, όπως την εισάγετε.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρία Υπουργέ, θα κλεί-
σουµε, όµως, µ’ αυτό.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Κλείνουµε.

Κατ’ αρχάς, είναι µια εµπρόθεσµη τροπολογία. Δεύτερον, δεν
παρατείνουµε καµµία θητεία µ’ αυτήν την τροπολογία. Είµαστε ξε-
κάθαροι. Προβλέπουµε αντικατάσταση στη βάση ενός αξιόπιστου
συµβουλίου επιλογής και µάλιστα, µέσα από ορισµό από τις πρυ-
τανικές αρχές, από τους πρυτάνεις των πανεπιστηµίων. Δεν πα-
ρατείνουµε καµµία θητεία. Λύνουµε µια κατάσταση.

Ποια θα ήταν η εναλλακτική, όπως έχει πει και το κόµµα σας;
Να φέρουµε έναν νόµο για τα στελέχη. Πότε θα µπορούσαµε να
τον είχαµε φέρει αυτόν; Εν µέσω COVID. Δηλαδή, µε ΠΝΠ να φέρ-
ναµε τον νόµο για τα στελέχη για να προλάβουν ακριβώς αυτά τα
στελέχη να είναι στη θέση τους;

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Τόσα και τόσα φέρατε, κυρία
Υπουργέ.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Ξέρετε από ιδία εµπειρία ότι αυτή η διαδικασία παίρνει µήνες. Άρα,
λοιπόν, ποια ήταν η επιλογή µας; Να έχουµε µια νέα σχολική χρο-
νιά µε διευθυντές εκπαίδευσης, που έχουν κριθεί αντισυνταγµατι-
κοί, που υπάρχουν αποφάσεις διοικητικών εφετείων που έχουν
ακυρώσει τον διορισµό τους, άρα δεν υφίσταται πλέον, µε θέσεις
που έχουν χηρεύσει.

Κάτι τελευταίο: Οι σχολικοί σύµβουλοι θα επανέλθουν. Το

έχουµε πει και θα το δείτε σε λίγο καιρό.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Είστε εκτεθειµένοι ό,τι και να

λέτε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστούµε, κυρία

Υπουργέ.
Τον λόγο έχει ο κ. Μπουτσικάκης από τη Νέα Δηµοκρατία για

έξι λεπτά.
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ - ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΜΠΟΥΤΣΙΚΑΚΗΣ: Ευχαριστώ,

κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην εποχή µας το αίτηµα για

αναβάθµιση της παιδείας είναι πιο επίκαιρο από ποτέ. Μέσω της
παιδείας, διαµορφώνονται οι αντιλήψεις και οι νοοτροπίες ολόκλη-
ρης της κοινωνίας. Αυτές, µε τη σειρά τους διαµορφώνουν την
κοινωνική και την πολιτική ζωή της χώρας. Η παιδεία είναι άµεσα
συνδεδεµένη µε το µέλλον της. Χωρίς αυτή δεν έχουµε προοπτική
ή µέλλον.

Η εκπαίδευση στην Ελλάδα χρειάζεται ανασυγκρότηση, µε
βάση τις αρχές της αριστείας, της αξιολόγησης, της ποιότητας,
της δηµιουργικότητας και της εξωστρέφειας. Χρειάζεται προσαρ-
µογή της εκπαίδευσης στις ανάγκες της σύγχρονης εποχής, όπως
συµβαίνει και στον υπόλοιπο κόσµο. 

Μετά από το δηµόσιο σχολείο, µε το προηγούµενο νοµοσχέδιο
του Υπουργείου Παιδείας, ήλθε η ώρα να εκσυγχρονιστεί και το
ιδιωτικό. Για άλλη µια φορά, κάνουµε πράξη τις δεσµεύσεις µας.
Άλλωστε, γι’ αυτά µας ψήφισε ο ελληνικός λαός. Η ιδιωτική εκπαί-
δευση στην Ελλάδα λειτουργεί κάτω από ασφυκτικό και υπερβο-
λικά συγκεντρωτικό πλαίσιο, ένα πλαίσιο-κατάλοιπο άλλων
εποχών, που επιδεινώθηκε ακόµα περισσότερο την αµέσως προ-
ηγούµενη περίοδο. Οι ιδεολογικές εµµονές του ΣΥΡΙΖΑ και ο κρα-
τικός παρεµβατισµός, που επέβαλε διόγκωσαν περισσότερο το
πρόβληµα.

Αποτέλεσµα: Τα ιδιωτικά σχολεία να µην µπορούν να αξιοποι-
ήσουν ούτε τις εγκαταστάσεις ούτε το ανθρώπινο δυναµικό τους.
Δεν υπάρχει ελευθερία ούτε στα εκπαιδευτικά προγράµµατα ούτε
στις εκτός προγράµµατος δραστηριότητες, παθογένειες ετών,
που ερχόµαστε σήµερα να αντιµετωπίσουµε. 

Ενισχύουµε το δικαίωµα της επιλογής του σχολείου από τους
γονείς. Προωθούµε την ευελιξία στην οργάνωση και τη λειτουργία
των σχολικών µονάδων. Η πολιτική µας για την ιδιωτική εκπαί-
δευση βασίζεται στις αξίες της εµπιστοσύνης, της ευελιξίας και
της προστασίας. Με βάση αυτήν την αντίληψη, απλοποιούµε το
πλαίσιο λειτουργίας για την αποτελεσµατική διαχείριση του αν-
θρώπινου δυναµικού και την αξιοποίηση των κτηριακών εγκατα-
στάσεων προς όφελος των µαθητών. Σεβασµός, λοιπόν, στις
ιδιωτικές επενδύσεις. Διασφαλίζουµε πλήρως τον έλεγχο της νο-
µιµότητας, αλλά επιτρέπουµε το ίδιο το σχολείο να ορίζει τους δι-
ευθυντές και τους υποδιευθυντές του, καθώς και να καταρτίζει
εσωτερικό κανονισµό λειτουργίας, χωρίς κανέναν έλεγχο σκοπι-
µότητας από κρατικούς παράγοντες. Τέλος, λοιπόν, και στις κοµ-
µατικές επιλογές. 

Απελευθερώνουµε το σχολικό πρόγραµµα, ώστε πέρα από το
υποχρεωτικό, που καθορίζεται από το Υπουργείο Παιδείας, να
µπορεί το κάθε σχολείο να προσθέτει επιπλέον δραστηριότητες
και µάλιστα, ακόµα και εκτός ωρολογίου προγράµµατος, χωρίς
κανέναν περιορισµό στις µέρες και στις ώρες διδασκαλίας. Εν-
θαρρύνουµε, λοιπόν, τη δηµιουργικότητα. 

Διευρύνουµε τις δυνατότητες µετεγγραφής των µαθητών,
αξιολογούµε τις σχολικές µονάδες, επιτρέπουµε τη συστέγαση,
χωρίς περιορισµούς, στηρίζουµε τους εκπαιδευτικούς στην
πράξη, αφού καταργούµε τις συµβάσεις διετίας και τις κάνουµε
αορίστου χρόνου. Επιπλέον τους δίνουµε τη δυνατότητα να απα-
σχολούνται και εκτός σχολικού ωραρίου, ακόµα και τους καλο-
καιρινούς µήνες, ώστε να µπορούν να αυξήσουν το εισόδηµά
τους νόµιµα. Αυτές είναι µερικές µόνο από τις καινοτοµίες του
νοµοσχεδίου.

Έρχεστε πάλι, χωρίς να έχετε κανένα νοµικό έρεισµα, κύριοι
συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, και µιλάτε για αντισυνταγµατικό-
τητες και µιλάτε για ταξική πάλη, ενώ είναι γνωστό ότι πολλοί από
εσάς έχετε παιδιά σε ιδιωτικά σχολεία. Λέτε ότι δήθεν αφήνουµε
τα ιδιωτικά σχολεία χωρίς εποπτεία, όταν η εποπτεία του Υπουρ-
γείου Παιδείας είναι σαφής και ξεκάθαρη. Προσπαθείτε διαρκώς
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να κάνετε το άσπρο µαύρο. Έχετε καταφέρει να είναι τόσο αβά-
σιµη και τόσο άσχετη µε τις ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου η κριτική
σας, που δεν ξέρει κανείς τι να σας απαντήσει για όλα αυτά που
λέτε. Ειλικρινά, αναρωτιέµαι σε ποιους απευθύνεστε ή αν υποτι-
µάτε τόσο πολύ τον ελληνικό λαό. Αναχρονιστικά και οπισθοδρο-
µικά όλα όσα υπηρετείτε. Κοµµατικό συµφέρον και
µικροκοµµατική σκοπιµότητα είναι όλα αυτά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρ’ όλο που το νοµοσχέδιο
αυτό αφορά πρωτίστως την ιδιωτική εκπαίδευση, εισάγει και µια
πολύ σηµαντική καινοτοµία στα δηµόσια σχολεία. Για πρώτη φορά
θεσµοθετείται η συστηµατική διδασκαλία των ειδικών µαθηµάτων,
που εξετάζονται στις πανελλήνιες εξετάσεις, µαθήµατα όπως το
σχέδιο, η µουσική και οι ξένες γλώσσες, ώστε και το δηµόσιο σχο-
λείο να µπορεί να καλύπτει πλήρως τις ανάγκες των µαθητών, και-
νοτοµία που δεν έχει ξαναγίνει ως σήµερα για να µην
αναγκάζονται οι µαθητές να καταφεύγουν υποχρεωτικά σε φρον-
τιστήρια για την προετοιµασία τους στις πανελλήνιες εξετάσεις,
όπως συνέβαινε επί σειρά δεκαετιών ως τώρα. Αυτό σηµαίνει ισό-
τητα ευκαιριών στην πράξη. Δηµόσια εκπαίδευση για όλους και
πρωτίστως, για εκείνους που δεν έχουν τη δυνατότητα να πληρώ-
σουν. 

Αυτή είναι η ταξικότητα, για την οποία µας κατηγορείτε, κύριοι
του ΣΥΡΙΖΑ, επειδή λαµβάνουµε µέτρα για τους µη προνοµιού-
χους συµπολίτες µας, αυτούς που έχουν ανάγκη και δεν µπορούν
να πληρώσουν την ιδιωτική εκπαίδευση; 

Για να συνοψίσω, θα πω ότι σ’ έναν κόσµο ανταγωνιστικό, που
διαρκώς µεταβάλλεται η παιδεία δεν µπορεί να παραµένει προ-
σκολληµένη στο χθες. Χρειάζονται αλλαγές και τοµές µε το
βλέµµα στο µέλλον. Με το νοµοσχέδιο αυτό δίνουµε τέλος στην
καχυποψία και ελπίζουµε µε τα ιδιωτικά σχολεία να έχουµε σχέση
εµπιστοσύνης. Τα απελευθερώνουµε από τις αγκυλώσεις και τις
ιδεοληψίες του παρελθόντος, ώστε να µπορούν να παρέχουν παι-
δεία, µε όλη τη σηµασία της λέξης. 

Παιδεία σηµαίνει ανάπτυξη της κριτικής σκέψης, καλλιέργεια
των ιδεών και των χαρισµάτων, συνολική ανάπτυξη και διαµόρ-
φωση της προσωπικότητας. Αυτό, µόνο µε ελευθερία και δηµιουρ-
γικότητα µπορεί να γίνει. Δίνουµε στην ιδιωτική εκπαίδευση εκείνα
τα χαρακτηριστικά, που την αναβαθµίζουν. Μαζί µε τη δηµόσια εκ-
παίδευση θα είναι ο µοχλός ανάπτυξης και προόδου της χώρας.
Το όραµά µας είναι µια σύγχρονη Ελλάδα, που πρωτοπορεί στην
εκπαίδευση, την έρευνα και την καινοτοµία. Αυτό το όραµα κά-
νουµε πράξη µε το νοµοσχέδιο αυτό.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Αβραµάκης από τον ΣΥΡΙΖΑ για έξι λεπτά.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΒΡΑΜΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.Κυ-

ρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρία Υπουργέ, το σηµερινό νοµοσχέ-
διο είναι δυστυχώς το αποκορύφωµα µιας σειράς ενεργειών και
πολιτικών πρωτοβουλιών της Κυβέρνησης, που αποδεικνύουν τη
βαθιά αντιδηµοκρατική συνείδηση της πλειοψηφίας της σηµερινής
εκτελεστικής εξουσίας. Η φιλοσοφία, που ακολουθούν τα στελέχη
της Κυβέρνησης δεν έχει καµµία σχέση µε τη δηµοκρατική παρά-
δοση, µε τις αξίες που έχουν υπηρετήσει και υπηρετούν πολλά
από τα στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας, εντός και εκτός Βουλής. 

Βιτρίνα, επικοινωνία, ασυδοσία, αδιαφάνεια, περιφρόνηση όλων
των δηµοκρατικών κατακτήσεων, εκ των υστέρων αλλαγή νόµων
για την τακτοποίηση των αρεστών, προκλητικές πολιτικές παρο-
χών στους έχοντες, διασπάθιση δηµόσιου χρήµατος σε κρατικο-
δίαιτους επιχειρηµατίες, καναλάρχες και δηµοσιογράφους,
φτωχοποίηση της πλειοψηφίας του ελληνικού λαού, αυταρχισµός,
περιορισµός των δικαιωµάτων των εργαζοµένων, προσπάθεια κα-
τάργησης των διαδηλώσεων, πλήρης ανικανότητα να στηριχθεί η
οικονοµία, επιτελικό µπάχαλο στην τουρισµό και την εξωτερική
πολιτική, συνεχής παραγωγή ψευδών ειδήσεων είναι µερικά από
τα «επιτεύγµατα» της σηµερινής Κυβέρνησης.

Σήµερα είναι το αποκορύφωµα µιας πρωτοφανούς δηµοκρατι-
κής εκτροπής. Τέσσερις ηµέρες µετά την επέτειο της αποκατά-
στασης της δηµοκρατίας αποδεικνύονται οι νέες αξίες που
υπηρετεί η Κυβέρνηση και όχι, επαναλαµβάνω, το σύνολο του κόµ-
µατος της Νέας Δηµοκρατίας. Δεν αποτελεί έκπληξη πλέον το ότι

ο Πρωθυπουργός δεν έκανε οποιαδήποτε αναφορά στον Κων-
σταντίνο Καραµανλή στο µήνυµά του για την αποκατάσταση της
δηµοκρατίας. Οι νέες αξίες των στελεχών της Κυβέρνησης δεν
έχουν καµµία σχέση µε τα όσα υποστήριζε ο ιδρυτής της.

Δεν είναι η πρώτη φορά, στη σύγχρονη, τουλάχιστον, πολιτική
ιστορία του τόπου µας, που έχουµε ένα νοµοσχέδιο που υπαγο-
ρεύεται από συγκριµένα συµφέροντα. Είναι, όµως, η πρώτη φορά
στην ιστορία που οι χορηγοί της Νέας Δηµοκρατίας επιχειρηµα-
τίες της ιδιωτικής εκπαίδευσης έχουν ζητήσει και έχουν επιβάλει
αυτό το νοµοσχέδιο. Από µόνο του αυτό το γεγονός θα έπρεπε να
είναι αρκετό, για να καταψηφιστεί το νοµοσχέδιο στο σύνολό του
και να γίνει µια ουσιαστική διαβούλευση, µε όλους τους εµπλεκό-
µενους στην ιδιωτική εκπαίδευση για το αν και σε ποια σηµεία
χρειάζονται ή όχι αλλαγές στο ισχύον θεσµικό πλαίσιο. 

Η Κυβέρνηση, όµως, δεν δίνει σηµασία σε τέτοιες λεπτοµέρειες.
Ο πελάτης έχει αγοράσει συγκεκριµένα πράγµατα κι αυτά πρέπει
να του παραδοθούν. Οι αντιδράσεις σε αυτό το νοµοσχέδιο είναι
πολλές και δεν αφορούν µόνο τους άµεσα θιγόµενους εκπαιδευ-
τικούς. Οι ΑΔΕΔΥ, ΓΣΕΕ, ΔΟΕ, ακόµα και η ΔΑΚΕ, καταδίκασαν
όλοι το σηµερινό νοµοσχέδιο για τον υποβιβασµό του σχολείου
σε µια επιχείρηση σαν όλες τις άλλες. Κατάργηση εργασιακών δι-
καιωµάτων, υποβιβασµός των εκπαιδευτικών σε υπαλλήλους, πλή-
ρης ελευθερία στους ιδιοκτήτες να κάνουν ό,τι θέλουν και να
παρέχουν ό,τι υπηρεσίες θέλουν, άµεσα ή έµµεσα, σχετιζόµενες
µε την εκπαίδευση. 

Συστέγαση άσχετων µεταξύ τους εκπαιδευτικών δοµών, χωρίς
να διασφαλίζονται ούτε οι προϋποθέσεις συστέγασης πρωτοβάθ-
µιων και δευτεροβάθµιων δοµών, που ήδη επιτρέπονται. Ανοίγετε
τον δρόµο για να βρίσκονται στους ίδιους χώρους από βρέφη παι-
δικών σταθµών µέχρι σπουδαστές ιδιωτικών κολεγίων και ΙΕΚ
ακόµη και Κέντρων Διά Βίου Μάθησης. Αδιαφορείτε για το τι επι-
πτώσεις παιδαγωγικές µπορεί να έχει ο συγχρωτισµός µικρών παι-
διών µε ενήλικες.

Επιτρέπετε να συστεγάζονται πλέον ιδιωτικά σχολεία µε φρον-
τιστήρια ξένων γλωσσών και λέτε και ψέµατα ότι αυτό επιτρεπόταν
και το κατήργησε ο ΣΥΡΙΖΑ το 2017. Σας διέψευσε ο Πανελλήνιος
Σύνδεσµος Ιδιοκτητών Κέντρων Ξένων Γλωσσών, αλλά δεν σας
ενδιαφέρει ούτε αυτό. Εσείς έχετε συγκεκριµένους πελάτες να
εξυπηρετήσετε, που θέλουν να συγκεντρώσουν πάνω τους όλες
τις εκπαιδευτικές κι όχι µόνο υπηρεσίες, στο χαµηλότερο δυνατό
κόστος. 

Δεν σέβεστε ούτε τον ακρογωνιαίο λίθο κάθε σχολείου, δηµό-
σιου και ιδιωτικού, που είναι ο εκπαιδευτικός. Δίνετε τη δυνατό-
τητα σε ιδιοκτήτες ιδιωτικών σχολείων να απασχολούν
εκπαιδευτικούς τα Σαββατοκύριακα, το καλοκαίρι, να εργάζονται
περισσότερες ώρες, χωρίς να αµείβονται ανάλογα, απαραίτητα.
Απελευθερώνετε τις απολύσεις. 

Επιτρέπετε µια αξιολόγηση αυθαίρετη, χωρίς κανόνες και εκ-
χωρείτε τον έλεγχο τήρησης των εργασιακών σχέσεων στο
Υπουργείο Εργασίας, αντί να υπόκεινται στον έλεγχο του Υπουρ-
γείου Παιδείας. 

Επιτρέπετε να διαµορφώνονται εσωτερικοί κανονισµοί λειτουρ-
γίας ελεύθερα και δεν µπαίνετε καν στον κόπο να ελέγξετε τον αν-
τίκτυπο, που µπορεί να έχουν αυτοί οι κανονισµοί στην
παιδαγωγική διαδικασία. 

Επιτρέπετε στους ιδιοκτήτες να ορίζουν όποιον θέλουν ως δι-
ευθυντή ή υποδιευθυντή, χωρίς να διασφαλίζεται ότι έχουν την εµ-
πειρία και τα προσόντα, για να λάβουν τέτοιες θέσεις ευθύνης.
Σας αρκεί να είναι υπάκουοι οι εκπαιδευτικοί και οι διευθυντές
στους εργοδότες τους. Οι εργοδότες τους, άλλωστε, είναι οι πε-
λάτες σας.

Μετατρέπετε τους διευθυντές εκπαίδευσης -που είχαν ουσια-
στικό ρόλο στον έλεγχο των όσων συµβαίνουν και στα ιδιωτικά
σχολεία- σε ανθρώπους, που απλώς θα επικυρώνουν τα όσα ζη-
τούν οι ιδιοκτήτες-µέτοχοι, χωρίς καµµία δυνατότητα παρέµβα-
σης. 

Δηµιουργείτε ένα πλαίσιο, που θα έρθει σε πλήρη αντίθεση µε
κάθε έννοια του σχολείου, της εκπαιδευτικής διαδικασίας, της παι-
δείας. Οι ιδιοκτήτες θα µπορούν ακόµη πιο ελεύθερα να διώκουν
εκπαιδευτικούς, εάν για παράδειγµα επιπλήξουν κάποιο παιδί ση-
µαίνοντος πολιτικού προσώπου επειδή αντέγραφε.  Θα µπορούν
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να συγκαλύπτουν ακόµα πιο εύκολα περιπτώσεις bullying και διά-
φορα σκάνδαλα, που έχουν δει το φως της δηµοσιότητας, πίσω
από τις κλειστές τους πόρτες. Θα µπορούν να συγκεντρώνουν πε-
ρισσότερες εκπαιδευτικές διαδικασίες, χωρίς κανέναν ουσιαστικό
έλεγχο για την τήρηση των κανόνων, που ισχύουν για τις δηµόσιες
δοµές. 

Το κυριότερο, όµως, που κάνετε είναι ότι στρέφεστε, δυστυχώς,
εναντίον των ίδιων των παιδιών. Ανοίγετε τον δρόµο, για να παρα-
µείνουν σε µια εκπαιδευτική δοµή για πάρα πολλά χρόνια, µέχρι
ακόµα να αποκτήσουν και πτυχίο ιδιωτικού πανεπιστηµίου. Αυτό
θα έχει σοβαρές επιπτώσεις στη διαδικασία ενηλικίωσής τους. 

Θέλετε να αποκλείσετε αυτά τα παιδιά από οποιαδήποτε κοινω-
νικοποίηση, να µεγαλώσουν αποκλεισµένα από την πραγµατικό-
τητα, πιθανόν γιατί πιστεύετε ότι έτσι θα προστατευθούν από τη
ριζοσπαστικοποίηση. Διαµορφώνετε ένα πλαίσιο εκπαίδευσης,
που τους διδάσκει ότι οι εκπαιδευτικοί είναι υπάλληλοί τους, που
τους διδάσκει ότι όλα εξαγοράζονται, που τους µαθαίνει ότι τα δι-
καιώµατά τους δεν είναι για όλους ίδια, αλλά είναι εξαρτηµένα
από την οικονοµική τους κατάσταση. Τους µαθαίνετε ότι τα κτήρια
είναι σταθερά, αλλά οι άνθρωποι αντικαθίστανται µε συνοπτικές
διαδικασίες, µε µια διαπιστωτική πράξη του ιδιόκτητη των κτηρίων.

Ό,τι και να λέτε, το νοµοσχέδιο είναι προϊόν συναλλαγής. Είναι
ένα γραµµάτιο, που σήµερα εξοφλείτε. Είναι ένα γραµµάτιο πολι-
τικής στήριξης µε τη µορφή χορηγιών και οικονοµικής στήριξης
από πλευράς των πολιτικών σας φίλων, που σήµερα εξαργυρώνε-
ται µε το παρόν νοµοσχέδιο. 

Εν κατακλείδι, σας καταγγέλλουµε ότι καταργείτε το αιτιολογη-
µένο των απολύσεων. Φέρνετε µια τροπολογία, µε την οποία
παύετε τους διευθυντές της πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας
εκπαίδευσης και δροµολογείτε τη διαδικασία ορισµού νέων -προ-
σωρινών µας λέτε, θα δούµε- µέσω µιας διορισµένης πενταµελούς
επιτροπής, αφήνοντας, εκτός τους αιρετούς του κλάδου µε µια
διαβλητή διαδικασία, που καταστρατηγεί κάθε έννοια αξιοκρατίας
και δίκαιης αντιµετώπισης, αφού δεν υπάρχουν πλέον αντικειµε-
νικά κριτήρια και µοριοδότηση. 

Η στόχευση της ηγεσίας του Υπουργείου Παιδείας και της Κυ-
βέρνησης είναι να ορίσει στελέχη της εκπαίδευσης σε κάθε γωνιά
της Ελλάδος άτοµα του κοµµατικού τους περιβάλλοντος και φυ-
σικά, να ελέγξει όλους τους αρµούς της εξουσίας και να επανα-
φέρουν την κανονικότητα της επιβολής του κοµµατικού κράτους,
προχωρώντας στην αντίληψη της νόµιµης ιδιοκτησίας του κρά-
τους και της στελέχωσης της δηµόσιας διοίκησης και του κρατι-
κού µηχανισµού µε την µετριότητα των αρίστων της κοµµατικής
πελατείας. 

Απελευθερώνετε τις απολύσεις, ελαστικοποιείτε τις εργασιακές
σχέσεις, καταλύετε τα εργασιακά δικαιώµατα και δίνετε το δι-
καίωµα στους σχολάρχες να λειτουργούν τα σχολεία τους ως
φροντιστήρια. Διακαής πόθος σας είναι η απολιτικοποίηση της
νέας γενιάς, η καλλιέργεια του άκρατου νεοφιλελευθερισµού και
η επικράτηση της νεοσυντηρητικής δεξιάς αντίληψης µε κοµµα-
τικό έλεγχο κάθε σπιθαµής του κρατικού µηχανισµού. Στόχος σας
είναι η αποριζοσπαστικοποίηση της νεολαίας, ώστε από χειραφε-
τηµένη και διεκδικητική να γίνει ελέγξιµη και χειραγωγήσιµη. 

Δεν θα το καταφέρετε! Ό,τι και να λέτε, πιστεύω ότι έχετε πε-
ράσει κάτω από τον πήχη, κυρία Υπουργέ,  και είστε πολλαπλώς
εκτεθειµένη στην κοινή γνώµη.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ.  Χειµάρας από τη Νέα Δηµοκρατία για
έξι λεπτά. 

ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΗΣ (ΘΕΜΗΣ) ΧΕΙΜΑΡΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, κυρία
Υπουργέ, κυρία Υφυπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, θα ξεκινήσω
λίγο περίεργα. Είχα πριν µία  συζήτηση µε την κ. Πιπιλή στο εν-
τευκτήριο, όπου µου έλεγε πως πρέπει να κρατιόµαστε και να
µην παρασυρόµαστε σε αντιπαραθέσεις ανούσιες, διότι η αλή-
θεια είναι πως γι’ αυτό έχουµε εκλεγεί όλοι εµείς οι νέοι Βουλευ-
τές. Έχετε απόλυτο δίκιο, κυρία Πιπιλή. 

Έρχοµαι, όµως, στο Βήµα µετά από τον προηγούµενο οµιλητή
και άκουσα και πρόλαβα να σηµειώσω πάρα πολλά. Πρόλαβα να

σηµειώσω «χορηγοί επιβάλλουν το νοµοσχέδιο», «ασυδοσία»,
«λαµόγια», «προϊόν συναλλαγής». 

«Διασπάθιση…», όµως, «…χρηµάτων σε καναλάρχες και δηµο-
σιογράφους»; Αυτό είπατε; «Κλειστά δωµάτια» είπατε σε µας
εσείς, όταν πριν λίγο διάστηµα βγήκε στην κοινή γνώµη πως ο κ.
Παππάς «έστηνε» τον κ. Καλογρίτσα, για να κατέβει στους δια-
γωνισµούς για να ελέγξετε τον τηλεοπτικό χάρτη της χώρας;

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΒΡΑΜΑΚΗΣ: Έπαιρνε χρήµα ο κ. Παππάς;
ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΗΣ (ΘΕΜΗΣ) ΧΕΙΜΑΡΑΣ: Σας παρακαλώ, κύριε.

Εγώ θα κρατήσω τη συµβουλή της κ. Πιπιλή και θα µπω στην
ουσία του νοµοσχεδίου. 

Μόλις τον περασµένο µήνα, σε αυτήν την Αίθουσα, ψηφίσαµε
το νοµοσχέδιο, που αφορούσε στην αναβάθµιση του δηµόσιου
σχολείου µε ρυθµίσεις από τη βάση της εκπαιδευτικής πυραµί-
δας, δηλαδή από το νηπιαγωγείο µέχρι το λύκειο.

Με το σηµερινό νοµοσχέδιο συµπληρώνουµε και ολοκληρώ-
νουµε τον πρώτο κύκλο παρεµβάσεων στην πρωτοβάθµια και
δευτεροβάθµια εκπαίδευση. Θεσπίζουµε µέτρα για την ιδιωτική
εκπαίδευση. Γιατί, όµως, η ιδιωτική εκπαίδευση χρειάζεται τη νο-
µοθετική µας παρέµβαση; Γιατί, δυστυχώς, παρατηρούµε το φαι-
νόµενο του έντονου κρατικού παρεµβατισµού σε αυτό το πεδίο,
µε αποτέλεσµα να δηµιουργούνται σοβαρές στρεβλώσεις, οι
οποίες αναπόφευκτα ακυρώνουν το συνταγµατικό δικαίωµα του
γονέα στην επιλογή του δηµόσιου και του ιδιωτικού σχολείου αν-
τίστοιχα. 

Για ποιον λόγο όµως, παραβιάζεται το συνταγµατικό δικαίωµα
της ελευθερίας; Για τον απλό λόγο ότι το κράτος επεµβαίνει
τόσο πολύ στα ιδιωτικά σχολεία, καταργώντας το δικαίωµα ου-
σιαστικής διαφοροποίησής τους. Εξηγήστε µου ποιο είναι τότε
το νόηµα της ύπαρξης ιδιωτικών σχολείων. 

Το νοµοσχέδιο, που συζητούµε σήµερα, µας οδηγεί από τον
υπέρµετρο κρατικό παρεµβατισµό στην αυτονόητη λογική της
ωφέλιµης εποπτείας. Στο σηµείο αυτό επιτρέψτε µου να διευκρι-
νίσω το εξής. Προφανώς, κανένας δεν υποστηρίζει πως τα ιδιω-
τικά σχολεία πρέπει να λειτουργούν ανεξέλεγκτα. Ναι, το κράτος
πρέπει να λειτουργεί εποπτικά. Πρέπει όµως την ίδια στιγµή να
διασφαλίζεται η επιχειρηµατική ελευθερία και η αυτονοµία. Η
αλήθεια είναι πως η προηγούµενη κυβέρνηση θέλησε να ισοπε-
δώσει και να δαιµονοποιήσει την ιδιωτική εκπαίδευση, όταν απα-
γόρευε την αξιολόγηση στα ιδιωτικά σχολεία, όταν περιόριζε τη
δυνατότητα εκπόνησης πρόσθετων εκπαιδευτικών δραστηριοτή-
των, όταν σχεδίαζε να επιβάλλει ΦΠΑ 23% στην ιδιωτική εκπαί-
δευση. Γιατί όλα αυτά; Μα φυσικά, για να µην επιλέγει κανείς την
ιδιωτική εκπαίδευση. Αυτό είναι παράλογο τόσο για τους ίδιους
τους γονείς και τα παιδιά τους όσο και για την ίδια την επιχειρη-
µατικότητα και τους εργαζόµενους. 

Τι ακούσαµε στην επιτροπή; Ακούσαµε το εξής: «Επειδή δεν
µπορούµε να σας πείσουµε, θα σας κάνουµε µε τους νόµους µας
αχρείαστους». Αυτή η φράση τα λέει όλα. 

Να θυµίσω επίσης ότι διευθυντής διεύθυνσης είχε στείλει τότε
προς όλα τα ιδιωτικά σχολεία αρµοδιότητάς του έγγραφο, ζη-
τώντας εντός πέντε ηµερών να τον ενηµερώσουν αν έχουν διε-
νεργήσει αξιολόγηση του εκπαιδευτικού τους προσωπικού. Σε
περίπτωση αρνητικής απάντησης αυτό δεν αρκούσε. Ζητούσε να
του αποστείλουν υπεύθυνες δηλώσεις των εκπαιδευτικών που
απασχολούν, µε τις οποίες οι εκπαιδευτικοί θα δήλωναν ότι δεν
έχουν αξιολογηθεί από το ιδιωτικό σχολείο. Η πολιτεία δηλαδή
θεώρησε ότι οι ιδιοκτήτες των σχολείων είναι αναξιόπιστοι και
χρειάζεται οι εργαζόµενοι εκπαιδευτικοί να πιστοποιήσουν τη µη
διεξαγωγή αξιολόγησης, µε υπεύθυνη δήλωσή τους, ώστε να επι-
βεβαιωθεί η θέληση του Υπουργείου. Ο υπερβάλλων ζήλος τότε
κάποιων διευθυντών εκπαίδευσης ήταν αποτέλεσµα επίδειξης νο-
µιµοφροσύνης προς το Υπουργείο, µετά τις πρόσφατες αναλή-
ψεις καθηκόντων το 2016. Αυτά τα δύο παραδείγµατα απο-
δεικνύουν περίτρανα την άκρατη ιδεοληψία του ΣΥΡΙΖΑ.

Το παρόν νοµοθέτηµα έρχεται να επιφέρει µία υγιή ισορροπία
µεταξύ της κρατικής εποπτείας και της αυτονοµίας, που οφείλει
το κράτος να αποδώσει στα ιδιωτικά σχολεία. Οι ρυθµίσεις αυτές
του νοµοσχεδίου απελευθερώνουν το ιδιωτικό σχολείο από αγκυ-
λώσεις και ιδεοληψίες, προσδίδουν και στην ιδιωτική εκπαίδευση
τα χαρακτηριστικά εκείνα, που την καθιστούν µαζί µε το δηµόσιο
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σχολείο µοχλό ανάπτυξης για τη χώρα. 
Μοχλός ανάπτυξης θα γίνει και η τριτοβάθµια εκπαίδευση, η

οποία αποκτά επιτέλους εξωστρέφεια και βεβαίως, εκείνη την αν-
ταγωνιστικότητα που της αρµόζει. Με το νοµοσχέδιο για την ανα-
βάθµιση της παιδείας καταστήσαµε τα ελληνικά πανεπιστήµια
πόλο έλξης φοιτητών από όλο τον κόσµο. Ήδη θα λειτουργήσουν
τα πρώτα ξενόγλωσσα προπτυχιακά και µεταπτυχιακά µας προ-
γράµµατα. 

Το νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µόνο ελιτίστικο
δεν µπορεί να χαρακτηριστεί. Ρυθµίζει την ιδιωτική εκπαίδευση,
χωρίς όµως να αφαιρεί την ποιότητα από τη δηµόσια εκπαίδευση,
την οποία και ενισχύει -επιτρέψτε µου να πω- έτι περαιτέρω µε την
καινοτοµία του άρθρου 14, που αφορά στη συστηµατική διδασκα-
λία των πανελλαδικά εξεταζόµενων ειδικών µαθηµάτων στα δηµό-
σια σχολεία. 

Κλείνοντας σε αυτό το σηµείο, επιτρέψτε µου, ως γονιός πρω-
τίστως, να απευθύνω ένα θερµό ευχαριστήριο µήνυµα σε όλους
εκείνους τους εκπαιδευτικούς µας, που µέσα στη δίνη και την αβε-
βαιότητα της πανδηµίας, έκαναν ό,τι καλύτερο µπορούσαν για τα
παιδιά µας, δίνοντας τον καλύτερο εαυτό τους, στηρίζοντας τα
παιδιά µας, συνεχίζοντας απρόσκοπτα το έργο τους, υπηρετών-
τας µε αυτοθυσία το πιο σηµαντικό καθήκον τους, την ύψιστη πα-
ροχή ενός δηµοκρατικού κράτους, την παιδεία. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε. 

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Αµανατίδης από τον ΣΥΡΙΖΑ, για έξι
λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρία Υφυπουργέ, χαίροµαι που σας βλέπω και

είστε εδώ όλες τις ώρες από ότι βλέπω.
Ωστόσο, κυρία Υπουργέ, επιτρέψτε µου να σας πω ότι γενναι-

ότητα δεν είναι να πείτε «εµείς το βγάλαµε στη “ΔΙΑΦΑΝΕΙΑ”». Γεν-
ναιότητα θα ήταν να πείτε: παρ’ ότι πήραµε αυτά τα χρήµατα,
εµείς δεν τους κάνουµε το χατίρι για τη διάλυση των εργασιακών
σχέσεων των εκπαιδευτικών. Αυτό θα το χαρακτήριζα γενναιότητα.
Όµως αυτό που κάνετε δεν είναι γενναιότητα. Δεν το χαρακτη-
ρίζω, ωστόσο δεν είναι γενναιότητα. 

Πάντως, το νοµοσχέδιό σας είναι αποκαλυπτικό των θέσεων και
των διαθέσεων της Κυβέρνησης. Έχετε µία άκαµπτη στάση, τη
στιγµή που στο νοµοσχέδιο µιλάτε για ευελιξίες, για γόνιµες επο-
πτείες. Νοµίζω ότι αυτή η στάση, κυρία Υπουργέ, οφείλεται σε µια
αλαζονεία, που διέπει τη συνολική κυβερνητική πολιτική, αλλά ιδι-
αίτερα του Υπουργείου σας, από τα εκλογικά αποτελέσµατα και
βέβαια, των δηµοσκοπήσεων. 

Τα περασµένα εκλογικά αποτελέσµατα δεν µπορεί να είναι η κο-
λυµβήθρα του Σιλωάµ και κάθε φορά, που εδώ όλα τα κόµµατα
της Αντιπολίτευσης λένε «βαδίζετε λάθος», εσείς να λέτε «µα,
εµείς πήραµε την εντολή». Αυτό δεν είναι η κολυµβήθρα του Σι-
λωάµ. Φαίνεται σαν να οδηγείτε σε έναν µονόδροµο. Όλοι σας
προειδοποιούν και έρχονται απέναντι τα αυτοκίνητα και εσείς λέτε
«όχι, εγώ πηγαίνω καλά και όλοι οι άλλοι έχουν λάθος». Σας εν-
διαφέρει µόνο η Ένωση Γονέων των µαθητών στα ιδιωτικά σχο-
λεία.  

Σας το λέει η Ανώτατη Συνοµοσπονδία Γονέων Ελλάδος -θα κα-
ταθέσω τα σχετικά έγγραφα- σας το λέει η ΑΔΕΔΥ, σας το λέει η
ΔΟΕ, η ΟΛΜΕ, η ΟΙΕΛΕ, ακόµα ακόµα σας το λέει και η Επιστηµο-
νική Επιτροπή της Βουλής. Εν πάση περιπτώσει, αν τόσο πολύ θέ-
λετε να τα αφήσετε ελεύθερα στην παιδεία, αυτών που πάνε στα
ιδιωτικά οι γονείς να κάνουν ό,τι θέλουν και οι ιδιοκτήτες µόνο,
κάντε αυτό που γίνεται στην Ευρώπη. Υπάρχουν δύο ειδών ιδιω-
τικά σχολεία: αυτά που είναι ελεγχόµενα από το κράτος και στο
πρόγραµµά τους και µε ασφαλείς εργασιακές σχέσεις κλπ. και
αυτά που είναι ελεύθερα και αυτόνοµα, που όµως οι τίτλοι σπου-
δών τους περνάνε µέσα από τη διαδικασία των εξετάσεων, έτσι
ώστε να είναι ισότιµοι. Κρούουµε το καµπανάκι του κινδύνου, σε
σχέση µε την ισοτιµία των πτυχίων. 

Κυρία Υπουργέ, εδώ, σχετικά µε τη διάλυση των εργασιακών
σχέσεων επισηµαίνει η Επιστηµονική Επιτροπή της Βουλής το
εξής: «µε το άρθρο 10 καταργείται το ισχύον ειδικό καθεστώς που

διέπει τη σχέση εργασίας των διδασκόντων στα ιδιωτικά σχολεία
εκπαιδευτικών, το οποίο µεταξύ άλλων ορίζει ότι η καταγγελία
σύµβασης εργασίας υπόκειται σε πολιτικό έλεγχο νοµιµότητας
από ανεξάρτητη επιτροπή. 

Με την προτεινόµενη ρύθµιση, αντίθετα, ο έλεγχος είναι µόνο
δικαστικός και στο πλαίσιό του εξετάζεται ιδίως εάν η καταγγελία
αποτελεί αθέµιτη εργοδοτική αντίδραση κ.λπ.. Ως προς τον προσ-
διορισµό της έννοιας της αθέµιτης αντίδρασης δεν πρέπει να πα-
ροράτε ότι ο διδάσκων σε σχολείο ασκεί λειτούργηµα, η
απρόσκοπτη επιτέλεση του οποίου προϋποθέτει στοιχειώδη ανε-
ξαρτησία, η άσκηση της οποίας υπόκειται, βέβαια, τόσο σε αυτο-
έλεγχο όσο και σε εξωτερική αξιολόγηση.»

Μιας και µιλάµε και για αξιολόγηση, αφήνετε τους ιδιοκτήτες
να προσθέτουν κριτήρια αξιολόγησης και τώρα βάζετε τον µονα-
δικό περιορισµό να είναι στον εσωτερικό κανονισµό λειτουργίας;
Μα -εδώ δεν πρέπει να µας κοροϊδεύετε- τον εσωτερικό κανονισµό
λειτουργίας ποιος τον κάνει; Ο διευθυντής µόνο του σχολείου. Εµ-
πλέκεται πουθενά ο σύλλογος διδασκόντων του σχολείου -µόνο ο
διευθυντής του σχολείου!-, στο οποίον µάλιστα σύλλογο διδα-
σκόντων, αν υπήρχε, παρίσταται κιόλας µέλος της εταιρείας ή του
σχολείου; Δηλαδή τον εσωτερικό κανονισµό λειτουργίας πάλι τον
κάνει ο διευθυντής µόνο, οι υπηρεσίες δεν µπορούν να κάνουν τί-
ποτα παρά να υποβάλουν διάφορα παράπονα και έρχεστε και µας
λέτε ότι «ναι, βάζω και αυτό στη διάταξη». Ε, δεν είναι έτσι. 

Κυρία Υπουργέ, χρησιµοποιήσατε πολύ καλές λέξεις, όπως
«γόνιµη εποπτεία». Αφήστε, λοιπόν, την ελεύθερη επιλογή στους
ιδιοκτήτες των ιδιωτικών σχολείων να πάνε ή στη µία κατηγορία ή
στην άλλη. Σας ζήτησαν οι οµοσπονδίες να κάνετε έναν µήνα υπο-
µονή, να το αποσύρετε και να πάτε σε διάλογο. Ούτε αυτό το δε-
χτήκατε. Στο τέλος-τέλος από τις αλήθειες σας ισχύει ότι το
Σύνταγµα κατοχυρώνει, το άρθρο 16 βεβαίως, ωστόσο, κυρία
Υπουργέ, η εκτελεστική εξουσία πάντοτε φέρνει νόµους, που όταν
θέλει να αποστεώσει την ουσία των διατάξεων του Συντάγµατος
πάντοτε την αποστεώνει. Χαρακτηριστικό παράδειγµα ήταν ο
νόµος, που έφερε ο κ. Χρυσοχοΐδης σε σχέση µε το δικαίωµα του
συναθροίζεσθαι. Αυτό ακριβώς κάνετε και εσείς τώρα. 

Μπορούµε να τα αφήσουµε όλα να τα κάνουν οι ιδιοκτήτες των
σχολείων; Όχι, γιατί αυτό για το οποίο µιλάµε τώρα, ουσιαστικά,
είναι δηµόσιο αγαθό και µας ενδιαφέρει ως κράτος, ως κοινωνία,
σε τι χώρους διδάσκονται, τι διδάσκονται, από ποιους διδάσκονται
και το πώς διδάσκονται. Είναι δηµόσιο αγαθό. 

Στο τέλος, ελέχθη: «ωφελεί τους εκπαιδευτικούς. Ο καλός εκ-
παιδευτικός δεν έχει ανάγκη µονιµότητας». 

Κυρία Υπουργέ, επιτρέψτε µου τότε να πω να το κάνετε σε
όλους, παντού. Ούτε ο καλός δηµόσιος υπάλληλος έχει ανάγκη
ρήτρας µονιµότητας, κανείς δεν έχει. Αφήστε τα όλα ελεύθερα.
Αυτή είναι η τακτική; Να θυµηθούµε ξανά τι έγινε µε τις διαθεσι-
µότητες; 

Αξιολόγηση είπατε. Όταν λέτε µόνο αξιολόγηση, αυτό δεν λέει
τίποτα για κανέναν. Θα µας πείτε ποιος αξιολογεί, πώς αξιολογεί,
µε τι κριτήρια αξιολογεί,  για ποιο σκοπό αξιολογεί και τότε να συ-
ζητήσουµε για την αξιολόγηση. Αν θυµηθώ την αξιολόγηση, όπου
έβαζε ένα κατώτατο πλαφόν 10%, που έπρεπε το 10% να έχει
κάτω από 5, έτσι ώστε να υπάρξει δεξαµενή των διαθεσιµοτήτων
στις παλαιότερες πολιτικές του κ. Μητσοτάκη, αυτό εµάς, µας
υποψιάζει πάρα πολύ. 

Τέλος, τι λέµε εµείς για την εκπαίδευση, λοιπόν; Εµείς θέλουµε
στα ιδιωτικά σχολεία να υπάρχει µόνιµο διδακτικό προσωπικό, θα
ασκείται καλύτερα και αποτελεσµατικότερα και η κρατική επο-
πτεία σε αυτά. Κι όλα αυτά φυσικά, για το µεταβατικό χρονικό διά-
στηµα, που θα υπάρχει ακόµα ιδιωτική εκπαίδευση. Γιατί η
µακροχρόνια πολιτική της πολιτείας πρέπει να είναι η κατάργηση
και η προσφορά από το κράτος δωρεάν παιδείας. Τα είπε ο κ. Κου-
ράκης ή ο κ. Μηταφίδης αυτά, κυρίες και κύριοι της συµπολίτευ-
σης; Αυτή ήταν η ουσία των λόγων και του κ. Κουράκη και του κ.
Μηταφίδη. Αυτά τα είπε ο κ. Μπακογιάννης, όµως, και σας το διά-
βασε προηγουµένως ο συνάδελφός µας, κ. Φίλης.

Κυρίες και κύριοι, θέλω να πω, µε όλη τη συναισθηµατική φόρ-
τιση, γιατί είµαι και εκπαιδευτικός -θέλω απ’ αυτό το Βήµα να πω
ένα ευχαριστώ στους µάχιµους εκπαιδευτικούς στις τάξεις, αλλά
και σε αυτούς που έχουν αφυπηρετήσει, γιατί διαµορφώνουν τη
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νεολαία- ότι δεν φτάνει για ένα κοµµάτι ψωµί µόνο η δουλειά. Εδώ
τώρα ζητάτε να υπάρχουν οι «πρόθυµοι», όχι για το καλό των µα-
θητών. Και ανελεύθεροι εκπαιδευτικοί παράγουν ανελεύθερους
µαθητές. Όντως, ο στόχος σας είναι οι µαθητές. Αυτό νοµίζω ότι
δεν πρέπει να το επιτρέψει, όχι ένα, ένα κράτος –το οποίο οδηγείτε
µε τη συγκεκριµένη ρότα, µετά λύπης µου, στα ζητήµατα αυτά-
αλλά νοµίζω ότι το εκπαιδευτικό κίνηµα, το γονεϊκό κίνηµα και το
µαθητικό κίνηµα θα το βρείτε µπροστά σας. 

Κύρια Πρόεδρε, δύο λόγια για τους διευθυντές εκπαίδευσης,
που καταργείτε. Στο συµβούλιο βάζετε -φυσικά, δεν αµφισβητώ
τους πανεπιστηµιακούς που έχετε- και λέτε ποια είναι τα κριτήρια,
τα οποία όµως, δεν τα µοριοδοτείτε. Το ότι δεν υπάρχει µοριοδό-
τηση των κριτηρίων είναι πολύ σηµαντικό, γιατί όλοι θα έχουν αυτά
τα κριτήρια. Με πόσα µόρια καθένας, ποια είναι τα µετρήσιµα,
ποια είναι η αναλογία; Αυτά δεν αναφέρονται. Αυτό για µας λέγε-
ται κατάληψη του κράτους, «λάφυρο» των εκλογικών αποτελεσµά-
των. Σύντοµη διάρκεια έχουν αυτά. 

Να είστε καλά. Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής, κ. Ιωάννης Αµανατίδης, κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, τον λόγο για ένα διαδικα-

στικό θέµα. Να ρωτήσω κάτι την κυρία Υπουργό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Θέλουµε να ρωτήσουµε την κυρία Υπουργό,

κάποια στιγµή, επειδή πλησιάζουµε και στο τέλος της διαδικασίας,
να µας πει ποιες από τις βουλευτικές τροπολογίες γίνονται δεκτές
από την Κυβέρνηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Είπε προηγουµένως ότι
θα απαντήσει σε αυτό. 

Κυρία Υπουργέ θα απαντήσετε τώρα σε αυτό ή αργότερα; Αρ-
γότερα, εντάξει.

Τον λόγο έχει ο κ. Μπλούχος από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΛΟΥΧΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Aγαπητοί κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυο ιεραποστολές, ένα

χριστιανικό ιεροδιδασκαλείο, µετέπειτα ένα παρθεναγωγείο και
τέλος µία γεωργική σχολή. Η γενοκτονία χριστιανικών πληθυσµών
της Μικράς Ασίας, η ανταλλαγή πληθυσµών,  επανίδρυση των κα-
τεστραµµένων σχολείων για το προσφυγικό και αναγκεµένο πλη-
θυσµό. Τέλος, δύο εκπαιδευτικά ιδρύµατα πρότυπα, σταθµοί στην
ιστορία της ελληνικής εκπαίδευσης. Οµιλώ για δύο σπουδαίες
αξιοµίµητες ιδιωτικές εκπαιδευτικές προσπάθειες, που ξεκίνησαν
από την Κωνσταντινούπολη και τη Μερζιφούντα του Πόντου, ενώ
τα τελευταία εκατό σχεδόν έτη διαπρέπουν στη Μακεδονία, ετοι-
µάζοντας νέους και νέες έτοιµους για την επιστήµη, την παρα-
γωγή και τη µεταποίηση, χωρίς θεωρητικές φιοριτούρες. 

Πιστεύω πως πολλοί από εµάς ανεξαρτήτως πολιτικής, ιδεολο-
γικής τοποθέτησης κουβαλάµε ένα καηµό και µια στοιχειώδη διά-
θεση για συµβολή σε κοινωνικό µετασχηµατισµό και σε µια νέα
αέναη πάλη ενάντια στο χθες, στη σκουριά, στην αγραµµατοσύνη
και στην οπισθοδρόµηση. Σίγουρα, καλοβλέπουµε την πάλη µέσα
στην εκπαίδευση και όποιος δύναται, µέσα από τις δικές του δυ-
νάµεις.

Ιδιωτική εκπαίδευση στην Ελλάδα σηµαίνει αυτό ακριβώς το
πράγµα, να έχεις ένα όραµα εκπαιδευτικό, κοινωνικό αλλά και επι-
χειρηµατικό, ναι, να αλλάξεις τον κόσµο. Στα ιδιωτικά σχολεία
ακόµα και η φιλοδοξία να γίνει ένα ίδρυµα ξακουστό και κραταιό
δεν είναι µαταιοδοξία µήτε κερδοσκοπία. Είναι µια προσφορά
όµοια µε αυτή των µεγάλων ευεργετών. Διότι το ιδιωτικό σχολείο
δεν φτιάχνεται, για να προσφέρει µονάχα ό,τι και το δηµόσιο. Φτιά-
χνεται επιπλέον για το εκπαιδευτικό όραµα του ιδιώτη επιτηδευ-
µατία και εκπαιδευτικού για το σχολείο µετά το σχολείο, για την
ελευθερία να δώσει κανείς ό,τι έχει και δεν έχει στο µαθητή του,
πέρα από την ορθή υποχρεωτικότητα και την ορθή συντηρητικό-
τητα του κλασικού πανελληνίου εκπαιδευτικού προγράµµατος.

Μιλάµε για ιδρύµατα, που δέχονται την απηνή και αµείλικτη
αξιολόγηση του πολίτη, όπου τα πάντα κρίνονται από την απο-

τελεσµατικότητα και την καινοτοµία και βέβαια, από την δυνατό-
τητα του πολίτη να ενισχύσει την ιδιωτική προσπάθεια, να την εµ-
πιστευτεί και να την καρπωθεί ως κάτι ιδιαίτερο και σηµαντικό. 

Με ευθύνες της προηγούµενης διακυβέρνησης τα ιδιωτικά
σχολεία, τα σχολεία της ελεύθερης επιλογής κινδύνευαν να κα-
ταδικαστούν στην απαξία, µόνο και µόνο επειδή λέγονται ιδιω-
τικά. Επιβλήθηκε περίπου η απαγόρευση της αξιολόγησης του
εκπαιδευτικού έργου, ο περιορισµός της δυνατότητας πρόσθε-
των εκπαιδευτικών δραστηριοτήτων, η µονιµοποίηση των εκπαι-
δευτικών ωσάν να ήταν δηµόσιοι υπάλληλοι µε όλη την άσχηµη
αύρα, που ακολουθεί αυτήν την έννοια, σταµάτησαν να υπάρ-
χουν κίνητρα στην κατεύθυνση της διαρκούς βελτίωσης, ενώ η
κρατική εποπτεία τα οδηγούσε στην ασφυξία µε απώτερο στόχο
την οµογενοποίηση. 

Να, γιατί σήµερα ευκαιρίας δοθείσης µε το παρόν βιώνουµε
την αποτυχία της Αριστεράς και πλέον γίνεται τόσο κρυστάλλινη
η αποτύπωσή της. Ξεκάθαρα, είναι ανίκανη να αναλύσει την
πραγµατικότητα, να την αναγνώσει κατά βάση, να την αναλύσει
κατ’ επέκταση. Αλλά γιατί είναι η διολίσθησή της ή καλύτερα η
εµµονική προσήλωση στην παλαιά Αριστερή πολιτική ορθοφρο-
σύνη και αδυνατεί έτσι να αναδιπλωθεί; Είναι η ψευδαίσθησή της
ότι µπορεί διαχρονικά να καπηλεύεται τα κοινωνικά δικαιώµατα,
όπως αυτό της παιδείας, και ταυτόχρονα να εξαπολύει µύδρους
κατά της επιχειρηµατικότητας και να τραµπαλίζει µεταξύ των;

Η βασική όµως συνισταµένη των παραπάνω προσεγγίσεων
είναι και -το αρνείστε αµετανόητα- το ότι δεν εκπροσωπείτε πια
τον λαό, διότι δεν είναι πια ο δικός σας λαός. Μετατοπίστηκε ο
στόχος σας, η οµάδα αναφοράς σας. Αυτό σηµαίνει ότι αυτοκα-
ταδικάζεστε στην εσωστρέφεια. Εδώ υφίσταται πλέον η µεγαλύ-
τερη και ουσιαστικότερη διαφοροποίησή µας. Εµείς επενδύουµε
στην ανοικτότητα. 

Υποχρεώσατε, µέσα από απίστευτους θεατρινισµούς, να ασχο-
λούµαστε στην επιτροπή περί όνου σκιάς, καταδεικνύοντας τον
φασίζοντα συµπλεγµατισµό σας. Εµείς, µε µεθοδικότητα και απο-
φασιστικότητα αλλάζουµε τα δεδοµένα. Θα χρειαστεί και σηµαν-
τική αλλαγή κουλτούρας και επαναπροσδιορισµός των βασικών
αξιών µας. Φυσικά, κάποιοι πρέπει τελικά να πείσουν τους κάθε
λογής αριστερόστροφους και σοσιαλαϊκίζοντες πολιτικούς ότι το
κοινωνικό κράτος δεν κατοχυρώνεται µε την ασφυξία των υγιών
δυνάµεων µιας κοινωνίας. Βεβαίως, είναι τα ψιλά γράµµατα, όπως
είπε η κ. Αναγνωστοπούλου για τους παραδοσιακούς και πεισµα-
τικά καθηλωµένους σε άλλη πραγµατικότητα Αριστερούς. 

Η καταγγελία σας ενάντια στο φαντασιακό νεοφιλελευθερισµό
που δηµιουργήσατε στο νου σας, καθώς και ενάντια στον ελιτι-
σµό που φαντάζεστε, πήρε µορφή παραληρήµατος. Καταφέρε-
στε εναντίον της εκπαιδευτικής και επιχειρηµατικής ελευθερίας
των σχολείων αυτών των ιδιωτικών, εσείς οι θιασώτες αδιαφορο-
ποίητου κοπαδισµού, καταγγέλλοντας τι; Την δυνατότητα της
διαφοροποίησης, της επιλογής, της επιπλέον γνώσης, ως θεµέ-
λιου λίθου της δηµοκρατίας και της ελευθερίας; Αυτός ο ισοπε-
δωτικός ιδεολογικός εµµονισµός προδίδει την ένδεια των
επιχειρηµάτων σας και δηλώνει τον αθεράπευτο  καταναγκασµό
σας Δεν αντιλαµβάνεστε ότι εκστοµίζοντας ηχηρές και ποµπώ-
δεις εκφράσεις αυτοπαγιδεύεστε; 

Λέτε ή πρεσβεύετε µια θεωρητική ανοιχτότητα και έναν πλου-
ραλισµό στην παιδεία, στη λαϊκή παιδεία. Το παρουσιάζετε, ως
αγωνιστές της ισότητας και του δηµοκρατικού νοήµατος στην
εκπαίδευση, αλλά η επιχειρηµατολογία σας είναι άνευ νοήµατος.
Η ταξικότητα, ο ελιτισµός, ο φαντασιακός νεοφιλελευθερισµός
είναι για τον ΣΥΡΙΖΑ η κολυµβήθρα του Σιλωάµ. Είναι το δογµα-
τικό επίχρισµα, που παρά τις µετατοπίσεις, εξακολουθούν να
χρησιµοποιούν τα στελέχη του. 

Η ινδαλµατική και συνάµα εφιαλτική µορφή του Αριστερόσχη-
µου λαϊκιστικού πρότυπου της ισότητας, η αντανάκλαση του
οποίου είναι µια κακοφορµισµένη ταξικότητα. Γιατί, τι άλλο είναι
από απροκάλυπτη ταξικότητα εναντίον της προσπάθειας, της
διαφοροποίησης, της προσφοράς του νέου, του αδιόρατου, του
από αλλού φερµένου; Αµφισβητείτε την πραγµατικότητα, µέσω
των αντιφάσεων και των παραδοξοτήτων σας. Την υποσκάπτετε. 

Το παρόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ένα νοµοθέτηµα
φίλα προσκείµενο στην ελευθερία, την ελευθερία της επιλογής,
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την ελευθερία της επιπλέον προσπάθειας, την ελευθερία της επι-
πλέον βελτίωσης. Το καλό έχει ως εχθρό το καλύτερο. Το παρόν
νοµοσχέδιο δίνει τη δυνατότητα στο να φανεί ελεύθερα κάθε τι
που είναι καλύτερο, για µια διαφορετική και καλύτερη ζωή, απρο-
σκύνητη σε ιδεολογικές αγκυλώσεις και είδωλα.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
συνάδελφε. 

Τον λόγο έχει ο Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων κ.
Διγαλάκης για πέντε λεπτά. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΔΙΓΑΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

Συζητείται ένα νοµοσχέδιο που αφορά την ιδιωτική εκπαί-
δευση. Είναι ένα σηµαντικό νοµοσχέδιο, καθώς µειώνει τον πα-
ρεµβατισµό και ενισχύει την ιδιωτική πρωτοβουλία. Πραγµατικά,
µε λυπεί το γεγονός ότι, αντί να ασκείται κριτική επί της ουσίας,
επί των διατάξεων, η Αξιωµατική Αντιπολίτευση καταφεύγει σε
κατηγορίες και θεωρίες και συνωµοσιολογίες. 

Εγώ θα επικεντρωθώ στα δικά µου. Θα θυµίσω ότι, πριν ενά-
µιση µήνα περίπου, σε αυτήν την Αίθουσα συζητούσαµε κάποιες
διατάξεις, που αφορούσαν την ανώτατη εκπαίδευση. Μια από
αυτές ήταν η ηλεκτρονική ψηφοφορία, η επαναφορά της ηλε-
κτρονικής ψηφοφορίας στις εκλογές των πανεπιστηµίων. Εκεί,
είχαµε ακούσει θεωρίες συνωµοσίας, όπως ότι ο κακός πρωτο-
βάθµιος θα κλείνει ή θα απειλεί τον επίκουρο καθηγητή, για να
εκβιάσει την ψήφο του. Είχαµε ακούσει για το µη αδιάβλητο της
ψηφοφορίας, το µη ανεπηρέαστο της ψηφοφορίας. 

Τι έγινε; Ενάµιση µήνα µετά, είχαµε πρυτανικές εκλογές σε έξι
πανεπιστήµια, που ολοκληρώθηκαν την προηγούµενη εβδοµάδα,
µε απόλυτη επιτυχία. Τα ποσοστά συµµετοχής που είχαµε σε
αυτές τις εκλογές είναι τα εξής: Στο Πανεπιστήµιο Πατρών 97%,
στο Πάντειο 99,5%, στο Χαροκόπειο 94%, στο Οικονοµικό Πανε-
πιστήµιο 100%, στο Ιόνιο Πανεπιστήµιο 99% και στο Πανεπιστή-
µιο Κρήτης 97%. Είχαµε απόλυτη επιτυχία και δεν υπήρξε κανένα
παράπονο. Εξελέγησαν οι καινούριες πρυτανικές αρχές. Τους
ευχόµαστε καλή επιτυχία στη θητεία τους. Θα έχουµε µια καλή
συνεργασία.

Έρχοµαι στις διατάξεις που αφορούν την ανώτατη και θα επι-
κεντρωθώ σε µία, η οποία είναι αλήθεια ότι πραγµατικά διέλαθε
της προσοχής στη συζήτηση, χωρίς όµως αυτό να σηµαίνει ότι
δεν είναι σηµαντική. Αφορά το ποσοστό, που παρακρατείται
στους ειδικούς λογαριασµούς των πανεπιστηµίων από καθηγη-
τές, οι οποίοι ασκούν επιχειρηµατική δραστηριότητα. Ο νοµοθέ-
της έχει προβλέψει ότι θα πρέπει να παρακρατείται ένα ποσοστό,
το οποίο θα αποδίδεται στο πανεπιστήµιο. 

Έγινε µια ρύθµιση από τον ΣΥΡΙΖΑ δύο χρόνια πριν, προσπα-
θώντας ουσιαστικά να ρυθµίσει τον τρόπο µε τον οποίο θα γίνε-
ται αυτή η διαδικασία, θα αποδίδεται το ποσοστό. Παρά το
γεγονός ότι έχουν περάσει δύο χρόνια και πάνω από ένας χρό-
νος από όταν εκδόθηκε η σχετική ΚΥΑ, δεν έχει γίνει τίποτα. Αυτό
σηµαίνει ότι έχουν χαθεί πόροι από τα πανεπιστήµια. Τα πανεπι-
στήµια δεν µπορούν να προβούν στις πράξεις προσδιορισµού
της οφειλής, ενώ ταυτόχρονα κρατούνται όµηροι και πάρα πολ-
λοί καθηγητές των πανεπιστηµίων, απειλούµενοι από καταλογι-
σµούς, ακριβώς για τον λόγο ότι ήταν µια ρύθµιση, η οποία ήρθε
πρόχειρα χωρίς προσοχή. Θα εξηγήσω τους λόγους.

Εµείς κάναµε διαβούλευση µε τους αρµόδιους φορείς, προ-
κειµένου να λυθούν αυτά τα προβλήµατα και οι δυσχέρειες που
ανέκυψαν κατά την εφαρµογή της ισχύουσας διάταξης και προ-
κειµένου να προβαίνουµε σε έναν σαφή καθορισµό των εισοδη-
µάτων επί των οποίων θα πρέπει να επιβάλλεται αυτό το
ποσοστό. Αυτό είναι αναγκαίο να οριστεί στον νόµο, έτσι ώστε
να είναι σύµφωνος µε τη νοµολογία του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας, αλλά και µε το δικαιολογητικό λόγο επιβολής του. 

Για παράδειγµα, συµπεριλαµβάνονταν στη διάταξη που είχε
φέρει ο ΣΥΡΙΖΑ αµοιβές, οι οποίες είχαν µέλη ΔΕΠ από διδασκα-
λία στο Ελληνικό Ανοικτό Πανεπιστήµιο. Το Ελληνικό Ανοικτό Πα-
νεπιστήµιο γνωρίζουµε ότι είναι ένα πανεπιστήµιο, στο οποίο
συνεισφέρουν συνάδελφοι από όλη τη χώρα. Δεν υπήρχε ποτέ
η πρόβλεψη στον νόµο ότι θα πρέπει να παρακρατείται οφειλή

από τον ΕΛΚΕ για τη διδασκαλία αυτή. Ακόµη, υπήρχε ρητή πρό-
βλεψη στον νόµο ότι εξαιρούνται εισοδήµατα από τη διδασκαλία
σε άλλα ΑΕΙ, δηµόσιες σχολές, δηµόσια ινστιτούτα ή παροχή δι-
οικητικού έργου στο ΙΕΠ. Το διορθώνουµε αυτό. 

Δεύτερον, αποσαφηνίζεται ότι ο υπολογισµός του 7% αφορά
αποκλειστικά εισοδήµατα που προέρχονται από την άσκηση επι-
χειρηµατικής δραστηριότητας µέσω εταιρείας ή ατοµικά η οποία
σχετίζεται µε το γνωστικό αντικείµενο και την επιστήµη του κάθε
υπόχρεου. Η επιβολή του 7% σε εισοδήµατα που θα εντάσσονταν
από φορολογικής άποψης στην επιχειρηµατική δραστηριότητα,
για παράδειγµα, µερίσµατα, διανοµή κερδών από συµµετοχή σε
εταιρείες άσχετες µε την επιστήµη του µέλους ΔΕΠ, τα οποία
όµως δεν σχετίζονται µε αυτή θα είχε τον κίνδυνο να κριθούν αν-
τισυνταγµατικά.

Παραδείγµατος χάριν, κάποιος είναι µέτοχος σε µία οικογενει-
ακή επιχείρηση τελείως άσχετη µε το γνωστικό αντικείµενο και
την επιστήµη του µέλους ΔΕΠ. Είναι προφανές ότι ήταν τελείως
παράλογο να υπάρχει παρακράτηση αυτού του ποσοστού.

Ρυθµίζονται και κάποιες άλλες περιπτώσεις, όπως σε περί-
πτωση που ένα µέλος ΔΕΠ ασκούσε επιχειρηµατική δραστηριό-
τητα για ένα µέρος του χρόνου θα οφείλει να αποδώσει τις
οφειλές αυτές, το ποσοστό αυτό για το µέρος του χρόνου.

Θα κλείσω αναφερόµενος σε θέµατα που ακούστηκαν σε προ-
ηγούµενη τοποθέτηση και αφορούν τους πανεπιστηµιακούς για-
τρούς. Όσον αφορά την ειδική αµοιβή για άσκηση κλινικού
έργου σε πανεπιστηµιακές κλινικές, αυτό µε βάση την ΑΑΔΕ δεν
είναι επιχειρηµατική δραστηριότητα, αλλά εισόδηµα από µι-
σθωτή εργασία. Άρα εκεί δεν θα παρακρατείται το ποσοστό.

Τέλος, όσον αφορά τα απογευµατινά ιατρεία καθηγητών της
ιατρικής, αυτό πάλι σύµφωνα µε την ΑΑΔΕ είναι επιχειρηµατική
δραστηριότητα και σωστά θα παρακρατείται ποσοστό µε βάση
τη ρύθµιση που φέρνουµε. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε Υφυπουργέ. 

Τον λόγο έχει ο κ. Παππάς από τη Νέα Δηµοκρατία για έξι
λεπτά. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Με συγκινεί η αδυναµία και η συµπάθεια της Αριστεράς στη

ΔΑΚΕ ξαφνικά µέσα στο Κοινοβούλιο.
Κυρία Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,

πριν περάσω στην ουσία του νοµοσχεδίου που συζητάµε και ψη-
φίζεται σήµερα, θα µου επιτρέψετε να αναφερθώ σε όσα βλέ-
πουµε να εκτυλίσσονται τις τελευταίες µέρες στο Αιγαίο Πέλαγος. 

Τη στιγµή που ο τουρκικός αναθεωρητισµός βρίσκεται στο
νότιο σηµείο, είµαι περήφανος που είµαι Βουλευτής εκλεγµένος
µε την ψήφο του λαού της Δωδεκανήσου, των ανθρώπων που
κατοικούν στα ακριτικά νησιά µας και µε υψηλό φρόνηµα κρα-
τάνε ψηλά τη σηµαία µας. Είναι άνθρωποι που συνάντησα τις
προηγούµενες µέρες κατά τη διάρκεια της περιοδείας µου σε
όλα τα νησιά. Είχα την τιµή να περιοδεύσω στη Ρόδο και στο Κα-
στελόριζο µε τον Υπουργό Εµπορικής Ναυτιλίας, τον κ. Πλακιω-
τάκη και µε τον Υπουργό Υγείας, τον κ. Κικίλια στην Κω, στην
Πάτµο και στο ακριτικό Αγαθονήσι.

Είναι αυτοί οι άνθρωποι που συνάντησα και που ήταν όλοι µε
ένα χαµόγελο, διότι δεν φοβούνται και δεν ανησυχούν, γιατί είναι
περήφανοι και σίγουροι για το ελληνικό έθνος, για τις Ένοπλες
Δυνάµεις και για τους Έλληνες διπλωµάτες. Διότι γνωρίζουν
καλά ότι ο Κυριάκος Μητσοτάκης και η Κυβέρνησή του κάνουν
καλά και αποφασιστικά τη δουλειά τους. Δεν ακροβατούν. Έχουν
εµπιστοσύνη στις δυνάµεις µας, στις συµµαχίες µας και στο δί-
καιό µας. Νιώθουν σίγουροι ότι θα γίνει το σωστό χωρίς η πα-
τρίδα να κάνει βήµα πίσω, µόνο µπροστά µε όπλο το δίκαιο και
τη νοµιµότητα. 

Αυτούς τους ανθρώπους εκπροσωπούµε εδώ, τα δικά τους δί-
καια υπερασπιζόµαστε και είναι χρέος µας να µην κάνουµε πίσω
χιλιοστό. Ακόµα και αν κάνουν πίσω οι Τούρκοι και καλούν σε διά-
λογο, εµείς δεν κάνουµε πίσω από όσα προβλέπει η διεθνής νο-
µιµότητα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οφείλω να πω ότι είδα µε ικα-
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νοποίηση την Αξιωµατική Αντιπολίτευση να αντιµετωπίζει µε τη
δέουσα ωριµότητα και σοβαρότητα αυτό το εθνικό θέµα. Μακριά
από κραυγές και πολύ µακρύτερα από τη λογική την επόµενη
φορά θα είναι αλλιώς, µια φράση που έχει γίνει αγαπηµένη πολ-
λών συναδέλφων του ΣΥΡΙΖΑ. Και αναρωτιέµαι εδώ και µέρες
πώς αλλιώς άραγε θα είναι; Θα είχε µεγάλο ενδιαφέρον να µου
εξηγήσετε επακριβώς το σχέδιό σας για την επόµενη µέρα, πώς
εσείς το φαντάζεστε. Πώς αλλιώς άραγε θα είναι; Θα στοχοποι-
είσετε ξανά τους πολιτικούς σας αντιπάλους µε ψευδείς και κα-
τασκευασµένες κατηγορίες, οι οποίες δεν στέκονται ούτε σαν
σενάριο επιστηµονικής φαντασίας; Θα εκβιάσετε ανθρώπους για
να κατηγορήσουν τις συζύγους των πολιτικών σας αντιπάλων;
Θα σπάσετε µήπως και άλλες θυρίδες των πολιτικών αντιπάλων
και µελών των οικογενειών τους, που προαναγγέλλατε διώξεις
και υποτιθέµενα σκάνδαλα πριν καν υπάρξουν; Θα επιχειρήσετε
ξανά να οργανώσετε το κύκλωµα που αποκαλύφθηκε απλά κα-
λύτερα αυτήν τη φορά; Τόσο αλλιώς θα είναι;

Θα επιχειρήσετε να βάλετε κάποιους φυλακή για να µπορέ-
σετε να ελέγξετε µε ευκολία τους αρµούς της εξουσίας; Θα χρη-
σιµοποιήσετε τις εφηµερίδες και τα ΜΜΕ για να ασκήσετε
πιέσεις για να κάνετε µεγαλύτερα «µαγαζιά» την επόµενη φορά
που θα είναι «αλλιώς»;

Να σας ενηµερώσουµε, λοιπόν, ότι τίποτα δεν θα είναι αλλιώς.
Στη δηµοκρατία οι απειλές δεν έχουν θέση και η δικαιοσύνη απο-
τελεί το καταφύγιο του κάθε πολίτη, εκεί όπου µπορεί να βρει το
δίκιο του χωρίς να υπάρχουν αυτοί, τα παρακρατικά, τα παρα-
µάγαζα, τα παρακυκλώµατα και οι αρµοί. Στη δηµοκρατία που
έχουµε, οι εξουσίες είναι ανεξάρτητες και η Κυβέρνηση πράττει
αυτό το οποίο υποσχέθηκε. Μέχρι τότε πάντως που εσείς θα τα
φαντάζεστε αλλιώς, η Ελλάδα έχει κυβέρνηση, την Κυβέρνηση
του Κυριάκου Μητσοτάκη, µια Κυβέρνηση η οποία σέβεται τους
θεσµούς, τη διάκριση των εξουσιών και τις δεσµεύσεις που ανέ-
λαβε έναντι του ελληνικού λαού.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι µεταρρυθµίσεις και οι αλλα-
γές που προβλέπονται στο συγκεκριµένο σχέδιο νόµου εντάσ-
σονται στην επίτευξη του σκοπού της Κυβέρνησής µας για ένα
σύγχρονο και καινοτόµο σύστηµα πρωτοβάθµιας και δευτερο-
βάθµιας εκπαίδευσης. Οι µεταρρυθµίσεις αυτές στην ιδιωτική εκ-
παίδευση έρχονται σε συνέχεια των πρωτοβουλιών που έλαβε το
Υπουργείο Παιδείας και η ηγεσία του το προηγούµενο διάστηµα
για την αναβάθµιση του δηµόσιου σχολείου.

Η βασική φιλοσοφία που διέπει το νοµοσχέδιο είναι η περισ-
σότερη αυτονοµία και η ελευθερία στην ιδιωτική εκπαίδευση,
πάντα βέβαια µε γνώµονα την προστασία του αγαθού της εκπαί-
δευσης. Επιδιώκουµε µε τις ρυθµίσεις του παρόντος σχεδίου
νόµου να µειώσουµε τον κρατικό παρεµβατισµό στην ιδιωτική εκ-
παίδευση, να ενισχύσουµε την ευελιξία στην οργάνωση και στη
λειτουργία των σχολικών µονάδων.

Παράλληλα οι ρυθµίσεις αυτές θα έχουν άµεσα και σηµαντικά
οφέλη για τους µαθητές. Θα αναβαθµιστεί η παρεχόµενη εκπαί-
δευση µέσα από την εισαγωγή συστήµατος αξιολόγησης του εκ-
παιδευτικού έργου της σχολικής µονάδας, αλλά και των
εκπαιδευτικών. Το έχουµε ξαναπεί σε κάθε τόνο, ότι η αξιολό-
γηση είναι ο θεµέλιος λίθος της αξιοκρατίας και της προόδου.
Αυτό λέγεται πρόοδος κύριοι της Αριστεράς, η αξιοκρατία και η
αριστεία.

Επίσης, σηµαντικά οφέλη θα έχουν και οι εκπαιδευτικοί αφού
καθορίζεται η δυνατότητα σύναψης συµβάσεων αορίστου χρό-
νου, ενώ καταργούνται συµβάσεις διετίας που προβλέπονταν

έως και σήµερα, ενώ σηµαντική είναι και η δυνατότητα που πα-
ρέχεται για την αξιοποίηση και στη χρήση των κτηριακών εγκα-
ταστάσεων των ιδιωτικών εκπαιδευτηρίων.

Πέραν, όµως, των σηµαντικών αλλαγών που προβλέπονται για
την ιδιωτική εκπαίδευση, το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Παι-
δείας εισάγει και άλλες σηµαντικές παρεµβάσεις. Τέτοιες είναι
η εισαγωγή για πρώτη φορά της συστηµατικής διδασκαλίας των
ειδικών µαθηµάτων που εξετάζονται στις πανελλαδικές εξετάσεις
στα δηµόσια σχολεία, ενώ επιλύεται και το χρόνιο πρόβληµα της
ισοτιµίας των πιστοποιητικών σπουδών που χορηγούνται από το
ελληνικό γυµνάσιο λύκειο της Ίµβρου κατόπιν της λειτουργίας
του. Εξίσου προβλέπεται και η λειτουργία των κέντρων περιβαλ-
λοντολογικής εκπαίδευσης κατά το 2020 - 2021.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για τις µεταρρυθµίσεις που γί-
νονται και προωθούνται στη δηµόσια και στην ιδιωτική εκπαίδευση
δεν έχουµε δικαίωµα να τσακωνόµαστε. Έχουµε υποχρέωση να
διαφωνούµε και να συζητάµε για να βρεθούν οι καλύτερες ή βέλ-
τιστες λύσεις. Εµείς επενδύουµε στις νέες γενιές, νοιαζόµαστε για
τα παιδιά µας και αγωνιζόµαστε γι’ αυτά, γιατί το µέλλον, το µέλ-
λον µας, το µέλλον της πατρίδας µας είναι τα παιδιά µας, γιατί
χωρίς αυτά δεν υπάρχει ούτε παρόν, αλλά σίγουρα ούτε και µέλ-
λον. Γι’ αυτό η εκπαιδευτική µεταρρύθµιση απαιτεί από όλους µας
πολιτική υπευθυνότητα και ωριµότητα. Δεν επιτρέπονται λαϊκισµοί
και εξυπηρέτηση πολιτικών συµφερόντων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αξιότιµη κυρία Υπουργέ και κύ-
ριοι Υφυπουργοί στο σηµείο αυτό θα ήθελα να θέσω υπ’ όψιν
σας και ένα θέµα ιστορικής και ζωτικής σηµασίας για ένα µικρό
νησί της Δωδεκανήσου, την ηρωική νήσο Κάσο. Μιλάω για την
ίδρυση σχολής καραβοµαραγκών στην ηρωική νήσο Κάσο. Πρό-
κειται για ένα όραµα του δήµου και της τοπικής κοινωνίας και
των απανταχού Κασίων. Στόχος είναι η ίδρυση σχολής για την
αναβίωση µιας πανάρχαιας τέχνης που αργοπεθαίνει σε έναν
τόπο µε µακρά ναυτική παράδοση. Είναι ένας τρόπος για να πα-
ραµείνουν οι νέοι στον τόπο τους και η ηρωική νήσος Κάσος να
προσελκύσει νέους που θέλουν να µάθουν την τέχνη, νέους από
τα γειτονικά νησιά, νέους από το Αιγαίο, νέους και νέες από την
Κρήτη, νέους και νέες που θέλουν να παραµείνουν στην πατρίδα,
να εργαστούν, να προσφέρουν και να κάνουν τις οικογένειές
τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ και της Αριστεράς
δεν τρέφω την αυταπάτη ότι θα µπορούσατε να στηρίξετε µε την
ψήφο σας ένα τόσο φιλελεύθερο νοµοσχέδιο όπως αυτό. Μην
έχετε όµως και εσείς την αυταπάτη ότι η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη θα σταµατήσει το
έργο της.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα να καταθέσω κάποιες νοµοτεχνικές
βελτιώσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Έχετε τον λόγο, κυρία
Υπουργέ.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Θα ήθελα µόνο να καταθέσω, αν µου επιτρέπετε, κυρία Πρόεδρε,
νοµοτεχνικές βελτιώσεις.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων κ.

Νίκη Κεραµέως καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες
νοµοτεχνικές βελτιώσεις οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Τον λόγο έχει ο κ.
Μπαρτζώκας από τη Νέα Δηµοκρατία, για έξι λεπτά.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΠΑΡΤΖΩΚΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, πριν εισέλθω στη συζήτηση επί του σηµερι-

νού νοµοσχεδίου, το οποίο χωρίς αµφιβολία είναι εξαιρετικά ση-
µαντικό, όπως άλλωστε κάθε νοµοθέτηµα που αφορά την
εκπαίδευση, θα κάνω ένα µικρό σχόλιο για ένα άλλο ζήτηµα, το
οποίο επίσης είναι πολύ σηµαντικό και επίκαιρο.

Μιλάµε πολύ συχνά στον δηµόσιο λόγο για την απαξίωση της
πολιτικής, µιας τάσης που καταγράφεται δυστυχώς διεθνώς,
καθώς και για την αποµάκρυνση ιδίως των νέων από την ενασχό-
λησή τους µε τα κοινά, είτε αυτή εκφράζεται µε την αποχή από
τις κάλπες, είτε εκφράζεται µε την αποµάκρυνσή τους από οτι-
δήποτε σχετίζεται µε γενικότερα ζητήµατα που αφορούν τον δη-
µόσιο βίο.

Είναι πραγµατικά θλιβερή αυτή η τάση και δεν θα µπω στο
θέµα να αναφέρω αυτά που περιγράφονται στις διάφορες πολι-
τικές αναλύσεις ως αίτια, όµως θεωρώ υποχρέωσή µου ως θε-
σµικού εκπροσώπου της ελληνικής κοινωνίας να αναφέρω τη
σηµαντική ευθύνη που έχουµε εµείς οι ίδιοι οι πολιτικοί στη δια-
µόρφωση αυτής της κατάστασης, κυρίως µέσω της εκφοράς και
της ποιότητας του λόγου που χρησιµοποιούµε, όταν µετέχουµε
στο Βήµα της Βουλής.

Έχουµε ακούσει, όχι µόνο το τελευταίο διάστηµα αλλά και το
προηγούµενο, αδιανόητες εκφράσεις στις αίθουσες του Κοινο-
βουλίου, εκφράσεις που όχι απλά δεν ταιριάζουν µε το κοινοβου-
λευτικό και πολιτικό ήθος που οφείλει να έχει ο καθένας από
εµάς, αλλά προσβάλλουν την ίδια την κοινοβουλευτική δηµοκρα-
τία.

Η αποκατάσταση της ζηµιάς που υπόκειται η δηµοκρατία µας
λόγω της απαξίωσης της πολιτικής περνάει πρωτίστως από εµάς
τους ίδιους που ασκούµε την πολιτική µε συντεταγµένο τρόπο.
Ο αήθης πολιτικός λόγος δεν είναι µαγκιά. Είναι πρωτίστως αυ-
τοεξευτελισµός και εξευτελισµός του δηµοκρατικού κεκτηµένου. 

Όσον αφορά το νοµοσχεδίου, πριν πούµε οτιδήποτε για τις ει-
δικότερες διατάξεις, οφείλουµε να απαντήσουµε σε ένα βασικό
ερώτηµα: Σε ποιον απευθύνεται το ελληνικό σχολείο; Σε ποιον
ανήκει; Αν απαντούµε οτιδήποτε διαφορετικό, εκτός από το ότι
ανήκει στον µαθητή, τότε σίγουρα όλες οι διαφωνίες που έχουν
διατυπωθεί για την ουσία και τις ρυθµίσεις που φέρνει το νοµο-
σχέδιο αυτό έχουν νόηµα. Αν απαντούµε, όµως, ότι ο πυρήνας
του σύγχρονου σχολείου, ανεξάρτητα από το αν είναι ιδιωτικό ή
δηµόσιο, είναι ο µαθητής, τότε καταλαβαίνουµε ότι η σύγκρουση
επί των διατάξεων του είναι προσχηµατική.

Αυτό που οφείλουµε να κρατήσουµε από αυτήν την πρωτοβου-
λία είναι ότι χαίρει αποδοχής από τη µαθητική και γονική κοινό-
τητα. Κι αυτό είναι το πιο σηµαντικό εν τέλει. Αυτό συµβαίνει γιατί
έχουµε ένα µαθητοκεντρικό νοµοσχέδιο, όπως ακριβώς πρέπει
να είναι και το εκπαιδευτικό µας σύστηµα. Γονείς και µαθητές
επιδοκιµάζουν τις ρυθµίσεις για τη διεύρυνση του ωρολογίου
προγράµµατος, για την αξιολόγηση των εκπαιδευτικών σύµφωνα
µε πρόσθετα κριτήρια, για τη συστέγαση των ιδιωτικών σχολείων
µε άλλες µαθησιακές δοµές. Επικροτούν την ένταξη της διδα-
σκαλίας των ειδικών µαθηµάτων που εξετάζονται σε πανελλαδικό
επίπεδο και που µέχρι σήµερα δεν διδάσκονταν. 

Ο λόγος που έχει βρει αποδοχή αυτή η νοµοθετική πρωτοβου-
λία είναι γιατί η µαθητική κοινότητα που φοιτά στα ιδιωτικά σχο-
λεία της πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης και
που σίγουρα δεν είναι στην πλειονότητά τους γόνοι πάµπλουτων
οικογενειών αλλά κυρίως παιδιά της µεσαίας τάξης, αντιλαµβά-
νεται ότι λειτουργεί υπέρ της µαθησιακής κοινότητας. Το επικρο-
τούν όµως και οι ιδιοκτήτες των ιδιωτικών σχολείων. Κάποια
στιγµή πρέπει να σταµατήσουµε να αναπαράγουµε τον µύθο ότι
η ελληνική εργοδοσία ταυτίζεται µε την εκµετάλλευση της εργα-
σίας. Ιδιαίτερα από τη στιγµή που η ελληνική εργοδοσία έχει ση-
κώσει µεγάλο βάρος στις πλάτες της όλα αυτά τα χρόνια και
ιδιαίτερα από τη στιγµή που οι περισσότεροι ιδιοκτήτες ιδιωτικών
σχολείων είναι και οι ίδιοι εκπαιδευτικοί. 

Είχαµε, λοιπόν, την ευκαιρία στον διάλογο επεξεργασίας του
νοµοσχεδίου να κάνουµε µια πολύ σοβαρή κουβέντα για το ποιος
είναι ο ρόλος του κράτους στο κοµµάτι της εκπαίδευσης. Να µι-

λήσουµε µε πολιτικό λόγο για το µέχρι πού πρέπει να φτάνει ο
κρατικός παρεµβατισµός. Για το αν είναι προς όφελος του µα-
θητή να ρυθµίζεται ασφυκτικά η οργάνωση και λειτουργία της
ιδιωτικής εκπαίδευσης. Για άλλη µια φορά δυστυχώς τα σπου-
δαία τα αφήσαµε πίσω µιας και αναλωθήκαµε σε υπονοούµενα,
κατηγορίες και αιτιάσεις. Ας έχει, λοιπόν, υπ’ όψιν της η Αξιωµα-
τική Αντιπολίτευση αλλά και συνολικά η Αντιπολίτευση ότι κατα-
ψηφίζοντας και στην Ολοµέλεια το νοµοσχέδιο δεν γυρνά την
πλάτη στην Κυβέρνηση. Γυρνάει στην ουσία την πλάτη της για
άλλη µια φορά στον ίδιο τον µαθητή και στην ελληνική κοινωνία. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει η κ. Δούνια από τη Νέα Δηµοκρατία, για
έξι λεπτά. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ (ΝΟΝΗ) ΔΟΥΝΙΑ: Κυρία Πρόεδρε, κύριοι Υπουρ-
γοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νέα Δηµοκρατία δίνει µε-
γάλη σηµασία στην παιδεία και τη δηµιουργία ενός
συγκροτηµένου σύγχρονου εκπαιδευτικού συστήµατος που θα
ακολουθεί τις διεθνείς βέλτιστες πρακτικές. Τα παιδιά µας απο-
τελούν το µέλλον της χώρας µας και οφείλουµε να τους παρέ-
χουµε τα καλύτερα µέσα για να διευρύνουν τους ορίζοντές τους,
να αναπτύξουν στο έπακρο τις δεξιότητές τους και να εισέλθουν
µε αξιώσεις στον επαγγελµατικό στίβο και γενικότερα στην κοι-
νωνία. Ακριβώς αυτό. Τα παιδιά µας και το καλύτερο γι’ αυτά βρί-
σκεται στο επίκεντρο της εκπαιδευτικής πολιτικής µας αλλά και
του νοµοσχεδίου που συζητάµε σήµερα. 

Το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων
για τον εκσυγχρονισµό της ιδιωτικής εκπαίδευσης είναι ένα νο-
µοσχέδιο που ακολουθεί την προηγούµενη νοµοθετική ρύθµιση
για την αναβάθµιση του δηµόσιου σχολείου και αφουγκράζεται
τις ανάγκες της σύγχρονης εκπαίδευσης. Καθώς οι γονείς πολ-
λών µαθητών επιλέγουν τα παιδιά τους να φοιτήσουν σε ιδιωτικά
σχολεία η ηγεσία του Υπουργείου δεν κλείνει τα µάτια σε αυτήν
την πραγµατικότητα και επιλέγει να αναβαθµίσει την εκπαίδευση
που παρέχεται στα εκπαιδευτήρια αυτά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µέρος του εκσυγχρονισµού των
σχολείων µας αποτελεί πρώτα από όλα η ενίσχυση της ιδιωτικής
πρωτοβουλίας και η µείωση του κρατικού παρεµβατισµού στον
τοµέα της εκπαίδευσης. Έτσι η πολιτεία δείχνει έµπρακτα την
εµπιστοσύνη στα ιδιωτικά σχολεία παρέχοντάς τους την απαραί-
τητη ελευθερία και αυτονοµία, ασκώντας βέβαια ταυτόχρονα την
απαραίτητη εποπτεία. Τα ιδιωτικά σχολεία πλέον θα αξιολογούν-
ται µε ανάλογη εφαρµογή των κριτηρίων για τις δοµές, το εκπαι-
δευτικό έργο και τους εκπαιδευτικούς των δηµοσίων σχολείων.
Θα έχουν, όπως θα έπρεπε από καιρό, εσωτερικό κανονισµό λει-
τουργίας µε έλεγχο νοµιµότητας µόνον και όχι σκοπιµότητας. 

Θα απολαµβάνουν µεγαλύτερη ευελιξία στη λειτουργία τους
µε τη διαµόρφωση διευρυµένου ωρολογίου προγράµµατος. Το
κάθε ιδιωτικό σχολείο θα µπορεί να δηµιουργεί ένα πρόγραµµα
ανάλογο της δικής του φιλοσοφίας. Να έχει ενισχυτική διδασκα-
λία, να ενδυναµώσει την γλωσσοµάθεια των µαθητών του και γε-
νικότερα να έχει περισσότερες επιλογές για τις απογευµατινές
δραστηριότητες που θα προσφέρει. Θα του επιτρέπεται ακόµα
να προσθέτει κατά βούληση δραστηριότητες εκτός των ηµερών
λειτουργίας του. 

Δεν υπάρχει αµφιβολία ότι η καινοτοµία πρέπει να ενθαρρύνε-
ται γιατί απελευθερώνει τη δηµιουργικότητα των παιδιών και δίνει
στη σκέψη τους τα απαραίτητα ερεθίσµατα. Την ίδια στιγµή θα
επιτρέπεται πλέον η ίδρυση και λειτουργία δηµοτικών σχολείων
από ξένα σχολεία που ακολουθούν το ελληνικό υποχρεωτικό
πρόγραµµα διδασκαλίας καλύπτοντας έτσι ένα σηµαντικό κενό
πολλών χρόνων αφού στη χώρα µας έχουν αδιάλειπτη και επι-
τυχή παρουσία πολλά ξένα εκπαιδευτήρια, τα οποία προτιµούν
πολλοί µαθητές, χωρίς να έχουν λάβει ως σήµερα άδεια λειτουρ-
γίας. Οι γονείς πρέπει να µπορούν να επιλέγουν ελεύθερα το
σχολείο που θεωρούν καλύτερο για τα παιδιά τους χωρίς περιο-
ρισµούς. 

Έπειτα, το υπό εξέταση νοµοσχέδιο δίνει στα ιδιωτικά εκπαι-
δευτήρια µεγαλύτερη ελευθερία στη διαχείριση του ανθρώπινου

17326 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



δυναµικού τους. Προβλέπονται συµβάσεις αορίστου χρόνου για
τους ιδιωτικούς εκπαιδευτικούς, διδασκαλία µαθηµάτων από ει-
δικότητες συγκεκριµένου κλάδου, επιλογή του διευθυντή και των
υποδιευθυντών των σχολείων από τα ίδια τα σχολεία, καθώς και
τη δυνατότητα αντικατάστασης διευθυντή και υποδιευθυντών
εντός του σχολικού έτους και επιτρέποντας την πρόσθετη απα-
σχόληση εκπαιδευτικών σε δραστηριότητες εκτός σχολικού ωρα-
ρίου. Το σχολείο, οι δάσκαλοι και οι καθηγητές αλλά και όλο το
προσωπικό που απασχολείται σε αυτό προορίζονται να εξυπη-
ρετούν τις ανάγκες των µαθητών και προσαρµόζονται στις απαι-
τήσεις της εποχής. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πολύ σηµαντική είναι και η δι-
εύρυνση της δυνατότητας µεταγραφών µαθητών µε απευθείας
µεταγραφή µαθητή από ιδιωτικό σε δηµόσιο, από δηµόσιο σε
ιδιωτικό ή από ιδιωτικό σε άλλο ιδιωτικό σχολείο καθ’ όλη τη
διάρκεια του σχολικού έτους χωρίς εξετάσεις. Με αυτόν τον
τρόπο γονείς και µαθητές που για κάποιο λόγο δεν είναι ευχαρι-
στηµένοι από το σχολείο όπου φοιτούν τα παιδιά τους θα διευ-
κολύνονται στην οµαλή αλλαγή σχολικού περιβάλλοντος. 

Ταυτοχρόνως, δε θα πρέπει να παραγνωρίσουµε τη σηµασία
των ρυθµίσεων για την αποτελεσµατικότερη αξιοποίηση των σχο-
λικών κτηρίων. Δίνεται πια η δυνατότητα συστέγασης όλων των
ειδών φορέων εκπαίδευσης και προβλέπεται η αξιοποίηση κτη-
ριακών εγκαταστάσεων και το καλοκαίρι. Οι σχολικές εγκαταστά-
σεις σχεδιάζονται για να ανταποκρίνονται σε όλες στις ανάγκες
και τις δραστηριότητες των παιδιών και αυτό πρέπει να κάνουµε. 

Τέλος, ως προς τις λοιπές διατάξεις θα ήθελα να κάνω µια
σύντοµη αναφορά: Στη στελέχωση των σχολικών µονάδων στις
οποίες φοιτούν τυφλοί και κωφοί µαθητές κατά προτεραιότητα
µε εκπαιδευτικούς οι οποίοι διαθέτουν εξειδικευµένα σχετικά
προσόντα, όπως και θα έπρεπε. Σε όλους τους µαθητές αλλά
ιδίως τους µαθητές µε ειδικές ανάγκες θα πρέπει να παρέχονται
οι µεγαλύτερες δυνατές διευκολύνσεις και το υψηλότερο επί-
πεδο σπουδών στην πρόληψη λειτουργίας των κέντρων περιβαλ-
λοντικής εκπαίδευσης και για το ερχόµενο σχολικό έτος. Στη
θεσµοθέτηση για πρώτη φορά στα δηµόσια σχολεία της χώρας
της συστηµατικής διδασκαλίας των ειδικών µαθηµάτων που εξε-
τάζονται στις πανελλαδικές εξετάσεις όπως το σχέδιο, η µουσική
και οι ξένες γλώσσες. Έτσι οι υποψήφιοι και οι γονείς τους δεν
θα επαφίενται πια µόνο στα φροντιστήρια για την προετοιµασία
των µαθηµάτων αυτών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ιδιωτική εκπαίδευση απλοποι-
είται, αυτονοµείται και εκσυγχρονίζεται. Παύει να δεσµεύεται
από το µέχρι τώρα ασφυκτικό και συγκεντρωτικό πλαίσιο λει-
τουργίας της και αναβαθµίζεται µε σηµαντικά οφέλη για όλους
τους εµπλεκόµενους στην εκπαίδευση αλλά κυρίως για τους ίδι-
ους τους µαθητές οι οποίοι αποτελούν τη βάση και τον τελικό
αποδέκτη της εκπαίδευσης. Τα ιδιωτικά σχολεία θα παρέχουν
πλέον µια καλύτερα οργανωµένη σχολική ζωή µε περισσότερες
προσλαµβάνουσες, καλύτερους και συνεχώς αξιολογούµενους
εκπαιδευτικούς και µεγαλύτερη ευελιξία για µαθητές αλλά και
για γονείς. Όλα αυτά αναµένεται να βελτιώσουν τη σχολική εµ-
πειρία των παιδιών να τα εξοπλίσουν µε πολύτιµες γνώσεις και
να τους διασφαλίσουν ένα καλύτερο αύριο. Αυτό άλλωστε πρέ-
πει να είναι και το µοναδικό µας ζητούµενο. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ, κυρία

συνάδελφε. Το λόγο τώρα έχει ο κ. Ζαχαριάδης από τον ΣΥΡΙΖΑ
για έξι λεπτά. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, σας ευχαρι-
στώ. 

Θα ξεκινήσω µε ένα θέµα που δεν είναι στην ύλη του νοµοσχε-
δίου αλλά νοµίζω ότι είναι εξαιρετικά επίκαιρο και συνδέεται µε
αυτά τα οποία συζητάµε. Δυστυχώς, το θέµα της πανδηµίας του
κορωνοϊού αποδεικνύεται ότι δεν είναι αγώνας σπριντ. Δεν είναι
κατοστάρι. Δυστυχώς είναι µαραθώνιος. 

Στα πρώτα µέτρα αυτής της διαδροµής η χώρα µας, η Ελλάδα,
µε την υπεύθυνη στάση όλων µας τα πήγε πάρα πολύ καλά. Σή-
µερα όµως τα πράγµατα είναι δυστυχώς διαφορετικά. Έλλειψη
σχεδίου, πειραµατισµοί µπρος πίσω, παλινωδίες και συµπερι-
φορά αλαζονείας παντογνώστη µας οδηγούν σε βήµατα πίσω. 

Η προστασία της δηµόσιας υγείας είναι πρώτο καθήκον κάθε
ανθρώπου. Εµείς και πάλι θα είµαστε µια υπεύθυνη και όχι µικρο-
κοµµατική αντιπολίτευση, αλλά χρειάζεται σχέδιο, υπευθυνότητα
και σοβαρότητα από όλους. 

Όλη η κοινωνία την προηγούµενη άνοιξη έκανε µια τεράστια
προσπάθεια. Μείναµε στο σπίτι για να είµαστε υγιείς εµείς, οι οι-
κογένειές µας, οι φίλοι µας, οι άνθρωποι που αγαπάµε, όλη η κοι-
νωνία. Κάτσαµε σπίτι για να δώσουµε τον απαραίτητο χρόνο στις
συντεταγµένη πολιτεία να οργανωθεί, να προσαρµοστεί. Και φυ-
σικά αυτό ισχύει και για τα ζητήµατα αυτού του Υπουργείου. Ορ-
γανώθηκε; Άλλαξε; Προσαρµόστηκε; Δυστυχώς όχι. 

Στη γειτονική Ιταλία, που βίωσε την πρώτη φάση µε ιδιαίτερα
οδυνηρό τρόπο, θα λειτουργούν σχολεία µε δεκαπέντε µαθητές
ανά τάξη. Στις Ηνωµένες Πολιτείες του Τραµπ µε δώδεκα. Στην
Ελλάδα τι ακριβώς σκέφτεστε να γίνει, κυρία Υπουργέ; Τι δαπά-
νες ετοιµάζει η Ελλάδα για να αντιµετωπίσει την υγειονοµική
κρίση και τη σχέση της µε την παιδεία; Ετοιµάζετε κάποιες προσ-
λήψεις, κάποιες υποδοµές; Υπάρχει κάποιο σχέδιο που δεν ξέ-
ρουµε; Υπάρχει κάποια συνεργασία, κάποιο σχέδιο δράσης µε
την τοπική αυτοδιοίκηση, που γνωρίζει καλύτερα τα ζητήµατα,
Πόσες αίθουσες υπάρχουν σε κάθε σχολική µονάδα, τι γίνεται
µε τις τουαλέτες και την καθαριότητα, τα προαύλια; Θα συζητή-
σουµε επιτέλους σοβαρά πώς θα καλυφθεί το κόστος για την
απαραίτητη υλικοτεχνική υποδοµή και ηλεκτρονικό εξοπλισµό,
µε λάπτοπ και τάµπλετ για όλους τους µαθητές; Για όλους τους
µαθητές, όλους ανεξαιρέτως. Πλούσιοι, µεσαίοι, φτωχοί, σε ιδιω-
τικά ή δηµόσια σχολεία στην πόλη ή στο χωριό πρέπει να έχουν
δυνατότητα πρόσβασης στη γνώση και στη διδασκαλία. Αυτό σή-
µερα, αλλά θα έλεγα ευρύτερα στην εποχή της ψηφιακής επα-
νάστασης, περνάει από τα κοµπιούτερ. Να λήξει επιτέλους το
σίριαλ µε τους αναπληρωτές και να είναι όλοι στη θέση τους την
1η Σεπτέµβρη και όχι την 1η Δεκέµβρη ή την 1η Φλεβάρη, όπως
έχουµε δει και στο παρελθόν. Έτσι µε ένα τέτοιο σχέδιο διασφα-
λίζεται και θεµελιώνεται ο καθολικός, ο δηµόσιος δωρεάν ποιοτι-
κός χαρακτήρας της παιδείας, σε περίοδο και υγειονοµικής,
αλλά και οικονοµικής κρίσης. 

Τώρα, σχετικά µε το νοµοσχέδιο, για τη Νέα Δηµοκρατία η κα-
νονικότητα είναι να κάνει πάντα το χατίρι στους εργοδότες, να
απαξιώνει και να καταργεί εργασιακά δικαιώµατα και εκπαιδευ-
τικές ελευθερίες. Αλήθεια, είναι στην ίδια κατηγορία ένα µεγάλο
ιδιωτικό σχολείο µε µια µεγάλη επιχείρηση, είτε αυτή είναι τρά-
πεζα είτε είναι εµπορικό κατάστηµα είτε είναι παραγωγική επι-
χείρηση; Φέρνετε αναιτιολόγητες απολύσεις, µετάθεση της
εποπτείας των εργασιακών δικαιωµάτων από το Παιδείας στο Ερ-
γασίας. Πραγµατικά που πάµε; 

Ακούτε τους ανθρώπους, ένα µέρος των οποίων σας υποστή-
ριξαν πριν έναν χρόνο και σήµερα σας κάνουν κριτική; Τι λένε
για παράδειγµα οι ιδιοκτήτες κέντρων ξένων γλωσσών για τη συ-
στέγαση µε ιδιωτικά σχολεία; Λένε ότι οδηγείτε σε αφανισµό
έναν κλάδο. Εσείς που ήσασταν υπέρ της στήριξης των µεσαίων,
κλείνετε τους κατ’ εξοχήν µεσαίους και µικρούς, αυτούς οι οποίοι
δραστηριοποιούνται και δίνουν ζωή στη γειτονιά. Λένε και κάτι
άλλο όµως, πιο σηµαντικό. Ότι λέτε ψέµατα όταν ισχυρίζεστε ότι
τα λέγατε προεκλογικά. Ισχυρίζονται ότι προεκλογικά τους λέ-
γατε άλλα. Να πάµε σε αυτήν την ιστορία µε το παράβολο των 3
ευρώ το οποίο αφήνει έξω από τη διαδικασία πάνω από δύο χι-
λιάδες εκπαιδευτικούς; Είναι αυτό επιτελικό κράτος; Δεν είναι
αυτό η αποθέωση της γραφειοκρατίας; Δεν είναι η αποθέωση
ενός κράτους που ταλαιπωρεί τον πολίτη; Λύστε το, είναι πάρα
πολύ απλό. Δεν ξέρω αν θα το λύσετε εσείς ή ο κ. Θεοδωρικά-
κος. Εν πάση περιπτώσει πρέπει µε κάποιον τρόπο να λυθεί, γιατί
τιµωρείτε αυτούς τους ανθρώπους. 

Ο κ. Λιβανός προηγουµένως στην τοποθέτησή του µας είπε
ότι είναι προοδευτικός και φιλελεύθερος. Πραγµατικά ετοιµά-
στηκα να τον χειροκροτήσω για να υποκαταστήσω τον κ. Πλεύρη
που είναι τώρα στην αίθουσα, τον κ. Βορίδη που δεν είναι, τον κ.
Γεωργιάδη που οι άνθρωποι πραγµατικά είναι φιλελεύθεροι και
προοδευτικοί και σίγουρα θα χειροκροτούσαν. Θέλω όµως, να
ακούσετε όχι τι λέµε εµείς, αλλά τι λέει η ΔΑΚΕ γι’ αυτό το νοµο-
σχέδιο. Ακούστε τι λέει η ΔΑΚΕ. Λέει ότι η αφαίρεση της επο-
πτείας του ιδιωτικού εκπαιδευτικού από το Υπουργείο Παιδείας
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υπονοµεύει την εργασιακή ειρήνη και δικαιοσύνη. Η ΔΑΚΕ το
λέει. Η σταθερότητα στις εργασιακές σχέσεις των ιδιωτικών εκ-
παιδευτικών συνδέεται άρρηκτα µε την ποιότητα των παρεχόµε-
νων υπηρεσιών και την προστασία του δηµοσίου συµφέροντος.
Η ΔΑΚΕ το λέει. Η εκπαίδευση αποτελεί ένα θεµελιώδες κοινω-
νικό αγαθό, ανεξάρτητα από το καθεστώς λειτουργίας, δηµόσιο
ή ιδιωτικό, της δοµής που την παρέχει. Και συνεχίζει η ΔΑΚΕ: Το
ιδιωτικό σχολείο είναι πρωτίστως σχολείο και ο εκπαιδευτικός
λόγω της ιδιαιτερότητας του επαγγέλµατος του δεν µπορεί να
λογίζεται ως εργαζόµενος-λάστιχο. Άλλο η αναγκαία αξιολόγηση
σε ιδιωτικό και δηµόσιο τοµέα και άλλο η εργοδοτική αυθαιρεσία,
η εργαλειοποίηση της και οι αναίτιες απολύσεις, οι εκβιαστικές
περικοπές ή ακόµη και τα αντίποινα. Αυτά δεν τα λέει ο ΣΥΡΙΖΑ,
αυτά τα λέει η ΔΑΚΕ.

Και µια τελική αναφορά για να κλείσω. Πραγµατικά θέλει θρά-
σος και όχι θάρρος και από εσάς κυρία Κεραµέως και από τον κ.
Λιβανό για να µιλάτε στη Νέα Δηµοκρατία για διαφανείς και αδια-
φανείς πόρους την περίοδο των εκλογών. Να µιλάτε εσείς, που
το κόµµα σας είναι χρεοκοπηµένο και χρωστάει εκατοντάδες
εκατοµµύρια ευρώ. Θέλει πραγµατικά θράσος και όχι θάρρος
εσείς που δώσατε µε απευθείας ανάθεση τη χρηµατοδότηση των
µέσων µαζικής ενηµέρωσης στην περίοδο του κορωνοϊού µε την
περίφηµη λίστα Πέτσα σε εταιρεία που έκανε µέρος της προ-
εκλογικής καµπάνιας της Νέας Δηµοκρατίας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει ο κ. Πλεύρης και αµέσως µετά ο κ. Σπανάκης
από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Είναι πολύ ενδιαφέροντα τα νοµοσχέδια όταν έχουν και ένα

ιδεολογικό πρόσηµο. Και σήµερα εδώ θα µιλήσω µε την ιδιότητα
του Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά θα µιλήσω και µε µια
άλλη ιδιότητα, του πατέρα που έχει τα δύο του παιδιά σε ιδιωτικό
σχολείο. Και υπό αυτήν την έννοια, θα πω πράγµατα που σίγουρα
θα έβρισκαν σύµφωνο και τον κ. Τσίπρα, όπως και πολλούς άλ-
λους Βουλευτές της Αριστεράς, που ενώ κάνουν χρήση των υπη-
ρεσιών της ιδιωτικής εκπαίδευσης, ντρέπονται να το πουν. Διότι
αυτή είναι η διαφορά µας, κύριοι. Εµείς πιστεύουµε και στην ιδιω-
τική εκπαίδευση και στην ιδιωτική υγεία, εσείς κάνετε χρήση
αυτών των υπηρεσιών και έρχεστε εδώ και συκοφαντείτε. Ποιους
συκοφαντείτε; Κατά βάση συκοφαντείτε τους γονείς που στέλ-
νουν τα παιδιά τους στα ιδιωτικά σχολεία. Όταν ακούµε απ’ αυτό
το Βήµα να λέγεται ότι θέλετε έτσι τα ιδιωτικά σχολεία, για να
βγει η διαπαιδαγώγηση του παιδιού εκτός του πραγµατικού κό-
σµου, ποιον προσβάλλετε; Προσβάλλετε τους γονείς που στέλ-
νουν τα παιδιά τους σε ιδιωτικά σχολεία και σίγουρα δεν θα τους
κάνετε µάθηµα πώς θα διαπαιδαγωγήσουν τα παιδιά τους.
Έχουν περάσει οι εποχές του παιδοµαζώµατος.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Δεν άκουσα, κύριε Πλεύρη.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Αναφέροµαι στο παιδοµάζωµα, ανα-

φέροµαι σε εποχές παιδοµαζώµατος. Έχουν περάσει, αυτό λέω.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Ντροπή.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κύριε Φίλη, θα έλθω σε σας και θα

πω συγκεκριµένα για σας, για το τι κάνατε. Γιατί εσείς ό,τι κάνατε
ήταν µίσος όχι προς τα ιδιωτικά σχολεία, ήταν µίσος προς τους
γονείς που στέλνουν τα παιδιά τους στα ιδιωτικά σχολεία. Και
ποιοι είναι αυτοί οι γονείς; Γιατί όποιος µας ακούει σε αυτήν εδώ
την Αίθουσα νοµίζει ότι για να στείλεις το παιδί στο ιδιωτικό σχο-
λείο είσαι ένα 2%, 3% το οποίο βρίσκεται σε µια άλλη οικονοµική
διάσταση. Κάνετε λάθος. Είναι γονείς που αγωνίζονται και που
θέλουν το παιδί τους να βρεθεί σε ένα ιδιωτικό σχολείο, πι-
στεύοντας ότι εκεί πέρα θα έχει κάποιες ευκαιρίες παραπάνω.
Είναι γονείς µε µεσαία εισοδήµατα, γιατί υπάρχουν όλων των τά-
ξεων ιδιωτικά σχολεία, που ονειρεύονται να στερηθούν κάτι για
να µπορεί το παιδί τους να βρίσκεται εκεί. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ)

Και τι κάνατε µε τα δικά σας νοµοσχέδια; Τιµωρούσατε αυτούς
τους γονείς. Κόψατε δραστηριότητες. Εγώ το έβλεπα πέρυσι και

πρόπερσι, να µην µπορεί να έχει δραστηριότητες το παιδί µου,
επειδή ο κ. Φίλης ήθελε να έχει ένα νοµοσχέδιο που τελικά τιµω-
ρούσε τον γονέα και να σου λέει το σχολείο «θέλουµε να κά-
νουµε δραστηριότητες, που δεν θα είναι µε επιβάρυνση αυτές οι
δραστηριότητες», αλλά όχι. Εκεί έπρεπε να τιµωρηθούν ως έχον-
τες και κατέχοντες. Αυτοί οι άνθρωποι τι κάνουν τελικά; Κάνουν
χρήση ιδιωτικής εκπαίδευσης, πληρώνουν για τη δηµόσια δω-
ρεάν εκπαίδευση, δίνουν χρήµατα από τους φόρους τους για τα
σχολεία -σας είπε η κυρία Υπουργός ότι είναι ένα τεράστιο το
ποσό το οποίο υπολογίζεται ότι κερδίζει το ελληνικό κράτος,
επειδή κάποιοι στέλνουν τα παιδιά τους σε ιδιωτικά σχολεία- και
µέχρι και τα βιβλία τα πληρώνουν. Αυτό, να σας πω, δεν το κα-
τάλαβα ποτέ. Να πληρώνεις για τη δηµόσια δωρεάν παιδεία και
επειδή επιλέγεις το παιδί σου να βρίσκεται στο ιδιωτικό σχολείο,
ανακουφίζοντας το δηµόσιο σύστηµα, που θα ήθελε πολύ περισ-
σότερα σχολεία για να µπορεί να καλύψει όλα αυτά τα παιδιά,
θα τιµωρηθείς και εκεί πέρα.

Αυτές λοιπόν, είναι οι αντιλήψεις και είναι βαθιά ιδεολογικές
αντιλήψεις. Έρχεστε εδώ πέρα και µας διαβάζετε και κείµενα
άλλων εποχών. Έχουµε έναν πραγµατικό κόσµο. Από την ιδιω-
τική υγεία έχασε η Ελλάδα πιστεύετε εσείς; Το γεγονός ότι αυτήν
τη στιγµή έχουµε πέντε, έξι ιδιωτικές κλινικές που είναι ισάξιες ή
ενδεχοµένως και καλύτερες σε κάποιους τοµείς µε µεγάλα νο-
σοκοµεία, χάνει ή κερδίζει ο πολίτης; Από τα ιδιωτικά σχολεία
έχασε; Χάνουν τα παιδιά που πηγαίνουν στα ιδιωτικά σχολεία;
Αντιθέτως, αφήνονται και κενές θέσεις στο δηµόσιο σύστηµα, το
οποίο πρέπει να αναπτυχθεί και είναι µια κουβέντα η οποία γίνε-
ται και παράλληλα υπάρχουν πάρα, µα πάρα πολύ καλά σχολεία
που δίνουν τις δυνατότητες και πρόσβαση στο ελληνικό πανεπι-
στήµιο ή ενδεχοµένως και κατεύθυνσης ξενόγλωσσης, που δίνει
δυνατότητα στα παιδιά να πάνε να σπουδάσουν σε ξένες χώρες
είτε στην Αµερική είτε στη Γερµανία είτε στην Αγγλία. 

Σε αυτό, λοιπόν, όλο το πλαίσιο έρχεται εδώ η Υπουργός και
µε όλη την κατεύθυνση την οποία σας λέει, δίνει δυνατότητες να
γίνουν αυτονόητα πράγµατα, που τα αυτονόητα πράγµατα δεν
είναι ότι είναι επιχείρηση, είναι σχολείο και είναι και καλά σχολεία
αυτά τα σχολεία και δίνουν και καλή εκπαίδευση στα παιδιά.Kαι
επειδή ο γονέας θέλει να στέλνει εκεί το παιδί του, για να µη βρε-
θεί µετά ένας φιλόδοξος αρχηγός του ΣΥΡΙΖΑ που θα θέλει να
έχει για οκτώ µήνες υπό κατάληψη το σχολείο, είναι µια επιλογή.

Η επιλογή των δικών µου γονέων ήταν να είµαι σε δηµόσιο
σχολείο και ήταν µια σωστή επιλογή. Γιατί όλο αυτό το πράγµα
πρέπει να το δείτε εσείς ανταγωνιστικά; Και γιατί εν τέλει πρέπει
να τιµωρήσετε την επιλογή του πατέρα και της µητέρας που λένε
ότι θέλουν το παιδί τους να βρεθεί σε ιδιωτικό σχολείο.

Εµµέσως πλην σαφώς στις τοποθετήσεις σας εδώ ήσασταν
έτοιµοι να πείτε ότι θα θέλατε και την κατάργηση των ιδιωτικών
σχολείων, αν µπορούσατε να το κάνετε, όπως ενδεχοµένως και
την κατάργηση της ιδιωτικής υγείας.

Κι εδώ ερχόµαστε από εκεί που ξεκινήσαµε. Εάν, λοιπόν, πι-
στεύετε σε αυτά, να τα κάνετε πρότυπο στον τρόπο ζωής σας,
στο πού στέλνετε τα παιδιά σας. Διότι όταν στέλνεις το παιδί σου
σε ιδιωτικό σχολείο και έρχεσαι εδώ πέρα και µιλάς για επιχει-
ρήσεις, προσβάλλεις τον εαυτό σου. Και πού πηγαίνετε άµα σας
συµβεί ένα πρόβληµα υγείας. Διότι η Αριστερά πολλές φορές
είναι καλή στη θεωρία. Όταν, όµως, έρχεται η πράξη, τότε στην
πράξη απλά κάνει αυτά που κάνει όλος ο κανονικός κόσµος,
αλλά ντρέπεται να τα πει, κολληµένη στις ιδεοληψίες της.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει
τώρα ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Βασίλης Σπανάκης.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µέσα από είκοσι πέντε άρθρα
έρχεται σήµερα το Υπουργείο Παιδείας να κάνει τη δική του
τοµή, όχι µόνο στην ιδιωτική εκπαίδευση, αλλά και σε άλλα θέ-
µατα για τα οποία, δυστυχώς, δεν ακούστηκε τίποτα σε αυτήν
την Αίθουσα.

Διότι στο νοµοσχέδιο αυτό, από το άρθρο 14 και µετά, έρχον-
ται σηµαντικές διατάξεις για τις οποίες δεν ακούσαµε απολύτως

17328 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



τίποτα. Διατάξεις για τη συστηµατική και ενισχυτική διδασκαλία
στα δηµόσια σχολεία της χώρας των ειδικών µαθηµάτων που εξε-
τάζονται στις πανελλαδικές εξετάσεις, για ζητήµατα οµογενει-
ακών σχολείων της Κωνσταντινούπολης και του ελληνικού
γυµνασίου - λυκείου Ίµβρου, για το µητρώο ωροµίσθιου του εκ-
παιδευτικού προσωπικού και συµβούλων των σχολείων δεύτερης
ευκαιρίας και πολλές άλλες διατάξεις που µάλλον δεν θέλετε να
τις αναφέρετε, δεν τις διαβάσατε γιατί και αυτές είναι θετικές
διατάξεις για την εκπαίδευση.

Πάµε τώρα στα πρώτα δεκατρία άρθρα που αφορούν διατά-
ξεις για την ιδιωτική εκπαίδευση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει ανεπτυγµένο κράτος,
υπάρχει ευρωπαϊκό κράτος χωρίς ανεπτυγµένη ιδιωτική εκπαί-
δευση; Υπάρχει δοµή εκπαίδευσης χωρίς αξιολόγηση; Διαφωνεί
κανείς ότι οι κτηριακές εγκαταστάσεις µπορούν να αξιοποιούνται
και πέραν του ωραρίου των µαθηµάτων;

Πρέπει επιτέλους να αποφασίσουµε: Θέλουµε ή δεν θέλουµε
ανάπτυξη της ελληνικής οικονοµίας; Γιατί µε τις διατάξεις αυτές
που έρχονται για την ιδιωτική εκπαίδευση ενισχύουµε την απα-
σχόληση των εκπαιδευτικών, οργανώνουµε καλύτερα τα ιδιωτικά
σχολεία, επιβάλλουµε εσωτερικό κανονισµό λειτουργίας για κάθε
ιδιωτικό σχολείο που τελεί υπό την έγκριση του οικείου διευθυντή
εκπαίδευσης. 

Ποιος διαφωνεί µε την κατάργηση των διετών συµβάσεων ερ-
γασίας και την υποχρεωτική απασχόληση του εκπαιδευτικού
προσωπικού µε συµβάσεις ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου
ώστε να απολαµβάνουν οι εκπαιδευτικοί του ιδιωτικού τοµέα
πλήρη εργασιακά δικαιώµατα αντίστοιχα µε τους συναδέλφους
τους του δηµοσίου;

Τι σας ενοχλεί στην αξιολόγηση;
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου να µιλήσω στην

Αίθουσα αυτή όχι µόνο ως µέλος του ελληνικού Κοινοβουλίου,
αλλά και ως τέκνο εκπαιδευτικών που είχαν επί σειρά ετών, επί
δεκαετίες ολόκληρες, ιδιωτικό εκπαιδευτήριο και κυρίως τις δε-
καετίες του 1960 και του 1970. Τις δεκαετίες αυτές, µέχρι και τη
δεκαετία του 1980, η ιδιωτική εκπαίδευση άνθησε στη χώρα και
σε λαϊκές περιοχές και συνοικίες. Οι γονείς µου είχαν ιδιωτικό
εκπαιδευτήριο στον Άνω Κορυδαλλό, στο Σχιστό Κορυδαλλού.
Το παιδί του εργάτη µπορούσε να πάει στο ιδιωτικό σχολείο µε
περηφάνια. Ο λοστρόµος ταξίδευε και έστελνε το παιδί του στο
ιδιωτικό σχολείο γιατί ήθελε να µάθει γράµµατα.

Έχει Αριστερό ή Δεξιό πρόσηµο η εκπαίδευση, κύριε Φίλη;
Η ιδιωτική εκπαίδευση αποτελεί αναπόσπαστο κοµµάτι του ελ-

ληνικού κράτους από το 1827, όπου και θεσπίστηκε η αρχή της
ελευθερίας της ιδιωτικής εκπαίδευσης, ενώ τα διατάγµατα της
περιόδου 1836-1837 έχουν πρόβλεψη και για την ίδρυση πανε-
πιστηµίου, ένα θέµα που ακόµη δεν έχουµε καταφέρει να λύ-
σουµε. 

Το 1836 καταγράφεται η πρώτη ιδιωτική πρωτοβουλία µε την
ίδρυση της φιλεκπαιδευτικής εταιρείας και το 1843 ιδρύεται το
Βαρβάκειο. Η ιστορία της ιδιωτικής εκπαίδευσης έχει να επιδείξει
εξαιρετικά σχολεία. Να πω για τη Λεόντειο Σχολή που λειτουργεί
από το 1838 και έχει τιµηθεί από την Ακαδηµία Αθηνών για την
παιδαγωγική της προσφορά; Γνωστοί απόφοιτοι: Ο Αρχιεπίσκο-
πος Χριστόδουλος, ο Κωστής Στεφανόπουλος, ο Βαγγέλης Πα-
παθανασίου, ο Νίκος Χατζηκυριάκος Γκίκας, πολλοί συνάδελφοι
και άλλοι.

Η Ευαγγελική Σχολή, λίγο πιο κάτω, στη Νέα Σµύρνη, ένα από
τα παλαιότερα σχολεία του ελληνικού χώρου που ιδρύθηκε στα
µέσα του 1700 στη Σµύρνη και επανιδρύθηκε το 1934. Έπαψε να
λειτουργεί µε τη µικρασιατική καταστροφή και µεταφέρθηκε στη
Νέα Σµύρνη.

Όµως από τα πρώτα νοµοθετήµατα έως και σήµερα η ιδιωτική
εκπαίδευση στη χώρα µας χαρακτηρίζεται από υψηλή κρατική
παρεµβατικότητα, ενώ ένα άλλο βασικό χαρακτηριστικό είναι η
απουσία της οποιασδήποτε κρατικής οικονοµικής ενίσχυσης,
κάτι που δεν συµβαίνει σε καµµία άλλη χώρα της Ευρώπης.

Με το νοµοσχέδιο που φέρνει σήµερα η Νέα Δηµοκρατία δη-
µιουργούµε επιτέλους ευελιξία και αυτονοµία στην οργάνωση
και λειτουργία των ιδιωτικών σχολείων. Παρέχουµε πολλές δυ-
νατότητες: Να ρυθµίζουν το πρόγραµµα µαθηµάτων και να πα-

ρέχουν πρόσθετες εκπαιδευτικές υπηρεσίες πέραν του ωρολο-
γίου προγράµµατος του Υπουργείου. Δίνουµε πρόσθετες ευκαι-
ρίες απασχόλησης στους εκπαιδευτικούς. Ας µην αγνοούµε τη
συµβολή της ιδιωτικής εκπαίδευσης στη µείωση της ανεργίας
των εκπαιδευτικών όλων των βαθµίδων και των ειδικοτήτων.

Θα ήθελα να µιλήσω για τις τροπολογίες οι οποίες λύνουν
πολλά θέµατα για τη µεταφορά µαθητών, για την εκκαθάριση επι-
µισθίων των αποσπασµένων εκπαιδευτικών στο εξωτερικό, προ-
βλήµατα στελέχωσης των σχολείων, κάλυψη δαπανών των ΑΕΙ για
τη συµµετοχή τους σε ενωσιακά προγράµµατα από το Πρό-
γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων του Υπουργείου Παιδείας, ρυθµί-
σεις για τους νέους και προσωρινούς διευθυντές πρωτοβάθµιας
και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης.

Πείτε µας εσείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ,
τεσσεράµισι χρόνια τι πράξατε προκειµένου να πάνε τα παιδιά
µας στα δηµόσια σχολεία; Τι παραπάνω κάνατε όταν και εσείς οι
ίδιοι στέλνετε τα παιδιά σας στα ιδιωτικά; Δεν πρέπει επιτέλους
να κόψετε την υποκρισία σε αυτή την Αίθουσα; Τελικά βρίσκεστε
σε πλήρη ιδεολογική σύγχυση. Θέλετε τα ιδιωτικά σχολεία για
τα παιδιά σας, αλλά όχι για τα παιδιά των ψηφοφόρων σας.

Αυτή είναι η αλήθεια, γιατί δηµιουργήσατε ανασφάλεια στους
γονείς, οδηγώντας τους να στέλνουν τα παιδιά τους στα ιδιωτικά.
Επιχειρήσατε να καταστρέψετε την ποιοτική δηµόσια παιδεία µε
τις ιδεολογικές σας εµµονές κατά της αριστείας και υπέρ της µε-
τριότητας, υποβαθµίζοντας τα πρότυπα και πειραµατικά δηµόσια
σχολεία.

Εδώ πριν από λίγες εβδοµάδες η πολιτική ηγεσία του Υπουρ-
γείου Παιδείας έφερε σχετικό νοµοσχέδιο που έγινε νόµος του
κράτους για τα πρότυπα και τα πειραµατικά δηµόσια σχολεία και
το καταψηφίσατε και τώρα έρχεστε εδώ για να καταψηφίσετε κι
αυτό το νοµοσχέδιο. Επιτέλους, τι θέλετε; Θέλετε ή δεν θέλετε
εκπαίδευση;

Ευτυχώς που ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης, πιστός
στις δεσµεύσεις του, ένα από τα πρώτα πράγµατα που φρόντισε
να διορθώσει ήταν η επαναφορά και η αναβάθµιση του ρόλου
των πρότυπων και πειραµατικών δηµόσιων σχολείων.

Κύριε Πρόεδρε, διαβάζω ένα άρθρο της «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗΣ» του
2019 το οποίο λέει ότι το 2017-2018 αυξήθηκε ο αριθµός των µα-
θητών ιδιωτικών σχολείων κατά 3,2%. Ξέρετε γιατί; Αποδίδεται
στην κατάργηση των πρότυπων και πειραµατικών σχολείων το
2015 και στην εικόνα υποβάθµισής τους που ακολούθησε τα επό-
µενα χρόνια.

Αυτό για τα Πρακτικά, µε συγκεκριµένους αριθµούς.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος - Πέτρος Σπανά-

κης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν άρθρο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και κλείνοντας, κυρίες Υπουργοί, κυρία Κεραµέως και κυρία
Ζαχαράκη, αφού σας συγχαρώ γι’ αυτό το νοµοσχέδιο, επι-
τρέψτε µου να πω πως θα µπορούσαν στο νοµοσχέδιο αυτό να
υπάρξουν κι άλλες ριζοσπαστικές διατάξεις που έχει ανάγκη η
εκπαίδευση και που έχει ανάγκη η οικονοµία. Σήµερα είναι πα-
ράλογο να υπάρχουν τεκµήρια για τα δίδακτρα στην ιδιωτική
µέση εκπαίδευση το 2020.

Πρέπει να οδηγηθούµε σε κατάργηση των τεκµηρίων. Επιτέ-
λους, πρέπει να πάµε σε οικονοµική ανάπτυξη. Θα µπορούσαµε
να θεσπίσουµε και φορολογικά κίνητρα, γιατί θέλουµε περισσό-
τερους εκπαιδευτικούς να πιάσουν δουλειά. Θέλουµε περισσό-
τερες θέσεις απασχόλησης, ώστε να µπορούµε να στέλνουµε τα
παιδιά µας και να έχουµε την επιλογή να πάνε στο δηµόσιο ή στο
ιδιωτικό σχολείο. 

Κλείνοντας, θέλω να σας πω ότι εγώ τελείωσα δηµόσιο σχο-
λείο κι αισθάνοµαι πολύ περήφανος που τελείωσα δηµόσιο σχο-
λείο και δεν έχουµε κανένα δικαίωµα να υποβαθµίζουµε την
ποιότητα της εκπαίδευσης είτε στα δηµόσια είτε στα ιδιωτικά
σχολεία. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Καλείται στο Βήµα
ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γιάννης Ανδριανός. Μετά
τον λόγο ζήτησε και θα µιλήσει η Υφυπουργός η κ. Ζαχαράκη.
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ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, συζητάµε σή-

µερα ένα ακόµη νοµοσχέδιο που υπογραµµίζει τη ριζική ποιοτική
διαφορά αυτής της Κυβέρνησης, της Κυβέρνησης της Νέας Δη-
µοκρατίας µε την προηγούµενη κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ τόσο σε
ό,τι αφορά το κρίσιµο πεδίο της εκπαίδευσης, όσο και ευρύτερα
σε ό,τι αφορά τις βασικές αρχές και τη φιλοσοφία που πρέπει να
διέπει το ρυθµιστικό και κανονιστικό πλαίσιο στη χώρα µας. 

Είναι ένα νοµοσχέδιο που έχει ως στόχο τη σηµαντική απλο-
ποίηση του πλαισίου λειτουργίας των ιδιωτικών σχολείων µε την
κατάργηση παρωχηµένων, αντιπαραγωγικών και συχνά ιδεολη-
πτικών προβλέψεων, ένα νοµοσχέδιο που έχει ως στόχο τη µε-
γαλύτερη αυτονοµία και ευελιξία στην οργάνωση και την
επιτέλεση της εκπαιδευτικής πράξης, την αποτελεσµατικότερη
διαχείριση του ανθρώπινου δυναµικού και την αξιοποίηση των
κτηριακών εγκαταστάσεων των σχολείων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρά τον τίτλο του παρόντος
νοµοσχεδίου, το περιεχόµενο δεν αφορά µόνο την ιδιωτική εκ-
παίδευση. Αφορά κάθε ελληνική οικογένεια µε παιδιά σχολικής
ηλικίας, είτε αυτά σπουδάζουν σε ιδιωτικά είτε σε δηµόσια σχο-
λεία. Και αυτό γιατί η ενίσχυση της ποιότητας, της άµιλλας και
της δηµιουργικότητας έχει θετικά αποτελέσµατα συνολικά στην
εκπαίδευση. 

Αντιθέτως, η επιβολή της οµοιοµορφίας και της λογικής της
ήσσονος προσπάθειας, η απαγόρευση της αξιολόγησης και της
δηµιουργικής ώθησης, τα παράλογα και συχνά ανυπέρβλητα εµ-
πόδια στους εκπαιδευτικούς που θέλουν να κάνουν το βήµα πα-
ραπάνω και στα σχολεία, δηµόσια και ιδιωτικά, που θέλουν να
ανταποκριθούν καλύτερα στις ανάγκες και τις επιθυµίες των παι-
διών και των εκπαιδευτικών, όλα αυτά υπονοµεύουν, όχι µόνο την
ποιότητα της εκπαίδευσης, αλλά και τις προοπτικές ολόκληρης
της κοινωνίας µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς σε αντίθεση µε την προ-
ηγούµενη κυβέρνηση, πιστεύουµε στην εκπαιδευτική άµιλλα
στην ενεργή ενθάρρυνση και επιβράβευση της ποιότητας και της
αριστείας, στην όσο γίνεται µεγαλύτερη αυτονοµία των εκπαι-
δευτικών µονάδων. 

Εµείς, σε αντίθεση µε την προηγούµενη κυβέρνηση, πι-
στεύουµε στην ενίσχυση της σχολικής επιλογής, ώστε κάθε ελ-
ληνική οικογένεια να µπορεί εν τέλει να διαλέξει µέσα από ένα
ευρύ φάσµα επιλογών το δηµόσιο ή ιδιωτικό σχολείο που αντα-
ποκρίνεται καλύτερα στις ανάγκες και τις προτιµήσεις της. 

Άλλωστε ποιος σε αυτήν την Αίθουσα µπορεί µε λογικά επιχει-
ρήµατα να υποστηρίξει ότι θα πρέπει να διατηρηθεί ο παράλογος
περιορισµός που δεν επέτρεπε µέχρι σήµερα στα ιδιωτικά σχο-
λεία να προσφέρουν επιπλέον εκπαιδευτικές υπηρεσίες, αλλά
και να αξιοποιούν τις κτηριακές εγκαταστάσεις για γενικότερους
εκπαιδευτικούς σκοπούς, βεβαίως εκτός ωραρίου και βεβαίως
µε επιπλέον αµοιβή των εκπαιδευτικών; Ποιος µπορεί να υποστη-
ρίξει τους περιορισµούς που µέχρι σήµερα εµπόδιζαν τα µέλη,
τους εταίρους, τους µετόχους ενός ιδιωτικού σχολείου, εφόσον
είναι εκπαιδευτικοί, να παρίστανται στις συνεδριάσεις του συλ-
λόγου διδασκόντων, αλλά και τους περιορισµούς που µέχρι σή-
µερα εµπόδιζαν τα ιδιωτικά σχολεία να αντιµετωπίσουν το
πρόβληµα των στρατηγικών οφειλετών, που όχι µόνο επιβάρυναν
τα σχολεία και τις υπόλοιπες οικογένειες των µαθητών, αλλά και
αποµείωναν σηµαντικά τη δυνατότητα χορήγησης υποτροφιών
σε παιδιά από οικογένειες µε πραγµατική οικονοµική ανάγκη;

Και για να βάλουµε το δάκτυλο επί τον τύπον των ήλων, ποιος
µπορεί µε λογικά επιχειρήµατα να υποστηρίξει τους περιορι-
σµούς που µέχρι σήµερα εµπόδιζαν εκπαιδευτικούς και διοική-
σεις να συµφωνούν εθελούσια στους όρους της συνεργασίας
τους και να υπηρετούν όπως εκείνοι γνωρίζουν καλύτερα τις
ανάγκες των παιδιών; 

Αυτό το νοµοσχέδιο, λοιπόν, απαντά σε όλα αυτά τα παράλογα
εµπόδια, αφουγκράζεται τις ανάγκες των οικογενειών και των
σχολείων και δηµιουργεί ένα σύγχρονο, δίκαιο και αποτελεσµα-
τικό πλαίσιο λειτουργίας. Αλλά και σε ό,τι αφορά τη δηµόσια εκ-
παίδευση, θέλω να υπογραµµίσω ιδιαίτερα τη θεσµοθέτηση της
συστηµατικής διδασκαλίας των ειδικών µαθηµάτων που εξετά-
ζονται στις πανελλαδικές εξετάσεις, τη λειτουργία των κέντρων

περιβαλλοντικής εκπαίδευσης, την ενίσχυση της στελέχωσης
των σχολικών µονάδων όπου φοιτούν τυφλοκωφοί µαθητές. 

Ελπίζω τουλάχιστον, κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης,
αυτό το άρθρο, αυτές τις διατάξεις να τις ψηφίσετε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι θεµελιωδώς λανθασµένη
αντίληψη ότι εµένα µε το να συσσωρεύονται ρυθµιστικά εµπόδια
στη λειτουργία των ιδιωτικών σχολείων ενισχύεται τάχα η ισό-
τητα µεταξύ των παιδιών από οικογένειες µε διαφορετικές οικο-
νοµικές δυνατότητες. Το µόνο που επιτυγχάνει αυτή η λογική
είναι να εντείνει τις ανισότητες ανάµεσα στα παιδιά των οικογε-
νειών µε χαµηλό και µεσαίο εισόδηµα από τη µια και στα παιδιά
των οικογενειών µε πολύ υψηλό εισόδηµα από την άλλη, που -
ας µην ξεγελιόµαστε- µε τον ένας τον άλλο τρόπο θα βρουν τον
τρόπο να διασφαλίσουν την ποιοτική εκπαίδευση για τα παιδιά
τους. 

Η λύση, λοιπόν, στο υπαρκτό πρόβληµα των ανισοτήτων, δεν
είναι η ισοπέδωση, αντιθέτως είναι η ενθάρρυνση της άµιλλας
µε λογικές που επιβραβεύουν τις δηµιουργικές προσπάθειες και
την αριστεία, λογικές δηλαδή που έχουν στο επίκεντρό τους τη
δίκαιη αξιολόγηση. Λύση είναι η ενίσχυση της σχολικής επιλογής,
ώστε οι οικογένειες να επιβραβεύουν τα σχολεία που ανταποκρί-
νονται στις ανάγκες και τις προσδοκίες τους και να στέλνουν
ηχηρό µήνυµα βελτίωσης στα σχολεία που δεν το κάνουν. 

Λύση είναι η διασφάλιση των υλικών, θεσµικών και ηθικών προ-
ϋποθέσεων ώστε τα σχολεία, δηµόσια και ιδιωτικά, να επιτελούν
απερίσπαστα την αποστολή τους. Λύση είναι η ενθάρρυνση των
υποτροφιών και κάθε είδους εργαλείου που θα επιτρέψει σε όλα
τα παιδιά µε ξεχωριστά ταλέντα να ακολουθήσουν µε τις καλύ-
τερες προοπτικές τον δρόµο της µόρφωσης, της προκοπής, της
δηµιουργικής συνεισφοράς στο κοινωνικό σύνολο. 

Σε αυτή, λοιπόν, την κατεύθυνση το παρόν νοµοσχέδιο αποτε-
λεί ένα ουσιαστικό βήµα, ένα βήµα που ανταποκρίνεται στις
ανάγκες της χώρας και της κοινωνίας, στις απαιτήσεις, στα
όνειρα και τις προσδοκίες των παιδιών και των νέων ανθρώπων. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ
και για την τήρηση του χρόνου. 

Παρακαλείται η Υφυπουργός κ. Σοφία Ζαχαράκη να λάβει τον
λόγο.

ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Κυρία Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι Βου-
λευτές, µόλις πριν ένα µήνα ψηφίστηκε εδώ στο ελληνικό
Κοινοβούλιο το σχέδιο νόµου του Υπουργείου µε αντικείµενο την
ουσιαστική και ποιοτική αναβάθµιση και εκσυγχρονισµό του δη-
µόσιου σχολείου, από το νηπιαγωγείο έως το λύκειο. Το αναφέ-
ρατε και πριν, κυρία Υπουργέ. 

Θέλω να σας πω ότι είναι πολύ σηµαντικό και δεν είναι κολυµ-
βήθρα του Σιλωάµ, όπως ακούστηκε από τον αξιότιµο κ. Αµανα-
τίδη, το να νοµοθετούµε αυτά τα οποία εν τέλει υπήρχαν στο
πρόγραµµα της Νέας Δηµοκρατίας. Ήδη µέσα σε αυτόν τον
µήνα έχουν προχωρήσει οι διαδικασίες υλοποίησης, αυτά που
εσείς ψηφίσατε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έτσι ώστε να µπο-
ρούµε να υλοποιήσουµε στην αρχή της σχολικής χρονιάς αυτά
τα οποία υποσχεθήκαµε στον ελληνικό λαό. Ποια ήταν αυτά; Τα
πρότυπα και πειραµατικά σχολεία µετά τις εξετάσεις και την κλή-
ρωση που ήδη έχει υλοποιηθεί.

Συγχρόνως υλοποιούµε τον ορισµό των πειραµατικών, των πι-
λοτικών σχολείων στα οποία θα διδαχθούν αγγλικά τα παιδιά. Θα
εκπαιδευτούν µε ένα παιγνιώδη τρόπο τα παιδιά του νηπιαγω-
γείου και συγχρόνως θα έχουµε διδακτικές πράξεις, πράξεις για
τις νέες δεξιότητες. Είναι πράγµατα τα οποία δεν ήταν αυτο-
νόητο ότι θα µπορούσαν να υλοποιηθούν και όµως θα γίνουν
πράξη από την αρχή της νέας σχολικής χρονιάς, µε µέριµνα
πάντα και για τις ειδικές συνθήκες που θα πρέπει να λάβουµε
ούτως ή άλλως υπ’ όψιν για να επιστρέψουν ασφαλείς στο σχο-
λείο οι εκπαιδευτικοί και τα παιδιά µας. 

Απαντώντας λοιπόν στην εύλογη και καλοπροαίρετη, φαντά-
ζοµαι, αγωνία και ανησυχία για τη νέα σχολική χρονιά, λέµε ότι
ναι, λαµβάνοντας υπ’ όψιν όλες τις οδηγίες των ειδικών επιστη-
µόνων, θα επιτρέψουµε τη λειτουργία των σχολείων µε τον κα-
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λύτερο δυνατό τρόπο, όπως, κυρία Υπουργέ, έχετε πάρα πολλές
φορές ούτως ή άλλως διαβεβαιώσει τον ελληνικό λαό και την επι-
στροφή εκπαιδευτικών και παιδιών µε ασφάλεια στο ελληνικό
σχολείο. 

Βρισκόµαστε λοιπόν εδώ να συνεχίσουµε αυτό το έργο το
οποίο ξεκινήσαµε και µε το προηγούµενο νοµοσχέδιο, µιλώντας
για την παροχή ποιοτικής και σύγχρονης παιδείας, η οποία θα
παρέχει σε κάθε νέο και κάθε νέα τα αναγκαία εφόδια για να είναι
σε θέση να ανταποκριθούν αυτά τα παιδιά στις προκλήσεις της
σύγχρονης εποχής. 

Η προσπάθεια αυτή, όπως είναι αυτονόητο, δεν µπορεί παρά
να αφορά και τα ιδιωτικά σχολεία και είναι και λογικά, αλλά και
συνταγµατικά επιβεβληµένο το ότι σε µία δηµοκρατική κοινωνία
το κράτος έχει την ευθύνη για την παιδεία που παρέχεται στους
πολίτες συνολικά, είτε αυτοί επιλέγουν το δηµοτικό, το δηµόσιο
σχολείο της γειτονιάς είτε ένα ιδιωτικό εκπαιδευτήριο. 

Στο σηµείο αυτό εντοπίζεται και ο ιδιαίτερος χαρακτήρας του
παρόντος νοµοσχεδίου, αλλά και η ειδοποιός διαφορά σε σχέση
µε το προηγούµενο καθεστώς και κατά συνέπεια η εκ διαµέτρου
αντίθετη δική µας αντίληψη και θεώρηση για τα ζητήµατα εκπαί-
δευσης και διαπαιδαγώγησης των παιδιών αυτού του τόπου, της
χώρας µας. 

Ποια είναι λοιπόν η ειδοποιός διαφορά; Η βαθιά µας πίστη και
αφοσίωση στην υπεράσπιση και προστασία του θεµελιώδους σε
κάθε δηµοκρατία δικαιώµατος κάθε πολίτη στην ελεύθερη επι-
λογή και ελεύθερη ανάπτυξη της προσωπικότητάς του, όπως
αυτό κατοχυρώνεται και στο Σύνταγµά µας, δικαίωµα το οποίο
σαφώς έχει και όρια και ταυτόχρονα συνοδεύεται από συγκεκρι-
µένες υποχρεώσεις. 

Γιατί εµείς, σε αντίθεση µε προκατόχους µας, πιστεύουµε ειλι-
κρινά στη σηµασία της ιδιωτικής πρωτοβουλίας για το κοινωνικό
σύνολο. Δεν την φοβόµαστε, δεν την αντιµαχόµαστε κολληµένοι
σε ιδεοληψίες ή άλλες παρωχηµένες αντιλήψεις. Αντιθέτως τη θε-
ωρούµε απαραίτητη για την επίτευξη ευρύτερης κοινωνικής ευη-
µερίας, την πρόοδο και την εξέλιξη της χώρας µας. 

Αυτό ακριβώς είναι και το πνεύµα του νοµοσχεδίου το οποίο
σήµερα έρχεται προς ψήφιση, αυτή η νέα ισορροπηµένη πνοή
που επιχειρούµε να δώσουµε στο χώρο της ιδιωτικής εκπαίδευ-
σης. Αξίζει να τονιστεί ότι αποδέκτες και τελικά ωφελούµενοι των
µεταρρυθµίσεων αυτών, που αφορούν την ιδιωτική εκπαίδευση
και µέσω των οποίων ενισχύεται η ιδιωτική πρωτοβουλία, δεν
είναι δήθεν -όπως ακούστηκε από κάποιους εδώ στο Κοινοβού-
λιο, αλλά και στην Επιτροπή- µια κάποια ελίτ µεµονωµένων ιδιω-
τικών συµφερόντων, αλλά το σύνολο των µελών της κοινωνίας
µας, είτε έχουν επιλέξει την εκπαίδευση των παιδιών τους στον
ιδιωτικό τοµέα, είτε -και µέσω ειδικών διατάξεων που έρχονται
σε αυτό το νοµοσχέδιο- στο δηµόσιο. 

Επιθυµούµε τη δηµιουργία ή την εξέλιξη στην ανάπτυξη ενός
ποιοτικού καινοτόµου ιδιωτικού εκπαιδευτηρίου, µε την ένταση
όµως αλλά και τη ζέση, µε την οποία ενδιαφερόµαστε κυρίως
πρέπει να σας πω, για τη λειτουργία του δηµόσιου σχολείου,
προς απάντηση ερωτήσεων τα οποία τέθηκαν νωρίτερα. 

Επιθυµούµε την καλλιέργεια και τη θεµελίωση ενός περιβάλ-
λοντος υγιούς ανταγωνισµού, µε συνθήκες επιτελικής εποπτείας,
το οποίο θα δηµιουργεί κίνητρα βελτίωσης και µιας διαρκούς πο-
ρείας προς τα πάνω για όλα τα σχολεία, σε αντίθεση µε τη λογική
της εξίσωσης προς τα κάτω που βιώσαµε δυστυχώς στην Ελ-
λάδα. 

Ένα σύγχρονο δηµοκρατικό κράτος οφείλει να την ενισχύει,
θέτοντας τα πλαίσια εντός του οποίου ασκείται αυτή η εποπτεία.
Με άλλα λόγια ο ρόλος του κράτους σε µια σύγχρονη δηµοκρα-
τία οφείλει να είναι επιτελικός και όχι παρεµβατικός σε σχέση µε
ζητήµατα τα οποία ανάγονται στην άσκηση θεµελιωδών ελευθε-
ριών των πολιτών του, όπως αυτή του επιχειρείν, αλλά και της
επιλογής µεταξύ της δηµόσιας και ιδιωτικής εκπαίδευσης. 

Αυτή είναι η κατεύθυνση του νοµοσχεδίου σήµερα, µε την
οποία απελευθερώνουµε και απεγκλωβίζουµε τις ιδιωτικές σχο-
λικές µονάδες από ένα αντιπαραγωγικό και αναποτελεσµατικό
κρατικό παρεµβατισµό, από υπέρµετρη γραφειοκρατία. Παρέ-
χουµε ευελιξία και αυτονοµία στις σχολικές µονάδες. Από τι; Από
ένα πλαίσιο ασφυκτικού κρατικού παρεµβατισµού και αγκυλώ-

σεων που εν τέλει είναι µια επιβλαβής διαδικασία και περνάµε σε
ένα στάδιο ουσιαστικής εποπτείας και παράλληλα ενθάρρυνσης
και ανάπτυξης γόνιµης ιδιωτικής δραστηριότητας. 

Απλοποιούµε γραφειοκρατικές διαδικασίες και συνεχίζουµε
την εποπτεία του Υπουργείου Παιδείας για θέµατα λειτουργίας
ιδιωτικών σχολείων. Ποια είναι αυτά τα θέµατα; Αδειοδότηση, τή-
ρηση εκπαιδευτικής νοµοθεσίας, έλεγχος προσόντων και διορι-
σµός διευθυντή και υποδιευθυντή, γνωστοποίηση πρόσθετων
δράσεων, έγκριση κανονισµού λειτουργίας, έλεγχος τίτλων
σπουδών. Ο έλεγχος της εκπαιδευτικής νοµοθεσίας και των τίτ-
λων σπουδών παραµένει όπως και πριν. Η ισοτιµία των ιδιωτικών
σχολείων είναι αδιαπραγµάτευτη και αποτελεί κύρια µέριµνα των
πολιτικών µας. 

Το παρόν νοµοσχέδιο θέτει στο επίκεντρο κατ’ αρχάς τις ανάγ-
κες των ίδιων των µαθητών, το συµφέρον των οποίων πρέπει να
είναι εξ ορισµού πρωταρχικό µέληµα για την εκπαιδευτική διαδι-
κασία και άρα και για το Υπουργείο. Το ωρολόγιο πρόγραµµα δια-
µορφώνεται πλέον, έτσι ώστε να ανταποκρίνεται κατά το βέλτιστο
τρόπο στις ανάγκες των µαθητών. Διευρύνουµε τις επιλογές τους
για τη συµµετοχή τους σε πρόσθετες τυχόν δραστηριότητες που
υλοποιούνται µέσα στα σχολεία τους. 

Οµοίως, οι ρυθµίσεις αυτές, µε την αξιολόγηση, αλλά και την
αξιοποίηση του εκπαιδευτικού δυναµικού, στοχεύουν στην εγ-
γύηση της παροχής έργου υψηλών προδιαγραφών από ανθρώ-
πους καταρτισµένους, κατάλληλους και στους οποίους παρέ-
χονται κίνητρα απασχόλησης στο αντικείµενο εξειδίκευσης του
καθενός. 

Ενθαρρύνεται το σχολείο να αναλαµβάνει πρωτοβουλίες εµ-
πλουτισµού, αλλά και εξορθολογισµού του προγράµµατος και εν
τέλει δίνεται η διασφάλιση για την υψηλότερη ποιότητα της πα-
ρεχόµενης παιδείας συνολικά. Πιστεύουµε στον υγιή ανταγωνι-
σµό και πιστεύουµε και σε ένα δυναµικό δηµόσιο σχολείο, που
ακόµη µπορεί να πάρει και βέλτιστες πρακτικές µέσα από αυτές
που επιτελούνται µέσα από ένα ιδιωτικό σχολείο. 

Στέκοµαι στα θέµατα των εργασιακών σχέσεων των εκπαιδευ-
τικών, λόγω και µιας προσωπικής ευαισθησίας και εµπειρίας που
έχω µέσα από ιδιωτικό σχολείο, γιατί µπορεί να περιγράφουµε
τα πράγµατα, αλλά µπορεί να τα έχουµε ζήσει κιόλας. 

Ακούστηκε κατ’ επανάληψη ότι εγκαταλείπουµε τους εργαζό-
µενους, τους αφήνουµε έρµαιο στις διαθέσεις των κακών εργο-
δοτών και κάποια άλλα σχόλια. Ιδιαίτερο ενδιαφέρον βέβαια
έχουν τα σχόλια από µέλη της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, που
έχουν µάλιστα θητεύσει ως µέλη της κυβέρνησης, κατά τη διάρ-
κεια της οποίας η εργασία δέχτηκε πολύ µεγάλη επίθεση. Ζητή-
µατα ανεργίας και δηµιουργίας θέσεων εργασίας ήταν
καθηµερινά στην ατζέντα του πολιτικού και του δηµόσιου διαλό-
γου. 

Άρα, αν µη τι άλλο, απεδείχθη περίτρανα ότι οι πολιτικές υπέρ-
µετρου κρατισµού και αυθαίρετης κρατικής παρεµβατικότητας
όχι µόνο δεν προστατεύουν εν τέλει τα δικαιώµατα των εργαζο-
µένων, αλλά αντιθέτως πιθανότατα να οδηγούν και σε δυσµενέ-
στερη θέση. 

Θα σας µιλήσω για το τι γινόταν στην πράξη –αυτό που ζή-
σαµε- στην ιδιωτική εκπαίδευση τον τελευταίο καιρό µε τη διετία.
Τελικά αντί να προστατέψει, οδήγησε σε όξυνση και µεγαλύτερη
ανισορροπία µεταξύ των σχέσεων εργαζοµένων και εργοδοτών.
Παρατηρήθηκε δε το φαινόµενο µη κατάρτισης συµβάσεων αο-
ρίστου χρόνου και τερµατισµού της εργασιακής σχέσης στο
πέρας της διετίας. Γιατί; Γιατί φοβούνταν στα ιδιωτικά σχολεία
την πιθανότητα να εγκλωβιστούν στην επιλογή ενός εκπαιδευτι-
κού για µια κατάσταση αορίστου σχέσης και σύµβασης. 

Αυτές τις στρεβλώσεις αντιµετωπίζουµε. Επαναφέρουµε και
διασφαλίζουµε την αυτονόητη ελευθερία των πολιτών να καταρ-
τίζουν ελεύθερα συµβάσεις, να ρυθµίζουν ελεύθερα, ισότιµα και
αυτόνοµα το περιεχόµενο των µεταξύ τους σχέσεων. Αυτό θα
είναι προς όφελος των εκπαιδευτικών; Πιστεύουµε πως ναι, θα
είναι προς όφελος των εκπαιδευτικών, οι οποίοι κάθε άλλο παρά
αφήνονται στην τύχη τους, έρµαια της δήθεν κακής εργοδοσίας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υφυπουργού) 

Και εδώ βέβαια είναι ύψιστο καθήκον και υποχρέωση και της
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ιδιωτικής επιχείρησης και του σχολείου να τηρεί τη νοµοθεσία και
ως προς την κάλυψη του υποχρεωτικού ωραρίου, αλλά και στις
επιπλέον δραστηριότητες, στο οποίο µάλιστα θα ασκείται και αυ-
στηρός έλεγχος. Δεν απεµπολείται η εποπτεία επί των εργασιακών
σχέσεων. Αναδιαµορφώνεται και επιβεβαιώνεται κυρίως µε τη δια-
τήρηση του διοριστηρίου, του ελέγχου µισθοδοσίας, του ελέγχου
ωραρίου, των υπηρεσιακών και πειθαρχικών ζητηµάτων που υπά-
γονται στην αρµοδιότητα των υπηρεσιακών συµβουλίων. 

Η εποπτεία που οφείλει να ασκεί ένα σύγχρονο κράτος ουσια-
στικά αναβαθµίζεται, καθώς είναι ενιαία προς όλους τους ιδιωτι-
κούς εκπαιδευτικούς. Συνάµα είναι ουσιαστικότερη µετά την
απαλοιφή ιδεοληπτικών, αλλά και αναχρονιστικών αγκυλώσεων.

Θα φύγω από το κοµµάτι της ιδιωτικής εκπαίδευσης, θέλοντας
να συντοµεύσω, κύριε Πρόεδρε, αν και δεν έχω χρησιµοποιήσει
µέχρι τώρα παραπάνω χρόνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Όσο µπορείτε
συντοµότερα, ολοκληρώστε. 

ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Στο νοµοσχέδιο περιλαµβάνονται διατάξεις οι οποίες αφορούν
στη δηµόσια εκπαίδευση και είναι ιδιαίτερα σηµαντικές, αυτές
που αφορούν, κυρία Υπουργέ, την πρωτοβουλία την οποία λά-
βατε για την εισαγωγή των ειδικών µαθηµάτων των πανελλαδι-
κών εξετάσεων, τα οποία για πρώτη φορά θα διδάσκονται και
αυτό είναι ιδιαίτερα σηµαντικό. Νοµίζω ότι όλοι κανονικά θα πρέ-
πει να επιδοκιµάσουµε µε µια θετική ψήφο τη συγκεκριµένη πρω-
τοβουλία. Διότι, όπου κι αν βρίσκεται το παιδί, το οποίο µέχρι
τώρα δεν είχε επιλογές να διδαχθεί αυτό το µάθηµα που του ζη-
τούσαµε να δώσει ως ειδικό µάθηµα, τώρα µπορεί, µέσα σε συ-
στάδα σχολείων, να διδάσκεται αυτά τα ειδικά µαθήµατα. 

Νοµίζω, κυρία Υπουργέ, ότι αυτή είναι µια πολύ σηµαντική
πρωτοβουλία. Το δηµόσιο σχολείο µεριµνά και προετοιµάζει το
ίδιο τους µαθητές του για τη συµµετοχή τους σε κάθε µάθηµα
το οποίο τυχόν εξετάζονται προκειµένου να εισαχθούν στη σχολή
της επιλογής τους. 

Κι επειδή έγινε λόγος νωρίτερα για το ζήτηµα των ΚΠΕ -θα
ήθελα να είναι ο κ. Φάµελλος εδώ- να απαντήσω ότι παρατεί-
νουµε τη λειτουργία των ΚΠΕ για ένα χρόνο, γιατί πρέπει να ολο-
κληρωθεί όλη η οµαλή µετάβαση προς το επόµενο βήµα που έχει
να κάνει, ναι, µε τους όρους βιωσιµότητας και µε τους στόχους
βιωσιµότητας, που ούτως η άλλως έχουν τεθεί και σε διεθνές επί-
πεδο και σε ευρωπαϊκό επίπεδο. 

Σίγουρα ο καλύτερος τρόπος δεν είναι να νοµοθετούµε και να
µην έχουµε δηµιουργήσει τις κατάλληλες συνθήκες εφαρµογής
αυτής της νοµοθεσίας, µιλώντας για τα ΚΕΑ. Και πιθανότατα,
επειδή δεν είστε και όλοι υποχρεωµένοι να είστε ενηµερωµένοι
γι’ αυτό, βρήκαµε µια κατάσταση από τον ΣΥΡΙΖΑ τη µετατροπή
των Κέντρων Περιβαλλοντικής Εκπαίδευσης σε ΚΕΑ, Κέντρα Εκ-
παίδευσης για την Αειφορία, χωρίς όµως να έχει γίνει όλη η προ-
ετοιµασία έτσι ώστε να λειτουργήσουν αποτελεσµατικά και µε
συγκεντρωτικό τρόπο, ούτως ή άλλως, διαχείρισης αυτών. 

Τι κάνουµε λοιπόν; Παρατείνουµε τη λειτουργία. Μπορούµε να
τα στελεχώσουµε. Θα ξεκινήσουµε τη λειτουργία νέων ΚΠΕ ανά
την Ελλάδα και αµέσως µετά, µε το νόµο που θα έρθει από το
Υπουργείο για τις δοµές, θα µπορέσουµε να πάµε στην επόµενη
µέρα, σε µια µέρα η οποία θα συµπεριλαµβάνει προφανώς και
τον στόχο της βιωσιµότητας µέσα από τα Κέντρα Περιβαλλοντι-
κής Εκπαίδευσης. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε όλες αυτές τις
ρυθµίσεις οι οποίες αποτελούν φυσική συνέχεια όλων αυτών που
έχουν έγινε στο Υπουργείο όλον αυτόν τον καιρό και βρίσκονται
σε πλήρη εναρµόνιση µε τον τελευταίο νόµο για τον εκσυγχρονι-
σµό του δηµόσιου σχολείου, επιχειρούµε να επιφέρουµε τις απα-
ραίτητες διορθωτικές παρεµβάσεις και στον χώρο της ιδιωτικής
εκπαίδευσης. 

Με αίσθηµα ευθύνης και συνεπείς προς το Σύνταγµα και τις
επιταγές του, µεριµνούµε µε τον ίδιο τρόπο για την ποιοτική ανα-
βάθµιση της παιδείας το σύνολό της, δηµόσιας και ιδιωτικής, µα-
κριά από φοβικά σύνδροµα και άλλες αναχρονιστικές αντιλήψεις.
Συνεπείς προς τις δεσµεύσεις µας και την πολιτική µας ταυτό-
τητα, ενισχύουµε και ενθαρρύνουµε την ιδιωτική αυτονοµία η

οποία ασκείται εντός οριοθετηµένου περιβάλλοντος κι έτσι επι-
φέρει πολλαπλά οφέλη για το σύνολο της κοινωνίας, αναβαθµίζει
και ενισχύει την πολιτεία µας. 

Μιλάµε για τα παιδιά µας, για τους µελλοντικούς πολίτες
αυτής της χώρας, αυτήν τη γενιά που θα πρέπει να είναι όσο γί-
νεται καλύτερα εφοδιασµένη για να αντιµετωπίσει τις νεοφυείς
κρίσεις και πρωτοφανείς προκλήσεις του εικοστού πρώτου
αιώνα, ενός αιώνα µεγάλων αλλαγών, ραγδαίων παγκόσµιων µε-
ταβολών που επιφυλάσσει για τις ζωές όλων µας. 

Σας ευχαριστώ θερµά. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Έχει γίνει µία αλ-
λαγή του κ. Καιρίδη µε τον κ. Κούβελα. Θα µιλήσει ο κ. Κούβελας
τώρα και µετά ο κ. Χάρης Καστανίδης. 

Κύριε Κούβελα, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες Υπουργοί, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,

το σηµερινό νοµοσχέδιο που συζητάµε αποτελεί µια πραγµατική
τοµή, µια πραγµατική µεταρρύθµιση, αυτή τη φορά στον χώρο
της ιδιωτικής εκπαίδευσης. 

Σας αξίζουν θερµά συγχαρητήρια, κυρίες Υπουργοί,  κύριε
Υπουργέ, γιατί µέσα σ’ έναν χρόνο ήδη δώσατε δείγµατα γραφής
και κάνατε νόµους όλες τις προγραµµατικές µας εξαγγελίες,
αυτές για τις οποίες ο ελληνικός λαός έδωσε ξεκάθαρη εντολή
στην Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη, όταν φώναξαν µε την
ψήφο τους «αλλάξτε ριζικά το χάλι στην παιδεία µας». Ζήτησαν
να µεταµορφώσουµε το σχολείο σε κέντρο γνώσης και να παρα-
δώσουµε τα πανεπιστήµιά µας εκεί που πραγµατικά ανήκουν, δη-
λαδή στους καθηγητές και στους φοιτητές τους κι όχι στους
διάφορους «µπαχαλάκηδες» οι οποίοι είχαν καταλάβει τα τελευ-
ταία προηγούµενα χρόνια τα Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα.

Γιατί αποτελεί σηµαντική µεταρρύθµιση και το σηµερινό νο-
µοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας; Πρώτον, γιατί συµβάλλει
στην αλλαγή του τοπίου της ιδιωτικής παιδείας, το µεταµορφώ-
νει, ενισχύοντας τον σπουδαίο ρόλο των εκπαιδευτικών στον
χώρο και φυσικά, όπως αναφέρθηκε και από την πλειονότητα των
φορέων στην Επιτροπή, αλλά και των συµπολιτών µας που έλα-
βαν µέρος στη δηµόσια διαβούλευση, έρχεται να διορθώσει πολ-
λές αναχρονιστικές και ιδεοληπτικές παθογένειες του σύγχρονου
παρελθόντος προς όφελος των µαθητών µας ιδίως, αλλά και των
εκπαιδευτικών γενικότερα και της ιδιωτικής εκπαίδευσης τελικά. 

Γιατί δεν πρέπει να µας διαφεύγει, κυρίες και κύριοι Βουλευ-
τές, ότι το ιδανικό σύστηµα για την πρόοδο στην εκπαίδευση
είναι αυτό που βάζει τον µαθητή στο κέντρο κάθε πρωτοβουλίας,
κάθε αλλαγής, δηλαδή το σύστηµα εκείνο το οποίο κινείται γύρω
από το καλό των µαθητικών γενεών. Κι αν θέλουµε, βέβαια, στην
πράξη και όχι µε λόγια να υποστηρίζουµε ότι τα παιδιά µας είναι
το µέλλον αυτού του τόπου, τότε θα πρέπει να προχωρούµε σε
σηµαντικές, σε ριζικές µεταρρυθµίσεις. Βέβαια, καµία µεταρρύθ-
µιση δεν µπορεί να λειτουργήσει στην πράξη, αν δεν αλλάξει ο
τρόπος σκέψης όλων µας, ο δικός µας, των µαθητών, των εκπαι-
δευτικών, τελικά της κοινωνίας. 

Τι κάνει το παρόν σχέδιο νόµου; Έρχεται να συµπληρώσει και
να ολοκληρώσει σε πολλά σηµεία τον κύκλο παρεµβάσεων που
αφορούν την αναβάθµιση και τον εκσυγχρονισµό του σχολείου
γενικά, του δηµόσιου και του ιδιωτικού σχολείου. Κι όλα αυτά σε
συνέχεια ενός µεγάλου νοµοσχεδίου που ψηφίστηκε µόλις πριν
από ένα µήνα και αφορούσε την αναβάθµιση του δηµόσιου σχο-
λείου από τη βάση της πυραµίδας, δηλαδή το νηπιαγωγείο, φτά-
νοντας µέχρι και την τριτοβάθµια εκπαίδευση, το πανεπιστήµιο. 

Στόχος µας µέσα από το σηµερινό σχέδιο νόµου είναι να δοθεί
η δυνατότητα στα ιδιωτικά σχολεία ακόµη και να διαφοροποι-
ηθούν από τα δηµόσια, πάντα όµως στο πλαίσιο των συνταγµα-
τικών επιταγών και προβλέψεων. 

Θυµίζω την απόφαση της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ να απαγορεύσει
την αξιολόγηση στα ιδιωτικά σχολεία. Θυµίζω την απόφαση της
κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ να περιορίσει τη δυνατότητα πρόσθετων εκ-
παιδευτικών δραστηριοτήτων στα ιδιωτικά σχολεία. Θυµίζω την
απόφαση να επιχειρήσει βίαια να µονιµοποιήσει, επί της ουσίας
ανεξέλεγκτα, τους εκπαιδευτικούς στην ιδιωτική εκπαίδευση αντί
να τους δίνει κίνητρα για τη συνεχή βελτίωσή τους. Θυµίζω
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ακόµη την αποτυχηµένη, ευτυχώς, απόπειρα της προηγούµενης
κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ να επιβάλει τότε ΦΠΑ 23% στην ιδιωτική εκ-
παίδευση που θα επιβάρυνε φυσικά τους γονείς και θα τίναζε πι-
θανότατα όλο το οικοδόµηµα στον αέρα. 

Ως σχέδιο, λοιπόν, είχατε πρώτα την ισοπέδωση και µετά την
επιβολή δυσβάσταχτων βαρών για να µην επιλέγει κανείς την
ιδιωτική εκπαίδευση. Ήταν εξαιρετικά σοβαρή η καταγγελία που
έκανε εκπρόσωπος των ιδιωτικών σχολείων στην συζήτηση του
νοµοσχεδίου στην αρµόδια επιτροπή, λέγοντας ότι ο κ. Φίλης,
ως αρµόδιος υπουργός τότε, του είχε αναφέρει επί λέξει ότι
«αφού δεν µπορούµε να σας κλείσουµε, θα σας κάνουµε αχρεί-
αστους». Τελικά, παντού µε απειλές και εκβιασµούς κυβερνού-
σατε την εποχή σας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ; 

Το νοµοσχέδιο αυτό εισάγει µεγαλύτερη ευελιξία στη διαµόρ-
φωση του διευρυµένου ωρολογίου προγράµµατος πέρα από το
υποχρεωτικό και το ιδιωτικό σχολείο µπορεί να εστιάζει και στα
επιπλέον µαθήµατα, επιλέγοντας ελεύθερα συγκεκριµένα αντι-
κείµενα. Δίνεται µεγαλύτερη ευελιξία και αφορά και την προ-
σθήκη άλλων δραστηριοτήτων, ακόµη και τα απογεύµατα ή και
τα Σαββατοκύριακα.

Επίσης, εισάγει ρυθµίσεις οι οποίες το εκσυγχρονίζουν και το
βελτιώνουν, όπως η δυνατότητα µεταγραφής ενός µαθητή ιδιω-
τικού σχολείου σε άλλο ιδιωτικό, αλλά και η δυνατότητα να µη
συνεχίζει ένας µαθητής σε ιδιωτικό σχολείο, εφόσον δεν πληρώ-
νονται τα δίδακτρα σε αυτό. Άρα, λοιπόν, είναι µια πραγµατική
εξέλιξη στο πλαίσιο πάντα κανόνων. 

Έτσι, λοιπόν, έχουµε την εισαγωγή της αξιολόγησης και στις
ιδιωτικές εκπαιδευτικές µονάδες, µε κριτήρια που ισχύουν και στο
δηµόσιο σχολείο. Μια αξιολόγηση η οποία θυµίζω είχε πολεµήσει
τόσο πολύ από την προηγούµενη κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ. Είχατε εκ-
δώσει ακόµη και εγκύκλιο, σας θυµίζω, η οποία εγκαλούσε ιδιω-
τικό σχολείο γιατί τόλµησε να προχωρήσει σε αξιολόγηση των
εκπαιδευτικών του, λες και επρόκειτο για ποινικό αδίκηµα. Τελικά
ούτε στην ιδιωτική εκπαίδευση ούτε στο ιδιωτικό σχολείο θέλατε
την αξιολόγηση; Έχετε πολιτική αλλεργία και στο άξιο και στο άρι-
στο και στο ικανό. Και εδώ βέβαια πρέπει να οµολογήσουµε ότι
είστε πραγµατικά συνεπείς, διαχρονικά έχετε αυτή τη στάση. 

Ακόµη καταργούµε σύστηµα συµβάσεων διετίας για τους εκ-
παιδευτικούς που τους κρατούσε σε οµηρία, δίνοντας τη δυνα-
τότητα συµβάσεων αορίστου χρόνου έτσι ώστε να µπορεί να
εξελιχθεί και να αναπτυχθεί αυτή η σχέση ιδιωτικού εκπαιδευτη-
ρίου µε τους εκπαιδευτές, µε τους δασκάλους, τους καθηγητές
της επιλογής τους. 

Το ερώτηµα το οποίο νοµίζω ότι συνοψίζει τη σηµερινή συζή-
τηση, πλησιάζοντας και στο τέλος της, είναι το εξής, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι. Απευθύνοµαι ιδιαίτερα σε όσους από σας, συ-
νάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, -του πρώην πρωθυπουργού κ. Τσίπρα συµ-
περιλαµβανοµένου- επιλέγετε να στέλνετε τα παιδιά σας σε
ιδιωτικά σχολεία, και πολύ καλά κάνετε εφόσον αυτό είναι για το
καλό τους, για το συµφέρον τους, αυτό κρίνετε. Τελικά θέλουµε
τον εκπαιδευτικό να κάνει σωστά τη δουλειά του, θέλουµε τον εκ-
παιδευτικό να σέβεται τους µαθητές, θέλουµε να είναι πραγµατι-
κός παιδαγωγός; Εάν κάποιος δεν είναι όλα τα παραπάνω,
θέλουµε να συνεχίσει να διδάσκει τα παιδιά µας και στο ιδιωτικό
σχολείο;

Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, έρχεται -και µε αυτό ολοκληρώνω,
κύριε Πρόεδρε- να βάλει ένα τέλος σε όλα αυτά, να δούµε λοιπόν
πλέον να εξελίσσονται τα πράγµατα σε µια σύγχρονη προοπτική,
σε µια σύγχρονη κατεύθυνση, σε µια καινοτόµο κατεύθυνση και
την ευκαιρία αυτή πήρε το Υπουργείο για να προσθέσει και την
διδασκαλία στην Γ’ λυκείου µαθηµάτων τα οποία δεν διδάσκον-
ταν στην Γ’ λυκείου καθόλου ή πολύ λίγο, αλλά οι µαθητές εξε-
τάζονταν στις πανελλαδικές εξετάσεις σε αυτά. Τώρα, λοιπόν,
στο πλαίσιο αναβάθµισης του δηµόσιου σχολείου προστίθενται
περισσότερες ώρες διδασκαλίας τους. 

Κλείνοντας θα ήθελα να µεταφέρω την αγωνία δηµάρχων της
Θεσσαλονίκης, κυρία Υπουργέ, οι οποίοι φαίνεται ότι δεν είναι
έτοιµοι να καλύψουν τις ανάγκες σε αίθουσες για τα παιδιά τα
οποία εντάσσονται στην υποχρεωτική προσχολική ηλικία, προ-
νήπια και νήπια δηλαδή, λόγω γραφειοκρατικών καθυστερήσεων.
Είµαι βέβαιος ότι αντιλαµβάνεστε το ζήτηµα αυτό σαν πρόβληµα

και θα κάνετε ό,τι καλύτερο είναι δυνατόν. 
Σας καλώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να υπερψηφίσουµε

και το παρόν νοµοσχέδιο. 
Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Καλείται στο Βήµα
ο κ. Χάρης Καστανίδης του Κινήµατος Αλλαγής και στη συνέχεια
θα πάρει τον λόγο ο κ. Στύλιος.

Ορίστε, κύριε Καστανίδη, έχετε τον λόγο. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

ακούγοντας τους αγορητές της Νέας Δηµοκρατίας κατέληξα στο
συµπέρασµα ότι χαµηλοφώνως πρέπει να σας παρακαλέσω: όχι
άλλες εκπαιδευτικές µεταρρυθµίσεις, όχι άλλες γενναίες τοµές,
όχι άλλα σηµαντικά νοµοσχέδια, γιατί έτσι αχρηστεύετε τη ση-
µασία των λέξεων. 

Η κυρία Υπουργός µε τις διαδοχικές της επιλογές από τότε
που έχει την ευθύνη του Υπουργείου Παιδείας συνεχίζει να µας
εκπλήσσει, διότι οι επιλογές της προδίδουν στην καλύτερη περί-
πτωση έλλειψης στρατηγικής στον εκπαιδευτικό σχεδιασµό, στη
χειρότερη περίπτωση αµηχανία ή σύγχυση.

Για να γίνω σαφέστερος, πώς αντιµετωπίζετε µία ιδιωτική εκ-
παιδευτική επιχείρηση; Η έµφαση είναι στην «επιχείρηση» ή στη
λέξη «εκπαιδευτική»; Εάν η έµφαση είναι στη λέξη «επιχείρηση»,
τότε µπορεί να δικαιολογηθούν οι ρυθµίσεις για την απελευθέ-
ρωση των απολύσεων και η εφαρµογή της εργατικής νοµοθε-
σίας, όπως συµβαίνει σε οποιαδήποτε άλλη επιχείρηση. Σε αυτήν
την περίπτωση θα ήταν συνεπέστερο, επειδή είναι λογικό να λει-
τουργούν τα ιδιωτικά σχολεία µε κέρδος, να έχουν τα δικά τους
αναλυτικά προγράµµατα, όπως κάθε επιχείρηση κάνει τον υπο-
λογισµό του έργου της, να έχουν τις δικές τους εσωτερικές
αρχές και να καταλήγουµε στο τέλος σε µία αξιολόγηση του πα-
ρεχόµενου εκπαιδευτικού έργου, προκειµένου να βρεθεί η ισο-
τιµία των πτυχίων, των απολυτηρίων, µεταξύ ιδιωτικής σχολικής
µονάδας και δηµόσιας σχολικής µονάδας, µια ιδιωτική σχολική
µονάδα να ανήκει στο Υπουργείο Ανταγωνιστικότητας και Ανά-
πτυξης. 

Αν όµως η σηµασία που αποδίδουµε σε µια ιδιωτική σχολική
µονάδα είναι ότι πρόκειται για το εκπαιδευτικό έργο της γιατί πα-
ρέχει, επίσης, παρ’ ότι ιδιωτικός φορέας, δηµόσιο αγαθό, τότε
δικαιολογείται να είναι ίδια τα αναλυτικά προγράµµατα του δη-
µόσιου σχολείου µε το ιδιωτικό σχολείο και να υπάρχουν ειδικοί
κανόνες όχι µόνο στην εποπτεία, αλλά και σε ό,τι αφορά το ερ-
γασιακό καθεστώς των εργαζοµένων, των ιδιωτικών εκπαιδευτι-
κών. Τότε δικαιολογείται να συνεχίσουµε να αποδεχόµαστε την
υπαγωγή των ιδιωτικών σχολικών µονάδων στο Υπουργείο Παι-
δείας. Διαλέξτε όµως και πάρτε. Δεν είναι δυνατόν να εφαρµό-
ζετε την κοινή εργατική νοµοθεσία και ταυτόχρονα να λέτε ότι
«επειδή πρόκειται για δηµόσιο αγαθό κρατώ εγώ την εποπτεία
του ιδιωτικού σχολείου».

Θα µου επιτρέψετε να σας πω ότι ένας εχέφρων και µε αυτο-
πεποίθηση σχολάρχης δεν θα κάνει ποτέ χρήση των προβλέψεων
της κ. Κεραµέως, δεν θα χρειαστεί. Αυτό θα το κάνουν άνθρωποι
που ενδεχοµένως έχουν να εκκαθαρίσουν λογαριασµούς και
ίσως έχουν οξύτερη την αίσθηση της επιχειρηµατικότητας. Αλλά
οι εχέφρονες άνθρωποι δεν θα το κάνουν, γιατί τιµούν το εκπαι-
δευτικό προσωπικό τους. Ξέρουν ότι στον δάσκαλο στηρίζονται.
Αυτός είναι που θα δώσει το αποτέλεσµα στο παιδί. Ένας άλλος
θα µπορούσε να σκεφθεί τη χρήση των διατάξεων. Υπολογίζει το
Υπουργείο Παιδείας ότι για να απολυθεί ένας εργαζόµενος ή και
για να υπάρξει οµαδική απόλυση -γιατί και η οµαδική απόλυση
επιτρέπεται, εφόσον εφαρµόζεται η κοινή εργατική νοµοθεσία-
πρέπει προηγουµένως να υπάρξει αξιολόγηση. 

Τι λέει, λοιπόν, η κυρία Υπουργός Παιδείας; Κοντά στα κριτή-
ρια αξιολόγησης -ο Θεός να τα κάνει κριτήρια αξιολόγησης!- στη
δηµόσια εκπαίδευση -είχα την ευκαιρία πριν από ένα µήνα να µι-
λήσω- προσθέτω και ορισµένα ακόµα κριτήρια αξιολόγησης που
πρέπει να έχει ο σχολάρχης στα χέρια του, χωρίς όµως να ορίζει
ούτε µε µία γραµµή ποια είναι αυτά τα νέα, πρόσθετα κριτήρια
αξιολόγησης! Το µόνο το οποίο προσέθεσε ήταν ότι θα πρέπει
αυτά τα κριτήρια αξιολόγησης να περιλαµβάνονται στον εσωτε-
ρικό κανονισµό λειτουργίας, δηλαδή τον εσωτερικό κανονισµό
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λειτουργίας που ο ίδιος ο σχολάρχης κάνει για το σχολείο του.
Θα φθάσει, λοιπόν, στην αξιολόγηση και θα πρέπει είτε για ανε-
πάρκεια  εκπαιδευτική είτε για την εν γένει συµπεριφορά -σηµει-
ώνω ότι και οι δύο είναι βαριές κατηγορίες- να απολύσει, µε βάση
τα πρόσθετα και τα υπόλοιπα κριτήρια, κάποιον ή κάποιους εκ-
παιδευτικούς. 

Επιτρέψτε µου τώρα αυτό να το καταδείξω µε µία φανταστική
ιστορία που συµβαίνει σε άδηλο χρόνο στην σύγχρονη Ελλάδα
και η οποία έχει ως εξής. Για να καταλάβουµε τι ρυθµίζει η κ. Κε-
ραµέως.

Ένας εµπνευσµένος Πρωθυπουργός µέσα σε συνθήκες διχα-
σµού, διχασµένης Ελλάδας, αποφασίζει να καλέσει τρεις διακε-
κριµένους εκπαιδευτικούς σε µία βόλτα, σε έναν περίπατο µαζί
του. Ανταποκρίνονται οι τρεις εκπαιδευτικοί και στη διάρκεια του
περιπάτου ο εµπνευσµένος Πρωθυπουργός τους λέει το εξής:
«Κύριοι ο τίτλος τιµής της πρωθυπουργίας µου θα είναι µια βαθιά
και ουσιαστική εκπαιδευτική µεταρρύθµιση. Μπορείτε να βοηθή-
σετε»; Οι τρεις εκπαιδευτικοί αιφνιδιάζονται. Είναι εγνωσµένου
κύρους άνθρωποι, οι οποίοι αποφασίζουν πράγµατι να βοηθή-
σουν και σκέφτονται να ιδρύσουν µια εταιρεία, την εκπαιδευτική
εταιρεία. Θα δουλέψουν ιδιωτικά, θα απευθυνθούν σε άνθρωπο
ο οποίος θα κάνει συγκεκριµένες παρεµβάσεις στον γραφειοκρα-
τικό και δύσκαµπτο µηχανισµό του Υπουργείου Παιδείας -τον
οποίον δεν ελέγχει πολύ καλά ο εµπνευσµένος Πρωθυπουργός-
προκειµένου να περάσουν αυτές οι ιδέες. Το πρώτο που σκέ-
φτονται είναι ότι χρειαζόµαστε να κατανοήσουµε τις ανάγκες της
σύγχρονης Ελλάδας, τα παιδιά µας πρέπει να κατανοήσουν τι
είναι η σύγχρονη Ελλάδα και τις ανάγκες της. Για να το κάνουµε
αυτό πρέπει να θεµελιώσουµε την όποια εκπαιδευτική µεταρρύθ-
µιση στην οµιλούµενη ρωµαίικη γλώσσα, όπως έλεγε ο Βηλαράς.
Και σκέφτηκαν ότι ένα παραπέρα βήµα, στο πλαίσιο της εκπαι-
δευτικής εταιρείας θα ήταν να προχωρήσουµε σε νέα σχολικά
εγχειρίδια και σε καινοτόµες παιδαγωγικές µεθόδους, δηλαδή,
σε σύγχρονες µεθόδους διδασκαλίας. 

Αρνήθηκαν οποιαδήποτε δηµόσια θέση µπορούσε να τους πα-
ρασχεθεί. Δούλεψαν, συστηµατικά και κατέληξαν, λοιπόν, σε µε-
ρικά συµπεράσµατα. Βρέθηκαν όµως ενώπιον ενός τείχους. Ο
ευφάνταστος σχολάρχης στη σύγχρονη Ελλάδα ο οποίος έχει
άλλα πρότυπα παιδαγωγικά, άλλες αρχές, ενδεχοµένως συντη-
ρητικές, στο σχολείο του, καταλαβαίνει ότι το εκπαιδευτικό αυτό
προσωπικό το οποίο δούλεψε στο πλαίσιο της εκπαιδευτικής
εταιρίας -όπως την ονόµασαν- είναι κάτι επικίνδυνο για τις πεποι-
θήσεις του και τις αρχές του και θα πρέπει ενδεχοµένως βάσει
των πρόσθετων κριτηρίων -που κανείς δεν ονοµάζει- να αποφύγει
επικίνδυνους εραστές άλλων θεωριών και άλλων παιδαγωγικών
προτύπων. Σκέφτεται να τους απολύσει. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τώρα σας παρακαλώ κάντε µία
µετεγγραφή στο ακριβές ιστορικό πλαίσιο της φανταστικής ιστο-
ρίας που σας αφηγήθηκα. Ο εµπνευσµένος Πρωθυπουργός είναι
ο Ελευθέριος Βενιζέλος. Η εποχή είναι το 1916. Η εκπαιδευτική
εταιρεία είναι ο Μανώλης Τριανταφυλλίδης, ο Δηµήτρης Γληνός
και ο Αλέξανδρος Δελµούζος. Και οι κίνδυνοι τους οποίους δια-
τρέχουν, είναι οι κίνδυνοι του σηµερινού εκπαιδευτικού που θα
κριθεί από τον ευφάνταστο σχολάρχη µε βάση τις αρχές που κα-
τοχυρώνει στον εσωτερικό κανονισµό λειτουργίας του σχολείου
του.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει ο κ.
Γεώργιος Στύλιος από τη Νέα Δηµοκρατία και στη συνέχεια είναι
ο κ. Κωνσταντίνος Μπούµπας από την Ελληνική Λύση.

Ορίστε, κύριε Στύλιο, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τόσο στην αρµόδια επιτροπή

όσο και σήµερα στην Ολοµέλεια είναι εµφανές ότι συγκρούονται
δύο διαφορετικοί κόσµοι. Από τη µία πλευρά ο κόσµος της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης και η αντίληψη που έχουν για την παι-
δεία, για το δηµόσιο σχολείο, για το ιδιωτικό σχολείο, µια
αντίληψη που ανταποκρίνεται σε µια περίκλειστη κοινωνία, φο-
βική στην εξέλιξη και στο καινούργιο, µονίµως αγανακτισµένοι
και οργισµένοι, µια κοινωνία µε τη γροθιά όρθια, µε ένα εκπαι-

δευτικό σύστηµα υπό ασφυκτικό κρατικό έλεγχο και µια ιδιωτική
εκπαίδευση ουσιαστικά ανύπαρκτη. Ας µη γελιόµαστε αυτός
είναι ο κόσµος του ΣΥΡΙΖΑ. Αν µπορούσαν -όπως ειπώθηκε και
στην αρµόδια επιτροπή- θα καταργούσαν τα ιδιωτικά σχολεία. 

Κι επειδή δεν µπορούσαν να τα καταργήσουν µε ένα νόµο και
µε ένα άρθρο, προσπάθησαν στην πράξη µε την αλλοπρόσαλλη
πολιτική τους ως κυβέρνηση να τα κάνουν σαν να µην υπάρχουν,
καταργώντας στην ουσία βαθµούς ελευθερίας από την ιδιωτική
εκπαίδευση ώστε να µην διαφοροποιείται σε τίποτα από τη δη-
µόσια, ακυρώνοντας στην πράξη το συνταγµατικό δικαίωµα του
γονιού στην επιλογή αλλά και το πρακτικό, τεχνικό δικαίωµα της
οικογένειας να µπορεί να υποστηρίξει τα παιδιά της, να µπορεί
να λειτουργήσει, γιατί οι περισσότεροι γονείς ειδικά της µεσαίας
τάξης είναι εργαζόµενοι και είναι εργαζόµενοι για πολλές ώρες. 

Αυτός λοιπόν ο κόσµος δεν έχει καµµία σχέση µε την Ελλάδα
της αυτοπεποίθησης, της εξωστρέφειας, του δυναµισµού, της
καινοτοµίας που θέλουµε, µια Ελλάδα όπως την ονειρευόµαστε
εµείς στη Νέα Δηµοκρατία και στην Κυβέρνηση του Κυριάκου
Μητσοτάκη.

Προς αυτή την κατεύθυνση λοιπόν κινούνται όλα τα νοµοσχέ-
δια µας όπως και το σηµερινό νοµοσχέδιο για την ιδιωτική εκπαί-
δευση, το οποίο έρχεται ως συνέχεια του νοµοσχεδίου που
ψηφίστηκε τον προηγούµενο µήνα και αφορούσε την αναβάθ-
µιση του δηµόσιου σχολείου από το νηπιαγωγείο ως το λύκειο.
Το παρόν νοµοσχέδιο έρχεται να συµπληρώσει και να ολοκλη-
ρώσει τη σηµαντική αυτή παρέµβαση που έγινε στην πρωτοβάθ-
µια και δευτεροβάθµια εκπαίδευση. 

Αλλά ας δούµε ορισµένα στοιχεία σχετικά µε την εικόνα της
εκπαίδευσης στη χώρα µας. Παρατηρείται µια παγίωση και
συχνά διεύρυνση των ανισοτήτων. Το µαθησιακό χάσµα, το learn-
ing gap, αυξάνεται. Οι επιδόσεις χαρακτηρίζονται από εσωτερική
παγίωση, ενώ παρατηρούνται έντονες γεωγραφικές ανισότητες.
Πολλαπλές έρευνες που έχουν γίνει από ανεξάρτητες αρχές,
όπως η ετήσια έκθεση του 2019 της Ανεξάρτητης Αρχής Διασφά-
λισης της Ποιότητας στην πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκ-
παίδευση, η έκθεση παρακολούθησης της εκπαίδευσης και της
κατάρτισης της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για το 2019 και τα απο-
τελέσµατα του διαγωνισµού Pisa του 2012, του 2015 και του
2018 συγκλίνουν όλες µα όλες στο ότι το µεγάλο πρόβληµα είναι
η µαθησιακή κρίση που επηρεάζει αρνητικά την ανάπτυξη του
ανθρώπινου κεφαλαίου στην Ελλάδα.

Ειδικότερα οι επιδόσεις των µαθητών στην Ελλάδα υπολείπον-
ταν κατά πολύ των επιδόσεων άλλων χωρών. Και µάλιστα το 2018
είναι σε πτώση σε σύγκριση µε τα αποτελέσµατα της Pisa του
2014. Δεν ξέρω εάν αυτό θα πρέπει να προβληµατίσει τους συ-
ναδέλφους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ ή έστω να κάνουν µια αυτο-
κριτική για την πολιτική τους. Πού καταλήγουν όλες αυτές οι
µετρήσεις λοιπόν; Οι άριστοι µειώνονται, ενώ οι αδύναµοι πλη-
θαίνουν. Αυτό προκύπτει σχεδόν από το σύνολο των µελετών. 

Και κάτι ακόµα: Το 2018 µόνο το 6,2% των Ελλήνων µαθητών
πέτυχε πολύ υψηλές επιδόσεις σε ένα γνωστικό αντικείµενο. Η
αντίστοιχη επίδοση το 2015 ήταν 6,8%. Ας το αξιολογήσουν αυτό
οι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ. Αντίστοιχα για την Πορτογαλία το πο-
σοστό αυτό είναι 15,2% και για την Εσθονία 22,5%.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς η Πλειοψηφία, η Νέα Δη-
µοκρατία αντιµετωπίζουµε την ιδιωτική εκπαίδευση στην Ελλάδα
ως ένα σηµαντικό και διακριτό πυλώνα της εκπαίδευσης. Πόσος
είναι ο αριθµός των µαθητών οι οποίοι φοιτούν στα ιδιωτικά σχο-
λεία, σε δηµοτικά, γυµνάσια και λύκεια; Κάπου ανάµεσα από
80.000 µε 85.000. Πόσοι είναι οι µαθητές οι οποίοι φοιτούν στο
δηµόσιο σχολείο; Πάνω από 1.100.000.000 ή 1.200.000.000 ανά-
λογα µε την χρονιά που βρισκόµαστε και µε τα δηµογραφικά δε-
δοµένα που υπάρχουν στην συγκυρία. Άρα δεν µιλάµε για έναν
µεγάλο αριθµό µαθητών. Όµως µιλάµε για έναν διακριτό αριθµό
µαθητών. 

Κι ένα ακόµα στοιχείο: Το 2017 - 2018 παρατηρήθηκε µια αύ-
ξηση των µαθητών στα ιδιωτικά σχολεία και στα γυµνάσια και
στα λύκεια. Ήταν 3,2% αύξηση στα γυµνάσια και 2,9% κοντά στο
3% στα λύκεια. Μήπως θυµόσαστε ποιος κυβερνούσε το 2017 -
2018 κι από πότε; Θυµόµαστε όλοι πολύ καλά. Πού οφείλεται
αυτή η αύξηση; Οφείλεται στο ότι καταργήθηκαν τα πρότυπα και
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τα πειραµατικά σχολεία, τα οποία βέβαια ήταν δηµόσια, δεν πλή-
ρωναν δίδακτρα οι γονείς τους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Η ιδεοληψία όµως των κυβερνώντων από το 2015 και µετά

οδήγησε στην αύξηση των µαθητών στα ιδιωτικά σχολεία σε
βάρος των πρότυπων και των πειραµατικών σχολείων.

Δεν θα αναφερθώ σε συγκεκριµένες διατάξεις του νοµοσχε-
δίου µας, διότι τόσο η εισηγήτρια µας όσο και η Υπουργός και
κατά την διάρκεια της συζήτησης στην επιτροπή και κατά τη
διάρκεια σήµερα της συζήτησης στην Ολοµέλεια αναφέρθηκαν
µε λεπτοµέρεια και πολύ µεγάλη ευκρίνεια και τεκµηρίωσαν τις
θέσεις και τις απόψεις µας για το νοµοσχέδιο. 

Με τρεις λέξεις, εµείς πιστεύουµε ότι το νοµοσχέδιο στηρίζει
το σχολείο, στηρίζει το ιδιωτικό σχολείο, στηρίζει τους µαθητές
που πάνε σε αυτά τα σχολεία, δίνει οφέλη στους εκπαιδευτικούς
που εργάζονται στα ιδιωτικά σχολεία και τους δίνει τη δυνατό-
τητα να µπορέσουν να εργαστούν και να δουλέψουν περισσό-
τερο. 

Για ποιον λόγο στην οµιλία µου αναφέρθηκα σε όλα αυτά τα
στοιχεία; Αναφέρθηκα διότι σήµερα είµαστε στο 2020. Έχουν µε-
σολαβήσει πολλές εκπαιδευτικές µεταρρυθµίσεις. Έχουν δοθεί
πολλά χρήµατα από τη χώρα, από τον δηµόσιο κορβανά για να
φτιάξουµε το δηµόσιο σύστηµα εκπαίδευσης. 

Τι θέλουµε λοιπόν; Θέλουµε µια ποιοτική εκπαίδευση για
όλους τους µαθητές. Θέλουµε µια µείωση του µαθησιακού χά-
σµατος. Και πιστεύουµε ότι η άµιλλα, ο ανταγωνισµός θα βοη-
θήσει και το δηµόσιο σχολείο, θα δώσει δυνατότητα και στους
µαθητές που πάνε στο ιδιωτικό σχολείο. 

Έχουµε ένα όραµα και βάζουµε έναν στόχο: Η Ελλάδα να συγ-
κλίνει µε τον στόχο του ΟΗΕ για την παιδεία για το 2030, που
είναι ο στόχος 4 για µια ποιοτική εκπαίδευση. 

Για όλους αυτούς τους λόγους στηρίζουµε και ψηφίζουµε το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει ο κ.
Μπούµπας από την Ελληνική Λύση. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πετυχηµένη εκπαιδευτική µε-

ταρρύθµιση είναι αυτή από την εκάστοτε κυβέρνηση που κάνει
τα λιγότερα λάθη. Η εκπαιδευτική µεταρρύθµιση στην Ελλάδα
είναι µια τεθλασµένη. Ευθύνονται οι κυβερνήσεις της τελευταίας
τριακονταετίας όπου πυρήνας είναι το παιδί, ο αυριανός ακαδη-
µαϊκός πολίτης ως ενεργό κύτταρο, όπου τελικά µόνο για αυτόν
δεν γίνεται λόγος. 

Η περιρρέουσα κατάσταση είναι τελείως διαφορετική σήµερα;
Ο λαός στην καθοµιλουµένη µε µία ρήση λέει ότι αν δεν παντρέ-
ψεις και αν δεν σπουδάσεις παιδί δεν θα δεις τίποτα. Πρόκειται
για µια κατ’ επίφαση δωρεάν παιδεία, όπου σήµερα η τρίτη λυ-
κείου είναι ένας προθάλαµος απλά για να σε βάλει και αν διεισ-
δύσεις στο επίσταµαι. Έχει χάσει τον χαρακτήρα του το λύκειο
ως ένα χαρακτήρα που θέλει να δώσει γενικές γνώσεις. Επιτυ-
χηµένο σύστηµα, όπως λένε οι µεγάλοι φιλόσοφοι, δεν είναι αυτό
που θα µάθει τα παιδιά τι να σκέφτονται, αλλά πώς να σκέφτον-
ται.

Έτσι, λοιπόν, αυτή τη στιγµή έχουµε φτάσει σε µια φαινοµε-
νική ηρεµία που θα έλεγαν οι Λατίνοι, αυτό το calma apparente,
σε ό,τι αφορά την εκπαιδευτική µεταρρύθµιση. Υπάρχουν αγκυ-
λώσεις στην ιδεολογική πλεύση που έρχονται στο κοινοβούλιο
είτε από την Αριστερά είτε από την Δεξιά πτέρυγα. 

Υπάρχουν πράγµατα τα οποία θα συµβούν. Αδήριτη ανάγκη
όµως είναι να πάµε σε µία αναβάθµιση και του δηµόσιου και του
ιδιωτικού τοµέα στην εκπαίδευση. Μη µας τροµάζει να λέµε ιδιω-
τικός τοµέας, διότι είναι τα παιδιά των µεροκαµατιάρηδων. Ο κά-
µατος του Έλληνα είναι ιερός. Καλείται να πληρώσει πάµπολλα
έξοδα στα φροντιστήρια που αγγίζουν µέχρι και τρεις και τέσσε-
ρις χιλιάδες ευρώ ετησίως για να βάλει το παιδί σε µία σχολή πα-
νεπιστηµιακού χαρακτήρα µε ένα αβέβαιο µέλλον στην αγορά
εργασίας, όπως αυτή διαµορφώνεται.

Από την άλλη πλευρά, αυτή τη στιγµή όταν η Αριστερή ιδεο-
λογική πλεύση του Κοινοβουλίου, η Αριστερά ακούει για ιδιωτι-
κοοικονοµικά κριτήρια βγάζει εξανθήµατα.

Από την άλλη πλευρά, η Δεξιά πτέρυγα όταν ακούει για εργα-
σιακές σχέσεις και πώς διακυβεύονται και καταστρατηγούνται
εργασιακά δικαιώµατα την πιάνει ένας πολιτικός κνησµός. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βάζω ως αυτά παραδείγµατα
για να δείξω ότι είναι επιδερµική η όλη κατάσταση. Εάν µάθουµε
τα παιδιά να ψαρεύουν µόνο αφρόψαρα που έχουν και Ω3 και
πολύτιµες βιταµίνες, ο πλούτος και η µαγεία της εκπαίδευσης
είναι στο βυθό. Πρέπει να διεισδύσεις περισσότερο. 

Σήµερα λοιπόν, ο Έλληνας καλείται να πληρώσει πάρα πολλά
για να σπουδάσει το παιδί του από πλευράς των ενοικίων. Σε µια
ελληνική πόλη είναι πανάκριβα τα ενοίκια. Πιστέψτε µε. Σε καµµία
περίπτωση, δεν πρέπει να υποβαθµιστεί ο όρος εκπαίδευση. Ο
σωστός όρος είναι Υπουργείο Εκπαίδευσης και όχι Παιδείας. Το
έχω πει και στην οµιλία µου, διαβάζοντας κάποτε έναν ψυχανα-
λυτή, ο οποίος είχε πει ότι η παιδεία είναι αυτό το µόνο που µένει
όταν όλα όσα τα υπόλοιπα έχουµε διδαχθεί θα ξεχαστούν.

Άρα λοιπόν εδώ τι γίνεται; Σε ό,τι αφορά τις εργασιακές σχέ-
σεις µη κόπτεται η Κυβέρνηση και µιλάει για συµβάσεις αορίστου
χρόνου. Οι αορίστου χρόνου δεν είναι τίποτα. Έχω υπογράψει
συµβάσεις και αορίστου χρόνου και διετείς συµβάσεις και πραγ-
µατικά δεν κατοχυρώνουν ούτε η µία ούτε η άλλη τα εργασιακά
δικαιώµατα, διότι ο εκπαιδευτικός είναι θύµα µιας εργατικής νο-
µοθεσίας, είτε ελαστικής είτε µιας εργατικής νοµοθεσίας που
εθελοτυφλεί απέναντι στα εργασιακά δικαιώµατα. 

Σύµβαση αορίστου σηµαίνει απόλυση από µία καταγγελία. Θα
πάω µετά και στην άλλη πλευρά του νοµίσµατος, στον λεγόµενο
ιδιοκτήτη - σχολάρχη. Διότι δίκιο έχουν και οι δύο πλευρές.

Δικαιούσαι ένα µήνα αποζηµίωση για κάθε χρόνο εργασίας,
δηλαδή στα πέντε χρόνια θα πάρεις πέντε µήνες από µία σύµ-
βαση αορίστου χρόνου, σε νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου.
Άρα λοιπόν, µη λέµε ότι οι αορίστου χρόνου συµβάσεις των ερ-
γαζοµένων κατοχυρώνουν εργασιακά δικαιώµατα. Είναι φαινο-
µενικό και επιδερµικό. 

Από την άλλη πλευρά, διετία σηµαίνει άγχος, αν θα ανανεωθεί
η σύµβασή σου από πλευράς του ιδιώτη. Να πάµε στην περί-
πτωση του ιδιώτη. Όταν έχεις µία εργατική νοµοθεσία που δεν
ξεχωρίζεις κάποια πράγµατα και δεν µπορείς να τα ξεχωρίσεις
σηµαίνει ότι θα τον κυνηγούν φόροι, το ΙΚΑ, η επιθεώρηση ερ-
γασίας, θα τον κυνηγάει το τεκµαρτό και θα φτάσει ο άνθρωπος
να µην µπορεί να πληρώσει τους δικούς του εκπαιδευτικούς,
διότι οι γονείς που θα έχουν χάσει τη δουλειά τους δεν θα τους
πληρώνουν στην ώρα τους τα δίδακτρα.

Για να είµαστε ρεαλιστές, τι γίνεται εδώ; Έχουµε απέναντί µας
ως εκπρόσωποι του λαού έναν καθρέφτη και µας διακατέχει ένας
ναρκισσισµός. Η εκπαίδευση λένε οι µεγάλοι φιλόσοφοι και ει-
δικά, η παιδεία πρέπει τους καθρέφτες να τους µετατρέψει σε
παράθυρα. Παράθυρα αυτή τη στιγµή δεν έχουµε. Η εικόνα της
αγοράς είναι τελείως διαφορετική. Άρα, λοιπόν, και οι δύο πλευ-
ρές έχουν το δίκιο και το άδικο µε το µέρος τους.

Από την άλλη πλευρά, βεβαίως, χρειάζεται προσοχή σε ό,τι
αφορά, κυρία Υπουργέ, το πώς θα χρησιµοποιηθούν οι κτηριακές
εγκαταστάσεις. Δεν µπορούµε να µετατρέψουµε εκπαιδευτήρια
σε Airbnb ούτε σε άλλες ξενοδοχειακές εγκαταστάσεις. Αν πάµε
κατά τη ραστώνη του θέρους για αυτές τις δραστηριότητες,
θέλει προσοχή. Διότι o εκπαιδευτικός για να δείξει το καλό πρό-
σωπο και να ανανεωθεί η σύµβασή ή αν είναι αορίστου να µην
απολυθεί θα πάει και πολλές και αφιλοκερδώς. Άρα λοιπόν, πώς
µπορούµε να στηρίξουµε την έξτρα αµοιβή και πώς αυτή µπορεί
να διασφαλιστεί;

Από την άλλη πλευρά βεβαίως, το θέρος είναι ένα προνόµιο των
παιδιών. Εξάλλου, η λέξη «σχόλη» είναι ελληνική και σηµαίνει συ-
ζήτηση. Σηµαίνει αυτό που είχαν πάρει αργότερα και οι Λατίνοι,
καθότι µόνο κατά τον ελεύθερο χρόνο µπορούσαν να συζητήσουν.
Από εκεί είναι και η λέξη σχολείο. Θέλει και την ανάπαυλα του. 

Μη µετατρέψουµε λοιπόν το παιδί σε ένα όργανο πειθήνιο ή -
αν θέλετε- σε έναν απλά εξειδικευµένο αυριανό πολίτη που δεν
θα αγαπήσει τελικά το σχολείο. Πολλές φορές, λένε οι Κινέζοι
ότι ένα πράγµα αν σου το πω θα το ξεχάσεις. Αν σου το δείξω,
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µπορεί και να το θυµηθείς. Αν το βιώσεις, όµως, δεν θα το ξεχά-
σεις ποτέ. Το σχολείο είναι βιώµατα. Είναι παρέα. Είναι η µυρω-
διά του σχολείου. Τι έχουµε να θυµόµαστε εµείς σήµερα;
Θυµόµαστε τα πειράγµατα µε τον καθηγητή, το σκληρό τεστ, τα
παιχνίδια, τις εκδροµές, το σκασιαρχείο ενίοτε. Όλα αυτά λοιπόν
συνθέτουν µια εικόνα, µε µόνη διαφορά ότι το σχολείο σε προ-
ετοιµάζει για έναν κόσµο, ο οποίος δεν υπάρχει. Διότι σε ένα µά-
θηµα θα δώσεις τεστ. Αντίθετα, οι µεγάλοι φιλόσοφοι λένε ότι
στη ζωή δίνεις πρώτα το τεστ και µετά η ζωή σε οδηγεί ποιο µά-
θηµα θα ακολουθήσεις.

Θέλει προσοχή λοιπόν. Είναι αδήριτη ανάγκη να πάµε σε ανα-
βάθµιση της ιδιωτικής εκπαίδευσης χωρίς να χάσει τον δηµόσιο
χαρακτήρα η παιδεία. Πάνω από όλα όµως, θα πρέπει να στηρί-
ξουµε αυτά τα παιδιά. Το σύστηµα των πανελληνίων σίγουρα
είναι αδιάβλητο σύστηµα. Λειτουργεί όµως ως προθάλαµος µόνο
και τίποτα παραπάνω.

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω ότι υπάρχει µία ρήση
του µεγάλου Διογένη που έχουµε πει: «Παιδεία τοις µεν νέοις
σωφροσύνη…» οι νέοι πρέπει να έχουν σωφροσύνη, «…τοις δε
πενήσι πλούτος» να είναι πλούτος για τους φτωχούς,  «…τοις δε
πλουσίοις κόσµος» να είναι κόσµηµα. 

Ή αυτό που έλεγε ο Ισοκράτης: «Παιδεία ευτυχούσι µεν κό-
σµος, ατυχούσι δε καταφύγιον». Για τους άτυχους πρέπει να
είναι καταφύγιο η παιδεία. Για τους πλουσίους πρέπει να είναι
κόσµηµα. Άρα, λοιπόν, πρέπει να τα συγκεράσουµε. 

Κλείνοντας ως Ελληνική Λύση θέλω να πάω σε ένα άλλο θέµα,
καθώς πριν από λίγες ώρες, η Υπουργός Εξωτερικών της Ισπα-
νίας, η Αράντσα Γκονζάλεθ Λάγια είπε στον Τσαβούσογλου ότι
είναι καλό που η Τουρκία θέλει ανάπαυλα ενός µήνα, γιατί αυτό
δείχνει έναν δρόµο εµπιστοσύνης ανάµεσα στην Τουρκία και
στην Ευρώπη. Έχουµε γίνει τηλεσόου, παρακαλώ, στα εθνικά θέ-
µατα. Δηλαδή η Τουρκία τι λέει; Λέει πάµε για διάλειµµα για δια-
φηµίσεις και συνεχίζουµε µετά από ένα µήνα; 

Να µην πέσει η ελληνική Κυβέρνηση, την καλούµε ως Ελληνική
Λύση, στην παγίδα, διότι η Τουρκία έχει ανοίξει πολλά µέτωπα
µε την Αρµενία και τη Λιβύη που στρέφεται ενδεχοµένως και
εναντίον των ρωσικών συµφερόντων. Οπότε τι κάνει; Πάει να κερ-
δίσει χρόνο για να µην ανοίξει τρίτο µέτωπο µε την Ελλάδα και
εν ευθέτω χρόνω θα ξαναγυρίσει. Αν είναι δυνατόν! Πρέπει να
είµαστε ψυλλιασµένοι, υποψιασµένοι στα εθνικά µας θέµατα για
το τι µαγειρεύει η Τουρκία.

Σας ευχαριστώ θερµά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει ο κ.
Καιρίδης από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ξεκινήσω µε µια µικρή παρεµβολή σε όσα είπε ο προλαλή-

σας, τελειώνοντας. Νοµίζω ότι η άµεση και αποφασιστική αντί-
δραση της ελληνικής Κυβέρνησης την τελευταία εβδοµάδα
οδήγησε την Τουρκία να βρει τοίχο και ελληνικό και ευρωπαϊκό,
χάρη στη δικιά µας κινητοποίηση και να οδηγηθεί σε µια αποκλι-
µάκωση. Βεβαίως τίποτα δεν έχει τελειώσει. Είναι ένας µαραθώ-
νιος. Κανείς δεν µπορεί να εφησυχάζει, αλλά δεν χρειάζεται ούτε
µεµψιµοιρία και ηττοπάθεια στην αντιµετώπιση. Η Ελλάδα απο-
φασισµένη και έτοιµη, ενωµένη στο εσωτερικό και µε τις διεθνείς
συµµαχίες στο εξωτερικό, µπορεί και αντιµετωπίζει κάθε αµφι-
σβήτηση από όπου κι αν προέρχεται, ιδίως από την ταραξία, τυ-
χοδιώκτη Τουρκία.

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο. Νοµίζω είναι ξεκάθαρο το τι
έχουµε µπροστά µας: Μια φιλελεύθερη µεταρρύθµιση, όπως δε-
σµευτήκαµε προεκλογικά και στις προγραµµατικές µας δηλώ-
σεις, που απελευθερώνει και την ιδιωτική εκπαίδευση εν µέρει
από τα δεσµά του κρατισµού για το ποιος, τι και πού µπορεί να
διδάξει. Και υπό αυτήν την έννοια θα ήθελα να συγχαρώ την πο-
λιτική ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας για την πρωτοβουλία
αυτή σε συνέχεια προηγούµενων µεταρρυθµιστικών πρωτοβου-
λιών.

Εξοργίζοµαι από τον τρόπο που πολλοί αντιµετωπίζουν την
ιδιωτική πρωτοβουλία, διότι εκτός των άλλων δείχνουν και πόσο
ανιστόρητοι είναι. Σ’ αυτήν εδώ την Αίθουσα, την ιερή, της Ολο-
µέλειας του Κοινοβουλίου θα ήθελα να υπενθυµίσω ότι η ελλη-

νική παιδεία έφερε ιστορικά την εθνική αναγέννηση και προκά-
λεσε την Ελληνική Επανάσταση του �21 που θα γιορτάσουµε του
χρόνου.

Φορείς της ελληνικής παιδείας ήταν ιδιώτες, έµποροι και αστοί
στην προ- επαναστατική περίοδο. Ιδιωτικής πρωτοβουλίας ήταν
τα σχολεία που γέµισε ο ελληνικός κόσµος της εποχής και προ-
κάλεσε τον ελληνικό διαφωτισµό και την εθνική αναγέννηση, µε
κορυφαίο γεγονός την Επανάσταση. Και βεβαίως ιδιώτες ήταν
αυτοί που ήρθαν στη συνέχεια και προικοδότησαν τα εκπαιδευ-
τικά µας ιδρύµατα, όπως το Μετσόβιο.

Εγώ προσωπικά τυγχάνει να είµαι τυχερός και να υπηρετώ εδώ
και χρόνια στο Πάντειο, το οποίο φέρει το όνοµα ακριβώς του
δωρητή χάρη στον οποίο δηµιουργήθηκε αυτό το πρότυπο πα-
νεπιστηµιακό ίδρυµα κοινωνικών επιστηµών στην πατρίδα µας.
Δεν καταλαβαίνω πραγµατικά καθόλου το µίσος και τη στοχοποί-
ηση απέναντι στην ιδιωτική πρωτοβουλία στην παιδεία, η οποία
εκτός των άλλων είναι όπως σας εξήγησα βαθιά ανιστόρητοι.

Σαράντα πέντε χρόνια και πλέον εγώ ασχολούµαι µε την παι-
δεία µε διάφορες ιδιότητες, είτε ως µαθητής, είτε ως δάσκαλος
και είχα την τύχη να θητεύσω και σε δηµόσιο και σε ιδιωτικό σχο-
λείο στη βασική και µέση εκπαίδευση και στο ελληνικό δηµόσιο
πανεπιστήµιο και στο καλό µη κρατικό, µη κερδοσκοπικό αµερι-
κανικό πανεπιστήµιο και στη συνέχεια από θέσεις διοίκησης και
εδώ στην Ελλάδα και στο εξωτερικό. Ξέρω πάρα πολύ καλά το
πόσο γρήγορα αλλάζουν τα πράγµατα στην εκπαίδευση, πόσο
γρήγορα τρέχουν άλλοι στον χώρο αυτόν και πόσο καθυστερη-
µένος είναι ο ελληνικός δηµόσιος διάλογος συχνά αγκυλωµένος
και αγκυροβοληµένος στις δοξασίες και τα στερεότυπα της δε-
καετίας του �70 και του �80 που σε τίποτα δεν έχει να κάνει µε τις
ανάγκες και τις απαιτήσεις του 21ου αιώνα.

Όµως, πέραν αυτών και συζητήθηκαν πολλά στη µακρά σηµε-
ρινή συζήτηση αλλά και στην επιτροπή προηγούµενα, νοµίζω ότι
εκτός των άλλων, πέραν της σύγκρουσης που µας περιέγραψε
προηγουµένως ο συνάδελφος µεταξύ του κόσµου της ελευθε-
ρίας και του κρατισµού, της ελεύθερης πρωτοβουλίας και αυτε-
νέργειας και των κρατικιστικών θεσµών, υπάρχει µια πιο
θεµελιακή σύγκρουση που αποτυπώνεται στη συζήτηση που εί-
χαµε εδώ σήµερα: Η σύγκρουση ειλικρίνειας και υποκρισίας. Νο-
µίζω ότι ειδικά στο φλέγον ζήτηµα της παιδείας η υποκρισία και
ο φαρισαϊσµός έχουν περισσέψει και εξηγούµαι:

Άκουσα τους µύδρους ενάντια στην αξιολόγηση και µάλιστα
από ανθρώπους οι οποίοι στο παρελθόν είχαν στηρίξει την αξιο-
λόγηση. Απευθύνοµαι στην Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπο του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Την περίοδο 2009 - 2012 η κυβέρνηση Παπανδρέου µε τον
νόµο Διαµαντοπούλου, όχι µόνο στην ανώτατη παιδεία, συνολικά
σε όλες τις βαθµίδες της εκπαίδευσης, επιχείρησε να φέρει αξιο-
λόγηση. Δεν µπορώ να καταλάβω πώς οκτώ χρόνια αργότερα
όλα αυτά πάνε περίπατο και δεν είναι καλά ξαφνικά.

Απευθύνοµαι και στον αγαπητό και αξιοσέβαστο πρώην
Υπουργό Παιδείας του ΣΥΡΙΖΑ. Διυλίζουµε τον κώνωπα για να
καταπιούµε την κάµηλο; Μιλάµε για τη υπερ-ρύθµιση του ωρο-
λογίου προγράµµατος που θα διδάσκουµε στα ιδιωτικά εκπαι-
δευτήρια την ώρα που και επί υπουργίας τους επιτρέπουµε σε
ελληνόπουλα, παιδιά Ελλήνων γονέων να παρακολουθούν πλή-
ρες ξένο πρόγραµµα αναλυτικό, το οποίο καθορίζει το Υπουρ-
γείο Παιδείας της Γαλλίας, της Βρετανίας και της Γερµανίας;
Μας πειράζει αν θα κάνουµε µία ώρα παραπάνω ένα ιδιαίτερο
µάθηµα σε ένα ιδιωτικό εκπαιδευτήριο, αλλά δεν µας πειράζει τα
παιδιά µας που µαθαίνουν ελληνικά ως ξένη γλώσσα, ακολου-
θώντας τις νόρµες της Βρετανίας και της Γαλλίας; Έλεος µε
αυτήν την υποκρισία! Και πραγµατικά το λέω ως νέος Βουλευτής
για να το καταλάβω πώς είναι δυνατόν στο ένα να εξαντλούµε
την αυστηρότητα και στο άλλο να καταπίνουµε αµάσητα στη βα-
σική και µέση εκπαίδευση τα παιδιά µας να παρακολουθούν εν-
τελώς ξένα προγράµµατα σπουδών, την ίδια ώρα που στο
πανεπιστήµιο δεν επιτρέπουµε την παραµικρή ιδιωτική πρωτο-
βουλία. Δηλαδή, στην υποχρεωτική εκπαίδευση που είναι η βα-
σική µέριµνα της πολιτείας επιτρέπουµε τα πάντα και στην
πανεπιστηµιακή που είναι µετά, δεν επιτρέπουµε τίποτα. Με συγ-
χωρείτε, αλλά αυτό ένας τρίτος παρατηρητής αν το δει, είναι
τουλάχιστον υποκριτικό για να µην πω κάτι χειρότερο.
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Και βεβαίως δεν το λέω γιατί έχω κάτι εναντίον αυτών των
πρωτοβουλιών, αλλά για να καταδείξω ακριβώς -τα οποία είναι
πολύ καλά σχολεία και κάνουν πολύ καλή δουλειά και µπράβο
στους γονείς που θέλουν το καλύτερο για τα παιδιά τους- την
υποκρισία της Αντιπολίτευσης και πού εξαντλείται.

Τρίτον, άκουσα περί εκπαιδευτικής επιχείρησης µε την έµφαση
στην εκπαίδευση στην επιχείρηση. Μα, τα δύο αυτά συγκρούον-
ται; Μια επιχείρηση που δεν είναι καλό σχολείο, δεν θα είναι καλή
και ως επιχείρηση. Τα δύο αυτά, επιχείρηση και εκπαιδευτική ποι-
ότητα, πάνε αναγκαστικά µαζί, αν όχι βραχυπρόθεσµα, σίγουρα
µεσοµακροπρόθεσµα. Ένα σχολείο το οποίο δεν επενδύει στο
να βρει καλούς δασκάλους και στους δασκάλους του, δεν πάει
καλά και ως επιχείρηση, δεν θα έχει µαθητές και δεν θα αναπτυχ-
θεί και δεν θα διατηρηθεί. 

Εν πάση περιπτώσει, αν εσείς δίνετε την έµφαση µόνο στην
εκπαίδευση, και ότι δεν υπάρχει επιχείρηση, ας φέρουµε τώρα
εδώ τροπολογία να συζητήσουµε µια αποτυχηµένη εκπαιδευτική
επιχείρηση να πρέπει να κρατικοποιείται. Διότι, δεν είναι δυνατόν
να µην αφήνουµε στην εκπαιδευτική επιχείρηση να είναι καλό
σχολείο από τη µια, αλλά µετά όταν αποτυγχάνει, όπως απέτυχε
ένα µεγάλο εκπαιδευτήριο τώρα, να λέµε ότι αυτό είναι πρό-
βληµα του ιδιώτη και ας κόψει το κεφάλι του και των έρµων ερ-
γαζοµένων σ’ αυτό και των έρµων γονιών και µαθητών σ’ αυτό.

Επιχείρηση και σχολείο είναι έννοιες που µπορούν να συνυ-
πάρξουν στο δικό µου το µυαλό. Ένα καλό σχολείο θα είναι και
µια πετυχηµένη επιχείρηση. Και µια πετυχηµένη επιχείρηση που
έχει κέρδη, µπορεί να επενδύει στους καθηγητές και στους µα-
θητές. 

Με αυτές τις σκέψεις θέλω να εκφράσω τον ενθουσιασµό µου
για την πρωτοβουλία της Υπουργού, της αγαπητής φίλης Νίκης
Κεραµέως και όλης της πολιτικής ηγεσίας. Βλέπω και την Σοφία
Ζαχαράκη, βέβαια, αρµόδια για το ζήτηµα. Θα υπερψηφίσω κι
εγώ µαζί µε όλη την συµπολίτευση και ελπίζω και ένα µέρος της
Αντιπολίτευσης το σύνολο του νοµοσχεδίου αυτού το οποίο ελ-
πίζω να έχει και συνέχεια στο µέλλον. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τελευταίος οµιλη-
τής ο κ. Δηµήτρης Κωνσταντόπουλος από το Κίνηµα Αλλαγής. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι και κυρίες Υπουργοί, το Σύνταγµά
µας στο άρθρο 16, παράγραφος 8, προβλέπει τη λειτουργία των
ιδιωτικών εκπαιδευτηρίων και τούτο όχι απλά ως δυνατότητα
ιδιωτικής πρωτοβουλίας αλλά ως δηµόσιο λειτούργηµα από ιδιω-
τικό φορέα που υπόκειται σε κρατικό έλεγχο και εποπτεία. Κρα-
τική εποπτεία, λοιπόν, είναι το ζητούµενο που πρέπει να ασκείται
µέσα από ένα σταθερό πλαίσιο προκειµένου να λειτουργεί και να
εκπληρώνεται στην ουσία η συνταγµατική επιταγή. 

Το παρόν σχέδιο, κυρία Υπουργέ, πέραν της εύρυθµης λει-
τουργίας της σχολικής µονάδας και πέραν της ποιοτικής διδα-
σκαλίας των µαθητών οφείλει να σέβεται και να προασπίζει τα
εργασιακά δικαιώµατα των εκπαιδευτικών. Εδώ βέβαια αυτή η
αυτονόητη διασφάλιση της εργασιακής και επιστηµονικής οντό-
τητας του εκπαιδευτικού πρέπει να θωρακίζεται και να τη θωρα-
κίζει χωρίς να ακυρώνεται ή να ακυρώνει την ευελιξία και τη
δυναµική που χαρακτηρίζει την ιδιωτική πρωτοβουλία. Δηλαδή,
πρέπει να αποτρέπει αυθαίρετες πρακτικές από όπου και αν προ-
έρχονται. Για µας, για το ΠΑΣΟΚ, το Κίνηµα Αλλαγής, η εργα-
σιακή ασφάλεια σε συνδυασµό µε την υγιή επιχειρηµατικότητα
και την τήρηση των κανόνων είναι προτεραιότητά µας για µια
σύγχρονη προοδευτική πολιτική στον χώρο της ιδιωτικής εκπαί-
δευσης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διαµορφώθηκε ιστορικά από την
ελληνική πολιτεία ένα ρυθµιστικό πλαίσιο που εκφράστηκε πολλές
φορές µε νοµοθετικές ρυθµίσεις. Σ’ αυτή, λοιπόν, την ιστορική δια-
δροµή από την ψήφιση του ν. 682/1977 έως και σήµερα θα έλεγα
είναι καθοριστική η συµβολή των κυβερνήσεων ΠΑΣΟΚ. Οι δικές
µας πολιτικές, οι πολιτικές ΠΑΣΟΚ συνέτειναν στη διαµόρφωση
ενός δίκαιου ρυθµιστικού πλαισίου, ενός πλαισίου που για όλους
διασφάλιζε τα εργασιακά δικαιώµατα των ιδιωτικών εκπαιδευτη-
ρίων. Ενδεικτικά να σας αναφέρω το ν.1581/1983, τον ν.1565/

1975, τον ν.2986/2002, τον ν.3848/2010 επί κυβερνήσεως Γιώρ-
γου Παπανδρέου. Στόχος δικός µας, στόχος του ΠΑΣΟΚ ήταν
ένας: η βελτίωση της παρεχόµενης εκπαίδευσης ως δηµόσιο και
κοινωνικό αγαθό. 

Στη λογική αυτή, αγαπητοί συνάδελφοι, θεσµοθετήσαµε και
το ΠΑΣΟΚ νοµοθέτησε διασφαλίζοντας την απαραίτητη ισορρο-
πία µεταξύ της παντελούς απουσίας κρατικής εποπτείας και της
ολοκληρωτικής κρατικής παρέµβασης, χωρίς αφορισµούς, χωρίς
ιδεοληψίες. Λογικές φυσικά που δεν συνάδουν σε ένα σύγχρονο
ευρωπαϊκό κράτος. 

Ζήσαµε τα προηγούµενα χρόνια την κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ -
ΑΝΕΛ όπου σε µια επίδειξη αριστερής απόκλισης ψηφίστηκαν
ρυθµίσεις αντιφατικές µε την ευρωπαϊκή εκπαιδευτική πραγµα-
τικότητα, ρυθµίσεις που όξυναν τη σύγκρουση των εκπαιδευτι-
κών µε τους σχολάρχες. 

Σήµερα, κύριε Υπουργέ, βλέπουµε σε µια επίδειξη δική σας,
συντηρητικής οπισθοδρόµησης, ρυθµίσεις που αλλοιώνουν την
παιδαγωγική αυτονοµία. Και λέω ότι αλλοιώνουν την παιδαγω-
γική αυτονοµία γιατί αυτή είναι η ουσία. Και φυσικά αλλοιώνουν
τον ρόλο του εκπαιδευτικού. Βλέπουµε ρυθµίσεις που µετατρέ-
πουν το ιδιωτικό σχολείο αµιγώς σε επιχείρηση και το προσφε-
ρόµενο αγαθό της εκπαίδευσης σε εµπορεύσιµο είδος. 

Η ιδιωτική εκπαίδευση, αγαπητοί συνάδελφοι, δεν µπορεί να
ισορροπεί κατά το δοκούν των πολιτικών του Υπουργείου Παι-
δείας και των εκάστοτε Υπουργών. Οφείλει να υπηρετεί την εκ-
παίδευση µέσα σε ένα σταθερό πλαίσιο µε αµοιβαίο σεβασµό
στους εκπαιδευτικούς και τους ιδιοκτήτες. Και κυρίως στους µα-
θητές και στους γονείς. 

Ωστόσο, δυστυχώς το παρόν σχέδιο νόµου, κυρία Υπουργέ,
απορρυθµίζει τον χώρο της ιδιωτικής εκπαίδευσης. Σας το είπαν
η ΟΛΜΕ, η ΔΟΕ, ΟΙΕΛΕ και άλλα συνδικαλιστικά όργανα. Δεν
σας προβληµάτισαν; Για µας, για το Κίνηµα Αλλαγής για το
ΠΑΣΟΚ είναι σταθερή µας θέση η παράγραφος 16, του άρθρου
47, του ν.3848/2010. Δηλαδή, µία κατά έτος αιτιολογηµένη από-
λυση σε συνδυασµό µε την άσκηση εποπτείας των ιδιωτικών σχο-
λείων και τούτο αποκλειστικά από το Υπουργείο Παιδείας. Αυτή
είναι η ουσιαστική µας διαφορά απέναντι στη φιλελεύθερη αντί-
ληψη της Νέας Δηµοκρατίας προς τους ιδιοκτήτες και στον αρι-
στερό λαϊκισµό του ΣΥΡΙΖΑ και τους εκπαιδευτικούς. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω τονίσει κατ’ επανάληψη ότι
πρέπει επιτέλους στον χώρο της παιδείας να σταµατήσει το ράβε
ξήλωνε. Να σας θυµίσω ότι έναν χρόνο πριν ως αντιπολίτευση
κατηγορούσατε την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ για fast track δια-
δικασίες, για έλλειψη διαλόγου, για απαξίωση των θεσµικών ορ-
γάνων διαβούλευσης. 

Μάλιστα, ενθυµούµαι, κυρία Υπουργέ, τις κόντρες σας µε τον
κ. Μπαλτά, τον κ. Φίλη, τον κ. Γαβρόγλου. Σήµερα, κυρία Υπουργέ,
τους µιµείστε και ακολουθείτε τον δρόµο του λάθος που χάραξαν
αυτοί, όπως νοµοσχέδια µε διαδικασίες του επείγοντος ή του κα-
τεπείγοντος, µε διαβούλευση χωρίς ουσία, µε τυπική ακρόαση φο-
ρέων και ψήφιση σε µια συνεδρίαση στην Ολοµέλεια. Αυτό, αν µη
τι άλλο, λέγεται υποβάθµιση του διαλόγου και απαξίωση των δια-
δικασιών. Για µας, για το Κίνηµα Αλλαγής, για το ΠΑΣΟΚ, η πολι-
τική που ακολουθείτε να νοµοθετείτε µε σχέδια νόµου και να
εφαρµόζετε την πολιτική σας µε τροπολογίες, δεν µας βρίσκει
σύµφωνους διότι ναρκοθετεί κάθε προσπάθεια εθνικού διαλόγου
για την παιδεία. Γι’ αυτό και σας κρούουµε τον κώδωνα. Άλλωστε
όποτε κατανοήσει κανείς τον δρόµο του λάθους ωφέλεια είναι. 

Μίλησα για τροπολογίες. Με αυτές, κυρία Υπουργέ, προκρί-
νετε την πολιτική σας χωρίς διαβούλευση και χωρίς καµµία προ-
σπάθεια συναίνεσης. Αποκορύφωµα είναι η λήξη της θητείας των
διευθυντών εκπαίδευσης. Καρατοµείτε, κυρία Υπουργέ, εκατόν
δέκα έξι στελέχη εκπαίδευσης. Στελέχη που επελέγησαν από την
προηγούµενη κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, που έχουν επιλεγεί µε
ένα συγκεκριµένο νοµοθετικό πλαίσιο, στο οποίο εµείς, το Κί-
νηµα Αλλαγής, ήµασταν απέναντι και το καταδικάσαµε. Καταδι-
κάζουµε αυτή την επιλογή. 

Μάλιστα, µε ερωτήσεις µας σας είχαµε επισηµάνει ότι είχε
λήξει η θητεία τους. Σας προτείναµε να προχωρήσετε µε νέο
νόµο σε νέες επιλογές. Εσείς κωφεύσατε, παρ’ ότι αυτές κρίθη-
καν αντισυνταγµατικές και το γνωρίζετε. Να θυµίσω ότι γι’ αυτές
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υπάρχουν καταδικαστικές αποφάσεις, υπάρχουν αδικίες, υπάρ-
χουν δικαστικές διώξεις. Και οφείλατε έγκαιρα να έχετε θερα-
πεύσει το γεγονός αυτό. Δεν το κάνατε. Μάλιστα, πριν είκοσι
µέρες ψηφίσατε την παράταση της θητείας τους. Και σήµερα τι
κάνετε; Ψηφίζετε τη λήξη της. Τι µεσολάβησε, κυρία Υπουργέ;
Τι συνέβη; Ποια είναι η γενεσιουργός αιτία αυτής της τροπολο-
γίας; Θα ήθελα µια απάντηση.

Κυρία Υπουργέ, το ίδιο έργο το έχουµε δει και παλαιότερα. Το
έχει καταδικάσει η εκπαιδευτική κοινότητα. Δίνετε την εντύπωση
ότι προσπαθείτε να δώσετε στην αντικατάσταση αυτή το περιτύ-
λιγµα αξιοκρατίας. Μακάρι να το εννοείτε και να το κάνετε
πράξη, ώστε να µη διολισθήσετε στα λάθη των προκατόχων σας
και φτάσουµε στον ορισµό µε κοµµατικά κριτήρια. 

Να σας θυµίσω εποχές ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. Στους δεκατρείς περι-
φερειακούς διευθυντές η αξιοκρατία ήταν δώδεκα ΣΥΡΙΖΑ, ένας
αγνώστου πατρός. Προσέξτε, λοιπόν, µην τους ξεπεράσετε. 

Επίσης, τεράστιο λάθος, κυρία Υπουργέ, η συγκρότηση του
συµβουλίου επιλογής χωρίς τη συµµετοχή αιρετών. Είναι µία επι-
λογή για την οποία ιστορικά πρέπει να αναλογιστείτε τις ευθύνες
σας. Πρότασή µας εδώ και τώρα, λοιπόν, µε βάση τον ν.3848/
2010, µε τις αναγκαίες βελτιώσεις που του πρέπουν µε επιτροπή
διακοµµατική για να επεξεργαστεί τον νέο νόµο για τις επιλογές
και άµεσα να έρθει στη Βουλή για να νοµοθετήσουµε. 

Επιτέλους, αγαπητοί συνάδελφοι, πρέπει να µάθουµε από τα
λάθη µας. Ας σταµατήσουµε πλέον να θεωρούµε τον χώρο της
παιδείας λάφυρο ή πολιτικό λάφυρο.

Ας σταµατήσει ο φαρισαϊσµός, γιατί άκουσα πολλούς να µι-
λούν εναντίον των ιδιωτικών σχολείων, όταν πολλοί από αυτούς
σε αυτά τα έδρανα, στέλνουν τα παιδιά τους σε ιδιωτικά εκπαι-
δευτήρια. Αναφέρθηκα στον ν.3848/2010 της Διαµαντοπούλου.
Λένε οι πολίτες, µα δεν µπορείτε να καθίσετε να βρείτε µια κοινή
συνισταµένη στον χώρο της παιδείας; Ο ν.3848, κύριοι συνάδελ-
φοι, ψηφίστηκε όπως έχω πει κατ’ επανάληψη από τα 4/5 της
Βουλής. Αυτός ο νόµος που ψηφίστηκε από τα 4/5 της Βουλής
αποδοµήθηκε αρχικά από τον κ. Αρβανιτόπουλο και καταργή-
θηκε εν µία νυκτί από την κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. Τα συµπε-
ράσµατα δικά σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρία Υπουργέ,
έχετε τον λόγο.

Να µας πείτε και για τις βουλευτικές τροπολογίες, ποιες κά-
νετε δεκτές και ποιες όχι.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Πρώτα απ’ όλα υπάρχουν τρεις υπουργικές τροπολογίες συ-
νολικά, έχουν ενσωµατωθεί κάποιες απ’ αυτές ήδη. Προφανώς
γίνονται όλες αποδεκτές. Τώρα, αναφορικά µε τις βουλευτικές
τροπολογίες, υπάρχουν πέντε βουλευτικές τροπολογίες, που
αφορούν δύο θέµατα. Οι τρεις αφορούν στο παράβολο, αναφο-
ρικά µε τους διαγωνισµούς του ΑΣΕΠ. Ήρθε εδώ ο αρµόδιος
Υπουργός, ο Υπουργός Εσωτερικών και απάντησε όπως ακού-
σατε ότι διερευνά το ζήτηµα µαζί µε το ΑΣΕΠ και θα συζητήσει
µε τον πρόεδρο για επίλυση του ζητήµατος. Νοµίζω δόθηκαν αρ-
µοδίως οι απαντήσεις. Συνεπώς αυτές οι τροπολογίες στην πα-
ρούσα δεν µπορούν να γίνουν δεκτές. Άλλες δύο τροπολογίες
που αφορούν σε ένα ζήτηµα το οποίο έχουµε συζητήσει πολλά-
κις, αναφορικά µε τον διαγωνισµό του ΑΣΕΠ του 2008. Και η
κυρία Υφυπουργός και εγώ έχουµε τοποθετηθεί εκτενώς και σε
επίκαιρες ερωτήσεις. Ισχύει ό,τι έχουµε πει στο πλαίσιο αυτό και
ειδικά η αναφορά στις αποφάσεις των τριµελών συµβουλίων
συµµόρφωσης και την υποχρέωση της διοίκησης σε συµµόρ-
φωση η οποία έχει ήδη πραγµατοποιηθεί. Συνεπώς, κύριε Πρό-
εδρε δεν γίνονται δεκτές βουλευτικές τροπολογίες.

Δράττοµαι της ευκαιρίας, και κλείνω µε αυτό, να πω ότι όπως
ακριβώς είχαµε δεσµευθεί, σήµερα είναι µια πολύ σηµαντική
ηµέρα. Είναι µια πολύ σηµαντική ηµέρα, διότι από σήµερα δηλώ-
νουν οι εκπαιδευτικοί, οι διοριζόµενοι πλέον στην ειδική αγωγή -
για πρώτη φορά στην ιστορία της χώρας µας, µόνιµοι διορισµοί
στην ειδική αγωγή µέσω ΑΣΕΠ-, τις περιοχές για τον µόνιµο διο-
ρισµό τους. Συζητάµε µεν για ένα νοµοσχέδιο που αφορά στην
ιδιωτική εκπαίδευση, παράλληλα όµως η Κυβέρνηση και το
Υπουργείο Παιδείας εργάζονται πολύ σκληρά για τη συνολική

αναβάθµιση της δηµόσιας εκπαίδευσης, του δηµόσιου σχολείου,
του δηµόσιου πανεπιστηµίου. Σας ανέφερα σήµερα τους διορι-
σµούς στην ειδική αγωγή. Σας ανέφερα χτες σηµαντικές νέες θέ-
σεις. Νέες θέσεις µελών ΔΕΠ και νέες θέσεις διοικητικών
υπαλλήλων και ΕΔΙΠ και ΕΤΕΠ που δίνονται στα πανεπιστήµια
µας. Άρα όσο συζητάµε για την πολύ σηµαντική ιδιωτική εκπαί-
δευση, ταυτόχρονα όµως εργαζόµαστε διαρκώς για την πρώτη
προτεραιότητά µας που είναι η συνολική αναβάθµιση του δηµό-
σιου σχολείου και του δηµόσιου πανεπιστηµίου. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Η Αντιπρόεδρος

της Βουλής, κ. Σακοράφα θέλει να κάνει ένα σχόλιο για την τρο-
πολογία.

Παρακαλώ.
ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευχαρι-

στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να ρωτήσω την κυρία Υπουργό γιατί πραγµατικά

έχω κάνει και εγώ ερώτηση πάνω σ’ αυτήν την τροπολογία που
καταθέσαµε ως κόµµα. Κυρία Υπουργέ, είπατε ότι έχει τακτοποι-
ηθεί το θέµα. Πώς είναι δυνατόν να έχει τακτοποιηθεί το θέµα,
όταν αυτοί οι άνθρωποι είναι ακόµη αδιόριστοι; Είναι επιτυχόντες
και έχουν ήδη δικαιωθεί από το δικαστήριο. Το Σ.τ.Ε. λέει ότι πρέ-
πει να τους προσλάβετε. Εδώ ερχόµαστε συνεχώς µε ερωτήσεις
και αυτό παραµένει µια εκκρεµότητα επί έντεκα ολόκληρα χρό-
νια. 

Εγώ θέλω να ρωτήσω κάτι που είναι βασικό, κύριε Πρόεδρε
και έχει να κάνει µε όλους τους πολίτες που µας ακούν αυτήν τη
στιγµή και µε όλους όσοι συµµετέχουν στον διαγωνισµό του
ΑΣΕΠ. Πρέπει να τους πούµε τελικά: Συµµετέχετε σε έναν δια-
γωνισµό κρίνεστε επιτυχόντες και τελικά έρχεται το κράτος, το
όποιο Υπουργείο και λέει «δεν προσλαµβάνεστε διότι εγώ έχω
κάνει κάποια παράβαση». Αυτό θέλω να καταλάβω, κυρία
Υπουργέ. Να το πείτε σήµερα εδώ, για να το ακούσουν και οι πο-
λίτες και να το καταλάβουµε και εµείς για να µην σας ξανακά-
νουµε ποτέ την ερώτηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρία Υπουργέ,
ορίστε, για ένα λεπτό.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Όπως σας έχω πει, κυρία Σακοράφα, και το έχουµε πει σε επί-
καιρες ερωτήσεις, υπάρχουν αποφάσεις τριµελών συµβουλίων
συµµόρφωσης. Αυτές οι αποφάσεις περιέχουν συγκεκριµένη
αναφορά, αναφορικά µε τη συµµόρφωση της διοίκησης σε αυτήν
την υποχρέωση. 

Αναφορικά µε τη λήξη των πινάκων, υπάρχουν συγκεκριµένες
αποφάσεις τριµελών συµβουλίων συµµόρφωσης. Αν θέλετε µπο-
ρεί να δοθεί η ευκαιρία να το συζητήσουµε ξανά το θέµα και ευ-
ρύτερα. Πάντως, έχουµε τοποθετηθεί επ’ αυτού και σας έχω
αναφέρει και στον δηµόσιο διάλογο συγκεκριµένα τις αποφάσεις
των τριµελών συµβουλίων συµµόρφωσης.

ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κύριε
Πρόεδρε, σας παρακαλώ, ένα λεπτό ακόµη.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να ρω-
τήσω κάτι εσάς;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Καστανίδη,
είναι οι τροπολογίες τώρα που είναι συγκεκριµένες.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, γι’ αυτό θα
ήθελα να σας ρωτήσω κάτι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Θα µπορούσε η
εισηγήτρια να πάρει τον λόγο αν ήθελε πάνω στις τροπολογίες.
Αν θέλετε για ένα λεπτό, µετά την κ. Σακοράφα.

ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κύριε
Πρόεδρε, αυτό που θέλω να πω είναι ότι εδώ έχουµε έντεκα αν-
θρώπους, οι οποίοι έχουν επιτύχει σε αυτόν τον διαγωνισµό, το
επαναλαµβάνω για να το ακούσει και η Υπουργός επειδή ανα-
φέρθηκε σε πίνακες. Δεν τελείωσε ο πίνακας ποτέ, παρά υπάρχει
µια παρατυπία της διοίκησης και από τον πίνακα που θα έπρεπε
να ακολουθήσουν τα ονόµατα αυτών που είχαν επιτύχει, «πηδή-
σαµε», συγχωρέστε µου την έκφραση, και πήγαµε σε κάποιους
άλλους. Αφήσαµε δηλαδή έξω αυτούς που είχαν επιτύχει κανο-
νικά και έπρεπε να τους πάρει η διοίκηση, να διοριστούν αυτοί

17338 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



οι άνθρωποι, έµειναν απ’ έξω και πήγαµε σε µια άλλη κατάσταση. 
Μπορείτε να µου πείτε τι είδους συµµόρφωση είναι αυτή από

τη διοίκηση, σε µια απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας;
Για να το καταλάβω και να το καταλάβουν και οι πολίτες, κυρία
Υπουργέ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ορίστε, κύριε Κα-
στανίδη, για ένα λεπτό.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Απευθύνοµαι, κύριε Πρόεδρε,
σε εσάς. διότι δεν προτίθεµαι να µιλήσω ως νοµικός σε πολιτικό
πρόσωπο του οποίου δεν ξέρω ποια είναι τα απελπισµένα νοµικά
του. Απευθύνοµαι, λοιπόν σε εσάς. 

Υπάρχει πιλοτική δίκη του Συµβουλίου της Επικρατείας. Η πι-
λοτική δίκη το 2015 δικαιώνει σειρά εκπαιδευτικών που προσέ-
φυγαν στα κατώτερα διοικητικά δικαστήρια και µε βάση την
πιλοτική δίκη καλείται, µε σειρά αποφάσεων των διοικητικών δι-
καστηρίων να αποδεχθεί η διοίκηση τον διορισµό αυτών που δι-
καιώθηκαν. 

Από τη δικαστική σας εµπειρία µπορεί να υπάρξει τριµελές
συµβούλιο συµµόρφωσης δικαστηρίου, που θα λέει στη διοίκηση
«αξιολογώ ότι η πιλοτική δίκη του Συµβουλίου της Επικρατείας
εξικνείται µέχρι αυτού του σηµείου και από εκεί και ύστερα υπο-
δεικνύω ό,τι θέλω;».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρία Υπουργέ,
έχετε τον λόγο για ένα λεπτό.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Πρώτα απ’ όλα δεν κατάλαβα ή δεν άκουσα. Εδώ µου λένε ότι
αναφερθήκατε µε τρόπο απαξιωτικό. Δεν άκουσα τι είπατε. Αν
υπάρχει κάτι προσωπικό για τη νοµική µου κατάρτιση, µπορείτε
να το πείτε ευθέως και όχι στον Πρόεδρο.

Σε κάθε περίπτωση αν έχετε κάποια πρόταση να κάνετε σε
συµµόρφωση µε αυτές τις αποφάσεις των τριµελών, εδώ είµαι
να το συζητήσουµε. Καταθέστε µία συγκεκριµένη πρόταση
λύσης αυτού που λέτε, διότι όπως λέτε χρονίζει έντεκα χρόνια.
Εδώ είµαστε λοιπόν, να συζητήσουµε. Η Κυβέρνηση και το
Υπουργείο µας είναι πάντοτε ανοιχτό στον διάλογο. Αλλά απα-
ξιωτικές συµπεριφορές και απαξιωτικές εκφράσεις, παρακαλώ
πολύ όχι σε µας.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Όχι, κύριε Καστα-

νίδη σας παρακαλώ. Δεν είχε προσωπικό.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ

πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Να σας εξηγήσω.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µια φράση

µόνο, για το απαξιωτικό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σύµφωνα µε το 68

δεν απέδωσε µοµφή αλλά ούτε αλλοίωσε το περιεχόµενο.
Αν θέλετε να δώσετε διευκρίνιση ότι δεν ήταν απαξιωτική η

συµπεριφορά σας, για να αποκασταθεί η ηθική τάξη.
Πείτε µόνο αυτό.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν θα µου

υποδείξετε τι θα πω.
Κυρία Κεραµέως, απαξιωτική συµπεριφορά ενός πολιτικού

στελέχους δεν είναι η αξιολογική κρίση. Η απαξιωτική συµπερι-
φορά είναι να δηλώνει ευθαρσώς ότι δεν συµµορφώνεται προς
αποφάσεις των ανώτερων δικαστηρίων της χώρας. Τέλος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κηρύσσεται πε-
ραιωµένη η συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και των τρο-
πολογιών του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας και
Θρησκευµάτων…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχουµε και τις δευτερο-
µιλίες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Δεν ζήτησε κανείς
τον λόγο και εν πάση περιπτώσει ήταν ενιαία η συζήτηση επί των
άρθρων και των τροπολογιών.

Θέλετε να µιλήσετε για τις τροπολογίες;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Σας είπα ότι εκκρεµούν οι δευτεροµιλίες.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εντάξει, κύριε

Φίλη. Θα δώσω τον λόγο σε όλους τους εισηγητές για τρία λεπτά
και θα κλείσει µετά η κυρία Υπουργός.

Κυρία Πιπιλή, θα µιλήσετε;

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Αφού θα µιλήσει ο κ. Φίλης, θα κάνω µια
δήλωση.

Κύριε Πρόεδρε, δεν πρόκειται να δευτερολογήσω γιατί νοµίζω
ότι από την αρχή ήµασταν όλοι σαφείς για το ποιος είναι ο στό-
χος του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου. Αναλύσαµε και την εκπαι-
δευτική του πλευρά, αναλύσαµε και την ιδεολογική µας πλευρά.
Νοµίζω ότι υπερκαλύφθηκε από τους οµιλούντες Βουλευτές της
Νέας Δηµοκρατίας.

Θέλω µε την ευκαιρία να συγχαρώ την κ. Κεραµέως, την κ. Ζα-
χαράκη και τους συνεργάτες και να καληνυχτίσω το Σώµα περι-
µένοντας να ψηφίσω για λογαριασµό του κόµµατός µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε.
Κύριε Φίλη, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ που µου δίνετε

τον λόγο ακολουθώντας τον Κανονισµό της Βουλής.
Ανοίγω εισαγωγικά και θα καταλάβετε για ποιον λόγο, γιατί τα

λόγια δεν είναι δικά µου: «Το προτεινόµενο νοµοσχέδιο ανατρέ-
πει προηγούµενη µνηµονιακή δέσµευση καθώς προβλέπει τη µε-
ταφορά των εργασιακών σχέσεων των εκπαιδευτικών της
ιδιωτικής εκπαίδευσης από το Υπουργείο Εργασίας στο Υπουρ-
γείο Παιδείας και την εκ νέου εισαγωγή µονιµότητας της απα-
σχόλησης για τους εκπαιδευτικούς των ιδιωτικών σχολείων.
Σύµφωνα µε το προτεινόµενο άρθρο µια επιτροπή θα αντικατα-
στήσει τα δικαστήρια και θα έχει την εξουσία να αποφασίζει αν
µια απόλυση θα είναι δικαιολογηµένη ή όχι. Επίσης, τις τελευ-
ταίες εβδοµάδες το Υπουργείο Παιδείας εξέδωσε εγκύκλιο µε
την οποία κηρύσσει παράνοµη την αξιολόγηση των εκπαιδευτι-
κών που προωθείται στα ιδιωτικά σχολεία. Θα ήθελα να ζητήσω
να ανακαλέσετε αυτή την εγκύκλιο ώστε να επιτραπεί στον ιδιω-
τικό τοµέα να αξιολογήσει το προσωπικό του. Σε συµφωνία µε
τις δεσµεύσεις της αναµένουµε από την κυβέρνηση να απόσχει
από την κατάθεση του παρόντος σχεδίου νόµου στο Κοινοβού-
λιο. Αντ’ αυτού τα ζητήµατα που ρυθµίζονται σε αυτό το νοµο-
σχέδιο θα πρέπει να περιληφθούν στην αξιολόγηση της
εκπαίδευσης».

Υπογραφή: Ντέκλαν Κοστέλο, Ευρωπαϊκή Επιτροπή, Γενική Δι-
εύθυνση Οικονοµικών και Χρηµατοδοτικών Υποθέσεων.

Ήταν µια επιστολή που εστάλη όταν ήµουν Υπουργός για να
παρεµποδίσει την κατάθεση και την ψήφιση του νοµοσχεδίου για
την ιδιωτική εκπαίδευση. Απαντήσαµε εµπράκτως, το καταθέ-
σαµε και το ψηφίσαµε. Τι έχει σηµασία, όµως. Αυτή η επιχειρη-
µατολογία σας θυµίζει τίποτα; Ήταν η επιχειρηµατολογία
σήµερα της Κυβέρνησης εδώ στη Βουλή γι’ αυτό το αναφέρω.

Έχουµε ένα ηχείο µνηµονιακών πολιτικών. Λέγατε ως κυβέρ-
νηση παλιότερα ότι κι αν δεν είχαµε τα µνηµόνια θα έπρεπε να
τα εφεύρουµε, έτσι λέγατε. Και τώρα που βγήκαµε από τα µνη-
µόνια επανέρχεστε σε µνηµονιακές σκληρές ρυθµίσεις. Είναι ένα
γενικότερο ζήτηµα, το τονίζω.

Κύριε Πρόεδρε, έχετε κάνει κι εσείς Υπουργός. Όλοι οι Υπουρ-
γοί έρχεται η στιγµή που πρέπει να σταθµίσουν ένα πράγµα για
να πάρουν αποφάσεις, το ποιο είναι το δηµόσιο συµφέρον. Το
δηµόσιο συµφέρον στον χώρο της εκπαίδευσης καλύπτεται από
το Σύνταγµα, από το συνταγµατικό κεκτηµένο της µεταπολίτευ-
σης. Δεν έχουµε να κάνουµε µε ιδιωτικά συµφέροντα που πρέπει
να ευνοήσουµε. Έχουµε να κάνουµε µε το δηµόσιο συµφέρον.

Συνεπώς, ας αφήσουµε στη γωνία διάφορες µανιχαϊστικές
απλοϊκότητες που ακούσαµε τώρα. Κανείς δεν ζητάει να κλείσει
η ιδιωτική εκπαίδευση. Ζητάµε να εφαρµοστεί το συνταγµατικό
κεκτηµένο.

Είπε η κυρία Υπουργός και το επαναλαµβάνω. Είχα δηλώσει
και το λέω µε περηφάνια σήµερα: Δουλειά, αποστολή του Υπουρ-
γού Παιδείας είναι να κάνει καλύτερη όσο µπορεί τη δηµόσια εκ-
παίδευση ώστε στο τέλος να είναι περιττό το ιδιωτικό σχολείο.
Αυτός είναι ο στόχος του Υπουργού Παιδείας και όχι να διαφη-
µίζει τα ιδιωτικά σχολεία.

Τελειώνω και ζητώ συγγνώµη.
Πολλά θα µπορούσε να πει κανένας. Υπάρχει αυτή η τροπολο-

γία που την είδαµε και σήµερα που κατατέθηκε για τον διορισµό
των νέων στελεχών εκπαίδευσης. Κοιτάξτε, αυτή η τροπολογία
δείχνει ότι οι αρεστοί είναι και άριστοι κατά την Κυβέρνηση.

Η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ έχει ψηφίσει διαδικασία επιλογής διευ-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΘ’ - 28 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 17339



θυντών εκπαίδευσης. Τον εφήρµοσε για τους περιφερειακούς δι-
ευθυντές µε τη συµµετοχή του ΑΣΕΠ και της Σχολής Δηµόσιας
Διοίκησης και είχε αποτελέσµατα πολύ ουσιαστικά. Αξιοκρατικά
έγινε η αξιολόγηση. Το ίδιο πλαίσιο υπήρχε και υπάρχει. 

Δεν το εφαρµόσατε. Ξεκίνησε η διαδικασία, αλλά ανακόπηκε
από τις εκλογές. Ήρθατε πριν από έναν µήνα και είπατε ότι θα
το κάνετε αργότερα. Και τώρα σπεύδετε και χωρίς να ξέρουµε
µε ποιο πλαίσιο. Ποιος θα ορίσει την επιτροπή; Θα υπάρχει
ΑΣΕΠ; Θα υπάρχει η Σχολή Δηµόσιας Διοίκησης; Με ποια κριτή-
ρια; Θα υπάρχει µοριοδότηση; Αυτά είναι ουσιαστικά ζητήµατα
που δυστυχώς τα αφήνετε σε µια κοµµατική επιτροπή, επιβεβαι-
ώνοντας ότι για εσάς το Επιτελικό, όπως το λέτε, Κράτος είναι
το γνωστό κοµµατικό κράτος της Δεξιάς.

Κύριε Πρόεδρε, ο συνάδελφος κ. Βερναρδάκης, απαντώντας
στην έπαρση της κ. Κεραµέως ότι για πρώτη φορά νοµοθετούν-
ται για τα πανεπιστήµια θέσεις εκπαιδευτικού και διοικητικού
προσωπικού, έφερε εδώ τα ΦΕΚ και έδειξε ότι επί κυβερνήσεως
ΣΥΡΙΖΑ υπήρξαν εκατοντάδες νέοι διορισµοί διοικητικού και εκ-
παιδευτικού προσωπικού. Επίσης, υπήρχε και η επιστροφή στα
πανεπιστήµια όσων έδιωξε ο κ. Μητσοτάκης ως Υπουργός Διοι-
κητικής Μεταρρύθµισης στην κυβέρνηση Σαµαρά.

Σήµερα πράγµατι έχουµε και ένα νέο στοιχείο, τους διορι-
σµούς στην ειδική αγωγή. Χαιρόµεθα, διότι οι διορισµοί αυτοί
έγιναν µε πρωτοβουλία του ΣΥΡΙΖΑ. Εγγράψαµε στον προϋπο-
λογισµό του 2019 προϋπολογισµό για τεσσερισήµισι µε πέντε χι-
λιάδες διορισµούς στην ειδική αγωγή. Ψηφίσαµε νόµο για να
γίνουν αυτοί οι διορισµοί. Τον είχε καταψηφίσει η Νέα Δηµοκρα-
τία. Δεν τόλµησε να τον «ξηλώσει» τώρα που έγινε Κυβέρνηση.

Και προφανώς χαιρόµαστε διότι αυτό είναι ένα πρώτο βήµα για
να επανέλθουµε στη νοµιµότητα που είχε διαταραχθεί µε τα µνη-
µόνια που είχε διώξει χιλιάδες εκπαιδευτικούς από την εκπαί-
δευση.

Είναι προφανές –το ξαναλέω- το ότι σταθµίζουµε τη δική µας
πολιτική συµπεριφορά µε ένα και µόνο κριτήριο: Το δηµόσιο συµ-
φέρον, αυτό που βάναυσα παραβιάζεται µε το σηµερινό νοµο-
σχέδιο για την ιδιωτική εκπαίδευση.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε.
Κυρία Κεφαλίδου, έχετε τον λόγο. Και αφού ολοκληρώσετε,

θα πω τις απόψεις µου.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, µε την ευ-

καιρία που ανοίγει αυτός ο δεύτερος κύκλος, θέλω να επισηµάνω
δύο πράγµατα. Τόσο η Νέα Δηµοκρατία όσο και ο ΣΥΡΙΖΑ σή-
µερα πρέπει να φύγουν πολύ προβληµατισµένοι από αυτή την
κουβέντα.

Το πινγκ πονγκ που είδαµε ανάµεσα στο άσπρο-µαύρο στα
δύο κόµµατα δείχνει ότι δεν έχουν καταλάβει ότι ο χώρος της
παιδείας είναι χώρος κυρίως συναινέσεων, κυρίως ένας χώρος
όπου αναζητούνται ο κοινός τόπος, η κοινή λογική και δεν είναι
πεδίο για µικροκοµµατικά συµφέροντα και παιχνίδια. 

Θα σας έλεγα δε ότι αυτό που αναδεικνύεται σήµερα περίτρανα
και που πρέπει όλοι µας να δούµε µε διαφορετικό πνεύµα και αυτό
που έχει σηµασία µέσα από την επιτροπή µας να εκπέµπουµε,
είναι η ποιότητα του δηµόσιου σχολείου, το οποίο σε τίποτα δεν
έχει να ζηλέψει τα ιδιωτικά σχολεία όταν λειτουργεί µε αξιοκρατία,
όταν λειτουργεί µε αξιολόγηση, όταν λειτουργεί µε επιµόρφωση. 

Για να µπορέσουµε να πιάσουµε αυτούς τους στόχους πρέπει
και η κυρία Υπουργός να χαµηλώσει το κεφάλι και να δει τα πολύ
µεγάλα θέµατα που έχει σήµερα το δηµόσιο σχολείο και ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ να καταλάβει ότι δεν µπορεί να συνεχίζει υποκριτικά να αν-
τιµάχεται κάτι το οποίο υπάρχει εδώ και χρόνια στην ελληνική
κοινωνία και είναι το ιδιωτικό σχολείο. Δεν λειτουργούν ανταγω-
νιστικά. Μπορούν να λειτουργήσουν παράλληλα. Μπορούν να
βοηθήσουν το ένα στην εξέλιξη του άλλου γιατί στη δική µας αν-
τίληψη η εκπαίδευση και η παιδεία είναι µία.

Θέλω να κλείσω µε τις τροπολογίες κι έχω να σχολιάσω δύο
θέµατα. Έχω να σχολιάσω το καµάρι µε το οποίο σήµερα η κυρία
Υπουργός µιλάει για τις προσλήψεις και φυσικά ο ΣΥΡΙΖΑ προ-
σπαθεί να πάρει κάτι από τη δόξα, γιατί όντως µε έναν νόµο Γα-
βρόγλου προχωρούν σήµερα αυτές τις προσλήψεις, αλλά θέλω
να σκεφτείτε τα κριτήρια πόσο αξιοκρατικά ήταν και πόσος κό-

σµος που έχει τα προσόντα, αυτή τη στιγµή είναι αποκλεισµένος
λόγω της στρέβλωσης που αυτή η προκήρυξη έχει δηµιουργή-
σει. Ούτε ΑΣΕΠ, ούτε κριτήρια αξιολογικά. Κοµµένο και ραµµένο
ήταν όλο αυτό το κύκλωµα το οποίο και η κ. Κεραµέως και η πα-
ράταξη της Νέας Δηµοκρατίας είχε καταψηφίσει και δεν βρήκαν
το κουράγιο να έρθουν και να υλοποιήσουν τη δέσµευσή τους
που ήταν να καταργήσουν τον νόµο Γαβρόγλου.

Πάµε στα στελέχη διοίκησης. Για τα στελέχη διοίκησης αυτήν
τη στιγµή είναι πάρα πολύ καθυστερηµένη ενέργεια από τη µεριά
της Κυβέρνησης και αυτό την εκθέτει διπλά. Την εκθέτει γιατί θα
έπρεπε και ως συµβολική κίνηση να έχει ξεκινήσει µε αυτήν την
πρωτοβουλία και θα έπρεπε να φέρει ένα νοµοσχέδιο και όχι
αυτή την άρπα-κόλλα τροπολογία η οποία θα δηµιουργήσει πε-
ρισσότερα προβλήµατα σε έναν χώρο που έχει ήδη πάρα πολύ
καθυστερήσει να βρει βηµατισµό, διότι έχει προλάβει η κυβέρ-
νηση των ΣΥΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ να ισοπεδώσει ό,τι είχε εκλεγεί µε αξιο-
κρατία και ό,τι είχε µία υπόσταση σε ένα θέµα αξιολόγησης που
υποτίθεται είναι και το µεγάλο ζητούµενο αυτής της προσπά-
θειας που κάνει η Κυβέρνηση.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ο κ. Δελής έχει

τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Όποιος παρακολουθούσε προσεκτικά τη σηµερινή συνε-

δρίαση, αλλά και τις συνεδριάσεις της επιτροπής και παραµέρισε
λιγάκι τους χαρακτηρισµούς και τις κορώνες που δεν έλειψαν σε
ένα τέτοιο νοµοσχέδιο και ήταν και αναµενόµενο άλλωστε, τότε
θα κατέληγε νοµίζω σε ένα συµπέρασµα. 

Θα έλεγε ότι η πραγµατική διαχωριστική γραµµή ανάµεσα στις
πολιτικές δυνάµεις είναι εκείνη που ορίζει το ποιος αποδέχεται
και ποιος όχι την επιχειρηµατική δράση στην παιδεία. Και την επι-
χειρηµατική δράση στην παιδεία, στην εκπαίδευση την αποδέ-
χονται όλα τα υπόλοιπα κόµµατα εκτός από το Κοµµουνιστικό
Κόµµα της Ελλάδας. Αυτό για την αποκατάσταση της πραγµατι-
κής αλήθειας. 

Τώρα σε ό,τι αφορά το νοµοσχέδιο η κυρία Υπουργός στην το-
ποθέτησή της µίλησε για τις δέκα αλήθειες του νοµοσχεδίου που
το χαρακτηρίζουν. Όλες αυτές οι αλήθειες, κυρία Υπουργέ, είναι
αλήθειες µονάχα για τους εµπόρους, µονάχα για τους επιχειρη-
µατίες της εκπαίδευσης. Και αυτές οι αλήθειες γίνονται ένα επι-
κίνδυνο ψέµα για τους εργαζόµενους στα ιδιωτικά σχολεία, στην
ιδιωτική εκπαίδευση και για τα δικαιώµατά τους. 

Ποια είναι η ουσία του νοµοσχεδίου που ολοκληρώνεται σε
λίγο; Είναι διπλή. Από τη µια, το πεδίο της επιχειρηµατικής δρα-
στηριότητας των επιχειρηµατιών της εκπαίδευσης διευρύνεται
και χρονικά, αλλά διευρύνεται και σε πάρα πολλούς τοµείς, µά-
λιστα ακόµα και σε αργίες ακόµα και τα καλοκαίρια. Φυσικά µε-
γάλωσαν τα επιχειρηµατικά σχήµατα τα οποία εµπλέκονται πια
στο εµπόρευµα που λέγεται «εκπαίδευση» και χρειάζεται και η
ανάλογη προσαρµογή. Την καταλαβαίνουµε αυτή την ανάγκη.
Μεγάλωσαν τα «µαγαζιά», για να το πούµε απλά και λαϊκά. Και
όλα αυτά βεβαίως, γίνονται µε την επιδίωξη ενός ακόµα µεγαλύ-
τερου επιχειρηµατικού κέρδους.

Η άλλη πλευρά αυτής της ουσίας είναι η ένταση της εκµετάλ-
λευσης των εργαζοµένων, η οποία χρειάζεται και τα ανάλογα
µέσα επιβολής. Δεν γίνεται αποδεκτή εύκολα από τους εργαζό-
µενους η ένταση να τους εκµεταλλεύονται οι εργοδότες τους.
Να, λοιπόν, το εργαλείο της αξιολόγησης, το εργαλείο του εσω-
τερικού κανονισµού, που είναι εργαλεία και όπλα για τους εργο-
δότες, και βεβαίως το υπερόπλο του δεν είναι άλλο από την
υπαγωγή αυτών των εργαζοµένων στο κοινό εργατικό δίκαιο. 

Κοιτάξτε, αυτό ως απειλή το εισπράττουν οι εργαζόµενοι, γιατί
το κοινό εργατικό δίκαιο, όχι µόνο δεν προσφέρει την παραµικρή
ασφάλεια, αλλά ίσα-ίσα είναι επικίνδυνο όπως βλέπουµε, έτσι
όπως έχει διαµορφωθεί κι έτσι όπως ισχύει. 

Όλα αυτά, βεβαίως, θα µου πείτε για τους περισσότερους
Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας δεν είναι παρά ιδεοληψίες,
αγκυλώσεις, κρατικός παρεµβατισµό. Έτσι αντιµετωπίζονται, δυ-
στυχώς, από το κυβερνητικό κόµµα τα εργασιακά δικαιώµατα
των εκπαιδευτικών. 

Τώρα σε σχέση µε την ελευθερία της επιλογής, γιατί πάρα
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πολλά ακούστηκαν εδώ για το ιερό δικαίωµα της ελευθερίας της
επιλογής. Κοιτάξτε, η ελευθερία της επιλογής, το είπαµε και στην
επιτροπή, προϋποθέτει και τη δυνατότητα της υλοποίησής της,
αλλιώς καταντάει ένα αδειανό πουκάµισο. Δεν έχει κανένα πρα-
κτικό αποτέλεσµα. 

Όσο για την ενισχυτική διδασκαλία, το πάµε πάλι στην επι-
τροπή, η Κυβέρνηση µε τη διάταξη του άρθρου 14 πάει να ενι-
σχύσει κάτι που δεν διδάσκεται; Και στα σοβαρά πιστεύετε ότι η
ενισχυτική διδασκαλία, µε τον τρόπο που έχουµε συνηθίσει να
γίνεται αυτή, να ξεκινά δηλαδή γύρω στα Χριστούγεννα, να στε-
λεχώνεται από αναπληρωτές εκπαιδευτικούς, θα σταµατήσει να
υπάρχει η ανάγκη για να πάνε στα φροντιστήρια και στα ιδιαί-
τερα τα παιδιά που επιλέγουν αυτά τα ειδικά µαθήµατα; Αυτό νο-
µίζετε; 

Κλείνω για τις τροπολογίες, κύριε Πρόεδρε. 
Υπάρχει µια τροπολογία σε σχέση µε τη στελέχωση των οργά-

νων διοίκησης της εκπαίδευσης, µε τους διευθυντές και τους
προϊσταµένους. Δεν νοµίζουµε ότι πρωτοτυπεί εδώ η Κυβέρ-
νηση. Όπως θα έλεγε και ο Μότσαρτ: «cosi fan tutte». Έτσι κά-
νουν όλες οι κυβερνήσεις, δηλαδή τοποθετούν κάποια στιγµή,
για ένα µεταβατικό χρονικό διάστηµα τους δικούς τους ανθρώ-
πους, έτσι ώστε η επόµενη διαδικασία της επιλογής να φέρει
εκείνα τα αποτελέσµατα που επιθυµεί. 

Θα σταθώ σε µια τροπολογία η οποία πραγµατικά είναι χαρα-
κτηριστική για τον τρόπο που γίνεται η νοµοθέτηση και η οποία
εµποδίζει, εµάς τουλάχιστον, γιατί έχει τρεις διατάξεις, να ψηφί-
σουµε στο ένα ναι και στο άλλο όχι. Μιλάω για την τροπολογία
που ρυθµίζει θέµατα µεταφοράς των µαθητών -δεν τα λύνει, λέει
ότι τα ρυθµίζει, αλλά πασαλείµµατα γίνονται- και για την επίλυση
του ζητήµατος του καθαρισµού των σχολείων. Καµµία επίλυση
αυτού του ζητήµατος δεν υπάρχει. Παραπέµπεται στους δήµους
για τα περαιτέρω, χωρίς την ανάλογη φροντίδα από το κράτος.

Η τρίτη διάταξη αυτής της τροπολογίας αναφέρεται στους
σχολικούς τροχονόµους και στην κατάληξη του θέµατος της πλη-
ρωµής τους. Και µην φανταστείτε ότι µιλάµε για τίποτα σπουδαία
χρήµατα. Λίγα χρήµατα παίρνουν οι άνθρωποι. Αυτό το φέραµε
εµείς µε γραπτή ερώτηση πριν από έναν µήνα. Με τον τρόπο,
όµως, που έρχεται εδώ ως τροπολογία και επειδή δεν µπορούµε
να ψηφίσουµε τα δύο προηγούµενα άρθρα, γι’ αυτό και διευκρι-
νίζουµε εδώ ότι το τρίτο κοµµάτι αυτής της διάταξης θα θέλαµε
να το ψηφίσουµε. Δεν µπορούµε, όµως, επειδή η τροπολογία έρ-
χεται ενιαία και µας εµποδίζει να το κάνουµε. 

Τέλος, είναι λυπηρό, δυστυχώς, το γεγονός της απόρριψης
της τροπολογίας για τα 3 ευρώ. Καταδικάζονται άνθρωποι χωρίς
να φταίνε. Οι περισσότεροι από αυτούς δεν φταίνε. Φταίει το σύ-
στηµα που δεν αναγνώρισε την πληρωµή αυτού του παράβολου
και καταδικάζονται στην ανεργία.

Ελπίζουµε να αντιµετωπιστεί, αν και µε τον τρόπο που τοπο-
θετήθηκε σήµερα ο Υπουργός –και εννοώ ο Υπουργός Εσωτερι-
κών- δεν µας αφήνει και πάρα πολλές ελπίδες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρία Υπουργέ,
έχετε τον λόγο. 

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Νοµίζω ότι όλο αυτό το διάστηµα έχει γίνει µια εξαντλητική συ-
ζήτηση. Και λέω εξαντλητική συζήτηση γιατί το νοµοσχέδιο ήταν
πολύ µικρό, ήταν συνεκτικό, είχε συγκεκριµένη στόχευση και νο-
µίζω δόθηκε άπλετος χρόνος για να συζητήσουµε σε βάθος ένα
νοµοσχέδιο το οποίο, όπως έχουµε ήδη πει, αφορά µεν µικρή µε-
ρίδα του πληθυσµού, πλην όµως ενέχει έναν πολύ βαθύ συµβο-
λισµό. 

Θα ήθελα να ευχαριστήσω πάρα πολύ όλους τους εισηγητές
και όλους τους συναδέλφους Βουλευτές για τις τοποθετήσεις
τους. Και θα ήθελα να κλείσω µε ένα σηµείο στο οποίο νοµίζω
ότι κατ’ εξαίρεση συµφωνούµε όλοι. Και αυτό είναι το γεγονός
πως στο νοµοσχέδιο αυτό συγκρούονται πραγµατικά δύο κό-
σµοι. Σ’ αυτό νοµίζω ότι συµφωνούµε. 

Από τη µία είναι ο κόσµος του προοδευτισµού, ο κόσµος που
θέλει σχολεία υπό την εποπτεία µεν του κράτους, αλλά πιο ελεύ-
θερα, πιο αυτόνοµα, σχολεία τα οποία να µπορούν να αναπτύ-
ξουν ελεύθερα τις δράσεις τους και από την άλλη ο κόσµος της

οπισθοδρόµησης, της ήσσονος προσπάθειας, της πολεµικής
εναντίον κάθε έννοιας αξιολόγησης, ο κόσµος δηλαδή που θέλει
το κράτος να απλώνει τα πλοκάµια του παντού, το κράτος όχι
µόνο να εποπτεύει την ιδιωτική πρωτοβουλία, αλλά το κράτος να
διοικεί την ιδιωτική επιχείρηση. 

Και στη σύγκρουση αυτή νοµίζω αποκαλύφθηκε, µε τον πλέον
εύληπτο τρόπο, η ένδεια επιχειρηµάτων και αναφέροµαι ειδικά
στην Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Φάνηκε ότι υπάρχει κάτι ισχυρό.
Τι είναι αυτό το ισχυρό; Αυτή η ιδεοληπτική εµµονή. Επιχειρή-
µατα όµως δεν ακούσαµε. 

Άκουσα όµως σήµερα κάτι και χαίροµαι που το άκουσα, γιατί
επιβεβαιώνονται όλα όσα λέµε τόσες µέρες. Είπε ο κ. Φίλης, «ναι,
θέλουµε το ιδιωτικό σχολείο να είναι περιττό». Ε, λοιπόν, κύριε
Φίλη, εµείς διαφωνούµε. Εµείς αγωνιζόµαστε για το δηµόσιο
σχολείο. Καταβάλλουµε κάθε προσπάθεια για το δηµόσιο σχο-
λείο, αλλά είναι αδιανόητο να λέτε µέσα σε αυτήν την Αίθουσα,
στο ναό της δηµοκρατίας, µία φράση που αντιβαίνει µε τέτοιον
τρόπο στο Σύνταγµα της Ελλάδος, γιατί το Σύνταγµα της Ελλά-
δος προβλέπει τη δηµόσια και την ιδιωτική εκπαίδευση. Δεν είναι
δυνατόν και ως πρώην Υπουργός Παιδείας να λέτε αυτό που
λέµε τόσες µέρες, «θέλω να καταργήσω την ιδιωτική εκπαί-
δευση».

Εµείς λοιπόν τι λέµε ως Νέα Δηµοκρατία; Εµείς λέµε ότι θα
καταβάλουµε κάθε προσπάθεια, θα αγωνιστούµε νυχθηµερόν για
ένα καλύτερο δηµόσιο σχολείο, για περισσότερες ευκαιρίες για
όλους, αλλά παράλληλα βεβαίως θα δώσουµε και την ευκαιρία,
θα δώσουµε βαθµούς ελευθερίας και αυτονοµίας στα ιδιωτικά
σχολεία, τα οποία, ναι εποπτεύει το κράτος. 

Και όπως σήµερα ευθαρσώς, κύριε Φίλη, δηλώσατε την πρό-
θεσή σας να καταστρατηγήσετε το Σύνταγµα, το είπατε ευθαρ-
σώς… 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Έτσι θα µιλάµε τώρα; 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

…αυτό κάνατε και µε τα στελέχη εκπαίδευσης. Και το λέω γιατί
σε αυτή την Αίθουσα ήµασταν, όταν νοµοθετούσατε τον νόµο για
τα στελέχη και σας λέγαµε ότι η πρόβλεψη για τη µυστική ψη-
φοφορία αντιβαίνει στο Σύνταγµα. Μας λέγατε υπερβολικούς,
καταστροφολόγους και ούτω καθεξής. Ήρθε όµως το Συµβούλιο
της Επικρατείας και έκρινε αντισυνταγµατικό τον νόµο, µε ποιο
αποτέλεσµα; Αντισυνταγµατική η επιλογή όλων των στελεχών,
άκυρες οι τοποθετήσεις στελεχών εκπαίδευσης.

Να, λοιπόν, που και σε αυτόν τον τοµέα -δεν µας εκπλήσσει
αυτό- αποδείχτηκε ότι πήγατε ενάντια στο Σύνταγµα. Από το -
πώς το λέγατε;- «κάθε λέξη αυτού του Συντάγµατος», πήγατε
στην «καταστρατήγηση του Συντάγµατος» και επίσης στην επι-
λογή σας να µην διορθώσετε αυτήν την παρατυπία, διότι µπο-
ρούσατε να το είχατε διορθώσει. Δεν το διορθώσατε. Άρα,
λοιπόν, κύριε Φίλη, «στο σπίτι του κρεµασµένου δεν µιλάνε για
σκοινί». 

Και θα κλείσω µε το εξής. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ση-
µερινή ηµέρα είναι πολύ σηµαντική. Είναι πολύ σηµαντική πρώτα
απ’ όλα για τη δηµόσια εκπαίδευση, γιατί γίνεται πράξη κάτι που
δεν έχει γίνει ποτέ στην ιστορία της εκπαίδευσης στη χώρα µας.
Για πρώτη φορά γίνονται µόνιµοι διορισµοί στην ειδική αγωγή
µέσω ΑΣΕΠ. Αυτή η πολύ ευαίσθητη οµάδα, αυτή που έχει
ανάγκη τη στήριξη της πολιτείας, αυτός ο πολύ ευαίσθητος το-
µέας της δηµόσιας εκπαίδευσης, για πρώτη φορά θα αποκτήσει
µόνιµους εκπαιδευτικούς και αυτοί οι εκπαιδευτικοί από σήµερα
επιλέγουν το πού θα υπηρετήσουν. Είναι λοιπόν µια πολύ σηµαν-
τική ηµέρα για τη δηµόσια εκπαίδευση. 

Είναι όµως και µια πολύ σηµαντική ηµέρα για την ιδιωτική εκ-
παίδευση, για τις σηµαντικές τοµές που γίνονται στον τοµέα
αυτό, για τη χρυσή τοµή που βρίσκεται µεταξύ κρατικής επο-
πτείας και βαθµών ελευθερίας και αυτονοµίας. 

Και τα λέω αυτά, γιατί για µας και τα δύο αυτά –και η δηµόσια
και η ιδιωτική εκπαίδευση- συνυπάρχουν αρµονικά. Συνυπάρχει
και η δηµόσια παροχή και η ιδιωτική παροχή και αυτό δεν είναι
κακό. Το αντίθετο, είναι υγιές και συνταγµατικό και είναι αυτό
που επιτάσσει το Σύνταγµά µας.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Πριν κηρύξω πε-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΘ’ - 28 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 17341



ραιωµένη τη συζήτηση, θα ήθελα να κάνω µία διαπίστωση. 
Βεβαίως, ο Κανονισµός προβλέπει τις δευτερολογίες και αυτό

δεν αµφισβητείται. Έχει όµως και άλλη διάταξη που λέει τον
χρόνο οµιλίας των οµιλητών, των αγορητών, των ειδικών αγορη-
τών και των εισηγητών, πράγµα που δεν τηρείται. Άρα, δεν µπο-
ρούµε να επικαλούµαστε τη µία διάταξη χωρίς την άλλη. 

Πέρα από αυτό, κανείς δεν δήλωσε -από ό,τι πληροφορήθηκα,
γιατί δεν ήµουν από το πρωί- ότι θα κάνει χρήση της δευτερολο-
γίας. Γιατί αν κάνατε χρήση των δευτερολογιών, θα επιµετρού-
σαµε οι Προεδρεύοντες τον χρόνο και θα µπορούσαµε κάλλιστα
να έχουµε µια ισοµερή κατανοµή και του χρόνου για κάθε οµι-
λητή, αλλά κυρίως να µη χρειαστεί να περικόψουµε στη συνέχεια
το ένα λεπτό οµιλίας από τους Βουλευτές, οι οποίοι δεν φταίνε
τίποτα. Είναι θέµατα τα οποία µας απασχόλησαν και στη Διά-
σκεψη των Προέδρων. Αντιπροέδρους έχουν όλα τα κόµµατα και
αυτά έχουν ειπωθεί. 

Εκτός αυτού, απ’ ό,τι βλέπω όλες οι τροπολογίες ήταν εµπρό-
θεσµες. Η µια, η πρώτη έχει κατατεθεί στην επιτροπή και έχει
γίνει δεκτή και ενσωµατωθεί σε διάταξη του νοµοσχεδίου. Οι
άλλες δύο είναι γνωστές, η µία από 25 Ιουλίου και η άλλη από 27
Ιουλίου. Άρα, τις γνωρίζετε από το πρωί για να µπορέσετε να
αναπτύξετε τις απόψεις σας. Δεν µιλάω για τις Βουλευτικές,
µιλάω για τις Υπουργικές τροπολογίες, οι οποίες έγιναν δεκτές.
Αυτό όµως δεν έγινε. 

Μια γενικότερη διαπίστωση ως προς το άρθρο 66 του Κανονι-
σµού. Τι λέει; Ότι ο αγορητής δεν µπορεί να αποµακρύνεται από
το θέµα της κύριας οµιλίας, δηλαδή από το κύριο θέµα που
έχουµε στην Ολοµέλεια. Βέβαια δεν µιλάµε για µια περίπτωση,
όταν υπάρχει ένα εξαιρετικό θέµα της επικαιρότητας. Κυρίως µι-
λάνε ο Πρωθυπουργός, οι Αρχηγοί των κοµµάτων και βεβαίως οι
Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι. 

Θα σας εκµυστηρευτώ τώρα ότι πήγα και έκανα και µια έρευνα
στα Πρακτικά ως προς τα τελευταία γεγονότα που αφορούν τη
διεθνή επικαιρότητα. Κάθε Βουλευτής -και δεν αναφέροµαι
στους Αρχηγούς ούτε βέβαια στους Κοινοβουλευτικούς Εκπρο-
σώπους- µιλούσε επί παντός επιστητού, για ό,τι γινόταν στον διε-
θνή χώρο. Βεβαίως ήταν θέµατα επικαιρότητας, όµως είχαν
περάσει αρκετές ηµέρες από πολλά γεγονότα και µιλούσαν όλοι
για τη διεθνή επικαιρότητα. 

Πήγα λοιπόν να δω λίγο τα Πρακτικά όχι για άλλον λόγο, αλλά
για να τα χρησιµοποιήσω ενδεχοµένως και αύριο στη Διάσκεψη
των Προέδρων. Και τι διαπίστωσα; Βουλευτές όλων των κοµµά-

των -δεν κάνω διάκριση- που δεν έκαναν τίποτα άλλο παρά να
αντιγράφουν αυτά τα οποία οι αρχηγοί τους είπαν εδώ στην Αί-
θουσα. Αναρωτήθηκα, προς τι αυτό; Το αποτέλεσµα ήταν να ξε-
περνάνε τον χρόνο οµιλίας και να την «πληρώνουν» οι Βουλευτές
που έµεναν πίσω. 

Αυτό λοιπόν πρέπει να το σεβαστούµε. Ούτε εγώ ούτε κανείς
άλλος Αντιπρόεδρος έχει κόψει ποτέ ή έχει αφαιρέσει τον λόγο
από τους οµιλητές. Όµως πρέπει να σεβόµαστε τον χρόνο ως
προς τους συναδέλφους που ακολουθούν.

Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής, των άρ-
θρων και των τροπολογιών του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Παιδείας και Θρησκευµάτων: «Εκσυγχρονισµός της ιδιωτικής εκ-
παίδευσης και άλλες επείγουσες διατάξεις αρµοδιότητας Υπουρ-
γείου Παιδείας και Θρησκευµάτων».

Εισερχόµαστε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωρι-
στά. 

Θέλω να επισηµάνω ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή
του νοµοσχεδίου, τριάντα ένα άρθρα, δύο τροπολογίες, -και λέω
δύο γιατί η τρίτη έχει ήδη ενσωµατωθεί- το ακροτελεύτιο άρθρο,
καθώς και το σύνολο του νοµοσχεδίου. 

Κάθε φορά στην οθόνη εµφανίζονται ως τέσσερα άρθρα προς
ψήφιση. Για να ψηφίσετε και τα υπόλοιπα, θα πρέπει να κυλήσετε
την οθόνη αφής. Στο πάνω δεξιά µέρος της οθόνης εµφανίζεται
κάθε φορά ο αριθµός των άρθρων που αποµένουν για ψήφιση.
Βεβαιωθείτε ότι έχετε ψηφίσει όλα τα άρθρα, τις τροπολογίες,
καθώς και το ακροτελεύτιο άρθρο και το σύνολο του νοµοσχε-
δίου. Αφού καταχωρηθεί η ψήφος σας, έχετε τη δυνατότητα να
την ελέγξετε ή και να την αναθεωρήσετε έως τη λήξη της ψηφο-
φορίας. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εφόσον έχετε

ολοκληρώσει την ψηφοφορία, παρακαλώ να κλείσει το σύστηµα
της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Οι θέσεις των κοµ-
µάτων, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:
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Εκσυγχρονισµός της ιδιωτικής εκπαίδευσης και άλλες επεί-
γουσες διατάξεις αρµοδιότητας Υπουργείου Παιδείας και Θρη-

σκευµάτων

Επί της αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 1 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 2 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 3 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 4 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 5 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 6 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 7 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 8 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 9 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 10 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 11 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 12 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 13 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 14 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΝΑΙ

Άρθρο 15 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ
Άρθρο 16 όπως τροπ.     ΟΜΟΦΩΝΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΝΑΙ

Άρθρο 17 ως έχει     ΟΜΟΦΩΝΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ
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Άρθρο 18 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 19 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΝΑΙ

Άρθρο 20 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ
Άρθρο 21 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 22 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 23 ως έχει     ΟΜΟΦΩΝΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΝΑΙ

Άρθρο 24 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 25 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 26 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 27 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ

Άρθρο 28 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ
Άρθρο 29 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Υπ. Τροπ. 421/34 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI
Υπ. Τροπ. 429/37 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 36 (αρχικό άρθρο 30) ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 37 (αρχικό άρθρο 31) ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Ακροτελεύτιο άρθρο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Επί του συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: OXI
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Συνεπώς το σχέ-
διο νόµου του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων: «Εκ-
συγχρονισµός της ιδιωτικής εκπαίδευσης και άλλες επείγουσες
διατάξεις αρµοδιότητας Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµά-
των», έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της
αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Εκσυγχρονισµός της ιδιωτικής εκπαίδευσης και άλλες επεί-
γουσες διατάξεις αρµοδιότητας Υπουργείου Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
Διατάξεις για την ιδιωτική εκπαίδευση

Άρθρο 1: Ισχύς ρυθµίσεων περί ιδιωτικών σχολείων
Άρθρο 2: Αξιολόγηση δοµών, εκπαιδευτικού έργου και εκπαι-

δευτικών ιδιωτικών σχολείων
Άρθρο 3: Οργάνωση και πρόγραµµα ιδιωτικών σχολείων
Άρθρο 4: Εσωτερικός Κανονισµός Λειτουργίας
Άρθρο 5: Υποχρεώσεις ιδιοκτήτη
Άρθρο 6: Αξιοποίηση κτιριακών εγκαταστάσεων
Άρθρο 7: Εγγραφές,  µετεγγραφές και φοίτηση µαθητών
Άρθρο 8: Διευθυντές και Υποδιευθυντές
Άρθρο 9: Απασχόληση Εκπαιδευτικών
Άρθρο 10: Συµβάσεις εργασίας ιδιωτικών εκπαιδευτικών
Άρθρο 11: Αντικατάσταση αναπληρωτή
Άρθρο 12: Ρύθµιση θεµάτων ξένων σχολείων
Άρθρο 13: Μετάκληση αλλοδαπών εκπαιδευτικών

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΛΟΙΠΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 14: Ενισχυτική διδασκαλία ειδικών µαθηµάτων
Άρθρο 15: Λειτουργία των Κέντρων Περιβαλλοντικής Εκπαί-

δευσης (Κ.Π.Ε.) κατά το σχολικό έτος 2020-2021
Άρθρο 16: Ζητήµατα οµογενειακών σχολείων Κωνσταντινού-

πολης και Ελληνικού Γυµνασίου-Λυκείου Ίµβρου
Άρθρο 17: Διορισµοί και προσλήψεις εκπαιδευτικών και µελών

Ειδικού Εκπαιδευτικού Προσωπικού (Ε.Ε.Π.) µε πιστοποιηµένη
γνώση της γραφής Braille και της Ελληνικής Νοηµατικής Γλώσ-
σας (Ε.Ν.Γ.)

Άρθρο 18: Προθεσµία έκδοσης του Κανονισµού Εσωτερικής
Λειτουργίας του Ινστιτούτου Τεχνολογίας Υπολογιστών και Εκ-
δόσεων «Διόφαντος»

Άρθρο 19: Μητρώο Ωροµίσθιου Εκπαιδευτικού Προσωπικού,
Συµβούλων Σταδιοδροµίας και Συµβούλων Ψυχολόγων των Σχο-
λείων Δεύτερης Ευκαιρίας

Άρθρο 20: Ταχεία διαδικασία χορήγησης αδειών διαµονής
Άρθρο 21: Θέµατα Οργανισµού Υπουργείου Παιδείας και Θρη-

σκευµάτων
Άρθρο 22: Σύσταση της Κεντρικής Εξεταστικής Επιτροπής του

Κρατικού Πιστοποιητικού Γλωσσοµάθειας
Άρθρο 23: Ζητήµατα επιµισθίων εξωτερικού
Άρθρο 24: Ρυθµίσεις για τον Εθνικό Οργανισµό Πιστοποίησης

Προσόντων και Επαγγελµατικού Προσανατολισµού
Άρθρο 25: Ρυθµίσεις για τα Πρότυπα και Πειραµατικά Σχολεία
Άρθρο 26: Οριστικές τοποθετήσεις εκπαιδευτικών Πρωτοβάθ-

µιας και Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης
Άρθρο 27: Χρηµατοδότηση του έργου «Ανοιχτά Ακαδηµαϊκά

Ηλεκτρονικά Συγγράµµατα Κάλλιπος+»
Άρθρο 28: Κάλυψη δαπανών για τη συµµετοχή Ανωτάτων Εκ-

παιδευτικών Ιδρυµάτων σε ενωσιακά προγράµµατα
Άρθρο 29: Ζητήµατα των Ειδικών Λογαριασµών Κονδυλίων

Έρευνας (Ε.Λ.Κ.Ε.)
Άρθρο 30: Προσωρινοί Διευθυντές Εκπαίδευσης
Άρθρο 31: Ανασύσταση Υπηρεσιακών Συµβουλίων των εκπαι-

δευτικών

Άρθρο 32: Θέµατα των Μουσουλµανικών Ιεροσπουδαστηρίων
Θράκης

Άρθρο 33: Μεταφορά µαθητών κατά το σχολικό έτος 2020 -
2021 

Άρθρο 34: Ρύθµιση ζητηµάτων πρόσληψης προσωπικού για
τον καθαρισµό των σχολικών µονάδων  

Άρθρο 35: Αποζηµίωση εθελοντών σχολικών τροχονόµων

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ ΚΑΙ ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 36: Μεταβατικές διατάξεις
Άρθρο 37: Καταργούµενες διατάξεις

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’

Άρθρο 38: Έναρξη ισχύος

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΙΔΙΩΤΙΚΗ ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗ

Άρθρο 1
Ισχύς ρυθµίσεων περί ιδιωτικών σχολείων

Στο άρθρο 2 του ν. 682/1977 (Α’ 244) προστίθεται παρ. 6 ως
εξής:

«6. Τα ιδιωτικά σχολεία διέπονται από τις διατάξεις του παρόν-
τος, οι οποίες κατισχύουν κάθε άλλης ρύθµισης. Για τα θέµατα
που δεν ρυθµίζονται από τον παρόντα νόµο ή από άλλη ειδική
διάταξη, εφαρµόζονται αναλόγως οι διατάξεις που ισχύουν για
τα δηµόσια σχολεία.» 

Άρθρο 2
Αξιολόγηση δοµών, εκπαιδευτικού έργου 

και εκπαιδευτικών ιδιωτικών σχολείων

Μετά το άρθρο 2 του ν. 682/1977 προστίθεται άρθρο 2Α ως
εξής:

«Άρθρο 2Α
Αξιολόγηση ιδιωτικών σχολείων

Οι δοµές, το εκπαιδευτικό έργο και οι εκπαιδευτικοί των ιδιω-
τικών σχολείων αξιολογούνται µε ανάλογη εφαρµογή των κριτη-
ρίων για την αξιολόγηση των δοµών, του εκπαιδευτικού έργου
και των εκπαιδευτικών των δηµόσιων σχολείων. Η εφαρµογή
πρόσθετων κριτηρίων αξιολόγησης από τα ιδιωτικά σχολεία είναι
δυνατή, εφόσον τα κριτήρια αυτά ορίζονται στον Εσωτερικό Κα-
νονισµό Λειτουργίας του σχολείου, που προβλέπεται στην παρ.
1 του άρθρου 11.»

Άρθρο 3
Οργάνωση και πρόγραµµα ιδιωτικών σχολείων

1. Το άρθρο 4 του ν. 682/1977 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 4
Οργάνωση και Πρόγραµµα

1. Τα σχολεία του παρόντος έχουν την ίδια οργάνωση µε τα
αντίστοιχα δηµόσια σχολεία και ακολουθούν το ωρολόγιο και
αναλυτικό πρόγραµµα διδασκαλίας που ισχύει για αυτά, εφόσον
δεν ορίζεται διαφορετικά στον παρόντα.

2. Επιπλέον του υποχρεωτικού ωρολόγιου προγράµµατος δι-
δασκαλίας της παρ. 1, τα ιδιωτικά σχολεία επιτρέπεται να παρέ-
χουν πρόσθετες εκπαιδευτικές υπηρεσίες στο πλαίσιο
διευρυµένου ωρολογίου προγράµµατος, όπως, ιδίως, ενισχυτική
διδασκαλία, πρόσθετη διδακτική στήριξη, ενίσχυση της γλωσσο-
µάθειας, καθώς και διδασκαλία επιπλέον γνωστικών αντικειµέ-
νων. Η παροχή των πρόσθετων εκπαιδευτικών υπηρεσιών
επιτρέπεται υπό τις εξής προϋποθέσεις:
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α) Το ανώτατο όριο του διευρυµένου εβδοµαδιαίου ωρολογίου
προγράµµατος διδασκαλίας του ιδιωτικού σχολείου, συµπεριλαµ-
βανοµένων του υποχρεωτικού ωρολογίου προγράµµατος της παρ.
1 και των πρόσθετων εκπαιδευτικών υπηρεσιών της παρούσας,
δεν επιτρέπεται να υπερβαίνει τις σαράντα (40) ώρες για κάθε
τάξη κάθε σχολικής βαθµίδας.

β) Οι πρόσθετες εκπαιδευτικές υπηρεσίες της παρούσας απο-
φασίζονται από τον ιδιοκτήτη της σχολικής µονάδας, µετά από ει-
σήγηση του Διευθυντή της, πριν από την έναρξη του διδακτικού
έτους, ισχύουν για όλη τη διάρκειά του, αφορούν όλους τους µα-
θητές της τάξης ή των τάξεων για τις οποίες υλοποιούνται και εν-
τάσσονται στο διευρυµένο ωρολόγιο πρόγραµµα της σχολικής
µονάδας, το οποίο γνωστοποιείται στην οικεία Διεύθυνση Εκπαί-
δευσης.

γ) Κατά τη διάρκεια του διευρυµένου προγράµµατος, οι ώρες
απασχόλησης των εκπαιδευτικών της ιδιωτικής σχολικής µονάδας
στις πρόσθετες εκπαιδευτικές υπηρεσίες της παρούσας, υπολο-
γίζονται ως ώρες κανονικής εβδοµαδιαίας διδασκαλίας.

3. Κατά τη διδασκαλία όλων των µαθηµάτων, επιτρέπεται η κα-
τανοµή των µαθητών κάθε τάξης σε περισσότερα τµήµατα.

4. Στο πλαίσιο του υποχρεωτικού ή του διευρυµένου ωρολόγιου
προγράµµατός τους τα ιδιωτικά σχολεία µπορούν να διδάσκουν
παράλληλα περισσότερες ξένες γλώσσες και να επιλέγουν ποιες
και πόσες ξένες γλώσσες θα διδάσκονται, επιπλέον των ξένων
γλωσσών που προβλέπονται στο ωρολόγιο πρόγραµµα του
Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων. 

5. Μετά το πέρας του ωρολόγιου προγράµµατος, υποχρεωτικού
ή διευρυµένου, όπως ορίζεται στο παρόν, τα ιδιωτικά σχολεία µπο-
ρούν να διοργανώνουν και άλλες, προαιρετικής παρακολούθησης,
δραστηριότητες και δράσεις, ιδίως εκπαιδευτικού, µορφωτικού ή
επιµορφωτικού περιεχοµένου, αθλητικές, πολιτιστικές, καλλιτεχνι-
κές, καθώς και φιλοξενίας, οι οποίες γνωστοποιούνται στην οικεία
Διεύθυνση Εκπαίδευσης. Οι δραστηριότητες και δράσεις αυτές
διοργανώνονται από το ιδιωτικό σχολείο πέραν του διδακτικού
ωραρίου ή και των διδακτικών ηµερών, εφόσον εξασφαλίζεται η
κατά νόµον απασχόληση και αµοιβή του προσωπικού, τηρουµένων
και των διατάξεων περί χρονικών ορίων της εργασίας, σύµφωνα
µε την οικεία εργατική νοµοθεσία. Το προσωπικό που συµµετέχει
στις δραστηριότητες και δράσεις της παρούσας µπορεί να περι-
λαµβάνει εκπαιδευτικούς και εκτός της σχολικής µονάδας.

6. Επιτρέπεται η συστέγαση των ιδιωτικών σχολείων µε άλλα
ιδιωτικά σχολεία, ξένα σχολεία, κέντρα δια βίου µάθησης, κέντρα
ξένων γλωσσών, φροντιστήρια, καθώς και µε άλλους φορείς που
αναφέρονται στην παρ. Θ.3 του πρώτου άρθρου του ν. 4093/2012
(Α’ 222).»

2. Το πρώτο εδάφιο της περ. α’ της παρ. 2 του άρθρου 72 του
α.ν. 2545/1940 (Α’ 287) αντικαθίσταται ως εξής:

«α) Αν διαπιστωθεί η λειτουργία Φροντιστηρίου ή Κέντρου
Ξένων Γλωσσών χωρίς άδεια, η οικεία Διεύθυνση Δευτεροβάθµιας
Εκπαίδευσης εκδίδει διαπιστωτική πράξη διακοπής λειτουργίας
της επιχείρησης, την οποία διαβιβάζει αµελλητί στην κατά τόπον
αρµόδια αστυνοµική αρχή.»

Άρθρο 4
Εσωτερικός Κανονισµός Λειτουργίας

Η παρ. 1 του άρθρου 11 του ν. 682/1977 αντικαθίσταται ως
εξής:

«1. Κάθε ιδιωτικό σχολείο οφείλει να έχει έγγραφο Εσωτερικό
Κανονισµό Λειτουργίας, ο οποίος ρυθµίζει την εσωτερική οργά-
νωση του σχολείου, τους όρους και τη διαδικασία υπό τους οποί-
ους γίνονται δεκτοί και φοιτούν στο σχολείο οι µαθητές, καθώς
και τις υποχρεώσεις των µαθητών και των γονέων ή κηδεµόνων
αυτών. Ο Κανονισµός κοινοποιείται από τον Διευθυντή του ιδιωτι-
κού σχολείου στον οικείο Διευθυντή Εκπαίδευσης, ο οποίος έχει
τη δυνατότητα να τον αναπέµψει µόνον σε περίπτωση αντίθεσης
συγκεκριµένου όρου του Κανονισµού προς ρητή διάταξη νόµου.
Ο συγκεκριµένος όρος και η διάταξη νόµου στην οποία προ-
σκρούει αναφέρονται στην πράξη αναποµπής, η οποία κοινοποι-
είται στον Διευθυντή του ιδιωτικού σχολείου, εντός αποκλειστικής
προθεσµίας εξήντα (60) ηµερών. Αν η προθεσµία αυτή παρέλθει
άπρακτη, ο Κανονισµός θεωρείται ότι εγκρίθηκε.»

Άρθρο 5
Υποχρεώσεις ιδιοκτήτη

Η παρ. 3 του άρθρου 9 του ν. 682/1977 αντικαθίσταται ως εξής:
«3. Ο ιδιοκτήτης και κάθε µέλος, εταίρος ή µέτοχος του ιδιο-

κτήτη, αν ο ιδιοκτήτης είναι νοµικό πρόσωπο, µπορεί να παρίστα-
ται σε οποιαδήποτε συνεδρίαση του συλλόγου των διδασκόντων,
εφόσον είναι εκπαιδευτικός.»

Άρθρο 6
Αξιοποίηση κτιριακών εγκαταστάσεων

Η παρ. 4 του άρθρου 12 του ν. 682/1977 αντικαθίσταται ως
εξής: 

«4. α) Οι κτιριακές εγκαταστάσεις και το σύνολο των λοιπών
υποδοµών των ιδιωτικών σχολείων µπορούν να αξιοποιούνται σε
χρόνους εκτός διδακτικού ωραρίου ή και διδακτικών ηµερών για
την παροχή υπηρεσιών, σύµφωνα µε την παρ. 5 του άρθρου 4,
εφόσον οι υπηρεσίες αυτές δεν αντίκεινται στη φύση της εκπαί-
δευσης και στον χαρακτήρα του σχολείου και εφόσον διασφαλί-
ζεται η προσήκουσα παροχή υπηρεσιών γενικής εκπαίδευσης. Η
άσκηση των ως άνω υπηρεσιών µπορεί να γίνεται από τα φυσικά
ή νοµικά πρόσωπα που έχουν άδεια λειτουργίας ιδιωτικών σχο-
λείων. Οι κτιριακές εγκαταστάσεις και το σύνολο των λοιπών υπο-
δοµών των ιδιωτικών σχολείων µπορούν να αξιοποιούνται σε
χρόνους εκτός διδακτικών ηµερών για τη διαµονή και φιλοξενία
νέων έως είκοσι πέντε (25) ετών, καθώς και των συνοδών τους, µε
σκοπό τη διοργάνωση εκπαιδευτικών, ψυχαγωγικών ή αθλητικών
δραστηριοτήτων και την παράλληλη παροχή καταλύµατος σε αυ-
τούς. Οι ως άνω δραστηριότητες και υπηρεσίες γνωστοποιούνται
στην οικεία Διεύθυνση Εκπαίδευσης.

β) Για την εξυπηρέτηση των σκοπών της παρούσας, επιτρέπεται
η απασχόληση των εργαζοµένων, σύµφωνα µε την παρ. 5 του άρ-
θρου 3. Η απασχόληση των εργαζοµένων στις περιπτώσεις αυτές
είναι νόµιµη και αµείβεται σύµφωνα µε τις κοινές διατάξεις της ερ-
γατικής νοµοθεσίας, τηρουµένων και των διατάξεων περί χρονικών
ορίων εργασίας και εργασίας την Κυριακή.

γ) Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας και Θρησκευµάτων κα-
θορίζονται οι όροι και οι προϋποθέσεις, η διαδικασία µετατροπής
των κτιριακών υποδοµών, καθώς και το χρονικό διάστηµα της δια-
µονής για την οποία αξιοποιούνται οι υποδοµές των ιδιωτικών σχο-
λείων κατά την περ. α’.»

Άρθρο 7
Εγγραφές, µετεγγραφές και φοίτηση µαθητών

1. Στο άρθρο 14 του ν. 682/1977 (Α’ 244) προστίθεται παρ. 4 ως
εξής:

«4. Τα ιδιωτικά νηπιαγωγεία µπορούν να καθορίζουν τον ελάχι-
στο αριθµό των νηπίων ανά τµήµα, ανάλογα µε τις εκπαιδευτικές
τους ανάγκες και τις διαθέσιµες αίθουσες διδασκαλίας.»

2. Η παρ. 1 του άρθρου 16 του ν. 682/1977 αντικαθίσταται ως
εξής:

«1. Οι διατάξεις που ισχύουν για την έναρξη και λήξη του σχο-
λικού και διδακτικού έτους, τις εγγραφές, µετεγγραφές, απουσίες
και τις δοκιµασίες που διεξάγονται, τη βαθµολογία, τις πειθαρχι-
κές ποινές, την επανάληψη της φοίτησης, την προαγωγή και από-
λυση των µαθητών των δηµόσιων σχολείων, ισχύουν και για τους
µαθητές των ιδιωτικών σχολείων, µε τις εξαιρέσεις των επόµενων
παραγράφων.»

3. Οι παρ. 4, 5 και 6 του άρθρου 16 του ν. 682/1977 αντικαθί-
στανται ως εξής:

«4. Επιτρέπεται η απευθείας µετεγγραφή µαθητή από ιδιωτικό
σε δηµόσιο, από δηµόσιο σε ιδιωτικό ή από ιδιωτικό σε άλλο ιδιω-
τικό σχολείο, του ίδιου ή άλλου ιδιοκτήτη, καθ’ όλη τη διάρκεια
του σχολικού έτους.

5. Εφόσον πληρούν τις προϋποθέσεις που θέτει ο Εσωτερικός
Κανονισµός Λειτουργίας, οι µαθητές των ιδιωτικών σχολείων εγ-
γράφονται σε αυτά για έκαστο σχολικό έτος, κατά τη σειρά απο-
δοχής από το σχολείο της αίτησης εγγραφής τους.

6. α) Η µη επανεγγραφή ή η αποµάκρυνση µαθητή από το ιδιω-
τικό σχολείο κατά τη διάρκεια του σχολικού έτους επιτρέπεται:
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αα) για πειθαρχικό παράπτωµα του µαθητή, κατόπιν αποφά-
σεως του Συλλόγου των διδασκόντων,

αβ) για παράβαση του εσωτερικού κανονισµού του σχολείου,
που διαπιστώνεται µε πράξη του Συλλόγου των διδασκόντων.

β) Μη επανεγγραφή ή αποµάκρυνση µαθητή κατά την διάρκεια
του σχολικού έτους, εξαιτίας µειωµένης επίδοσης, απαγορεύεται.
Μη επανεγγραφή µαθητή είναι δυνατή και στην περίπτωση µη ολο-
σχερούς εξόφλησης διδάκτρων δύο (2) σχολικών ετών.»

Άρθρο 8
Διευθυντές και Υποδιευθυντές

1. Το άρθρο 25 του ν. 682/1977 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 25
Διευθυντές και Υποδιευθυντές

1. Κάθε ιδιωτική σχολική µονάδα διευθύνει εκπαιδευτικός, που
κατέχει τα προσόντα που ορίζονται στην παρ. 3 του άρθρου 34, ο
οποίος διορίζεται µε απόφαση του οικείου Διευθυντή Εκπαίδευ-
σης, ύστερα από πρόταση του ιδιοκτήτη της σχολικής µονάδας.
Ο Διευθυντής της σχολικής µονάδας µπορεί να αντικατασταθεί µε
απόφαση του οικείου Διευθυντή Εκπαίδευσης, ύστερα από πρό-
ταση του ιδιοκτήτη της σχολικής µονάδας.

2. Αν αποδεδειγµένα δεν προσφέρεται ή δεν ευρίσκεται ιδιωτι-
κός εκπαιδευτικός που έχει τα προσόντα της παρ. 3 του άρθρου
34, για να αναλάβει τη διεύθυνση της σχολικής µονάδας, η διεύ-
θυνση µπορεί να ανατεθεί σε ιδιωτικό εκπαιδευτικό µε βαθµό κα-
τώτερο αυτού που ορίζεται για τους Διευθυντές, έπειτα από
αιτιολογηµένη απόφαση του οικείου Διευθυντή Εκπαίδευσης,
ύστερα από πρόταση του ιδιοκτήτη της σχολικής µονάδας. 

3. Αν το φυσικό πρόσωπο, στο οποίο έχει χορηγηθεί άδεια ιδιω-
τικού σχολείου, ή µέλος, εταίρος ή µέτοχος του νοµικού προσώ-
που, στο οποίο έχει χορηγηθεί άδεια ιδιωτικού σχολείου, ή µέλος
της ένωσης προσώπων, στην οποία έχει χορηγηθεί άδεια ιδιωτικού
σχολείου, είναι και εκπαιδευτικός της αντίστοιχης βαθµίδος εκπαί-
δευσης, µπορεί να ορίζεται Διευθυντής της σχολικής µονάδας,
εφόσον κατέχει τον βαθµό που προβλέπεται στην παρ. 3 του άρ-
θρου 34.

4. Με απόφαση του οικείου Διευθυντή Εκπαίδευσης, ύστερα
από πρόταση του ιδιοκτήτη της σχολικής µονάδας, µπορεί να ορί-
ζονται ένας ή περισσότεροι Υποδιευθυντές, ανάλογα µε τις ανάγ-
κες και την οργάνωση της ιδιωτικής σχολικής µονάδας και τον
µαθητικό της πληθυσµό. Με απόφαση του οικείου Διευθυντή Εκ-
παίδευσης, ύστερα από πρόταση του ιδιοκτήτη της σχολικής µο-
νάδας, µπορούν να αντικαθίστανται οι Υποδιευθυντές ή και να
καταργούνται οι θέσεις Υποδιευθυντών.

5. Οι Διευθυντές και Υποδιευθυντές των ιδιωτικών σχολείων δεν
µπορούν να υπηρετούν παράλληλα σε άλλο εκπαιδευτήριο οποι-
ουδήποτε τύπου και είναι υποχρεωµένοι να βρίσκονται στο σχο-
λείο καθ’ όλες τις εργάσιµες ώρες. Οι Διευθυντές και
Υποδιευθυντές των ιδιωτικών σχολείων µπορούν να διδάσκουν σε
άλλη σχολική µονάδα του ίδιου ιδιοκτήτη.

6. Σε όλες τις ανωτέρω περιπτώσεις ορισµού ή αντικατάστασης
Διευθυντή ή Υποδιευθυντή, ο Διευθυντής Εκπαίδευσης οφείλει να
ελέγξει αν ο προτεινόµενος κατέχει τα προσόντα ορισµού που ορί-
ζονται στην παρ. 3 του άρθρου 34 ή αν συντρέχουν οι προϋποθέ-
σεις της παρ. 2 του παρόντος, εντός αποκλειστικής προθεσµίας
τριάντα (30) ηµερών από την περιέλευση σε αυτόν της πρότασης
του ιδιοκτήτη, και να προβεί στον διορισµό του. Σε διαφορετική
περίπτωση, αναπέµπει εντός της ίδιας προθεσµίας την πρόταση
στον ιδιοκτήτη, προκειµένου να προταθεί νέος υποψήφιος. Σε πε-
ρίπτωση που η προθεσµία της παρούσας παρέλθει άπρακτη, θε-
ωρείται ότι έχει εγκριθεί ο διορισµός του προτεινόµενου
προσώπου και ο Διευθυντής και οι Υποδιευθυντές ορίζονται µε
απόφαση του ιδιοκτήτη.»

2. Η παρ. 3 του άρθρου 34 του ν. 682/1977 αντικαθίσταται ως
εξής:

«3. Ο Διευθυντής και ο Υποδιευθυντής των ιδιωτικών σχολικών
µονάδων πρέπει να πληρούν τις τυπικές προϋποθέσεις που
ισχύουν για τα αντίστοιχα όργανα των δηµόσιων σχολικών µονά-
δων.»

Άρθρο 9
Απασχόληση εκπαιδευτικών

1. Η παρ. 4 του άρθρου 27 του ν. 682/1977 αντικαθίσταται ως
εξής:

«4. α) Οι ιδιωτικοί εκπαιδευτικοί, εφόσον επιθυµούν να εργα-
σθούν λιγότερες ώρες από αυτές του διοριστηρίου τους, υποβάλ-
λουν σχετική αίτηση προς τον ιδιοκτήτη της σχολικής µονάδας.
Αν ο ιδιοκτήτης αποδεχθεί την αίτηση, τη διαβιβάζει στον οικείο
Διευθυντή Εκπαίδευσης, και το διοριστήριο τροποποιείται αντί-
στοιχα. Ο διορισµός περισσότερων εκπαιδευτικών της ίδιας ειδι-
κότητας µε µειωµένο ωράριο επιτρέπεται. 

β) Οι ιδιωτικοί εκπαιδευτικοί, εφόσον δεν συµπληρώνουν το
ωράριο του διοριστηρίου τους µε βάση το υποχρεωτικό ή το δι-
ευρυµένο ωρολόγιο πρόγραµµα της σχολικής µονάδας στην
οποία εργάζονται, απασχολούνται λιγότερες ώρες από αυτές του
διοριστηρίου τους, µε ανάλογη µείωση των αποδοχών τους.»

2. Στο άρθρο 27 του ν. 682/1977 προστίθενται παρ. 5, 6 και 7
ως εξής:

«5. Οι ιδιωτικοί εκπαιδευτικοί της Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης
µπορούν να διατεθούν σε συστεγαζόµενες ή όµορες σχολικές µο-
νάδες της ίδιας βαθµίδας και του ίδιου ιδιοκτήτη για την κάλυψη
λειτουργικών και υπηρεσιακών αναγκών. Η διάθεση διενεργείται
µε απόφαση του Διευθυντή Εκπαίδευσης στον οποίο υπάγεται η
σχολική µονάδα, έπειτα από πρόταση του Διευθυντή της σχολικής
µονάδας, στην οποία υπηρετεί ο εκπαιδευτικός.

6. Η απασχόληση ιδιωτικού εκπαιδευτικού σε σχολείο, φροντι-
στήριο κέντρο ξένων γλωσσών, καθώς και σε άλλους φορείς εκ-
παίδευσης, σύµφωνα µε την υποπαρ. Θ3 της παρ. Θ’ του άρθρου
πρώτου του ν. 4093/2012, του ιδίου ή άλλου ιδιοκτήτη δεν αποτε-
λεί κώλυµα διορισµού.

7. Οι ιδιωτικοί εκπαιδευτικοί δύνανται, σε συµφωνία µε τον ιδιο-
κτήτη του σχολείου, να τοποθετούνται και να διδάσκουν εφεξής
αποκλειστικά σε άλλο σχολείο ή σε άλλη σχολική βαθµίδα του
ίδιου ιδιοκτήτη χωρίς καταγγελία της σύµβασης εργασίας. Στην
περίπτωση αυτή, η σχετική συµφωνία γνωστοποιείται στον οικείο
Διευθυντή Εκπαίδευσης, ο οποίος και τροποποιεί αναλόγως το
διοριστήριο.»

Άρθρο 10
Συµβάσεις εργασίας ιδιωτικών εκπαιδευτικών

1. Το άρθρο 30 του ν. 682/1977 αντικαθίσταται ως εξής:
«Άρθρο 30

Σχέση εργασίας

1. Οι διδάσκοντες στα ιδιωτικά και στα ισότιµα σχολεία εκπαι-
δευτικοί προσλαµβάνονται και απασχολούνται δυνάµει συµβά-
σεων εξαρτηµένης εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου
και υπάγονται ως προς τα ζητήµατα πρόσληψης, απασχόλησης
και λύσης των εργασιακών τους σχέσεων στις εκάστοτε ισχύου-
σες διατάξεις της κοινής εργατικής νοµοθεσίας, µε την επιφύ-
λαξη των ειδικών διατάξεων για τους ιδιωτικούς εκπαιδευτικούς
και ιδίως, του άρθρου 36 του παρόντος νόµου.

2. Κατά τον δικαστικό έλεγχο της νοµιµότητας και της κατα-
χρηστικότητας της καταγγελίας της σύµβασης εργασίας του
ιδιωτικού εκπαιδευτικού της παρ. 1, εξετάζεται ιδίως, εάν η κα-
ταγγελία αποτελεί αθέµιτη εργοδοτική αντίδραση σε συµπερι-
φορές του ιδιωτικού εκπαιδευτικού νόµιµες και συµβατικές.»

2. Στο άρθρο 37 του ν. 682/1977 προστίθεται παρ. 5 ως εξής:
«5. Σε περίπτωση καταγγελίας της σύµβασης εργασίας εκπαι-

δευτικού ισοτίµου ιδιωτικού σχολείου, εκδίδεται σχετική πράξη
από το αρµόδιο όργανο του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευ-
µάτων.»

Άρθρο 11
Αντικατάσταση αναπληρωτή

Στο τέλος της παρ. 4 του άρθρου 35 του ν. 682/1977 προστί-
θεται εδάφιο ως εξής: 

«Με απόφαση του οικείου Διευθυντή Εκπαίδευσης, που εκδί-
δεται έπειτα από πρόταση του ιδιοκτήτη του σχολείου, είναι δυ-
νατή η αντικατάσταση του αναπληρωτή κατά τη διάρκεια της
αναπλήρωσης.»
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Άρθρο 12
Ρύθµιση θεµάτων ξένων σχολείων

Μετά το άρθρο 6 του ν. 4862/1931 (Α’ 2) προστίθεται άρθρο
6Α ως εξής:

«Άρθρο 6A
Ίδρυση και λειτουργία δηµοτικών σχολείων

«Τα σχολεία που προβλέπονται στην παρ. 8 του άρθρου 35 του
ν. 4186/2013 (Α’ 193), µπορούν να λειτουργούν και σχολική µο-
νάδα άλλης βαθµίδας εκπαίδευσης, ανεξαρτήτως εάν είχαν τη
σχετική δυνατότητα κατά τον χρόνο έναρξης ισχύος του νόµου
αυτού. Για την αδειοδότησή τους εφαρµόζονται οι διατάξεις της
υποπαρ. Θ.3 της παρ. Θ του πρώτου άρθρου του ν. 4093/2012.»

Άρθρο 13
Μετάκληση αλλοδαπών εκπαιδευτικών

Η περ. ια’ της παρ. 1 του άρθρου 17 του ν. 4251/2014 (Α’ 80)
αντικαθίσταται ως εξής:

«ια) Εκπαιδευτικοί ξένων σχολείων που λειτουργούν στην Ελ-
λάδα µε άδεια του αρµοδίου οργάνου του Υπουργείου Παιδείας
και Θρησκευµάτων. Η ίδια διαδικασία εφαρµόζεται και για τους
εκπαιδευτικούς των ιδιωτικών και ισότιµων σχολείων, καθώς και
για τους εκπαιδευτικούς των φορέων της υποπαρ. Θ. 3 της παρ.
Θ του πρώτου άρθρου του ν. 4093/2012 (Α’ 222), εφόσον προ-
σκοµίζονται έγγραφες συµβάσεις, δυνάµει των οποίων οι εκπαι-
δευτικοί της παρούσας διδάσκουν µαθήµατα στη µητρική τους
γλώσσα, η οποία είναι επίσηµη γλώσσα κράτους - µέλους της
Ευρωπαϊκής Ένωσης.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΛΟΙΠΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 14
Ενισχυτική διδασκαλία ειδικών µαθηµάτων

1. Στο τέλος της περ. α’ της παρ. 1 του άρθρου 26 του ν.
4368/2016 (Α’ 21) προστίθεται εδάφιο ως εξής: 

«Στην έννοια της αντισταθµιστικής εκπαίδευσης εντάσσεται
και η ενισχυτική διδασκαλία που παρέχεται σε µαθητές της τρί-
της (Γ’) τάξης Γενικών και Επαγγελµατικών Λυκείων, Λυκείων Ει-
δικής Αγωγής και Εκπαίδευσης (Ε.Α.Ε.), καθώς και της τέταρτης
(Δ’) τάξης των Ενιαίων Ειδικών Επαγγελµατικών Γυµνασίων - Λυ-
κείων (ΕΝ.Ε.Ε.ΓΥ.-Λ.), στα εξεταζόµενα στις πανελλαδικές εξε-
τάσεις ειδικά µαθήµατα που δεν περιλαµβάνονται στο ωρολόγιο
πρόγραµµα.»

2. Στην παρ. 1 του άρθρου 26 του ν. 4368/2016, µετά από την
περ. δ’ προστίθεται περ. ε’ ως εξής:

«ε) «Ενισχυτική Διδασκαλία Ειδικών Μαθηµάτων»: πρόγραµµα
διδασκαλίας, για το οποίο είναι αρµόδιες η Διεύθυνση Σπουδών,
Προγραµµάτων και Οργάνωσης Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης,
η Διεύθυνση Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και η Διεύθυνση Ει-
δικής Αγωγής και Εκπαίδευσης του Υπουργείου Παιδείας και
Θρησκευµάτων. Σκοπός του προγράµµατος, είναι η υποστήριξη
και προετοιµασία των µαθητών της τρίτης (Γ’) τάξης των Γενικών
και των Επαγγελµατικών Λυκείων, των Λυκείων Ε.Α.Ε., καθώς και
της τέταρτης (Δ’) τάξης των ΕΝ.Ε.Ε.ΓΥ.-Λ. στα πανελλαδικώς
εξεταζόµενα ειδικά µαθήµατα, που έχουν επιλέξει και που δεν
περιλαµβάνονται στα αντίστοιχα ωρολόγια προγράµµατα.»

3. Στο άρθρο 26 του ν. 4368/2016 προστίθεται παρ. 15 ως
εξής:

«15. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας και Θρησκευµάτων,
που εκδίδεται ύστερα από εισήγηση του Ινστιτούτου Εκπαιδευτι-
κής Πολιτικής (Ι.Ε.Π.) για την κατάρτιση ειδικού ετήσιου προγράµ-
µατος υποστήριξης ανά ειδικό µάθηµα, καθορίζονται η οργάνωση,
η λειτουργία και η υλοποίηση του προγράµµατος της Ενισχυτικής
Διδασκαλίας Ειδικών Μαθηµάτων της περ. ε) της παρ. 1, εντός
των Σχολικών Κέντρων Αντισταθµιστικής Εκπαίδευσης (Σ.Κ.Α.Ε.),
τα διδακτέα µαθήµατα, τα κριτήρια κατανοµής και ο αριθµός των
µαθητών που συµµετέχουν, οι ώρες διδασκαλίας και τα Σ.Κ.Α.Ε.

στα οποία εφαρµόζεται το πρόγραµµα, καθώς και κάθε άλλο ειδι-
κότερο ζήτηµα για την εφαρµογή του παρόντος για κάθε σχολικό
έτος. Το πρόγραµµα Ενισχυτικής Διδασκαλίας Ειδικών Μαθηµά-
των µπορεί να χρηµατοδοτείται από ενωσιακούς ή και εθνικούς
πόρους. Στο πρόγραµµα απασχολούνται µόνιµοι, αναπληρωτές
και ωροµίσθιοι εκπαιδευτικοί της δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης.
Κατά τα λοιπά εφαρµόζονται οι παρ. 3, 6, 9, 10, 11 και 12.»

Άρθρο 15
Λειτουργία των Κέντρων Περιβαλλοντικής 

Εκπαίδευσης (Κ.Π.Ε.) κατά το σχολικό έτος 2020-2021

1. Τα Κ.Π.Ε. εξακολουθούν να λειτουργούν, σύµφωνα µε τις
διατάξεις που ίσχυαν κατά την έναρξη ισχύος του ν. 4547/2018
(Α’ 102) και για το σχολικό έτος 2020-2021.

2. Οι Παιδαγωγικές Οµάδες των Κ.Π.Ε. που ήδη λειτουργούν,
καθώς και των Κ.Π.Ε. που θα λειτουργήσουν για πρώτη φορά
κατά το σχολικό έτος 2020-2021, στελεχώνονται, σύµφωνα µε
την υπ’  αρ. 83691/Γ7/22.7.2011 απόφαση της Αναπληρωτού
Υπουργού Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων (Β’
1981).

3. Σε κάθε Κέντρο Περιβαλλοντικής Εκπαίδευσης (Κ.Π.Ε.) απο-
σπώνται εκπαιδευτικοί πρωτοβάθµιας ή δευτεροβάθµιας εκπαί-
δευσης για την στελέχωση και λειτουργία αυτού. Με απόφαση
του Υπουργού Παιδείας και Θρησκευµάτων καθορίζονται ο αριθ-
µός των αποσπώµενων εκπαιδευτικών σε κάθε Κ.Π.Ε. και των
υπευθύνων Κ.Π.Ε., η διάρκεια απόσπασης αυτών, καθώς και τα
προσόντα, τα κριτήρια, τα όργανα και η διαδικασία επιλογής
τους, τα όργανα και η διαδικασία απόσπασής τους και οι λόγοι
ανάκλησης των αποσπάσεων αυτών, καθώς και κάθε άλλο ειδικό-
τερο ζήτηµα για την εφαρµογή του παρόντος.

4. Κατά το σχολικό έτος 2020-2021, το Κέντρο Εκπαίδευσης
για την Αειφορία (Κ.Ε.Α.) Σύρου Ερµούπολης της Περιφερειακής
Διεύθυνσης Εκπαίδευσης Νοτίου Αιγαίου, µε έδρα την Ερµού-
πολη Σύρου, που ιδρύθηκε µε την υπ’ αρ. 91896/Δ7/7.6.2019
κοινή απόφαση των Υπουργών Παιδείας και Θρησκευµάτων και
Οικονοµικών (Β’ 2261), λειτουργεί ως Κ.Π.Ε. Σύρου Ερµούπολης.

5. Κατά το σχολικό έτος 2020-2021, τα κτίρια που έχουν παρα-
χωρηθεί για τη στέγαση Κ.Π.Ε. ή Κ.Ε.Α., µε συµβάσεις οι οποίες
έχουν συναφθεί µεταξύ του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµά-
των και Δήµων, χρησιµοποιούνται για τη στέγαση Κ.Π.Ε..

6. Για το σχολικό έτος 2020-2021, όπου στην ισχύουσα νοµο-
θεσία γίνεται αναφορά σε Κ.Ε.Α. και Προϊσταµένους των Κ.Ε.Α.,
νοούνται τα Κ.Π.Ε. και οι υπεύθυνοι των Κ.Π.Ε..

Άρθρο 16
Ζητήµατα οµογενειακών σχολείων 
Κωνσταντινούπολης και Ελληνικού 

Γυµνασίου-Λυκείου Ίµβρου

Η παρ. 6 του άρθρου 14 του ν. 2640/1998 (Α’ 206) τροποποιεί-
ται ως εξής:

«6. Τα πιστοποιητικά σπουδών που χορηγούνται στους µαθη-
τές ελληνικής υπηκοότητας από τα οµογενειακά σχολεία Κων-
σταντινούπολης και το Ελληνικό Γυµνάσιο-Λύκειο Ίµβρου από
την έναρξη λειτουργίας τους µε τα οποία βεβαιώνεται η περά-
τωση σπουδών σε αυτά, είναι ισότιµα προς τα απολυτήρια Γυ-
µνασίου και Λυκείου της ηµεδαπής.»

Άρθρο 17
Διορισµοί και προσλήψεις εκπαιδευτικών 

και µελών Ειδικού Εκπαιδευτικού Προσωπικού (Ε.Ε.Π.) µε πι-
στοποιηµένη γνώση της γραφής Braille 

και της Ελληνικής Νοηµατικής Γλώσσας (Ε.Ν.Γ.)

Στο άρθρο 7 του ν. 3699/2008 (Α’ 199), µετά από την παρ. 2
προστίθεται παρ. 2α ως εξής:

«2α. Σε σχολικές µονάδες, στις οποίες φοιτούν τυφλοκωφοί
µαθητές, διορίζονται ή προσλαµβάνονται κατά προτεραιότητα
εκπαιδευτικοί ή µέλη Ε.Ε.Π., µε πιστοποιηµένη γνώση της γρα-
φής Braille και πιστοποίηση της Ελληνικής Νοηµατικής Γλώσσας
(Ε.Ν.Γ.).»
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Άρθρο 18
Προθεσµία έκδοσης του Κανονισµού Εσωτερικής 

Λειτουργίας του Ινστιτούτου Τεχνολογίας 
Υπολογιστών και Εκδόσεων «Διόφαντος»

Η παρ. 2 του άρθρου 46 του ν. 4589/2019 (Α’ 13) αντικαθίστα-
ται ως εξής:

«2. Το π.δ. της παρ. 1 εκδίδεται το αργότερο έως τις 31.7.2021.
Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Παιδείας και
Θρησκευµάτων και Εσωτερικών, η προθεσµία της παρούσας
µπορεί να παραταθεί µία (1) µόνο φορά.»

Άρθρο 19
Μητρώο Ωροµίσθιου Εκπαιδευτικού Προσωπικού, 

Συµβούλων Σταδιοδροµίας και Συµβούλων Ψυχολόγων των
Σχολείων Δεύτερης Ευκαιρίας

1. Στα «Σχολεία Δεύτερης Ευκαιρίας» (Σ.Δ.Ε.) διδάσκει ωροµί-
σθιο εκπαιδευτικό προσωπικό, εκπαιδευτικοί, καθώς και εκπαι-
δευτές ενηλίκων, και παρέχουν συµβουλευτικές υπηρεσίες
Σύµβουλοι Σταδιοδροµίας και Σύµβουλοι Ψυχολόγοι, οι οποίοι
εντάσσονται στο «Μητρώο Ωροµίσθιου Εκπαιδευτικού Προσωπι-
κού, Συµβούλων Σταδιοδροµίας και Συµβούλων Ψυχολόγων
Σ.Δ.Ε.».

2. Μέλη του Μητρώου µπορούν να είναι όσοι εµπίπτουν στις
παρ. 14 και 15 του άρθρου 27 του                          ν. 4186/2013
(Α’ 193), καθώς και στην υπ’ αρ. 5953/23.6.2014 (Β’ 1861) από-
φαση του Υφυπουργού Παιδείας και Θρησκευµάτων.

3. Το Μητρώο της παρ. 1 τηρείται στον εκάστοτε φορέα, ο
οποίος αναλαµβάνει την υλοποίηση του Έργου των Σ.Δ.Ε. και
είναι αυτοτελές και ανεξάρτητο από το Μητρώο Εκπαιδευτών
που προβλέπεται στον ν. 3879/ 2010 (Α’ 163).

4. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας και Θρησκευµάτων, η
οποία εκδίδεται κατόπιν εισήγησης του Γενικού Γραµµατέα
Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης, Κατάρτισης και Δία Βίου Μάθη-
σης, καθορίζεται ο Κανονισµός Διαχείρισης του Μητρώου της
παρ. 1, καθώς και κάθε άλλο ειδικότερο ζήτηµα τεχνικού ή δια-
δικαστικού χαρακτήρα.

Άρθρο 20
Ταχεία διαδικασία χορήγησης αδειών διαµονής

Στο άρθρο 44 του ν. 4251/2014 προστίθεται παρ. 6 ως εξής:
«6. Η διαδικασία του άρθρου 37 µπορεί να εφαρµόζεται ανα-

λογικά και για την ταχεία διαδικασία χορήγησης και ανανέωσης
αδειών διαµονής σε πολίτες τρίτων χωρών που γίνονται δεκτοί
για να φοιτήσουν στους φορείς της παρ. 1. Η διαδικασία αυτή
µπορεί να εφαρµόζεται και για την ανανέωση των αδειών διαµο-
νής των πολιτών τρίτων χωρών που φοιτούν στους φορείς αυ-
τούς. Για την εφαρµογή της διαδικασίας της παρούσης
συνάπτεται σχετική τριµερής σύµβαση µεταξύ του εκπαιδευτικού
φορέα, του Υπουργείου Μετανάστευσης και Ασύλου και της Απο-
κεντρωµένης Διοίκησης, στη χωρική αρµοδιότητα της οποίας
εδρεύει ο εκπαιδευτικός φορέας. Με απόφαση του Υπουργού
Μετανάστευσης και Ασύλου ορίζονται οι κατηγορίες των εκπαι-
δευτικών φορέων της παρ. 1, στις οποίες εφαρµόζεται η ταχεία
διαδικασίας της παρούσας, οι ελάχιστες προϋποθέσεις που πρέ-
πει να πληρούν οι εκπαιδευτικοί φορείς, ώστε να δικαιούνται την
υπαγωγή τους σε αυτήν, καθώς και κάθε άλλο ειδικότερο ζήτηµα
για την εφαρµογή της παρούσας.»

Άρθρο 21
Θέµατα Οργανισµού Υπουργείου Παιδείας

και Θρησκευµάτων

Στο π.δ. 18/2018 (Α’ 31) επέρχονται οι ακόλουθες τροποποι-
ήσεις:

1. Η περ. ιγ) της παρ. 3 του άρθρου 31 αντικαθίσταται και προ-
στίθεται περ. ιδ) ως εξής:

«ιγ) τον σχεδιασµό, τη ρύθµιση, οργάνωση και υλοποίηση δρά-
σεων και προγραµµάτων παροχής κάθε µορφής εξ αποστάσεως
εκπαίδευσης, µε τη χρήση µέσων νέων τεχνολογιών, ιδίως δια

της σύνταξης και εφαρµογής αποφάσεων, εγκυκλίων ή πράξεων,
καθώς και την εποπτεία, την αρωγή, τον έλεγχο και εν γένει τη
διασφάλιση της ποιότητας της εν λόγω παρεχόµενης εξ αποστά-
σεως εκπαίδευσης σε όλους τους τύπους των σχολικών µονάδων
πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης, όπως και τον εν γένει χειρισµό και
την αντιµετώπιση κάθε άλλου θέµατος συναφούς προς την πα-
ροχή εκπαίδευσης από απόσταση, σε συνεργασία µε τα υπό-
λοιπα Τµήµατα και τις Διευθύνσεις του Υπουργείου, το Ινστιτούτο
Εκπαιδευτικής Πολιτικής (Ι.Ε.Π.) και άλλους αρµόδιους φορείς
και υπηρεσίες,

ιδ) τον χειρισµό κάθε άλλου συναφούς θέµατος.»
2. Η περ. ιστ) της παρ. 3 του άρθρου 32 αντικαθίσταται και

προστίθεται περ. ιζ) ως εξής:
«ιστ) τον σχεδιασµό, τη ρύθµιση, οργάνωση και υλοποίηση

δράσεων και προγραµµάτων παροχής κάθε µορφής εξ αποστά-
σεως εκπαίδευσης, µε τη χρήση µέσων νέων τεχνολογιών, ιδίως
δια της σύνταξης και εφαρµογής αποφάσεων, εγκυκλίων ή πρά-
ξεων, καθώς και την εποπτεία, την αρωγή, τον έλεγχο και εν γένει
τη διασφάλιση της ποιότητας της εν λόγω παρεχόµενης εξ απο-
στάσεως εκπαίδευσης σε όλους τους τύπους των σχολικών µο-
νάδων δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, όπως και τον εν γένει
χειρισµό και την αντιµετώπιση κάθε άλλου θέµατος συναφούς
προς την παροχή εκπαίδευσης από απόσταση, σε συνεργασία
µε τα υπόλοιπα Τµήµατα και τις Διευθύνσεις του Υπουργείου, το
Ινστιτούτο Εκπαιδευτικής Πολιτικής (Ι.Ε.Π.) και άλλους αρµόδι-
ους φορείς και υπηρεσίες,

ιζ) τον χειρισµό κάθε άλλου συναφούς θέµατος.»
3. Η περ. ιγ) της παρ. 3 του άρθρου 33 αντικαθίσταται και προ-

στίθεται περ. ιδ) ως εξής:
«ιγ) τον σχεδιασµό, τη ρύθµιση, οργάνωση και υλοποίηση δρά-

σεων και προγραµµάτων παροχής κάθε µορφής εξ αποστάσεως
εκπαίδευσης, µε τη χρήση µέσων νέων τεχνολογιών, ιδίως δια
της σύνταξης και εφαρµογής αποφάσεων, εγκυκλίων ή πράξεων,
καθώς και την εποπτεία, την αρωγή, τον έλεγχο και εν γένει τη
διασφάλιση της ποιότητας της εν λόγω παρεχόµενης εξ αποστά-
σεως εκπαίδευσης σε όλες τις σχολικές δοµές και τα εκπαιδευ-
τικά πλαίσια ειδικής αγωγής, στην ειδική και γενική εκπαίδευση,
όπως και τον εν γένει χειρισµό και την αντιµετώπιση κάθε άλλου
θέµατος συναφούς προς την παροχή εκπαίδευσης από από-
σταση, σε συνεργασία µε τα υπόλοιπα Τµήµατα και τις Διευθύν-
σεις του Υπουργείου, το Ινστιτούτο Εκπαιδευτικής Πολιτικής
(Ι.Ε.Π.) και άλλους αρµόδιους φορείς και υπηρεσίες,

ιδ) τον χειρισµό κάθε άλλου συναφούς θέµατος.»
4. Η περ. ιζ) της παρ. 3 του άρθρου 34 αντικαθίσταται και προ-

στίθεται περ. ιη) ως εξής:
«ιζ) τον σχεδιασµό, τη ρύθµιση, οργάνωση και υλοποίηση δρά-

σεων και προγραµµάτων παροχής κάθε µορφής εξ αποστάσεως
εκπαίδευσης, µε τη χρήση µέσων νέων τεχνολογιών, ιδίως δια
της σύνταξης και εφαρµογής αποφάσεων, εγκυκλίων ή πράξεων,
καθώς και την εποπτεία, την αρωγή, τον έλεγχο και εν γένει τη
διασφάλιση της ποιότητας της εν λόγω παρεχόµενης εξ αποστά-
σεως εκπαίδευσης στις σχολικές µονάδες δευτεροβάθµιας επαγ-
γελµατικής εκπαίδευσης, όπως και τον εν γένει χειρισµό και την
αντιµετώπιση κάθε άλλου θέµατος συναφούς προς την παροχή
εκπαίδευσης από απόσταση, σε συνεργασία µε τα υπόλοιπα Τµή-
µατα και τις Διευθύνσεις του Υπουργείου, το Ινστιτούτο Εκπαι-
δευτικής Πολιτικής (Ι.Ε.Π.) και άλλους αρµόδιους φορείς και
υπηρεσίες,

ιη) τον χειρισµό κάθε άλλου συναφούς θέµατος.»
5. Η περ. ιδ) της παρ. 3 του άρθρου 35 αντικαθίσταται και προ-

στίθεται περ. ιε) ως εξής:
«ιδ) τον σχεδιασµό, τη ρύθµιση, οργάνωση και υλοποίηση δρά-

σεων και προγραµµάτων παροχής κάθε µορφής εξ αποστάσεως
εκπαίδευσης, µε τη χρήση µέσων νέων τεχνολογιών, ιδίως δια
της σύνταξης και εφαρµογής αποφάσεων, εγκυκλίων ή πράξεων,
καθώς και την εποπτεία, την αρωγή, τον έλεγχο και εν γένει τη
διασφάλιση της ποιότητας της εν λόγω παρεχόµενης εξ αποστά-
σεως εκπαίδευσης σε όλες τις βαθµίδες της εκπαίδευσης, στον
τοµέα της φυσικής αγωγής και αθλητικής παιδείας, όπως και τον
εν γένει χειρισµό και την αντιµετώπιση κάθε άλλου θέµατος συ-
ναφούς προς την παροχή εκπαίδευσης από απόσταση, σε συ-
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νεργασία µε τα υπόλοιπα Τµήµατα και τις Διευθύνσεις του
Υπουργείου, το Ινστιτούτο Εκπαιδευτικής Πολιτικής (Ι.Ε.Π.) και
άλλους αρµόδιους φορείς και υπηρεσίες,

ιε) τον χειρισµό κάθε άλλου συναφούς θέµατος.»
6. Η περ. ια) της παρ. 3 του άρθρου 36 αντικαθίσταται και προ-

στίθεται περ. ιβ) ως εξής:
«ια) τον σχεδιασµό, τη ρύθµιση, οργάνωση και υλοποίηση δρά-

σεων και προγραµµάτων παροχής κάθε µορφής εξ αποστάσεως
εκπαίδευσης, µε τη χρήση µέσων νέων τεχνολογιών, ιδίως δια της
σύνταξης και εφαρµογής αποφάσεων, εγκυκλίων ή πράξεων,
καθώς και την εποπτεία, την αρωγή, τον έλεγχο και εν γένει τη δια-
σφάλιση της ποιότητας της εν λόγω παρεχόµενης εξ αποστάσεως
εκπαίδευσης στις σχολικές µονάδες πρωτοβάθµιας και δευτερο-
βάθµιας εκπαίδευσης, στον τοµέα της εκπαίδευσης για το περι-
βάλλον και την αειφορία, όπως και τον εν γένει χειρισµό και την
αντιµετώπιση κάθε άλλου θέµατος συναφούς προς την παροχή
εκπαίδευσης από απόσταση, σε συνεργασία µε τα υπόλοιπα Τµή-
µατα και τις Διευθύνσεις του Υπουργείου, το Ινστιτούτο Εκπαιδευ-
τικής Πολιτικής (Ι.Ε.Π.) και άλλους αρµόδιους φορείς και
υπηρεσίες, 

ιβ) τον χειρισµό κάθε άλλου συναφούς θέµατος.»
7. Η περ. ια) της παρ. 4 του άρθρου 36 αντικαθίσταται και προ-

στίθεται περ. ιβ) ως εξής:
«ια) τον σχεδιασµό, τη ρύθµιση, οργάνωση και υλοποίηση δρά-

σεων και προγραµµάτων παροχής κάθε µορφής εξ αποστάσεως
εκπαίδευσης, µε τη χρήση µέσων νέων τεχνολογιών, ιδίως δια
της σύνταξης και εφαρµογής αποφάσεων, εγκυκλίων ή πράξεων,
καθώς και την εποπτεία, την αρωγή, τον έλεγχο και εν γένει τη
διασφάλιση της ποιότητας της εν λόγω παρεχόµενης εξ αποστά-
σεως εκπαίδευσης στις σχολικές µονάδες πρωτοβάθµιας και
δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, στον τοµέα της σχολικής αγωγής
και προαγωγής της υγείας, όπως και τον εν γένει χειρισµό και
την αντιµετώπιση κάθε άλλου θέµατος συναφούς προς την πα-
ροχή εκπαίδευσης από απόσταση, σε συνεργασία µε τα υπό-
λοιπα Τµήµατα και τις Διευθύνσεις του Υπουργείου, το Ινστιτούτο
Εκπαιδευτικής Πολιτικής (Ι.Ε.Π.) και άλλους αρµόδιους φορείς
και υπηρεσίες,

ιβ) τον χειρισµό κάθε άλλου συναφούς θέµατος.»
8. Το άρθρο 37 του π.δ. 18/2018 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 37
Αυτοτελές Τµήµα Πρότυπων
και Πειραµατικών Σχολείων

Το Αυτοτελές Τµήµα Πρότυπων και Πειραµατικών Σχολείων
υπάγεται στη Γενική Διεύθυνση Σπουδών Πρωτοβάθµιας και Δευ-
τεροβάθµιας Εκπαίδευσης και είναι αρµόδιο για:

α) τη ρύθµιση θεµάτων που αφορούν: 
αα) στην οργάνωση και λειτουργία των Πρότυπων Σχολείων

(Π.Σ.) και Πειραµατικών Σχολείων (ΠΕΙ.Σ.) πρωτοβάθµιας και δευ-
τεροβάθµιας εκπαίδευσης, 

αβ) στην ίδρυση, τον χαρακτηρισµό και αποχαρακτηρισµό, τη
συγχώνευση, κατάργηση και µεταφορά έδρας Π.Σ. και ΠΕΙ.Σ.,

β) τη διοικητική υποστήριξη της Διοικούσας Επιτροπής Πρότυ-
πων και Πειραµατικών Σχολείων, των Περιφερειακών Επιτροπών
Πρότυπων και Πειραµατικών Σχολείων και των Επιστηµονικών
Εποπτικών Συµβουλίων,

γ) τη ρύθµιση θεµάτων που αφορούν: 
γα) στη διαδικασία των εξετάσεων ή της δοκιµασίας (τεστ) δε-

ξιοτήτων για την εισαγωγή των µαθητών σε Π.Σ. και της κλήρω-
σης για την εισαγωγή των µαθητών σε ΠΕΙ.Σ. και 

γβ) στην τράπεζα θεµάτων για τις προαγωγικές εξετάσεις των
µαθητών των Π.Σ. και ΠΕΙ.Σ., 

δ) τη ρύθµιση θεµάτων που αφορούν: 
δα) στην επιλογή των εκπαιδευτικών που τοποθετούνται µε θη-

τεία στα Π.Σ. και ΠΕΙ.Σ. και 
δβ) στην αξιολόγηση των εκπαιδευτικών για την ανανέωση της

θητείας τους σε Π.Σ. και ΠΕΙ.Σ.,
ε) τη διοργάνωση συνεδρίων και ηµερίδων για την επιµόρφωση

του εκπαιδευτικού προσωπικού των Π.Σ. και ΠΕΙ.Σ., 
στ) τον σχεδιασµό, τη ρύθµιση, οργάνωση και υλοποίηση δρά-

σεων και προγραµµάτων παροχής κάθε µορφής εξ αποστάσεως
εκπαίδευσης, µε τη χρήση µέσων νέων τεχνολογιών, ιδίως δια της
σύνταξης και εφαρµογής αποφάσεων, εγκυκλίων ή πράξεων,
καθώς και την εποπτεία, την αρωγή, τον έλεγχο και εν γένει τη δια-
σφάλιση της ποιότητας της εν λόγω παρεχόµενης εξ αποστάσεως
εκπαίδευσης στα Πρότυπα και Πειραµατικά Σχολεία, όπως και τον
εν γένει χειρισµό και την αντιµετώπιση κάθε άλλου θέµατος συνα-
φούς προς την παροχή εκπαίδευσης από απόσταση, σε συνεργα-
σία µε τα υπόλοιπα Τµήµατα και τις Διευθύνσεις του Υπουργείου,
το Ινστιτούτο Εκπαιδευτικής Πολιτικής (Ι.Ε.Π.) και άλλους αρµό-
διους φορείς και υπηρεσίες,

ζ) τη σύνταξη των σχετικών πράξεων και εγκυκλίων και τον χει-
ρισµό κάθε άλλου συναφούς θέµατος.»

9. Η παρ. 1 του άρθρου 40 αντικαθίσταται ως εξής:
«1. Ο επιχειρησιακός στόχος της Διεύθυνσης Διοίκησης Προ-

σωπικού Πρωτοβάθµιας και Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης είναι η
διενέργεια των διαδικασιών κινητικότητας και, ειδικότερα, µετα-
θέσεων, αποσπάσεων, µετατάξεων και, προκειµένου για Π.Σ. και
ΠΕΙ.Σ., τοποθετήσεων µε θητεία και ανανεώσεων της θητείας του
εκπαιδευτικού προσωπικού πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας
Εκπαίδευσης και η παρακολούθηση και υλοποίηση των πειθαρχι-
κών διαδικασιών.»

10. Οι παρ. 3 και 4 του άρθρου 40 αντικαθίστανται ως εξής:
«3. Το Τµήµα Α’ Κινητικότητας Εκπαιδευτικού Προσωπικού πρω-

τοβάθµιας εκπαίδευσης είναι αρµόδιο για: 
α) τη διενέργεια και υλοποίηση των µεταθέσεων, αποσπάσεων

και µετατάξεων των εκπαιδευτικών πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης,
καθώς και των τοποθετήσεων µε θητεία και των ανανεώσεων της
θητείας εκπαιδευτικών πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης σε ΠΕΙ.Σ. και

β) τη σύνταξη των σχετικών πράξεων και εγκυκλίων και τον χει-
ρισµό κάθε άλλου συναφούς θέµατος.

4. Το Τµήµα Β’ Κινητικότητας Εκπαιδευτικού Προσωπικού Δευ-
τεροβάθµιας Εκπαίδευσης είναι αρµόδιο για:

α) τη διενέργεια και υλοποίηση των µεταθέσεων, αποσπάσεων
και µετατάξεων εκπαιδευτικών δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης,
καθώς και των τοποθετήσεων µε θητεία και των ανανεώσεων της
θητείας εκπαιδευτικών δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης σε Π.Σ. και
ΠΕΙ.Σ. και 

β) τη σύνταξη των σχετικών πράξεων και εγκυκλίων και τον χει-
ρισµό κάθε άλλου συναφούς θέµατος.»

Άρθρο 22
Σύσταση της Κεντρικής Εξεταστικής Επιτροπής 
του Κρατικού Πιστοποιητικού Γλωσσοµάθειας

Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 3 του   ν. 2740/1999
(Α’ 186) οι λέξεις «ή οµότιµους καθηγητές» αντικαθίστανται από
τις λέξεις «ή οµότιµους ή αφυπηρετήσαντες καθηγητές» και η
παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων συνιστάται επταµελής Κεντρική Εξεταστική Επιτροπή,
η οποία αποτελείται από µέλη Διδακτικού Ερευνητικού Προσωπι-
κού (Δ.Ε.Π.) ή οµότιµους ή αφυπηρετήσαντες καθηγητές των τµη-
µάτων ξένων γλωσσών των Α.Ε.Ι., ή εκπαιδευτικούς της δηµόσιας
και ιδιωτικής εκπαίδευσης πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης των κλά-
δων Αγγλικής, Γαλλικής, Γερµανικής, Ιταλικής, Ισπανικής και Τουρ-
κικής Φιλολογίας. Με την ίδια απόφαση ορίζονται τουλάχιστον δύο
εισηγητές θεµάτων για κάθε εξεταζόµενη γλώσσα από τα προανα-
φερόµενα µέλη. Η θητεία των µελών της εξεταστικής επιτροπής
είναι διετής, αρχίζει την 1η Ιανουαρίου και λήγει την 31η Δεκεµ-
βρίου του επόµενου έτους. Με την ίδια απόφαση ορίζονται ο Πρό-
εδρος και ο Αντιπρόεδρος της Κεντρικής Εξεταστικής Επιτροπής,
εκ των µελών αυτής, καθώς και ένας Γραµµατέας µε τον αναπλη-
ρωτή του, από τους υπαλλήλους της Γενικής Γραµµατείας Τριτο-
βάθµιας Εκπαίδευσης του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων, κλάδου ΠΕ, που έχουν γνώση µίας ξένης γλώσσας
ή από εκπαιδευτικούς της δηµόσιας εκπαίδευσης των κλάδων πα-
νεπιστηµιακής εκπαίδευσης Αγγλικής, Γαλλικής, Γερµανικής, Ιτα-
λικής, Ισπανικής και Τουρκικής Φιλολογίας. Για τη διοικητική
υποστήριξη της ως άνω Επιτροπής µπορεί να ορίζεται µε την ίδια
απόφαση περαιτέρω γραµµατειακό προσωπικό.»
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Άρθρο 23
Ζητήµατα επιµισθίων εξωτερικού

1. Μέχρι την έναρξη εφαρµογής της ηλεκτρονικής διακίνησης
δικαιολογητικών του άρθρου 69ΣΤ του   ν. 4270/2014 (Α’ 143), κατά
παρέκκλιση κάθε ειδικής ή γενικής διάταξης, τα ειδικά επιµίσθια
των αποσπασµένων στο εξωτερικό εκπαιδευτικών και διοικητικών
υπαλλήλων, καθώς και των συντονιστών εκπαίδευσης, µπορούν να
εκκαθαρίζονται, µε µόνη την ηλεκτρονική υποβολή των υπεύθυνων
δηλώσεων παροχής διδακτικού έργου και χορηγηθεισών αδειών
στις ηλεκτρονικές διευθύνσεις των αρµόδιων υπηρεσιών του
Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων. Σε κάθε περίπτωση, πα-
ραµένει υποχρεωτική και η υποβολή σε έντυπη µορφή των ανω-
τέρω εγγράφων που έχουν υποβληθεί σε ηλεκτρονική µορφή,
εντός τεσσάρων (4) µηνών από την ηλεκτρονική υποβολή τους.

2. Το δεύτερο και το τρίτο εδάφιο της περ. α’ της παρ. 3 του
άρθρου 16 του ν. 4415/2016 (Α’ 159) καταργούνται.

Άρθρο 24
Ρυθµίσεις για τον Εθνικό Οργανισµό Πιστοποίησης Προσόν-

των και Επαγγελµατικού Προσανατολισµού

1. Στο τέλος της παρ. 5 του άρθρου 25 του ν. 4186/2013 (Α’
193) προστίθενται εδάφια ως εξής:

«Οι αποφάσεις του Δ.Σ. του Ε.Ο.Π.Π.Ε.Π., έπειτα από εισή-
γηση της Κ.Ε.Ε.Π.Ε.Κ., µε τις οποίες συγκροτούνται οι επιτροπές
πρόσκαιρου χαρακτήρα, για την υποβοήθηση του Ε.Ο.Π.Π.Ε.Π.
στη διενέργεια των εξετάσεων Πιστοποίησης Αρχικής Επαγγελ-
µατικής Κατάρτισης, αναρτώνται στο πρόγραµµα «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» και
δεν δηµοσιεύονται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. Το προ-
ηγούµενο εδάφιο εφαρµόζεται και για τις εξετάσεις Πιστοποί-
ησης Αρχικής Επαγγελµατικής Κατάρτισης του έτους 2020.»

Άρθρο 25
Ρυθµίσεις για τα Πρότυπα και Πειραµατικά Σχολεία

Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 9 του άρθρου 62 του    ν.
4692/2020 (Α’111), το κόµµα και η φράση «σε περίπτωση αδυνα-
µίας συγκρότησης των Π.Ε.Π.Π.Σ., σύµφωνα µε το άρθρο 15 και
τις παρ. 7 και 8 του παρόντος» διαγράφονται και το πρώτο εδά-
φιο διαµορφώνεται ως εξής:

«Ειδικά για το σχολικό έτος 2020-2021, οι κενές θέσεις εκπαι-
δευτικών στα Π.Σ. και ΠΕΙ.Σ. µπορούν να καλύπτονται µε αποσπά-
σεις, διάρκειας ενός σχολικού έτους εκπαιδευτικών της δηµόσιας
εκπαίδευσης, οι οποίοι διαθέτουν αυξηµένα ακαδηµαϊκά προ-
σόντα.»

Άρθρο 26
Οριστικές τοποθετήσεις εκπαιδευτικών Πρωτοβάθµιας και

Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης

Στο άρθρο 62 του ν. 4692/2020 προστίθενται παρ. 12 και 13
ως εξής: 

«12. Οι µεταθέσεις των εκπαιδευτικών Πρωτοβάθµιας και Δευ-
τεροβάθµιας Εκπαίδευσης από σχολείο σε σχολείο της ίδιας πε-
ριοχής και οι οριστικές τοποθετήσεις σε κενές οργανικές θέσεις
για το έτος 2020 εκτελούνται από τους αρµόδιους Περιφερει-
ακούς Διευθυντές Εκπαίδευσης, µε βάση τη νοµική και πραγµα-
τική κατάσταση που ίσχυε κατά τον χρόνο λήψης και υποβολής
των προτάσεων-αποφάσεων από τα οικεία περιφερειακά υπηρε-
σιακά συµβούλια.  

13. Στις περιπτώσεις που στις προτάσεις-αποφάσεις των αρ-
µόδιων περιφερειακών υπηρεσιακών συµβουλίων, οι οποίες εκ-
δόθηκαν µέχρι και τις 12.6.2020, δεν συµπεριλαµβάνονται οι
κατά προτεραιότητα τοποθετήσεις των εκπαιδευτικών από τα
πρότυπα και πειραµατικά σχολεία, σύµφωνα µε τις παρ. 4 και 5,
αυτές πραγµατοποιούνται κατά προτεραιότητα το έτος 2021.»  

Άρθρο 27
Χρηµατοδότηση του έργου «Ανοιχτά Ακαδηµαϊκά 

Ηλεκτρονικά Συγγράµµατα Κάλλιπος+»

Για την υλοποίηση του έργου της Συλλογικής Απόφασης

Έργων (ΣΑΕ) 546 µε κωδικό 2020ΣΕ54600000 και τίτλο «Ανοιχτά
Ακαδηµαϊκά Ηλεκτρονικά Συγγράµµατα Κάλλιπος+» επιτρέπεται
η χρήση πόρων από το εθνικό σκέλος του Προγράµµατος Δηµο-
σίων Επενδύσεων του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων,
σύµφωνα µε το εγκεκριµένο σε κάθε περίπτωση Τεχνικό Δελτίο
Έργου.

Άρθρο 28
Κάλυψη δαπανών για τη συµµετοχή Ανωτάτων 

Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων σε ενωσιακά προγράµµατα

Επιτρέπεται η χρήση πόρων από το συγχρηµατοδοτούµενο
σκέλος του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων του Υπουρ-
γείου Παιδείας και Θρησκευµάτων, για την κάλυψη δαπανών των
Ανωτάτων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων που συµµετέχουν σε λοιπά
ενωσιακά προγράµµατα, σύµφωνα µε τον προϋπολογισµό του
κάθε υλοποιούµενου προγράµµατος. Με απόφαση του Υπουρ-
γού Παιδείας και Θρησκευµάτων και των αρµοδίων κατά περί-
πτωση Υπουργών, καθορίζεται το ύψος της χρηµατοδότησης
κάθε προγράµµατος.

Άρθρο 29
Ζητήµατα των Ειδικών Λογαριασµών 

Κονδυλίων Έρευνας (Ε.Λ.Κ.Ε.)

1. Η περ. ζ) της παρ. 3 του άρθρου 23 του ν. 4009/2011 (Α’195)
αντικαθίσταται ως εξής: 

«ζ) Τα έσοδα που εισπράττει ο Ε.Λ.Κ.Ε. από τις οφειλές που
δηµιουργήθηκαν µέχρι τις 31.12.2017 και αφορούν την άσκηση
επιχειρηµατικής δραστηριότητας καθηγητών και υπηρετούντων
λεκτόρων, είτε ατοµικά είτε µέσω εταιρείας, αποτελούν πόρους
του Ε.Λ.Κ.Ε. και χρησιµοποιούνται κατά προτεραιότητα: 

ζα) για τη χρηµατοδότηση ερευνητικών ή εκπαιδευτικών έργων
ή προγραµµάτων καθηγητών ή υπηρετούντων λεκτόρων, οι
οποίοι µέχρι τις 31.12.2017 απέδιδαν στον Ε.Λ.Κ.Ε. το ποσοστό
από την άσκηση επιχειρηµατικής δραστηριότητας και δεν είχαν
οφειλές εξ αυτής της αιτίας και 

ζβ) για την κάλυψη των αναγκών του Α.Ε.Ι. και του Ε.Λ.Κ.Ε. του
Α.Ε.Ι.. 

Για τον τρόπο κατανοµής των πόρων της παρούσας αποφασί-
ζει η Σύγκλητος, έπειτα από εισήγηση της Επιτροπής Ερευνών
και Διαχείρισης του Ε.Λ.Κ.Ε..»

2. Στο τέλος της παρ. 3 του άρθρου 23 του    ν. 4009/2011 προ-
στίθενται περιπτώσεις ως εξής:

«θ) Άσκηση επιχειρηµατικής δραστηριότητας, σύµφωνα µε την
περ. θ) της παρ. 2, ατοµικά ή µέσω εταιρείας, λογίζεται αποκλει-
στικά η παροχή κάθε είδους υπηρεσιών, που σχετίζονται µε το
γνωστικό αντικείµενο ή την οικεία επιστήµη των καθηγητών και
των υπηρετούντων λεκτόρων πλήρους απασχόλησης.

ι) Στο ετήσιο καθαρό εισόδηµα των περ. β) και γ) δεν εντάσ-
σονται αµοιβές καθηγητών και υπηρετούντων λεκτόρων πλήρους
απασχόλησης που προέρχονται από την παροχή διδακτικού ή δι-
οικητικού έργου της περ. ζ) της παρ. 2.

ια) Καθηγητές και υπηρετούντες λέκτορες, οι οποίοι ασκούσαν
επιχειρηµατική δραστηριότητα κατά το χρονικό διάστηµα των
δύο (2) πρώτων µηνών από την ηµεροµηνία διορισµού τους στο
οικείο Α.Ε.Ι. ή την ηµεροµηνία ένταξής τους σε κατηγορία πλή-
ρους απασχόλησης, δεν υποχρεούνται στην απόδοση του ποσο-
στού του 7% επί του συνόλου του καθαρού εισοδήµατός τους
από την άσκηση επιχειρηµατικής δραστηριότητας, σύµφωνα µε
την παρούσα, υπό την προϋπόθεση ότι υπεβλήθη διακοπή εργα-
σιών ενώπιον της κατά τόπον αρµόδιας Δ.Ο.Υ., εντός δύο (2)
µηνών από την ηµεροµηνία διορισµού τους ή την ένταξή τους στην
κατηγορία πλήρους απασχόλησης. 

ιβ) Σε περίπτωση κατά την οποία ένας καθηγητής ή υπηρετών
λέκτορας δεν είναι ενταγµένος στην κατηγορία πλήρους απασχό-
λησης ολόκληρο το έτος, ως συνολικό ετήσιο εισόδηµα των περ.
β) και γ), λαµβάνεται υπόψη µόνο το εισόδηµα που έχει αποκτηθεί
κατά το χρονικό διάστηµα, κατά το οποίο βρίσκεται στην κατηγο-
ρία πλήρους απασχόλησης, όπως αυτό προκύπτει από τα τηρού-
µενα βιβλία και στοιχεία, σύµφωνα µε τον ν. 4308/2014 (Α’ 251).
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Εάν έχει παρέλθει χρονικό διάστηµα µεγαλύτερο της πενταετίας
από το έτος αναφοράς για το οποίο υφίσταται η υποχρέωση από-
δοσης και εφόσον υπάρχει αδυναµία προσκόµισης των βιβλίων και
στοιχείων για τον υπολογισµό των οφειλών επί του ετήσιου καθα-
ρού εισοδήµατος, σύµφωνα µε την περ. γ), λαµβάνεται υπόψη το
συνολικό ετήσιο καθαρό εισόδηµα του καθηγητή ή του υπηρε-
τούντος λέκτορα, πολλαπλασιαζόµενο µε τον λόγο του αριθµού
των µηνών που εντάσσεται στην κατηγορία πλήρους απασχόλη-
σης δια του αριθµού δώδεκα (12), που αντιστοιχεί στους µήνες
του έτους.

ιγ) Κατά της πράξης προσδιορισµού οφειλής µπορεί να ασκηθεί
ένσταση εντός αποκλειστικής προθεσµίας τριάντα (30) ηµερών
από την κοινοποίηση της πράξης ενώπιον της Επιτροπής Ερευνών
και Διαχείρισης του Ε.Λ.Κ.Ε., η οποία αποφαίνεται εντός αποκλει-
στικής προθεσµίας εξήντα (60) ηµερών. Με απόφαση του Υπουρ-
γού Παιδείας και Θρησκευµάτων καθορίζεται η διαδικασία
υποβολής και εξέτασης ενστάσεων και ρυθµίζεται κάθε άλλο τε-
χνικό ή ειδικότερο διαδικαστικό ζήτηµα.

ιδ) Με τον Οδηγό Χρηµατοδότησης του άρθρου 68 του ν.
4485/2017 (Α’114) ρυθµίζονται ειδικότερα θέµατα, σχετικά µε τη
διαδικασία προσδιορισµού των οφειλών των καθηγητών και των
υπηρετούντων λεκτόρων της παρούσας, την έκδοση και κοινοποί-
ηση των πράξεων προσδιορισµού οφειλών, καθώς και την πολιτική
προστασίας προσωπικών δεδοµένων που εφαρµόζει ο Ε.Λ.Κ.Ε.
του οικείου Α.Ε.Ι.. Μέχρι την έκδοση της απόφασης της παρού-
σας, και σε κάθε περίπτωση για χρονικό διάστηµα όχι µεγαλύτερο
των τριων (3) µηνών από την έναρξη ισχύος του παρόντος, ανα-
στέλλεται η υποχρέωση έκδοσης και κοινοποίησης πράξεων
προσδιορισµού οφειλών προς τους καθηγητές και υπηρετούντες
λέκτρορες πλήρους απασχόλησης, δίχως να υφίσταται ευθύνη
των οργάνων διοίκησης των Ε.Λ.Κ.Ε. των Α.Ε.Ι. εξ αυτής της αι-
τίας.»  

3. Στην παρ. 1 του άρθρου 54 του ν. 4485/2017 προστίθεται πε-
ρίπτωση ιε’ ως εξής: 

«ιε) εκδίδει τις πράξεις προσδιορισµού οφειλής των καθηγητών
και υπηρετούντων λεκτόρων, σύµφωνα µε την παρ. 3 του άρθρου
23 του ν. 4009/2011.»

Άρθρο 30
Προσωρινοί Διευθυντές Εκπαίδευσης

1. Από τη δηµοσίευση του παρόντος λήγει αυτοδικαίως η θητεία
των Διευθυντών Πρωτοβάθµιας και Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης
που έχει παραταθεί καθοιονδήποτε τρόπον. Όσοι υπηρετούν στις
θέσεις αυτές εξακολουθούν να ασκούν τα καθήκοντά τους και να
λαµβάνουν τα επιδόµατα θέσης ή απασχόλησης που προβλέπον-
ται από τις κείµενες διατάξεις έως την τοποθέτηση και ανάληψη
καθηκόντων των προσωρινών Διευθυντών Πρωτοβάθµιας και Δευ-
τεροβάθµιας Εκπαίδευσης, οι οποίοι επιλέγονται σύµφωνα µε τις
διατάξεις του παρόντος.

2. Έως την επιλογή και τοποθέτηση νέων Διευθυντών Πρωτο-
βάθµιας και Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης και σε κάθε περίπτωση
έως την 31η.8.2021 τοποθετούνται προσωρινοί Διευθυντές Πρω-
τοβάθµιας και Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης µε απόφαση του
Υπουργού Παιδείας και Θρησκευµάτων, ύστερα από πρόταση του
Συµβουλίου Επιλογής της παρ. 9. 

3. Για την επιλογή των προσωρινών Διευθυντών Εκπαίδευσης
εκδίδεται από τον Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων σχετική
προκήρυξη - πρόσκληση, η οποία δηµοσιεύεται µε ανάρτηση στην
ιστοσελίδα του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων και στο
πρόγραµµα «Διαύγεια» και κοινοποιείται σε όλες τις Διευθύνσεις
Εκπαίδευσης µε οποιονδήποτε πρόσφορο τρόπο. Με αυτήν καθο-
ρίζονται οι θέσεις που θα πληρωθούν, τα έγγραφα και δικαιολο-
γητικά απόδειξης των τυπικών προσόντων των υποψηφίων που θα
περιλαµβάνει ο φάκελος υποψηφιότητας, η προθεσµία, ο τρόπος
και η διαδικασία υποβολής, ακόµη και ηλεκτρονικώς, των αιτή-
σεων, η διαδικασία επιλογής και κάθε άλλη λεπτοµέρεια σχετική
µε το θέµα αυτό. Οι αιτήσεις – δηλώσεις υποψηφιότητας µε όλα
τα έγγραφα και δικαιολογητικά του φακέλου υποψηφιότητας πρέ-
πει να έχουν περιέλθει και πρωτοκολληθεί στη Διεύθυνση Υπηρε-
σιακής Κατάστασης και Εξέλιξης Εκπαιδευτικού Προσωπικού

Πρωτοβάθµιας και Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης το αργότερο
έως και την εποµένη εργάσιµη ηµέρα εκείνης που θα λήξει η προ-
θεσµία υποβολής τους, ανεξαρτήτως του τρόπου που ο υποψή-
φιος επιλέξει να τα αποστείλει (ιδίως, ταχυδροµικά µε συνηµµένη
επιστολή ή µε εταιρεία ταχυµεταφοράς), άλλως δεν γίνονται δε-
κτές.

4. Δικαίωµα υποβολής αίτησης έχουν όλοι οι εκπαιδευτικοί της
αντίστοιχης βαθµίδας που έχουν βαθµό Α’, δεκαπενταετή τουλά-
χιστον εκπαιδευτική υπηρεσία στη δηµόσια Πρωτοβάθµια ή Δευ-
τεροβάθµια εκπαίδευση και έχουν ασκήσει διδακτικά καθήκοντα
σε σχολικές µονάδες για δέκα (10) τουλάχιστον έτη. Πρόσθετη
προϋπόθεση για την υποβολή υποψηφιότητας για τις θέσεις των
προσωρινών Διευθυντών Εκπαίδευσης αποτελεί η άσκηση καθη-
κόντων, για δύο (2) τουλάχιστον έτη, σε θέση στελέχους της εκ-
παίδευσης της παρ. 2 του άρθρου 21 του   ν. 4547/2018 (Α’ 102),
Οργανωτικού Συντονιστή Περιφερειακού Κέντρου Εκπαιδευτικού
Σχεδιασµού, Συντονιστή Εκπαίδευσης Εξωτερικού, Σχολικού Συµ-
βούλου, Προϊστάµενου Γραφείου Πρωτοβάθµιας ή Δευτεροβάθ-
µιας Εκπαίδευσης ή Προϊσταµένου οργανικής µονάδας του
Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων.  Ως Προσωρινοί Διευ-
θυντές Πρωτοβάθµιας και Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης επιλέ-
γονται εκπαιδευτικοί της οικείας βαθµίδας.

5. Εκπαιδευτικός στον οποίο, µετά από την ολοκλήρωση της πει-
θαρχικής διαδικασίας έχει επιβληθεί για πειθαρχικό παράπτωµα η
ποινή της προσωρινής παύσης, σύµφωνα µε όσα ορίζονται στο
άρθρο 109 του Υπαλληλικού Κώδικα (ν. 3528/2007, Α’  26), δεν επι-
λέγεται ως προσωρινός Διευθυντής Εκπαίδευσης. Εκπαιδευτικός
του οποίου τα πιστοποιητικά των τυπικών προσόντων που προσκο-
µίζονται κατά τη διαδικασία επιλογής είναι πλαστά ή υποβάλλει
στη διαδικασία αυτήν αναληθείς δηλώσεις, καθώς και εκπαιδευτι-
κός που έχει απαλλαγεί από τα καθήκοντά του, σύµφωνα µε την
περ. β’ της παρ. 1 του άρθρου 31 του ν. 4547/2018 ή έχει βαθµο-
λογηθεί ως ανεπαρκές ή ακατάλληλο στέλεχος, δεν επιλέγεται ως
προσωρινός Διευθυντής Εκπαίδευσης. 

Εκπαιδευτικοί, οι οποίοι αποχωρούν υποχρεωτικά από την υπη-
ρεσία, λόγω συνταξιοδότησης εντός ενός (1) έτους από την ηµε-
ροµηνία λήξης της προθεσµίας υποβολής των υποψηφιοτήτων,
δεν επιτρέπεται να υποβάλουν αίτηση υποψηφιότητας για θέση
προσωρινού Διευθυντή Εκπαίδευσης.

6. Οι προϋποθέσεις και τα κριτήρια αξιολόγησης πρέπει να συν-
τρέχουν κατά τη λήξη της προθεσµίας υποβολής των αιτήσεων
υποψηφιοτήτων. Τα κωλύµατα επιλογής της παρ. 5 δεν πρέπει να
συντρέχουν τόσο κατά τον χρόνον λήξης της προθεσµίας υποβο-
λής της αίτησης υποψηφιότητας όσο και κατά τον χρόνον τοπο-
θέτησης από το αρµόδιο όργανο.

7. Οι υποψήφιοι προσωρινοί Διευθυντές Εκπαίδευσης µπορούν
να υποβάλουν υποψηφιότητα για την τοποθέτησή τους σε θέσεις
προσωρινών Διευθυντών Εκπαίδευσης µίας Περιφερειακής Διεύ-
θυνσης Εκπαίδευσης. Η σειρά προτίµησης των προς πλήρωση θέ-
σεων δηλώνεται κατά την υποβολή της αίτησης.

8. Για την αξιολόγηση των υποψήφιων προσωρινών Διευθυντών
Εκπαίδευσης συνεκτιµώνται ιδίως, η υπηρεσιακή κατάσταση, η
επιστηµονική και παιδαγωγική συγκρότηση, η διδακτική σε συν-
δυασµό µε τη διοικητική εµπειρία, για την οποία συνεκτιµάται και
η ενεργός συµµετοχή του υποψήφιου, ως τακτικού µέλους υπη-
ρεσιακών και πειθαρχικών συµβουλίων για το εκπαιδευτικό προ-
σωπικό της πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης και
το ειδικό εκπαιδευτικό προσωπικό για τουλάχιστον µία (1) πλήρη
θητεία, η ικανότητα ανάληψης διοικητικών ευθυνών και συνεργα-
σίας µε τα µέλη της εκπαιδευτικής κοινότητας και η εν γένει συγ-
κρότηση και προσωπικότητα των υποψηφίων, όπως αυτή
συνάγεται από τα έγγραφα και δικαιολογητικά που θα υποβάλει
καθένας από τους υποψήφιους. 

9. Για την επιλογή των προσωρινών Διευθυντών Εκπαίδευσης
συστήνεται πενταµελές Συµβούλιο Επιλογής, µε έδρα στο κεν-
τρικό κτίριο του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων, στον
Δήµο Αµαρουσίου Αττικής, το οποίο συγκροτείται µε απόφαση
του Υπουργού Παιδείας και Θρησκευµάτων ως εξής:

α) Δύο (2) µέλη Δ.Ε.Π. Α.Ε.Ι. που εδρεύουν στην Αττική, τα
οποία προτείνονται µε τους αναπληρωτές τους, από τον Πρύτανη
του οικείου Α.Ε.Ι., στο οποίο απευθύνεται εγγράφως ο Υπουργός
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Παιδείας και Θρησκευµάτων ή οµότιµους καθηγητές Α.Ε.Ι., προ-
ερχόµενους κατά προτίµηση από συναφείς µε την εκπαίδευση
κλάδους, 

β) έναν (1) Σύµβουλο Α’ του Αυτοτελούς Επιστηµονικού Γρα-
φείου Συµβούλων του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων
που ορίζεται µε τον αναπληρωτή του, µε την απόφαση συγκρότη-
σης, 

γ) έναν (1) Προϊστάµενο Γενικής Διεύθυνσης ή Διεύθυνσης του
Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων, ο οποίος ορίζεται, µε
τον αναπληρωτή του, µετά από πρόταση του Γενικού Γραµµατέα
Πρωτοβάθµιας και Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης και Ειδικής
Αγωγής του Υπουργείου και

δ) έναν (1) Περιφερειακό Διευθυντή Εκπαίδευσης, ο οποίος
ορίζεται, µε τον αναπληρωτή του, µετά από πρόταση του Γενικού
Γραµµατέα Πρωτοβάθµιας και Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης και
Ειδικής Αγωγής του Υπουργείου. 

10. Με την υπουργική απόφαση συγκρότησης του Συµβουλίου
της παρ. 9 ορίζονται ο Πρόεδρος και ο γραµµατέας του, µε τους
αναπληρωτές τους. Ως Πρόεδρος ορίζεται ένα (1) από τα µέλη
της περ. α’ της παρ. 9. Γραµµατέας ορίζεται διοικητικός υπάλλη-
λος ή αποσπασµένος εκπαιδευτικός που υπηρετεί στο Υπουργείο
Παιδείας και Θρησκευµάτων. Με την ίδια απόφαση δύναται να
ανατίθεται η γραµµατειακή υποστήριξη του Συµβουλίου Επιλογής
µέχρι σε τρεις (3) διοικητικούς υπαλλήλους ή αποσπασµένους εκ-
παιδευτικούς. Στις συνεδριάσεις του εν λόγω Συµβουλίου, αν ο
Πρόεδρος έχει κώλυµα συµµετοχής, προεδρεύει ο αναπληρωτής
του και αν και αυτός έχει κώλυµα συµµετοχής, προεδρεύει µέλος
του Συµβουλίου που έχει την ιδιότητα µέλους Δ.Ε.Π. Α.Ε.Ι. ή οµό-
τιµου καθηγητή Α.Ε.Ι.. Κατά τα λοιπά, ως προς τη λειτουργία του
Συµβουλίου Επιλογής, εφαρµόζονται οι διατάξεις περί συλλογικών
οργάνων του Δευτέρου Κεφαλαίου του Κώδικα Διοικητικής Διαδι-
κασίας (ν. 2690/ 1999, Α’ 45).

11. Κάθε µέλος του Συµβουλίου Επιλογής της παρ. 9, µε εξαί-
ρεση τον Πρόεδρο, µπορεί να αναλαµβάνει τη µελέτη συγκεκρι-
µένου αριθµού αιτήσεων, που του ανατίθενται από τον Πρόεδρο.
Η κατανοµή των αιτήσεων των υποψηφίων στα µέλη του Συµβου-
λίου γίνεται κατά τυχαίο τρόπο. 

12. Στα µέλη του Συµβουλίου Επιλογής της παρ. 9 δεν καταβάλ-
λεται αποζηµίωση για τη συµµετοχή τους σε αυτό. Οι συνεδριά-
σεις του Συµβουλίου γίνονται µε φυσική παρουσία των µελών του.

13. Οι προσωρινοί Διευθυντές Εκπαίδευσης, για όσο διάστηµα
ασκούν τα καθήκοντά τους, λαµβάνουν το σύνολο των επιδοµάτων
που προβλέπονται από τις κείµενες διατάξεις για τους Διευθυντές
Εκπαίδευσης.

14. Οι προσωρινοί Διευθυντές Εκπαίδευσης, όταν δεν υπάρ-
χουν, απουσιάζουν ή κωλύονται, αναπληρώνονται στα καθήκοντά
τους κατά τα οριζόµενα στην περ. β) του άρθρου 33 του ν.
4547/2018.

15. Όπου στις κείµενες διατάξεις αναφέρεται Διευθυντής Πρω-
τοβάθµιας ή Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης, νοείται ο προσωρινός
Διευθυντής Πρωτοβάθµιας ή Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης. 

16. Οι υπ’ αρ. Φ.353.1/3/41552/Ε3/18.3.2019 (ΑΔΑ: ΩΖΖΙ4653ΠΣ-
ΖΓ0) και  Φ.353.1/8/51919/Ε3/3.4.2019 (ΑΔΑ: 99624653ΠΣ-2ΔΤ)
προκηρύξεις για την πλήρωση των θέσεων Διευθυντών Πρωτο-
βάθµιας Εκπαίδευσης και οι υπ’ αρ. Φ.353.1/2/41541/Ε3/18.3.2019
(ΑΔΑ: 6ΔΝΜ4653ΠΣ-ΧΩ9) και Φ.353.1/9/51927/Ε3/3.4.2019 (ΑΔΑ:
Ψ83Δ4653ΠΣ-8ΒΜ) προκηρύξεις  για την πλήρωση των θέσεων
Διευθυντών Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης καταργούνται.

17. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας και Θρησκευµάτων,
δύναται να ρυθµίζεται κάθε άλλο ειδικότερο θέµα σχετικό µε την
εφαρµογή του παρόντος. 

Άρθρο 31
Ανασύσταση Υπηρεσιακών Συµβουλίων 

των εκπαιδευτικών

1. Οι παρ. 2 και 3 του άρθρου 42 του ν. 4342/2015 (Α’ 143) αν-
τικαθίστανται ως εξής:

«2. Το Περιφερειακό Υπηρεσιακό Συµβούλιο Πρωτοβάθµιας Εκ-
παίδευσης (Π.Υ.Σ.Π.Ε.) συγκροτείται από τον Περιφερειακό Διευ-
θυντή Εκπαίδευσης και αποτελείται από:

α) Τον Διευθυντή Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης, ως Πρόεδρο, ο
οποίος, σε περίπτωση απουσίας ή κωλύµατος, αναπληρώνεται
από τον νόµιµο αναπληρωτή του, σύµφωνα µε την περ. β’ του άρ-
θρου 33 του ν. 4547/2018 (Α’ 102). Στην περίπτωση αυτήν προ-
εδρεύει ο Αντιπρόεδρος. Αν η θέση του Διευθυντή Πρωτοβάθµιας
Εκπαίδευσης είναι κενή, ως τακτικό µέλος και Πρόεδρος του Συµ-
βουλίου ορίζεται ο νόµιµος αναπληρωτής του, ο οποίος αναπλη-
ρώνεται από Διευθυντή σχολικής µονάδας της οικείας Διεύθυνσης
Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης, που ορίζεται από τον οικείο Περιφε-
ρειακό Διευθυντή Εκπαίδευσης.

β) Δύο (2) εν ενεργεία Διευθυντές σχολικών µονάδων πρωτο-
βάθµιας εκπαίδευσης µε ισάριθµους Διευθυντές σχολικών µονά-
δων πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης ως αναπληρωτές τους, οι οποίοι
υπηρετούν σε οργανικές θέσεις στην περιφέρεια του οικείου
Π.Υ.Σ.Π.Ε., έχουν τουλάχιστον δεκαπενταετή εκπαιδευτική υπηρε-
σία και ορίζονται από τον οικείο Περιφερειακό Διευθυντή Εκπαί-
δευσης. Με την απόφαση συγκρότησης το ένα από τα δύο
ανωτέρω τακτικά µέλη, ορίζεται ως Αντιπρόεδρος.

γ) Δύο (2) τακτικούς αιρετούς εκπροσώπους των εκπαιδευτικών
πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης, που αναπληρώνονται από δύο (2)
αναπληρωµατικούς αιρετούς εκπροσώπους αυτών.

3. Το Περιφερειακό Υπηρεσιακό Συµβούλιο Δευτεροβάθµιας
Εκπαίδευσης (Π.Υ.Σ.Δ.Ε.) συγκροτείται από τον Περιφερειακό Δι-
ευθυντή Εκπαίδευσης και αποτελείται από:

α) Τον Διευθυντή Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης, ως Πρόεδρο,
ο οποίος, σε περίπτωση απουσίας ή κωλύµατος, αναπληρώνεται
από τον νόµιµο αναπληρωτή του, σύµφωνα µε την περ. β) του άρ-
θρου 33 του ν. 4547/2018. Στην περίπτωση αυτή προεδρεύει ο Αν-
τιπρόεδρος. Αν η θέση του Διευθυντή Δευτεροβάθµιας
Εκπαίδευσης είναι κενή, ως τακτικό µέλος και Πρόεδρος του Συµ-
βουλίου ορίζεται ο νόµιµος αναπληρωτής του, ο οποίος αναπλη-
ρώνεται από Διευθυντή σχολικής µονάδας της οικείας Διεύθυνσης
Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης, που ορίζεται από τον οικείο Περι-
φερειακό Διευθυντή Εκπαίδευσης.

β) Δύο (2) εν ενεργεία Διευθυντές σχολικών µονάδων δευτερο-
βάθµιας εκπαίδευσης µε ισάριθµους Διευθυντές σχολικών µονά-
δων Δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης ως αναπληρωτές τους, οι
οποίοι υπηρετούν σε οργανικές θέσεις στην περιφέρεια του οι-
κείου Π.Υ.Σ.Δ.Ε., έχουν τουλάχιστον δεκαπενταετή εκπαιδευτική
υπηρεσία και ορίζονται από τον οικείο Περιφερειακό Διευθυντή
Εκπαίδευσης. Με την απόφαση συγκρότησης το ένα από τα δύο
ανωτέρω τακτικά µέλη, ορίζεται ως Αντιπρόεδρος.

γ) Δύο (2) τακτικούς αιρετούς εκπροσώπους των εκπαιδευτικών
δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, που αναπληρώνονται από δύο (2)
αναπληρωµατικούς αιρετούς εκπροσώπους αυτών.»

2. Μετά την τοποθέτηση των προσωρινών Διευθυντών Πρωτο-
βάθµιας και Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης του προηγούµενου άρ-
θρου λήγει η θητεία των µη αιρετών µελών των Κεντρικών
Υπηρεσιακών Συµβουλίων Πρωτοβάθµιας και Δευτεροβάθµιας Εκ-
παίδευσης (Κ.Υ.Σ.Π.Ε. και Κ.Υ.Σ.Δ.Ε.), καθώς και των Π.Υ.Σ.Π.Ε.
και Π.Υ.Σ.Δ.Ε., τα οποία αντικαθίστανται από τους τοποθετηθέντες
προσωρινούς Διευθυντές Πρωτοβάθµιας και Δευτεροβάθµιας Εκ-
παίδευσης και από τους δύο (2) εν ενεργεία Διεθυντές σχολικών
µονάδων, κατά τα οριζόµενα στην παρ. 1, για το υπόλοιπο της θη-
τείας των µελών που θα αντικατασταθούν. Στα λοιπά υπηρεσιακά
και πειθαρχικά συµβούλια στα οποία συµµετέχουν Διευθυντές
Πρωτοβάθµιας και Δευτεροβάρθµιας Εκπαίδευσης, αυτοί αντικα-
θίστανται από τους προσωρινούς Διευθυντές Πρωτοβάθιας και
Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης, για το υπόλοιπο της θητείας τους.

3. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας και Θρησκευµάτων
δύναται να ρυθµίζεται κάθε ειδικότερο θέµα που είναι  αναγκαίο
για την εφαρµογή των προηγουµένων παραγράφων.

Άρθρο 32
Θέµατα των Μουσουλµανικών 
Ιεροσπουδαστηρίων Θράκης

1. Στην παρ. 1 του άρθρου 4 του ν. 2621/1998 (Α’ 136), µετά την
περ. γ’ προστίθενται  υποπερ. γα’ έως  γγ’ ως εξής:

«γα. Τα Ιεροσπουδαστήρια έχουν ιδία πενταµελή σχολική εφο-
ρεία για τη στήριξη της διοικητικής λειτουργίας τους. Η θητεία
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των σχολικών εφορειών είναι διετής και οι αρµοδιότητές τους, τα
τηρούµενα βιβλία, καθώς και κάθε άλλη σχετική λεπτοµέρεια για
την οικονοµική διαχείριση και λειτουργία τους καθορίζονται µε
απόφαση του Υπουργού Παιδείας και Θρησκευµάτων.  Έως τη
συγκρότηση των σχολικών εφορειών σύµφωνα µε την υποπερ. γβ’,
οι σχολικές εφορείες που ήδη λειτουργούν, προβαίνουν µόνο σε
πράξεις τρέχουσας διαχείρισης σχετικές µε επισκευές και συντή-
ρηση των σχολικών ακινήτων, καταβολή µισθωµάτων, εξόφληση
λογαριασµών κοινής ωφέλειας και καταβολή εξόδων καθαριότη-
τας.

γβ. Η σχολική εφορεία των Ιεροσπουδαστηρίων συγκροτείται
µε απόφαση του Υπουργού Παιδείας και Θρησκευµάτων και σε
αυτήν µετέχουν: 

i) ο οικείος Μουφτής, ως Πρόεδρος, µε τον αναπληρωτή του, ο
οποίος είναι εκπαιδευτικός κλάδου ΠΕ 73 ή εξέχον µέλος της µου-
σουλµανικής µειονότητας µε θεολογικές γνώσεις και ο οποίος ορί-
ζεται ύστερα από πρόταση του οικείου Μουφτή και 

ii) τέσσερις (4) γονείς ή κηδεµόνες µαθητών του µουσουλµανι-
κού, Ιεροσπουδαστηρίου, άνδρες ή γυναίκες, µε ισάριθµους ανα-
πληρωτές, ως µέλη, οι οποίοι εκλέγονται από τους γονείς ή
κηδεµόνες των µαθητών του οικείου Ιεροσπουδαστηρίου. 

γγ. Οι σχολικές εφορείες των Ιεροσπουδαστηρίων µπορεί να
επιχορηγούνται από πιστώσεις του τακτικού προϋπολογισµού και
του προϋπολογισµού δηµοσίων επενδύσεων του Υπουργείου Παι-
δείας και Θρησκευµάτων, κατόπιν απόφασης του αρµοδίου οργά-
νου του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων.»

2. Στην περ. δ’ της παρ. 1 του άρθρου 4 του ν. 2621/ 1998 προ-
στίθεται υποπερ. vi ως εξής: 

«vi) Θέµατα σχετικά µε τη διαδικασία εκλογής των µελών των
σχολικών εφορειών των Ιεροσπουδαστηρίων, τον ορισµό αυτών,
την έναρξη και λήξη της θητείας τους, καθώς και κάθε θέµα σχε-
τικό µε την υποστήριξη της λειτουργίας των Ιεροσπουδαστηρίων.»

3. Στην παρ. 1 του άρθρου 4 του ν. 2621/1998, µετά την περ. στ’
προστίθεται περ. ζ’ ως εξής:

«ζ. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Παιδείας και Θρησκευµά-
των, Υγείας, Περιβάλλοντος και Ενέργειας και Οικονοµικών µπο-
ρούν να ιδρύονται µαθητικές εστίες για την εξυπηρέτηση των
αναγκών διαµονής και σίτισης των µαθητών και µαθητριών των Ιε-
ροσπουδαστηρίων. Με όµοια απόφαση καθορίζονται ο τύπος, η
διαδικασία, οι προϋποθέσεις (ιδίως κτιριολογικές, υγειονοµικού
χαρακτήρα) και κάθε θέµα σχετικό µε την ίδρυση και λειτουργία
τους. Για τη λειτουργία κάθε µαθητικής εστίας απαιτείται η έκδοση
άδειας λειτουργίας από το αρµόδιο όργανο του Υπουργείου Παι-
δείας και Θρησκευµάτων. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας
και Θρησκευµάτων, που εκδίδεται ύστερα από εισήγηση του Επο-
πτικού Συµβουλίου Μουσουλµανικών Ιεροσπουδαστηρίων Θρά-
κης, καθορίζεται ο κανονισµός λειτουργίας κάθε µαθητικής
εστίας, µε τον οποίον ρυθµίζεται κάθε θέµα σχετικό µε τη διοίκηση
και λειτουργία της.»

4. Οι εκπαιδευτικοί που προσελήφθησαν µε οποιαδήποτε σύµ-
βαση ή σχέση εργασίας από τις σχολικές εφορείες των Ιεροσπου-
δαστηρίων που λειτουργούν κατά τη δηµοσίευση του παρόντος
και απασχολούνται µε οποιονδήποτε τρόπο στα Ιεροσπουδαστή-
ρια πέραν του ενός (1) έτους συνεχώς, παύουν αυτοδικαίως να
προσφέρουν τις υπηρεσίες τους την 31η.8.2020 και δικαιούνται
αποζηµίωση αποχώρησης, για το διάστηµα αυτό, ισόποση µε
αυτήν που θα δικαιούνταν κατά τις διατάξεις του               ν.
2112/1920. Ο χρόνος απασχόλησής τους στα ιεροσπουδαστήρια
αποδεικνύεται αποκλειστικά και µόνο από βεβαίωση του οικείου
ασφαλιστικού φορέα. Η αποζηµίωση βαρύνει τον προϋπολογισµό
της Περιφερειακής Διεύθυνσης Εκπαίδευσης Ανατολικής Μακε-
δονίας και Θράκης και εκκαθαρίζεται από τις κατά τόπους αρµό-
διες οικονοµικές υπηρεσίες, σύµφωνα µε τις κείµενες διατάξεις.
Ύστερα από αίτηση του ενδιαφεροµένου, που υποβάλλεται στο
Γραφείο Μειονοτικής Εκπαίδευσης της Περιφερειακής Διεύθυν-
σης Εκπαίδευσης Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης και συνο-
δεύεται από τη βεβαίωση του δεύτερου εδαφίου, εκδίδεται το
σχετικό ένταλµα. Η βάση υπολογισµού της αποζηµίωσης είναι οι
δηλωθείσες στον ασφαλιστικό φορέα αποδοχές του µηνός Αυγού-
στου 2020. 

Αρθρο  33
Μεταφορά µαθητών κατά το σχολικό έτος 2020 - 2021

1. Στις περιπτώσεις των εκκρεµών έως την έναρξη του σχολικού
έτους 2020 - 2021 διαγωνισµών, τους οποίους προκήρυξαν οι Πε-
ριφέρειες για τη µεταφορά µαθητών πρωτοβάθµιας και δευτερο-
βάθµιας εκπαίδευσης δηµοσίων σχολείων, η Οικονοµική Επιτροπή
µπορεί, κατ’ εξαίρεση των κείµενων διατάξεων, να αποφασίζει την
ανάθεση της εκτέλεσης των σχετικών δροµολογίων στους προ-
σωρινούς µειοδότες ή προσωρινούς αναδόχους µέχρι την ολο-
κλήρωση των διαγωνισµών µε την υπογραφή των οικείων
συµβάσεων και πάντως το αργότερο µέχρι τις 30.6.2021.

2. Στις περιπτώσεις κατά τις οποίες:
α) δεν κατέστη εφικτό από τις οικείες Περιφέρειες να προκηρύ-

ξουν διαγωνισµούς,
β) προέκυψαν νέες ανάγκες µετά από την προκήρυξη των δια-

γωνισµών,
γ) υπάρχουν αδιάθετα δροµολόγια για τα οποία είτε δεν υπο-

βλήθηκαν προσφορές είτε οι υποβληθείσες προσφορές κρίθηκαν
µη κατάλληλες,

δ) δεν έχουν αναδειχθεί µειοδότες ή προσωρινοί ανάδοχοι
στους εκκρεµείς διαγωνισµούς, η Οικονοµική Επιτροπή µπορεί µε
απόφασή της να παρατείνει έως τις 30.6.2021, την εκτέλεση των
συµβάσεων που ήταν σε ισχύ στις 30.6.2020.

Εφόσον δεν είναι δυνατή, για οποιονδήποτε λόγο, η παράταση
της εκτέλεσης των συµβάσεων, η Οικονοµική Επιτροπή δύναται
να αναθέτει το σχετικό έργο µε αιτιολογηµένη πράξη της, ακολου-
θώντας τη διαδικασία της διαπραγµάτευσης, σύµφωνα µε το
άρθρο 32 του              ν. 4412/2016 (Α’ 147), λαµβάνοντας υπόψη
κριτήρια οικονοµικότητας και εξασφάλισης συνθηκών γνησίου αν-
ταγωνισµού.

3. Οι δαπάνες µεταφοράς µαθητών δηµόσιων σχολείων, που
αφορούν και πραγµατοποιούνται µέχρι και το σχολικό έτος 2020
- 2021, καταβάλλονται νόµιµα µέχρι τη σύναψη της σχετικής σύµ-
βασης µεταφοράς, εφόσον ο οικείος Περιφερειάρχης βεβαιώνει
µε σχετική πράξη του την εκτέλεση της µεταφοράς των µαθητών
και εφόσον το ύψος της σχετικής δαπάνης είναι σύµφωνο µε την
απόφαση ανάθεσης της οικείας Οικονοµικής Επιτροπής.

4. Στις ανωτέρω περιπτώσεις, το συµβατικό κόστος εκάστου
δροµολογίου δεν µπορεί να υπερβαίνει τη µεγίστη αποζηµίωση
που προκύπτει από την εφαρµογή της υπ’ αρ. 50025/2018 (Β’
4217) κοινής υπουργικής απόφασης.

5. Τα κατακυρωτικά έγγραφα των προσωρινών µειοδοτών των
ηλεκτρονικών διαγωνισµών µεταφοράς µαθητών των παρ. 1 και 2,
όπως αυτά ορίζονται από τον           ν. 4412/2016, γίνονται αποδε-
κτά, εφόσον κατατεθούν σε φυσική µορφή ενώπιον της Οικονοµι-
κής Επιτροπής, µετά από απόφασή της και σε χρόνο τον οποίο
αυτή ορίζει.

Άρθρο 34
Ρύθµιση ζητηµάτων πρόσληψης προσωπικού 

για τον καθαρισµό των σχολικών µονάδων

1. Η υποπερ. ββ) της περ. γ) της παρ. 1 του άρθρου 18 του ν.
3870/2010 (Α’ 138) αντικαθίσταται ως εξής:

«ββ) Από την έναρξη του διδακτικού έτους 2020-2021, αν οι
ανάγκες των δήµων για τον καθαρισµό των σχολικών µονάδων δεν
καλύπτονται από το µόνιµο προσωπικό τους, µπορούν να καλύ-
πτονται µε συµβάσεις ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου διάρ-
κειας ίσης µε το διδακτικό έτος, οι οποίες καταρτίζονται από τους
οικείους δήµους, ύστερα από έγκριση της Επιτροπής της υπ’ αρ.
33/2006 Πράξης Υπουργικού Συµβουλίου (Α’ 280). Οι συµβάσεις
του προηγούµενου εδαφίου δεν συµπεριλαµβάνονται στον µέγι-
στο επιτρεπόµενο αριθµό των συµβάσεων εργασίας ορισµένου
χρόνου του άρθρου 89 του     ν. 4604/2019 (Α’ 50) και δεν υπάγον-
ται στις διατάξεις του ν. 2190/1994 (Α’ 28), αποκλείεται δε, η µε-
τατροπή τους σε συµβάσεις αορίστου χρόνου. Η παρ. 1 του
άρθρου δεύτερου του 4528/2018 (Α’ 50) εφαρµόζεται και για τις
συµβάσεις της παρούσης. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οι-
κονοµικών και Εσωτερικών ρυθµίζονται η διαδικασία πρόσληψης,
οι όροι της σύµβασης εργασίας και οι προϋποθέσεις χορήγησής
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τους, καθώς και κάθε άλλο ειδικότερο ζήτηµα για την εφαρµογή
της παρούσας.»

2. Η παρ. 5 του άρθρου 113 του ν. 1892/1990 (Α’ 101) καταργεί-
ται.

Άρθρο 35
Αποζηµίωση εθελοντών σχολικών τροχονόµων

Ειδικά για το σχολικό έτος 2019 - 2020, η προβλεπόµενη στην
υπ’ αρ. 47455/2007 κοινή υπουργική απόφαση (Β’ 1734) αποζη-
µίωση, καταβάλλεται, υπό τους λοιπούς προβλεπόµενους στην εν
λόγω απόφαση όρους και προϋποθέσεις, στους εθελοντές σχολι-
κούς τροχονόµους και κατά το διάστηµα υποχρεωτικής αναστο-
λής λειτουργίας των σχολικών µονάδων, λόγω των ληφθέντων
µέτρων για την αποτροπή διάδοσης του κορωνοϊού COVID-19. Η
διάταξη του προηγούµενου εδαφίου ισχύει από την 1η.3.2020.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ ΚΑΙ ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 36
Μεταβατικές διατάξεις

1. Κάθε σύµβαση εργασίας ιδιωτικού εκπαιδευτικού, διετούς
διάρκειας, σύµφωνα µε την παρ. 2 του άρθρου 30 του ν.
682/1977, η οποία ολοκληρώνεται εντός του 2020, λήγει στις
31.8.2020 και καταβάλλεται η νόµιµη αποζηµίωση, εκτός εάν τα
µέρη συµφωνήσουν τη µετατροπή τους σε αορίστου χρόνου.

2. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος, σύµβαση εργασίας
ιδιωτικού εκπαιδευτικού, διετούς διάρκειας, σύµφωνα µε την
παρ. 2 του άρθρου 30 του ν. 682/1977, η οποία συµπληρώνεται
εντός του 2021, µετατρέπεται αυτοδικαίως σε αορίστου χρόνου. 

3. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος, καταργείται κάθε δια-
δικασία ελέγχου της νοµιµότητας και της καταχρηστικότητας ή
µη καταγγελίας σύµβασης εργασίας ιδιωτικού εκπαιδευτικού,
που εκκρεµεί ενώπιον της ανεξάρτητης Επιτροπής του άρθρου
30 του ν. 682/1977. 

Άρθρο 37
Καταργούµενες διατάξεις

Η περ. γ’ του άρθρου 71 του α.ν. 2545/1940 (Α’ 287) καταργεί-
ται.

ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ

Άρθρο 38
Έναρξη ισχύος

Οι διατάξεις του παρόντος τίθενται σε ισχύ από τη δηµοσίευσή
του στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν ορίζεται δια-
φορετικά σε επιµέρους διατάξεις.

Αθήνα,..................................2020

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προ-
εδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως
προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Το Σώµα παρέσχε

τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κύριοι συνάδελφοι, έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά της Δευτέ-

ρας 1 Ιουνίου 2020, της Τρίτης 2 Ιουνίου 2020, της Τετάρτης 3
Ιουνίου 2020, της Παρασκευής 5 Ιουνίου 2020, της Τρίτης 9 Ιου-
νίου 2020, της Τετάρτης 10 Ιουνίου 2020, της Παρασκευής 12
Ιουνίου 2020, της Δευτέρας 15 Ιουνίου 2020, της Τρίτης 16 Ιου-
νίου 2020, της Τετάρτης 17 Ιουνίου 2020 πρωί, της Τετάρτης 17
Ιουνίου 2020 µεσηµέρι, της Πέµπτης 18 Ιουνίου 2020, της Παρα-
σκευής 19 Ιουνίου 2020, της Δευτέρας 22 Ιουνίου 2020, της Τε-
τάρτης 24 Ιουνίου 2020, της Πέµπτης 25 Ιουνίου 2020 και της
Παρασκευής 26 Ιουνίου 2020.

Ερωτάται το Σώµα εάν τα επικυρώνει.
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Συνεπώς τα Πρα-

κτικά της Δευτέρας 1 Ιουνίου 2020, της Τρίτης 2 Ιουνίου 2020,
της Τετάρτης 3 Ιουνίου 2020, της Παρασκευής 5 Ιουνίου 2020,
της Τρίτης 9 Ιουνίου 2020, της Τετάρτης 10 Ιουνίου 2020, της
Παρασκευής 12 Ιουνίου 2020, της Δευτέρας 15 Ιουνίου 2020, της
Τρίτης 16 Ιουνίου 2020, της Τετάρτης 17 Ιουνίου 2020 πρωί, της
Τετάρτης 17 Ιουνίου 2020 µεσηµέρι, της Πέµπτης 18 Ιουνίου
2020, της Παρασκευής 19 Ιουνίου 2020, της Δευτέρας 22 Ιουνίου
2020, της Τετάρτης 24 Ιουνίου 2020, της Πέµπτης 25 Ιουνίου
2020 και της Παρασκευής 26 Ιουνίου 2020 επικυρώθηκαν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 23.29’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο,
ηµέρα Τετάρτη 29 Ιουλίου 2020 και ώρα 9.00’, µε αντικείµενο ερ-
γασιών του Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επι-
καίρων ερωτήσεων και β) νοµοθετική εργασία, µόνη συζήτηση
και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχε-
δίου νόµου: «Φορολογικές παρεµβάσεις για την ενίσχυση της
αναπτυξιακής διαδικασίας της ελληνικής οικονοµίας, ενσωµά-
τωση στην ελληνική νοµοθεσία των Οδηγιών (ΕΕ) 2017/1852,
(ΕΕ) 2018/822, (ΕΕ) 2020/876, (ΕΕ) 2016/1164, (ΕΕ) 2018/1910
και (ΕΕ) 2019/475, συνεισφορά Δηµοσίου για την αποπληρωµή
δανείων πληγέντων δανειοληπτών λόγω των δυσµενών συνε-
πειών της νόσου COVID-19 και άλλες διατάξεις».
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5. ΕΡΓΑΣΙΑΣ,
ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ

ΥΠΟΘΕΣΕΩΝ

7. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

9. ΜΕΤΑΝΑΣΤΕΥΣΗΣ
ΚΑΙ ΑΣΥΛΟΥ

11. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ

6. ΥΓΕΙΑΣ

8. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

10. ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ

12. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ 

13. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ

ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ».

1. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

3. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

2. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ
ΚΑΙ ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ

4. ΠΑΙΔΕΙΑΣ
ΚΑΙ ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ               ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


